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بیست و یکم ربیع الاول ۱۴۴۲

مناسبت ها

۱۸ آبان روز ملی کیفیت



 

1- افزایش ظرفیت ترانزیت غلات از کشورهاي حوزه CIS به بندر چابهار - پایگاه دولت

2- توسعه چابهار طبق طرح جامع مصوب شورایعالی شهرسازي و معماري ایران/ حفظ بافت سنتی و گردشگري چابهار در طرح

توسعه/ ضرورت دسترسی آزاد مردم چابهار به ساحل و دریا - پایگاه دولت

3- طرح مهر آتیه نوین بانک قرض الحسنه مهرایران - کوتاه آنلاین

4- اُفت 90 سانتی سطح آب هاي زیرزمینی دشت همدان - ایسنا

5- پرداخت 1044 میلیارد تسهیلات کرونا به 9493 متقاضی همدانی - ایسنا

6- چهار شاخه فناوري؛ کلید احیا بخش معدن در ایران - جوان آنلاین

7- آغاز برداشت نخستین ماهی خاویاري در حاجی آباد هرمزگان - هرمز

8- گام هاي معاونت سرمایه انسانی در مسیر خدمت رسانی به ایثارگران صنعت نفت - شرکت نفت و گاز زاگرس جنوبی

9- مراکز نوآوري در استان هاي ساحلی ایجاد می شود - شعار سال

10- وزیر راه: پروژه هاي عمرانی حداکثر 40 ماهه ساخته شود - تین نیوز

11- توسعه سواحل مکران مطابق طرح جامع مصوب شهرسازي و معماري - فصل اقتصاد

12- ایجاد اشتغال از طریق تشکیل شرکت هاي تعاونی مشاغل خانگی - فصل اقتصاد

13- وضعیت راه و شهرسازي در بودجه 1400 مطلوب است - باشگاه خبرنگاران جوان

14- آغاز ثبت نام پرداخت تسهیلات ویژه در سامانه تحفه - خبر آنلاین

15- گزارش «نیم نگاهی به شاخص هاي توسعه استان خراسان جنوبی» منتشر شد - آریا نیوز

16- شاخص هاي بومی سازي در زنجیره ارزش معدن و صنایع معدنی - آریا نیوز

17- نارضایتی 60 درصد مشمولان دریافت وام کرونایی - بیتوته

18- قرارگاه مهارت آموزي نیرو هاي مسلح به دنبال افزایش کیفیت آموزش هاست - روزنامه تجارت

19- چهار شاخه فناوري؛ کلید احیا بخش معدن در ایران - روزنامه تجارت

20- خوزستان| طرح مشکلات دردي از مردم دوا نمی کند/ وعده هاي واهی عامل ایجاد شکاف بین مسئولان و جامعه - روزنامه
تجارت

21- عواملی که خطر اقدام به خودکشی را در نوجوانان افزایش می  دهند - روزنامه تجارت

22- اقدامات پارك فناوري پردیس به مناسبت هفته جهانی کارآفرینی - کلیک

23- شکوفایی اقتصادي با رعایت استاندارد و کیفیت خدمات - ایرنا

24- زعفران مرودشت روانه بازار شد - پانا

25- حمایت500میلیاردي بانک کشاورزي ازمجتمع تولیدخوراك دام،طیور وآبزیان - بانکداري الکترونیک

26- برنامه هاي پارك فناوري پردیس براي هفته جهانی کارآفرینی اعلام شد - اتاق بازرگانی تهران

27- امام جمعه بوشهر: حل مشکلات آسیب دیدگان بازارچه ساحلی ''دیلم'' تسریع شود - تسنیم

28- وزیر راه: پروژه هاي عمرانی حداکثر 40 ماهه ساخته شود - ایرنا

29- گزارش بررسی مقایسه اي شاخص هاي اقتصادي استان ها منتشر شد - بولتن نیوز



30- بخش مهم مشکلات سرمایه گذاري در گیلان مربوط به بوروکراسی هاي اداري و قوانین و بخشنامه هاست - گیل خبر

31- آغاز به کار مجدد 819 واحد صنعتی در سال جاري - ایمنا

32- جلسه اجرایی نمودن تفاهم نامه مشترك صندوق کارآفرینی امید و بنیاد برکت در محل دفتر مدیریت صندوق استان

اردبیل برگزار شد. - صندوق کارآفرینی امید

33- بررسی دغدغه ها و مشکلات طلاب حوزه هاي علمیه - دانا

34- سرنوشت تلخ و یکسان کارخانه لوله سازي و تراکتورسازي بهمئی+تصاویر - دانا

35- کمیته امداد سرپل ذهاب رتبه سوم استانی را در پرداخت وامهاي قرض الحسنه کسب کرد - دانا

36- عمده مشکل موجود در واحدهاي صنعتی جونقان، بانکی است/ تاکنون 3 واحد از این کارگاه ها به چرخه تولید باز

گردانده شده است - دانا

37- مسئولین باید فضا را بگونه اي مدیریت کنند که شاهد آتش سوزي بازارچه دیلم نباشیم - دانا

38- افزایش ظرفیت ترانزیت غلات از کشور هاي حوزه CIS به بندر چابهار - مانا

39- مراکز نوآوري در استان هاي ساحلی ایجاد می شود - مانا

40- جو بهتر از دونالد است؟ چرا برخی طرفدار ترامپ بودند - خبرخودرو

41- بازدید بازرس کل استان زنجان از کارخانه روغن نباتی جهان - میزان

42- تحلیلی متفاوت درباره ترامپ و طرفدارانش - آفتاب

43- حمایت500میلیاردي بانک کشاورزي ازمجتمع تولیدخوراك دام،طیور وآبزیان - شبکه بانک و بیمه

44- گام هاي معاونت سرمایه انسانی در مسیر خدمت رسانی به ایثارگران صنعت نفت - فصل اقتصاد

45- دو هفته طلایی نمایندگان براي جلوگیري از اعمال مالیات بر کشاورزان/ امروز براي دادخواهی به سازمان برنامه و

بودجه می روند - فصل اقتصاد

46- نارضایتی 60درصد مشمولان دریافت وام کرونا از تسهیلات پرداختی - فصل اقتصاد

47- گزارش بررسی مقایسه اي شاخص هاي اقتصادي استان ها منتشر شد - فصل اقتصاد

48- 185 مسکن مددجویان در هلیلان ایلام احداث شد - ایرنا

49- موافقت اصولی چهار اقامتگاه بوم گردي در تهران صادر شد - ایرنا

50- زنان دهک پایین همدان با هدف حمایت شناسایی شوند - ایرنا

51- حدود 47میلیارد ریال تسهیلات کرونا به اصناف سیستان و بلوچستان پرداخت شد - تسنیم

52- امکان پوشش بیمه اي حتی بایک روز اشتغال در ماه - خبر فوري

53- ایجاد 400 فرصت شغلی براي بهبود یافتگان از مواد مخدر در سبزوار - روزنامه قدس

54- پر مصرف ها می توانند کم مصرف شوند - خبرگزاري برق آب

55- اطلاعیه کارگاه آموزش مجازي هوش هیجانی - اخبار علمی

56- گام هاي معاونت سرمایه انسانی در مسیر خدمت رسانی به ایثارگران صنعت نفت - شانا

57- حمایت 500 میلیاردي بانک کشاورزي از راه اندازي مجتمع کلان تولید خوراك دام،طیور و آبزیان در استان خراسان

جنوبی - آریا نیوز

58- پروژه انتقال آب خلیج فارس گامی بلند در توسعه ایران اسلامی - آریا نیوز

59- 35 پروژه نیمه تمام خراسان شمالی به بخش خصوصی واگذار خواهد شد - خبرگزاري مهر



60- مجمع خیران میراث فرهنگی در منطقه سیستان باید ایجاد شود - باشگاه خبرنگاران جوان

61- مشکل پارس سوئیچ نیروي انسانی است/ورود دستگاه قضا به واگذاري شرکت - برق نیوز

62- آنچه ایسنا براي توسعه خراسان جنوبی انجام داده است - ایسنا

63- ایجاد سیکل ترکیبی نیروگاه برق علی آباد کتول منافع استانی و ملی را به همراه دارد - سلامت

64- راه اندازي 7 دوره آموزشی کوتاه مدت علمی کاربردي تصویب شد - بازار کار

65- احیاء 819 واحد صنعتی و ایجاد 27 هزار شغل در سال جاري با همکاري ویژه قوه قضائیه - بازار کار

66- قرارداد توسعه دانشگاه خاتم در ناحیه نوآوري پردیس منعقد شد - روزنامه جهان اقتصاد

67- عقبگرد - روزنامه خبر جنوب

68- اعلام برنامه هاي پارك فناوري پردیس براي هفته جهانی کارآفرینی - روزنامه کسب و کار

69- موافقت اصولی 4 اقامتگاه بوم گردي در تهران صادر شد - باشگاه خبرنگاران جوان

70- گزارش بررسی مقایسه اي شاخص هاي اقتصادي استان ها منتشر شد - پایگاه دولت

71- گزارش " شاخص هاي توسعه استان چهارمحال و بختیاري" - پایگاه دولت

72- راه اندازي صندوق حمایت از بومی سازان صنعت فولاد - گسترش صنعت معدن تجارت

73- بررسی وضعیت بیکاري آمریکا در روزهاي اخیر/ کدام مشاغل از کرونا نجات یافتند؟ - اقتصاد آنلاین

74- گنج هاي پنهان آذربایجان در سایه بی توجهی - خبرگزاري فارس

75- معاون بهره برداري راه آهن فارس: باید به دریا متصل شویم - روزنامه شیراز نوین

76- نوید سرمایه گذاري 2 هزار و 500 میلیارد تومانی در فارس - ایرنا

77- 900 دستگاه انواع وسایل نقلیه در قم تولید می شود - تابناك

78- ایجاد جایگاه استقرار کارگران ساختمانی در دو نقطه از شهر - تابناك

79- قرارداد توسعه دانشگاه خاتم در ناحیه نوآوري پردیس منعقد شد - فصل اقتصاد

80- قرارداد توسعه دانشگاه خاتم در ناحیه نوآوري پردیس با حمایت بانک پاسارگاد منعقد شد - فصل اقتصاد

81- طرح ملی« ایران قوي» جامع ترین برنامه در حوزه مساجد است/ استقبال کانون هاي مساجد ایلام از طرح ملی ایران قوي
- شبستان

82- 20 درصد از مردم استان بوشهر محروم هستند - برنا نیوز

83- تشکیل 271 صندوق خُرد روستایی در خراسان رضوي - برنا نیوز

84- فین تک در صدر فعالیت هاي دانش بنیان - بانکداري الکترونیک

85- قرارداد توسعه دانشگاه خاتم در ناحیه نوآوري پردیس منعقد شد - صداي پول

86- دفتر رهبر انقلاب براي شکست ترامپ توئیت زد - حوزه نیوز

87- بدهی دولت و اقتصاد ایران - اتاق بازرگانی تهران

88- الاکلنگ ارز و بورس این بار بورس را بالا می برد - میزان

89- بارقه هاي امید در صنعت خودرو آمریکا زنده شد - خودرو پرس

90- رنجکش : ارتقاي امنیت سرمایه گذاري از دغدغه هاي جدي در استان گیلان است - تدبیر شرق

91- اسامی پذیرفته شدگان دوره کارشناسی دانشگاه جامع علمی کاربردي مهرماه 99 اعلام شد - دانشگاه جامع علمی کاربردي

92- امکان پوشش بیمه اي حتی بایک روز اشتغال در ماه فراهم شد/ جزییات تکمیل سوابق - آنا



93- برنامه هاي پارك فناوري پردیس براي هفته جهانی کارآفرینی اعلام شد - آنا

94- تعداد مراکز نیکوکاري استان زنجان به بیش از 126 مرکز می رسد - شبستان

95- اشتغال هزار و 195 نفر در بخش خانگی صنایع دستی فارس - خبرگزاري صدا و سیما

96- فرزندان ایتام فاقد مسکن تا پایان امسال صاحب خانه می شوند - خبرگزاري صدا و سیما

97- ارائه خدمات رایگان به متقاضیان طرح ملی بهینه سازي موتورخانه ها - ایمنا

98- نقشه راه توسعه قواي محرکه « ایران خودرو» در کانون توجه مجلس - پدال نیوز

99- بررسی تغییر رویکرد حمایتی دولت از خودروسازان - پدال نیوز

100- ورود دستگاه قضا به واگذاري شرکت پارس سوئیچ - شهید نیوز

101- صنعت فولاد تا پایان سال از صندوق حمایت بهره مند می شود - با اقتصاد

102- مستندي که با خودکشی یک کنکوري کلید خورد!/ روایت «سددرسد» از مافیاي یک ماراتن بزرگ علمی - تیتر 1

103- از طرح هاي خود اشتغالی حوزه میراث فرهنگی خانواده شهدا و ایثارگران آذربایجان غربی حمایت می شود - بنیاد شهید
و امور ایثارگران

104- آشنایی با جیل بایدن بانوي اول کاخ سفید - تیتر برتر

105- 150 اتوبوس بازسازي شده به چرخه خدمت باز می گردد / تعریض و نورپردازي برخی پل هاي رودخانه زاینده رود -
تیتر برتر

106- مسن ترین مرد جهرم در 122 سالگی درگذشت - همشهري

107- برق امید، اشتغال را رونق می دهد - وزارت نیرو

108- بایدن با ایران چه می کند؟ ترامپ چرا محبوب بود؟ - برترین ها

109- فرزندان ایتام تا پایان امسال صاحب خانه می شوند - باشگاه خبرنگاران جوان

110- سامانه ملی اشتغال و کسب و کار راه اندازي شد - بازار کار

111- محرومیت 20 درصد از مردم استان بوشهر - خبرگزاري صدا و سیما

112- فعالیت271 صندوق خُرد محلی زنان روستایی در خراسان رضوي - خبرگزاري صدا و سیما

113- کمیسیون آموزش و فناوري و اطلاعات پارلمان، دولت به جاي اهتمام براي تصویب قانون جامع براي جذب استخدام در

آموزش و پرورش با استفاده از روش هاي موقت اقدام کرده است و مجلس نیز در موضع انفعال به تصویب ... - آرا نیوز

114- سرنوشت بازار نفت در دوره بایدن - آخرین خبر

115- منطقه یک شهرداري پیشتاز آبادانی در همدان است - روزنامه همدان پیام

116- مراکز درمانی و داروخانه ها موظف به اجراي طرح نسخه الکترونیک هستند - روزنامه همدان پیام

117- مجلس یازدهم قوانین مزاحم توسعه اقتصادي را حذف می کند - تسنیم

118- مشکل تامین آب نیروگاه لرستان به زودي رفع می شود - درآمد نیوز

119- توسعه مبتنی بر ظرفیت هاي بومی و محلی - ایرنا

120- 300 میلیارد ریال بودجه براي تعمیر پل و اسکله منطقه خلیج فارس اختصاص یافت - ایرنا

121- مراکز نوآوري در استان هاي ساحلی ایجاد می شود - ایرنا

122- نارضایتی 60 درصد مشمولان دریافت وام کرونایی - آریا نیوز

123- چرا فعالیت مشاغل غیرضرور بعد از ساعت 18 مجاز نیست؟ - آریا نیوز



124- تولید بیش از 25هزار کیلو زعفران خشک در نیشابور - آریا نیوز

125- دولت آماده همکاري براي رفع مشکلات بازارچه ساحلی دیلم است - اتحاد خبر

126- راهبرد کمیته امداد حرکت به سوي فقرزدایی اجتماع محور است - پانا

127- ایجاد 56 صندوق خرد در 56 روستاي شهرستان دلگان - ایسنا

128- ظرفیت بی نظیر سمن ها در تهران 1400 - همشهري

129- سرمقاله شرق/ سرخوردگی روانی و جامعه ستیزي ترامپیسم - سپاهان نیوز

130- از معیشت کارگران تا عدم فعالیت مشاغل غیر ضرور بعد از ساعت 18 - شعار سال

131- ازسرگیري فعالیت گمرك بندر اروندکنار - مانا

132- مستندي که با خودکشی یک کنکوري کلید خورد!/ روایت «سددرسد» از مافیا - انتخاب

133- کسی که قرارداد 15 میلیاردي می بندد، به وام 50 میلیونی احتیاج دارد؟/ هیچ کس به اندازه من درباره واحدهاي

صنعتی اطلاعات ندارد - دانا

134- شرق نوشت: سرخوردگی روانی و جامعه ستیزي ترامپیسم - شفقنا

135- فازنخست ابر پروژه انتقال آب خلیج فارس به استانهاي مرکزي افتتاح شد - هم اندیشی

news_ -136"> نشریه اخبار و تحلیل هاي یکشنبه، 18 آبان ماه - بصیرت

137- الاکلنگ صعود ارز و نزول بورس این بار به نفع بازار سهام است - فصل اقتصاد

138- مشکل خام فروشی مواد معدنی در آذربایجان غربی چاره اندیشی شود - روزنامه آراز آذربایجان

139- بیکاري و مهاجرت، دو روي سکه مشکلات سردشت - روزنامه آراز آذربایجان

140- پرداخت 1044 میلیارد ریال تسهیلات کرونا - تابناك

141- هزار و 44 میلیارد ریال تسهیلات کرونا در همدان پرداخت شد - ایرنا

142- بازدید مدیر عامل صندوق کارآفرینی امید از طرح هاي اشتغال استان بوشهر - صندوق کارآفرینی امید

143- 271 صندوق خُرد روستایی در خراسان رضوي تشکیل شد - صندوق کارآفرینی امید

144- قیمت گندم و ذرت کاهش یافت - رکنا

145- مشکل گرانی گوشت قرمز کشور توسط سیستان و بلوچستان قابل حل است - تسنیم

146- حرکت جهادي مانند یک لوکوموتیو مردم را پاي کار می آورد - تسنیم

147- سرمایه گذاري 145 میلیارد تومانی براي احداث بزرگترین گلخانه غرب کشور در اسلام آبادغرب - خبر فوري

148- سرمایه گذاري 610میلیارد ریالی بخش خصوصی براي احداث دهکده گردشگري در چهارمحال و بختیاري - میراث آریا

149- برداشت طلاي سیاه در هرمزگان - روزنامه دریا

150- استاندار هرمزگان : ظرفیت هاي خالی واحد قیر در استان فعال می شود - روزنامه دریا



 

افزایش ظرفیت ترانزیت غلات از کشورهاي حوزه CIS به بندر چابهار

منبع: پایگاه دولتشماره خبر:  1  |  تاریخ: 1399/08/18

مدیرکل بنادر و دریانوردي سیستان و بلوچستان گفت: با آغاز عملیات اجرایی پروژه سیلوي غلات 100هزارتنی بندر
شهیدبهشتی چابهار، ظرفیت ترانزیت غلات از کشوره...

مدیرکل بنادر و دریانوردي سیستان و بلوچستان گفت: با آغاز عملیات اجرایی پروژه سیلوي غلات 100هزارتنی بندر شهیدبهشتی

 
چابهار، ظرفیت ترانزیت غلات از کشورهاي حوزه CIS به بندر چابهار افزایش پیدا می کند. 

به گزارش پایگاه اطلاع رسانی دولت و به نقل از وزارت راه و شهرسازي، بهروز آقایی درباره افزایش ظرفیت ترانزیت غلات در بندر
چابهار، تصریح کرد: پروژه سیلوي غلات بندر شهیدبهشتی چابهار، در زمینی به مساحت 3,5 هکتار و با هدف نگهداري 100هزار تن

 
غلات با ایجاد فرصت اشتغال مستقیم براي 200 نفر احداث می شود. 

وي میزان اعتبار برآوردشده براي احداث پروژه سیلوي غلات را 20 میلیون دلار اعلام و بیان کرد: تسریع در تخلیه و بارگیري کالا،
افزایش ظرفیت ترانزیتی غلات از کشورهاي حوزه CIS، ظرفیت پذیرش، نگهداري و انبارش کالاهاي فله و اساسی و ظرفیت پهلودهی
و پذیرش کشتی ها در راستاي تخصیص و انتقال بخشی از کالاي اساسی مورد نیاز کشور از طریق بندر چابهار؛ از اهداف اجراي این

 
پروژه است. 

مدیرکل بنادر و دریانوردي سیستان و بلوچستان خاطرنشان کرد: با توجه به واردات بخشی از کالاي اساسی مورد نیاز کشور و ترانزیت
گندم اهدایی هند به افغانستان از طریق بندر چابهار و افزایش صادرات و واردات غلات در این بندر استراتژیک؛ احداث چنین پروژه

هایی ضرورت دارد.



توسعه چابهار طبق طرح جامع مصوب شورایعالی شهرسازي و معماري ایران/

حفظ بافت سنتی و گردشگري چابهار در طرح توسعه/ ضرورت دسترسی آزاد

مردم چابهار به ساحل و دریا

منبع: پایگاه دولتشماره خبر:  2  |  تاریخ: 1399/08/18

معاون شهرسازي و معماري وزارت راه و شهرسازي با بیان اینکه توسعه شهر چابهار و پیرامون آن مطابق طرح جامع مصوب
شورایعالی شهرسازي و معماري ایران انجام خوا...

معاون شهرسازي و معماري وزارت راه و شهرسازي با بیان اینکه توسعه شهر چابهار و پیرامون آن مطابق طرح جامع مصوب شورایعالی

 
شهرسازي و معماري ایران انجام خواهد شد، افزود: در این طرح، بر ضرورت حفظ بافت سنتی و گردشگري منطقه تاکید شده است. 

به گزارش پایگاه اطلاع رسانی دولت و به نقل از وزارت راه و شهرسازي، فرزانه صادق مالواجرد، معاون شهرسازي و معماري وزارت راه
و شهرسازي در گفت وگو با خبرنگار پایگاه خبري این وزارتخانه با یادآوري از اینکه در پروژه توسعه چابهار، تمامی طرح هاي فرادست،
جامع و تفصیلی در دستور کار معاونت شهرسازي و معماري و دبیرخانه شورایعالی شهرسازي و معماري قرار گرفته اند، اظهار کرد: در
طرح ویژه مکران که یک طرح فرادستی است و از میناب تا خروجی بندر گوادر را در بر می گیرد، برنامه ریزي در مقیاس 1:25000

 
انجام شده است و برنامه ریزي درباره چگونگی توسعه منطقه صورت پذیرفته است. 

وي با اشاره به تجربه تلخی که در شهر عسلویه طی سال هاي گذشته رخ داد، خاطرنشان کرد: از نظر من اتفاقی که در عسلویه افتاد،
به نبود برنامه ریزي صحیح و دقیق شهري مربوط می شود که تبعات آن هم براي مردم و هم براي صنعت، پتروشیمی و نفت مشکلات

 
بسیاري را به همراه آورد. 

صادق مالواجرد گفت: با توجه به اینکه برنامه ریزي جهت اسکان جمعیت در جنوب کشور جزو تأکیدات مقام معظم رهبري است،
اکنون در منطقه مکران، این اتفاق به طور کلان برنامه ریزي شده است و جانمایی سایت هاي صنعتی، محیط زیستی، اقتصادي و

 
پتروشیمی و نقاط جمعیتی آن علاوه بر شهر چابهار و محدوده هاي آن، در شهرهاي جدید مکران و تیس نیز صورت پذیرفته است. 

معاون شهرسازي و معماري وزارت راه و شهرسازي با بیان اینکه نقشه هاي توسعه منطقه چابهار از سوي وزیر راه و شهرسازي به
اعضاي هیات دولت ابلاغ شده است، افزود: این ها مواردي هستند که اگر جمعیت به این منطقه بیاید، پیش بینی هاي لازم جهت

 
اشتغال، صنعت و مسکن آن انجام شده باشد. 

 
ببینید|سفر وزیر راه و شهر سازي به استان سیستان و بلوچستان 

وي گفت: یکی از نکات مطرح در این منطقه مربوط به طرح جامع شهر چابهار است. این طرح بعد از سال ها توانست مصوبه
شورایعالی شهرسازي و معماري را اخذ کند و نه تنها براي توسعه شهر و جمعیت پذیري و خدمات آن پیش بینی هاي لازم انجام شده
است، بلکه براي حریم چابهار نیز از کمپ تا رمین که فعلاً روستا و سکونتگاه هاي غیر رسمی هستند، در برنامه ساماندهی و توسعه

 
پیش بینی شده است. 



صادق مالواجرد تصریح کرد: اساساً در گذشته در تدوین طرح هاي جامع، سکونتگاه هاي غیررسمی و حاشیه نشین مورد توجه قرار

 
نمی گرفتند و در نتیجه صورت مساله پاك می شد؛ اما در طرح جامع چابهار تمامی این مناطق دیده و در طرح لحاظ شده اند. 

دبیر شورایعالی شهرسازي و معماري ایران گفت: نکته اي که در طرح توسعه چابهار بسیار مهم است و باید مورد توجه قرار گیرد، این
است که بندر قلب تپنده چابهار است و باید مسیر ورود و خروج وسایل نقلیه اي که به بندر تردد دارند، در تمامی طرح ها مورد توجه

 
واقع شوند. 

وي با یادآوري از اینکه مسیر دسترسی به بندر چابهار ریل و جاده ترانزیت خواهد بود، افزود: هر چند سالیان است که در خصوص
احداث مسیر حمل ونقل بار تصمیم گیري قاطعی انجام نشده است؛ اما خوشبختانه با همکاري و تعاملی که بین بندر و شهر از طریق
طرح جامع به وجود آمد، مقرر شد که در احداث این مسیر، ارتباط شهر تاریخی و فرهنگی چابهار با دریا قطع نشود. این نکته مهمی

 
است که مردم چابهار روي آن بسیار تأکید دارند. 

صادق مالواجرد گفت: با توجه به اینکه ارتزاق مردم و همچنین صنعت گردشگري در این منطقه به دریا ارتباط دارد، در طرح جامع
هماهنگی هاي لازم بین شهر و بندر کاملاً دیده شده است و همچنین طی سفري که با حضور مقام عالی وزارت به این منطقه انجام
شد، از آلترناتیوهایی که قرار بود این اتصال را به وجود بیآورد بازدید به عمل آمد و به امید خدا در جلسات بعدي که برگزار می شود با

 
تأکیدي که وزیر محترم دارند و با هدف اینکه دسترسی مردم به دریا نباید قطع نشود، این موضوع در دستور کار قرار خواهد گرفت. 

معاون وزیر راه و شهرسازي تأکید کرد: تمامی تصمیم ها بر اساس طرح جامع به گونه اي است که ارتباط شهر با بندر وجود داشته

 
باشد و هم اکنون نیز باید آلترناتیوهاي اجرایی آن انجام شود. 

 
ببینید|سفر وزیر راه و شهر سازي به استان سیستان و بلوچستان 

وي با اشاره به اینکه پارك بهاران تنها پارك ساحلی در چابهار است و در زیبایی و گردشگري این منطقه سهم به سزایی دارد، گفت:
خوشبختانه با تعاملی که با سازمان بنادر و کشتیرانی انجام شد، این پارك در طرح توسعه اي آسیب نمی بیند و تجهیز و ساماندهی

 
این پارك مطابق طرح جامع انجام خواهد شد. 

صادق مالواجرد عنوان کرد: اگر قرار است که توسعه در منطقه چابهار اتفاق بیافتد، حتماً مردم شهر باید منتفع شوند و اکنون نیز

 
هماهنگی هاي لازم با منطقه آزاد چابهار به وجود آمده است و قرار شده که طرح هاي ویژه اي در این منطقه صورت پذیرد. 

وي تاکید کرد: طرح هاي منطقه آزاد باید به گونه اي باشند که با دبیرخانه شورایعالی شهرسازي و معماري هماهنگ باشند تا در

 
نتیجه این هم افزایی، اقدامات اجرایی بهتري در این منطقه انجام شود. 

معاون وزیر راه و شهرسازي در پاسخ به این سؤال که «چه اقداماتی به منظور حفظ زیبایی و معماري بافت سنتی چابهار انجام خواهد
شد؟» گفت: در طرح تفصیلی شهر چابهار، توجه ویژه اي به بافت تاریخی و نوع ساختمان و ابنیه اي که قرار است در این شهر ساخته

 
شود، شده است. 



صادق مالواجرد اظهار کرد: طی جلسه اي که با شهردار چابهار برگزار شد، تأکید شده است که نوع ساختمان هایی که در این شهر
ساحلی ایجاد می شود باید با معماري شهرهاي دیگر متفاوت باشند و از ضوابط و مقررات ویژه اي پیروي شود.



طرح مهر آتیه نوین بانک قرض الحسنه مهرایران

منبع: کوتاه آنلاینشماره خبر:  3  |  تاریخ: 1399/08/18

این نوشته توسط admin در آدرس طرح مهر آتیه نوین بانک قرض الحسنه مهرایران توسط سایت منتشر گردیده طرح مهر
آتیه نوین بانک قرض الحسنه مهرایران حمایت از اشتغالزایی و تامین آینده بانک قرض الحسنه مهر ایران با هدف ایجاد

اشتغال و ارزش آفرینی در راستاي تأمین آتیه افراد، اقدام به ارائه طرح «مهر آتیه نوین» ...

این نوشته توسط admin در آدرس طرح مهر آتیه نوین بانک قرض الحسنه مهرایران توسط سایت منتشر گردیده

طرح مهر آتیه نوین بانک قرض الحسنه مهرایران حمایت از اشتغالزایی و تامین آینده بانک قرض الحسنه مهر ایران با هدف ایجاد
اشتغال و ارزش آفرینی در راستاي تأمین آتیه افراد، اقدام به ارائه طرح «مهر آتیه نوین» نموده است. کوتاه انلاین –به گزارش روابط

عمومی بانک قرض الحسنه مهرایران، در این طرح متقاضیان می توانند با واریز مستمر بصورت […]

نوشته طرح مهر آتیه نوین بانک قرض الحسنه مهرایران اولین بار در کوتاه آنلاین پدیدار شد.
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اُفت 90 سانتی سطح آب هاي زیرزمینی دشت همدان

منبع: ایسناشماره خبر:  4  |  تاریخ: 1399/08/18

مدیرعامل شرکت آب منطقه اي استان همدان گفت: از ابتداي سال آبی زراعی تاکنون نسبت به سال گذشته و بلندمدت
کاهش بارندگی داشتیم.

منصور ستوده یکشنبه 18 آبان ماه در کارگروه امور
زیربنایی شهرستان همدان، اظهار کرد: میانگین بارش باران
در استان سالانه 343 میلی متر است و از ابتداي مهرماه
تاکنون 8.5 میلی متر بارش داشتیم که نسبت به سال
گذشته 86 درصد و نسبت به بلندمدت 76 درصد کاهش

 
بارندگی داشتیم. 

وي تصریح کرد: برداشت منابع آب و خشکسالی باعث شده
سطح آب زیرزمینی در دشت همدان 90 سانتی مترمکعب
پایین برود در حالیکه وزارت نیرو از سال 1371 این دشت

 
را به لحاظ برداشت بی رویه آب به ویژه در بخش کشاورزي ممنوع اعلام کرده است. 

ستوده با بیان اینکه امسال 11 کیلومتر از رودخانه هاي حساس استان را لایروبی کردیم، اعلام کرد: تمام خدمات شرکت آب منطقه

 
اي استان در این ایام به صورت الکترونیکی انجام می شود. 

وي مطرح کرد: در شهرستان همدان 2564 حلقه چاه با تخلیه سالانه 216 میلیون مترمکعب آب داریم که بخش عمده آن با 1590

 
حلقه در بخش کشاورزي است و در صنعت 190 حلقه، شرب 270 حلقه و خدمات 514 حلقه چاه داریم. 

مدیرعامل شرکت آب منطقه اي استان همدان ادامه داد: 1220 حلقه چاه غیرمجاز در شهرستان همدان داریم که از این تعداد، 637

 
حلقه با عمق 13 هزار و 500 متر را با احکام قضایی پر کردیم و 22.5 میلیون مکعب صرفه جویی آب داشتیم. 

وي خاطرنشان کرد: 845 کنتور هوشمند براي برداشت آب از چاه هاي مجاز نصب کردیم اما از آنجایی که مصوب شده خود مردم باید

 
نصب کنند، روند این کار ضعیف است. 

ستوده در رابطه با علل پرکردن چاه هاي غیرمجاز توضیح داد: جلوگیري از افُت سطح آب زیرزمینی، افزایش ضریب اطمینان تأمین
آب شرب، حفاظت از سرمایه گذاري کلان انجام شده توسط مردمی که قانون را رعایت کردند و اجراي قوانین و مقررات و حفظ حقوق

 
عامه از اهداف اجراي این طرح است. 

وي در پایان خاطرنشان کرد: در بحث استفاده از پساب، سیاست ما این است اگر امکان داشته باشد بخش هاي صنعتی را به سمت



استفاده از پساب منتقل کنیم و پتروشیمی هگمتانه نیز قرار است از پساب استفاده کند که این کار در جهت ایجاد اشتغال و حفاظت

 
از آب هاي زیرزمینی بسیار کمک کننده است. 

انتهاي پیام



پرداخت 1044 میلیارد تسهیلات کرونا به 9493 متقاضی همدانی

منبع: ایسناشماره خبر:  5  |  تاریخ: 1399/08/18

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان همدان از پرداخت 1044 میلیارد ریال تسهیلات کرونا به 9493 متقاضی این
استان خبرداد.

سیداحمد توصیفیان در گفت وگو با ایسنا، با تشریح
جزئیات پرداخت تسهیلات به واحدهاي آسیب دیده از
شیوع کروناویروس، درباره آخرین وضعیت پرداخت
تسهیلات استان به واحدهاي آسیب دیده ناشی از کرونا
مطرح کرد: تاکنون 1044 میلیارد ریال تسهیلات کرونا در
بانک هاي عامل 9493 فقره پرونده و در راستاي صیانت از

 
اشتغال 12 هزار و 38 نفر پرداخت شده است. 

وي با بیان اینکه به دنبال شیوع کرونا و اثرگذاري آن بر
فعالیت برخی از صنوف و کسب و کارها دولت با هدف

حفظ اشتغال موجود در بنگاه ها و حمایت از کارگران، پرداخت تسهیلات حمایتی با نرخ سود ترجیحی 12درصد را مصوب کرد تا در
اختیار بنگاه هاي خدماتی و تولیدي آسیب دیده از کرونا قرار گیرد، اظهار کرد: پرداخت تسهیلات حمایتی به شاغلان کسب و کارهاي
آسیب دیده از کرونا و فعالان اقتصادي 14 رسته منتخب از نیمه خردادماه آغاز شده و مشمولان براي گرفتن وام به بانک ها معرفی

 
شده اند. 

توصیفیان با اشاره به اینکه نرخ سود تسهیلات 12 درصد و دوره بازپرداخت تسهیلات با احتساب دوره تنفس از اول آبان ماه و به مدت
دو سال است، بیان کرد: وثایق و تضامینی که براي دریافت تسهیلات از سوي بانک ها دریافت می شود، متفاوت و با ارائه سفته و

 
معرفی ضامن خواهد بود و سقف مبلغ سفته نیز 1.5 برابر اصل سود تسهیلات است. 

وي با اشاره به تسهیل دولت و بانک ها در تضامین و وثایق این گونه تسهیلات خاطرنشان کرد: تسهیلات تا سقف 16میلیون تومان،
نیازمند سفته فرد متقاضی یا چک به تشخیص بانک و تسهیلات 16میلیون تا 48 میلیون تومانی نیازمند سفته متقاضی یا چک به

 
همراه یک ضامن است و تسهیلات 48 تا 160 میلیون تومانی به سفته متقاضی یا چک با دو ضامن نیاز دارد. 

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان همدان بیان کرد: همچنین براي وام 160 تا 200 میلیون تومانی ارائه سفته متقاضی یا
چک به همراه سه ضامن لازم است و براي درخواست تسهیلات بالاتر از 200 میلیون تومان هم ارائه تضمین صادره از سوي صندوق

 
هاي ضمانت یا به تشخیص بانک ارائه وثیقه هاي متعارف مورد نیاز است. 

توصیفیان یادآور شد: تاکنون 1938 میلیارد ریال تسهیلات درخواستی به بانک هاي عامل معرفی شده که تاکنون 1044 میلیارد ریال

 
با تعداد 9493 فقره پرونده و و در راستاي صیانت از اشتغال 12 هزار و 38 نفر تسهیلات در بانک هاي عامل پرداخت شده است. 



وي ادامه داد: همچنین 5876 طرح با اشتغال 9068 نفر و مبلغ 895 میلیارد ریال در حال تکمیل مدارك و اخذ تسهیلات از بانک
هاي استان هستند که ضروري است بانک هاي عامل ضمن اخذ و تکمیل مدارك متقاضیان، نهایت تلاش را با توجه به مهلت محدود

 
باقیمانده پرداخت تسهیلات تا پایان آبان ماه داشته باشند. 

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان همدان در بخش دیگري با اشاره به هفته جهانی کارآفرینی، تأکید کرد: توسعه و حمایت از

 
اقتصاد کارآفرینانه راهکار برون رفت از اقتصاد نفتی است. 

وي گفت: سرمایه انسانی آموزش یافته و داراي مهارت مزیت رقابتی اقتصاد جوامع است بنابراین آموزش مهمترین و کلیدي ترین
نقش را در توسعه کارآفرینی دارد و در آموزش ها لازم است به ابداع، خلاقیت و نوآوري بهاء داده شود نه محفوظات و در نتیجه توسعه
فرهنگ کارآفرینی وآموزش کارآفرینی ضرورت مهم اقتصاد جامعه است و این مهم راهکاربرون رفت از اقتصاد نفتی و جایگزینی

 
اقتصاد کارآفرینانه است. 

وي با بیان اینکه هفته جهانی کارآفرینی سال 99 به عنوان بزرگترین رویداد هماهنگ با هدف ترویج و توسعه کارآفرینی از 16 تا 22
نوامبر(26 آبان تا 2 آذرماه) برگزار می شود، تصریح کرد: در سال جاري با مشارکت 20 هزار مشارکت کننده شامل کارآفرینان،
نوآوران، استارتاپ ها، شتابدهنده ها، سرمایه گذاران و حامیان مالی، سیاستگذاران، مدیران، دانشجویان و ... با بیش از 40 هزار برنامه
در بیش از 180 کشور دنیا به منظور گرامیداشت این هفته برگزار می شود که این ابتکار افراد به ویژه جوانان را به ارائه راه حل هاي

 
خلاقانه، سازنده و نوین تشویق می کند. 

توصیفیان هدف از برگزاري برنامه هاي هفته جهانی کارآفرینی را ترفیع جایگاه کارآفرینان در اذهان و افکار عمومی، ورود افراد به
عرصه کارآفرینی، تشویق نسل جدیدي از کارآفرینان به راه اندازي کسب وکارو ایجاد زیست بوم کارآفرینی و اکوسیستم مناسب در

 
کشور دانست و افزود: این برنامه سکویی براي توسعه ارتباطات و همکاري هاي پیوسته تمامی نقش آفرینان عرصه کارآفرینی است . 

وي یادآور شد: با توجه به شرایط حاکم در جامعه جهانی و کشور به علت شیوع کروناویروس تأکید بر آن است تا تمامی برنامه هاي
این هفته به صورت مجازي و یا از طریق وبینارها و در صورت حضوري بودن برنامه ها، با رعایت کامل پروتکل هاي بهداشتی انجام

 
شود. 

انتهاي پیام



چهار شاخه فناوري؛ کلید احیا بخش معدن در ایران

منبع: جوان آنلاینشماره خبر:  6  |  تاریخ: 1399/08/18

حوزه معدن و صنایع معدنی از جمله محرك¬هاي مهم در اقتصاد جهانی به شمار می آید و جایگاه اولیه در زنجیره تامین
مورد نیاز بسیاري از صنایع است. این صنعت نقش مهم و کلیدي در توسعه اقتصادي بسیاري از کشورها و افزایش تولید

ناخالص ملی، سرانه درآمد، خودکفایی صنعتی و ایجاد اشتغال دارد.

سرویس اقتصادي جوان آنلاین: معدن و صنایع معدنی نه¬تنها از طریق ایجاد اشتغال مستقیم درآمد خانوارها را افزایش
می¬دهد بلکه از طریق ارتباط با سایر بخش¬هاي اقتصادي کشور موجب افزایش تولید و اشتغال می¬شود. به طوري که به ازاي
استخدام هر یک نفر در شرکت¬هاي معدنی، 3 تا 4 نفر در سایر بخش¬هاي اقتصاد شاغل می¬شوند. بررسی ها نشان می دهد که
از هر 8 هزار میلیارد دلار گردش مالی بخش صنعت دنیا، 2.2 هزار میلیارد دلار (حدود 30%) آن به صنعت معدن اختصاص دارد.
گزارش وال استریت نشان می دهد که نفت، گاز، زغال¬سنگ، جنگل، چوب، طلا، نقره، مس، اورانیوم، آهن خام و فسفات به¬عنوان
شاخص ثروت همواره در نظر گرفته می شوند و با این رویکرد کشورهاي روسیه، آمریکا، عربستان و کانادا در رتبه¬هاي اول تا چهارم

 
جهان و ایران با 3.27 تریلیون دلار از منابع زیرزمینی طبیعی در رتبه پنجم دنیا قرار دارند. 

ایران داراي 68 نوع ماده معدنی غیر نفتی و 7% از ذخایر معدنی دنیاست که در حال حاضر 1% از آن¬ها بهره¬برداري شده¬اند که

 
در مقایسه با استاندارد جهانی (5 درصد)، نشان از ظرفیت بالاي رشد این حوزه در کشور دارد. 

از دیگر دلایل جایگاه ممتاز کشور در این حوزه می¬توان به تنوع مواد معدنی، موقعیت ممتاز سوق-الجیشی، دسترسی به آب¬هاي
آزاد و مرزهاي زمینی، دسترسی به بازار وسیع منطقه¬اي، زیرساخت-هاي مناسب براي استقرار صنایع و امکان توسعه تجارت

 
بین¬المللی و صادرات مجدد را نام برد. 

تمامی فعالیت¬هاي صورت گرفته در کشور در این حوزه به صورت سنتی بوده است و کمتر به رویکردهاي نوین در حوزه اکتشاف،
استخراج و فرآوري و یا حتی تامین مالی و مخارج فعالیت¬هاي مذکور توجه شده است. همچنین به گفته کارشناسان وزارت صمت
در کشور چیزي در حدود 4400 معدن غیر فعال وجود دارد که بخش قابل توجهی از آن¬ها با استراتژي¬هاي اجرایی و تامین مالی

 
مناسب پتانسیل فعال شدن را دارند. 

امروزه فناوري¬هاي دیجیتال بهترین ابزار جهت هدایت صنایع مختلف هستند که معدن و صنایع معدنی از این قائله مستثنا نیستند.

 
به طور کلی 4 شاخه از فناوري¬هاي جدید قابلیت استفاده در معدن و صنایع معدنی کشور را دارند که توجه به آن¬ها الزامی است. 

 
شاخه اول ، داده¬ها، اطلاعات و قدرت محاسباتی 

قرار دادن تعداد زیادي حسگر در اشیا فیزیکی، تجزیه و تحلیل و امکان برقراري ارتباطات بین تجهیزات و ماشین¬آلات به طور
فزاینده اي مقرون به صرفه و در دسترس است. حسگرهاي موجود در چاه¬هاي نفت از راه دور در اعماق دریا باعث بروز علائم هشدار

 
دهنده در هنگام کنترل مشکلات در مرکز کنترل مرکزي می¬شوند. 

شرکت¬هاي معدنی در حال حاضر می¬توانند با استفاده از سنسورهاي هوشمند تصویر دقیق و سازگارتري از واقعیت و چهره سنگ

 
بیش از هر زمان دیگري بدست آورند. 

 
شاخه دوم؛ تجزیه و تحلیل و هوش مصنوعی 

پیشرفت در تجزیه و تحلیل، از یادگیري ماشین گرفته تا تکنیک هاي آماري بهبود یافته براي تلفیق داده¬ها، به تبدیل مجموعه
داده¬اي گسترده به پیش¬بینی دقیق¬تر از احتمال وقایع آینده کمک می کند. به عنوان مثال شرکت هاي مخابراتی از



الگوریتم¬هاي هوشمند براي پیش¬بینی خرابی مشتري استفاده می¬کنند. خرده فروشان از این الگوریتم¬ها براي ارائه

 
پیشنهادات خود به مشتریان استفاده می¬کنند. 

فعالیت¬هاي پیچیده استخراج مانند مدل¬سازي زمین¬شناسی، برنامه¬ریزي روزانه و نگهداري ماشین¬آلات، بهینه¬سازي

 
هوشمند از مهمترین نمونه¬هاي کارایی الگوریتم¬هاي آماري در معدن و صنایع معدنی هستند. 

 
شاخه سوم، تعامل انسان و ماشین 

تلفن¬هاي هوشمند نه¬تنها نحوه تعامل مردم با یکدیگر بلکه با ماشین¬آلات را نیز تغییر داده است. امروزه مردم در خرید، رزرو
تاکسی، مسیریابی، نظارت بر سلامتی و ... به تلفن¬هاي هوشمند خود اعتماد می¬کنند. برنامه¬هاي کاربردي نیز به سرعت در
زمینه صنعتی در حال گسترش است. یک نمونه از گجت¬هاي هوشمند در معادن و کارخانه¬هاي فرآوري عینک هوشمندي است
که دستورالعمل¬هایی را براي کارگرانی که در یک یک معدن و یا خط فرآوري کار می¬کنند یا کارگري که تعمیرات تجهیزات را

 
انجام می دهد، بهبود می بخشد. 

مثال دیگر از این مورد لباس کار هوشمندي است که با بهره¬گیري از حسگرهایی که داخل آن تعبیه شده است، داده¬هایی در

 
مورد شرایط خطرناك و وضعیت جسمی کارگران به مدیران منتقل می¬کند و نتایج ایمنی را بهبود می¬بخشد. 

 
شاخه چهارم؛ شبیه¬سازي 

پیشرفت در زمینه رباتیک باعث می¬شود تجهیزاتی با قیمت مناسب و موثرتري طراجی و پیاده¬سازي شوند. هزینه ساخت
ربات¬هاي صنعتی از سال 1990 تاکنون50 درصد کاهش یافته است، در حالی که هزینه¬هاي کارگري در همه جاي دنیا افزایش
یافته است. در همین حال، پیشرفت فناوري در حوزه شبیه¬سازي و هوش مصنوعی باعث افزایش پیچیدگی رباتیک و گسترش

 
کاربردهاي آن¬ها در قسمت¬هاي مختلف معدنکاري نظیر اکتشاف، استخراج و فرآوري شده است. 

به¬طور کلی، فناوري¬هاي دیجیتال باعث ایجاد تغییر اساسی در نحوه کار معادن ایجاد می¬کنند و توجه به آن¬ها براي پیشرفت
در بخش معدن و صنایع معدنی امري ضروري براي کشور است. از آنجایی که نیروي انسانی و دانش فنی در حوزه فناوري اطلاعات و
تجارت الکترونیک در کشور جز نقاط قوت ما محسوب می¬شود می¬توان با برنامه¬ریزي¬هاي ملی و یا ایجاد جذابیت در بخش
خصوصی براي ورود به معدن و صنایع معدنی و رشد معدنکاري نوین اقدام کرد تا سریعتر شاهد رشد و شکوفایی این بخش مهم و

 
استراتژیک در کشور باشیم. 

 
- علی گلشنی 

- کارشناس حوزه تکنولوژي و نوآوري



آغاز برداشت نخستین ماهی خاویاري در حاجی آباد هرمزگان

منبع: هرمزشماره خبر:  7  |  تاریخ: 1399/08/18

فرماندار حاجی اباد از آغاز نخستین بار برداشت ماهیان خاویاري از نوع "استرلیاد" دریک مزرعه کشاورزي در شهرستان
خبرداد. نوشته آغاز برداشت نخستین ماهی خاویاري در حاجی آباد هرمزگان اولین بار در شبکه اطلاع رسانی هرمز|اخبار

هرمزگان,اخبار بندرعباس پدیدار شد.

حمید جهانگیري، فرماندار حاجی آباد در گفتگو با خبرنگار هرمز اظهار کرد: پرورش ماهیان خاویاري براي دست یابی به خاویار
که به طلاي سیاه با هدف رونق در تولید، اقتصاد و اشتغال از پنج سال پیش در حاجی آباد  آغاز شده و هم اکنون به مرحله خوبی در

 
زمینه توسعه رسیده است. 

جهانگیري افزود: تولید بچه ماهیان استرلیاد سه سال پیش با حمایت دفتر بازسازي و حفاظت از ذخایر ژنتیکی شیلات ایران از مرکز
بازسازي و حفاظت از ذخایر ژنتیکی ماهیان خاویاري شهید دکتر بهشتی -گیلان براي بررسی امکان پرورش اینگونه ارزشمند در

 
شرایط اقلیمی هرمزگان به استخرهاي پرورش ماهیان خاویاري در شهرستان حاجی آباد منتقل شد. 

وي ادامه داد: در آن زمان متوسط وزن ماهیان مورد استفاده براي استحصال خاویار سه تا سه و نیم کیلوگرم بوده اند که از سه قطعه

 
ماهی بیش از یک کیلوگرم خاویار بسیار با کیفیت به دست آمده است. 

فرماندار حاجی آباد تصریح کرد: در اکثر منابع شیلاتی گونه استرلیاد براي منابع آبی سرد سیر و با دماي 14 تا 16 درجه توصیه می
شود که خوشبختانه این ماهیان در حاجی آباد  در طول کمتر از سه سال در دماي آب چاه با میانگین 23 تا 27 درجه سانتی گراد

 
نگهداري و پرورش داده شده اند. 

وي افزود: استان هرمزگان که به عنوان قطب پرورش میگو و ماهیان دریایی در کشور شناخته می شود ولی برخی از پرورش دهندگان
در سال هاي اخیر به پرورش ماهیان خاویاري روي آورده است و قصد دارند با استفاده بهینه از استخرهاي ذخیره آب کشاورزي در

 
سال جاري تولید گوشت این ماهیان را به 17 تن افزایش دهد. 

جهانگیري عنوان کرد: در حال حاضر قیمت هرکیلو خاویار استحصال شده به صورت عمده فروشی ارزشی افزون بر چهل میلیون ریال

 
بسته به گونه پرورشی دارد. 

وي با بیان اینکه حاجی آباد بهترین منطقه براي پرورش ماهیان خاویاري است، گفت: شهرستان حاجی آباد نخستین و بزرگترین

 
پرورش دهنده ماهی خاویار در هرمزگان است 

فرماندار حاجی آباد با بیان اینکه 2 هزار قطعه ماهی خاویار در حوضچه روستا هاي جائین و گلروئیه پرورش داده می شود اظهار
کرد:وزن این ماهی در شهرستان حاجی آباد در مدت یک سال به 5 کیلوگرم می رسد که 2 برابر متوسط کشور ، که ماهیان خاویاري

 
حاجی آباد از نوع سیبري، قره برون، استرلیاد و فیل ماهی است. 

وي  با بیان اینکه هر کیلو ماهی خاویار براي کشور 7 دلار ارزآوري دارد افزود: پارسال هزار و 400 کیلو گرم ماهی خاویار به ارزش نه



هزار دلار به روسیه صادر شد و براي پرورش هزار قطعه ماهی خاویار حدود 100 میلیون تومان سرمایه ثابت و 100 میلیون تومان

 
سرمایه در گردش هزینه شده است. 

محمد برازش فر کارشناس ماهیان خاویار حاجی آباد گفت:زمان فروش ماهیان خاویاري زمستان است و و پیش بینی می شود 10 تن

 
ماهی خاویار صید شود و در حاجی اباد 20 قطعه ماهی خاویار 3 ساله به وزن 20 کیلو گرم براي تولید خاویار پرورش داده می شود. 

وي افزود: بارسیدن سن این ماهی ها به 8 سال و وزن 50 کیلو براي نخستین بار در هرمزگان خاویار تولید می شود وهر قطعه ماهی

 
خاویاري 50 کیلوگرمی با سن 8 سال می تواند 10 کیلو خاویار تولید کند. 

برازشفر خاطرنشان کرد: قیمت هر قطعه ماهی خاویارکه از آن خاویار تولید شود صد میلیون تومان و قیمت هر کیلو خاویار 15

 
میلیون تومان است و حوضچه هاي پرورش ماهی خاویار حاجی آباد چهار سال پیش به بهره برداري رسید. 

انتهاي پیام/



گام هاي معاونت سرمایه انسانی در مسیر خدمت رسانی به ایثارگران صنعت

نفت

شماره خبر:  8  |  تاریخ: 1399/08/18
منبع: شرکت نفت و گاز

زاگرس جنوبی

معاونت توسعه مدیریت و سرمایه انسانی وزارت نفت از ابتداي سال تاکنون، اقدام هایی را با هدف افزایش سطح رضایتمندي
ایثارگران صنعت نفت پیگیري و اجرا کرده است.

معاونت توسعه مدیریت و سرمایه انسانی وزارت نفت از
ابتداي سال تاکنون، اقدام هایی را با هدف افزایش سطح
رضایتمندي ایثارگران صنعت نفت پیگیري و اجرا کرده

 
است. 

به گزارش شانا، معاونت توسعه مدیریت و سرمایه انسانی
وزارت نفت در این زمینه با هماهنگی دیوان محاسبات،
برگشت مبالغ کسر ساعات کار (اضافه کار) ایاب و ذهاب و
حق الزحمه بهره وري مشمولان حالت اشتغال را امکان

 
پذیر و کسر نکردن سه درصد از مستمري/ مقرري در بازنشستگی پیش از موعد جانبازان و فرزندان شهدا را محقق کرده است. 

این معاونت بر مبناي مفاد بند (ر) ماده (88) قانون برنامه ششم توسعه، معافیت پرداخت کسور بازنشستگی رزمندگان را در دستور کار
قرار داد و با اتکا به مفاد جزء (6) بند (ث) این ماده قانونی نیز اعمال یک مقطع تحصیلی بالاتر رزمندگان را اجرایی کرد. پرداخت فوق
العاده ایثارگري و پرداخت آن به جانبازان حالت اشتغال و بهره مندي عائله تحت تکفل جانبازان حالت اشتغال فوت شده از حقوق

 
حالت اشتغال نیز بر اساس ماده (51) و ماده (55) قانون جامع خدمات رسانی به ایثارگران در سال 99 محقق شده است. 

معاونت توسعه مدیریت و سرمایه انسانی وزارت نفت در گام بعدي، پرداخت 100 درصدي هزینه درمان ایثارگران و 100 درصد هزینه
درمان دندان پزشکی ناشی از جانبازي را عملیاتی و آراي کمیسیون ماده (16) رسیدگی به شکایات ایثارگران و نیز آراي دیوان عدالت

 
اداري در این باره را اجرا کرده است. 

تعدیل مدرك تحصیلی ایثارگران داراي مرخصی تحصیلی و مشمولین حالت اشتغال، پرداخت فوق العاده ایثارگري براي سال هاي
1397 و 1398، عدم استرداد مبالغ پاداش سنوات خدمت در بازگشت به کار ایثارگران، پرداخت فوق العاده ایثارگري ماده (51) قانون
جامع خدمات رسانی به ایثارگران براي سال هاي 1392 لغایت 1396 و تعیین مستمري مشمولان حالت اشتغال بر اساس آخرین

حقوق و مزایاي مشمولان کشوري از دیگر اقدام هاي انجام شده در این مسیر به شمار می رود.



مراکز نوآوري در استان هاي ساحلی ایجاد می شود

منبع: شعار سالشماره خبر:  9  |  تاریخ: 1399/08/18

شعار سال: مراکز نوآوري در استان هاي ساحلی کشور با هدف ایجاد و تقویت زیست بوم نوآوري و کارآفرینی با تلاش ستاد
توسعه فنّاوري هاي فضایی و حمل و نقل پیشرفته معاونت علمی و فنّاوري ریاست جمهوري راه اندازي می شود. دریا یکی از

ظرفیت هاي مهم فنّاورانه اي است که در اختیار کشور ها قرار دارد، بستري بزرگ ...

شعار سال: مراکز نوآوري در استان هاي ساحلی کشور با هدف ایجاد و تقویت زیست بوم نوآوري و کارآفرینی با تلاش ستاد

 
توسعه فنّاوري هاي فضایی و حمل و نقل پیشرفته معاونت علمی و فنّاوري ریاست جمهوري راه اندازي می شود. 

دریا یکی از ظرفیت هاي مهم فنّاورانه اي است که در اختیار کشور ها قرار دارد، بستري بزرگ براي توسعه و رونق دادن به کسب وکار
بومیان منطقه است، راه اندازي مراکز نوآوري در استان هاي ساحلی هم یکی از روش هایی است که می تواند به شکوفایی اقتصادي

 
در این مناطق کمک کند. 

راه اندازي مراکز نوآوري در استان هاي ساحلی طرحی که با تلاش گروه دریایی ستاد توسعه فنّاوري هاي فضایی و حمل ونقل
پیشرفته معاونت علمی و فنّاوري ریاست جمهوري اجرایی می شود، در این طرح قرار است مراکز نوآوري در استان هاي ساحلی کشور
با هدف ایجاد و تقویت زیست بوم نوآوري و کار آفرینی راه اندازي شود، به نحوي که هسته هاي فنّاور مستقر در این مراکز با حمایت
و آموزش هاي لازم زمینه ساز ایجاد کسب وکار هاي جدید و شکل گیري شرکت هاي دانش بنیان و صنایع نرم و خلاق در آینده

 
شوند. 

در حال حاضر 50 شرکت دانش بنیان و صنایع نرم و خلاق در حوزه دریایی کشور فعالیت می کنند، این شرکت هاي ظرفیت بالایی
براي توسعه صنعت دریایی کشور دارند، به همین دلیل راه اندازي مراکز نوآوري در سواحل کشور هم با همکاري و هم افزایی بخش

 
دولتی و این شرکت هاي توانمند اجرایی می شود. 

سواحل کشور، صنایع بومی دارند که با ایجاد این مراکز، شرایط براي رشد و بالندگی آن ها فراهم می شود، همچنین داغ شدن بازار
بهره گیري از ذخائر موجود در دریا هم یکی دیگر از پیامد هاي مثبت این کار است، اتفاقی که بازار داخلی را متنعم و خودکفا می

 
کند و بازاري پرسود و بومی است. 

در همین راستا تبدیل ایده و دانش موجود در دانشگاه هاي کشور کاري است که می تواند به اجراي این طرح سرعت دهد، این کار به
توسعه شرکت هاي دانش بنیان دریایی کمک می کند و این صنعت رو به رشد و اقتصادي را به یکی از پایه هاي اصلی درآمدزایی در

 
کشور بدل میکند. 

www.mana.ir ،88172 :شعار سال، با اندکی تلخیص و اضافات برگرفته از سایت مانا، تاریخ انتشار: 18 آبان 1399، کدخبر



وزیر راه: پروژه هاي عمرانی حداکثر 40 ماهه ساخته شود

منبع: تین نیوزشماره خبر:  10  |  تاریخ: 1399/08/18

وزیر راه و شهرسازي با انتقاد از طولانی شدن اجراي برخی پروژه ها تا 24 سال و تکمیل نشدن آنها، تاکید کرد: هیچ یک از
پروژه ها نباید زمان بندي بیش از 40 ماه داشته باشند.

تین نیوز وزیر راه و شهرسازي با انتقاد از طولانی شدن اجراي برخی پروژه ها تا 24 سال و تکمیل نشدن آنها، تاکید کرد: هیچ

 
یک از پروژه ها نباید زمان بندي بیش از 40 ماه داشته باشند. 

به گزارش تین نیوز به نقل از ایرنا، «محمد اسلامی» در دهمین نشست شوراي حمل و نقل و لجستیک سال 99 که با حضور مدیران
عامل شرکت ها و سازمان هاي حمل و نقل به صورت ویدئو کنفرانس برگزار شد، افزود: با توجه به اینکه حوزه مسوولیت وزارت راه و
شهرسازي تاثیر مستقیم بر زندگی مردم داشته و بهبود عملکرد، رضایت اجتماعی را به دنبال خواهد داشت، بر افزایش بهره وري در

 
نظام حمل و نقل و لجستیک تاکید می شود. 

اسلامی، بر رعایت سه نکته کلیدي در نظام حمل و نقل و لجستیک تاکید کرد و ادامه داد: توسعه همه جانبه زیرساخت ها با ارائه
کیفی و سپردن پروژه ها به کارآمدان، پاسخگو بودن، رسیدگی به امور مردم، ارائه گزارشی از اقدامات و رویکردهاي شرکت ها و

 
سازمان ها در ایام کرونا و ارائه گزارش به رییس جمهوري و رهبر معظم انقلاب در دستور کار قرار بگیرد. 

وي درباره توسعه همه جانبه زیرساخت ها و اجراي باکیفیت آنها، تاکیدکرد: اجراي قاطعانه و مستحکم پروژه هاي زیرساختی مدنظر

 
مجموعه هاي وزارت راه و شهرسازي قرار بگیرد. 

وزیر راه و شهرسازي گفت: سرفصل ها و منابع مختلف براي انجام پروژه ها تعریف شده است که باید از طریق آنها منابع انجام و

 
تکمیل پروژه ها تامین شود و نباید در انجام پروژه هاي زیرساختی فقط به ردیف بودجه بسنده کرد. 

وي با ابراز رضایت از انجام اقدامات مهم در سیستان و بلوچستان، اظهار داشت: اقدامات بازآفرینی شهري در این دوره و پس از 40

 
سال در چابهار بسیار حائز اهمیت بود و رضایت مردم را به دنبال داشت. 

 
تلاش براي جلب رضایت اجتماعی در حوزه هاي حمل ونقل 

اسلامی اعلام کرد: لایحه بودجه 1400 وزارت راه و شهرسازي، لایحه مطلوبی است که باید تلاش کرد از طریق آن نسبت به

 
محرومیت زدایی، توسعه و پیشرفت متوازن همه جانبه اقدام کرد. 

وي گفت: اصلاحات سیاستی، برنامه اي و عملیاتی باید فراگیر در همه سازمان ها و یکپارچه اجرا شود، در سال 1400 انتظار می رود
تا همه سازمان ها، کارآمد، نوآور، خلاق، پیشرو، خدمتگزار و پاسخگو باشند، زیرا پاسخگو بودن، رسیدگی به امور مردم و باز کردن گره

 
از زندگی آنان براي دولت حائز اهمیت است. 



وزیر راه و شهرسازي، همچنین بر تغییر فرهنگ رفتاري افرادي از جمله مشاوران، پیمانکاران، عرضه کنندگان و خدمات دهندگانی که
با وزارت راه و شهرسازي فعالیت می کنند، تاکید کرد و گفت: پیمانکارانی که خوب کار می کنند و درستکار هستند باید مورد احترام

 
باشند و در همکاري مشترك با وزارتخانه، آسیب نبینند. 

وي گزارش هاي ارائه شده توسط شرکت ها و سازمان هاي تابعه وزارتخانه را در ایام کرونا، مثبت و تاثیرگذار عنوان کرد و از ارائه

 
مجدد آنها در نشست بعدي با حضور وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی خبر داد. 

اسلامی گفت: چکیده گزارش سازمان ها و شرکت هاي زیرمجموعه وزارت راه و شهرسازي و دستاوردها در ایام کرونا و ارتباطات با
کسب و کارهاي فعال حوزه حمل و نقل خدمت رییس جمهور ارایه خواهد شد، همچنین این چکیده به شکل کتاب درآمده و به رهبر

 
معظم انقلاب تقدیم می شود. 

وزیر راه و شهرسازي، سیاست وزارتخانه را کاهش قیمت حمل و نقل و افزایش سهم ترانزیت برشمرد و افزود: افزایش بهره وري در
چیدمان نظام حمل و نقل پیگیري خواهد شد و تلاش می کنیم تا بار سریع تر، ایمن تر، مطمئن تر و با هزینه کمتر جابه شود و به

 
نقاط مصرف برسد. 

 
وي در عین حال خواستار بازنگري در طرح جامع لجستیک در شرایط کرونایی شد. 

به گزارش ایرنا، وزیر راه و شهرسازي پیشتر با بیان اینکه براي رشد اقتصادي باید سرمایه ها در مسیر مولد و تولید و کارآفرینی فعال

 
شود، گفت: تلاش وزارت راه توسعه لجستیک از مسیر جذب سرمایه هاي بخش خصوصی است. 

وي، دو روز پیش با سفر به سیستان و بلوچستان 13 پروژه دریایی و بندري با چهار هزار و 133 میلیارد ریال اعتبار را در این استان

 
افتتاح و عملیات اجرایی 11 پروژه عمرانی با 15 هزار و 964 میلیارد ریال را آغاز کرد. 

آخرین اخبار حمل و نقل را در پربیننده ترین شبکه خبري این حوزه بخوانید



توسعه سواحل مکران مطابق طرح جامع مصوب شهرسازي و معماري

منبع: فصل اقتصادشماره خبر:  11  |  تاریخ: 1399/08/18

فصل اقتصاد - معاون وزیر راه و شهرسازي گفت: توسعه شهر چابهار و پیرامون آن مطابق طرح جامع مصوب شورایعالی
شهرسازي و معماري انجام خواهد شد.

فصل اقتصاد - معاون وزیر راه و شهرسازي گفت: توسعه
شهر چابهار و پیرامون آن مطابق طرح جامع مصوب

 
شورایعالی شهرسازي و معماري انجام خواهد شد. 

به گزارش فصل اقتصاد ، فرزانه صادق مالواجرد، اظهار کرد:
طرح ویژه مکران که یک طرح فرادستی است و از میناب تا
خروجی بندر گوادر را در بر می گیرد، برنامه ریزي در

 
مقیاس 1:25000 انجام شده و برنامه ریزي درباره چگونگی توسعه منطقه صورت پذیرفته است. 

وي با اشاره به تجربه تلخ شهر عسلویه طی سال هاي گذشته ادامه داد: به نظرم اتفاقی که در عسلویه افتاد به نبود برنامه ریزي صحیح

 
و دقیق شهري مربوط است که تبعات آن هم براي مردم و هم براي صنعت، پتروشیمی و نفت مشکلات بسیاري را به همراه آورد. 

وي افزود: با توجه به اینکه برنامه ریزي جهت اسکان جمعیت در جنوب کشور جزو تأکیداترهبر معظم انقلاب است، تصریح کرد:
اکنون در منطقه مکران، این اتفاق به طور کلان برنامه ریزي شده است و جانمایی سایت هاي صنعتی، محیط زیستی، اقتصادي و

 
پتروشیمی و نقاط جمعیتی آن علاوه بر شهر چابهار و محدوده هاي آن، در شهرهاي جدید مکران و تیس نیز صورت پذیرفته است. 

>معاون شهرسازي و معماري وزیر راه و شهرسازي با بیان اینکه نقشه هاي توسعه منطقه چابهار از سوي وزیر راه و شهرسازي به
اعضاي هیئت دولت ابلاغ شده است، افزود: این ها مواردي هستند که اگر جمعیت به این منطقه بیاید، پیش بینی هاي لازم جهت
اشتغال، صنعت و مسکن آن انجام شده باشد. یکی از نکات مطرح در این منطقه مربوط به طرح جامع شهر چابهار است. این طرح بعد
از سال ها توانست مصوبه شورایعالی شهرسازي و معماري را اخذ کند و نه تنها براي توسعه شهر و جمعیت پذیري و خدمات آن پیش
بینی هاي لازم انجام شده است، بلکه براي حریم چابهار نیز از کمپ تا رمین که فعلاً روستا و سکونتگاه هاي غیر رسمی هستند، در

 
برنامه ساماندهی و توسعه پیش بینی شده است. 

صادق مالواجرد تصریح کرد: اساساً در گذشته در تدوین طرح هاي جامع، سکونتگاه هاي غیررسمی و حاشیه نشین مورد توجه قرار

 
نمی گرفتند و در نتیجه صورت مساله پاك می شد؛ اما در طرح جامع چابهار تمامی این مناطق دیده و در طرح لحاظ شده اند. 

دبیر شورایعالی شهرسازي و معماري ایران گفت: نکته اي که در طرح توسعه چابهار بسیار مهم است و باید مورد توجه قرار گیرد، این
است که بندر قلب تپنده چابهار است و باید مسیر ورود و خروج وسایل نقلیه اي که به بندر تردد دارند، در تمامی طرح ها مورد توجه

 
واقع شوند. 

وي با یادآوري از اینکه مسیر دسترسی به بندر چابهار ریل و جاده ترانزیت خواهد بود، افزود: هر چند سالیان است که در خصوص
احداث مسیر حمل ونقل بار تصمیم گیري قاطعی انجام نشده است؛ اما خوشبختانه با همکاري و تعاملی که بین بندر و شهر از طریق
طرح جامع به وجود آمد، مقرر شد که در احداث این مسیر، ارتباط شهر تاریخی و فرهنگی چابهار با دریا قطع نشود. این نکته مهمی

 
است که مردم چابهار روي آن بسیار تأکید دارند. 



صادق مالواجرد گفت: با توجه به اینکه ارتزاق مردم و همچنین صنعت گردشگري در این منطقه به دریا ارتباط دارد، در طرح جامع
هماهنگی هاي لازم بین شهر و بندر کاملاً دیده شده است و همچنین طی سفري که با حضور مقام عالی وزارت به این منطقه انجام
شد، از آلترناتیوهایی که قرار بود این اتصال را به وجود بیآورد بازدید به عمل آمد و به امید خدا در جلسات بعدي که برگزار می شود با

 
تأکیدي که وزیر محترم دارند و با هدف اینکه دسترسی مردم به دریا نباید قطع نشود، این موضوع در دستور کار قرار خواهد گرفت. 

معاون وزیر راه و شهرسازي تأکید کرد: تمامی تصمیم ها بر اساس طرح جامع به گونه اي است که ارتباط شهر با بندر وجود داشته

 
باشد و هم اکنون نیز باید آلترناتیوهاي اجرایی آن انجام شود. 

انتهاي پیام/



ایجاد اشتغال از طریق تشکیل شرکت هاي تعاونی مشاغل خانگی

منبع: فصل اقتصادشماره خبر:  12  |  تاریخ: 1399/08/18

فصل اقتصاد - مدیرکل دفتر تعاونی هاي توزیعی از ایجاد اشتغال در سایه تعاونی هاي مشاغل خانگی خبر داد و
گفت:متقاضیان اشتغال محلات می توانند در قالب شرکت هاي تعاونی تأمین نیاز مشاغل خانگی نسبت به تهیه مواد اولیه و

سایر مایحتاج با قیمت مناسب اقدام کنند.

فصل اقتصاد - مدیرکل دفتر تعاونی هاي توزیعی از ایجاد
اشتغال در سایه تعاونی هاي مشاغل خانگی خبر داد و
گفت:متقاضیان اشتغال محلات می توانند در قالب شرکت
هاي تعاونی تأمین نیاز مشاغل خانگی نسبت به تهیه مواد

 
اولیه و سایر مایحتاج با قیمت مناسب اقدام کنند. 

به گزارش فصل اقتصاد، امروزه مشاغل خانگی و خرد، نقش

 
بسیار زیادي در رفع معضل بیکاري ایفا می کنند و با دریافت تسهیلاتی اندك می توانند اشتغال گسترده اي را در جامعه ایجاد کنند. 
در سال هاي اخیر حمایت از مشاغل خانگی و خرد به یکی از سیاست هاي کشورهاي پیشرفته دنیا تبدیل شده است و برنامه ریزي

 
جدي براي ورود دولت ها به آنها در خوشه ها و شاخه هاي مختلف و متعدد صورت می گیرد. 

امروزه نقش مشاغل خانگی در رونق اقتصادي و تثبیت درآمد براي دهک هاي پایین اقتصادي جامعه و ایجاد فرصت هاي شغلی براي

 
تمامی فعالان اقتصادي محرز شده و طرح ها و برنامه هاي متنوعی را در این زمینه به مرحله اجرا گذاشته اند. 

 
برنامه ریزي براي توسعه مشاغل خانگی 

موسی نجفی, مدیر کل دفتر تعاونی هاي توزیعی از آموزش تشکیل شرکت تعاونی تأمین نیاز مشاغل خانگی براي متقاضیان اشتغال
در محلات مختلف خبرداد و گفت:در راستاي تحقق شعار راهبردي سال " جهش تولید " و نیز تأکیدات مقام معظم رهبري ( مد ظله
العالی ) درخصوص اشتغال و همچنین به منظور حمایت از کسب و کارهاي مشاغل خانگی، صنایع دستی و تبدیلی، تأمین نیاز مصرف
کنندگان از طریق عرضه مناسب کالا و خدمات با قیمت مناسب وکیفیت مطلوب، تشکیل شرکت تعاونی تامین نیاز مشاغل خانگی به

 
عنوان یکی از اولویت هاي بخش تعاونی مطرح می باشد. 

نجفی اضافه کرد: متقاضیان اشتغال محلات می توانند در قالب شرکت هاي تعاونی تأمین نیاز مشاغل خانگی نسبت به تهیه مواد اولیه

 
و سایر مایحتاج با قیمت مناسب و همچنین فروش محصولات تولید شده در بازار اقدام نمایند. 

وي بیان کرد: همکاري اینگونه تعاونی ها با شرکت ها و اتحادیه هاي تعاونی هاي مصرف در سطح کشور می تواند کمک بسزایی به

 
ایجاد بازار و فروش محصولات تولیدکنندگان خانگی نماید. 

مدیرکل دفتر تعاونی هاي توزیعی اظهار داشت: با همکاري سازمان بسیج سازندگی ، معاونت امور تعاون و سازمان فنی و حرفه اي می
توان نسبت به شناسایی افراد متقاضی و نیز آموزش آنها در سطح مناطق اقدام و سپس تشکیل شرکت تعاونی مربوطه را براي اینگونه

 
افراد در دستور کار قرار داد. 

انتهاي پیام/



وضعیت راه و شهرسازي در بودجه 1400 مطلوب است

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  13  |  تاریخ: 1399/08/18

اسلامی گفت: لایحه بودجه 1400 وزارت راه و شهرسازي، لایحه مطلوبی است که باید تلاش کرد از طریق آن نسبت به
محرومیت زدایی، توسعه و پیشرفت متوازن همه جانبه اقدام کرد.

به گزارش گروه اقتصادي باشگاه خبرنگاران جوان، به نقل
از وزارت راه و شهرسازي، محمد اسلامی وزیر راه و
شهرسازي در دهمین نشست شوراي حمل و نقل و
لجستیک سال 99 که با حضور مدیران عامل شرکت ها و
سازمان هاي حمل و نقل به صورت ویدئو کنفرانس برگزار
شد، بیان کرد: با توجه به اینکه حوزه مسئولیت وزارت راه

و شهرسازي تاثیر مستقیم بر زندگی مردم داشته و بهبود عملکرد، رضایت اجتماعی را به دنبال خواهد داشت، بر افزایش بهره وري در

 
نظام حمل و نقل و لجستیک تاکید می شود. 

اسلامی، بر رعایت سه نکته کلیدي در نظام حمل و نقل و لجستیک تاکید کرد و ادامه داد: توسعه همه جانبه زیرساخت ها با ارائه
کیفی و سپردن پروژه ها به کارآمدن، پاسخگو بودن، رسیدگی به امور مردم، ارائه گزارشی از اقدامات و رویکرد هاي شرکت ها و

 
سازمان ها در ایام کرونا و ارائه گزارش به رییس جمهوري و رهبر معظم انقلاب در دستور کار قرار بگیرد. 

وي درباره توسعه همه جانبه زیرساخت ها و اجراي باکیفیت آنها، تاکیدکرد: اجراي قاطعانه و مستحکم پروژه هاي زیرساختی مدنظر

 
مجموعه هاي وزارت راه و شهرسازي قرار بگیرد. 

وزیر راه و شهرسازي گفت: سرفصل ها و منابع مختلف براي انجام پروژه ها تعریف شده است که باید از طریق آن ها منابع انجام و

 
تکمیل پروژه ها تامین شود و نباید در انجام پروژه هاي زیرساختی فقط به ردیف بودجه بسنده کرد. 

وي با ابراز رضایت از انجام اقدامات مهم در سیستان و بلوچستان، اظهار کرد: اقدامات بازآفرینی شهري در این دوره و پس از 40 سال

 
در چابهار بسیار حائز اهمیت بود و رضایت مردم را به دنبال داشت. 

اسلامی اعلام کرد: لایحه بودجه 1400 وزارت راه و شهرسازي، لایحه مطلوبی است که باید تلاش کرد از طریق آن نسبت به

 
محرومیت زدایی، توسعه و پیشرفت متوازن همه جانبه اقدام کرد. 

وي گفت: اصلاحات سیاستی، برنامه اي و عملیاتی باید فراگیر در همه سازمان ها و یکپارچه اجرا شود، در سال 1400 انتظار می رود
تا همه سازمان ها، کارآمد، نوآور، خلاق، پیشرو، خدمتگزار و پاسخگو باشند، زیرا پاسخگو بودن، رسیدگی به امور مردم و باز کردن گره



 
از زندگی آنان براي دولت حائز اهمیت است. 

وزیر راه و شهرسازي، همچنین بر تغییر فرهنگ رفتاري افرادي از جمله مشاوران، پیمانکاران، عرضه کنندگان و خدمات دهندگانی که
با وزارت راه و شهرسازي فعالیت می کنند، تاکید کرد و گفت: پیمانکارانی که خوب کار می کنند و درستکار هستند باید مورد احترام

 
باشند و در همکاري مشترك با وزارتخانه، آسیب نبینند. 

وي گزارش هاي ارائه شده توسط شرکت ها و سازمان هاي تابعه وزارتخانه را در ایام کرونا، مثبت و تاثیرگذار عنوان کرد و از ارائه

 
مجدد آن ها در نشست بعدي با حضور وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی خبر داد. 

اسلامی گفت: چکیده گزارش سازمان ها و شرکت هاي زیرمجموعه وزارت راه و شهرسازي و دستاورد ها در ایام کرونا و ارتباطات با
کسب و کار هاي فعال حوزه حمل و نقل خدمت رییس جمهور ارایه خواهد شد، همچنین این چکیده به شکل کتاب درآمده و به رهبر

 
معظم انقلاب تقدیم می شود. 

وزیر راه و شهرسازي، سیاست وزارتخانه را کاهش قیمت حمل و نقل و افزایش سهم ترانزیت برشمرد و افزود: افزایش بهره وري در
چیدمان نظام حمل و نقل پیگیري خواهد شد و تلاش می کنیم تا بار سریع تر، ایمن تر، مطمئن تر و با هزینه کمتر جابه شود و به

 
نقاط مصرف برسد. 

 
وي در عین حال خواستار بازنگري در طرح جامع لجستیک در شرایط کرونایی شد. 

به گزارش ایرنا، وزیر راه و شهرسازي پیشتر با بیان اینکه براي رشد اقتصادي باید سرمایه ها در مسیر مولد و تولید و کارآفرینی فعال

 
شود، گفت: تلاش وزارت راه توسعه لجستیک از مسیر جذب سرمایه هاي بخش خصوصی است. 

وي، دو روز پیش با سفر به سیستان و بلوچستان 13 پروژه دریایی و بندري با چهار هزار و 133 میلیارد ریال اعتبار را در این استان
افتتاح و عملیات اجرایی 11 پروژه عمرانی با 15 هزار و 964 میلیارد ریال را آغاز کرد.



آغاز ثبت نام پرداخت تسهیلات ویژه در سامانه تحفه

منبع: خبر آنلاینشماره خبر:  14  |  تاریخ: 1399/08/18

ناصر مقدم اعلام کرد که مبلغ اعتبار حمایتی براي استان البرز، چهل و هفت میلیارد ریال با کارمزد 4 درصد است.

ناصر مقدم اعلام کرد که مبلغ اعتبار حمایتی براي استان

 
البرز، چهل و هفت میلیارد ریال با کارمزد 4 درصد است. 

به گزارش خبرآنلاین از البرز؛ «ناصر مقدم» مدیرکل
فرهنگ و ارشاد اسلامی استان البرز با اعلام این خبر اظهار
کرد: سامانه تحفه در راستاي اجراي مفاد تفاهم نامه منعقد
شده بین وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی، سازمان برنامه و
بودجه ) موضوع تبصره 18 قانون بودجه ( به منظور اجرایی
شدن برنامه تولید اشتغال فرهنگ و هنر و رسانه و صندوق
کارآفرینی امید و اعطاي تسهیلات حمایتی به طرح هاي
اشتغالزایی از منابع بانک هاي عامل منتخب طراحی و

 
پیاده سازي شده است. 

مقدم گفت: اعتبار حمایتی از کسب و کارهاي فرهنگی، هنري رسانه اي و قرآنی در استان البرز چهل و هفت میلیارد ریال با کارمزد 4
درصد براي همه بخش ها است و کارآفرینان و صاحبان کسب و کارهاي فرهنگی، هنري و رسانه اي شامل: کلیه اشخاص حقیقی و
حقوقی بخش هاي خصوصی و تعاونی می توانند تقاضاي دریافت تسهیلات بانکی را براي ایجاد و یا تثبیت فرصت هاي شغلی در قالب
3 رسته رسانه اي، تولید محتواي دیجیتال و فرهنگی و هنري در سامانه تحفه به نشانی https://tohfeh.farhang.gov.ir ثبت

 
کنند. 

وي ادامه داد: ناشران، مؤسسات قرآنی، ناشران دیجیتال، کسب و کارهاي فضاي مجازي، تماشاخانه ها، گروه هاي تئاتر، آموزشگاه هاي
آزاد هنري، استودیوهاي صدابرداري، شرکت هاي تهیه و تولید آثار صوتی،گالري ها ي هنري، خانه هاي مد و لباس، موسسات تک
منظوره فرهنگی و هنري، رسانه ها (روزنامه ها، فصلنامه ها، دوفصلنامه ها، سالنامه ها) ، کانون هاي آگهی و تبلیغات شامل این

 
تسهیلات خواهند بود. 
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گزارش «نیم نگاهی به شاخص هاي توسعه استان خراسان جنوبی» منتشر شد

منبع: آریا نیوزشماره خبر:  15  |  تاریخ: 1399/08/18

خبرگزاري آریا - گزارش تحقیقی-تحلیلی «نیم نگاهی به شاخص هاي توسعه استان خراسان جنوبی» از سوي معاونت امور اقتصادي

 
وزارت تعاون،کار و رفاه اجتماعی، منتشر شد. 

بهگزارش مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی، معاونت امور اقتصادي وزارت تعاون،کار و رفاهاجتماعی این گزارش را با هدف شناسایی
کمبودها، کاستی ها،مزیت ها،ظرفیت هاي استان ،شناسائی فرصت هاي سرمایه گذاري، اشتغال و در راستاي رفع تنگناهاي اقتصادي

 
واجتماعی، تدوین کرده است. 

اینگزارش در دو فصل تنظیم شده است : در فصل اول،شاخص هایتوسعه اي چون جمعیتی، اجتماعی، توسعه انسانی،اقتصادیو رفاهی
آمده ، در فصل دوم، مهم ترین مسائل،ظرفیت ها و اقدامات،ساختاراقتصادي ، ظرفیت ها و مزیت هاي نسبی، پهنه بندي فعالیتی،
مسائل و مشکلات استان،بنگاه ها و پروژه هاي وابسته به وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی، پروژه هاي درحالاجرا و مصوب استانی

 
،طرح هاي اولویت دار و نیازمند تسهیلات در استان، آمده است. 

اینگزارش،ابتدا مروري بر مهم ترین شاخص هاي توسعه استان در حوزه هاي اقتصادي و اجتماعیدارد و سپس با شناسایی مهم ترین

 
مسائل، ظرفیت ها و مزیت هاي سرمایه گذاري، بهمجموعه اقدامات برون رفت از وضعیت فعلی اشاره می کند. 

اینگزارش می افزاید: استان خراسان جنوبی، از جمله استان هاي مرزي شرقکشور، برخوردار از ظرفیت ها و مزیت هاي مناسبی در

 
حوزه فعالیت هاي اقتصادي بوده کهتاکنون نتوانسته آن طور که شایسته است به نقش خود در اقتصاد ملی دست یابد. 

مطالعاتانجام گرفته از سوي وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی در زمینه سنجش شاخص هاي توسعهاستان هاي مختلف کشور نشان
می دهد که این استان، طی سال هاي گذشته، از جملهاستان هایی بوده که در مسیر توسعه قرار نگرفته و در بسیاري موارد حتی روند

 
نزولیداشته است. 

سهم بسیار اندك از تولید ناخالص داخلی، روندنزولی در تولیدات اقتصادي با تاکید بر تولیدات کشاورزي صاحب برند مانند زعفران

 
وزرشک و ...، بیانگر این روند نزولی طی سال هاي اخیر است. 

براي دریافت و مشاهده گزارش اینجا رو کلیک کنید.



شاخص هاي بومی سازي در زنجیره ارزش معدن و صنایع معدنی

منبع: آریا نیوزشماره خبر:  16  |  تاریخ: 1399/08/18

خبرگزاري آریا - خداداد غریب پور معاون وزیر صمت و
رئیس هیات عامل ایمیدرو با توجه به نقش با اهمیت بخش
معدن و صنایع معدنی در اقتصاد بدون نفت، نیاز است که
براي تحقق این هدف، یکسري الزامات و زیرساخت ها
فراهم شود که یکی از مهم ترین آنها مقوله بومی سازي
است. در این راستا بومی سازي و ساخت داخل به عنوان
یکی از راهبردها و سیاست هاي ایمیدرو در سال 99 تعیین
و برنامه هاي واحدهاي تابعه به تناسب آن تعریف شد. این
مهم سازمان توسعه و نوسازي معادن و صنایع معدنی ایران

را بر آن داشت تا شاخص هاي بومی سازي را تدوین کرده و زمینه را براي سنجش و پایش دقیق برنامه ها و فعالیت هاي بومی سازي

 
فراهم کند. 

به گزارش خبرگزاري آریا به نقل از دنیاي اقتصاد؛ در این زمینه ایمیدرو 12 شاخص کلان را براي بومی سازي تدوین کرد که ملاك
ارزیابی عملکرد برنامه هاي بومی سازي و ساخت داخل بر اساس آنها خواهد بود. این شاخص ها براي شرکت هاي بخش معدن و
صنایع معدنی یک راهنماي مسیر بومی سازي است که به آنها در انتخاب اولویت ها کمک خواهد کرد تا برنامه هاي بومی سازي را با

 
توجه به درجه اهمیت و به فراخور نیازشان تعریف کنند. 

از جمله این شاخص ها می توان به میزان صرفه جویی ارزي، میزان کاهش هزینه ها، تعداد ایجاد اشتغال، میزان افزایش سرعت
فرآیند تامین نیازها، درصد نقشه هاي ساخت بومی سازي شده، درصد مواد اولیه، قطعات و تجهیزات استراتژیک بومی سازي شده،
درصد کاهش وابستگی تولید محصول نهایی اشاره کرد. باتوجه به اینکه تدوین شاخص ها با همکاري، تبادل نظر و همفکري با اصلی
ترین شرکت هاي بخش معدن و صنایع معدنی کشور انجام شده است؛ بنابراین این شاخص ها عملیاتی است و از قابلیت سنجش
واقعی برخوردار است. ایمیدرو به عنوان سازمان توسعه اي بخش معدن و صنایع معدنی کشور، افتخار دارد که در تدوین و تعریف

 
شاخص هاي بومی سازي پیش قدم بوده و مقوله بومی سازي را در صدر فعالیت هاي خود قرار داده است. 

استفاده از توان شرکت ها و تولیدکنندگان داخلی، ارتقاي توان مهندسی و سازماندهی مناسب براي بهره برداري حداکثري از تمام
ظرفیت هاي کشور، محور اصلی سیاست هاي بومی سازي ایمیدرو و شرکت هاي تابعه است. این سازمان براي نخستین بار، با ایجاد
بانک اطلاعاتی قطعات و تجهیزات کارخانه هاي فولادي در کشور، اولین گام موثر براي سازماندهی این قطعات و تجهیزات را با
همکاري انجمن تولیدکنندگان فولاد در طی 8 ماه گذشته برداشته است. این بانک در حال تکمیل اطلاعات است و تاکنون بالغ بر 19
هزار قطعه یعنی حدود 60 درصد کل تجهیزات و قطعات این بخش در آن بارگذاري شده است. همچنین در راستاي تحقق این مهم،

 
طرح ایجاد داشبورد مدیریتی ساخت داخل نیز اجرا خواهد شد. 

از دیگر اقدامات ایمیدرو در این حوزه، ایجاد و شکل دهی صندوق پژوهش و فناوري براي صنعت فولاد است که براي نخستین بار در
این حوزه، چنین صندوقی در حال تاسیس است و اقدامی مهم در راستاي حمایت از بومی سازان و تولیدکنندگان داخلی و پوشش
ریسک هاي آن به شمار می آید. امیدواریم با تحقق برنامه هاي ایمیدرو در این حوزه، این صندوق تا پایان سال جاري فعالیت خود را



آغاز کند. به طور حتم یکی از مهم ترین مولفه هاي تحقق شعار «جهش تولید»، اتکا به توانمندي هاي داخلی با محوریت «ساخت
داخل» است. ایمیدرو با همراهی شرکت هاي تابعه مفتحر است که با ایجاد ارتباط موثر با دانشگاه ها و مراکز علمی، افزایش بودجه
پژوهش و راه اندازي دفتر بومی سازي در این سازمان، بیش از پیش مقوله «بومی سازي» را در اولویت برنامه هاي توسعه اي خود قرار
دهد؛ چراکه اعتقاد دارد، دانش پژوهان و متخصصان ایرانی داراي ظرفیت هاي مثال زدنی براي تولید دانش و پیوند آن به صنعت

هستند



نارضایتی 60 درصد مشمولان دریافت وام کرونایی

منبع: بیتوتهشماره خبر:  17  |  تاریخ: 1399/08/18

سخنگو و نائب رئیس دوم رئیسه اتاق اصناف ایران گفت که
نتایج نظرسنجی اتاق اصناف نشان می دهد 60 درصد

 
مشمولان دریافت وام کرونایی از این تسهیلات ناراضی اند. 
مجتبی صفایی در گفت و گو ایسنا، اظهار کرد: تسهیلات
کرونایی متناسب با خسارات وارده نیست. در موارد زیادي
سامانه دریافت تسهیلات قطع است یا دریافت آن در پیچ و
خم هاي اداري می افتد. از طرف دیگر پرداخت 15 میلیون
تومان با سود 12 درصد به ازاي هر کارگر که از یک ماه
بعد هم بازپرداخت آن شروع می شود دردي از تالاري با

 
10 پرسنل درمان نمی کند. 

وي با بیان اینکه در کنار اعمال فشار براي اجراي مصوبات نسبت به اصناف، باید مطالبات آنها پوشش داده شود، تصریح کرد: تسهیل
دیگري که گفته می شود براي اصناف در نظر گرفته شده، به تعویق انداختن دو یا سه ماهه اظهارنامه مالیاتی بود که آن هم براي

 
رعایت پروتکل هاي بهداشتی بود و دردي از صنوف درمان نکرد. 

نائب رئیس دوم رئیسه اتاق اصناف ایران با اشاره به اینکه هتل داران و تالار داران در آستانه ورشکستگی هستند، اظهار کرد: براي
پوشش حمایتی صنوف آسیب دیده و جذب همکاري مداوم آنها باید تسهیلات بدون بهره یا کم بهره در نظر گرفته شود. همچنین
پیشنهاد دیگر اتاق اصناف به دولت این بود که سهم 27 درصدي کارفرما در حق بیمه را در این مدت دولت پرداخت کند که می تواند

 
در این زمینه از منابع پرداخت شده از صندوق توسعه ملی هم استفاده کند. 

وي با تاکید بر اینکه در حال حاضر حفظ اشتغال موجود از ایجاد اشتغال جدید براي کشور مهمتر است، تصریح کرد: اما در این زمینه
اجماع و انگیزه اي بین دستگاه هاي متولی دیده نمی شود که با توجه به تعطیل شدن مشاغل گروه 2 در شهرستان ها و 3 و 4 در

 
مراکز استان هاي قرمز باعث می شود در آینده شاهد رسیدن دامنه خسارات به سایر صنوف باشیم. 

وي با اشاره به تعطیلی تالارها از اسفندماه سال گذشته، اظهار کرد: این بیماري صدمات سنگین مالی به تالارها که داراي حجم
عظیمی از سرمایه گذاري هستند وارد کرده و منجر به اخراج کارکنان این واحدها شده است اما با توجه به استمرار این بیماري و
مشخص نبودن راه حل کنترل آن، اگر فقط به فکر تعطیلی صنوف باشیم و براي اجراي آن از قوه قهریه استفاده کنیم و در عین حال

 
به مطالبات آنها توجه نداشته باشیم، مصوبات پایدار نخواهد بود. 

آسیب جدي خیاطان از تعطیلی مدارس 



سخنگوي اتاق اصناف ایران در ادامه با تاکید بر اینکه براي مقابله با این بیماري همه دستگاه ها باید پاي کار بیایند، گفت: تراکنش
هاي مالی نشان می دهد که مراجعات مردمی در شرایط کنونی به صنوف کم است و اولویت مردم تهیه مواد غذایی است؛ بنابراین در
این سطح بالاي سرایت بیماري در حال حاضر اگر تمام صنوف تعطیل شود هم مردم به بانک ها، ادارات و سیستم حمل و نقل عمومی
مراجعه می کنند؛ لذا تمرکز بر بازار احتمالاً منجر به فروکش کردن بیماري نمی شود و باید همه دستگاه ها در یک ایام مشخص
تعطیل شوند. حتی فعایت شیفتی ادارات هم باعث چرخش بیماري می شود و به نظر می رسد باید یک چاره اندیشی درست انجام

 
شود و همه دستگاه ها دست به دست هم بدهند تا در زمان ورود به فصل سرما وضعیت شیوع بیماري در کشور تعدیل شود. 

همچنین به گفته صفایی در سال جاري صنف خیاطان هم به دلیل تعطیلی مدارس آسیب جدي دیدند و از گردونه فعالیت خارج

 
شدند که تعداد زیاد از آن ها زنان سرپرست خانوار بودند. 

به گزارش ایسنا، در پی شیوع ویروس کرونا فعالیت صنوف پرخطر از جمله تالارهاي پذیرایی، آرایشگاه هاي زنانه، کافه، قهوه خانه ها

 
و چایخانه ها و غیره تعطیل اعلام شد که این محدودیت براي برخی از آن ها از جمله تالارهاي پذیرایی تاکنون ادامه داشته است. 

در این میان 14 گروه شغلی مشمول دریافت تسهیلات حمایتی به مشاغل آسیب دیده از کرونا شناخته شدند که این تسهیلات به
واحدها و کارگاه هایی اختصاص می یابد که نیروهاي کار در آن ها شاغل و بیمه باشند. در واقع مبناي پرداخت، شاغل بودن نیروي
کار و تعدیل نشدن فرد و داشتن بیمه پردازي تا قبل از شیوع کرونا است و میزان پرداخت تسهیلات نیز به این شکل است که براي
واحدهاي کسب و کاري که فعال بوده و تعطیل نشده اند، مبلغ 12 میلیون تومان وام به ازاي هر شاغل داراي پرونده بیمه تامین
اجتماعی (70 درصد هزینه دستمزد و 30 درصد امور عملیاتی) و براي واحدهایی که به اجبار تعطیل شده اند، مبلغ 16 میلیون تومان

وام به ازاي هر شاغل داراي پرونده تامین اجتماعی (50 درصد هزینه دستمزد و 50 درصد سایر امور عملیاتی) پرداخت می شود.



قرارگاه مهارت آموزي نیرو هاي مسلح به دنبال افزایش کیفیت آموزش هاست

منبع: روزنامه تجارتشماره خبر:  18  |  تاریخ: 1399/08/18

سردار فرحی گفت: با توجه تحقق هدف افزایش کمیت آموزش ها، کیفیت این آموزش ها را نیز در حوزه مهارت آموزي
کارکنان وظیفه نیرو هاي مسلح افزایش دهیم.

به گزارش  خبرنگار دفاعی امنیتی گروه سیاسی باشگاه
خبرنگاران جوان، سردار سرتیپ پاسدار سیدمهدي فرحی
رئیس قرارگاه مرکزي مهارت آموزي کارکنان وظیفه نیرو
هاي مسلح صبح امروز یکشنبه 18 آبان ماه در مراسم روز
ملی کیفیت که در ستاد کل نیرو هاي مسلح برگزار شد،
اظهار کرد: ما براي مهارت آموزي بنابر دستور ریاست ستاد

کل نیرو هاي مسلح یک گاردیل را در یک اتوبان طراحی کرده ایم که فرآیند کار در این اتوبان از خرداد ماه سال 96 آغاز شده و
انتهاي اتوبان نیز در سال 1401 تعریف شده است. این برنامه براي بازه 5 ساله طراحی شده که باید در این زمان انجام شود و از نقطه
صفر به نقطه 100 برسیم و همه سربازان باید حداقل یک مهارت را فراگرفته باشند و علاوه بر این 30 درصد آن ها مطابق نقشه راه

 
باید به اشتغال نیز رسیده باشند. 

وي ادامه داد: اکنون ما در سال سوم نقشه راه هستیم و طبق این برنامه 65 درصد از سربازان را در برنامه قرار داده ایم و امسال 15
درصد از آن ها وارد عرصه اشتغال شده اند و با یکی از شرکت هاي سازمان هوافضاي وزارت دفاع توافقنامه اي را منعقد کرده ایم تا
این شرکت که سابقه عظیمی در حوزه کیفیت دارد، مسئولیت نظارت بر حسن انجام کار و ارتقاي مهارت آموزي را در سطح ارتش،

 
سپاه و ناجا و استان ها برعهده بگیرد. 

سردار فرحی اظهار کرد: این شرکت باید در پایان دوره خود، خروجی 15 درصد اشتغال موفق را داشته باشد در غیر این صورت کار
خود را با موفقیت انجام نداده است. این مسئولیت با توجه به سابقه خوب این شرکت در زمینه کیفیت به آن ها واگذار شده است.
پیش تر این شرکت مسئول ارتقاي کیفیت حوزه هوافضا بود و به دلیل موفقیت خود در این حوزه مسئولیت ارتقاي مهارت آموزي نیرو

 
هاي مسلح نیز به این شرکت واگذار شده است. 

وي ادامه داد: همانطور که گفتم ما در این اتوبان که تعریف شده است، باید یک مهارت به ازاي 100 درصد از سربازان و 30 درصد
اشتغال در انتهاي سال 1401 برسیم. یک گاردریل ما 5 تا رکن اساسی دارد که تحت عنوان گام هاي مهارت آموزي تعریف شده و ما
براي اینکه به این گام ها برسیم فقط مدت زمان داخل خدمت کفایت نمی کند. این گام ها عبارت است از قبل از خدمت، بدو خدمت،

 
حین خدمت، اوقات فراغت و پس از خدمت. این گام ها باید اجرا شود تا بتوانیم به هدف نهایی خود برسیم. 

فرمانده قرارگاه مرکزي مهارت آموزي کارکنان وظیفه ستاد کل نیرو هاي مسلح گفت: اما بخش دیگر این برنامه 5 رکن اساسی دارد
که عبارت است از کمیت، کیفیت، تنوع مهارت، مشارکت حداکثري دستگاه ها و اشتغال پس از خدمت. دو بخش از برنامه هاي تعریف



 
شده به ما کمک می کند که این برنامه به خوبی اجرا شود. 

سردار فرحی اظهار کرد: یکی از اهداف مهم ما در کنار رشد کیفی این حوزه رشد کمی آن هاست. کیفیت وجود داشته، ولی باید این
کیفیت افزایش پیدا کند. افزایش کیفیت مهارت آموزي موضوعی است که سرلشکر باقري رئیس ستاد کل نیرو هاي مسلح هم بار ها
به بنده تاکید کردند. سردار باقري بار ها دو موضوع مهم را تاکید کردند که اگر مهارت با اشتغال زایی همراه نباشد ارزشی ندارد و
مهارت براي شغل نیاز است نه براي مهارت. چون دانشگاه هاي کشور سالانه یک میلیون مدرك صادر می کنند، ولی چرا ما 38 درصد

 
بیکار در فارغ التحصیلان داریم. چرا ما بیش از 4/5 میلیون نفر جوان بیکار داریم. 

وي ادامه داد: دلیل وجود درصد بالاي بیکاران در جامعه به دلیل عدم اثربخشی مدارك دانشگاهی ما است. مهارت هنگامی منجر به
اشتغال می شود که منشور کیفیت اجرایی شود. براي اجراي منشور کیفیت باید به چند مورد توجه کرد که علاقه جوانان، نیاز جامعه،
کشش بازار، مولفه هاي 14 گانه اي که ما در منشور کیفیت تنظیم کرده ایم نیز باید مورد توجه قرار بگیرد. ما در این زمینه اصرار
داریم که با توجه تحقق هدف افزایش کمیت آموزش ها، کیفیت این آموزش ها را نیز در حوزه مهارت آموزي کارکنان وظیفه نیرو

 
هاي مسلح افزایش دهیم. 

انتهاي پیام/



چهار شاخه فناوري؛ کلید احیا بخش معدن در ایران

منبع: روزنامه تجارتشماره خبر:  19  |  تاریخ: 1399/08/18

حوزه معدن و صنایع معدنی از جمله محرك¬هاي مهم در اقتصاد جهانی به شمار می آید و جایگاه اولیه در زنجیره تامین
مورد نیاز بسیاري از صنایع است. این صنعت نقش مهم و کلیدي در توسعه اقتصادي بسیاري از کشورها و افزایش تولید

ناخالص ملی، سرانه درآمد، خودکفایی صنعتی و ایجاد اشتغال دارد.

سرویس اقتصادي جوان آنلاین: معدن و صنایع معدنی نه¬تنها از طریق ایجاد اشتغال مستقیم درآمد خانوارها را افزایش
می¬دهد بلکه از طریق ارتباط با سایر بخش¬هاي اقتصادي کشور موجب افزایش تولید و اشتغال می¬شود. به طوري که به ازاي
استخدام هر یک نفر در شرکت¬هاي معدنی، 3 تا 4 نفر در سایر بخش¬هاي اقتصاد شاغل می¬شوند. بررسی ها نشان می دهد که
از هر 8 هزار میلیارد دلار گردش مالی بخش صنعت دنیا، 2.2 هزار میلیارد دلار (حدود 30%) آن به صنعت معدن اختصاص دارد.
گزارش وال استریت نشان می دهد که نفت، گاز، زغال¬سنگ، جنگل، چوب، طلا، نقره، مس، اورانیوم، آهن خام و فسفات به¬عنوان
شاخص ثروت همواره در نظر گرفته می شوند و با این رویکرد کشورهاي روسیه، آمریکا، عربستان و کانادا در رتبه¬هاي اول تا چهارم

 
جهان و ایران با 3.27 تریلیون دلار از منابع زیرزمینی طبیعی در رتبه پنجم دنیا قرار دارند. 

ایران داراي 68 نوع ماده معدنی غیر نفتی و 7% از ذخایر معدنی دنیاست که در حال حاضر 1% از آن¬ها بهره¬برداري شده¬اند که

 
در مقایسه با استاندارد جهانی (5 درصد)، نشان از ظرفیت بالاي رشد این حوزه در کشور دارد. 

از دیگر دلایل جایگاه ممتاز کشور در این حوزه می¬توان به تنوع مواد معدنی، موقعیت ممتاز سوق-الجیشی، دسترسی به آب¬هاي
آزاد و مرزهاي زمینی، دسترسی به بازار وسیع منطقه¬اي، زیرساخت-هاي مناسب براي استقرار صنایع و امکان توسعه تجارت

 
بین¬المللی و صادرات مجدد را نام برد. 

تمامی فعالیت¬هاي صورت گرفته در کشور در این حوزه به صورت سنتی بوده است و کمتر به رویکردهاي نوین در حوزه اکتشاف،
استخراج و فرآوري و یا حتی تامین مالی و مخارج فعالیت¬هاي مذکور توجه شده است. همچنین به گفته کارشناسان وزارت صمت
در کشور چیزي در حدود 4400 معدن غیر فعال وجود دارد که بخش قابل توجهی از آن¬ها با استراتژي¬هاي اجرایی و تامین مالی

 
مناسب پتانسیل فعال شدن را دارند. 

امروزه فناوري¬هاي دیجیتال بهترین ابزار جهت هدایت صنایع مختلف هستند که معدن و صنایع معدنی از این قائله مستثنا نیستند.

 
به طور کلی 4 شاخه از فناوري¬هاي جدید قابلیت استفاده در معدن و صنایع معدنی کشور را دارند که توجه به آن¬ها الزامی است. 

 
شاخه اول ، داده¬ها، اطلاعات و قدرت محاسباتی 

قرار دادن تعداد زیادي حسگر در اشیا فیزیکی، تجزیه و تحلیل و امکان برقراري ارتباطات بین تجهیزات و ماشین¬آلات به طور
فزاینده اي مقرون به صرفه و در دسترس است. حسگرهاي موجود در چاه¬هاي نفت از راه دور در اعماق دریا باعث بروز علائم هشدار

 
دهنده در هنگام کنترل مشکلات در مرکز کنترل مرکزي می¬شوند. 

شرکت¬هاي معدنی در حال حاضر می¬توانند با استفاده از سنسورهاي هوشمند تصویر دقیق و سازگارتري از واقعیت و چهره سنگ

 
بیش از هر زمان دیگري بدست آورند. 

 
شاخه دوم؛ تجزیه و تحلیل و هوش مصنوعی 

پیشرفت در تجزیه و تحلیل، از یادگیري ماشین گرفته تا تکنیک هاي آماري بهبود یافته براي تلفیق داده¬ها، به تبدیل مجموعه
داده¬اي گسترده به پیش¬بینی دقیق¬تر از احتمال وقایع آینده کمک می کند. به عنوان مثال شرکت هاي مخابراتی از



الگوریتم¬هاي هوشمند براي پیش¬بینی خرابی مشتري استفاده می¬کنند. خرده فروشان از این الگوریتم¬ها براي ارائه

 
پیشنهادات خود به مشتریان استفاده می¬کنند. 

فعالیت¬هاي پیچیده استخراج مانند مدل¬سازي زمین¬شناسی، برنامه¬ریزي روزانه و نگهداري ماشین¬آلات، بهینه¬سازي

 
هوشمند از مهمترین نمونه¬هاي کارایی الگوریتم¬هاي آماري در معدن و صنایع معدنی هستند. 

 
شاخه سوم، تعامل انسان و ماشین 

تلفن¬هاي هوشمند نه¬تنها نحوه تعامل مردم با یکدیگر بلکه با ماشین¬آلات را نیز تغییر داده است. امروزه مردم در خرید، رزرو
تاکسی، مسیریابی، نظارت بر سلامتی و ... به تلفن¬هاي هوشمند خود اعتماد می¬کنند. برنامه¬هاي کاربردي نیز به سرعت در
زمینه صنعتی در حال گسترش است. یک نمونه از گجت¬هاي هوشمند در معادن و کارخانه¬هاي فرآوري عینک هوشمندي است
که دستورالعمل¬هایی را براي کارگرانی که در یک یک معدن و یا خط فرآوري کار می¬کنند یا کارگري که تعمیرات تجهیزات را

 
انجام می دهد، بهبود می بخشد. 

مثال دیگر از این مورد لباس کار هوشمندي است که با بهره¬گیري از حسگرهایی که داخل آن تعبیه شده است، داده¬هایی در

 
مورد شرایط خطرناك و وضعیت جسمی کارگران به مدیران منتقل می¬کند و نتایج ایمنی را بهبود می¬بخشد. 

 
شاخه چهارم؛ شبیه¬سازي 

پیشرفت در زمینه رباتیک باعث می¬شود تجهیزاتی با قیمت مناسب و موثرتري طراجی و پیاده¬سازي شوند. هزینه ساخت
ربات¬هاي صنعتی از سال 1990 تاکنون50 درصد کاهش یافته است، در حالی که هزینه¬هاي کارگري در همه جاي دنیا افزایش
یافته است. در همین حال، پیشرفت فناوري در حوزه شبیه¬سازي و هوش مصنوعی باعث افزایش پیچیدگی رباتیک و گسترش

 
کاربردهاي آن¬ها در قسمت¬هاي مختلف معدنکاري نظیر اکتشاف، استخراج و فرآوري شده است. 

به¬طور کلی، فناوري¬هاي دیجیتال باعث ایجاد تغییر اساسی در نحوه کار معادن ایجاد می¬کنند و توجه به آن¬ها براي پیشرفت
در بخش معدن و صنایع معدنی امري ضروري براي کشور است. از آنجایی که نیروي انسانی و دانش فنی در حوزه فناوري اطلاعات و
تجارت الکترونیک در کشور جز نقاط قوت ما محسوب می¬شود می¬توان با برنامه¬ریزي¬هاي ملی و یا ایجاد جذابیت در بخش
خصوصی براي ورود به معدن و صنایع معدنی و رشد معدنکاري نوین اقدام کرد تا سریعتر شاهد رشد و شکوفایی این بخش مهم و

 
استراتژیک در کشور باشیم. 

 
• علی گلشنی 

• کارشناس حوزه تکنولوژي و نوآوري



خوزستان| طرح مشکلات دردي از مردم دوا نمی کند/ وعده هاي واهی

عامل ایجاد شکاف بین مسئولان و جامعه

منبع: روزنامه تجارتشماره خبر:  20  |  تاریخ: 1399/08/18

گروه استان ها ــ رئیس مجمع نمایندگان استان خوزستان در جلسه بررسی مشکلات "غیزانیه" گفت: صرف بیان مشکلات،
دردي از مردم حل نمی کند و ما تلاش می کنیم با پیگیري مستمر به دنبال حل مشکلات و تحقق مطالبات باشیم.

 
- اخبار استانها - 

به گزارش خبرگزاري تسنیم از اهواز، سید کریم حسینی نماینده مردم اهواز، کارون، باوي و حمیدیه با حضور در بخشداري غیزانیه و

 
نشست با بخشدار، دهیاران و اعضاي شوراي بخش غیزانیه مطالبات و مشکلات این مسیر را مورد بررسی قرار داد. 

دهیاران و اعضاي شوراي بخش غیزانیه مهم ترین مطالبات خود را توسعه راه هاي روستایی، ارتقاي شاخص هاي کمی و کیفی آب

 
شرب، بهسازي سایت پسماند صفیره، اشتغال نیروهاي بومی و کمبود فضاي آموزشی عنوان کردند. 

سید کریم حسینی، رئیس مجمع نمایندگان خوزستان در این نشست اظهار داشت: صرف بیان مشکلات دردي از مردم حل نمی کند

 
و ما تلاش می کنیم با پیگیري مستمر، به دنبال حل مشکلات و محقق کردن مطالبات مردم باشیم. 

 
گزارش ویدئویی| وقتی "همدلی ایرانی ها" حد و مرز نمی شناسد/ کمک مومنانه کاشانی ها به نیازمندان غیزانیه 

 
گروه جهادي بسیج دانشجویی دانشگاه شهید چمران اهواز غیزانیه را فراموش نکردند + تصاویر 

 
خوزستان| گروه جهادي "شهید مقدم" در غیزانیه اهواز آب انبار احداث می کند +تصاویر 

وي افزود: در این نشست ها حسب اولویت ها و نیاز مردم، از حضور مدیران اجرایی بهره می بریم؛ همان گونه که در این جلسه

 
مسئولان آبفا و راه روستایی حضور دارند. 

رئیس مجمع نمایندگان خوزستان بیان داشت: باید وعده دادن به مردم با آگاهی و دقت باشد زیرا وعده هایی که محقق نشود می

 
تواند موجب بدبینی و شکاف بین مردم و مسئولان شود. 

انتهاي پیام/341/س



عواملی که خطر اقدام به خودکشی را در نوجوانان افزایش می  دهند

منبع: روزنامه تجارتشماره خبر:  21  |  تاریخ: 1399/08/18

سلامت نیوز: اقدام به خودکشی و آسیب به خود در کودکان و نوجوانان تمام جوامع و کشورها، به  ویژه در میان نوجوانان دیده
می شود. ممکن است این رفتار در موقعیت هاي بحرانی (مانند همه  گیري کرونا) وافزایش فشارهاي روانی، اجتماعی و اقتصادي ناشی از

 
آن افزایش یابد. 

به گزارش سلامت نیوز، نظام  هاي بهداشتی و درمانی در بسیاري از کشورها راهبردهایی براي پیشگیري از خودکشی اتخاذ کرده  اند.
یکی از این راهبردهاي اولیه در این زمینه، کاربرد آموزش همگانی در مورد شناخت عوامل خطر، روش  هاي پیشگیري، شناسایی

 
کودکان و نوجوانان در معرض خطر و شیوه  هاي کمک گرفتن از مراکز تخصصی است. 

 
الف) عوامل خطر 

خودکشی برآیند تأثیر عوامل مختلف زیستی، روان شناختی و اجتماعی است و معمولاً به یک دلیل خاص اتفاق نمی  افتد. بنابراین

 
ضروري است عواملی که برخی نوجوانان را در خطر اقدام به خودکشی قرار می  دهند بشناسیم و براي کاهش آن اقدام کنیم. 

بسیاري از نوجوانانی که دست به خودکشی می  زنند به یک بیماري روانپزشکی زمینه  اي مانند افسردگی مبتلا هستند و به همین
دلیل براي کنار آمدن و سازگاري با تنش  هایی که دردوران بلوغ رایج است، توانایی کمتري دارند، مانند طرد شدن از سوي هم سالان
و دیگر افراد مهم زندگی، شکست (ناکامی تحصیلی و ... )، جدایی والدین، آشفتگی و مشکلات خانوادگی (درگیري، خشونت) و
مشکلات شدید اقتصادي. ممکن است کودکان یا نوجوانان به این نتیجه برسند که وضعیت خیلی بد است، نمی توان اوضاع را تغییر داد
و هیچ راهی وجود ندارد. بنابراین، در واکنش به مشکلاتی که پیش رودارند ممکن است دست به خودکشی بزنند. در مواردي نیز اقدام

 
به خودکشی به  صورت کاملاً ناگهانی و تکانشی و به  دنبال انباشته شدن از خشم یا ناراحتی و درماندگی شدید صورت می  گیرد. 

 
عواملی که خطر اقدام به خودکشی را در نوجوانان افزایش می  دهند عبارتند از: 

 
1- ابتلا به یک اختلال روانپزشکی مانند افسردگی یا اختلال دوقطبی 

 
2- اختلاف یا قطع ارتباط با دوستان صمیمی (درگیري، تنش، طرد شدن از سوي هم سالان، شکست  ها و فقدان  هاي عاطفی) 

3- درگیري، تنش و خشونت شدید در محیط خانواده(مشکلات جدي خانوادگی، محرومیت از محیط گرم عاطفی،روش  هاي تربیتی و

 
فرزندپروري همراه با خشونت و آشفتگی) 

 
4- مورد آزار جسمی، جنسی، قلدري یا تهاجم واقع شدن 

 
5- مصرف الکل و مواد 

 
6- مشکلات طبی یا جسمی شدید و طولانی 

 
7- مواجهه با خودکشی اعضاي خانواده، دوستان یا اخبار و صحنه  هاي خودکشی در رسانه  ها و فضاي مجازي 

 
8- داشتن سابقه اقدام به خودکشی قبلی، سابقه خانوادگی اختلال خلقی یا خودکشی 

 
9- برخوردار نبودن از حمایت خانواده و اجتماع 

 
ب) نشانه  هاي هشدار دهنده 

توجه به نشانه  هاي هشداردهنده کمک می  کند تا والدین بتوانند به  موقع مانع از انجام اقدامات خطرناك توسط کودك یا نوجوان

 
شوند. برخی از مهم ترین این نشانه  ها عبارتند از: 



 
1- اشتغال ذهنی با مردن،جستجوي اخبار و روش هاي خودکشی در اینترنت 

2- گفتگو یا نوشتن در مورد خودکشی که می تواند مستقیمیا غیرمستقیم به این موضوع اشاره داشته باشد.(ممکن است بگوید«نمی 
خواهم زنده باشم» و یا«نمی  خواهم براي شما دردسر باشم» و یا حتی به شکل شوخی و طنز مطرح کند«چقدر خوب است که آدم

 
خودش را بکشد و از این زندگی راحت بشود...) 

 
3- بازي با وسایل و اسباب بازي یا دوستان با ماجرا و محتواي مربوط به مرگ و خودکشی در کودکان خردسال  تر 

 
4- تمایل به انزوا و کناره گیري از روابط اجتماعی 

5- بی ثباتی، نوسان خلق و ناپایداري هیجانی(حالت  هاي متنوع از غمگینی، پرخاشگري و یاافزایش انرژي و سرخوشی ظرف چند

 
ساعت یا در طول روز یا هفته) 

 
6- افزایش مصرف مواد و الکل 

 
7- احساس ناامیدي، درماندگی یا رسیدن به بن  بست در مورد یک واقعه یا موقعیت 

8- تغییر روال  هاي معمول زندگی مثل خواب و خوراك و یا تغییر ناگهانی الگوي رفتاري یا وضعیت خلقی (از حالت غمگینی و
ناراحتی به احساس راحتی و شادي) در نوجوانی که به شدت تحت فشار بوده است. به  نظر می  رسد تصمیم خود را براي خودکشی

 
گرفته و دیگر مشکلات برایش اهمیتی ندارد. 

 
9- سابقه اقدامات پرخطر یا آسیب زدن به خود 

 
10- دسترسی به سلاح گرم 

 
11- بخشیدن وسایل خود به دیگران بدون وجود دلایل منطقی 

 
ج) کارهایی که والدین باید انجام دهند 

 
با مشاهده نشانه هاي هشدار دهنده در کودك یا نوجوان، اقدامات فوري زیر را انجام دهید: 

 
1- با خطوط تماس 1480 صداي مشاور، 123 اورژانس اجتماعی، اورژانس مراکز روانپزشکی یا روانپزشک فرزندتان تماس بگیرید. 

 
2- او را تنها نگذارید، وسایل خطرناك، دارو و مواد سمی را از دسترس او خارج کنید. 

3- اگر متوجه شدید که نوجوان شما با مرگ و خودکشی اشتغال ذهنی دارد، بلافاصله با او صحبت کنید. از او در مورد اینکه آیا
احساس غمگینی و ناامیدي دارد و یا به مردن و خودکشی فکر می کند سئوال کنید. از به  کار بردن کلمه «خودکشی» نترسید. مطمئن

 
باشید که صحبت درباره خودکشی خطر آن را افزایش نمی  دهد. 

4- از نوجوان بخواهید راجع به احساساتش صحبت کند، به او گوش دهید وبراي مشکلات و نگرانی  هایش اهمیت قائل شوید.
نگوئید:«این مشکلات که جاي نگرانی ندارد، تو بی خودي نگرانی ...». در عوض به او اطمینان دهید که دوستش دارید و برایتان خیلی

 
اهمیت دارد. به او یادآور شوید که براي حل مشکلات می  تواند روي کمک شما حساب کند. 

5- به عنوان مثال می توانید بگوئید: «می فهمم که الان چه حالی داري... غمگینی و از همه چیز عصبانی هستی... ولی من و بابا

 
کنارت هستیم... ما دوستت داریم و کمکت می  کنیم تا حس بهتري داشته باشی ...» 

 
6- دنبال کمک هاي تخصصی پزشکی باشید. نوجوانانی که افکار خودکشی دارند باید توسط روانپزشک حاذق معاینه و ارزیابی شوند. 

 
د) سایر اقداماتی که والدین می  توانند براي جلوگیري از خودکشی نوجوان انجام دهند. 

1- صبر نکنید تا او نزد شما بیاید و ناراحتی  اش را مطرح کند. اگر فرزندتان غمگین یا مضطرب است، از او درباره مشکل سئوال و

 
اعلام کنید که آماده کمک به او هستید. 

2- توجه!! بسیاري از نوجوانانی که افکار خودکشی دارند ممکن است نشانه  هاي هشدار دهنده را پیشاپیش بروز دهند. به این نشانه 
ها، سخنان و رفتارها توجه کنید و از کنار آن ها بی  تفاوت عبور نکنید.(براي مثال تهدید به خودکشی را نمایشی در نظر نگیرید، از به 
کاربردن جملات تحریک کننده مثل «اگر راست می گی، برو خودت را بکش!» از طرد کردن فرزندتان اجتناب کنید براي مثال

 
نگویید:«چه بهتر که بمیري! تازه همگی از دستت راحت می شیم» 

3- گوشه گیري را تشویق نکنید. نوجوان را تشویق کنید با دوستان و افراد حمایتگر خانواده در ارتباط باشد ولی براي این کار او را



 
تحت فشار قرار ندهید. 

 
4- بک زندگی سالم را تشویق کنید. کمک کنید تا بتواند به  اندازه کافی بخوابد، ورزش کند و غذاي سالم بخورد. 

5- از برنامه درمانی حمایت کنید. اگر فرزندتان به  دلیل افکار خودکشی و مشکلات روانپزشکی تحت درمان است به او یادآور شوید که
زمان لازم است تا حال او بهتر شود. به او کمک کنید که توصیه  هاي پزشکی را پیگیري کند. هم چنین کمک کنید تا در فعالیت  هایی

 
شرکت کند که باعث می شوند دوباره به توانمندي هایش اطمینان پیدا کند. 

6- او را سرزنش نکنید. از سرزنش و تحقیرفرزندتان به  خاطر نشانه  ها و اختلالات روانپزشکی، مصرف دارو یا فکرهایی که دارد اجتناب

 
کنید.(یکسره نگویید:«مثل اینکه امروز دوباره قرصت را نخوردي، باز هم از این حرف ها می زنی...) 

 
هـ) برخورد با نوجوانی که اخیراً اقدام به خودکشی داشته است 

 
در مواردي که نوجوان اخیرا اقدام به خودکشی داشته و نجات یافته است، اقدامات زیر را انجام دهید: 

 
1- انکار، سکوت و یا نپرداختن به موضوع کمکی به او نمی کند. با او در مورد این موضوع و مشکلاتش صحبت کنید. 

2- با فرزندتان همدلی کنید، به حرف هایش گوش دهید، نگرانی خود را از اتفاقی که افتاده ابراز کنید. به او یادآوري کنید که برایتان

 
دوست داشتنی و ارزشمند است و تأکید کنید که آماده کمک به او هستید. 

3- در برخورد با رفتار خودکشی نوجوان نگاه تنبیه  گرانه نداشته باشید. وقتی می  خواهید او را نصیحت کنید، مشکلات و احساساتش

 
را در نظر بگیرید. 

4- بعد از طی شدن مرحله حاد، در مورد افکار خودکشی و احتمال اقدام بعدي از او سئوال کنید. یادتان باشد که در این خصوص او را

 
با سئوالات خود بمباران نکنید و تحت فشار قرار ندهید. 

5- اشاره  ها یا تهدیدهاي نوجوان به مرگ یا خودکشی مجدد را جدي بگیرید. ولی در عین حال در مقابل تهدیدها کنترل خود را از
دست ندهید و مراقب باشید تا این تهدیدها به روشی براي معاف شدن از رعایت قوانین، رسیدن به خواسته ها و مجوزي براي انجام

 
اقدامات پرخطر دیگر تبدیل نشود. در صورت مواجهه با این شرایط از متخصصین سلامت روان مشورت بگیرید. 

 
6- نوجوان را براي صحبت در مورد مشکلاتی که آزارش می  دهد تشویق کنید و برایکمک به حل این مشکلات آماده باشید. 

 
7- نوجوان را تشویق کنید در صورت نیاز از دوستان و افراد مورد اعتماد فامیل براي حل مشکل کمک بگیرد. 

8- مراقب باشید!! یک بار اقدام به خودکشی، احتمال اقدام مجدد را افزایش می دهد! نظارت خود را روي رفتار و گفتار فرزندتان

 
افزایش دهید و وسایل خطرناك را از دسترس وي خارج کنید. 

 
9- از متخصصین روانپزشکی کمک و مشورت بگیرید. 

 
10- براي درمان مشکلات روانپزشکی زمینه  اي از جمله افسردگی و مشکلات خلقی اقدام کنید. 

 
به یاد داشته باشید که خودکشی قابل پیشگیري است. 

اگر بنابر شواهد موجود نگران فرزندتان هستید، حتماً با او صحبت کنید و براي کمک به او از روش  هایی که در بالا پیشنهاد شد بهره

 
بگیرید. 

کمیته روانپزشکی اجتماعی - انجمن روانپزشکی کودك و نوجوان ایران



اقدامات پارك فناوري پردیس به مناسبت هفته جهانی کارآفرینی

منبع: کلیکشماره خبر:  22  |  تاریخ: 1399/08/18

رسانه کلیک &– به مناسبت هفته جهانی کارآفرینی پارك فناوري پردیس برنامه هاي متعددي را از جمله رویدادهاي
کارآفرینی، بازدیدهاي تخصصی و عمومی و دوره هاي آموزشی برگزار می کند. به گزارش روابط عمومی پارك فناوري

پردیس، هفته جهانی کارآفرینی در سراسر جهان، همه ساله از 16 تا 22 نوامبر در قالب برنامه هاي ...

رسانه کلیک &– به مناسبت هفته جهانی کارآفرینی پارك فناوري پردیس برنامه هاي متعددي را از جمله رویدادهاي

 
کارآفرینی، بازدیدهاي تخصصی و عمومی و دوره هاي آموزشی برگزار می کند. 

به گزارش روابط عمومی پارك فناوري پردیس، هفته جهانی کارآفرینی در سراسر جهان، همه ساله از 16 تا 22 نوامبر در قالب برنامه
هاي مختلف برگزار می شود. امسال این هفته با شعار «رفع موانع و استقبال از همه» در بیش از 170 کشور دنیا، با 35000 رویداد و
استقبال بیش از 10 میلیون مخاطب برگزار خواهد شد. پارك فناوري پردیس نیز امسال با برنامه هاي متنوعی در هفته اول آذرماه (1

 
الی 7 آذرماه) به استقبال هفته جهانی کارآفرینی خواهد رفت. 

«بازدید تخصصی دانشجویان و اساتید از پارك فناوري پردیس و شرکت ها و استارتاپ هاي مستقر در آن»، «بازدید عموم مردم و
کارکنان ادارات از پارك فناوري پردیس و آشنایی با محصولات جدید شرکت ها»، «برگزاري چند وبینار آموزشی به منظور آموزش
مفاهیم اولیه کارآفرینی» و «برگزاري رویدادهاي کارآفرینی در پارك فناوري پردیس و کارخانه نوآوري آزادي»، بخشی از برنامه هاي

 
پارك براي برگزاري این هفته است. 

همچنین پارك فناوري پردیس براي بزرگداشت این هفته، قصد اجراي برنامه هایی مانند «تولید خبر از دستاوردهاي کارآفرینان
مستقر در پارك و حضور ایشان در برنامه هاي گفتگو محور رسانه ملی»، «بازدید عموم مردم از کارخانجات مستقر در منطقه»،
«انتشار گزارش فعالیت  هاي یکساله پارك در راستاي توسعه کارآفرینی» و «برگزاري دوره آموزشی «کارآفرینی سازمانی» براي

 
کارکنان پارك» را دارد. 

علاقه مندان می توانند براي اطلاع از جزئیات برنامه ها، به صفحه اختصاصی هفته جهانی کارآفرینی به پایگاه اینترنتی پارك فناوري

 
پردیس مراجعه نمایند. 

هفته جهانی کارآفرینیپارك فناوري پردیس



شکوفایی اقتصادي با رعایت استاندارد و کیفیت خدمات

منبع: ایرناشماره خبر:  23  |  تاریخ: 1399/08/18

تهران- ایرنا- کیفیت و استاندارد از جمله مقوله هایی به شمار می روند که نه تنها در سودآوري بنگاه هاي اقتصادي تاثیرگذار
بوده بلکه در از میان برداشتن فقر نیز نقش بسزایی ایفا می کنند، بنابراین جوامع و دولت ها براي شکوفایی اقتصاد و در

نتیجه بالا بردن قدرت سیاسی خود می بایست توجه ویژه اي به ارتقاي ...

 تهران- ایرنا- کیفیت و استاندارد از جمله مقوله هایی به
شمار می روند که نه تنها در سودآوري بنگاه هاي اقتصادي تاثیرگذار بوده بلکه در از میان برداشتن فقر نیز نقش بسزایی ایفا می
کنند، بنابراین جوامع و دولت ها براي شکوفایی اقتصاد و در نتیجه بالا بردن قدرت سیاسی خود می بایست توجه ویژه اي به ارتقاي

 
استاندارد و کیفیت کالا و خدمات داشته باشند و قدم هایی اساسی در این خصوص بردارند. 

کیفیت به معناي دستیابی به استانداردهاي از پیش تعیین است که این استانداردها با توجه به نیازها و انتظارات مصرف کنندگان و
مشتریان مشخص می شوند در واقع کیفیت به معناي کار درست را بار اول صحیح انجام دادن و بارهاي بعد بهتر از بار نخست انجام
دادن است. حضرت علی (ع) می فرمایند: هر کسی دو روزش یکسان باشد او زیان کار خواهد بود. این مطلب تأییدي بر ضرورت
ارتقاي مستمر کیفیت و پیشگیري از زیان را به تصویر می کشد. کیفیت به مفهوم پاسخگویی مسوولانه به نیازها و انتظارات مشتري
محسوب می شود. کیفیت زمانی قابل دستیابی خواهد بود که فرآیندها و فعالیت هاي سازمان به طور مستمر با نیازها و انتظارات
مشتري هاي سازمان طراحی شود و به اجرا درآید؛ در این تعریف بر شناخت، تعیین نیازها، انتظارات مصرف کنندگان و پرداختن به
آن ها تأکید می شود. کیفیت در استاندارد این گونه تعریف می شود: «تمامی جنبه ها و مشخصه هاي یک محصول یا خدمات در
رابطه با توانایی محصول یا خدمات جهت برآورده ساختن نیازهاي تصریح شده یا تلویحا بیان شده است.» 18 آبان در تقویم رسمی

 
ایران به عنوان روز ملی کیفیت نام گذاري شده است. 



 
 

 
مهمترین چالش هاي کیفیت در ایران 

در ایران کیفیت با چالش هایی روبه رو است که می توان بی توجهی به مفهوم مدیریت کیفیت، عدم توسعه استانداردهاي خدمات،
ناتوانی در مدیریت منابع جدید مانند تکنولوژي دانش، ناتوانی در تجزیه و تحلیل اطلاعات و یادگیري نتایج و عدم توسعه مفهوم

 
کیفیت در خصوص کشاورزي، دامپروري، صنعت ساختمان سازي و … اشاره کرد. 

 
ارتباط رضایتمندي مشتریان با کیفیت خدمات 

امروزه، مشتري مداري و مشتري گرایی، یکی از مقوله هاي بسیار مهم در امر توسعه همه جانبه سازمان ها به شمار می رود. به دلیل
وجود ارتباطی روشن و مستحکم میان رضایتمندي مشتریان، کیفیت کالا/ خدمات و سودآوري، ایجاد و دستیابی به رضایتمندي
مشتري هدفی ضروري براي تمام سازمان ها تلقی می شود. سازمان ها بخوبی می دانند که ارایه خدمات با کیفیت به مشتري براي بقا
و موفقیت در محیط رقابتی و جهان کنونی، امري ضروري است. بنابراین یکی از عوامل موثر در موفقیت بنگاه هاي اقتصادي براي
رسیدن به اهداف رضایتمندي مشتري، بهبود در کیفیت خدمات ارایه شده به آنهاست. بسیاري از نظریه پردازان و محققان بر اهمیت
2 مفهوم رضایت مشتري و کیفیت خدمات، توافق دارند و آنها را مفاهیمی بنیادي در مدیریت خدمات می دانند، همچنین تحقیقات
انجام شده نشان می دهند که رضایت مشتري، تاثیري بسزا بر حفظ مشتریان و در نتیجه سودآوري و موفقیت شرکت در عرصه رقابت
دارد چراکه برپایه ابراز نظر جان ادوارد ویلیامز نویسنده آمریکایی هزینه جذب یک مشتري جدید، 5 برابر هزینه نگهداري یک مشتري
قدیمی است و دیگر اینکه اگر از همان آغاز به نیازهاي مشتریان توجه نشود به کارگیري ابزار بهبود کیفیت به تولید محصولات و
خدماتی منجر خواهد شد که شخصی آنها را نمی خرد. رضایت مشتري، کلیدي براي حفظ وفاداري مشتري و عملکرد مالی برتر
شرکت است، از طرف دیگر در دنیاي رقابتی امروز، کیفیت خدمات یکی از زمینه هایی است که سازمان ها می توانند از طریق آن به
مزیت رقابتی دست یابند. کیفیت خدمات به عنوان نگرش یا قضاوتی جهان شمول درباره برتري و رجحان یک خدمت از مقایسه میان
انتظارات مشتري و ادراك آنان از عملکرد واقعی خدمات، ناشی می شود. بیشتر تحقیقات انجام شده، اهمیت این 2 مفهوم را به خوبی

 
نشان داده اند. 



 
 

بنابراین رضایت مشتري یکی از مباحث مهم و حیاتی براي سازمان هاي امروزي به شمار می رود. رضایت، احساس مثبت در هر فرد
است که پس از استفاده از کالا یا خدمتی خاص، ایجاد می شود و اگر کیفیت کالا یا خدمت دریافت شده، همسطح انتظارات مشتري
ارزیابی شود در او احساس رضایت ایجاد می کند اما اگر کمتر از انتظارات او باشد، باعث نارضایتی وي می شود. از آنجا که ادراك
رضایت، آشکارا توسط انتظارات قبلی تحت تاثیر قرار می گیرد، مشخص است که رضایت از قضاوت مشتري به صورت عدم تطابق به
عنوان تفاوت میان انتظارات از خدمات ارایه شده و ادراك وي از عملکرد واقعی خدمات به دست می آید. همچنین امروزه، شکست یا
موفقیت سازمان ها به رضایت مشتریان از محصولات یا خدمات شرکت و به اینکه قادر به نگهداري چند درصد از مشتریان خود
هستند، بستگی دارد. حفظ تعداد زیاد مشتریان که بر پایه سطح رضایتمندي مشتریان امکان پذیر است، یک موفقیت محسوب می
شود و کمک بزرگی به سنجش جامع کیفیت کالاها و خدمات از طریق اندازه گیري کیفیت رفتار واقعی مشتري می کند. در محیط
هاي رقابتی و پویاي امروزي، سازمان ها به تولید کالا و خدمات با کیفیت عالی که رضایت و وفاداري مشتري را در برداشته باشد، نیاز

 
دارند. 

 
 

 
کیفیت خدمات 

برخی تعریف کیفیت خدمات را «تفاوت انتظارات مشتریان از عملکرد خدمت در مقایسه با ادراکات از خدمت دریافت شده» می دانند.
برخی دیگر آن را «مقایسه ذهنی مشتریان، میان کیفیت خدمتی که می خواهند دریافت کنند با آنچه که به طور واقعی دریافت می



کنند» تعریف می کنند اما کامل ترین تعریف از کیفیت خدمات توسط «پاراسورمن» و همکارانش ارایه شده است: «کیفیت خدمات
شکلی از نگرش مرتبط با رضایت اما نه معادل با آن است که از مقایسه میان انتظارات مشتري از خدمات و عملکرد خدمات به دست
می آید». به بیانی دیگر، آنها کیفیت خدمات را تابعی از تفاوت میان انتظارات و ادراك مشتري می دانند. کیفیت خدمات، مزایاي
زیادي براي شرکت ها به ارمغان می آورد و به آنها اجازه می دهد تا از طریق فروش و سهم بازار به این شرط که فرصت هایی را براي
فروش جانبی، بهبود روابط مشتري و ارتقاء سطح همکاري ایجاد کنند، خود را از رقباي خویش متمایز سازند. این امر در نهایت به

 
رضایتمندي و حفظ مشتریان منجر می شود. 

همچنین میزان استفاده از خدمات و اشتغال به کارهاي خدماتی در تمامی جوامع، روبه افزایش است. هرچه تجارت و فعالیت ها
پیچیده تر، تخصصی تر و رقابتی تر باشند، امور خدماتی نیز رشد بیشتري می یابند. مدیران مجبور می شوند، براي اداره بهتر سازمان
هاي خود در دنیاي فعال و پر رقابت کنونی، با اصول بازاریابی خدماتی آشنا شده، از فنون بازاریابی در عرضه خدمات و ارضاي نیاز
مشتریان خود بهره گیرند. بنابراین امروزه بخش خدمات به بخش بزرگ و اصلی بازار بسیاري از کشورها تبدیل شده است. مثلاً،
«فیلیپ کاتلر» در کتاب «مدیریت بازاریابی» خود نوشته است: 79 درصد از کل مستخدمین امریکا، در این بخش به کارگیري شده
اند. افزایش رقابت، تغییر محیط کسب و کار و جهانی سازي از جمله تغییرات عمده اي هستند که در صنعت خدمات به وقوع پیوسته
است. تقاضا براي خدمات به سرعت درحال تغییر و رفتار مشتریان نسبت به دهه قبل، تغییر کرده است. با گذر مشتریان از مرحله

 
سنتی به الکترونیکی، به راهکارهاي جدیدي براي جذب مشتریان جدید و حفظ مشتریان کنونی نیاز دارد. 

 
برچسب ها 

 
- توسعه اقتصادي 

 
- شرکت بازرسی و کیفیت استاندارد ایران 

 
- صادرات غیر نفتی 

 
- روز جهانی استاندارد 

- کیفیت زندگی



زعفران مرودشت روانه بازار شد

منبع: پاناشماره خبر:  24  |  تاریخ: 1399/08/18

شیراز (پانا) - مسئول باغبانی جهاد کشاورزي شهرستان مرودشت با اشاره به آغاز برداشت زعفران در مرودشت گفت: پیش
بینی می شود، بالغ بر 180 کیلو گرم زعفران خشک تولید شود.

شیراز (پانا) - مسئول باغبانی جهاد کشاورزي شهرستان
مرودشت با اشاره به آغاز برداشت زعفران در مرودشت
گفت: پیش بینی می شود، بالغ بر 180 کیلو گرم زعفران

 
خشک تولید شود. 

سمیه کارگر امروز با بیان اینکه امسال برداشت زعفران در
این شهرستان دیر تر آغاز شده است، اظهار کرد: برداشت از

 
نیمه آبان آغاز و تا اوایل آذرماه ادامه دارد. 

این کارشناس ادامه داد: کشت زعفران به لحاظ صرفه اقتصادي حتی در سطح کم، مصرف آب کمترواشتغال زایی براي کارگران فصلی
خصوصا بانوان از اولویت هاي سازمان جهاد کشاورزي و مدیریت جهاد کشاورزي شهرستان مرودشت است که به صورت جدي دنبال

 
می شود. 

وي افزود: کشت زعفران از 35 هکتار در سال گذشته به 42 هکتار در سال جاري رسیده است و براي کشت جدید بیش از 35 تن پیاز

 
زعفران زیر نظر کارشناسان این مدیریت تهیه و توزیع شده است. 

کارگر با بیان اینکه برداشت زعفران در یک دوره 20 تا 25 روزه انجام می شود، اظهار کرد: برداشت زعفران زمینه اشتغال موقت را

 
براي بیش از 1500 نفر روز فراهم می کند. 

مسئول باغبانی جهاد کشاورزي مرودشت، عملکرد مناسب زعفران، پیاز مناسب، کشت با توصیه هاي کارشناسی، آب و هواي مناسب
شهرستان مرودشت و حمایت هاي بخش دولتی از جمله ارائه تسهیلات کم بهره را از عوامل موفقیت کشت زراعت زعفران در این

 
شهرستان عنوان کرد. 

وي با اشاره به اینکه زعفران تولید شده در مرودشت به لحاظ شرایط آب و هوایی از نظر عطر، رنگ و طعم از کیفیت بالایی برخوردار
است، افزود:بخشی از محصول تولیدي به صورت بسته بندي شده و برند و بخشی نیز به صورت محلی و ارسال به استان هاي خراسان

 
و تهران به فروش می رسد. 

کارگر با اشاره به اینکه مردم هنوز هم زعفران را یک گیاه لوکس می دانند و مصرف آن را چندان ضروري نمی دانند، خاطر نشان کرد:

 
این گیاه خواص بی نظیري دارد و در درمان و پیشگیري از بسیاري بیماري ها بسیار مفید است. 

او به مشکلات صادرات زعفران اشاره و تصریح کرد: عدم وجود برنامه هاي صادراتی مشخص و صادرات فله اي به صورت کیفی و

 
توریستی و عدم صنایع تبدیلی زعفران از مشکلات کشت و کار زعفران است. 

جهادکشاورزي زعفران کشاورزي مرودشت



حمایت500میلیاردي بانک کشاورزي ازمجتمع تولیدخوراك دام،طیور

وآبزیان

منبع: بانکداري الکترونیکشماره خبر:  25  |  تاریخ: 1399/08/18

در حومه شهرستان سربیشه،یکی از بزرگترین مجتمع هاي تولید خوراك دام، طیور و آبزیان شرق کشور قرار دارد که با
حمایت و مشارکت 500 میلیارد ریالی بانک کشاورزي راه اندازي شده است.

به گزارش پایگاه خبري بانکداري الکترونیک، در 40 کیلومتري مرکز استان خراسان جنوبی و در حومه شهرستان سربیشه ، یکی
از بزرگترین مجتمع هاي تولید خوراك دام،طیور و آبزیان شرق کشور قرار دارد که با حمایت و مشارکت 500 میلیارد ریالی بانک
کشاورزي راه اندازي شده و با ایجاد اشتغال براي 95 نفر بصورت مستقیم و2000 نفربصورت غیر مستقیم، 6 سال است که نقش

 
مهمی در توسعه پایدارو رونق اقتصادي این منطقه ایفا می کند. 

در بازدید از مجتمع تولید خوراك دام و طیور ستاره کیان بیرجند ،منظره چشم نواز 40هزار متر مربعی ،کارخانه و زمین این مجتمع
که با استفاده از تسهیلات بانک کشاورزي به سیستم برترین تکنولوژیهاي روز دنیا مجهز شده است و بخش وسیعی از خوراك صنعت

 
در داخل و خارج کشور را تامین می نماید نظر هر بیننده اي را به خود جلب می کند. 

سید علی خیریه ،مدیر مجتمع تولید خوراك دام و طیور ستاره کیان بیرجند ، ، با تاکید بر حمایت 500 میلیارد ریالی بانک کشاورزي
و همراهی بانک با این مجموعه در طول 6 سال فعالیت خود ، به عناوین وموفقیت هاي مهم دیگر این مجموعه اشاره می کند و می
گوید: با پشتیبانی بانک کشاورزي و به همت مدیر و کارکنان کوشا و کارآفرین این مجتمع ، کارنامه موفق فعالیت هاي این مجموعه
به ثبت رسیده است . از جمله این موفقیت ها می توان :به واحد برتر استانی در سال 1393،کارآفرین برتر ملی در بخش کشاورزي

 
سال1394 ، واحد نمونه صنایع تبدیلی و تکمیلی استانی سال 1394و صادرکننده برتر استانی سال 1395 اشاره کرد.. 

وي در ادامه افزود: در حال حاضر با حمایت بانک کشاورزي زنجیره تولید محصولات خوراك دام و طیور کامل شده و این مجتمع با
تولید سویاي پر چرب که یکی از راهکارهاي تامیـن انرژي در جیره ها ست اقدامی نو و ابتکاري جدید را در صنعت خوراك دام و

 
طیور کشور بنا نهاده است. 

مدیر ستاره کیان بیرجند گفت: از آنجا که اصلی ترین هزینه تولید گوشت و تخم مرغ مربوط به خوراك مصرفی آنهاست و با توجه به
حذف تدریجی یارانه حامل هاي انرژي و افزایش قیمت سایر مؤلفه هاي تولید، استفاده از دان صنعتی با کیفیت مطلوب و استاندارد
می تواند در کاهش هزینه هاي تولید نقش موثري را ایفا کند. همچنین قدرت ذخیره سازي بیش از 40 هزار تن مواد اولیه،تولید
114هزارتن خوراك آماده طیور به شکل پلت و 6 هزار تن خوراك دام،تولید 50 تن خوراك درساعت ازدیگرویژگی هاي این مجتمع

 
است. 

وي در پایان گفت: بانک کشاورزي با اعطاي تسهیلات از ابتداي مرحله ساخت ، تجهیز ماشین آلات و فراهم کردن سرمایه درگردش
این مجتمع، نقش قابل توجهی در اشتغال و تامین سلامت غذایی کشور ایفا کرده است.



برنامه هاي پارك فناوري پردیس براي هفته جهانی کارآفرینی اعلام شد

منبع: اتاق بازرگانی تهرانشماره خبر:  26  |  تاریخ: 1399/08/18

پارك فناوري پردیس به مناسبت هفته جهانی کارآفرینی برنامه هاي متعددي مانند رویدادهاي کارآفرینی، بازدیدهاي
تخصصی و عمومی و دوره هاي آموزشی برگزار می کند.

به گزارش روابط عمومی پارك فناوري پردیس، هفته
جهانی کارآفرینی در سراسر جهان، همه ساله از 16 تا 22
نوامبر در قالب برنامه هاي مختلف برگزار می شود. امسال
این هفته با شعار «رفع موانع و استقبال از همه» در بیش
از 170 کشور دنیا، با 35000 رویداد و استقبال بیش از
10 میلیون مخاطب برگزار خواهد شد. پارك فناوري
پردیس نیز امسال با برنامه هاي متنوعی در هفته اول
آذرماه (1 الی 7 آذرماه) به استقبال هفته جهانی کارآفرینی

 
خواهد رفت. 

«بازدید تخصصی دانشجویان و اساتید از پارك فناوري پردیس و شرکت ها و استارتاپ هاي مستقر در آن»، «بازدید عموم مردم و
کارکنان ادارات از پارك فناوري پردیس و آشنایی با محصولات جدید شرکت ها»، «برگزاري چند وبینار آموزشی به منظور آموزش
مفاهیم اولیه کارآفرینی» و «برگزاري رویدادهاي کارآفرینی در پارك فناوري پردیس و کارخانه نوآوري آزادي»، بخشی از برنامه هاي

 
پارك براي برگزاري این هفته است. 

همچنین پارك فناوري پردیس براي بزرگداشت این هفته، قصد اجراي برنامه هایی مانند «تولید خبر از دستاوردهاي کارآفرینان
مستقر در پارك و حضور ایشان در برنامه هاي گفتگو محور رسانه ملی»، «بازدید عموم مردم از کارخانجات مستقر در منطقه»،
«انتشار گزارش فعالیت هاي یکساله پارك در راستاي توسعه کارآفرینی» و «برگزاري دوره آموزشی «کارآفرینی سازمانی» براي

 
کارکنان پارك» را دارد. 

علاقه مندان می توانند براي اطلاع از جزئیات برنامه ها، به صفحه اختصاصی هفته جهانی کارآفرینی در پایگاه اینترنتی پارك فناوري
پردیس به آدرس gew.techpark.ir مراجعه نمایند.



امام جمعه بوشهر: حل مشکلات آسیب دیدگان بازارچه ساحلی ''دیلم'' تسریع

شود

منبع: تسنیمشماره خبر:  27  |  تاریخ: 1399/08/18

گروه استان ها ــ امام جمعه بوشهر با اشاره به آتش سوزي بازارچه ساحلی دیلم گفت: در حل مشکلات و خدمات رسانی
مطلوب به صنوف آسیب دیده تسریع شود تا بیش از این به این قشر آسیب وارد نشود.

گروه استان ها ــ امام جمعه بوشهر با اشاره به آتش سوزي
بازارچه ساحلی دیلم گفت: در حل مشکلات و خدمات
رسانی مطلوب به صنوف آسیب دیده تسریع شود تا بیش

 
از این به این قشر آسیب وارد نشود. - اخبار استانها - 

به گزارش خبرگزاري تسنیم از بوشهر، به نقل از دفتر
نماینده ولی فقیه در استان؛ آیت االله غلامعلی صفایی
بوشهري ظهر امروز در نشست با مدیران صندوق کارآفرینی
امید و بنیاد علوي با تاکید بر توجه به اشتغال جوانان و
رفع محرومیت اظهار داشت: استان بوشهر از ظرفیت هاي

 
مهمی برخوردار است که در سطح ملی و بین المللی از جایگاه ویژه اي برخوردار است. 

نماینده ولی فقیه در استان بوشهر با بیان اینکه این استان با خلیج فارس داراي طولانی ترین مرز دریایی است افزود: ارتباط استان

 
بوشهر با آبراه بین المللی خلیج فارس می تواند منشأ تحولات بنیادین در حوزه خلیج فارس و جهانی باشد. 

امام جمعه بوشهر، قابلیت هاي گوناگون این استان را مورد اشاره قرار داد و با بیان اینکه استان بوشهر به عنوان یک استان الگو بر
اساس دانش و فنآوري نوین و نگاه دینی و انقلابی می تواند الگوي پیشرفت ایران شود افزود: استان بوشهر تاکنون پیشرفت هاي
خوبی داشته اما این استان با تمام شرایط پیشرفت آفرین موجود، به جهات مختلف توسعه شایسته و درخور حسب ظرفیت آمایش

 
سرزمینی نداشته است. 

صفایی بوشهري با تاکید بر پرداخت تسهیلات کارآفرینی اشتغال زایی خاطرنشان کرد: با توجه به ظرفیت فوق العاده استان در ثروت

 
افزایی، می تواند اشتغال مولد داشته باشد در غیر این صورت بیکاري، فقر و معضلات اجتماعی ایجاد می شود. 

وي با بیان اینکه درصدي از جمعیت استان دچار محرومیت است افزود: این براي استان بوشهر که پایتخت انرژي ایران است زیبنده

 
نیست. 

نماینده ولی فقیه در استان بوشهر به حادثه آتش سوزي اخیر در بازارچه ساحلی شهرستان دیلم پرداخت و اظهار داشت: در این راستا

 
باید ضمن واگذاري زمین به آسیب دیدگان لازم است در ساخت بازار جدید بر اساس موازین مهندسی همکاري و تلاش شود. 



 
بوشهر| حادثه بازارچه دیلم تفاوتی با "پلاسکو" ندارد/ ضرورت تسریع در کمک رسانی به آسیب دیدگان 

 
بوشهر| واحدهاي آسیب دیده بازارچه ساحلی دیلم بازسازي می شوند/ ضرورت تأمین معیشت خانواده ها 

 
رئیس مجمع نمایندگان بوشهر: اعتبارات بازسازي بازارچه ساحلی دیلم تأمین می شود 

امام جمعه بوشهر خدمات بنیاد مستضعفان را در رسیدگی به آسیب دیدگان آتش سوزي دیلم را مورد ستایش قرار داد و بیان کرد: در
رسیدگی به مشکلات به حادثه دیدگان در ابعاد گوناگون بابد تسریع شود.



وزیر راه: پروژه هاي عمرانی حداکثر 40 ماهه ساخته شود

منبع: ایرناشماره خبر:  28  |  تاریخ: 1399/08/18

تهران- ایرنا- وزیر راه و شهرسازي با انتقاد از طولانی شدن اجراي برخی پروژه ها تا 24 سال و تکمیل نشدن آنها، تاکید کرد:
هیچ یک از پروژه ها نباید زمان بندي بیش از 40 ماه داشته باشند.

تهران- ایرنا- وزیر راه و شهرسازي با انتقاد از طولانی شدن
اجراي برخی پروژه ها تا 24 سال و تکمیل نشدن آنها،
تاکید کرد: هیچ یک از پروژه ها نباید زمان بندي بیش از

 
40 ماه داشته باشند. 

به گزارش روز یکشنبه ایرنا از وزارت راه و شهرسازي،
«محمد اسلامی» در دهمین نشست شوراي حمل و نقل و
لجستیک سال 99 که با حضور مدیران عامل شرکت ها و
سازمان هاي حمل و نقل به صورت ویدئو کنفرانس برگزار
شد، افزود: با توجه به اینکه حوزه مسوولیت وزارت راه و

شهرسازي تاثیر مستقیم بر زندگی مردم داشته و بهبود عملکرد، رضایت اجتماعی را به دنبال خواهد داشت، بر افزایش بهره وري در

 
نظام حمل و نقل و لجستیک تاکید می شود. 

اسلامی، بر رعایت سه نکته کلیدي در نظام حمل و نقل و لجستیک تاکید کرد و ادامه داد: توسعه همه جانبه زیرساخت ها با ارائه
کیفی و سپردن پروژه ها به کارآمدان، پاسخگو بودن، رسیدگی به امور مردم، ارائه گزارشی از اقدامات و رویکردهاي شرکت ها و

 
سازمان ها در ایام کرونا و ارائه گزارش به رییس جمهوري و رهبر معظم انقلاب در دستور کار قرار بگیرد. 

وي درباره توسعه همه جانبه زیرساخت ها و اجراي باکیفیت آنها، تاکیدکرد: اجراي قاطعانه و مستحکم پروژه هاي زیرساختی مدنظر

 
مجموعه هاي وزارت راه و شهرسازي قرار بگیرد. 

وزیر راه و شهرسازي گفت: سرفصل ها و منابع مختلف براي انجام پروژه ها تعریف شده است که باید از طریق آنها منابع انجام و

 
تکمیل پروژه ها تامین شود و نباید در انجام پروژه هاي زیرساختی فقط به ردیف بودجه بسنده کرد. 

وي با ابراز رضایت از انجام اقدامات مهم در سیستان و بلوچستان، اظهار داشت: اقدامات بازآفرینی شهري در این دوره و پس از 40

 
سال در چابهار بسیار حائز اهمیت بود و رضایت مردم را به دنبال داشت. 

 
تلاش براي جلب رضایت اجتماعی در حوزه هاي حمل ونقل 

اسلامی اعلام کرد: لایحه بودجه 1400 وزارت راه و شهرسازي، لایحه مطلوبی است که باید تلاش کرد از طریق آن نسبت به



 
محرومیت زدایی، توسعه و پیشرفت متوازن همه جانبه اقدام کرد. 

وي گفت: اصلاحات سیاستی، برنامه اي و عملیاتی باید فراگیر در همه سازمان ها و یکپارچه اجرا شود، در سال 1400 انتظار می رود
تا همه سازمان ها، کارآمد، نوآور، خلاق، پیشرو، خدمتگزار و پاسخگو باشند، زیرا پاسخگو بودن، رسیدگی به امور مردم و باز کردن گره

 
از زندگی آنان براي دولت حائز اهمیت است. 

وزیر راه و شهرسازي، همچنین بر تغییر فرهنگ رفتاري افرادي از جمله مشاوران، پیمانکاران، عرضه کنندگان و خدمات دهندگانی که
با وزارت راه و شهرسازي فعالیت می کنند، تاکید کرد و گفت: پیمانکارانی که خوب کار می کنند و درستکار هستند باید مورد احترام

 
باشند و در همکاري مشترك با وزارتخانه، آسیب نبینند. 

وي گزارش هاي ارائه شده توسط شرکت ها و سازمان هاي تابعه وزارتخانه را در ایام کرونا، مثبت و تاثیرگذار عنوان کرد و از ارائه

 
مجدد آنها در نشست بعدي با حضور وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی خبر داد. 

اسلامی گفت: چکیده گزارش سازمان ها و شرکت هاي زیرمجموعه وزارت راه و شهرسازي و دستاوردها در ایام کرونا و ارتباطات با
کسب و کارهاي فعال حوزه حمل و نقل خدمت رییس جمهور ارایه خواهد شد، همچنین این چکیده به شکل کتاب درآمده و به رهبر

 
معظم انقلاب تقدیم می شود. 

وزیر راه و شهرسازي، سیاست وزارتخانه را کاهش قیمت حمل و نقل و افزایش سهم ترانزیت برشمرد و افزود: افزایش بهره وري در
چیدمان نظام حمل و نقل پیگیري خواهد شد و تلاش می کنیم تا بار سریع تر، ایمن تر، مطمئن تر و با هزینه کمتر جابه شود و به

 
نقاط مصرف برسد. 

 
وي در عین حال خواستار بازنگري در طرح جامع لجستیک در شرایط کرونایی شد. 

به گزارش ایرنا، وزیر راه و شهرسازي پیشتر با بیان اینکه براي رشد اقتصادي باید سرمایه ها در مسیر مولد و تولید و کارآفرینی فعال

 
شود، گفت: تلاش وزارت راه توسعه لجستیک از مسیر جذب سرمایه هاي بخش خصوصی است. 

وي، دو روز پیش با سفر به سیستان و بلوچستان 13 پروژه دریایی و بندري با چهار هزار و 133 میلیارد ریال اعتبار را در این استان

 
افتتاح و عملیات اجرایی 11 پروژه عمرانی با 15 هزار و 964 میلیارد ریال را آغاز کرد. 

 
برچسب ها 

 
- کرونا 

 
- سیستان و بلوچستان 

 
- توسعه ایران 

 
- محمد اسلامی 

 
- توسعه اقتصادي 

 
- وزارت راه و شهرسازي 

 
- چابهار 

 
- شرکت بازآفرینی شهري ایران 

 
- دولت دوازدهم 

- ستاد ملی بازآفرینی شهري





گزارش بررسی مقایسه اي شاخص هاي اقتصادي استان ها منتشر شد

منبع: بولتن نیوزشماره خبر:  29  |  تاریخ: 1399/08/18

وزارت تعاون،کار و رفاه اجتماعی، «بررسی مقایسه اي شاخص هاي اقتصادي استان ها» را در قالب گزارشی تحقیقی-تحلیلی
منتشر کرد.

به گزارش بولتن نیوز، معاونت امور اقتصادي وزارتخانه با
هدف بررسی مؤلفه هاي کلان اقتصادي استان ها، سنجش
وضعیت اشتغال استان و درهم تنیدگی آن با شاخص هاي
کلان اقتصادي و همچنین شناسایی موانع و مشکلات
استان ها در کاهش نرخ بیکاري، گزارشی را تدوین کرده

 
است. 

تعیین نقش شاخص هایی که در حیطه فعالیت وزارت
تعاون، کار و رفاه اجتماعی بوده و در وضعیت اشتغال
استان ها نقش آفرین هستند یکی دیگر از اهداف این

 
تحقیق است. 

این گزارش در سه بخش؛ ارزیابی استان ها بر اساس «درآمد سرانه، نرخ بیکاري و شاخص هاي تدقیق کننده»، «تبیین و علت یابی

 
وضعیت مؤلفه هاي کلان اقتصادي» و «تسهیلات طرح اشتغال فراگیر و اشتغال روستایی و عشایر» تدوین شده است. 

در این تحلیل ابتدا شاخص نرخ بیکاري به همراه درآمد سرانه بدون نفت به عنوان اصلی ترین مؤلفه هاي کلان اقتصادي و بازار کار

 
آورده شده و سپس تصویر هر استان بر مبناي این دو شاخص، با کمک سایر شاخص هاي بازار کار تشریح شده است. 

در این گزارش شاخص «مرکب محیط عمومی کسب و کار» است که خود از 28 معیار به دست می آید، شاخص «امنیت سرمایه
گذاري» که توسط مرکز پژوهش هاي مجلس شوراي اسلامی با همکاري منتخبی از اساتید و صاحبنظران محاسبه می شود و
دربردارنده 21 مؤلفه پیمایشی و 17 مؤلفه آماري است و شاخص «نسبت تسهیلات به سپرده» که این نسبت به نوعی وضعیت تأمین

 
مالی بخش تولید، توسط شبکه بانکی را نشان می دهد، بررسی شده است. 

یکی از اقداماتی که دولت با محوریت وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی، در جهت بهبود مؤلفه هاي کلان اقتصادي انجام می دهد،
تسهیلاتی است که تحت عنوان اشتغال فراگیر براي کاهش نرخ بیکاري اعطا می شود. نسبت جذب این تسهیلات در استان ها و تداوم

 
آن با توجه به شرایط استان ها از جمله موارد دیگري است که این نوشتار بر آنها تمرکز دارد. 

 
جداول و نمودارهاي تسهیلات دریافتی به تفکیک هر استان در این گزارش وجود داد. 

نتایج این گزارش شأن می دهد که درآمد سرانه با هر دو شاخص محیط عمومی کسب و کار (محدودیت هاي و موانع کسب و کار) و



فاصله نسبت تسهیلات به سپرده از 85.0، رابطه عکس دارد. به این معنا که کاهش فاصله نسبت تسهیلات به سپرده از 85.0 و کاهش
شاخص محیط کسب وکار (کاهش شاخص کسب وکار به معناي بهتر شدن فضاي کسب وکار است) به افزایش درآمد سرانه منجر می

 
شود. 

این گزارش می افزاید، هر چه فضاي کسب وکار مساعدتر باشد، ارزش افزوده تولیدي بیشتر بوده و در نتیجه درآمد سرانه افزایش می
یابد. همچنین، هر چه نسبت تسهیلات به سپرده به 85 درصد نزدیکتر باشد، به معناي همراهی شبکه بانکی از بخش تولید در استان

بوده و به افزایش درآمد سرانه استان کمک می کند.



بخش مهم مشکلات سرمایه گذاري در گیلان مربوط به بوروکراسی هاي اداري

و قوانین و بخشنامه هاست

منبع: گیل خبرشماره خبر:  30  |  تاریخ: 1399/08/18

مدیر کل سرمایه گذاري استانداري گیلان از برنامه ریزي ها در افزایش سطح ارتقاي امنیت سرمایه گذاري به عنوان دغدغه
جدي و اولویت هاي حمایتی استان گیلان عنوان کرد. گیل خبر/ یونس رنجکش در جلسه کار گروه اشتعال و سرمایه گذاري

شهرستان املش در محل ...

مدیر کل سرمایه گذاري استانداري گیلان از برنامه ریزي
ها در افزایش سطح ارتقاي امنیت سرمایه گذاري به عنوان
دغدغه جدي و اولویت هاي حمایتی استان گیلان عنوان

 
کرد. 

گیل خبر/ یونس رنجکش در جلسه کار گروه اشتعال و
سرمایه گذاري شهرستان املش در محل فرمانداري افزود :
افزایش امنیت سرمایه گذاري از سیاست هاي راهبردي در
استانداري گیلان است که در سطوح مختلف مدیریتی آن

 
با توجه به تاکیدات و برنامه ریزي ها پیگیري می شود. 

وي اضافه کرد : در این زمینه کارگروه هاي مختلفی با هدف تسهیل و رفع موانع سرمایه گذاري در استان تشکیل می شود که مهم

 
ترین اهداف آن رفع نگرانی ها و جذب سرمایه گذاران است. 

وي یادآور شد : هر چند امکان وجود مشکلات و چالش هایی به دلایل مختلف در مسیر اجراي طرح هاي سرمایه گذاري وجود دارد و

 
منکر آن نمی توان شد اما بخش مهمی از این مشکلات مربوط به بوروکراسی هاي اداري و قوانین و بخشنامه هاست. 

وي افزود : تلاش براي تسریع در اجراي طرح ها با اصلاح قوانین بر اساس دستورالعمل هاي ارایه شده و همچنین تسهیلگري در

 
صدور مجوزها و اجراي آن ها از اقداماتی است که با جدیت در استانداري پیگیري می شود. 

به گفته مدیر کل سرمایه گذاري استانداري گیلان اظهار کرد: بخشی از مشکلات مربوط به تهدیدات سرمایه گذاري عدم آشنایی با
قوانین توسط متقاضیان از یک سو و وجود بخشنامه ها و دستورالعمل هاي کلی است که گاهی هیچ سنخیتی با شرایط استان گیلان

 
ندارد. 

رنجکش ضمن تاکید بر بالابودن امنیت سرمایه گذاري در گیلان افزود : حضور افراد مختلف براي اجراي طرح هاي خرد و کلان با
توجه به ظرفیت هاي استان و استفاده از فرصت هاي سرمایه گذاري در استان نشان دهنده وجود امنیت و مشوق هاي لازم در این

 
زمینه است. 



وي گفت : این امکان وجود دارد که گلایه هایی نسبت به طولانی بودن زمان اجراي طرح هاي سرمایه گذاري دیده شود اما دلیل آن
را باید در شرایط مختلف، بافت طبیعی و ویژگی هاي منحصر به فرد جعرافیاي گیلان و کمبود زمین و مشکلات و نگرانی هاي تغییر

 
کاربري اراضی کشاورزي جستجو کرد. 

این مسوول ادامه داد : براي رفع نگرانی ها و هدایت صحیح سرمایه گذاري و ارائه مشورت هاي لازم کمیته فنی بررسی طرح هاي
سرمایه گذاري در استانداري تشکیل و سرمایه گذاران می توانند با ارائه درخواست هاي خود به این کمیته پیگیر اقدامات قانونی

 
اجراي طرح ها شوند. 

وي در ادامه این جلسه که اختصاص به بررسی عملکرد دستگاه هاي اجراي و بانک ها در پرداخت تسهیلات اشتعالزایی نهادهاي

 
حمایتی و مشاغل آسیب دیده از کرونا داشت خواستار تسریع در پرداخت این تسهیلات شد. 

رنجکش با اشاره به تخصیص بیش از 22میلیارد تومان تسهیلات از منابع صندوق توسعه ملی از سال 97تا کنون به شهرستان املش
براي اشتعالزایی پایدار در روستاها، مشاغل خانگی، حمایت از مددجویان نهادهاي حمایتی و مشاغل آسیب دیده از کرونا افزود : حفظ

 
اشتغال موجود شهرستان و انجام تعهدات سال 99 در بخش اشتغالزایی انتظاري است که باید تا پایان سال تحقق یابد. 

وي یاد آورشد : ایجاد هر فرصت شغلی موجب افزایش سرمایه هاي اجتماعی و رونق اقتصادي می شود و همه وظیفه داریم در کنار

 
مسوولیت هاي اداري با نگاه مسوولیت پذیري اجتماعی در این مسیر مشارکت داشته باشیم. 

وي اظهار داشت : شهرستان املش با توجه به جایگاه تاریخی آن از خاستگاه تمدنی برخوردار و داراي پتانسیل هاي بالایی است که

 
می تواند موجب تحول در حوزه اقتصادي در استان شود. 

در این جلسه که مدیرکل کمیته امداد، معاونین سازمان مدیریت و برنامه ریزي، بهزیستی، تعاون، کار و رفاه اجتماعی، فرماندار و
مسوولین ادارات و بانک هاي املش حضور داشتند در خصوص عملکرد بانک ها و ظرفیت هاي سرمایه گذاري در این شهرستان بحث

و تبادل نظر شد.



آغاز به کار مجدد 819 واحد صنعتی در سال جاري

منبع: ایمناشماره خبر:  31  |  تاریخ: 1399/08/18

سرپرست سازمان صنایع کوچک و شهرك هاي صنعتی ایران با بیان این که در سال جاري 819 واحد صنعتی فعالیت خود را
از سر گرفته اند، نقش قوه قضائیه در ستاد تسهیل و رفع موانع تولید و صدور بخشنامه هاي مربوط به عدم تعطیلی واحدهاي

بدهکار را راهگشا توصیف کرد.

 
رئیس سازمان صنایع کوچک خبر داد: آغاز به کار مجدد 819 واحد صنعتی در سال جاري 

سرپرست سازمان صنایع کوچک و شهرك هاي صنعتی ایران با
بیان این که در سال جاري 819 واحد صنعتی فعالیت خود را از
سر گرفته اند، نقش قوه قضائیه در ستاد تسهیل و رفع موانع
تولید و صدور بخشنامه هاي مربوط به عدم تعطیلی واحدهاي

 
بدهکار را راهگشا توصیف کرد. 

به گزارش ایمنا به نقل از شاتا، اصغر مصاحب درباره راه اندازي
واحدهاي تولیدي و صنعتی اظهار کرد: طبق برنامه وزارت
صنعت، معدن و تجارت و بر اساس شناسایی که از واحدهاي
غیرفعال در داخل شهرك ها و نواحی صنعتی صورت گرفته، راه

 
اندازي مجدد یک هزار و 500 واحد تا پایان سال جاري در دستور کار قرار گرفته است. 

وي تعداد واحدهاي غیرفعال یک دهه گذشته در سطح کشور را 9 هزار واحد عنوان کرد و افزود: بخشی از این واحدها به دلایل
مختلف امکان برگشت به چرخه تولید را نداشتند که با حذف آن ها حدود هشت هزار واحد تولیدي در سطح کشور شناسایی و هدف
گذاري شده است و این سازمان تلاش می کند تا با بهره گیري از ظرفیت هاي مختلف مانند کلینیک هاي مشاوره و عارضه یابی،

 
نسبت به راه اندازي دوباره این واحدها اقدامات لازم را انجام دهد. 

سرپرست سازمان صنایع کوچک و شهرك هاي صنعتی ایران اضافه کرد: علی رغم این که در برنامه براي یک هزار و 500 واحد
صنعتی هدف گذاري شده است، اما در آخرین نشست ستاد تسهیل و رفع موانع تولید کشور مقرر شد در صورت توان این تعداد را به

 
دو هزار واحد برسانیم. 

به گفته مصاحب، تا امروز تعداد 819 واحد فعالیت خود را از سر گرفته و به چرخه تولید برگشته است که باعث ایجاد اشتغال براي

 
27 هزار نفر شده است. 

وي مهم ترین دلایل غیرفعال شدن این واحدها را تأمین منابع مالی عنوان کرد و ادامه داد: ما در سازمان صنایع کوچک و شهرك
هاي صنعتی ایران سعی کرده ایم با شناسایی موانعی که باعث تعطیلی این واحدها شده است، آن ها را مرتفع کنیم. به عنوان مثال، با
بهره مندي واحدهاي صنعتی کوچک و متوسط از مدیریت زنجیره تأمین، پذیرش واحدها در فرابورس و معرفی آن ها براي استفاده از



 
تسهیلات، نیاز مالی آن ها را برطرف می کنیم. 

عضو هیأت مدیره و سرپرست سازمان صنایع کوچک و شهرك هاي صنعتی ایران توسعه بازار محصولات را یکی دیگر از اقدامات این
سازمان در حمایت و راه اندازي واحدهاي صنعتی غیرفعال عنوان و خاطرنشان کرد: خوشبختانه در خصوص توسعه بازار محصولات
تولیدي، وضعیت بازار داخلی خوب است، اما در بازارهاي بین المللی علی رغم عملکرد خوب صنایع کوچک و متوسط در حوزه
صادرات، اما هنوز به نقطه ایده آل نرسیده ایم؛ البته این سازمان تلاش کرده است تا با تشکیل کنسرسیوم و شرکت هاي مدیریت

 
صادرات، زمینه را براي فعالیت بیشتر در بازارهاي جهانی فراهم کند. 

به گفته مصاحب، مشکلات بازسازي و نوسازي تجهیزات، تأمین ماشین آلات، اختلاف بین شرکا و مسائل مالیاتی و حقوقی از دیگر

 
دلایل تعطیلی واحدهاي صنعتی و تولیدي بوده است. 

وي در ادامه با اشاره به حمایت و کمک هاي قوه قضائیه در راه اندازي دوباره واحدهاي صنعتی غیرفعال تصریح کرد: مشارکت ویژه
قوه قضائیه هم در جلسات ستاد تسهیل و رفع موانع تولید و هم صدور بخشنامه هاي مربوط به عدم تعطیلی واحدهاي بدهکار بسیار

 
راهگشا بوده است و امیدواریم با تعاملی که بین قواي سه گانه کشور به وجود می آید، بتوانیم به تولید کشور کمک کنیم. 

سرپرست سازمان صنایع کوچک و شهرك هاي صنعتی ایران با بیان این که رشد اقتصادي منوط به رشد تولید است، به حمایت
دستگاه هاي اجرایی، پشتیبانی قوه قضائیه و همراهی مجلس شوراي اسلامی اشاره و نسبت به ایجاد تغییرات مثبت در زمینه تولید و

رشد اقتصادي کشور ابراز امیدواري کرد.



جلسه اجرایی نمودن تفاهم نامه مشترك صندوق کارآفرینی امید و بنیاد برکت

در محل دفتر مدیریت صندوق استان اردبیل برگزار شد.

منبع: صندوق کارآفرینی امیدشماره خبر:  32  |  تاریخ: 1399/08/18

به گزارش روابط عمومی صندوق کارآفرینی امید استان
اردبیل جلسه اجرایی نمودن تفاهم نامه فیمابین صندوق
کارآفرینی امید و بنیاد برکت با حضور بابائی مهر مدیریت
صندوق استان اردبیل، بهنام مدیر تجهیز منابع مالی و
مشارکتهاي مردمی بنیاد برکت، عبدي مدیرعامل بنیاد
برکت استان، فرهنگ معاون صندوق استان و مسئولین
استانی بنیاد برکت در روز یکشنبه مورخ 18/08/99 در

 
محل دفتر مدیریت صندوق استان اردبیل برگزار گردید. 

در این نشست، بابائی مهر مدیر صندوق استان اردبیل ضمن ارائه گزارشی از عملکرد صندوق کارآفرینی امید در راستاي حمایت از
ایجاد اشتغال و کمک به فضاي کسب و کار در استان با اشاره به اجراي موفق طرح اشتغال روستایی و عشایري توسط صندوق
کارآفرینی امید اظهار داشت: پرداخت تسهیلات اشتغال روستایی از محل منابع صندوق توسعه ملی یک قدم بسیار مثبت بود که براي

 
اولین بار در کشور با این حجم از تأمین مالی در روستاها اجرا شد. 

بابائی مهر هدف از اجراي این تفاهم نامه را توانمندسازي اقتصادي و اجتماعی جوامع محروم با اولویت کسب و کارهاي خرد و خانگی
مبتنی بر مزیت هاي نسبی مناطق و افزایش عزت و کرامت خانواده ها از طریق مشارکت مردم در تامین معاش پایدار برشمرد و افزود:
تعداد 225 طرح با مبلغ 90 میلیارد ریال سهم استان اردبیل در نظر گرفته شده است که با اجرایی نمودن تفاهم نامه و با همکاري

 
صندوق کارآفرینی امید استان با بنیاد برکت جوامع محروم با اولویت کسب و کارهاي خرد و خانگی حمایت مالی خواهند شد. 

در ادامه بهنام مدیر تجهیز منابع مالی و مشارکتهاي بنیاد برکت نیز ضمن تقدیر از تلاشهاي ارزنده و خدمات مجموعه صندوق
کارآفرینی امید استان اردبیل در کمک به ایجاد اشتغال و رفع محرومیت از طریق پرداخت تسهیلات اشتغال و با ارائه گزارشی از
اقدامات بنیاد برکت گفت: این بنیاد در حوزه هاي وسیعی به منظور خدمت به محرومان و مناطق کمتر توسعه یافته فعالیت دارد که
از جمله آنها می توان به توسعه خدمات بیمه اي، ساخت مراکز فرهنگی اجتماعی، ساخت بیمارستان، ساخت مدرسه، انجام امور

 
زیربنایی و توانمندسازي اقتصادي اشاره کرد. 

این تفاهم نامه به امضاي مدیرعامل صندوق کارآفرینی امید و مدیرعامل بنیاد برکت رسیده و براساس این تفاهم نامه سقف اعطاي
تسهیلات اشتغال به طرح هاي معرفی شده حداکثر مبلغ 5میلیارد ریال می باشد و مدت بازپرداخت تسهیلات با احتساب حداکثر

6ماه دوران تنفس، 60ماه می باشد.



بررسی دغدغه ها و مشکلات طلاب حوزه هاي علمیه

منبع: داناشماره خبر:  33  |  تاریخ: 1399/08/18

نماینده ولی فقیه در استان گفت: طلاب موفق و نخبه تحت هر شرایطی باید بیشتر مورد حمایت قرار گیرند و تشویق و دلگرم
شوند.

 نماینده ولی فقیه در استان گفت: طلاب موفق و نخبه

 
تحت هر شرایطی باید بیشتر مورد حمایت قرار گیرند و تشویق و دلگرم شوند. 

به گزارش شبکه اطلاع رسانی راه دانا؛ به نقل از صبح زاگرس آیت االله سید نصیر حسینی در نشست بررسی مشکلات حوزه هاي
علمیه استان کهگیلویه و بویراحمد با اشاره به اهمیت تحصیل و تهذیب در حوزه هاي علمیه اظهار کرد: رسیدگی به مشکلات این
مجموعه از بهترین کارهاست، وظیفه اصلی همین است که در خدمت حوزه باشیم و مسیر تهذیب و تحصیل و آموزش را تسهیل

 
کنیم. 

نماینده ولی فقیه در استان کهگیلویه و بویراحمد تاکید کرد: باید به دنبال رفع مشکلات در حوزه ها باشیم تا طلاب با فراغت بال

 
بیشتري حضور پیدا کنند در این راه باید برنامه ریزي مدونی داشته باشیم و مشکلات به درستی احصا و پی گیري شوند. 

حسینی با قدردانی از تلاش هاي طلاب و اساتید و همچنین مسوولان حوزه هاي علمیه سراسر استان به دلیل همکاري در مقابله با
ویروس کرونا خاطرنشان کرد: در بحث گروه هاي جهادي طلاب استان اقدامات بزرگی انجام دادند و کارهاي میدانی خوبی انجام شد

 
که شایسته تقدیر است. 

وي در همین خصوص از مسوولان حوزه هاي علمیه استان خواست که با توجه به فرمایشات مقام معظم رهبري مبنی بر مقابله با
ویروس و حضور همه قشرها در صحنه براي ریشه کنی بیماري جلساتی برگزار شود و گزارش مدونی از اقدامات جهادي طلاب داشته

 
باشیم. 



 
 

نماینده مقام معظم رهبري در استان خاطرنشان کرد: باید تصمیمات جدید و برنامه هاي متناسب با فرمایشات رهبري داشته باشیم و

 
کمیته تخصصی تشکیل شود. 

آیت االله حسینی در بخش دیگري از اظهارات خود در جمع مسوولان حوزه هاي علمیه استان با اشاره به برخی از مشکلات طلاب به
خصوص در زمینه معیشتی و همچنین مشکلات آموزشی پیش آمده در دوره شیوع بیماري کرونا تصریح کرد: باید در این خصوص

 
عملکرد داشته باشیم و مشکلات را با حضور کارشناسان بررسی کنیم. 

وي تسهیل در ازدواج آسان طلاب را مهم و ضروري دانست و گفت: باید برنامه عملی جهت تسهیل در ازدواج و اشتغال طلاب داشته

 
باشیم همچنین مساعدت هایی براي طلاب در روزهاي سخت کرونایی در نظر گرفته شود تا بیش از این آسیب نبینند. 

یکی از دغدغه هاي نماینده ولی فقیه در استان چگونگی حمایت از طلاب نخبه بود که در همین زمینه از مسوولان حوزه خواست
فکري به حال این موضوع شود و در ادامه گفت: طلاب موفق و نخبه تحت هر شرایطی باید بیشتر مورد حمایت قرار گیرند و تشویق و

 
دلگرم شوند. 

نماینده ولی فقیه در استان در بخشی دیگر از اظهارات خود با بیان این که در کنار طلاب موفق باید طلبه هایی که با مشکلات
معیشتی و مشکلات خاص مواجه هستند مورد حمایت قرار گیرند از مسوولان حوزوي خواست تا در راستاي پی گیري مشکلات برنامه

 
ریزي کرده و به صورت منظم چنین جلساتی با عناوین مختلف و البته با تصمیمات عملی و خروجی اثرگذار برگزار شود. 

در این نشست حجت الاسلام والمسلمین صفدر پناهی مدیر حوزه هاي علمیه استان با ارائه گزارشی از مشکلات کنونی حوزه ها و
طلاب استان اظهار کرد: دغدغه اصلی امروز ما موضوع آموزش است که نباید وقفه اي در امر آموزش ایجاد شود و باید براي این مشکل

 
تدبیري اندیشیده شود. 

وي با بیان اینکه نیاز به تقویم اجرایی جهت پی گیري مشکلات حوزه و طلاب داریم افزود: باید ستادي تحت عنوان ستاد مقابله با

 
بحران در بحث کرونا تشکیل دهیم. 

پناهی مشکل جدي این روزهاي حوزه هاي علمیه را مربوط به تحصیل آن ها دانست و گفت: بسیاري از طلاب در روستاها زندگی می

 
کنند و مشکلات زیرساختی براي آموزش فضاي مجازي وجود دارد و همین کار آموزش را تا حدود زیادي سخت کرده است. 

مدیر حوزه هاي علمیه استان با تاکید بر این که باید بانک اطلاعاتی نخبگان حوزوي و طلاب در استان راه اندازي شود افزود: یکی از



 
موضوعات مهمی که باید بیشتر به آن پرداخته شود و راهکارهاي عملی داشته باشیم ازدواج آسان طلاب است. 

وي سال جاري را سال سختی براي حوزه هاي علمیه دانست و گفت: موضوع تهذیب و آموزش بسیار مهم است که متاسفانه به دلیل
کمبود امکانات و همچنین مشکلات زیرساختی براي آموزش مجازي کار بسیار سخت شده و باید از همه توان و ظرفیت در مصاف با

 
مشکلات استفاده کرد. 

انتهاي پیام/



سرنوشت تلخ و یکسان کارخانه لوله سازي و تراکتورسازي بهمئی+تصاویر

منبع: داناشماره خبر:  34  |  تاریخ: 1399/08/18

کارخانه لوله سازي بدون درز بهمئی بعد از دو سال کلنگ زنی همچنان توقیف است و به نظر می رسد کارآفرین جوان یزدي
قصد فعال کردن مجدد آن را ندارد.

 کارخانه لوله سازي بدون درز بهمئی بعد از دو سال کلنگ

 
زنی همچنان توقیف است و به نظر می رسد کارآفرین جوان یزدي قصد فعال کردن مجدد آن را ندارد. 

به گزارش شبکه اطلاع رسانی راه دانا؛ به نقل از صبح زاگرس؛ عملیات اجرایی اولین کارخانه لوله سازي بدون درز کشور دو سال پیش

 
با حضور مسئولان کشوري و استانی و سرمایه گذاري بخش خصوصی در شهرستان بهمئی کلنگ زنی و آغاز شد. 

در این مراسم که دي ماه سال 97 با حضور اعضاي کمیسیون انرژي مجلس شوراي اسلامی، استاندار کهگیلویه و بویراحمد، جمعی از
مدیران کل و مسئولان شهرستانی در خروجی شهر لیکک در جاده روستاي بیشه خشکو برگزار شد، فخرالدین حجازي، کارآفرین
جوان یزدي خود را بعنوان موسس و سرمایه گذار اصلی طرح معرفی کرد و با اعتماد به نفس بالایی از تسریع در روند احداث کارخانه

 
سخن گفت. 

 
حجازي گفت: این کارخانه توان تولید سالیانه 100 هزار تن انواع لوله بدون درز دو تا 12 اینچ صنعتی را داراست. 



 
 

حجازي با بیان اینکه 342 میلیارد تومان(برآورد سال97) براي تاسیس کارخانه لوله سازي بهمئی اعتبار لازم است، خاطرنشان
کرد:این کارخانه تا دو سال آینده به بهره برداري می رسد که انتظار داریم مسئولان به خصوص استاندار کهگیلویه و بویراحمد در

 
پرداخت تسهیلات ارزي به ما و شتاب بخشی براي تاسیس کارخانه همکاري کند. 

با افتتاح این کارخانه 150نفر به صورت مستقیم و 400نفر به صورت غیر مستقیم شاغل می شوند اما ماحصل حضور مسئولان
کشوري و استانی بیان این آمار و ارقام و کلنگ زنی رسمی پروژه بعد از دو سال تصاویر و مستنداتی است که در ادامه مشاهده می

 
کنید. 

 
 

در حال حاضر تنها عملیاتی که بعد از کلنگ زنی پروژه حداث کارخانه لوله سازي بدون درز بهمئی صورت گرفت، گودبرداري و
تسطیح زمین و ریختن چند کامیون سنگ لاشه است که با توجه به توقیف و عدم تجهیز کارگاه و نداشتن نگهبان، شواهد حاکی از

 
تبدیل شدن این مکان به پاتوق شبانه معتادان و اوباش است. 

همانطور که در گزارش آمده است قرار بود تا دي ماه یا پایان امسال این کارخانه به بهره برداري برسد اما شواهد حاکی از تعطیلی کل

 
پروژه و صرف نظر کردن سرمایه گذار اصلی آن است. 



حجازي،کارآفرین جوان یزدي که دو سال پیش با توجیهات بسیاري به خصوص نزدیکی بهمئی به بنادر جنوبی،وجود چاه ها و
پالایشگاه هاي نفت و گاز در جوار شهرستان،دسترسی آسان خوراك کارخانه و همچنین تخفیف عوارض و اعطاي تسهیلات ارزي و
ریالی ویژه مناطق محروم،براي احداث کارخانه مصر بود،این روزها ماندن در یزد و پیگیري کارخانه فولاد بهنورد ابرکوه را بر لوله سازي

 
بهمئی ترجیح داده است. 

 
 

تعدادي از مالکان زمین تخصیص یافته به این کارخانه صنعتی از چک هاي وصول نشده این سرمایه گذار و رها کردن کامل پروژه

 
توسط وي خبر می دهند. 

مردم بهمئی شهریور سال91 یکبار دیگر هم شاهد هنرنمایی مسئولان در کلنگ زنی پروژه بزرگ احداث کارخانه تراکتورسازي بریس
آرین در منطقه دوقلعه لیکک بودند که قرار بود مهندس شفیعی، کارآفرین و سرمایه گذار بهبهانی الاصل آن، ضمن اشتغال زایی ده
ها فرزند بهمئی، تراکتورهاي سنگین و نیمه سنگین تولیدي کارخانه را به کشورهاي همسایه صادر کند اما با گذشت نزدیک به 9

 
سال از آن کلنگ زنی حتی جاي کلنگی که بر زمین زده شد هم قابل مشاهده نیست. 

به نظر می رسد پروژه احداث کارخانه لوله سازي بدون درز شهرستان بهمئی به سرنوشت تلخ کارخانه تراکتورسازي بریس آرین
تبدیل شود اما امیدواریم مسئولان هر چه سریعتر دلیلی قانع کننده براي علت توقف این پروژه اشتغالزاي صنعتی اعلام و نسبت به

 
فعال شدن مجدد پروژه اقدام کنند. 

 
تصاویر تکمیلی خبر: 



 
 

 
 

انتهاي پیام/



کمیته امداد سرپل ذهاب رتبه سوم استانی را در پرداخت وامهاي قرض الحسنه

کسب کرد

منبع: داناشماره خبر:  35  |  تاریخ: 1399/08/18

رئیس کمیته امداد سرپل ذهاب از کسب رتبه سوم استانی در پرداخت وامهاي قرض الحسنه توسط کمیته امداد سرپل ذهاب
خبر داد.

رئیس کمیته امداد سرپل ذهاب از کسب رتبه سوم استانی
در پرداخت وامهاي قرض الحسنه توسط کمیته امداد

 
سرپل ذهاب خبر داد. 

به گزارش شبکه اطلاع رسانی راه دانا؛ علی اکرم منصوري
در گفتگو با خبرنگار بازي دراز گفت: برابر آخرین گزارش
ارسالی، کمیته امداد سرپل ذهاب تا پایان مهر ماه توانست
با جذب بیش از 97درصد از منابع وام قرض الحسنه در
بین 22 مرکز استان کرمانشاه رتبه سوم را به خود

 
اختصاص دهد. 

منصوري افزود تاکنون بیش از 24 میلیارد ریال وام قرض

 
الحسنه در قالب وامهاي ضروري حمایت،اشتغال،مسکن،ودیعه مسکن،آموزش،دانشجویی در 7ماهه سالجاري پرداخت شده است. 

منصوري همچنین خاطر نشان کرد: در جذب اقساط مددجویان نیز با 6درصد اقساط معوق حائز رتبه سوم استان هستیم که جا دارد

 
از مردم شریف ومددجویان عزیز سرپل ذهاب نهایت قدردانی وتشکر را در پرداخت به موقع اقساط داشته باشیم. 

سرپل ذهاب در غرب کرمانشاه بیش از 90 هزار تن جمعیت دارد که سه هزار و 400 خانوار آن در قالب هشت هزار و 764 تن،تحت

 
پوشش کمیته امداد امام خمینی (ره) این شهرستان هستند. 

انتهاي پیام/



عمده مشکل موجود در واحدهاي صنعتی جونقان، بانکی است/ تاکنون 3

واحد از این کارگاه ها به چرخه تولید باز گردانده شده است

منبع: داناشماره خبر:  36  |  تاریخ: 1399/08/18

حمیدرضا فلاح گفت: یکی از مشکلات عمده شهرك صنعتی جونقان واحدهاي صنعتی راکد هست که این راکد بودن توسط
بانک ها به وجود آمده است که امیدواریم در سال جهش تولید این واحدهاي راکد را به چرخه تولید بازگردانیم و این برنامه را

عملی کنیم.

حمیدرضا فلاح گفت: یکی از مشکلات عمده شهرك
صنعتی جونقان واحدهاي صنعتی راکد هست که این راکد
بودن توسط بانک ها به وجود آمده است که امیدواریم در
سال جهش تولید این واحدهاي راکد را به چرخه تولید

 
بازگردانیم و این برنامه را عملی کنیم. 

به گزارش شبکه اطلاع رسانی راه دانا؛ حمیدرضا فلاح،
مدیرعامل شرکت شهرك هاي صنعتی چهارمحال و
بختیاري در گفتگو با خبرنگار جهانبین نیوز؛ در خصوص
فعالیت قطب صنعتی جو نقان گفت: قطب صنعتی جونقان
با مساحتی بالغ بر210 هکتار داراي 86 واحد بهره بردار به

 
مساحت 45 هکتار هست. 

فلاح در ادامه افزود: در این شهرك کلیه امکانات زیرساختی ضروري ازجمله آب، برق و گاز و خصوصاً آب پایدار وجود دارد و تاکنون

 
حدود 210 قرارداد در این شهرك منعقد گردیده است. 

وي خاطرنشان کرد: یکی از مشکلات عمده این شهرك واحدهاي صنعتی راکد است که این راکد بودن توسط بانک ها به وجود آمده

 
است که امیدواریم در سال جهش تولید این واحدهاي راکد را به چرخه تولید بازگردانیم و این برنامه را عملی کنیم. 

وي تصریح کرد: تاکنون 3 واحد از این کارگاه ها را به چرخه تولید باز گردانیده ایم و امید داریم از طریق تعاملاتی که با بانک ها و

 
ستاد تسهیل و رفع موانع تولید داریم موارد تملک رفع گردد تا دیگر کارگاهها هم به چرخه تولید بازگردند. 

وي بیان داشت: مشکل شهرك صنعتی جونقان مستقر نبودن سرمایه گذاران است و امیدواریم با برنامه ریزي هاي انجام شده بتوانیم
با سرمایه گذاران جلسه اي را در همین راستا داشته باشیم تا بتوانیم این شهرك بسیار خوب را براي اشتغال جوانان منطقه به صورت

 
فعال راه اندازي کنیم. 

وي در پایان گفت: شهرك صنعتی جونقان که با مساحت 210 هکتاري داراي 100 هکتار فاز عملیاتی است، از زیرساخت هاي آب،

 
برق، گاز، تلفن ثابت و همراه نیز بصورت کامل برخوردار بوده و این یعنی از پتانسیل مطلوبی براي فعالیت در عرصه صنعت است . 



به گزارش جهانبین نیوز؛ ایجاد زمینه هاي لازم براي برخورداري بنگاه هاي خرد، کوچک و متوسط صنفی از حمایت ها و معافیت
هاي گوناگون مشابه واحدهاي صنعتی، از تعهدات قابل توجه سازمان صنایع کوچک و شهرك هاي صنعتی ایران است که می تواند

 
مشوق ارزشمندي براي صنوف مختلف به منظور رونق بخشی به فضاي کسب و کار محسوب شود. 

انتهاي پیام/



مسئولین باید فضا را بگونه اي مدیریت کنند که شاهد آتش سوزي بازارچه

دیلم نباشیم

منبع: داناشماره خبر:  37  |  تاریخ: 1399/08/18

نماینده ولی فقیه در استان گفت: باید کاملا به سمت مدیریت پیشگیرانه برویم، یعنی نباید مسئولان استان شرایط را طوري
مدیریت کنند که این مسائل اتفاق بیفتد.

نماینده ولی فقیه در استان گفت: باید کاملا به سمت
مدیریت پیشگیرانه برویم، یعنی نباید مسئولان استان

 
شرایط را طوري مدیریت کنند که این مسائل اتفاق بیفتد. 
به گزارش شبکه اطلاع رسانی راه دانا؛ به نقل از سپاس؛
نوراله زاده مدیرعامل صندوق کارآفرینی امید و منصوري
مدیرعامل بنیاد علوي در سفر به بوشهر به همراه معاون
امور اقتصادي استانداري و مدیر صندوق کارآفرینی امید
استان بوشهر با آیت االله صفایی بوشهري نماینده ولی فقیه

 
در استان و امام جمعه بوشهر دیدار کردند. 

آیت االله صفایی بوشهري نماینده ولی فقیه در استان و امام
جمعه بوشهر در این نشست گفت: مردم استان بوشهر مردمان بزرگی هستند که از دیرباز به عشق ولایت و با تلاش و کوشش فراوان
زندگی کرده و سربلند و پرافتخار زیسته اند بنابراین باید تمامی نهادها و دستگاه هاي اجرایی در خدمت صادقانه این مردم عزیز باشند

 
و به رفع محرومیت و ایجاد توسعه و پیشرفت شایسته استان بپردازند. 

وي با اشاره به موقعیت استراتژیک استان بوشهر بیان کرد: استان بوشهر یک استان فوق العاده راهبردي و مرکز انرژي هسته اي و
سوخت فسیلی در کشور می باشد که با توجه به داشتن بیش از 936 کیلومتر مرز دریایی و 707 کیلومتر کرانه و ارتباط با آبراه بین

 
المللی خلیج فارس می تواند منشأ تحولات بنیادین در حوزه خلیج فارس و جهانی باشد. 

امام جمعه بوشهر ادامه داد: استان بوشهر در همه ابعاد به عنوان یک استان الگو بر اساس دانش و فنآوري نوین و نگاه دینی و انقلابی

 
می تواند الگوي پیشرفت ایران خواهد شد. 

وي افزود: استان بوشهر تاکنون پیشرفت هاي خوبی داشته اما این استان با تمام شرایط پیشرفت آفرین موجود، به جهات مختلف

 
توسعه شایسته و درخور حسب ظرفیت آمایشی سرزمینی نداشته است. 

آیت االله صفایی بوشهري ادامه داد: در همین راستا بایستی کارآفرینی و خدمات مناسبی در استان بوشهر صورت پذیرد و تسهیلات
مناسب اشتغال در اختیار استان قرار گیرد که با توجه به ظرفیت فوق العاده استان در ثروت افزایی بتواند اشتغال مولد داشته باشد در

 
غیر این صورت بیکاري، فقر و معضلات اجتماعی در سطح وسیع استان رخ خواهد داد. 



نماینده ولی فقیه در استان و امام جمعه بوشهر با اشاره به اقشار نیازمند استان، تصریح کرد: درصدي از جمعیت استان دچار

 
محرومیت است و این براي استان بوشهر که پایتخت انرژي ایران است زیبنده نیست. 

وي با اشاره به حادثه آتش سوزي اخیر در شهرستان دیلم اظهار کرد: باید کاملا به سمت مدیریت پیشگیرانه برویم، یعنی نباید

 
مسئولان استان شرایط را طوري مدیریت کنند که این مسائل اتفاق بیفتد. 

امام جمعه بوشهر ادامه داد: در این موارد باید فورا زمین اعطا شود و در ساخت مراکز تجاري تمامی موازین نظام مهندسی و پدافند

 
غیرعامل مراعات شود تا شاهد این نوع حوادث در سطح استان نباشیم. 

آیت االله صفایی بوشهري اظهار کرد: الحمدالله اولین فردي که در حادثه بازارچه دیلم براي کمک پاي صحنه آمد، ریاست بنیاد

 
مستضعفان کشور بود که همان شب حادثه به صورت تلفنی با ایشان هماهنگی هاي لازم صورت گفت. 

نماینده ولی فقیه در استان با تاکید بر اینکه باید از جوانان عزیز دیلم حمایت شود، افزود: در این مسئله باید سریع اقدام شود که
خدایی ناکرده مشکلات ادامه دار نشود. این عزیزان باید بیمه شوند و ساختمان هاي در حال ساخت نیز داراي مجوز نظام مهندسی و

 
در این باره نظارت مناسب و کارآمد صورت گیرد. 

انتهاي پیام/



افزایش ظرفیت ترانزیت غلات از کشور هاي حوزه CIS به بندر چابهار

منبع: ماناشماره خبر:  38  |  تاریخ: 1399/08/18

مدیرکل بنادر و دریانوردي سیستان و بلوچستان گفت: با آغاز عملیات اجرایی پروژه سیلوي غلات 100هزارتنی بندر
شهیدبهشتی چابهار، ظرفیت ترانزیت غلات از کشور هاي حوزه CIS به بندر چابهار افزایش پیدا می کند.

مدیرکل بنادر و دریانوردي سیستان و بلوچستان گفت: با آغاز عملیات اجرایی پروژه سیلوي غلات 100هزارتنی بندر

 
شهیدبهشتی چابهار، ظرفیت ترانزیت غلات از کشور هاي حوزه CIS به بندر چابهار افزایش پیدا می کند. 

به گزارش مانا، بهروز آقایی درباره افزایش ظرفیت ترانزیت غلات
در بندر چابهار، تصریح کرد: پروژه سیلوي غلات بندر شهید
بهشتی چابهار، در زمینی به مساحت 3,5 هکتار و با هدف
نگهداري 100هزار تن غلات با ایجاد فرصت اشتغال مستقیم

 
براي 200 نفر احداث می شود. 

وي میزان اعتبار برآوردشده براي احداث پروژه سیلوي غلات را
20 میلیون دلار اعلام و بیان کرد: تسریع در تخلیه و بارگیري کالا، افزایش ظرفیت ترانزیتی غلات از کشورهاي حوزه CIS، ظرفیت
پذیرش، نگهداري و انبارش کالاهاي فله و اساسی و ظرفیت پهلودهی و پذیرش کشتی ها در راستاي تخصیص و انتقال بخشی از

 
کالاي اساسی مورد نیاز کشور از طریق بندر چابهار؛ از اهداف اجراي این پروژه است. 

مدیرکل بنادر و دریانوردي سیستان و بلوچستان خاطرنشان کرد: با توجه به واردات بخشی از کالاي اساسی مورد نیاز کشور و ترانزیت
گندم اهدایی هند به افغانستان از طریق بندر چابهار و افزایش صادرات و واردات غلات در این بندر استراتژیک؛ احداث چنین پروژه

هایی ضرورت دارد.



مراکز نوآوري در استان هاي ساحلی ایجاد می شود

منبع: ماناشماره خبر:  39  |  تاریخ: 1399/08/18

مراکز نوآوري در استان هاي ساحلی کشور با هدف ایجاد و تقویت زیست بوم نوآوري و کارآفرینی با تلاش ستاد توسعه
فنّاوري هاي فضایی و حمل و نقل پیشرفته معاونت علمی و فنّاوري ریاست جمهوري راه اندازي می شود.

مراکز نوآوري در استان هاي ساحلی کشور با هدف ایجاد و تقویت زیست بوم نوآوري و کارآفرینی با تلاش ستاد توسعه فنّاوري

 
هاي فضایی و حمل و نقل پیشرفته معاونت علمی و فنّاوري ریاست جمهوري راه اندازي می شود. 

به گزارش مانا و به نقل از معاونت علمی وفنّاوري ریاست
جمهوري، دریا یکی از ظرفیت هاي مهم فنّاورانه اي است که در
اختیار کشورها قرار دارد، بستري بزرگ براي توسعه و رونق دادن
به کسب وکار بومیان منطقه است، راه اندازي مراکز نوآوري در
استان هاي ساحلی هم یکی از روش هایی است که می تواند به

 
شکوفایی اقتصادي در این مناطق کمک کند. 

راه اندازي مراکز نوآوري در استان هاي ساحلی طرحی که با
تلاش گروه دریایی ستاد توسعه فنّاوري هاي فضایی و حمل ونقل

پیشرفته معاونت علمی و فنّاوري ریاست جمهوري اجرایی می شود، در این طرح قرار است مراکز نوآوري در استان هاي ساحلی کشور
با هدف ایجاد و تقویت زیست بوم نوآوري و کار آفرینی راه اندازي شود، به نحوي که هسته هاي فنّاور مستقر در این مراکز با حمایت
و آموزش هاي لازم زمینه ساز ایجاد کسب وکارهاي جدید و شکل گیري شرکت هاي دانش بنیان و صنایع نرم و خلاق در آینده

 
شوند. 

در حال حاضر 50 شرکت دانش بنیان و صنایع نرم و خلاق در حوزه دریایی کشور فعالیت می کنند، این شرکت هاي ظرفیت بالایی
براي توسعه صنعت دریایی کشور دارند، به همین دلیل راه اندازي مراکز نوآوري در سواحل کشور هم با همکاري و هم افزایی بخش

 
دولتی و این شرکت هاي توانمند اجرایی می شود. 

سواحل کشور، صنایع بومی دارند که با ایجاد این مراکز، شرایط براي رشد و بالندگی آنها فراهم می شود، همچنین داغ شدن بازار بهره
گیري از ذخائر موجود در دریا هم یکی دیگر از پیامدهاي مثبت این کار است، اتفاقی که بازار داخلی را متنعم و خودکفا می کند و

 
بازاري پرسود و بومی است. 

در همین راستا تبدیل ایده و دانش موجود در دانشگاه هاي کشور کاري است که می تواند به اجراي این طرح سرعت دهد، این کار به
توسعه شرکت هاي دانش بنیان دریایی کمک می کند و این صنعت رو به رشد و اقتصادي را به یکی از پایه هاي اصلی درآمدزایی در

کشور بدل میکند.





جو بهتر از دونالد است؟ چرا برخی طرفدار ترامپ بودند

منبع: خبرخودروشماره خبر:  40  |  تاریخ: 1399/08/18

برترین ها: قطار سیاست در ایالات متحده، دونالد ترامپ را در ایستگاه میان راه پیاده کرد و ترامپ به سبب اطوار و رفتار یگانه

 
اش در زمانه خود همچنان در یادها خواهد ماند، در نهایت جو بایدن در انتخابات پیروز شد. 

همان طور که انتظار می رفت با اعلام آراي ایالت کلیدي پنسیلوانیا و نوادا و کسب 26 رأي الکترال این دو ایالت توسط نامزد
دموکرات ها، رسانه هاي خبري آمریکا نظیر «فاکس نیوز»، «سی ان ان» و «آسوشیتدپرس» خبر پیروزي جو بایدن در انتخابات

 
جنجالی سوم نوامبر را در صدر اخبار خود قرار دادند. 

احمد زیدآبادي؛ فعال سیاسی درباره انتخابات 2020 آمریکا
نوشت: پیروزي جو بایدن در انتخابات آمریکا اثرات روانی کوتاه
مدتی بر وضعیت بازارِ ارز و سکه ایران خواهد داشت، اما به زودي
روزهاي سخت در روابط دو کشور شاید حتی بیش از پیش فرا

 
خواهد رسید. 

واقعیت این است که سیاست منطقه اي ایران و آمریکا ماهیتی
متضاد یکدیگر پیدا کرده است و بدون اراده اي مستحکم از سوي

 
دو طرف براي غلبه بر این تضاد، روند اوضاع روز به روز بغرنج تر خواهد شد. 

این در حالی است که هیچ نشانه اي در دست نیست که دولت بایدن بخواهد از سیاست سنتی آمریکا در خاورمیانه دست بکشد و یا

 
نیروي اصلی تصمیم گیر در ایران از نفوذ وداعیه هاي منطقه اي خود صرف نظر کند. 

آنچه در این میان برخی تحلیل گران را در مورد نگاه دولت بایدن به ایران به اشتباه می اندازد، استناد به دوره اي خاص از سیاست

 
دولت باراك اوباما در برابر جمهوري اسلامی است که در حقیقت سیاستی موقت و گذرا بود و به تاریخ پیوست. 

اوباما به دلیل خلأ قدرتِ ناشی از ضعف و فروپاشی برخی دولت هاي خاورمیانه در پی بهار عربی و برآمدن تروریسم داعشی و عدم
آمادگی دولتش براي حضور نظامی فراگیر در منطقه، چشم بر حضور نیروهاي ایرانی در سوریه و عراق بست تا فتنه داعش فرو خوابد.
این درست مانند ائتلاف قدرت هاي غربی با اتحاد شوروي علیه رژیم نازي در جنگ جهانی دوم بود که پس از شکست آلمان، خود به

 
خود از هم گسست و به وقوع جنگ سرد میان دو بلوك انجامید. 

بنابراین، چشم بستن دولت اوباما به حضور نیروهاي ایرانی در سوریه و عراق، صرفاً تا شکست داعش قابل دوام بود و دولت او اساساً



 
قصدي براي پذیرش هژمونی ایران بر منطقه در دوران پساداعش نداشت. 

اوباما برجام را هم با انگیزه اي استراتژیک در دستور کار خود قرار داد. تصور دولت او بر این بود که اگر ایران درگیر تعامل امنیتی با
غرب شود، به ناچار سایر گام ها را نیز در جهت عادي سازي برمی دارد و به سوي برجام هاي 2 و 3 و 4... حرکت می کند. طرف
ایرانی اما نگاهی تاکتیکی به این توافق داشت و آن را منحصر به محدود کردن موقت برنامه هسته اي در برابر بازگشت پول نفت به

 
اقتصاد کشور می دید. از همین رو، انتظار اوباما از برجام برآورده نشد و او در کاهش تحریم ها مردد ماند. 

از این سو نیز نه فقط اثري از تغییر در نگاه و سیاستِ همیشگی دیده نشد بلکه همان خط مشی سابق مورد تأکید فزاینده قرار گرفت.
این بود که برجام در همان ابتداي کار با مانع در واقع با شکست روبرو شد. با توجه به این پیشینه، اساساً دیگر برجامی با تعریف مورد

 
نظر ایران وجود ندارد که بایدن بخواهد به آن بازگردد! 

در این میان با حضور بایدن در کاخ سفید حتی مخاطره یک رویارویی نظامی ناخواسته هم ممکن است بین ایران و آمریکا تشدید
شود. نیروهایی که نگران تعامل پشت پرده اعتدالی ها با دولت بایدن هستند، به منظور خنثی سازي اقدام احتمالی آنها ممکن است
دست به تحرکاتی در منطقه و بخصوص خلیج فارس بزنند که هم چنین روندي را مختل کنند و هم زهرِ چشمی به بایدن نشان

 
دهند. 

بایدن هم طبعاً نمی خواهد به عنوان رهبري ضعیف و ترسو شناخته شود و زمینه تبلیغاتی مناسبی براي دارودسته زخم خورده ترامپ
علیه خود فراهم آورد. بدین دلیل ممکن است واکنش او به هر اقدام تحریک آمیز حتی شدیدتر از واکنش ترامپ در مقابل اقدامی از

 
این قبیل باشد. 

با این حساب، هنوز نه تنها هیچ چیز در مناسبات ایران و آمریکا تغییر نکرده است بلکه روزهاي سخت تري در پیش است مگر آنکه
اراده اي براي مذاکره از طرف نهادهاي اصلی قدرت در ایران براي مذاکره اي جامع و فراگیر نشان داده شود که آن هم تا انتخابات

 
ریاست جمهوري سال آینده بسیار بعید است. 

 
در واقع شرایط حضور بایدن در کاخ سفید و نحوه تعاملش با ایران مصداق همان شعر مشهور خواجه شیراز است: 

 
که عشق آسان نمود اول ولی افتاد مشکل ها! 

 
سرخوردگی روانی و جامعه ستیزي ترامپیسم 

کیومرث اشتریان . استاد دانشگاه تهران در روزنامه شرق نوشت: بخشی از طرفداران ترامپ از مشکلات روانی رنج می برند؛ و البته نه
همه آنان. یکی از ویژگی هاي دونالد ترامپ در دوران چهار سال ریاست جمهوري اش گرایش روانی او به افزایش منازعات داخلی و
خارجی بود. چنین شخصیت هایی در گوشه و کنار ما، کم نیستند. در محیط هاي محدودتر، در قوم و خویشان، در اداره، در شهر و
کشور کسانی هستند که با روش و منش و روحیات خاصی که دارند، به سرعت جمع را تحت تأثیر قرار می دهند، بلافاصله دوقطبی

 
ایجاد می کنند و به اصطلاح «همه را به جان هم» می اندازند. 

چنین شخصیت هایی، فتنه انگیز و در نهایت جامعه ستیزند؛ چون جامعه اساسا یعنی سازگاري و اینها ناسازگاري را در سویه هاي
گوناگون دامن می زنند. هرچند ترامپ صاحب قدرت سیاسی و اقتصادي بود اما گویی از حقارتی ذاتی رنج می برد. تلاش او همواره بر



آن بود که در جامعه آمریکایی از خود یک «کارآفرین موفق» نشان دهد؛ چیزي که نبود. کارآفرینی او با تردید و تمسخر مواجه بود.
مشهور است که در فرهنگ سیاسی آمریکا «مردانی که آمریکا را ساخته اند» کسانی بوده اند که با تلاش نوآورانه ثروتمند شده اند و
نه از راه خرید و فروش املاك و مستغلات. شخصیت جاه طلبی نظیر ترامپ این رنج تحقیرآمیز را همواره بر دوش خود احساس می
کرد. او نه راکفلر بود که از راه تصفیه نفت و خط لوله و خط آهن ثروتمند شده باشد، نه مورگانِ خطرپذیر در صنعت برق، نه فورد

 
خودروساز و نه بیل گیتس و نه استیو جابز بود. 

او بسازبفروش بود. تعریف هایی که گاه و بیگاه از خود می کند گونه اي از خودشیفتگی را به نمایش می گذارد که در واقع واکنشی به
آن تحقیرهاست. در سطحی عمومی، در ادبیات نظریه انتقادي عبارت «طبقه فرودست» براي مردمی به کار می رود که به لحاظ
اجتماعی، سیاسی و جغرافیایی از سلسله مراتب قدرت طرد شده اند. به نظرم نام گذاري «طبقه فرودست» وجه محدود اقتصادي
(طبقاتی) دارد و قابل مناقشه است و ویژگی هاي روانی و روان شناسی اجتماعی را پوشش نمی دهد. ترامپ ویژگی افراد «جامعه

 
ستیز» را دارد که در زیر انبوهی از ثروت پنهان شده است. 

جامعه ستیزي هم وجهی داخلی دارد و هم وجهی بین المللی. ترامپ طرفدارانی در جهان و از جمله در ایران داشت که اغلب از همین
ویژگی جامعه ستیزي رنج می برند و رنج می دهند. آنانی که به دلیل ویژگی هاي روانی به سراغ ترامپ رفته اند، شایسته مطالعه اند.
نمی دانیم از 70میلیونی که در آمریکا به او رأي داده اند و از نمونه هاي ایرانی شان چه تعداد ذیل این گونه نابسامانی هاي روانی
جاي می گیرند. آنچه اجمالا می دانیم این است که جامعه ستیزي، نوعی واکنش روانی در افرادي است که از ویژگی هاي مشابهی
برخوردارند. شاید مهم ترین ویژگی ایشان این است که علیه هسته هاي مفهومی قدرتِ اجتماعی یا بین المللی عمل می کنند. مثلا با
مفاهیم و موضوعاتی مانند تغییرات آب وهوایی، همکاري هاي بین المللی، گرایش ها و برداشت هاي علمی و عمومیِ معطوف به
مبارزه با کرونا و... مخالفت می کنند. در این راه با هر کسی، از جمله با دشمنان خویش نیز ائتلاف می کنند؛ البته ائتلاف هاي
ضداجتماعی. اغلب، اینها مطرود جریان هاي اصلی فکري و اجتماعی اند و توسط جریان هاي دامنه دار و ساخت یافته قدرت تاریخی-

 
سیاسی که در گذر زمان جا افتاده اند، به بازي گرفته نمی شوند. 

از این رو راه میانبري که برایشان باقی می ماند، جامعه ستیزي است که بتوانند به سرعت بر این جریان هاي جاافتاده تاریخی فائق
آیند. این راه میانبر براي اقشار محرومی که در آفریقا، آسیا، اروپا و... زندگی می کنند، ترور و کشتار است و براي جامعه ستیزانی که
صاحبان ثروت اند، تخریب بنیان هاي اجتماعی سازگاري ملی و بین المللی. اگر بخواهم روشن تر سخن بگویم، نمونه اي از ایران را
نشان می دهم. در ایران، دو جریان اصلی قدرت در طول تاریخ 40ساله شکل گرفته است: اصلاح طلبی و اصولگرایی. شماري از
بازیگران خواهان قدرت نمی توانند جذب این دو جریان اصلی شوند؛ از این رو به کسانی روي می آورند که در پی شکستن این
ساختار دوقطبی اند. از میان این شمار برخی دلایل اقتصادي دارند و برخی دلایل سیاسی یا فرهنگی. اما برخی ویژگی هاي خاص
روانی دارند؛ جامعه ستیز و سامان گریزند. محور اصلی این نوشتار معطوف به آنان است و لازم است دریچه هاي جدیدي در علوم
سیاسی ایرانی براي مطالعه آنان باز شود. برخی از اینها توان جذب طیف هاي گوناگون مذهبی تا غیرمذهبی را دارند و دامن خود را از

 
مفهومی گنگ به نام مُهر کوروش تا علاقه مندي به ترامپ گسترش می دهند. 

درباره طرفداران ایرانی ترامپ با این طیف به ظاهر نامتجانس روبه رو بودیم؛ از سلطنت طلبان تا نیروهایی کاملا متضاد در سوي دیگر
طیف. بخش مهمی از نیروهاي اصلی اینها به دلایل جامعه ستیزي روانی با یکدیگر پیوند می خورند. به نظر می رسد ویژگی هاي
مشترك روانی اینان قابل توجه تر است تا ویژگی هاي اقتصادي، مذهبی، قومی یا ایدئولوژیک. افرادي سرخورده که با یکدیگر پیوندي
روحی-روانی دارند. از این روست که نام «گروه» براي اینان شاید بهتر باشد تا اطلاق «طبقه» که مفهومی اقتصادي است. نگارنده در
مشاهدات خود پیوندهایی را در بین آنها دیده ام که در نگاه نخست برایم حیرت آور بوده است. مثلا افرادي کاملا غیرمذهبی از
نامزدهایی در انتخابات هاي ایران دفاع می کرده اند که آشکارا نشان از گرایش هاي مذهبی و شبه افراطی داشته اند. پس از کنکاش و



گفت وگوي فراوان، بیش از هر چیز سرخوردگی هاي روانی آنان در عرصه قدرت اجتماعی را مشاهده کرده ام. «سرخورده قدرت» و
«دورافتاده جماعت»اند و این، نوعی حس تحقیرشدگی و ویژگی ضداجتماعی را در میانشان پدید می آورد. نتیجه آن، کنش هاي به
شدت خودنمایانه، تبرج آمیز، «نامتعارف» و ساختارشکنی سیاسی در سطح ملی و بین المللی است. ترامپ بهترین کاندیدایی است که
می تواند فضاي ملی و بین المللی را به سوي آشفتگی مورد نظر این «ساختارشکنان جامعه ستیز روانی» به پیش ببرد، از همین
روست که حامیانی در داخل و خارج از آمریکا دارد. بخش مهمی از اینها «محرومان روانی»اند که در جاي جاي جهان پراکنده اند. هم
از این روست که ساختارهاي نهادي بین المللی، فرهنگ هاي جاافتاده در تاریخ بشري و تمدن هاي اصیل در معرض تخریب

 
«ترامپیسم»اند. 

این نهادها ابزارهاي اساسی جامعه پذیري سیاسی بین المللی است؛ چه با آنها موافق باشیم یا نباشیم. جامعه پذیري سیاسی یعنی
پذیرش قدرتِ هنجارهاي به ارث رسیده از تاریخ و دقیقا مخالفت با هنجار است که سرخورده هاي روانیِ از قدرتِ عرفی را به
ترامپیسم پیوند زده است. ممکن است یک استاد علوم سیاسی، یک فعال مدنی، یک رجال سیاسی، یک متفکر ، یک کارآفرین بزرگ
اقتصادي در گذار زمان از گرایش هاي فکري، فرهنگی، سیاسی و اقتصادي خویش ناامید شده و به روان پریشی، جامعه ستیزي و نظم
گریزي گرفتار شود. بشر همواره در معرض فروافتادن در عقده هاي فروخورده روانی است. مهم آن است که نظام هاي سیاسی

سازوکارهایی عقلانی داشته باشند که گرفتار چنین شخصیت هایی نشوند؛ همه نکته همین جاست.



بازدید بازرس کل استان زنجان از کارخانه روغن نباتی جهان

منبع: میزانشماره خبر:  41  |  تاریخ: 1399/08/18

بازرس کل استان زنجان با حضور در کارخانه روغن نباتی جهان، فرایند هاي تولیدي این کارخانه را از ابتداي فرایند تولید تا
فروش محصولات مورد بررسی قرار داد و از نزدیک در جریان مشکلات و موانع موجود از جمله تهیه مواد اولیه، نیروي انسانی

و... قرار گرفت.

خبرگزاري میزان - ابوالفضل خمسه، بازرس کل استان زنجان همراه هیات بازرسی و معاون هماهنگی امور اقتصادي استاندار
زنجان و مدیرکل صنعت معدن و تجارت استان زنجان با حضور در کارخانه روغن نباتی جهان، فرایند هاي تولیدي این کارخانه را از
ابتداي فرایند تولید تا فروش محصولات بررسی کردند و از نزدیک در جریان مشکلات و موانع موجود از جمله تهیه مواد اولیه، نیروي

 
انسانی و... قرار گرفتند. 

بازرس کل استان زنجان در حاشیه این بازدید اظهار کرد: با توجه به نام گذاري سال و منویات مقام معظم رهبري در خصوص اقتصاد
مقاومتی و حمایت از تولید، یکی از رویکرد هاي مهم قوه قضاییه حمایت از تولید و کارآفرینی است و یکی از ماموریت ها و اولویت

 
هاي اصلی سازمان بازرسی کل کشور در راستاي جهش تولید، پشتیبانی و همراهی شرکت هاي تولیدکننده است. 

 
بیشتر بخوانید: 

بازگشت به کار 600 کارگر از طریق کمک به راه اندازي دوباره 35 واحد تولیدي تعطیل و نیمه تعطیل در گلستان وي خاطرنشان
کرد: مقام معظم رهبري و مردم عزیز کشورمان انتظار دارند با همه توان و با استفاده از دانش و تخصص و ظرفیت هاي موجود؛
مشکلات موجود برطرف شود و راه حل این مسائل نیز در داخل کشور است؛ لذا هر چه دستگاه هاي نظارتی نزدیک تر به مراکز

 
تولیدي باشند، مسیر پیشرفت کشور سریعتر و مطمئن تر خواهد بود. 

انتهاي پیام/



تحلیلی متفاوت درباره ترامپ و طرفدارانش

منبع: آفتابشماره خبر:  42  |  تاریخ: 1399/08/18

بخشی از طرفداران ترامپ از مشکلات روانی رنج می برند؛ و البته نه همه آنان.

 
بخشی از طرفداران ترامپ از مشکلات روانی رنج می برند؛ و البته نه همه آنان. 

آفتاب نیوز : یکی از ویژگی هاي دونالد ترامپ در دوران چهار
سال ریاست جمهوري اش گرایش روانی او به افزایش منازعات
داخلی و خارجی بود. چنین شخصیت هایی در گوشه و کنار ما،
کم نیستند. در محیط هاي محدودتر، در قوم و خویشان، در
اداره، در شهر و کشور کسانی هستند که با روش و منش و
روحیات خاصی که دارند، به سرعت جمع را تحت تأثیر قرار می

دهند، بلافاصله دوقطبی ایجاد می کنند و به اصطلاح «همه را به جان هم» می اندازند. چنین شخصیت هایی، فتنه انگیز و در نهایت

 
جامعه ستیزند؛ چون جامعه اساسا یعنی سازگاري و اینها ناسازگاري را در سویه هاي گوناگون دامن می زنند. 

هرچند ترامپ صاحب قدرت سیاسی و اقتصادي بود اما گویی از حقارتی ذاتی رنج می برد. تلاش او همواره بر آن بود که در جامعه
آمریکایی از خود یک «کارآفرین موفق» نشان دهد؛ چیزي که نبود. کارآفرینی او با تردید و تمسخر مواجه بود. مشهور است که در
فرهنگ سیاسی آمریکا «مردانی که آمریکا را ساخته اند» کسانی بوده اند که با تلاش نوآورانه ثروتمند شده اند و نه از راه خرید و
فروش املاك و مستغلات. شخصیت جاه طلبی نظیر ترامپ این رنج تحقیرآمیز را همواره بر دوش خود احساس می کرد. او نه راکفلر
بود که از راه تصفیه نفت و خط لوله و خط آهن ثروتمند شده باشد، نه مورگانِ خطرپذیر در صنعت برق، نه فورد خودروساز و نه بیل
گیتس و نه استیو جابز بود. او بسازبفروش بود. تعریف هایی که گاه و بیگاه از خود می کند گونه اي از خودشیفتگی را به نمایش می

 
گذارد که در واقع واکنشی به آن تحقیرهاست. 

در سطحی عمومی، در ادبیات نظریه انتقادي عبارت «طبقه فرودست» براي مردمی به کار می رود که به لحاظ اجتماعی، سیاسی و
جغرافیایی از سلسله مراتب قدرت طرد شده اند. به نظرم نام گذاري «طبقه فرودست» وجه محدود اقتصادي (طبقاتی) دارد و قابل
مناقشه است و ویژگی هاي روانی و روان شناسی اجتماعی را پوشش نمی دهد. ترامپ ویژگی افراد «جامعه ستیز» را دارد که در زیر

 
انبوهی از ثروت پنهان شده است. جامعه ستیزي هم وجهی داخلی دارد و هم وجهی بین المللی. 

ترامپ طرفدارانی در جهان و از جمله در ایران داشت که اغلب از همین ویژگی جامعه ستیزي رنج می برند و رنج می دهند. آنانی که
به دلیل ویژگی هاي روانی به سراغ ترامپ رفته اند، شایسته مطالعه اند. نمی دانیم از 70 میلیونی که در آمریکا به او رأي داده اند و از
نمونه هاي ایرانی شان چه تعداد ذیل این گونه نابسامانی هاي روانی جاي می گیرند. آنچه اجمالا می دانیم این است که جامعه
ستیزي، نوعی واکنش روانی در افرادي است که از ویژگی هاي مشابهی برخوردارند. شاید مهم ترین ویژگی ایشان این است که علیه
هسته هاي مفهومی قدرتِ اجتماعی یا بین المللی عمل می کنند. مثلا با مفاهیم و موضوعاتی مانند تغییرات آب وهوایی، همکاري



هاي بین المللی، گرایش ها و برداشت هاي علمی و عمومیِ معطوف به مبارزه با کرونا و ... مخالفت می کنند. در این راه با هر کسی، از
جمله با دشمنان خویش نیز ائتلاف می کنند؛ البته ائتلاف هاي ضداجتماعی. اغلب، اینها مطرود جریان هاي اصلی فکري و اجتماعی
اند و توسط جریان هاي دامنه دار و ساخت یافته قدرت تاریخی - سیاسی که در گذر زمان جا افتاده اند، به بازي گرفته نمی شوند. از
این رو راه میانبري که برایشان باقی می ماند، جامعه ستیزي است که بتوانند به سرعت بر این جریان هاي جاافتاده تاریخی فائق آیند.
این راه میانبر براي اقشار محرومی که در آفریقا، آسیا، اروپا و ... زندگی می کنند، ترور و کشتار است و براي جامعه ستیزانی که

 
صاحبان ثروت اند، تخریب بنیان هاي اجتماعی سازگاري ملی و بین المللی. 

اگر بخواهم روشن تر سخن بگویم، نمونه اي از ایران را نشان می دهم. در ایران، دو جریان اصلی قدرت در طول تاریخ 40 ساله شکل
گرفته است: اصلاح طلبی و اصولگرایی. شماري از بازیگران خواهان قدرت نمی توانند جذب این دو جریان اصلی شوند؛ از این رو به
کسانی روي می آورند که در پی شکستن این ساختار دوقطبی اند. از میان این شمار برخی دلایل اقتصادي دارند و برخی دلایل
سیاسی یا فرهنگی. اما برخی ویژگی هاي خاص روانی دارند؛ جامعه ستیز و سامان گریزند. محور اصلی این نوشتار معطوف به آنان
است و لازم است دریچه هاي جدیدي در علوم سیاسی ایرانی براي مطالعه آنان باز شود. برخی از اینها توان جذب طیف هاي گوناگون

 
مذهبی تا غیرمذهبی را دارند و دامن خود را از مفهومی گنگ به نام مُهر کوروش تا علاقه مندي به ترامپ گسترش می دهند. 

درباره طرفداران ایرانی ترامپ با این طیف به ظاهر نامتجانس روبه رو بودیم؛ از سلطنت طلبان تا نیروهایی کاملا متضاد در سوي دیگر
طیف. بخش مهمی از نیروهاي اصلی اینها به دلایل جامعه ستیزي روانی با یکدیگر پیوند می خورند. به نظر می رسد ویژگی هاي
مشترك روانی اینان قابل توجه تر است تا ویژگی هاي اقتصادي، مذهبی، قومی یا ایدئولوژیک. افرادي سرخورده که با یکدیگر پیوندي
روحی - روانی دارند. از این روست که نام «گروه» براي اینان شاید بهتر باشد تا اطلاق «طبقه» که مفهومی اقتصادي است. نگارنده در
مشاهدات خود پیوندهایی را در بین آنها دیده ام که در نگاه نخست برایم حیرت آور بوده است. مثلا افرادي کاملا غیرمذهبی از
نامزدهایی در انتخابات هاي ایران دفاع می کرده اند که آشکارا نشان از گرایش هاي مذهبی و شبه افراطی داشته اند. پس از کنکاش و
گفت وگوي فراوان، بیش از هر چیز سرخوردگی هاي روانی آنان در عرصه قدرت اجتماعی را مشاهده کرده ام. «سرخورده قدرت» و
«دورافتاده جماعت»اند و این، نوعی حس تحقیرشدگی و ویژگی ضداجتماعی را در میانشان پدید می آورد. نتیجه آن، کنش هاي به

 
شدت خودنمایانه، تبرج آمیز، «نامتعارف» و ساختارشکنی سیاسی در سطح ملی و بین المللی است. 

ترامپ بهترین کاندیدایی است که می تواند فضاي ملی و بین المللی را به سوي آشفتگی مورد نظر این «ساختارشکنان جامعه ستیز
روانی» به پیش ببرد، از همین روست که حامیانی در داخل و خارج از آمریکا دارد. بخش مهمی از اینها «محرومان روانی»اند که در
جاي جاي جهان پراکنده اند. هم از این روست که ساختارهاي نهادي بین المللی، فرهنگ هاي جاافتاده در تاریخ بشري و تمدن هاي
اصیل در معرض تخریب «ترامپیسم»اند. این نهادها ابزارهاي اساسی جامعه پذیري سیاسی بین المللی است؛ چه با آنها موافق باشیم یا
نباشیم. جامعه پذیري سیاسی یعنی پذیرش قدرتِ هنجارهاي به ارث رسیده از تاریخ و دقیقا مخالفت با هنجار است که سرخورده

 
هاي روانیِ از قدرتِ عرفی را به ترامپیسم پیوند زده است. 

ممکن است یک استاد علوم سیاسی، یک فعال مدنی، یک رجل سیاسی، یک متفکر، یک کارآفرین بزرگ اقتصادي در گذار زمان از
گرایش هاي فکري، فرهنگی، سیاسی و اقتصادي خویش ناامید شده و به روان پریشی، جامعه ستیزي و نظم گریزي گرفتار شود. بشر
همواره در معرض فروافتادن در عقده هاي فروخورده روانی است. مهم آن است که نظام هاي سیاسی سازوکارهایی عقلانی داشته

باشند که گرفتار چنین شخصیت هایی نشوند؛ همه نکته همین جاست.



حمایت500میلیاردي بانک کشاورزي ازمجتمع تولیدخوراك
دام،طیور وآبزیان

حمایت500میلیاردي بانک کشاورزي ازمجتمع تولیدخوراك دام،طیور

وآبزیان

منبع: شبکه بانک و بیمهشماره خبر:  43  |  تاریخ: 1399/08/18

به گزارش شبکه خبري بانک و بیمه "بینا" به نقل از شبکه خبري اقتصاد و بانک ایران  به نقل از روابط عمومی و همکاري
هاي بین الملل بانک کشاورزي، در 40 کیلومتري  مرکز استان خراسان جنوبی  و در حومه شهرستان سربیشه ، یکی از

بزرگترین مجتمع هاي  تولید خوراك دام،طیور و آبزیان ...

در حومه شهرستان سربیشه،یکی از بزرگترین مجتمع هاي
تولید خوراك دام، طیور و آبزیان شرق کشور قرار دارد که با حمایت و مشارکت 500 میلیارد ریالی بانک کشاورزي راه اندازي شده

 
است. 

 
به گزارش شبکه خبري بانک و بیمه "بینا" به نقل از شبکه خبري اقتصاد و بانک ایران 

به نقل از روابط عمومی و همکاري هاي بین الملل بانک کشاورزي، در 40 کیلومتري مرکز استان خراسان جنوبی و در حومه
شهرستان سربیشه ، یکی از بزرگترین مجتمع هاي تولید خوراك دام،طیور و آبزیان شرق کشور قرار دارد که با حمایت و مشارکت
500 میلیارد ریالی بانک کشاورزي راه اندازي شده و با ایجاد اشتغال براي 95 نفر بصورت مستقیم و2000 نفربصورت غیر مستقیم، 6

 
سال است که نقش مهمی در توسعه پایدارو رونق اقتصادي این منطقه ایفا می کند. 

در بازدید از مجتمع تولید خوراك دام و طیور ستاره کیان بیرجند ،منظره چشم نواز 40هزار متر مربعی ،کارخانه و زمین این مجتمع
که با استفاده از تسهیلات بانک کشاورزي به سیستم برترین تکنولوژیهاي روز دنیا مجهز شده است و بخش وسیعی از خوراك صنعت

 
در داخل و خارج کشور را تامین می نماید نظر هر بیننده اي را به خود جلب می کند. 

سید علی خیریه ،مدیر مجتمع تولید خوراك دام و طیور ستاره کیان بیرجند ، ، با تاکید بر حمایت 500 میلیارد ریالی بانک کشاورزي
و همراهی بانک با این مجموعه در طول 6 سال فعالیت خود ، به عناوین وموفقیت هاي مهم دیگر این مجموعه اشاره می کند و می
گوید: با پشتیبانی بانک کشاورزي و به همت مدیر و کارکنان کوشا و کارآفرین این مجتمع ، کارنامه موفق فعالیت هاي این مجموعه
به ثبت رسیده است . از جمله این موفقیت ها می توان :به واحد برتر استانی در سال 1393،کارآفرین برتر ملی در بخش کشاورزي

 
سال1394 ، واحد نمونه صنایع تبدیلی و تکمیلی استانی سال 1394و صادرکننده برتر استانی سال 1395 اشاره کرد.. 

وي در ادامه افزود: در حال حاضر با حمایت بانک کشاورزي زنجیره تولید محصولات خوراك دام و طیور کامل شده و این مجتمع با
تولید سویاي پر چرب که یکی از راهکارهاي تامیـن انرژي در جیره ها ست اقدامی نو و ابتکاري جدید را در صنعت خوراك دام و

 
طیور کشور بنا نهاده است. 

مدیر ستاره کیان بیرجند گفت: از آنجا که اصلی ترین هزینه تولید گوشت و تخم مرغ مربوط به خوراك مصرفی آنهاست و با توجه به



حذف تدریجی یارانه حامل هاي انرژي و افزایش قیمت سایر مؤلفه هاي تولید، استفاده از دان صنعتی با کیفیت مطلوب و استاندارد
می تواند در کاهش هزینه هاي تولید نقش موثري را ایفا کند. همچنین قدرت ذخیره سازي بیش از 40 هزار تن مواد اولیه،تولید
114هزارتن خوراك آماده طیور به شکل پلت و 6 هزار تن خوراك دام،تولید 50 تن خوراك درساعت ازدیگرویژگی هاي این مجتمع

 
است. 

وي در پایان گفت: بانک کشاورزي با اعطاي تسهیلات از ابتداي مرحله ساخت ، تجهیز ماشین آلات و فراهم کردن سرمایه درگردش
این مجتمع، نقش قابل توجهی در اشتغال و تامین سلامت غذایی کشور ایفا کرده است.



گام هاي معاونت سرمایه انسانی در مسیر خدمت رسانی به ایثارگران صنعت

نفت

منبع: فصل اقتصادشماره خبر:  44  |  تاریخ: 1399/08/18

فصل اقتصاد - معاونت توسعه مدیریت و سرمایه انسانی وزارت نفت از ابتداي سال تاکنون، اقدام هایی را با هدف افزایش
سطح رضایتمندي ایثارگران صنعت نفت پیگیري و اجرا کرده است.

فصل اقتصاد - معاونت توسعه مدیریت و سرمایه انسانی
وزارت نفت از ابتداي سال تاکنون، اقدام هایی را با هدف
افزایش سطح رضایتمندي ایثارگران صنعت نفت پیگیري و

 
اجرا کرده است. 

به گزارش فصل اقتصاد، معاونت توسعه مدیریت و سرمایه
انسانی وزارت نفت در این زمینه با هماهنگی دیوان

محاسبات، برگشت مبالغ کسر ساعات کار (اضافه کار) ایاب و ذهاب و حق الزحمه بهره وري مشمولان حالت اشتغال را امکان پذیر و

 
کسر نکردن سه درصد از مستمري/ مقرري در بازنشستگی پیش از موعد جانبازان و فرزندان شهدا را محقق کرده است. 

این معاونت بر مبناي مفاد بند (ر) ماده (88) قانون برنامه ششم توسعه، معافیت پرداخت کسور بازنشستگی رزمندگان را در دستور کار
قرار داد و با اتکا به مفاد جزء (6) بند (ث) این ماده قانونی نیز اعمال یک مقطع تحصیلی بالاتر رزمندگان را اجرایی کرد. پرداخت فوق
العاده ایثارگري و پرداخت آن به جانبازان حالت اشتغال و بهره مندي عائله تحت تکفل جانبازان حالت اشتغال فوت شده از حقوق

 
حالت اشتغال نیز بر اساس ماده (51) و ماده (55) قانون جامع خدمات رسانی به ایثارگران در سال 99 محقق شده است. 

معاونت توسعه مدیریت و سرمایه انسانی وزارت نفت در گام بعدي، پرداخت 100 درصدي هزینه درمان ایثارگران و 100 درصد هزینه
درمان دندان پزشکی ناشی از جانبازي را عملیاتی و آراي کمیسیون ماده (16) رسیدگی به شکایات ایثارگران و نیز آراي دیوان عدالت

 
اداري در این باره را اجرا کرده است. 

تعدیل مدرك تحصیلی ایثارگران داراي مرخصی تحصیلی و مشمولین حالت اشتغال، پرداخت فوق العاده ایثارگري براي سال هاي
1397 و 1398، عدم استرداد مبالغ پاداش سنوات خدمت در بازگشت به کار ایثارگران، پرداخت فوق العاده ایثارگري ماده (51) قانون
جامع خدمات رسانی به ایثارگران براي سال هاي 1392 لغایت 1396 و تعیین مستمري مشمولان حالت اشتغال بر اساس آخرین

حقوق و مزایاي مشمولان کشوري از دیگر اقدام هاي انجام شده در این مسیر به شمار می رود.



دو هفته طلایی نمایندگان براي جلوگیري از اعمال مالیات بر کشاورزان/

امروز براي دادخواهی به سازمان برنامه و بودجه می روند

منبع: فصل اقتصادشماره خبر:  45  |  تاریخ: 1399/08/18

فصل اقتصاد - کارشناسان معتقدند حذف معافیت مالیاتی بخش کشاورزي در شرایط سخت تحریم و شیوع ویروس کرونا
اقدام غیر منطقی است چراکه می تواند تهدیدي جدي براي اشتغال بسیاري از مردم، فرار سرمایه و از دست رفتن امنیت

غذایی کشور باشد، با این حال همچنان دولت مصر به دریافت آن از بخش کشاورزي است.

فصل اقتصاد - کارشناسان معتقدند حذف معافیت مالیاتی
بخش کشاورزي در شرایط سخت تحریم و شیوع ویروس
کرونا اقدام غیر منطقی است چراکه می تواند تهدیدي
جدي براي اشتغال بسیاري از مردم، فرار سرمایه و از دست
رفتن امنیت غذایی کشور باشد، با این حال همچنان دولت

 
مصر به دریافت آن از بخش کشاورزي است. 

به گزارش فصل اقتصاد، مهرماه سالجاري کمیسیون اقتصاد
دولت در "لایحه اصلاح قانون مالیات هاي مستقیم" تصمیم گرفت تا کلیه معافیت هاي بخش کشاورزي و زیر بخش هاي آن را حذف
کند. طبق این مصوبه درآمد مشمول مالیات سالانه اشخاص حاصل از فعالیت هاي بخش کشاورزي (کلیه زیربخش ها) تا یکصد

 
میلیون تومان به نرخ صفر و مازاد آن طبق مقررات فصول پنجم و هفتم این باب، مشمول مالیات می شود. 

همچنین؛ مقرر شده است تا تدقیق و تنظیم اعمال ضرایب هر کدام از زیر بخش ها توسط وزارت امور اقتصاد و دارایی با همکاري

 
وزارت جهاد کشاورزي تهیه و به تصویب هیات وزیران برسد. 

این درحالی است که طبق مفاد ماده 81 قانون مصوب اسفندماه 66 و اصلاحیه بعدي آن درآمد حاصل از کلیه فعالیت هاي کشاورزي

 
و دامپروري از پرداخت مالیات معاف است.  

کارشناسان بر این باورند حذف معافیت مالیاتی بخش کشاورزي در شرایط سخت تحریم و شیوع ویروس کرونا اقدام غیر منطقی است
چراکه می تواند تهدیدي جدي براي اشتغال (جهانگیري: 19 درصد اشتغال کشور مربوط به بخش کشاورزي است) فرار سرمایه از

 
بخش کشاورزي و از دست رفتن امنیت غذایی کشور باشد، با این حال همچنان دولت مسر به انجام آن است. 

به گفته آن ها دولت زمانی می تواند خواستار دریافت مالیات از بخش کشاورزي شود که زیر ساخت هاي لازم براي یک صنعت پر
سود و پایدار را فراهم کرده باشد. در حالی که بخش کشاورزي در ایران از این شرایط برخودار نیست و این روزها با شدت گرفتن

 
تحریم ها و بالا رفتن جهشی قیمت نهاده ها حتی توان تامین هزینه تولید را ندارد. 

علی خان محمدي، عضو هیات مدیره مجمع ملی خبرگان کشاورزي ایران، در گفت وگو با ایلنا درباره آخرین وضعیت مصوبه اخیر
کمیسیون اقتصاد دولت براي حذف معافیت مالیاتی بخش کشاورزي، اظهار کرد: این مصوبه همچنان پا برجاست و دولت مصر است بر

 
خلاف ماده 81 قانون مالیات را از کشاورزان بگیرد. 

 
وي از نامه نگاري هاي متعدد کشاورزان با مسئولان و نمایندگان مجلس خبر داد که تا امروز بی جواب مانده است. 

خان محمدي درباره آخرین تلاش هاي کشاورزان براي جلوگیري از اجراي مصوبه دولت گفت: دیروز نامه دیگر تنطیم کرده ایم که به
دست وزیر کشور خواهد رسید و امروز براي دادخواهی به سازمان برنامه و بودجه می رویم تا شاید گوشی براي شنیدن دادخواهیمان



 
پیدا کنیم. 

به گفته وي؛ دو هفته پیش رو، دو هفته طلایی است که اگر کشاورزان نتوانند از حقوق قانونی خود دفاع کنند کار از کار گذشته و

 
مجبور به پرداخت مالیات خواهند شد. 

خان محمدي یادآور شد: تصمیم به دریافت مالیات از بخش کشاورزي درحالی است که کشاورزان حتی توان مالی تامین نهاده هاي

 
اولیه تولید را ندارند چراکه افزایش قیمت آن ها 100 تا 300 درصد بوده است. 

وي تاکید کرد: دریافت مالیات از بخش کشاورزي تهدیدي جدي براي اشتغال بسیاري از مردم، فرار سرمایه از این بخش و از دست

 
رفتن تولید و امنیت غذایی کشور است. 

شاید نمایندگان مجلس به عنوان وکلاي مدافع حقوق مردم به ویژه در کمیسیون کشاورز امید آخر کشاورزان باشند، اما پیگیري ما
براي تماس و مصاحبه با آن ها براي یافتن پاسخ این پرسش که" تا امروز براي دفاع از حقوق حقه کشاورزان در خصوص حذف قانون

 
معافیت مالیاتی چه کرده اید؟" تا این لحظه بی پاسخ مانده است. 

واکنش سخنگوي کمیسیون کشاورزي مجلس به تماس ما براي دغذغه و نگرانی کشاورزان این بود: "دقایقی دیگر تماس بگیرد و پس

 
از آن گوشی را خاموش کرد". 

به نظر می رسد کشاورزان و تولیدکنندگان این بخش در حال حاضر براي دستیابی به حقوق قانونی خود و رساندن صداي شان به

 
مراجع تصمیم گیرنده تنها باید به خود اتکا کنند. 

هر چندکشاورزان نشان داده اند که در سخت ترین شرایط نیز می مانند و حاضر به خالی کردن جبهه تولید و فداکاري را براي کشور
نیستند، اما اگر گوش شنوا براي مشکلات خود پیدا نکنند و دست براي یاري نبینند، بدون شک بذر ناامیدي در دل مدافعان امنیت

غذایی کشور کاشته می شود که نتایج آن جبران ناپذیر است.



نارضایتی 60درصد مشمولان دریافت وام کرونا از تسهیلات پرداختی

منبع: فصل اقتصادشماره خبر:  46  |  تاریخ: 1399/08/18

فصل اقتصاد - تازه ترین نظرسنجی اتاق اصناف نشان می دهد که 60 مشمولان دریافت وام کرونایی از این تسهیلات ناراضی
اند؛ به گفته مجتبی صفایی، سخنگوي این اتاق تسهیلات کرونایی متناسب با خسارات وارده نیست. در موارد زیادي سامانه

دریافت تسهیلات قطع است یا دریافت آن در پیچ و خم هاي اداري می افتد.

فصل اقتصاد - تازه ترین نظرسنجی اتاق اصناف نشان می
دهد که 60 مشمولان دریافت وام کرونایی از این تسهیلات
ناراضی اند؛ به گفته مجتبی صفایی، سخنگوي این اتاق
تسهیلات کرونایی متناسب با خسارات وارده نیست. در
موارد زیادي سامانه دریافت تسهیلات قطع است یا دریافت

 
آن در پیچ و خم هاي اداري می افتد. 

شیوع ویروس کرونا از اسفندماه سال گذشته بسیاري از مشاغل را تحت تأثیر قرار داده و به تعطیلی کشانده است؛ تعطیلی یا
محدودیت فعالیت براي مشاغلی که با نظر ستاد ملی مقابله با کرونا ریسک ابتلا به این ویروس را افزایش می دهد، مانند آرایشگاه هاي
زنانه، رستوران ها، کافه ها، تالارهاي پذیرایی و... در دستور کار بوده است. در تازه ترین تصمیم هم از بیستم آبان ماه، مراکز ضروري
شامل مراکز درمانی، داروخانه ها، امداد و نجات، آتش نشانی، آمبولانس ها و سرویس هاي ارائه دهنده خدمات عمومی به مردم مانند
آب و برق و تلفن و مراکز ارائه دهنده مواد غذایی مانند سوپرمارکت ها و فروشگاه هاي زنجیره اي می توانند به طور کامل فعالیت

 
داشته باشند. بقیه مشاغل از ساعت 18 تعطیل خواهند بود. 

اما در این میان آنچه نامشخص است اینکه چه زمانی وضعیت به حالت عادي بر خواهد گشت و این بیماري در ایران کنترل خواهد

 
شد. در همین راستا، فعالان صنف هاي مختلف خواهان حمایت دولت در این روزهاي سخت اقتصادي هستند. 

از زمان شیوع این ویروس، وزارت صنعت، بانک مرکزي، وزارت کار و اقتصاد با تشکیل کمیته هاي تخصصی درصدد حمایت از مشاغل

 
آسیب دیده از کرونا برآمدند. 

در این میان 14 گروه شغلی مشمول دریافت تسهیلات حمایتی به مشاغل آسیب دیده از کرونا شناخته شدند که این تسهیلات به
واحدها و کارگاه هایی اختصاص می یابد که نیروهاي کار در آن ها شاغل و بیمه باشند. در ابتدا تصویب شد که این تسهیلات به شرط
حفظ کارگران به بنگاه هاي متقاضی و درصورت حفظ 90 درصد اشتغال پرداخت شود ولی مدتی بعد این شرط برداشته شد تا بنگاه
هایی که حتی یک یا چندنیروي کار را در شرایط کرونا حفظ کرده اند، بتوانند به ازاي هر نیروي کار شاغل از این تسهیلات بهره مند

 
شوند. 

متقاضیان در «سامانه کارا» درخواست خود را ثبت و مبناي پرداخت، شاغل بودن نیروي کار و تعدیل نشدن فرد و داشتن بیمه
پردازي تا قبل از شیوع کرونا است. میزان پرداخت تسهیلات نیز به این شکل است که براي واحدهاي کسب و کاري که فعال بوده و
تعطیل نشده اند، مبلغ 12 میلیون تومان وام به ازاي هر شاغل داراي پرونده بیمه تأمین اجتماعی (70 درصد هزینه دستمزد و 30
درصد امور عملیاتی) و براي واحدهایی که به اجبار تعطیل شده اند، مبلغ 16 میلیون تومان وام به ازاي هر شاغل داراي پرونده تأمین

 
اجتماعی (50 درصد هزینه دستمزد و 50 درصد سایر امور عملیاتی) پرداخت می شود. 



 
با این حال، ابهام در تسهیلات پرداختی از مهم ترین انتقادهایی بوده است که فعالان اقتصادي نسبت به عملکرد دولت دارند. 

تازه ترین نظرسنجی اتاق اصناف نشان می دهد که 60 مشمولان دریافت وام کرونایی از این تسهیلات ناراضی اند؛ به گفته مجتبی
صفایی، سخنگوي این اتاق تسهیلات کرونایی متناسب با خسارات وارده نیست. در موارد زیادي سامانه دریافت تسهیلات قطع است یا
دریافت آن در پیچ و خم هاي اداري می افتد. از طرف دیگر پرداخت 15 میلیون تومان با سود 12 درصد به ازاي هر کارگر که از یک
ماه بعد هم بازپرداخت آن شروع می شود دردي از تالاري با 10 پرسنل درمان نمی کند. تسهیل دیگري که گفته می شود براي
اصناف در نظر گرفته شده، به تعویق انداختن دو یا سه ماهه اظهارنامه مالیاتی بود که آن هم براي رعایت پروتکل هاي بهداشتی بود و

 
دردي از صنوف درمان نکرد.  

او بر این باور است براي پوشش حمایتی صنوف آسیب دیده و جذب همکاري مداوم آنها باید تسهیلات بدون بهره یا کم بهره در نظر
گرفته شود. همچنین ضروري است که سهم 27 درصدي کارفرما در حق بیمه را در این مدت دولت پرداخت که می تواند در این

 
زمینه از منابع پرداخت شده از صندوق توسعه ملی هم استفاده کند.  

صفایی با تاکید بر اینکه در حال حاضر حفظ اشتغال موجود از ایجاد اشتغال جدید براي کشور مهمتر است، تصریح کرد: در این زمینه
اجماع و انگیزه اي بین دستگاه هاي متولی دیده نمی شود که با توجه به تعطیل شدن مشاغل گروه 2 در شهرستان ها و 3 و 4 در

 
مراکز استان هاي قرمز باعث می شود در آینده شاهد رسیدن دامنه خسارات به سایر صنوف باشیم.  

او بر این باور است که اگر فقط به فکر تعطیلی صنوف باشیم و براي اجراي آن از قوه قهریه استفاده کنیم و در عین حال به مطالبات

 
آنها توجه نداشته باشیم، مصوبات پایدار نخواهد بود.  

 
بسته پیشنهادي بخش خصوصی براي گذر از کرونا 

به گفته احمد پورفلاح مشاور عالی رئیس اتاق ایران و رئیس کمیته واکاوي پروتکل هاي کرونا که به همت سه اتاق تعاون، اصناف و
اتاق ایران تشکیل شده است، از زمان شیوع ویروس کرونا بیش از آنکه شاهد اقدام عملیاتی از سوي دولت باشیم، بیشتر وعده شنیدیم
و همین امر باعث شده تا به اعتماد عمومی خدشه وارد شود. در حالی که اگر دولت از همان ابتدا به بیان واقعیت هاي اقتصادي می
پرداخت و در ارتباط با منابع مالی در نظر گرفته شده براي مقابله با کرونا شفاف سازي می کرد، فعالان اقتصادي هم به نحو دیگري

 
برنامه ریزي می کردند. 

فعالان بخش خصوصی، با گذشت بیش از 7 ماه از زمان شیوع ویروس کرونا بارها به عدم مشورت دولت با بخش خصوصی در صدور
بخشنامه هایی که هدف آن مقابله با کروناست، انتقاد کرده اند و خواستار توجه به نظرات این بخش و به ویژه حضور در جلسات ستاد

 
ملی مقابله با کرونا هستند. 

بخش خصوصی به عنوان بازیگران اصلی محیط کسب و کار، پیشنهادهاي خود را به منظور گذر از این دوران اعلام و خواستار تحقق
آن ها شده اند. هفتم اردیبهشت ماه، غلامحسین شافعی رئیس اتاق ایران به نمایندگی از پارلمان بخش خصوصی مجموعه
پیشنهادهایی را به منظور حمایت از تولید ارائه داد که مربوط به «واحدهاي تولیدي و خدمات پشتیبان تولید که قبل از شیوع ویروس
کرونا در اقتصاد کشور فعال بوده اند و از ظرفیت هاي بالایی به منظور رونق بخشی به اقتصاد برخوردار هستند؛ اما به علت شیوع این
بیماري در کشور با زیان اقتصادي مواجه شده و داراي اسناد مثبته براي اثبات تحمیل زیان هستند»، می شود. رئیس اتاق ایران این
پیشنهادها را در نامه اي به رئیس جمهور ارائه کرد. بخشی از این پیشنهادهاي 30 گانه عبارت بود از توسعه دولت الکترونیک و کاهش
بروکراسی اداري در ارائه خدمات مرتبط با حوزه فعالیت کسب وکارها (بدون نیاز به مراجعه حضوري) به ویژه امور مرتبط با بیمه
تأمین اجتماعی و مالیات تا زمان تداوم شیوع ویروس کرونا؛ شفاف سازي و اطلاع رسانی عمومی در خصوص نحوه و میزان ارائه
حمایت ها و تسهیلات و پیگیري سازوکارهاي نظارتی سخت گیرانه به منظور جلوگیري از رانت جویی و بروز رفتارهاي فرصت طلبانه؛

تقسیط بازپرداخت اصل وفرع تسهیلات بانکی از مهرماه 1399 به بعد، بدون اخذ جریمه دیرکرد.



گزارش بررسی مقایسه اي شاخص هاي اقتصادي استان ها منتشر شد

منبع: فصل اقتصادشماره خبر:  47  |  تاریخ: 1399/08/18

فصل اقتصاد - وزارت تعاون،کار و رفاه اجتماعی، « بررسی مقایسه اي شاخص هاي اقتصادي استان ها »را در قالب گزارشی
تحقیقی-تحلیلی منتشر کرد.

فصل اقتصاد - وزارت تعاون،کار و رفاه اجتماعی، « بررسی
مقایسه اي شاخص هاي اقتصادي استان ها »را در قالب

 
گزارشی تحقیقی-تحلیلی منتشر کرد. 

به گزارش فصل اقتصاد به نقل از مرکز روابط عمومی و
اطلاع رسانی وزارت تعاون ، کار و رفاه اجتماعی ، معاونت
امور اقتصادي وزارت تعاون،کار و رفاه اجتماعی با هدف

بررسی مؤلفه هاي کلان اقتصادي استان ها، سنجش وضعیت اشتغال استان و درهم تنیدگی آن با شاخص هاي کلان اقتصادي و

 
همچنین شناسایی موانع و مشکلات استان ها در کاهش نرخ بیکاري ، این گزارش را تدوین کرده است. 

تعیین نقش شاخص هایی که در حیطه فعالیت وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی بوده و در وضعیت اشتغال استان ها نقش آفرین

 
هستند یکی دیگر از اهداف این تحقیق است. 

این گزارش در سه بخش؛ ارزیابی استان ها بر اساس «درآمد سرانه، نرخ بیکاري و شاخص هاي تدقیق کننده»، «تبیین و علت یابی

 
وضعیت مؤلفه هاي کلان اقتصادي» و «تسهیلات طرح اشتغال فراگیر و اشتغال روستایی و عشایر» تدوین شده است. 

در این تحلیل ابتدا شاخص نرخ بیکاري به همراه درآمد سرانه بدون نفت به عنوان اصلی ترین مولفه هاي کلان اقتصادي و بازار کار

 
آورده شده و سپس تصویر هر استان بر مبناي این دو شاخص، با کمک سایر شاخص هاي بازار کار تشریح شده است.  

در این گزارش شاخص «مرکب محیط عمومی کسب وکار» است که خود از 28 معیار به دست می آید، شاخص «امنیت سرمایه
گذاري» که توسط مرکز پژوهش هاي مجلس شوراي اسلامی با همکاري منتخبی از اساتید و صاحبنظران محاسبه می شود و
دربردارنده 21 مولفه پیمایشی و 17 مولفه آماري است و شاخص «نسبت تسهیلات به سپرده» که این نسبت به نوعی وضعیت تأمین

 
مالی بخش تولید، توسط شبکه بانکی را نشان می دهد، بررسی شده است. 

یکی از اقداماتی که دولت با محوریت وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی، در جهت بهبود مؤلفه هاي کلان اقتصادي انجام می دهد،
تسهیلاتی است که تحت عنوان اشتغال فراگیر براي کاهش نرخ بیکاري اعطا می شود. نسبت جذب این تسهیلات در استان ها و تداوم

 
آن با توجه به شرایط استان ها از جمله موارد دیگري است که این نوشتار بر آنها تمرکز دارد. 

 
جداول و نمودارهاي تسهیلات دریافتی به تفکیک هر استان در این گزارش وجود داد. 

نتایج این گزارش شان می دهد که درآمد سرانه با هر دو شاخص محیط عمومی کسب وکار (محدودیت هاي و موانع کسب و کار) و
فاصله نسبت تسهیلات به سپرده از 85/0، رابطه عکس دارد. به این معنا که کاهش فاصله نسبت تسهیلات به سپرده از 85/0 و کاهش
شاخص محیط کسب وکار (کاهش شاخص کسب وکار به معناي بهتر شدن فضاي کسب وکار است) به افزایش درآمد سرانه منجر می-

 
شود. 

این گزارش می افزاید: هر چه فضاي کسب وکار مساعدتر باشد، ارزش افزوده تولیدي بیشتر بوده و در نتیجه درآمد سرانه افزایش می-



یابد. همچنین، هر چه نسبت تسهیلات به سپرده به 85 درصد نزدیکتر باشد، به معناي همراهی شبکه بانکی از بخش تولید در استان
بوده و به افزایش درآمد سرانه استان کمک می کند.



185 مسکن مددجویان در هلیلان ایلام احداث شد

منبع: ایرناشماره خبر:  48  |  تاریخ: 1399/08/18

ایلام - ایرنا - مدیر کمیته امداد هلیلان گفت: از سال 96 تاکنون 185 واحد مسکن براي مددجویان تحت پوشش این نهاد با
همکاري سپاه پاسداران، بنیاد مسکن و خیرین در این شهرستان تازه تاسیس احداث شده است.

ایلام - ایرنا - مدیر کمیته امداد هلیلان گفت: از سال 96
تاکنون 185 واحد مسکن براي مددجویان تحت پوشش
این نهاد با همکاري سپاه پاسداران، بنیاد مسکن و خیرین

 
در این شهرستان تازه تاسیس احداث شده است. 

عزیزمراد غلامی در یکشنبه در گفت و گو با خبرنگار ایرنا
اظهار داشت: سه واحد مسکونی در نیمه اول امسال نیز
براي تامین نیاز مسکن مددجویان شهرستان هلیلان
تکمیل و به مددجویان واگذار شده و 12 مورد دیگر در

 
حال احداث است. 

وي افزود: همچنین در قالب خدمات حمایتی و مسکن مددجویان هلیلانی در نیمه اول امسال 27 مورد حمام و سرویس بهداشتی

 
تعمیر و بازسازي شد. 

مدیر کمیته امداد هلیلان یادآور شد: امسال 252 نفر جهت دریافت انشعابات رایگان در راستاي کمک به افراد تحت پوشش کمیته

 
امداد هلیلان به ادارات معرفی شدند. 

غلامی با بیان اینکه کمیته امداد هلیلان در جهت تحقق امر اشتغال اقدامات ارزشمندي را به سرانجام رسانده است، افزود: امسال 128

 
نفر در قالب پرداخت تسهیلات و مشاوره شغلی کمیته امداد شاغل شدند. 

وي با اشاره به کمک هاي هاي واریزي به ایتام گفت: امسال 174 نفر از ایتام از خدمات بیش از یک هزار حامی بهره مند و تاکنون

 
مبلغ پنج میلیارد ریال به حساب آنان واریز شده است. 

مدیر کمیته امداد هلیلان اضافه کرد: این نهاد حمایتی براي اشتغال و توانمندسازي مددجویان این شهرستان مبلغ 42 میلیارد ریال

 
تسهیلات پرداخت کرده است . 

غلامی به خدمات ارائه شده در حوزه آموزش و مهارت اندوزي مددجویان تحت پوشش این شهرستان اشاره کرد و افزود: 65 نفر در

 
زمینه فرش بافی، کیف دوزي و پرورش مرغ خانگی توسط کمیته امداد هلیلان مهارت هاي لازم را فرا گرفته اند. 



مدیر کمیته امداد هلیلان یادآور شد: 900 بسته لوازم التحریر امسال به دانش آموزان هلیلانی تحویل و 370 میلیون ریال کمک

 
هزینه تحصیلی نیز به 78 دانشجوي هلیلانی در نیمه نخست امسال پرداخت شده است. 

 
به گفته غلامی 22 میلیارد ریال کمک هزینه انشعاب گاز نیز به مددجویان تحت پوشش هلیلانی پرداخت شده است. 

به گزارش ایرنا، شهرستان تازه تاسیس هلیلان با جمعیتی بالغ بر 20 هزار نفر به مرکزیت شهر توحید در 90 کیلومتري ایلام قرار دارد

 
و یک هزار و 615 خانوار تحت پوشش خدمات حمایتی کمیته امداد امام خمینی (ره) قرار دارند. 

بخش هلیلان تا بهمن ماه سال گذشته جزو شهرستان چرداول بود که با مصوبه هیات دولت به عنوان یازدهمین شهرستان در استان

 
ایلام شناخته شد. 

 
برچسب ها 

 
- ایلام 

 
- مستمري مددجویان 

 
- کمیته امداد امام خمینی 

- مسکن



موافقت اصولی چهار اقامتگاه بوم گردي در تهران صادر شد

منبع: ایرناشماره خبر:  49  |  تاریخ: 1399/08/18

تهران- ایرنا- معاون سرمایه گذاري اداره کل تهران اعلام کرد که در دوازدهمین جلسه کمیته فنی برآیند صدور موافقت
اصولی تاسیسات گردشگري در سالجاري، با تاسیس چهار اقامتگاه بوم گردي موافقت شد.

تهران- ایرنا- معاون سرمایه گذاري اداره کل تهران اعلام
کرد که در دوازدهمین جلسه کمیته فنی برآیند صدور
موافقت اصولی تاسیسات گردشگري در سالجاري، با

 
تاسیس چهار اقامتگاه بوم گردي موافقت شد. 

به گزارش روز یکشنبه اداره کل میراث فرهنگی تهران،
جلال عباسی با بیان اینکه موافقت اصولی صادر شده براي
ساخت سه اقامتگاه بوم گردي در فیروزکوه و یک اقامتگاه
بوم گردي درشمیرانات است افزود:حمایت از توسعه
زیرساخت هاي گردشگري در مناطق روستایی به ویژه در
بخش مراکز بوم گردي از الویت هاي اداره کل میراث

 
فرهنگی تهران است. 

وي افزود: با ساخت و تکمیل این مراکز بوم گردي تا پایان سال 1400 براي تعداد 30 نفر به صورت مستقیم در مناطق روستایی شغل

 
ایجاد می شود. 

معاون سرمایه گذاري اداره کل تهران خاطر نشان کرد: توسعه اقامتگاه هاي بوم گردي که با ایجاد اشتغال پایدار موجب حفظ هویت

 
بافت تاریخی مناطق روستایی در تهران می شود ضمن رعایت قوانین و مقررات ناظر تسهیل و با سرعت بیشتري انجام پذیرد. 

براین اساس یکی از برنامه هاي مهم وزارت میراث فرهنگی ایجاد اقامتگاه هاي بوم گردي و توسعه گردشگري روستایی است که هم

 
اینک در استان تهران با اجراي این طرح موافقت اصولی حدود 20 اقامت گاه بوم گردي صادر شده است. 

 
برچسب ها 

 
- صنایع دستی 

 
- شهر تهران 

- میراث فرهنگی



زنان دهک پایین همدان با هدف حمایت شناسایی شوند

منبع: ایرناشماره خبر:  50  |  تاریخ: 1399/08/18

همدان-ایرنا- مدیرکل امور بانوان و خانواده استانداري همدان گفت: زنان دهک هاي پایین و کارگران پسماند در این استان با
هدف حمایت از آنها باید شناسایی و شناسنامه دار شوند.

همدان-ایرنا- مدیرکل امور بانوان و خانواده استانداري
همدان گفت: زنان دهک هاي پایین و کارگران پسماند در
این استان با هدف حمایت از آنها باید شناسایی و

 
شناسنامه دار شوند. 

ربیعه علیمحمدي روز یکشنبه در نشست بررسی وضعیت
زنان زباله گرد با تاکید بر توجه به زنان دهک هاي پایین
جامعه توسط دستگاه هاي مسوول افزود: با توجه به اهمیت
و جایگاه زن در خانواده و جامعه اسلامی و رسیدگی به

 
زنان سرپرست خانوار باید شرایط زندگی آنها بررسی شود. 

وي اظهار داشت: شناسایی این افراد و شناسنامه دار کردن کارگران پسماند و ایجاد بانک اطلاعاتی توسط شهرداري همدان صورت

 
گیرد. 

مدیرکل امور بانوان و خانواده استانداري همدان گفت: تمامی دستگاه ها پس از رویت و شناسایی این افراد بنا به شرایط هر فرد، وي را

 
به نهادهاي حمایتی معرفی کنند. 

وي با بیان اینکه افراد معتاد، معلول بهزیستی، زنان سرپرست خانوار به کمیته امداد و افراد جویاي کار به جهاد دانشگاهی براي حضور
در طرح مشاغل خانگی معرفی شوند ادامه داد: افراد معرفی شده به جهاد دانشگاهی براي اشتغال در طرح هاي زود بازده متمرکز

 
شوند. 

 
علیمحمدي گفت: گشت هاي بازرسی، فرمانداري ها، نیروي انتظامی و بسیج محلات در این طرح همکاري لازم را داشته باشند. 

وي اظهار داشت: همچنین سازمان صدا وسیما و شبکه هاي اطلاع رسانی قبل از حصول اطمینان از وضعیت این افراد و معرفی به
سازمانهاي مربوطه از نشر اخبار و مصاحبه به منظور جلوگیري از خدشه دار شدن شخصیت فرد و افکار عمومی و استفاده از افراد

 
سودجو امتناع کنند. 

 
برچسب ها 

- شهرداري همدان 



 
- سلامت زنان 

 
- همدان 

 
- استانداري همدان 

 
- کمیته امداد امام خمینی 

- بانوان



حدود 47میلیارد ریال تسهیلات کرونا به اصناف سیستان و بلوچستان پرداخت

شد

منبع: تسنیمشماره خبر:  51  |  تاریخ: 1399/08/18

گروه استان ها ــ رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت سیستان و بلوچستان گفت: 46میلیارد و 990میلیون ریال تسهیلات
به صنف هاي آسیب دیده ناشی از کرونا در این استان تا پایان مهر سال جاري پرداخت شده است.

گروه استان ها ــ رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت
سیستان و بلوچستان گفت: 46میلیارد و 990میلیون ریال
تسهیلات به صنف هاي آسیب دیده ناشی از کرونا در این
استان تا پایان مهر سال جاري پرداخت شده است. - اخبار

 
استانها - 

به گزارش خبرگزاري تسنیم از زاهدان، به نقل از روابط
عمومی سازمان صنعت، معدن و تجارت سیستان و
بلوچستان، داود شهرکی اظهار داشت: شیوع ویروس کرونا
در جهان باعث تعطیلی صنوف و مشاغل زیادي شده است

 
و در سیستان و بلوچستان هم به همین شکل برخی رسته هاي صنفی متضرر شدند. 

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت سیستان و بلوچستان افزود: مرکز امور اصناف و بازرگانان با اعلام لیست رسته هاي صنفی
مشمول دریافت تسهیلات حمایتی آسیب دیده از ویروس کرونا از مشاغل مذکور درخواست کردند تا براي نام نویسی به سامانه وزارت

 
کار، رفاه و امور اجتماعی مراجعه کنند. 

 
مشکل گرانی گوشت قرمز کشور توسط سیستان و بلوچستان قابل حل است 

 
فروش لباس دست دوم خلاف قانون مبارزه با قاچاق کالا و ارز/ شهرداري هاي سیستان و بلوچستان ورود کنند 

 
سیستان و بلوچستان| کمبودي در زمینه تأمین کالاهاي اساسی مردم وجود ندارد 

وي تصریح کرد: در این راستا تا پایان مهرماه به 450 واحد صنفی متقاضی تسهیلات کرونا پرداخت شده است که تسهیلات پرداختی
در زاهدان به مبلغ 23 میلیارد و 80 میلیون ریال، زابل 20 میلیارد و 890 میلیون ریال، خاش 540 میلیون ریال، ایرانشهر 120
میلیون ریال، زهک 340 میلیون ریال، هیرمند یک میلیارد و 840 میلیون ریال، مهرستان 60 میلیون ریال و شهرستان هامون 120

 
میلیون ریال بوده است. 

شهرکی بیان کرد: در مدت هفت ماهه سال جاري سه هزار و 207 پروانه کسب با ایجاد اشتغال هشت هزار و 18 نفر صادر شده است.
افزون بر 46 هزار و 489 واحد صنفی در رسته هاي تولیدي، خدمات فنی ــ توزیعی، خدماتی در قالب 162 اتحادیه صنفی در

سیستان و بلوچستان مشغول به فعالیت بوده و آمار اشتغال ایجادشده در بخش اصناف 116 هزار و 222 است.



امکان پوشش بیمه اي حتی بایک روز اشتغال در ماه

منبع: خبر فوريشماره خبر:  52  |  تاریخ: 1399/08/18

معاون توسعه و تعمیم بیمه سازمان تامین اجتماعی با اعلام جزییات تکمیل سوابق پرداخت حق بیمه به صورت اختیاري،
گفت: امکان پوشش بیمه اي حتی با یک روز اشتغال در ماه فراهم شده است.

معاون توسعه و تعمیم بیمه سازمان تامین اجتماعی با اعلام جزییات تکمیل سوابق پرداخت حق بیمه به صورت اختیاري، گفت:
امکان پوشش بیمه اي حتی با یک روز اشتغال در ماه فراهم شده است.



ایجاد 400 فرصت شغلی براي بهبود یافتگان از مواد مخدر در سبزوار

منبع: روزنامه قدسشماره خبر:  53  |  تاریخ: 1399/08/18

کار آفرین سبزواري موفق به ایجاد بیش از 400 فر صت شغلی براي بهبود یافتگان از مواد مخدر شده است.

کار آفرین سبزواري موفق به ایجاد بیش از 400 فر صت

 
شغلی براي بهبود یافتگان از مواد مخدر شده است. 

به گزارش قدس آنلاین، خیرآبادي ، مدیر کمپ ترك
اعتیاد روشنایی به زندگی سبزوار گفت: شغل من فروش
لوازم خانگی بود اما بعد از اعتیاد یکی از اعضاي خانواده ام
به مواد مخدر در سال 91 اقدام به راه اندازي کمپ ترك
اعتیاد کردم که خوشبختانه باعث بهبودي و نجات صدها

 
نفر از معتادان به مواد مخدر در سبزوار شده است. 

وي افزود: طبق نظر مشاوران و کارشناسان علت اصلی
بازگشت مجدد بهبود یافتگان به اعتیاد نبود شغل و بیکاري است به همین علت تصمیم گرفتم براي بهبود یافتگان شغل ایجاد کنم و

 
در این بین پرورش شترمرغ توجیه اقتصادي مناسبی داشت و مورد توجه بهبود یافتگان قرار گرفت. 

خیر آبادي با بیان اینکه از ابتداي ایجاد مزارع پرورش شترمرغ تاکنون براي بیش از 400 نفر با کمک هاي تسهیلاتی کمیته امداد و
بهزیستی شغل ایجاد شده است ، گفت: در حال حاضر 500 قطعه شترمرغ مولد و پرواري در 3 مزرعه پرورش شترمرغ این مجموعه

 
نگهداري می شود. 

وي گفت: در نظر داریم با کمک بخش خصوصی ظرفیت پرورش را تا 5 هزار قطعه شترمرغ برسانیم و براي حدود 100 بهبهود یافته
در طی سال آینده شغل ایجاد کنیم. منبع: صداوسیما



پر مصرف ها می توانند کم مصرف شوند

منبع: خبرگزاري برق آبشماره خبر:  54  |  تاریخ: 1399/08/18

مدیرعامل شرکت توزیع نیروي برق استان کهگیلویه و بویراحمد تاکیدکرد که اجراي طرح برق امُید در آینده نزدیک بدون
شک باعث رونق اشتغال و کارآفرینی خواهد شد. به گزارش روابط عمومی شرکت توزیع نیروي برق استان کهگیلویه و

بویراحمد، " داود راهزادي " در نشست با مدیرعامل بانک صادرات استان کهگیلویه و بویراحمد ...



اطلاعیه کارگاه آموزش مجازي هوش هیجانی

منبع: اخبار علمیشماره خبر:  55  |  تاریخ: 1399/08/18

دانشگاه ارومیه

 
 مدیریت فناوري، کارآفرینی و ارتباط با جامعه دانشگاه ارومیه برگزار می کند 

 
کارگاه آموزش مجازي هوش هیجانی 

 
مدرس دوره : 

 
دکتر سیدجعفر زنوزي عضو هیات علمی دانشگاه ارومیه 

 
و ابراهیم محبوبی 

 
به همراه گواهی شرکت در کارگاه آموزش مجازي 

 
علاقه مندان می توانند جهت ثبت نام کارگاه مجازي دیجیتال مارکتینگ به سایت زیر مراجعه نمایند : 

 
 / http://urmiaac.bilimyolu.ir



 
هزینه شرکت در دوره و اخذ گواهی براي دانشجویان دانشگاه ارومیه: 10 هزار تومان 

 
براي سایر شرکت کنندگان با اخذ گواهی: 25 هزار تومان 

 
جهت کسب اطلاعات بیشتر با دفتر کارآفرینی دانشگاه ارومیه تماس حاصل نمایید. 

 
 044-32759272



گام هاي معاونت سرمایه انسانی در مسیر خدمت رسانی به ایثارگران صنعت

نفت

منبع: شاناشماره خبر:  56  |  تاریخ: 1399/08/18

معاونت توسعه مدیریت و سرمایه انسانی وزارت نفت از
ابتداي سال تاکنون، اقدام هایی را با هدف افزایش سطح
رضایتمندي ایثارگران صنعت نفت پیگیري و اجرا کرده

 
است. 

به گزارش شانا، معاونت توسعه مدیریت و سرمایه انسانی
وزارت نفت در این زمینه با هماهنگی دیوان محاسبات،
برگشت مبالغ کسر ساعات کار (اضافه کار) ایاب و ذهاب و
حق الزحمه بهره وري مشمولان حالت اشتغال را امکان
پذیر و کسر نکردن سه درصد از مستمري/ مقرري در

 
بازنشستگی پیش از موعد جانبازان و فرزندان شهدا را محقق کرده است. 

این معاونت بر مبناي مفاد بند (ر) ماده (88) قانون برنامه ششم توسعه، معافیت پرداخت کسور بازنشستگی رزمندگان را در دستور کار
قرار داد و با اتکا به مفاد جزء (6) بند (ث) این ماده قانونی نیز اعمال یک مقطع تحصیلی بالاتر رزمندگان را اجرایی کرد. پرداخت فوق
العاده ایثارگري و پرداخت آن به جانبازان حالت اشتغال و بهره مندي عائله تحت تکفل جانبازان حالت اشتغال فوت شده از حقوق

 
حالت اشتغال نیز بر اساس ماده (51) و ماده (55) قانون جامع خدمات رسانی به ایثارگران در سال 99 محقق شده است. 

معاونت توسعه مدیریت و سرمایه انسانی وزارت نفت در گام بعدي، پرداخت 100 درصدي هزینه درمان ایثارگران و 100 درصد هزینه
درمان دندان پزشکی ناشی از جانبازي را عملیاتی و آراي کمیسیون ماده (16) رسیدگی به شکایات ایثارگران و نیز آراي دیوان عدالت

 
اداري در این باره را اجرا کرده است. 

تعدیل مدرك تحصیلی ایثارگران داراي مرخصی تحصیلی و مشمولین حالت اشتغال، پرداخت فوق العاده ایثارگري براي سال هاي
1397 و 1398، عدم استرداد مبالغ پاداش سنوات خدمت در بازگشت به کار ایثارگران، پرداخت فوق العاده ایثارگري ماده (51) قانون
جامع خدمات رسانی به ایثارگران براي سال هاي 1392 لغایت 1396 و تعیین مستمري مشمولان حالت اشتغال بر اساس آخرین

حقوق و مزایاي مشمولان کشوري از دیگر اقدام هاي انجام شده در این مسیر به شمار می رود.



حمایت 500 میلیاردي بانک کشاورزي از راه اندازي مجتمع کلان تولید

خوراك دام،طیور و آبزیان در استان خراسان جنوبی

منبع: آریا نیوزشماره خبر:  57  |  تاریخ: 1399/08/18

خبرگزاري آریا - در40کیلومتري مرکز استان خراسان
جنوبی و در حومه شهرستان سربیشه ، یکی از بزرگترین
مجتمع هاي تولید خوراك دام،طیور و آبزیان شرق کشور
قرار دارد که با حمایت و مشارکت 500 میلیارد ریالی بانک
کشاورزي راه اندازي شده و با ایجاد اشتغال براي 95 نفر به
صورت مستقیم و2000 نفربه صورت غیر مستقیم، 6 سال
است که نقش مهمی در توسعه پایدارو رونق اقتصادي این

 
منطقه ایفا می کند. 

به گزارش خبرگزاري آریا ، در بازدید از مجتمع تولید
خوراك دام و طیور ستاره کیان بیرجند ،منظره چشم نواز 40هزار متر مربعی ،کارخانه و زمین این مجتمع که با استفاده از تسهیلات
بانک کشاورزي به سیستم برترین تکنولوژي هاي روز دنیا مجهز شده است و بخش وسیعی از خوراك صنعت در داخل و خارج کشور

 
را تامین می کند ، نظر هر بیننده اي را به خود جلب می کند. 

سید علی خیریه ،مدیر مجتمع تولید خوراك دام و طیور ستاره کیان بیرجند ، با تاکید بر حمایت 500 میلیارد ریالی بانک کشاورزي و
همراهی بانک با این مجموعه در طول 6 سال فعالیت خود ، به عناوین وموفقیت هاي مهم دیگر این مجموعه اشاره می کند و می
گوید: با پشتیبانی بانک کشاورزي و به همت مدیر و کارکنان کوشا و کارآفرین این مجتمع ، کارنامه موفق فعالیت هاي این مجموعه
به ثبت رسیده است . از جمله این موفقیت ها می توان :به واحد برتر استانی در سال 1393،کارآفرین برتر ملی در بخش کشاورزي

 
سال1394 ، واحد نمونه صنایع تبدیلی و تکمیلی استانی سال 1394و صادرکننده برتر استانی سال 1395 اشاره کرد. 

وي در ادامه افزود: در حال حاضر با حمایت بانک کشاورزي زنجیره تولید محصولات خوراك دام و طیور کامل شده و این مجتمع با
تولید سویاي پر چرب که یکی از راهکارهاي تامیـن انرژي در جیره ها ست اقدامی نو و ابتکاري جدید را در صنعت خوراك دام و

 
طیور کشور بنا نهاده است. 

مدیر ستاره کیان بیرجند گفت: از آنجا که اصلی ترین هزینه تولید گوشت و تخم مرغ مربوط به خوراك مصرفی آنهاست و با توجه به
حذف تدریجی یارانه حامل هاي انرژي و افزایش قیمت سایر مؤلفه هاي تولید، استفاده از دان صنعتی با کیفیت مطلوب و استاندارد
می تواند در کاهش هزینه هاي تولید نقش موثري را ایفا کند. همچنین قدرت ذخیره سازي بیش از 40 هزار تن مواد اولیه،تولید
114هزارتن خوراك آماده طیور به شکل پلت و 6 هزار تن خوراك دام،تولید 50 تن خوراك درساعت ازدیگرویژگی هاي این مجتمع

 
است. 

وي در پایان گفت: بانک کشاورزي با اعطاي تسهیلات از ابتداي مرحله ساخت ، تجهیز ماشین آلات و فراهم کردن سرمایه درگردش

 
این مجتمع، نقش قابل توجهی در اشتغال و تامین سلامت غذایی کشور ایفا کرده است. 

<--



پروژه انتقال آب خلیج فارس گامی بلند در توسعه ایران اسلامی

منبع: آریا نیوزشماره خبر:  58  |  تاریخ: 1399/08/18

خبرگزاري آریا - در برهه حساس کنونی کشور آنچه
فعالیت یک بانک یا بنگاه اقتصادي را پررنگ جلوه می دهد
علاوه بر انجام وظایف ذاتی و سازمانی ، رویکرد ویژه اي
است که آن بنگاه فارغ از هزینه فایده هاي معمول و صرفا
با نگاه انجام امور عام المنفعه براي طیف وسیعی از اعضاي
جامعه انجام می دهد. بانک تجارت از جمله بانکهاي مطرح
کشور است که همواره در آزمون عمل به مسئولیت هاي
اجتماعی سربلند بیرون آمده است. مشارکت در اجراي

 
پروژه انتقال آب خلیج فارس یکی از این دست اقدامات به شمار می رود. 

به گزارش خبرگزاري آریا به نقل از روابط عمومی بانک تجارت، به بهانه افتتاح فاز اول این پروژه که اخیرا توسط رییس جمهور انجام

 
شد با رضا دولت آبادي مدیر عامل بانک تجارت در این باره گفت وگو کردیم: 

 
- از چگونگی آغاز همکاري این بانک با پروژه انتقال آب خلیج فارس بگویید 

به خاطر دارم وقتی مشارکت در پروژه انتقال آب خلیج فارس به بانک تجارت پیشنهاد شد موضوع را در اولین جلسه هیات مدیره
مطرح کردیم. شاید این پروژه یکی از معدود پروژه هایی بود که پس از طرح موضوع، با مشارکت و تعامل حداکثري هیات مدیره به
تصویب رسید و مقدمات اجرایی آن به سرعت آغاز و بانک تجارت عاملیت تامین بخشی از منابع این پروژه شامل 186 میلیون یورو

 
منابع ارزي و 1860 میلیارد ریال منابع ریالی را عهده دار شد. 

لازم به یادآوري است که بانک تجارت به عنوان بانکی حرفه اي، متخصص و با سابقه در حمایت از بخش هاي مختلف اقتصادي کشور

 
همواره سعی دارد با تخصیص بهینه و هدفمند منابع صندوق توسعه ملی ، واسطه مناسبی براي دستیابی به اهداف این صندوق باشد. 
در همین راستا این بانک هم اکنون علاوه بر این پروژه در حوزه نفت و پتروشیمی شامل شرکت هاي پتروشیمی دهلران سپهر، آرین
شیمی، کشتیرانی جمهوري اسلامی ایران، مهندسی و ساختمان صنایع نفت، توسعه نفت و گاز صباي کنگان، آرد سفید اکبري و

 
شیشه و فلوت کاویان و پروژه هاي دیگر را نیز از محل مصوبات صندوق توسعه ملی تامین مالی کرده است. 

این بانک در سال جاري که از سوي مقام معظم رهبري به سال جهش تولید نامگذاري شده است همچنان آمادگی دارد در راستاي
تحقق بیش از پیش اقتصاد مقاومتی و حمایت از تولید کنندگان داخلی ، شرایط لازم براي اعطاي تسهیلات بیشتر به صنایع مختلف

 
را فراهم کرده و در اشتغال زایی براي هموطنان نقشی فعال را ایفا کند. 

 
- چه عواملی مدیران ارشد بانک را براي پیگیري اجراي این پروژه ترغیب کرد؟ 

بانک تجارت به عنوان یک بانک حرفه اي که ورود به پنجمین دهه از خدمتگزاري خود را تجربه می کند وظایف مختلفی را در تامین
خدمات بانکی مورد نیاز مشتریان، حمایت از فعالان اقتصادي در بخش هاي مختلف و در نهایت تامین منافع سهامداران خود بر عهده

 
دارد. 

مسلما همه اقدامات انجام شده نیز باید در همین راستا قرار گیرد. در کنار این وظایف ذاتی، بانک تجارت وظیفه بزرگ دیگري را در

 
قبال جامعه و هموطنان عزیزمان در جاي جاي کشور دارد که در اصطلاح عامه از آن به عنوان مسئولیت اجتماعی یاد می شود. 



یکی از افتخارات بانک در چهل سال گذشته ایفاي نقش فعال در حوزه مسئولیت هاي اجتماعی است که انجام این وظیفه در بخش
هاي مختلفی همچون مشارکت در آزادسازي زندانیان جرایم غیر عمد، احداث مدرسه، حمام و خانه بهداشت در مناطق محروم،
حفاظت از محیط زیست، اعطاي تسهیلات به معرفی شدگان کمیته امداد امام خمینی و سازمان بهزیستی، همکاري با برنامه جهانی

 
غذا و... مورد توجه قرار گرفته است. 

حضور و مشارکت بانک در اجراي پروژه انتقال آب خلیج فارس نیز با همین دیدگاه انجام شد و امیدواریم ثمرات آن شکوفایی بیش از

 
پیش اقتصاد در استانهاي برخوردار از این طرح را فراهم کند. 

 
-مسلما اجراي چنین پروژه هایی با مشکلات زیادي همراه است. بانک چگونه بر این مشکلات فائق آمد؟ 

همانطور که اشاره کردید اجراي پروژه هاي بزرگ مانند این پروژه مشکلات بزرگی را نیز به دنبال دارد لیکن فکر کردن به تاثیرات
مثبت اجراي این دست پروژه ها و نتایج آن که تامین آب شرب بخش قابل توجهی از مردم و صنایع استانهاي هرمزگان، یزد و کرمان

 
است باعث می شود که تلاشها براي برطرف کردن مشکلات پیش رو دو چندان شود. 

بانک تجارت با اشراف کامل و عزمی بلند براي اجراي این پروژه وارد عمل شد و مشکلات موجود در وهله اول به لطف خداوند و در

 
مرحله بعد با پشتکار و همت همکارانم در بانک تجارت یکی پس از دیگري مرتفع شد. 

 
- اکنون که فاز اول این پروژه به بهره برداري رسیده چه احساسی دارید؟ 

مسلما به سر انجام رسیدن نتیجه ماه ها تلاش دست اندرکاران اجراي یک پروژه بزرگ همواره با احساسی خوشایند همراه بوده و

 
گامی بلند براي تحقق رونق و جهش تولید از رویکردهاي موکد مقام معظم رهبري به شمار می رود. 

به فرموده ایشان کشور ما در حال سپري کردن دوران اقتصاد مقاومتی است. در شرایطی که ایران عزیز از هر سو آماج تهدیدها و

 
تحریم هاي مختلف بین المللی است اجراي چنین پروژه هایی را می توان نمونه اي بارز از اقتصاد مقاومتی دانست . 

بدون شک بنده و همکارانم در بانک تجارت از این که توانسته ایم سهم کوچکی را در اجرایی شدن این پروژه مهم داشته باشیم
خداوند منان را شاکریم و به شادي هموطنانمان در استانهاي دخیل در این پروژه خرسندیم.



35 پروژه نیمه تمام خراسان شمالی به بخش خصوصی واگذار خواهد شد

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  59  |  تاریخ: 1399/08/18

بجنورد- معاون اقتصادي استاندار خراسان شمالی با تاکید بر اینکه 35 پروژه نیمه تمام استان باید به بخش خصوصی واگذار
شود، گفت: اطلاع رسانی دقیق باید در این حوزه انجام شود.

بجنورد- معاون اقتصادي استاندار خراسان شمالی با تاکید
بر اینکه 35 پروژه نیمه تمام استان باید به بخش خصوصی
واگذار شود، گفت: اطلاع رسانی دقیق باید در این حوزه

 
انجام شود. 

به گزارش خبرنگار مهر، محمود قنبري صبح امروز در
شوراي گفتگوي دولت و بخش خصوصی خراسان شمالی
که در سالن جلسات استانداري برگزار شد، اظهار کرد: 35
پروژه اصلی نیمه تمام در استان باید به بخش خصوصی

 
واگذار شود. 

معاون هماهنگی امور اقتصادي استاندار خراسان شمالی ادامه داد: در این مسیر باید اطلاع رسانی هاي دقیق و درستی انجام شود زیرا

 
این موضوع یک فرصت فوق العاده از سوي دولت براي بخش خصوصی است. 

وي افزود: سازمان مدیریت و برنامه ریزي استان و سپس دستگاه هاي اجرایی موظف هستند تا این پروژه هاي نیمه تمام را با واگذاري

 
به بخش خصوصی به سرانجام برسانند. 

قنبري از بخش خصوصی به عنوان عامل مؤثر در تولید ثروت و اشتغال یاد کرد و گفت: بخش دولتی نیز پشتیبانی بخش خصوصی

 
خواهد بود. 

معاون هماهنگی امور اقتصادي استاندار خراسان شمالی تصریح کرد: باید تولید ثروت توسط بخش خصوصی، سرمایه گذاران،

 
تولیدکنندگان و صادرکنندگان محقق شده تا از این طریق معضل بیکاري نیز حل شود. 

وي به وضعیت مطلوب بازار و قیمت کالاهاي اساسی در روزهاي اخیر اشاره کرد و گفت: در بخش قیمت کالاهاي اساسی از جمله

 
مرغ، نان، شکر و … با همت دستگاه هاي اجرایی و نظارتی کنترل خوبی را شاهد بودیم. 

قنبري در انتها بیان کرد: در روزهاي اخیر خوشبختانه نیاز مرغ استان تأمین شده و مرغ از سایر استان هاي همجوار وارد نشد.



مجمع خیران میراث فرهنگی در منطقه سیستان باید ایجاد شود

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  60  |  تاریخ: 1399/08/18

نماینده مردم شهرستان هاي زابل، زهک، هیرمند، نیمروز و هامون در مجلس شوراي اسلامی گفت: مجمع خیران میراث
فرهنگی در منطقه سیستان باید ایجاد شود.

به گزارش خبرنگار گروه استان هاي باشگاه خبرنگاران
جوان از زاهدان ،دهمرده نماینده مردم شهرستان هاي
زابل، زهک، هیرمند، نیمروز و هامون در مجلس شوراي
اسلامی گفت: با توجه به ظرفیت هاي شمال سیستان و
بلوچستان در زمینه آثار تاریخی و فرهنگی و به منظور
بهره مندي بیشتر از این ظرفیت ها مجمع خیران میراث

 
فرهنگی در منطقه سیستان باید ایجاد شود. 

دهمرده در حاشیه نشست با مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی سیستان و بلوچستان و شماري از مدیران ادارات
میراث فرهنگی منطقه سیستان در گفتگو با خبرنگار ایرنا اظهارداشت: یکی از ظرفیت هاي مهمی این استان میراث فرهنگی و

 
گردشگري آن بوده که متاسفانه تا کنون از این ظرفیت ها در جهت ایجاد درامد و اشتغال بخوبی استفاده نشده است. 

او تصریح کرد: در دوره قبل و فعلی مجلس همانند گروه خیران مدرسه ساز پیشنهاد مجمع خیرین میراث فرهنگی در منطقه

 
سیستان داده شده و این الگو براي اولین بار در این منطقه ارائه شده است. 

نماینده مردم حوزه انتخابیه زابل گفت: ظرفیت هاي میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی سیستان وبلوچستان باید به ایران و
دنیا معرفی شود در حالیکه اعداد بودجه اي دولت براي آن مقدور نیست و با ایجاد مجمع خیران میراث فرهنگی 50 درصد از سوي

 
خیران و 50 درصد از سوي دولت عقب ماندگی ها را برطرف می کند. 

او تاکید کرد: ثبت جهانی آس باد ها باعث اثبات منطقه سیستان به عنوان انبار غله آسیا می شود و این خود زمینه جذب گردشگر را

 
از سراسر کشور فراهم می کند. 

دهمرده از بخش خصوصی و خیران خواست تا به مجمع خیران میراث فرهنگی منطقه سیستان بپیوندند تا از این طریق بتوان ظرفیت
هاي گردشگري منطقه سیستان را شکوفا کرد. ناسب این مناطق را به گردشگران معرفی کرد.



مشکل پارس سوئیچ نیروي انسانی است/ورود دستگاه قضا به واگذاري شرکت

منبع: برق نیوزشماره خبر:  61  |  تاریخ: 1399/08/18

رئیس کل دادگستري استان زنجان گفت: اگر انحراف و اشکالی در فرایند واگذاري شرکت پارس سویچ زنجان مشاهده شود، با
قاطعیت ورود خواهیم کرد.

به گزارش برق نیوز، پارس سویچ یک گروه صنعتی تولید
کننده ملزومات شبکه انتقال و توزیع برق در ایران است که

 
در بخش مرکزي شهرستان زنجان واقع شده است. 

شرکت پارس سویچ در سال 1355 با همکاري شرکت هاي
ساتکاب، آلستوم فرانسه و با سرمایه گذاري سهامداران
خصوصی تاسیس شد، این شرکت اولین و بزرگترین
سازنده کلید ها و سکسیونر هاي فشار قوي و متوسط در

 
ایران است. 

 
شرکت پارس سویچ شامل دو کارخانه تولید محصولات فشار متوسط و قوي است. 

ABB سوئد، به فناوري ساخت محصولات فشار قوي و همچنین با همکاري شرکت آلستوم و ABB پارس سویچ با همکاري شرکت

 
Calor Emag آلمان به فناوري ساخت محصولات فشار متوسط دست یافته است. 

شرکت پارس سوئیچ تنها تولیدکننده کلید و سکسیونر هاي فشار متوسط و قوي کشور در زنجان، در مساحت حدود 50 هکتار در

 
منطقه جغرافیایی ارزشمندي واقع شده و یکی از بنیادي ترین شرکت ها در صنعت برق محسوب می شود. 

شهریورماه امسال بود که کارگران شرکت پارس سوئیچ زنجان به علت مسائل کارگري تجمع کردند و علت تجمع آن ها نیز آن بود که

 
کارگران معتقد بودند حقوق آن ها در این شرکت تضعیف شده است. 

 
مشکل پارس سوئیچ نیروي انسانی است 

ترس از تعدیل نیرو از سوي شرکت و عدم پرداخت برخی از تعهدات موجب شد که کارگران چند روز تحصن کرده و دست از کار

 
بکشند و در نهایت با پیگیري مسوؤلان به سرکار برگشتند. 

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان زنجان در همان بازه زمانی اعلام کرد: مشکل پارس سویچ نیروي انسانی و پیگیري این

 
موضوع نیز به عهده تامین اجتماعی و اداره کل کار و رفاه اجتماعی است. 

ناصر فغفوري با اشاره به اینکه پارس سوئیچ مشکلی در بحث تولید ندارد، اضافه کرد: اتفاقا این شرکت از بازار فروش خوبی نیز



 
برخوردار است، چرا که واردات محصولات مشابه ممنوع شده است. 

وي تصریح کرد: آنطور که بررسی کردیم، آنچه مورد نظر شرکت است این است که اگر اجازه واردات محصولات مشابه داده شود، باید

 
کاهش هزینه هاي تمام شده محصول را داشته باشند. 

فغفوري از ایجاد یک واحد در شهرك صنعتی اشراق توسط پارس سوئیچ نیز خبر داد و گفت: 100 درصد مجموعه متعلق به شرکت

 
پارس سوئیچ است و مسؤولان شرکت به دنبال این هستند که اجراي طرح هاي توسعه اي منتج به افزایش نیروي کار شود. 

 
وي افزود: در همین باره شرکت به سمت حوزه مونتاژ و سکسیونر رفته و قطعه سازي را در مجموعه پارس قطعه انجام خواهد داد. 

اما امروز با گذشت دو ماه دوباره کارگران پارس سوئیچ تجمع کرده و حرف از پایماشدن حقوق خود می زنند؛ برخی از کارگران می

 
گویند، با گذشت دو ماه از تجمع قبلی فعلا مشکلی از مشکلات حل نشده است. 

 
پیگیر حقوق کارگران پارس سوئیچ هستیم 

ریس کل دادگستري استان زنجان درباره این تجمع و نگرانی کارگران گفت: شرکت پارس سویچ زنجان به لحاظ نوع تولید و میزان
اشتغال که 450 کارگر به صورت مستقیم مشغول به کار هستند، از شرکت هاي مهم زنجان محسوب می شود و با توجه به اهمیت

 
موضوع در دستور کار ستاد اقتصاد مقاومتی دادگستري استان قرار گرفت. 

حجت الاسلام اسماعیل صادقی نیارکی گفت: حتی یکی از جلسات ستاد با موضوع بررسی مشکلات شرکت در محل شرکت برگزار شد
که از نزدیک هم، صحبت هاي کارگران شنیده شد و هم مدیران شرکت که در ادامه چندین جلسه جداگانه با این دو گروه برگزار شد.

وي با اشاره به اینکه دو موضوع موجب نگرانی کارگران این شرکت شده بود، یکی پرداخت همزمان بیمه با حقوق کارگران بود که با
پیگیري هاي انجام شده با سازمان تأمین اجتماعی این موضوع حل شد و موضوع دیگر واگذاري سهم 5.46 درصد شرکت به یک
شخص حقیقی بود که براساس مستندات شرکت این میزان واگذاري سهم در سال 91 از سوي بانک صنعت و معدن انجام شده قانونی

 
بوده و جاي نگرانی نیست. 

رئیس ستاد اقتصاد مقاومتی دادگستري استان زنجان تصریح کرد: دستگاه قضایی وظیفه خود می داند در راستاي حمایت از تولید و
اشتغال از واحد هاي تولیدي و کارگران حمایت کند و در این خصوص نیز در ادامه اگر انحراف و اشکالی در فرایند واگذاري شرکت

 
پارس سویچ زنجان مشاهده شود با قاطعیت ورود خواهیم کرد. 

صادقی نیارکی در ادامه خطاب به کارگران شرکت پارس سوئیچ، اظهارکرد: به فضاسازي ها و شایعات توجه نکنید، چرا که همین

 
شایعات و جوسازي ها می تواند در ادامه مشکلاتی براي شرکت به وجود بیاورد؛ بنابراین خویشتن داري کارگران امري ضروري است. 

 
حال با وجود قول هایی که مسؤولان داده اند، کارگران خواستار احقاق خود هستند. 

یکی از کارگران با اشاره به شرایط بد اقتصادي پیش آمده ناشی از کرونا گفت: با توجه به اینکه کارگران از اقشار ضعیف جامعه هستند
از مسؤولان می خواهیم در این باره فکري کرده و مشکلات را حل و فصل کنند.





آنچه ایسنا براي توسعه خراسان جنوبی انجام داده است

منبع: ایسناشماره خبر:  62  |  تاریخ: 1399/08/18

رئیس مجمع نمایندگان خراسان جنوبی در بازدید از جهاددانشگاهی استان، ضمن تقدیر از عملکرد خبرگزاري ایسنا در
راستاي حل معضلات و چالش هاي استان، از این خبرگزاري خواست در حوزه آموزش سواد رسانه اي در جامعه فعالیت کند.

 حسین خسروي اسفزار، امروز یکشنبه 18 آبان در بازدید

 
از خبرگزاري ایسنا اظهار کرد: مقدمه هر کاري معرفت است و تا در کاري معرفت پیدا نکنیم، نمی توانیم موفق باشیم. 

وي با بیان اینکه حضرت علی(ع) بر داشتن معرفت پیش از انجام هر کار تاکید دارند، افزود: جهاددانشگاهی معناي انجام کار جهادي

 
است. 

به گزارش ایسنا، نماینده مردم شهرستان هاي بیرجند، درمیان و خوسف در مجلس شوراي اسلامی با بیان اینکه مقام معظم رهبري
معناي جدیدي را از مدیریت جهادي ارائه کردند که باید در راستاي آن گام برداریم، تصریح کرد: کارهاي آموزشی و پژوهشی

 
جهاددانشگاهی، کاربردي و لازمه امروز جامعه است. 

خسروي با اشاره به اینکه رسانه زبان عمومی مردم است و امروز نمی توانیم اهمیت کار رسانه را انکار کنیم، اظهار کرد: رسانه می تواند

 
زبان گویاي مردم باشد و حتی گاهی از نمایندگان مجلس نیز بهتر می تواند سخن مردم را بیان کند. 

وي از خبرگزاري ایسنا خواست در حوزه آموزش سواد رسانه اي در جامعه فعالیت کنند چراکه اگر مردم سواد رسانه اي کامل داشتند

 
شاید فتنه 88 که چندین ماه طول کشید، اتفاق نمی افتاد. 

نماینده مردم شهرستان هاي بیرجند، درمیان و خوسف در مجلس شوراي اسلامی با بیان اینکه اجراي برنامه هایی چون مناظرات

 
دانشجویی که توسط جهاددانشگاهی هرساله برگزار می شود باید آسیب شناسی شود. 

خسروي ادامه داد: لازم است اخلاق در مناظرات دیده شود و همانگونه که امام علی(ع) فرمودند باید هدف از تضارب آرا و مناظره این



 
باشد که به یک راه حل برسیم که این امر حتما به نفع کشور است. 

وي با اشاره به فعالیت مرکز امام و انقلاب جهاددانشگاهی، افزود: باید به جوانانی که در سال هاي انقلاب حضور نداشتند، آرمان هاي

 
انقلاب و شخصیت امام خمینی(ره) را شناساند. 

نماینده مردم شهرستان هاي بیرجند، درمیان و خوسف در مجلس شوراي اسلامی بیان کرد: اکنون که فضاي مجازي تمام زندگی ها
را فراگرفته است، باید کتاب را معرفی کرده و براي کتابخوانی انگیزه ایجاد کنیم که این امر در قالب فعالیت هاي فرهنگی امکان پذیر

 
است. 

 
 

 
از آموزش هاي اثربخش تا پژوهش هاي کاربردي 

جلال الدین صادقی، رییس جهاددانشگاهی خراسان جنوبی، نیز در این بازدید اظهار کرد: جهاددانشگاهی مولود انقلاب است و افرادي

 
که در جهاددانشگاهی فعالیت می کنند، فرزندان انقلاب بوده و با تفکرات انقلابی همواره در مسیر انقلاب حرکت کرده اند. 

وي تصریح کرد: جهاددانشگاهی نهادي است فرهنگی، پژوهشی و آموزشی که تبدیل به بزرگترین شبکه پژوهش هاي کاربردي و

 
بزرگترین شبکه آموزش هاي تخصصی کوتاه مدت در کشور شده است. 

وي افزود: دانشجویان در قالب ساختارهاي مختلف در جهاددانشگاهی تربیت شده و تبدیل به افراد توانمندي براي جامعه می شوند که

 
در هیچ نهادي نمی توان این تشکیلات و ساختار را یافت. 

صادقی ادامه داد: جهاددانشگاهی به عنوان یک نهاد باید در راستاي سیاست هاي دولت پیش رود، اما در کلان این امر را ترسیم کرده
که همراه و هم قدم با نمایندگان مجلس و با بهره گیري از توان آنان فعالیت کند و باید این را اذعان داشت که آورده اي که از لحاظ

 
حمایت و پشتیبانی ها در حوزه مجلس در جهادانشگاهی اتفاق افتاده بسیار اثرگذار بوده است. 

وي با بیان اینکه همواره سعی داشته ایم با نمایندگان مجلس ارتباط گرفته و ارائه گزارش داشته باشیم، ادامه داد: خبرگزاري بین

 
المللی قرآن(ایکنا) نیز به عنوان خبرگزاري جهان اسلام همواره در راستاي ارائه فعالیت هاي نظام حرکت کرده است. 

رئیس جهاد دانشگاهی خراسان جنوبی از نیروي انسانی توانمند و متعهد خراسان جنوبی به عنوان یک مزیت نام برد و ادامه داد:



 
امیدواریم با بهره گیري از این نیروي انسانی آن گونه که شایسته است به اهداف خود برسیم. 

 
فعالیت در راستاي معرفی پتانسیل هاي استان 

سپیده قلندري اسفدن، مدیر اداره هنر و رسانه جهاددانشگاهی خراسان جنوبی و سردبیر خبرگزاري ایسنا نیز در این نشست اظهار
کرد: ایسنا با بدنه اي دانشجویی کار خود را آغاز کرد، مقام معظم رهبري در پیام خود به مناسبت تاسیس "ایسنا" که بعنوان اولین
خبر این خبرگزاري مخابره شد، خواستار انتشار اخبار خوب، مفید و امید بخش شدند که همین پیام بعد از گذشت 20 سال همچنان

 
سرلوحه کار تمام خبرنگاران این خبرگزاري است. 

وي ادامه داد: این خبرگزاري همچنان بدنه دانشجویی خود را حفظ کرده و با بهره گیري از شوق و پویایی جوانان دانشجو می کوشد

 
یاریگر نظام اسلامی از جمله دولت باشد. 

سردبیر ایسنا بیان کرد: یکی از وظایف ما رسانه ها بیان خدمات دولت است و ایسنا آمادگی دارد که خدمات انجام شده براي مردم در

 
خراسان جنوبی را در قالب تولیدات مختلف رسانه اي اطلاع رسانی کند. 

قلندري اظهار کرد: خبرگزاري ایسنا در طول سال هاي فعالیتش سعی در معرفی پتانسیل هاي منطقه اي داشته است؛ گزارش هاي
ایسنا در مورد پتانسیل هاي کشاورزي، معادن، مرز و دیگر ظرفیت هاي خراسان جنوبی همواره در راستاي معرفی این پتانسیل ها و

 
ارائه چهره توانمند از استان بوده است. 

سردبیر ایسنا بیان کرد: گزارش هاي ایسنا در مورد هاب منطقه اي شتر، مشکلات زرشک کاران و مشکلات مربوط به پرورش شتر و
همچنین مسائل حوزه سلامت از جمله تحریم هاي دارویی توانسته چشم مسئولان را به وجوه ناشناخته مشکلات باز کرده و گامی در

 
راستاي حل این مشکلات بردارد. 

قلندري اظهار کرد: خبرگزاري ایسنا آمادگی دارد باز هم با ارائه تحقیقی مشکلات و ریشه یابی بر معناي واقعیت و نه براساس گزافه

 
گویی و اغراق در راستاي حل مشکلات منطقه با ظرفیت هاي بومی گام بردارد. 

سردبیر ایسنا بیان کرد: این خبرگزاري در کنار فعالیت هاي رسانه اي به برگزاري دوره هاي آموزشی خبرنگاري نیز اهتمام ورزیده و
هرساله براي دانشجویان کلاس هایی را برگزار می کند؛ برگزاري کلاس هاي آموزشی و دوره هاي آموزش سواد رسانه براي مدیران نیز

 
از دیگر فعالیت هاست. 



 
 

حمید مرادي، معاون فرهنگی جهاددانشگاهی خراسان جنوبی گفت: در حوزه فرهنگی مراکزي همچون مرکز گردشگري دانشجویان
ایران، خبرگزاري دانشجویان ایران(ایسنا) و خبرگزاري بین المللی قرآن، مرکز امام و انقلاب، مرکز افکارسنجی، سازمان دانشجویان،
سازمان فعالیت هاي قرآنی، فرهنگسراي ابن حسام، دبیرخانه دائمی جشنواره شعر ابن حسام، نگارخانه ابن حسام و انتشارات

 
جهاددانشگاهی فعالیت می کنند که نقش بسزایی در ارتقاي فرهنگی جامع و بویژه قشر دانشجویی دارند. 

معاون فرهنگی جهاددانشگاهی خراسان جنوبی اظهار کرد: در خراسان جنوبی هشت کانون فعال در سازمان دانشجویان در زمینه هاي

 
مختلف از جمله گردشگري، آموزش، آسیب هاي اجتماعی، فرهنگ و هنر، ورزش و طبیعت، شعر و ادبیات فعالیت می کنند. 

 
شناسایی مشاغل مزیت دار 

مجتبی ابراهیمی، مدیر سازمان تجاري سازي فناوري و اشتغال جهاددانشگاهی خراسان جنوبی در این بازدید اظهار کرد: در حوزه

 
تجاري سازي فناوري و اشتغال جهاددانشگاهی فعالیت ها بیشتر متمرکز بر حوزه اشتغال است. 

وي با بیان اینکه در حوزه اشتغال سه طرح ملی در حال اجرا بوده و یا اجرایی شده است، افزود: طرح الگوي ملی توسعه مشاغل
خانگی در خراسان جنوبی به عنوان یکی از 9 استان پایلوت با هدف شناسایی مشاغل مزیت دار و بازاریابی در حال اجراست که وابسته

 
به تسهیلات نیست. 

معاون آموزشی جهاددانشگاهی خراسان جنوبی با بیان اینکه در این حوزه کسب و کارهایی شکل گرفتند که آماده ورود به بازار و
برندسازي هستند، تصریح کرد: بررسی وضعیت کلی استان، بررسی توانمندي ها و مزیت هاي منطقه اي استان، شناسایی مشاغل

 
خانگی مزیت دار از جمله مباحث مورد بررسی در این طرح بود. 

وي بیان کرد: کارفرما در این طرح، وزارت کار، رفاه و تامین اجتماعی و مجري طرح جهاددانشگاهی است؛ 20 هزار شغل در نتیجه

 
اجراي این طرح در کشور راه اندازي شده، حمایت و توسعه پیدا کردند. 

ابراهیمی با بیان اینکه سهم خراسان جنوبی 1500 نفر بود، اظهار کرد: حدودا 770 نفر آموزش دیده و توانمندسازي شده اند، آنان را

 
به بازار کار وصل کردیم و تولیداتشان را در فروشگاه هاي فیزیکی و مجازي ارائه کرده ایم. 



وي با اشاره به توانمندسازي زنان سرپرست خانوار در حوزه مشاغل خانگی، افزود: در این طرح، بر شکل گیري فعالیت هاي شبکه اي

 
تاکید شده است. 

 
وي ادامه داد: مزیت هایی در این طرح شناسایی و43 شغل احصا شد که 29 شغل مربوط به شهرستان بیرجند است. 

مدیر سازمان تجاري سازي فناوري و اشتغال جهاددانشگاهی خراسان جنوبی افزود: در فاز دوم طرح فرایند ثبت نام و اقدام عملیاتی
در سامانه مشاغل خانگی، ارزیابی و راستی آزمایی نیز انجام و در نهایت اتصال به بازار متقاضیان مشاغل خانگی به برندهاي ملی و

 
استانی اجرا شد. 

وي از ایجاد 3 شبکه پوشاك، عسل و حوله خبر داد و بیان کرد: شش برند تحت عناوین جاناي دهقان، برسومه، افرا، سارق، زالو

 
پروران شرق، باران در این طرح ثبت شد. 

ابراهیمی، انجام 33 هزار و 164 نفر ساعت آموزش، 226 ساعت مشاوره و 30 پیشران را از اقدامات انجام شده در طرح ملی توسعه

 
مشاغل خانگی عنوان کرد. 

وي با بیان اینکه در این طرح 34 مزیت شناسایی شد که پوشاك، حوله بافی، تکثیر و پرورش زالوي طبی، پارچه بافی، تولیدعسل،

 
گلیم بافی، جاحیم، قالی بافی، قلم زنی از جمله آن مزیت ها است. 

 
 

انتهاي پیام



ایجاد سیکل ترکیبی نیروگاه برق علی آباد کتول منافع استانی و ملی را به

همراه دارد

منبع: سلامتشماره خبر:  63  |  تاریخ: 1399/08/18

استاندار گلستان اظهار کرد: ایجاد سیکل ترکیبی در نیروگاه برق علی آباد کتول بازدهی این نیروگاه را از 40 درصد به 60

 
درصد و تولید برق آن را از هزار مگاوات به 1500 مگاوات ارتقا خواهد داد و منافع استانی و ملی را به همراه دارد. 

به گزارش گروه استان هاي خبرگزاري سلامت به نقل از  پایگاه اطلاع رسانی وزارت کشور، هادي حق شناس در جلسه شوراي اداري
شهرستان علی آباد کتول با حضور  نوروزي نماینده مردم این شهرستان، امام جمعه, فرماندار و دیگر مدیران این شهرستان و تعدادي
از مدیران استانی تصریح کرد: علیآباد یکی از زیباترین شهرهاي استان و کشور است و قابلیتهاي بسیاري در عرصه گردشگري و

 
طبیعت گردي دارد و باید تلاش کنیم این توانمندي ها را در سطح ملی و بین المللی معرفی کنیم. 

وي افزود: وظیفه ما با همراهی نمایندگان ارتقا زیرساخت ها و اجراي پروژه ها با استفاده از مزیت هاي نسبی استان است و در راستاي

 
توسعه استان 10 پروژه اساسی را دنبال می کنیم. 

حق شناس گفت: علی آباد کتول به لحاظ تعداد واحدهاي صنعتی و تسهیلات دریافتی در رتبه چهارم شهرستان هاي استان قرار دارد

 
ك باید با ارتقا این جایگاه با توجه به توانمندي هاي موجود وضعیت اشتغال پایدار در شهرستان را فراهم کنیم. 

وي ادامه داد: وظیفه ما در حوزه مسوولیت خدمت به مردم است و اگر چنانچه قادر به حل مشکلات آنان نیستیم حداقل باید شنونده

 
هاي خوبی براي آلام آنان باشیم و آنها را بخوبی درك کنیم و همدردي لازم را انجام دهیم. 

حق شناس تصریح کرد: معرفی ظرفیت هاي گردشگري و جاذبه هاي سرمایه گذاري زمینه رونق اقتصادي شهرستان را به همراه دارد.

استاندار گلستان یادآور شد: علی رغم تکانه هاي شدید وارد آمده به اقتصاد کشور خوشبختانه استکبار جهانی به دلیل بنیه قوي

 
اقتصاد کشور نتوانست رویاهاي خود را محقق کند. 

 حق شناس پیش از جلسه شوراي اداري با حضور در گلزار شهدا و قرائت فاتحه به مقا شامخ این عزیزان اداي احترام کرد و همچنین
پس از این جلسه از واحدهاي تولیدي در شهرك صنعتی علی آباد کتول بازدید کرد.



راه اندازي 7 دوره آموزشی کوتاه مدت علمی کاربردي تصویب شد

منبع: بازار کارشماره خبر:  64  |  تاریخ: 1399/08/18

معاون آموزشی دانشگاه جامع علمی کاربردي از تصویب راه اندازي 7 دوره آموزش هاي عالی کوتاه مدت علمی کاربردي خبر
داد.

معاون آموزشی دانشگاه جامع علمی کاربردي از تصویب راه اندازي 7 دوره آموزش هاي عالی کوتاه مدت علمی کاربردي خبر

 
داد. 

به گزارش بازارکار به نقل از دانشگاه جامع علمی کاربردي، با حضور مختار جلالی جواران معاون آموزشی دانشگاه جامع علمی
کاربردي، جمعی از مدیران ستادي این دانشگاه، سی و نهمین کارگروه آموزش هاي عالی کوتاه مدت علمی کاربردي کارگروه برگزار

 
شد. 

معاون آموزشی دانشگاه جامع علمی کاربردي گفت: این جلسه به عنوان اولین نشست رسمی کارگروه آموزش هاي عالی کوتاه مدت
علمی کاربردي پس از تشکیل دفتر آموزش هاي کوتاه مدت در دانشگاه است که طی آن، با 7 عنوان دوره کوتاه مدت تقاضا شده

 
توسط متقاضیان موافقت شد. 

وي افزود: دوره هاي آموزش عالی کوتاه مدت دانشگاه جامع علمی کاربردي، رکن دوم و تکمیلی آموزش هاي بلند مدت مهارتی تلقی
می شوند که با همت واحدهاي استانی و مراکز آموزش عالی علمی کاربردي، بیش از پیش توسعه خواهد یافت و در خصوص افزایش

 
مهارت، دانش و بینش مهارت جویان و متقاضیان اشتغال گام برداشته خواهد شد. 

جلالی جواران افزود: در این نشست با اجراي دوره هاي کوتاه مدت غواصی امداد و نجات، عکاسی عمومی، کاربري نرم افزار بیمه،
مددکاري سوء مصرف مواد، مددیاري روانی در بلایا، کنترل ایمنی و بهداشت تجهیزات آشپزخانه و نرم افزار safe، به ترتیب توسط
استان هاي قزوین، یزد، هرمزگان، تهران، خراسان رضوي، مرکزي، براساس موافقت استان هاي مذکور و در چارچوب ضوابط و مقررات

دانشگاه موافقت به عمل آورد.



احیاء 819 واحد صنعتی و ایجاد 27 هزار شغل در سال جاري با همکاري ویژه

قوه قضائیه

منبع: بازار کارشماره خبر:  65  |  تاریخ: 1399/08/18

اصغر مصاحب با بیان این که در سال جاري 819 واحد صنعتی فعالیت خود را از سر گرفته اند، نقش قوه قضائیه در ستاد
تسهیل و رفع موانع تولید و صدور بخشنامه هاي مربوط به عدم تعطیلی واحد هاي بدهکار را راهگشا توصیف کرد.

اصغر مصاحب با بیان این که در سال جاري 819 واحد صنعتی فعالیت خود را از سر گرفته اند، نقش قوه قضائیه در ستاد

 
تسهیل و رفع موانع تولید و صدور بخشنامه هاي مربوط به عدم تعطیلی واحد هاي بدهکار را راهگشا توصیف کرد. 

به گزارش بازارکار، عضو هیأت مدیره و سرپرست سازمان صنایع کوچک و شهرك هاي صنعتی ایران با بیان این که در سال جاري
819 واحد صنعتی فعالیت خود را از سر گرفته اند، نقش قوه قضائیه در ستاد تسهیل و رفع موانع تولید و صدور بخشنامه هاي مربوط

 
به عدم تعطیلی واحد هاي بدهکار را راهگشا توصیف کرد. 

اصغر مصاحب در گفت وگو با خبرگزاري میزان درباره راه اندازي واحد هاي تولیدي و صنعتی گفت: طبق برنامه وزارت صنعت، معدن
و تجارت و بر اساس شناسایی که از واحد هاي غیرفعال در داخل شهرك ها و نواحی صنعتی صورت گرفته، راه اندازي مجدد یک هزار

 
و 500 واحد تا پایان سال جاري در دستور کار قرار گرفته است. 

وي تعداد واحد هاي غیرفعال یک دهه گذشته در سطح کشور را 9 هزار واحد عنوان کرد و افزود: بخشی از این واحد ها به دلایل
مختلف امکان برگشت به چرخه تولید را نداشتند که با حذف آن ها حدود هشت هزار واحد تولیدي در سطح کشور شناسایی و هدف
گذاري شده است و این سازمان تلاش می کند تا با بهره گیري از ظرفیت هاي مختلف مانند کلینیک هاي مشاوره و عارضه یابی،

 
نسبت به راه اندازي دوباره این واحد ها اقدامات لازم را انجام دهد. 

عضو هیأت مدیره و سرپرست سازمان صنایع کوچک و شهرك هاي صنعتی ایران اضافه کرد: علی رغم این که در برنامه براي یک هزار
و 500 واحد صنعتی هدف گذاري شده است، اما در آخرین نشست ستاد تسهیل و رفع موانع تولید کشور مقرر شد در صورت توان

 
این تعداد را به 2 هزار واحد برسانیم. 

به گفته مصاحب، تا امروز تعداد 819 واحد فعالیت خود را از سر گرفته و به چرخه تولید برگشته است که باعث ایجاد اشتغال براي

 
27 هزار نفر شده است. 

وي مهم ترین دلایل غیرفعال شدن این واحدها را تأمین منابع مالی عنوان کرد و ادامه داد: ما در سازمان صنایع کوچک و شهرك
هاي صنعتی ایران سعی کرده ایم با شناسایی موانعی که باعث تعطیلی این واحدها شده است، آن ها را مرتفع کنیم. به عنوان مثال، با
بهره مندي واحدهاي صنعتی کوچک و متوسط از مدیریت زنجیره تأمین، پذیرش واحدها در فرابورس و معرفی آن ها براي استفاده از

 
تسهیلات، نیاز مالی آن ها را برطرف می کنیم. 

عضو هیأت مدیره و سرپرست سازمان صنایع کوچک و شهرك هاي صنعتی ایران توسعه بازار محصولات را یکی دیگر از اقدامات این
سازمان در حمایت و راه اندازي واحد هاي صنعتی غیرفعال عنوان و خاطرنشان کرد: خوشبختانه درخصوص توسعه بازار محصولات
تولیدي، وضعیت بازار داخلی خوب است، اما در بازار هاي بین المللی علی رغم عملکرد خوب صنایع کوچک و متوسط در حوزه



صادرات، اما هنوز به نقطه ایده آل نرسیده ایم؛ البته این سازمان تلاش کرده است تا با تشکیل کنسرسیوم و شرکت هاي مدیریت

 
صادرات، زمینه را براي فعالیت بیشتر در بازار هاي جهانی فراهم نماید. 

به گفته مصاحب، مشکلات بازسازي و نوسازي تجهیزات، تأمین ماشین آلات، اختلاف بین شرکاء و مسائل مالیاتی و حقوقی از دیگر

 
دلایل تعطیلی واحدهاي صنعتی و تولیدي بوده است. 

وي در ادامه با اشاره به حمایت و کمک هاي قوه قضائیه در راه اندازي دوباره واحدهاي صنعتی غیرفعال تصریح کرد: مشارکت ویژه
قوه قضائیه هم در جلسات ستاد تسهیل و رفع موانع تولید و هم صدور بخشنامه هاي مربوط به عدم تعطیلی واحدهاي بدهکار بسیار

 
راهگشا بوده است و امیدواریم با تعاملی که بین قواي سه گانه کشور به وجود می آید، بتوانیم به تولید کشور کمک کنیم. 

عضو هیأت مدیره و سرپرست سازمان صنایع کوچک و شهرك هاي صنعتی ایران با بیان این که رشد اقتصادي منوط به رشد تولید
است، به حمیت دستگاه هاي اجرایی، پشتیبانی قوه قضائیه و همراهی مجلس شوراي اسلامی اشاره و نسبت به ایجاد تغییرات مثبت

در زمینه تولید و رشد اقتصادي کشور ابراز امیدواري کرد.



قرارداد توسعه دانشگاه خاتم در ناحیه نوآوري پردیس منعقد شد

منبع: روزنامه جهان اقتصادشماره خبر:  66  |  تاریخ: 1399/08/18

قرارداد واگذاري زمین در پارك علم و فناوري پردیس به دانشگاه خاتم، به مساحت 17 هکتار در فاز نخست و تفاهم نامه ي
واگذاري 30 هکتار دیگر در فاز هاي آتی، جهت ساخت و توسعه ي فضاهاي آموزشی، پژوهشی و رفاهی براي دانشجویان

منعقد شد.

قرارداد واگذاري زمین در پارك علم و فناوري پردیس به دانشگاه خاتم، به مساحت 17 هکتار در فاز نخست و تفاهم نامه ي واگذاري

 
30 هکتار دیگر در فاز هاي آتی، جهت ساخت و توسعه ي فضاهاي آموزشی، پژوهشی و رفاهی براي دانشجویان منعقد شد. 

به گزارش روزنامه جهان اقتصاد به نقل از روابط عمومی بانک پاسارگاد، طی این قرارداد که در مراسمی با حضور سورنا ستاري معاون
علمی و فناوري رییس جمهور، مجید قاسمی رییس دانشگاه خاتم و مهدي صفاري نیا رییس پارك علم و فناوري پردیس منعقد شد،
مجموعه ي آموزشی، تحقیقاتی، پژوهشی و فناوري دانشگاه خاتم، تحت عنوان پردیس کارآفرینی رقابت پذیر، با سرمایه گذاري بانک
پاسارگاد، در فاز 4 پارك علم و فناوري پردیس احداث خواهد شد. این مجموعه با 10 دانشکده، هر یک در 5 گروه آموزشی، پذیراي
10 هزار دانشجو در مقاطع مختلف کارشناسی و تحصیلات تکمیلی خواهد بود. مرکز تحقیقات و فناوري فعالیت هاي نوبنیان با
ظرفیت یک هزار پژوهشگر، کتابخانه هاي تخصصی، سالن آمفی تأتر مرکزي پردیس، سالن هایی جهت برگزاري آزمون هاي بین

 
المللی و مجتمع هاي ورزشی، خوابگاهی، پذیرایی و رفاهی از دیگر بخش هاي این مجموعه خواهند بود. 

گفتنی است در حال حاضر دانشگاه خاتم با حمایت بانک پاسارگاد و بهره مندي از حضور استادان بنام و همچنین فضا و تجهیزات
آموزشی به روز و پیشرفته، در زمره ي دانشگاه هاي مطرح کشور است. این دانشگاه با برگزاري دوره هاي موفق و همکاري با دانشگاه
هاي معتبر جهان، توانسته است در سطح بین المللی نیز مطرح شده و با عبور از سه نسل اول، در سطح نسل چهارم و پنجم

دانشگاهی، کارآفرینان خلاق، رقابت پذیر و مقاوم را تربیت و به کشور عرضه کند.



عقبگرد

منبع: روزنامه خبر جنوبشماره خبر:  67  |  تاریخ: 1399/08/18

فاطمه ایزدي – خبرنگار «خبرجنوب»/ مسئولان فارس سال هاست براي جذب سرمایه گذار، هر کاري کرده اند اما به درهاي
بسته خورده اند! این استان، سرزمین فرصت ها و ظرفیت هاست اما دور باطل فرار سرمایه گذار و سرمایه از فارس هنوز به پایان راه

 
خود نزدیک نشده است. 

برخی مسئولان اعتقاد دارند جذب سرمایه گذار در شرایط فعلی با تکیه بر روال هاي گذشته، جواب نمی دهد و باید فرمولی طراحی
کرد تا راه هاي اعتماد و امنیت سرمایه گذاري در استان هموار شود. با این حال عده اي نیز بر این باورند که اظهارنظرهاي

 
غیرکارشناسی و بدون قاعده برخی دستگاه ها، موجب فرار و عقبگرد سرمایه گذاران از فارس شده است. 

ابراهیم عزیزي، نماینده مردم شیراز و زرقان در مجلس بر این باور است استان پهناوري همچون فارس که به زیرساخت ها و پروژه
هاي بزرگ و محرك نیاز دارد صرفا با بودجه دولتی، قابل اداره نیست. عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس به «خبر
جنوب» می گوید با سرمایه گذاري و بهره گیري از بخش خصوصی می توان مسیر توسعه را هموار کرد. در مقابل اما باید تمام موانع

 
نیز از سر راه بخش خصوصی و سرمایه گذارانی که آمادگی ورود به حوزه هاي موثر و زیربنایی دارند برداشته شود. 

عزیزي به این نکته نیز اشاره می کند که برخی سرمایه گذاران، تنها اراده شان این است که زمین هاي شهرداري را بگیرند و پاساژ و
مرکز خرید بسازند. این نماینده مجلس با تاکید بر اینکه این افراد سرمایه گذار نیستند، می گوید سرمایه گذار کسی است که در حوزه
هایی همچون انتقال آب، احداث واحدهاي صنعتی و آزادراه ها که فارس در این زمینه فقیر است وارد شود و بستر اشتغال و تولید را
فراهم کند. به اعتقاد عزیزي، ساختن پاساژ و مراکز خرید، دردي از مردم دوا نمی کند اما ورود به زیرساخت ها و پروژه هایی همچون

 
حوزه هاي مختلف ریلی، تصفیه خانه و خط انتقال فاضلاب، مواردي است که هم نیاز مردم است و هم دولت از آن حمایت می کند. 

 
دانه درشت هاي اقتصادي استان فارس در قزوین، البرز و تهران سرمایه گذاري کرده اند! 

جعفر قادري، نماینده مردم شیراز و زرقان در مجلس نیز اعتقاد دارد یکی از مشکلات و معضلات فارس این است که فضاي کسب و
کار در استان، فضاي سهل و آسانی نیست. به گفته قادري، ما نه تنها نتوانسته ایم سرمایه گذار را از بیرون جذب کنیم بلکه سرمایه

 
گذاران فارس را نیز فراري داده ایم. 

از نظر او یکی مهمترین دلایل این است که هم فضاي فرهنگی حاکم بر استان، فضاي مساعدي نبوده و هم فضاي اداري، هماهنگ و
همراه نیست. در واقع، خارج شدن سرمایه گذار از فارس، نتیجه مشکلاتی است که در فضاي فرهنگی و اداري استان، حاکم است و

 
همین امر موجب شده سرمایه گذار در جاهاي دیگر به دنبال شرایط و فضاهاي مناسب تر براي سرمایه گذاري باشد. 

به باور عضو کمیسیون برنامه، بودجه و محاسبات مجلس، فارس به جاي آن یک استان سرمایه پذیر باشد، سرمایه گریز است چنانچه

 
دانه درشت هاي اقتصادي این استان در استان هاي دیگري همچون قزوین، البرز و تهران سرمایه گذاري کرده اند! 

اما اینکه دستگاه ها و مجموعه هاي مختلف در فارس چقدر توانسته اند، سرمایه گذار جذب کنند و چرا این استان در حوزه هایی
همچون تولید دارو و تجهیزات پزشکی، جایگاهی ندارد موضوعی است که از دیدگاه قادري، به مناسب نبودن فضاي کسب و کار بر می
گردد. به گفته این نماینده مجلس، دلیل اینکه پزشکان فارس یا سرمایه گذاران دیگر در حوزه دارو و تجهیزات پزشکی، ورود نمی
کنند سخت گیري هایی است که در مسیر سرمایه گذاري در این استان وجود دارد.این عضو کمیسیون برنامه، بودجه و محاسبات
مجلس با اشاره به اینکه فضاي سرمایه گذاري در سایر حوزه ها نیز به همین شکل است به طرح این سوال می پردازد که شهرداري و
دستگاه هاي اداري و دولتی چقدر توانسته اند در جذب سرمایه گذار، موفق باشند؟! چه مدل و الگوهاي مناسبی براي جذب سرمایه

 
گذار تعریف شده و یا منافع سرمایه گذاران، لحاظ گردیده است یا خیر؟! 



به گفته قادري، فارس از نظر سپرده هاي بانکی وضعیت خوبی دارد اما درآمد سرانه آن مطلوب نیست و دلیلش این است که ساز و

 
کارهاي مناسب براي جذب سرمایه گذار پیش بینی نشده و و نگاه به سرمایه گذار نیز نگاه درستی نیست. 

بنا به تاکید این نماینده مجلس، مجموعه این عوامل باعث شده که استان فارس در حوزه جذب سرمایه گذار، نمره قابل قبولی نگیرد و
نتواند از حقوق سرمایه گذاران دفاع کند و یا شرایط را به نفع آنان تغییر دهد. به قول او هر چند این قصه کماکان ادامه دارد اما تلاش
ها بر این است که سرمایه گذاران دانه درشتی که از فارس خارج شده اند دوباره بازگردند و راه در حوزه هاي مختلف براي آنان باز

 
شود. 

 
نمایندگان مردم در شوراها و مجلس، می ترسند به سرمایه گذار نزدیک شوند؛ می گویند رفیقش را آورده است! 

سخنگوي شوراي اسلامی شهر شیراز نیز به اصل حمایت از سرمایه گذار اعتقاد دارد و به «خبر جنوب» می گوید برخی عوامل باعث
شده سرمایه گذاران فارس، فرار را بر قرار ترجیح دهند. سعید نظري با تاکید بر اینکه سرمایه گذاران، انتظار حداقل 40 درصد
بازگشت سرمایه خود را در مدت زمان مشخصی دارند یادآور می شود که در شهري همچون شیراز، به برخی از این الزامات توجه نمی

 
شود و عده اي انتظار دارند سرمایه گذار فقط پروژه اي بسازد و برود! 

از دیدگاه این عضو شوراي شهر شیراز، بخشی از بی رغبتی سرمایه گذاران به سرمایه گذاري در کلانشهر شیراز به دستگاه هاي
نظارتی باز می گردد. در واقع برخی از این دستگاه ها به بهانه هاي مختلف از سرمایه گذاران ایراد می گیرند و هر چند با هدف ایمن

 
سازي، این کار را انجام می دهند اما همین دخالت هاي شدید، طرح ها را متوقف می کند. 

به گفته نظري، دستگاه هاي دولتی نیز آنقدر مته به خشخاش می گذارند و به سرمایه گذار گوشزد می کنند که باید آب، برق و گاز را

 
خودشان تامین کنند که از کارشان پشیمان می شوند و عطاي پروژه ها را به لقایش می بخشند و در می روند! 

به درازا کشیدن پاسخ استعلام هاي چند ده گانه و به دوندگی انداختن سرمایه گذاران، اگرچه آنها را از سرمایه گذاري در شیراز،
دلسرد کرده اما سخنگوي شوراي این شهر تاکید می کند که پیش از دستگاه هاي نظارتی، بزرگ ترین انتقاد به ساختار سرمایه
پذیري شهرداري شیراز، وارد است. او می گوید مگر این کلانشهر تا چه اندازه، قابلیت ایجاد مراکز تجاري دارد؟! چرا سرمایه هاي مردم

 
به سمت پروژه هاي کارآفرینی و اشتغال زایی هدایت نمی شود؟! 

به گفته نظري، اگرچه مهم ترین نوع سرمایه گذاري در شیراز، تامین زیرساخت ها براي زائران سومین حرم اهل بیت (علیه السلام)،
هتل سازي و ایجاد مراکز گردشگري است اما در عین حال شهرداري شیراز، تمرکز خود را روي بی دردسرترین کار یعنی ساخت

 
مراکز خرید و پاساژها گذاشته 

است.این عضو شوراي شهر شیراز معتقد است مردم نیز نگاه خوبی به حوزه سرمایه گذاري ندارند و به جاي آن که با سرمایه هاي
خود، شبکه هاي تعاونی و شرکتی راه اندازي کنند، آن را در بانک ها سپرده می کنند و یا با آن دلار می خرند.او با اشاره به اینکه
مردم، ریسک سرمایه گذاري را نمی پذیرند تاکید می کند که نمایندگان مردم در شوراها و مجلس نیز آنچنان که باید با سرمایه
گذاران، راحت نیستند و می ترسند به آنان نزدیک شوند چرا که عده اي به آنان انگ می زنند و می گویند فلانی، رفیقش را آورده و
برایش رانت تامین کرده است.به باور سخنگوي شوراي شهر شیراز، در صورتی که سرمایه گذاران فارس که سرمایه هاي خود را به

 
استان هاي دیگر هدایت کرده اند به شیراز بازگردند، شهري در حد بعضی از ایالت هاي شیخ نشین حوزه امارات خواهیم داشت. 

 
با یک دوپیازه آلو می توان در بافت تاریخی شیراز، ثروت تولید کرد 

نظري معتقد است این کلانشهر در همه حوزه ها از حمل و نقل و گردشگري گرفته تا بخش هاي دیگر به سرمایه گذار نیاز دارد. به
گفته او بافت تاریخی شیراز یک گنجینه بزرگ است اما همین گنجینه، پُر شده از معتادین و متجاهرین و کسی نیز مسئولیت آن را به
عهده نمی گیرد. این نماینده مردم در پارلمان شهري شیراز اعتقاد دارد اگر سرمایه گذار به این حوزه ورود کند با یک دوپیازه آلو می
توان در بافت تاریخی ثروت تولید کرد اما متاسفانه برخی دستگاه ها همچون بهزیستی، ستاد مبارزه با مواد مخدر و ...، پاي کار نمی
آیند؛ علاوه بر این از بلوار میرزاي شیرازي تا دوکوهک نیز منبع عظیمی از ثروت در حوزه گردشگري، نهفته است اما در حال حاضر
شرایطی وجود دارد که سرمایه گذار در کلانشهر شیراز، فرار را بر قرار ترجیح می دهد!در هر حال، داستان فرار سرمایه و سرمایه گذار



باید یک روز در استان فارس بویژه کلانشهر شیراز به پایان برسد تا بتوان با اتکا به سرمایه هاي بخش خصوصی، طرح هاي بزرگ و

 
مهمی که سال هاست بر زمین مانده را کلید زد. 

/انتهاي متن/



اعلام برنامه هاي پارك فناوري پردیس براي هفته جهانی کارآفرینی

منبع: روزنامه کسب و کارشماره خبر:  68  |  تاریخ: 1399/08/18

به گزارش کسب و کار نیوز به نقل از روابط عمومی پارك فناوري پردیس، هفته جهانی کارآفرینی در سراسر جهان، همه ساله
از 16 تا 22 نوامبر در قالب برنامه هاي مختلف برگزار می شود. امسال این هفته با شعار «رفع موانع و استقبال از همه» در

بیش از 170 کشور دنیا، با 35000 رویداد و ... The post اعلام برنامه هاي ...

کسب و کار نیوز - پارك فناوري پردیس در نظر دارد به مناسبت هفته جهانی کارآفرینی برنامه هاي متعددي مانند رویدادهاي

 
کارآفرینی، بازدیدهاي تخصصی و عمومی و دوره هاي آموزشی برگزار کند. 

به گزارش کسب و کار نیوز به نقل از روابط عمومی پارك فناوري پردیس، هفته جهانی کارآفرینی در سراسر جهان، همه ساله از 16 تا
22 نوامبر در قالب برنامه هاي مختلف برگزار می شود. امسال این هفته با شعار «رفع موانع و استقبال از همه» در بیش از 170 کشور
دنیا، با 35000 رویداد و استقبال بیش از 10 میلیون مخاطب برگزار خواهد شد. پارك فناوري پردیس نیز امسال با برنامه هاي

 
متنوعی در هفته اول آذرماه (1 الی 7 آذرماه) به استقبال هفته جهانی کارآفرینی خواهد رفت. 

«بازدید تخصصی دانشجویان و اساتید از پارك فناوري پردیس و شرکت ها و استارتاپ هاي مستقر در آن»، «بازدید عموم مردم و
کارکنان ادارات از پارك فناوري پردیس و آشنایی با محصولات جدید شرکت ها»، «برگزاري چند وبینار آموزشی به منظور آموزش
مفاهیم اولیه کارآفرینی» و «برگزاري رویدادهاي کارآفرینی در پارك فناوري پردیس و کارخانه نوآوري آزادي»، بخشی از برنامه هاي

 
پارك براي برگزاري این هفته است. 

همچنین پارك فناوري پردیس براي بزرگداشت این هفته، قصد اجراي برنامه هایی مانند «تولید خبر از دستاوردهاي کارآفرینان
مستقر در پارك و حضور ایشان در برنامه هاي گفتگو محور رسانه ملی»، «بازدید عموم مردم از کارخانجات مستقر در منطقه»،
«انتشار گزارش فعالیت  هاي یکساله پارك در راستاي توسعه کارآفرینی» و «برگزاري دوره آموزشی «کارآفرینی سازمانی» براي

 
کارکنان پارك» را دارد. 

علاقه مندان می توانند براي اطلاع از جزئیات برنامه ها، به صفحه اختصاصی هفته جهانی کارآفرینی در پایگاه اینترنتی پارك فناوري
پردیس به آدرس gew.techpark.ir  مراجعه نمایند.



موافقت اصولی 4 اقامتگاه بوم گردي در تهران صادر شد

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  69  |  تاریخ: 1399/08/18

معاون سرمایه گذاري اداره کل تهران گفت: در دوازدهمین جلسه کمیته فنی برآیند صدور موافقت اصولی تاسیسات
گردشگري در سال 99 براي تاسیس چهار اقامتگاه بوم گردي موافقت اصولی صادر شد.

به گزارش حوزه میراث و گردشگري گروه فرهنگی باشگاه
خبرنگاران جوان به نقل از روابط عمومی اداره کل میراث
فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی تهران، جلال عباسی
معاون سرمایه گذاري اداره کل تهران در خصوص
دوازدهمین جلسه کمیته فنی برآیند صدور موافقت اصولی
تاسیسات گردشگري در سال 99 گفت: موافقت اصولی

صادر شده براي ساخت سه اقامتگاه بوم گردي در فیروزکوه و یک اقامتگاه بوم گردي در شمیرانات است و حمایت از توسعه زیرساخت

 
هاي گردشگري در مناطق روستایی به ویژه در بخش مراکز بوم گردي از اولویت هاي اداره کل میراث فرهنگی تهران خواهد بود. 

او افزود: با ساخت و تکمیل این مراکز بوم گردي تا پایان سال 1400 براي تعداد 30 نفر به صورت مستقیم در مناطق روستایی شغل

 
ایجاد می شود. 

معاون سرمایه گذاري اداره کل تهران خاطر نشان کرد: توسعه اقامتگاه هاي بوم گردي که با ایجاد اشتغال پایدار موجب حفظ هویت
بافت تاریخی مناطق روستایی در تهران می شود ضمن رعایت قوانین و مقررات ناظر تسهیل و با سرعت بیشتري انجام پذیرد.



گزارش بررسی مقایسه اي شاخص هاي اقتصادي استان ها منتشر شد

منبع: پایگاه دولتشماره خبر:  70  |  تاریخ: 1399/08/18

وزارت تعاون،کار و رفاه اجتماعی، « بررسی مقایسه اي شاخص هاي اقتصادي استان ها »را در قالب گزارشی تحقیقی-تحلیلی
منتشر کرد....

وزارت تعاون،کار و رفاه اجتماعی، « بررسی مقایسه اي شاخص هاي اقتصادي استان ها »را در قالب گزارشی تحقیقی-تحلیلی منتشر

 
کرد. 

به گزارش پایگاه اطلاع رسانی دولت به نقل از مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت تعاون ، کار و رفاه اجتماعی ، معاونت امور
اقتصادي وزارت تعاون،کار و رفاه اجتماعی با هدف بررسی مؤلفه هاي کلان اقتصادي استان ها، سنجش وضعیت اشتغال استان و
درهم تنیدگی آن با شاخص هاي کلان اقتصادي و همچنین شناسایی موانع و مشکلات استان ها در کاهش نرخ بیکاري ، این گزارش

 
را تدوین کرده است. 

تعیین نقش شاخص هایی که در حیطه فعالیت وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی بوده و در وضعیت اشتغال استان ها نقش آفرین

 
هستند یکی دیگر از اهداف این تحقیق است. 

این گزارش در سه بخش؛ ارزیابی استان ها بر اساس «درآمد سرانه، نرخ بیکاري و شاخص هاي تدقیق کننده»، «تبیین و علت یابی

 
وضعیت مؤلفه هاي کلان اقتصادي» و «تسهیلات طرح اشتغال فراگیر و اشتغال روستایی و عشایر» تدوین شده است. 

در این تحلیل ابتدا شاخص نرخ بیکاري به همراه درآمد سرانه بدون نفت به عنوان اصلی ترین مولفه هاي کلان اقتصادي و بازار کار

 
آورده شده و سپس تصویر هر استان بر مبناي این دو شاخص، با کمک سایر شاخص هاي بازار کار تشریح شده است. 

در این گزارش شاخص «مرکب محیط عمومی کسبوکار» است که خود از 28 معیار به دست می آید، شاخص «امنیت سرمایه
گذاري» که توسط مرکز پژوهش هاي مجلس شوراي اسلامی با همکاري منتخبی از اساتید و صاحبنظران محاسبه می شود و
دربردارنده 21 مولفه پیمایشی و 17 مولفه آماري است و شاخص «نسبت تسهیلات به سپرده» که این نسبت به نوعی وضعیت تأمین

 
مالی بخش تولید، توسط شبکه بانکی را نشان می دهد، بررسی شده است. 

یکی از اقداماتی که دولت با محوریت وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی، در جهت بهبود مؤلفه هاي کلان اقتصادي انجام می دهد،
تسهیلاتی است که تحت عنوان اشتغال فراگیر براي کاهش نرخ بیکاري اعطا می شود. نسبت جذب این تسهیلات در استانها و تداوم

 
آن با توجه به شرایط استانها از جمله موارد دیگري است که این نوشتار بر آنها تمرکز دارد. 

 
جداول و نمودارهاي تسهیلات دریافتی به تفکیک هر استان در این گزارش وجود داد. 

نتایج این گزارش شان می دهد که درآمد سرانه با هر دو شاخص محیط عمومی کسبوکار (محدودیت هاي و موانع کسب و کار) و



فاصله نسبت تسهیلات به سپرده از 85/0، رابطه عکس دارد. به این معنا که کاهش فاصله نسبت تسهیلات به سپرده از 85/0 و کاهش

 
شاخص محیط کسب وکار (کاهش شاخص کسبوکار به معناي بهتر شدن فضاي کسبوکار است) به افزایش درآمد سرانه منجر میشود. 

این گزارش می افزاید: هر چه فضاي کسب وکار مساعدتر باشد، ارزش افزوده تولیدي بیشتر بوده و در نتیجه درآمد سرانه افزایش
مییابد. همچنین، هر چه نسبت تسهیلات به سپرده به 85 درصد نزدیکتر باشد، به معناي همراهی شبکه بانکی از بخش تولید در

استان بوده و به افزایش درآمد سرانه استان کمک میکند.



گزارش " شاخص هاي توسعه استان چهارمحال و بختیاري"

منبع: پایگاه دولتشماره خبر:  71  |  تاریخ: 1399/08/18

گزارش تحقیقی- تحلیلی « نیم نگاهی به شاخص هاي توسعه استان چهارمحال و بختیاري » از سوي معاونت امور اقتصادي
وزارت تعاون،کار و رفاه اجتماعی، منتشر شد....

گزارش تحقیقی- تحلیلی « نیم نگاهی به شاخص هاي توسعه استان چهارمحال و بختیاري » از سوي معاونت امور اقتصادي وزارت

 
تعاون،کار و رفاه اجتماعی، منتشر شد. 

به گزارش پایگاه اطلاع رسانی دولت به نقل از مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت تعاون،کار و رفاه اجتماعی این گزارش بر آن
است تا شاخص هاي توسعه یافتگی استان چهارمحال و بختیاري را بر اساس آخرین داده هاي در دسترس بررسی کند و تصویري

 
نمایان از شکاف توسعه اي درون منطقه اي و سطح ملی در حوزه هاي اقتصادي، اجتماعی و زیربنایی ارائه دهد. 

در این گزارش، شاخص هاي توسعه انسانی، جمعیت و مهاجرت، اقتصاد کلان، فقر و رفاه اجتماعی، زیربنایی به تفصیل و به طور

 
مقایسه اي بررسی شده است. 

نتایج این پژوهش نشان می دهد: استان چهارمحال و بختیاري اگر چه طی دهه هاي گذشته در کانون توجه برنامه هاي آمایش
سرزمین، برنامه هاي توسعه و فعالیت هاي گروه هاي خیریه و سمن ها بوده است، اما همچنان این استان از فقر و محرومیت رنج می
برد و از منظر شاخص هاي مختلف اغلب در بدترین وضعیت در بین استان هاي کشور قرار دارد. بهبود شاخص هاي توسعه اي به

 
خصوص در زمینه اشتغال، از مهمترین اولویت ها نه تنها در سطح منطقه اي، بلکه در سطح کشوري و امنیت ملی به شمار می رود. 

این گزارش می افزاید: با توجه به جمعیت جوان استان، ضرورت سرمایه گذاري و توجه ویژه به بخش هاي بهداشت و درمان و آموزش
در جهت بهبود شاخص هاي توسعه انسانی در سطح استان ضروري است. در صورت عدم توجه به این موضوع و وضعیت نامناسب

 
کودکان در سطح استان، این فرصت و پنجره جمعیتی درخشان به تهدیدي براي منطقه و در نهایت کشور تبدیل خواهد شد. 

در فصل اول این گزارش، شاخص هاي جمعیتی، اجتماعی ، توسعه انسانی، اقتصادي و رفاهی بررسی شده و در فصل دوم ساختار

 
اقتصادي استان و مهم ترین مسائل، ظرفیت ها و اقدامات مورد تحلیل قرار گرفته است. 

در این گزارش آمده است: تولید ناخالص داخلی استان چهارمحال و بختیاري در سال 1398، سهمی معادل 64/0 درصد از کل

 
محصول ناخالص داخلی کشور و رتبه 29 را به خود اختصاص داده است. 

بر اساس این گزارش یکی از مهمترین شاخص هایی که می تواند وضعیت مؤلفه هاي کلان اقتصادي استان ها را تبیین کند، شاخص
مرکب محیط عمومی کسب وکار است که خود از 28 معیار به دست می آید. شاخص محیط عمومی کسب و کار در استان در سال

 
1398 مقدار 35/6 و رتبه 30 در میان استان هاي کشور بوده است. 



براي مشاهده کامل گزارش کلیک کنید .



راه اندازي صندوق حمایت از بومی سازان صنعت فولاد

شماره خبر:  72  |  تاریخ: 1399/08/18
منبع: گسترش صنعت معدن

تجارت

رئیس هیات عامل ایمیدرو از تاسیس صندوق پژوهش و فناوري صنعت فولاد تا پیش از پایان سال خبر داد و گفت: این
صندوق از بومی سازان و تولیدکنندگان داخلی حمایت کرده و ریسک آنها را پوشش خواهد داد.

رئیس هیات عامل ایمیدرو از تاسیس صندوق پژوهش و فناوري صنعت فولاد تا پیش از پایان سال خبر داد و گفت: این صندوق

 
از بومی سازان و تولیدکنندگان داخلی حمایت کرده و ریسک آنها را پوشش خواهد داد. 

 
معدن 

خداداد غریب پور اظهارکرد: با توجه به نقش با اهمیت بخش
معدن و صنایع معدنی در اقتصاد بدون نفت، نیاز است که براي
تحقق این هدف، یک سري الزامات و زیرساخت ها فراهم شود
که یکی از مهم ترین آنها مقوله بومی سازي است. در این راستا
بومی سازي و ساخت داخل به عنوان یکی از راهبردها و سیاست
هاي ایمیدرو در سال 99 تعیین و برنامه هاي واحدهاي تابعه به
تناسب آن تعریف شد که در همین راستا لازم بود شاخص هاي

 
بومی سازي توسط ایمیدرو تدوین شده و زمینه براي سنجش و پایش دقیق برنامه ها و فعالیت هاي بومی سازي فراهم شود. 

رئیس هیأت عامل ایمیدرو افزود: در این زمینه 12 شاخص کلان را براي بومی سازي تدوین کردیم که ملاك ارزیابی عملکرد برنامه
هاي بومی سازي و ساخت داخل بر اساس آنها خواهد بود. این شاخص ها براي شرکت هاي بخش معدن و صنایع معدنی یک راهنماي
مسیر بومی سازي است که به آنها در انتخاب اولویت ها کمک خواهد کرد تا برنامه هاي بومی سازي را با توجه به درجه اهمیت و به

 
فراخور نیازشان تعریف کنند. 

وي ادامه داد: از جمله این شاخص ها می توان به میزان صرفه جویی ارزي، میزان کاهش هزینه ها، تعداد ایجاد اشتغال، میزان افزایش
سرعت فرآیند تأمین نیازها، درصد نقشه هاي ساخت بومی سازي شده، درصد مواد اولیه، قطعات و تجهیزات استراتژیک بومی سازي

 
شده و درصد کاهش وابستگی تولید محصول نهایی اشاره کرد. 

غریب پور گفت: با توجه به این که تدوین شاخص ها با همکاري، تبادل نظر و همفکري با اصلی ترین شرکت هاي بخش معدن و
صنایع معدنی کشور انجام شده است لذا این شاخص ها عملیاتی است و از قابلیت سنجش واقعی برخوردار است. استفاده از توان
شرکت ها و تولیدکنندگان داخلی، ارتقاي توان مهندسی و سازماندهی مناسب براي بهره برداري حداکثري از تمام ظرفیت هاي کشور،

 
محور اصلی سیاست هاي بومی سازي ایمیدرو و شرکت هاي تابعه است. 

معاون وزیر صمت با اشاره به ایجاد بانک اطلاعاتی قطعات و تجهیزات کارخانه هاي فولادي در کشور، تصریح کرد: با ایجاد این بانک



براي سازماندهی قطعات و تجهیزات با همکاري انجمن تولیدکنندگان فولاد طی 8 ماه گذشته گام هاي مؤثري برداشته شد. این بانک
در حال تکمیل اطلاعات است و تاکنون بالغ بر 19 هزار قطعه یعنی حدود 60 درصد کل تجهیزات و قطعات این بخش در آن

 
بارگذاري شده است. همچنین در راستاي تحقق این مهم، طرح ایجاد داشبورد مدیریتی ساخت داخل نیز اجرا خواهد شد. 

وي افزود: از دیگر اقدامات ایمیدرو در این حوزه، ایجاد و شکل دهی صندوق پژوهش و فناوري براي صنعت فولاد است که براي
نخستین بار در این حوزه، چنین صندوقی در حال تأسیس است و اقدامی مهم در راستاي حمایت از بومی سازان و تولیدکنندگان
داخلی و پوشش ریسک هاي آن به شمار می آید. امیدواریم با تحقق برنامه هاي ایمیدرو در این حوزه، این صندوق تا پایان امسال

فعالیت خود را آغاز کند



بررسی وضعیت بیکاري آمریکا در روزهاي اخیر/ کدام مشاغل از کرونا نجات

یافتند؟

منبع: اقتصاد آنلاینشماره خبر:  73  |  تاریخ: 1399/08/18

آمارهاي منتشر شده از سوي وزارت کار آمریکا نشان می دهد که پس از زیان اقتصادي قابل توجه بر اثر شیوع ویروس کرونا،
نرخ بیکاري در ماه اکتبر به 6.9درصد کاهش یافته، اما همچنان با سطح پیش از کرونا بسیار فاصله دارد.

 
 

آمارهاي منتشر شده از سوي وزارت کار آمریکا نشان می دهد که پس از زیان اقتصادي قابل توجه بر اثر شیوع ویروس کرونا، نرخ

 
بیکاري در ماه اکتبر به 6.9درصد کاهش یافته، اما همچنان با سطح پیش از کرونا بسیار فاصله دارد. 

اقتصاد آنلاین - مهسا نجاتی؛ به گزارش cnbc، با وجود اینکه آمریکایی ها هنوز با کووید-19 درگیر هستند و تاثیر آن بر کسب و
کارها به چشم می خورد، اقتصاد ایالات متحده در ماه اکتبر شغل هایی بیشتر از حد انتظار افزود و نرخ بیکاري به میزان قابل توجهی

 
کاهش یافت. 

وزارت کار روز جمعه گزارش داد که فهرست حقوق بگیران مشاغل غیر کشاورزي 638هزار مورد افزایش یافته و نرخ بیکاري به

 
6.9درصد رسیده، در حالی که انتظار می رفت 530هزار شغل افزوده شود و نرخ بیکاري 7.7درصد باشد. 

صنعت میهمان یاري و تفریحی پس از شیوع ویروس کرونا و تلاش براي مهار کردن تاثیر آن بر هزینه رستوران ها، هتل ها و کافه ها

 
در اوایل سال جاري، به جهش خود ادامه داد. 

این بخش که در ماه گذشته 271هزار مورد افزایش شغل داشت، تقریبا 80درصد از این رشد را از طریق رستوران ها و کافه ها، که با



 
وجود ثبت رکورد جدید مبتلایان روزانه به ویروس کرونا در ایالات متحده به استخدام مجدد کارگران روي آورده، کسب کرده است. 

 
به رغم شرایط بهتر بازار کار در ماه اکتبر، سطح اشتغال هنوز 10.1میلیون مورد یا 6.6درصد کمتر از فوریه بود. 

در حالی که بیشترین میزان روند صعودي این ماه متعلق به صنعت خدمات غذایی بود، بیشترین زیان را بخش دولتی متحمل شد.

 
اشتغال دولتی در سطح فدرال، ایالت و محلی 268هزار مورد کاهش یافت. 

 
در نمودار ارائه شده، میزان تغییر وضعیت اشتغال بخش هاي مختلف آمریکا در ماه اکتبر را مشاهده می کنید؛ 

 
 

پربیننده ترین اخبار و نتایج انتخابات آمریکا اخبار و نتیجه انتخابات آمریکا بایدن یا ترامپ؟/ کشورهاي اروپایی خواستار پیروزي کدام
نامزد انتخاباتی هستند؟ اخبار انتخابات آمریکا بعد از گذشت 44ساعت از پایان راي گیري اخبار انتخابات آمریکا بعد از گذشت

35ساعت از پایان راي گیري



گنج هاي پنهان آذربایجان در سایه بی توجهی

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  74  |  تاریخ: 1399/08/18

 خبرگزاري فارس از تبریز-لیلا حسین زاده: ایران بر روي
کمربند مس، طلا و سنگ آهن دنیا قرار گرفته و این آرزوي هر ملتی است که چنین ذخایري را در کشور خود داشته باشد تا بتواند از

 
محل فعال کردن آن توسعه کشور خود را رقم بزند. 

مشکلات اقتصادي کشوري که همیشه با نفت اداره می شد، این روزها بیشتر نمایان شده و مسئولان را به فکر ایجاد درآمدهاي

 
جایگزین انداخته است. یکی از این حوزه ها، دنیاي ناشناخته زیرزمین است به اسم «معدن». 

 
آیا معدن، اقتصاد ایران را نجات می دهد؟ 

کشور ایران باتوجه به شرایط خاص زمین شناسی و به دلیل داشتن منابع غنی ازذخایر هیدروکربنی همراه با سایر اندیسهاي معدنی
در بین کشورهاي منطقه از مزیت ویژه اي براي سرمایه گزاري برخوردار است به طوریکه حتی برخی از کارشناسان در دنیا ، ایران را
کشوري معدنی می دانند تا کشوري نفت خیز! از این رو نقش برنامه هاي توسعه اي و سیاستگذاري ها توسط دولتها در بخش معدن و

 
صنایع معدنی از اهمیت بسیار بالایی برخوردار می باشد. 

متأسفانه تاکنون علی رغم مزیتهاي خاص کشورمان در بخش معدن ، حجم سرمایه گذاري هاي انجام شده در این بخش متناسب با
ظرفیت و توانایی هاي این بخش نبوده و به جرأت می توان گفت طی 5 دهه اخیر به دلیل وجود درآمدهاي نفتی در بودجه هاي

 
سنواتی دولتها، تاکنون مزیت اقتصاد معدنی در سرنوشت کشور ما به طور جدي دیده نشده است. 

بخش معدن به عنوان مهم ترین موتور محرکه وپیشران اقتصاد و توسعه یافتگی درکشورهاي معدن خیز به شمار می رود و این
کشورها می کوشند تا در این عرصه ، در جوامع خود به رشد و پیشرفت دست یابند و بتوانند نقشی تاثیرگذار در جامعه بین الملل ایفا

 
کنند. 

 ایران عزیزمان نیز با توجه به وجود عمده ذخایر در مناطق محروم باید بخش معدن را در زمره اولویت هاي برنامه هاي اقتصادي
خویش قرار داده تا از این طریق بتواند با ایجاد اشتغال پایدار، نقش مهمی در افزایش تولید ناخالص ملی و درآمد سرانه ایفا نماید و



 
مسیر را براي شکوفایی و توانمندسازي اقتصادي هموار سازد. 

براساس اکتشافات معدنی انجام شده در کشور، ایران 7 درصد ذخایر معادن جهان را در اختیار دارد. محصولات معدنی ایران با تنوع
بالا شامل 68 نوع ماده معدنی غیرنفتی است و ذخایر کشف شده به حدود 37 میلیارد تن می رسد. همچنین برآوردها نشان می دهد

 
که ذخایر بالقوه در کشور حدود 60 میلیارد تن بوده و ارزش برآورد شده ي این ذخایر معدنی نیز معادل 1400 میلیارد دلار است. 

باید اذعان نمود درحالیکه اکتشافات عمقی تاکنون در ایران بانجام نرسیده ، ذخایر واقعی معدنی ایران،قطعا فراتر از تصور موجود

 
خواهد بود؛ حال آنکه میانگین عمق اکتشافات ایران از 10 متر کمتر بوده اما میانگین عمق اکتشافات در جهان 100 متر است.  

 
  

 
 

 
  

 
بیشترین ذخایر معدنی کشور در آذربایجان شرقی 

فعالیت هاي معدنی و صنایع معدنی در کشور و به ویژه آذربایجان شرقی اهمیت فوق العاده اي دارد؛ به طوریکه بخش معدن چند

 
مورد از هسته هاي کلیدي سند تدبیر توسعه استان را به خود اختصاص داده است. 

ناگفته پیداست، اندوخته هاي معدنی در دل خاك این کشور در کمتر سرزمینی همانند دارد و معدن یک ثروت ملی و بین نسلی
محسوب می شود که باید تبدیل به فرآورده و ارزش افزوده شود تا نسل هاي آتی نیز بتوانند به صورت پایدار از این ثروت استفاده

 
کنند. 

از طرف دیگر هزینه هاي حمل مواد اولیه معدن بسیار بالا بوده و براي کاهش این هزینه ها لازم است، بنگاه هاي فعال در بخش
معدن در همان محل معدن استقرار یابند. در مجموع فعالیت هاي معدنی داراي ریسک بالا بوده و بسیار هزینه بر محسوب می شوند؛

 
بنابراین سرمایه گذاري در این بخش حمایت هاي موثر ارگان هاي دولتی و همراهی و مشارکت مردم مناطق معدنی را می طلبد. 

 
تاثیر صنایع معدنی در توسعه کشور 

از آنجائی که پژوهش ها و کاوش هاي پیگیر در جهت شناسایی و بهره برداري از معادن و فرآوري مواد معدنی را در زمره مهم ترین
هدف هاي توسعه یک کشور برشمرده اند، شایسته است که با تهیه و اجراي برنامه هاي مناسب و فراگیر و تشکیل ساختارهاي اجرایی



مناسب، نیازهاي تمام شاخه هاي صنایع داخلی را از همین منابع فراهم آوریم؛ در همین راستا زمینه را در جهت گسترش صنایع

 
مختلف آماده سازیم و با صدور فرآورده هاي معدنی به ویژه فرآوري و تبدیل شده آن ارز مورد نیاز کشور را تامین نمائیم. 

 این مطلبی است که مدیرعامل شرکت فرآورده هاي نسوز آذرشهاب تبریز روي آن تاکید دارد و می افزاید: با داشتن دید کلان

 
اقتصادي و نگرش فراگیر و تعاملی بر مواد معدنی کشور می توان به صنایع مادر و زیربنایی مهم دست یافت. 

حسن صدیقی تصریح می کند: نفت اولین ماده معدنی استحصال شده در بعد کلان، در کشور ایران است که اولین بار توسط آقاي
دارسی انگلیسی در مناطق نفت خیز جنوب ایران کشف گردید و ما هم اکنون وارث ذخایر عظیم نفت و گاز، تلمبه خانه ها و
پالایشگاه هاي عظیم نفت و گاز، خطوط لوله انتقال نفت و گاز و پایانه هاي بارگیري عظیم نفت می باشیم و برمبناي همین پایه،

 
جهت صنایع پتروشیمی و نفت و گاز در ایران سرمایه گذاري شده و توسعه یافته اند. 

وي با بیان اینکه مثال دوم از تاثیر صنایع معدنی در توسعه کشور احداث کارخانه ذوب آهن می باشد که در چند دهه قبل سرمایه
گذاري شده است، ادامه می دهد: براي کارخانه ذوب آهن تامین سنگ آهن در درجه اول اهمیت قرار داشت و بر همین اساس معادن
بزرگ سنگ آهن ایران نظیر چادرملو، چغارت و بافق اکتشاف و به بهره برداري رسیده است که امروزه صدها نفر از جمله متخصصان

 
در این معادن مشغول به کار شده اند. 

 
  

 
 

صدیقی ابراز می دارد: صنعت ذوب آهن براي احیاي اکسیدهاي آهن نیاز به کک داشت که با تخصیص هزینه هاي اولیه اکتشافی،
معادن زغال سنگ ایران در کرمان، البرز شرقی و مرکزي و غربی اکتشاف و به بهره برداري رسید و امروزه شاهدیم که برخی از این

 
معادن توان تولید بیش از 7000 تن زغال سنگ را به طور ماهانه دارا هستند. 

این فعال عرصه صنایع معدنی توضیح می دهد: صنعت ذوب آهن جهت عملیات ذوب نیاز به فرآورده هاي نسوز داشت که با اکتشاف و
بهره برداري از معادن خاك نسوز و بوکسیت و راه اندازي کارخانجات بزرگ نسوز از جمله شرکت هاي فرآورده هاي نسوز ایران و آذر
با بودجه خود این صنعت در چند سال اخیر توانستند قسمت عمده نسوز مصرفی را تامین نمایند و در دهه هاي اخیر بر پایه صنعت

 
ذوب آهن و صنایع جنبی آن، صنایع عظیم فولاد ایران ایجاد شده اند. 

مدیرعامل شرکت فرآورده هاي نسوز آذرشهاب تبریز یادآور می شود: مثال سوم از تاثیر صنایع معدنی در توسعه کشور، کانی مس می
باشد که با اکتشاف و استخراج کانسار مس پورفیري در سرچشمه کرمان و احداث کارخانه ذوب مس و تولید کنسانتره و کاتد در این

 
منطقه، صنایع پایین دستی مس توسعه یافته و کشور ایران توانست در ردیف کشورهاي صادرکننده مس قرار گیرد. 



وي اذعان می دارد: در مجموع تولید مواد معدنی خام و فرآوري شده پیش نیاز توسعه صنایع بوده و به عبارت بهتر معدن جزو لاینفک
صنعت می باشد و در صورتی که بر سایر مواد معدنی نیز همان دید کلان و نگرش فراگیر حاکم گردد می توان با سرمایه گذاري و
ایجاد تحرك در زمینه صنایع معدنی و ایجاد واحدهاي جدید و پیشرفته فرآوري معدنی در بخش فلزي و غیرفلزي همچنین سرمایه

 
گذاري در خصوص صنایع تبدیلی معدنی به اهداف توسعه اي کشور دست یافت. 

 
 هزینه هاي مضاعفی  به فعالیت هاي معدنی تحمیل می شود 

ماده معدنی به تبعیت از وضعیت زمین شناسی معدن تشکیل می یابد؛ به عنوان مثال فلزات معدنی مثل مس بیشتر در منطقه

 
ورزقان، سنگ هاي ساختمانی در منطقه آذرشهر و مرمرها نیز در هشترود و چاراویماق یافت می شوند. 

رئیس اداره صنایع معدنی سازمان صنعت، معدن و تجارت آذربایجان شرقی، با اشاره به این مطلب متذکر می شود: چند سال است
صنایع معدنی ما در بخش معدن شکل گرفته است ولی معمولا فاصله صنایع معدنی از معدن خیلی زیاد است؛ مثلا سنگ هاي
ساختمانی در آذرشهر است ولی فرآوري سنگ ها در اصفهان صورت می گیرد که هم از نظر اقتصادي و هم از نظر محیط زیست

 
چالش هاي زیادي را ایجاد کرده است. 

حسین جعفري نبود زیرساخت هاي مورد نیاز فعالیت هاي معدنی در استان را معضلی بزرگ می داند و می گوید: وجود معدن در یک
منطقه شرایط، مقدمات و زیرساخت هاي خاصی را براي آن منطقه دیکته می کند که متاسفانه چنین دیدگاهی در جامعه ما وجود
ندارد و معمولا اینطور تصور می شود که معدن نیز مانند هر واحد تولیدي دیگر در هر منطقه اي می تواند فعالیت کند و به تولید

 
اقتصادي برسد. 

 
 

رئیس اداره صنایع معدنی سازمان صمت استان می افزاید: معمولا به جاي اینکه زیرساخت هاي معدن در مناطق مستعد ایجاد شود،
بیشتر محدودیت ها و موانع ریز و درشت جهت توقف فعالیت هاي معدنی خودنمایی می کند؛ در حالی که طبق قانون موظف هستیم

 
زیرساخت هاي لازم را فراهم کنیم نه اینکه جلوي استفاده از زیرساخت هاي موجود را هم بگیریم. 

وي ابراز می دارد: مشکل اساسی دیگر ما در کل سیستم دولتی نبود نیروي کار متخصص است و هنوز ارتباط موثري بین معدن و

 
دانشگاهع ما ایجاد نشده است. 

جعفري اضافه می کند: وجود معارضان مختلف در مرحله استقرار معدن و نبود فرهنگ پذیرش سرمایه گذار نیز بارها و بارها فعالیت
هاي معدنی استان را تحت تاثیر قرار داده که حاکی از عدم شفافیت هاي قانونی ما است. همه این موارد و دیدگاه هاي غیرکارشناسی

 
هزینه هاي مضاعفی را به فعالیت هاي معدنی تحمیل کرده است. 



 
  

 
 انتقاد از کارشکنی برخی افراد در مسیر توسعه معادن استان به بهانه دلسوزي براي محیط زیست 

استاندار آذربایجان شرقی بر افزایش نقش بخش معدن در توسعه و شکوفایی اقتصادي استان تأکید کرد و خواستار اهتمام جدي

 
دستگاه هاي اجرایی و همکاري بخش خصوصی در این زمینه شد. 

 محمدرضا پورمحمدي، تلاش براي توسعه اقتصادي استان را تکلیف تمام دستگاه هاي اجرایی و دغدغه اصلی مدیریت ارشد استان
برشمرد و گفت: با توجه به نقش مهم و تعیین کننده بخش معدن در این زمینه، لازم است برنامه راهبردي این بخش، هرچه سریع تر

 
تدوین شود. 

وي با اشاره به تفویض اختیارات وزارت صنعت، معدن و تجارت به استان در بخش معدن، گفت: هیچ محدودیتی در زمینه فعالیت
هاي معدنی و استفاده هرچه بیشتر از ظرفیت معادن استان نداریم و باید با رعایت استانداردهاي ضروري و مسائل زیست محیطی،

 
سهم معدن و فعالیت هاي معدنی را در اقتصاد استان افزایش دهیم. 

پورمحمدي همچنین برخورد جدي دستگاه هاي نظارتی با سوءاستفاده کنندگان در حوزه معدن را خواستار شد و افزود: در این زمینه

 
با هیچ کسی تعارف نداریم. 

استاندار آذربایجان شرقی با اشاره به لزوم رعایت مسائل حقوقی در واگذاري معادن به اشخاص و بخش خصوصی، تشکیل کمیته

 
حقوقی براي بررسی این مسائل را ضروري دانست. 

پورمحمدي در بخش دیگري از سخنان خود بر توجه به سهم دولت از محل فعالیت هاي معدنی و تلاش براي حفظ منابع طبیعی در
بهره برداري از معادن تأکید کرد و گفت: بهره برداري از معادن، به ناچار موجب آسیب هایی به محیط زیست و منابع طبیعی می شود،
اما باید با استفاده از روش هاي جدید و اصول علمی، این آسیب ها را به حداقل رساند؛ زیرا امروز حفظ محیط زیست و جلوگیري از

 
تخریب آن یکی از مهم ترین دغدغه هاست. 

وي با انتقاد از کارشکنی برخی افراد در مسیر توسعه معادن استان به بهانه دلسوزي براي محیط زیست، اظهار داشت: اعضاي شوراي
معدن استان، دلسوزتر از هر فردي نسبت به مردم هستند و بدون شک در کنار توسعه اقتصادي استان از محل شکوفایی معادن، حفظ

 
محیط زیست نیز در اولویت این شورا قرار دارد. 

استاندار آذربایجان شرقی همچنین به اهمیت پروژه نفلین سینیت سراب در توسعه اقتصادي و اشتغال در استان اشاره کرد و با تأکید
بر همراهی بیشتر دستگاه هاي مرکزي در اجراي این پروژه، گفت: با اجراي این پروژه، کشورمان از واردات آلومینا بی نیاز می شود، اما
جریان واردات آلومینا، راضی به آغاز به کار این پروژه نبود و متأسفانه برخی افراد در دستگاه هاي مرکزي، پیش از آغاز عملیات

 
اجرایی این پروژه، بحث عدم توجیه اقتصادي آن را مطرح کرده بودند. 

وي با قدردانی از تلاش ها و حمایت هاي وزیر سابق صنعت، معدن و تجارت از پروژه نفلین سینیت، گفت: خوشبختانه بسیاري از

 
مشکلات رفع شده و با تمام توان، پیگیر اجرا و تکمیل این پروژه در استان هستیم. 



 
وضعیت منابع معدنی آذربایجان شرقی 

برآوردها نشان می دهد، آذربایجان شرقی بیشترین ذخایر معدنی کشور را در بین استان ها به خود اختصاص داده است. در این استان
نزدیک به 8 میلیارد تن ذخیره معدنی وجود دارد؛ در حالی که استان بعدي یعنی اصفهان حدود 3.4 میلیارد تن  و کرمان نزدیک به
2.7 میلیارد تن ذخائر معدنی دارد. در واقع ذخائر معدنی آذربایجان شرقی سه برابر استان کرمان و بیش از دو برابر استان اصفهان

 
است. 

رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزي آذربایجان شرقی در این ارتباط می گوید: استان ما استعداد بسیار زیادي در ذخائر معدنی دارد و
حدود 18 درصد ذخائر معدنی کشور در این استان است، در حالی که این استان تنها پنج درصد جمعیت کشور را به خود اختصاص

 
می دهد. 

داوود بهبودي ترکیب منابع معدنی استان را قابل توجه می داند و تصریح می کند: 75 درصد ذخائر معدنی استان غیرفلزي و تنها 7
درصد فلزي هستند؛ 18 درصد این ذخائر را نیز مصالح ساختمانی و سنگ تشکیل می دهد. در این میان 25 درصد ذخائر غیرفلزي
کشور و 12 درصد ذخایر فلزي کشور در آذربایجان شرقی قرار دارد. 94 درصد ذخایر فلزي ما مس و 6 درصد نیز طلا است که در

 
مجموع حدود 500 میلیون تن تخمین زده می شوند. 

 
  

 
 

وي ابراز می دارد: تقریبا 90 درصد ذخایر غیرفلزي ما را نفلین سینیت تشکیل می دهد؛ نزدیک به هشت درصد نیز سیلیس است و

 
عناصر دیگر نیز هر کدام به مقادیري وجود دارند. 

بهبودي ادامه می دهد: در عرصه سنگ، 46 درصد سنگ هاي ما را گرانیت، 36 درصد تراورتن، 10 درصد سنگ چینی، 7 درصد
مرمریت و یک درصد سنگ هاي ما را هم مرمري تشکیل می دهد. در مصالح ساختمانی 45 درصد سنگ آهک، 34 درصد سنگ

 
لاشه، 20 درصد سنگ گچ و یک درصد پوکه معدنی ذخایر معدنی ما را تشکیل می دهند.   

وي یادآور می شود: نفلین سینیت فقط در استان ما وجود دارد و حدود 70 درصد از ذخائر نفلین سینیت استان را سیلیس تشکیل
می دهد. در عناصري مثل پرولیت با حدود 89 درصد؛ کائولند 90 درصد؛ زئولیت 60 درصد و خاك صنعتی با حدود 21 درصد رتبه

 
اول کشور را داریم. 

رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزي آذربایجان شرقی با بیان اینکه در مورد ذخیره طلا نیز با اختصاص 30 میلیون تن رتبه اول



کشور از آن ماست، اضافه می کند: نزدیک به 30 درصد ذخائر مس و دیوتومید کشور در آذربایجان شرقی قرار دارد. این ها ذخائر

 
منابع تجدیدناپذیر ماست که عمدتا زیرزمینی هستند. 

 
نقش ذخائر عظیم معدنی در توسعه اقتصادي آذربایجان شرقی 

بهبودي در بخش دیگري از صحبت هاي خود اظهار می دارد: این ذخایر به صورت بالقوه می توانند در استان ما نقش اقتصادي خیلی
زیادي در تولید، اشتغال، صادرات و در نتیجه افزایش درآمد و رفاه داشته باشند. منتها بخش معدن بسیار سرمایه بر، تکنولوژي بر و

 
دیر بازده است. در عین حال صنایع میان دستی، بالادستی و پایین دستی هم مهم هستند. 

وي می گوید: در حال حاضر تولید مس را به صورت کنستانتره داریم، مولیبدن داریم و به دنبال پالایش مس و بالا بردن ارزش افزوده
و ایجاد صنایع پایین دستی آن هستیم؛ اما فراموش نشود سرمایه گذاري اولیه باید خود را به صورت اثرات سرریز نشان بدهد و تا

 
پایین ترین سطح اشتغال زایی و تولید محصول نمود داشته باشد. 

 
سخن آخر 

ایران بر روي کمربند مس، طلا و سنگ آهن دنیا قرار گرفته و این آرزوي هر ملتی است که چنین ذخایري را در کشور خود داشته
باشد تا بتواند از محل فعال کردن آن توسعه کشور خود را رقم بزند . در همین جا باید پذیرفت  در شرایط امروز تحریم و کرونا ، یکی
از وظایف حاکمیت ما این است که با شفاف سازي در قوانین و مقررات ، زمینه لازم را براي جذب سرمایه گذاري در معادن کشور
آماده کند لذا براي عبور از بحران هاي فعلی حاکم در کشور نیز هنر مدیریت حاکم بر اقتصاد کشور باید در این باشد که بتواند با
حفظ اصول، پذیراي جذب سرمایه هاي جدید خصوصا سرمایه گذار خارجی در حد ضرورت باشد.در این راستا ،تدوین برنامه و نقشه
راه تفصیلی مواد معدنی کشور با رویکرد علمی به فرآیند برنامه ریزي، تلاش براي حفظ روابط دیپلماتیک و اقتصادي با کشورهاي
منطقه، تلاش براي ایجاد بازارهاي بین المللی جدید و همچنین حفظ و توسعه بازارهاي موجود، افزایش سهم بودجه سالیانه دربخش
اکتشافات معادن کشور طی سال هاي آتی و بازنگري و اصلاح سریع قانون معادن و دستورالعمل هاي بخشی، براي تسهیل و روانسازي
با هدف فعال کردن معادن کشور و جلوگیري از توقف محدوده هاي ثبت شده توسط اشخاص حقیقی و حقوقی از دیگر اقدامات
ضروري براي توسعه این بخش مهم در اقتصاد کشور در دوران تحریم هاست و در نهایت نگاه به آینده پژوهشی در بخش معدن از

 
حلقه اکتشاف تا بازار، توسط متولیان این بخش می تواند اقتصاد معدنی کشور را شکوفا سازد. 

انتهاي پیام/60026/س/ر



معاون بهره برداري راه آهن فارس: باید به دریا متصل شویم

منبع: روزنامه شیراز نوینشماره خبر:  75  |  تاریخ: 1399/08/18

عضو هیئت نمایندگان و رئیس کمیسیون صادرات، واردات و گمرك اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزي فارس گفت: حمل
و نقل ریلی یکی از مؤلفه هاي مهم در توسعه اقتصاد هر منطقه است که باید ساز و کاري اندیشیده شود تا امکانات راه آهن فارس در

 
اختیار بخش اقتصاد استان قرار گیرد. 

به گزارش شیرازنوین به نقل از روابط عمومی اتاق بازرگانی فارس، خسرو فروغان در جلسه کمیسیون صادرات، واردات و گمرك که با
حضور اعضاي آن برگزار شد، بیان کرد: حمل و نقل از بخش هاي مهم و زیربنایی در اقتصاد است که حمل و نقل ریلی یکی از بهترین

 
گزینه ها براي حمل بار است. 

وي افزود: مهم ترین مزایاي حمل و نقل ریلی ایمنی بسیار بالا و مصرف بسیار کمتر انرژي در حمل بار است که توسعه حمل و نقل

 
ریلی در استان حمایت از تولید داخلی و بخش خصوصی استان است که این مهم باید مورد توجه مسئولان قرار گیرد. 

فروغان اظهار داشت: برخورداري راه آهن از ظرفیت هاي مناسب براي ترانزیت کالا و ایجاد مزیت صادراتی براي بسیاري از تولیدات
داخلی در صورت گسترش کیفی و کمی حمل و نقل ریلی و مزیت در حمل انبوه و حجیم بار در مسیرهاي طولانی، مصرف سوخت
کمتر، آلودگی زیست محیطی، ایمنی بالا، اتصال تعداد مراکز باري مهم از جمله بنادر به شبکه ریلی از جمله مزیت هاي این حوزه

 
است که اعمال سیاست هاي توسعه ا ي را در این بخش توجیه پذیر می کند. 

وي با بیان اینکه توسعه ریلی استان ثروت آفرینی و ایجاد اشتغال در استان را به دنبال دارد، اضافه کرد: در استان باید زیرساخت ارائه

 
خدمات در حوزه حمل و نقل ریلی ایجاد تا بخش خصوصی راغب به استفاده از این امکانات شود. 

فروغان ادامه داد: یکی از الزامات توسعه استان به ویژه در بخش اقتصادي توسعه حمل و نقل ریلی است که امید داریم این مهم با
همکاري بیشتر بخش دولتی، بخش خصوصی و شرکت هاي ریلی با سرعت بیشتري در استان دنبال شود و سهم سیستم حمل و نقل

 
ریلی فارس در جابه جایی بار در اقتصاد کشور افزایش یابد. 

وي عنوان داشت: فارس در حوزه ناوگان جاده اي در کشور جزو استان هاي بزرگ است و در سال هاي گذشته اقدامات فراوانی انجام
شد تا نیازهاي استان در این بخش تأمین شود؛ اما با توجه به موقعیت جغرافیایی و نیاز استان در بحث حمل و نقل بار کمبودهایی

 
وجود دارد. 

فروغان تصریح کرد: خطوط ریلی در حوزه اقتصاد نقش مهمی دارد و بیشترین حمل و نقل بار در دنیا از طریق خطوط ریلی انجام می

 
شود لذا ما باید در استان براي استفاده مطلوب از امکانات موجود و توسعه این زیرساخت اقتصادي بهره مند شویم. 

در ادامه این جلسه فریدون فرقانی، فعال اقتصادي و عضو هیئت مدیره صنایع شیمیایی شیراز نیز گفت: یکی از مزیت هاي نسبی
بخش خصوصی استان فارس فعالیت در بخش صنایع پایین دستی پتروشیمی است که بنگاه هاي استان توانسته اند در بحث تولید

 
مورد نیاز جامعه سهم خود را در کشور به خوبی ایفا کنند. 

وي افزود: فارس یک از استان هاي تأمین کننده و پشتیبان در بخش صنایع پایین دست پتروشیمی است و عمده مصرف کنندگان ما

 
خارج از استان و شمال کشور هستند. 

فرقانی با اشاره به فرسودگی ناوگان حمل و نقل جاده اي و مشکلات این بخش اظهار داشت: در برخی از شرایط ناوگان حمل و نقل
جاده اي جوابگوي نیاز ما نیست و با توجه به سرمایه گذاري انجام شده و امکانات موجود استان در حوزه حمل و نقل ریلی بخش

 
خصوصی استان انتظار دارند راه آهن و خطوط ریلی فارس نیز همانند استان هاي همجوار فعال شود. 

وي با بیان اینکه راه آهن استان باید تمهیدات لازم براي بهره مندي استان از امکانات استفاده کند، اضافه کرد: نگاه راه آهن استان



باید براي استفاده بخش خصوصی به ویژه در تعیین نرخ متعادل هزینه بار، طولانی مدت باشد تا بخش خصوصی به استفاده از این

 
خط حمل و نقلی تمایل داشته باشد. 

فرقانی بیان داشت: مطالبه ما این است که فرصتی براي همه بخش خصوصی ایجاد شود که بتوان از امکانات استان در راستاي توسعه

 
اقتصادي استان استفاده شود. 

احمدرضا زارع معاون بهره برداري و ناوگان راه آهن استان فارس هم در این جلسه گفت: بر اساس اسناد بالادستی کشور باید در پایان

 
برنامه شش توسعه 30 درصد حمل و نقل کشور از طریق خطوط ریلی انجام شود که هم اکنون این عدد حدود 12 درصد است. 

وي از دلایل عدم رشد این میزان را برخی از مشکلات زیرساختی و عدم استفاده از ظرفیت بخش خصوصی استان در ایجاد پایانه هاي

 
ریلی و تشکیل شرکت هاي حمل و نقل ریلی عنوان کرد. 

زارع با تأکید بر نقش حمل و نقل ریلی در توسعه اقتصادي ادامه داد: حمل و نقل ریلی علاوه بر برخورداري از مزیت هایی از جمله
ایمنی بالاتر، مصرف کم سوخت و کاهش هزینه ها می تواند به عنوان اهرم کنترل در اختیار تولید کنندگان و صاحبان صنایع و معادن

 
قرار گیرد. 

وي عنوان داشت: بخش پتروشیمی از مواردي بود که انتظار می رفت از خطوط ریلی استان براي حمل بار استفاده کند که هم اینک

 
آنطور شایسته است فعالان این بخش از این امکانات استفاده نمی کنند. 

زارع تصریح کرد: ناوگان جاده اي استان فارس بزرگ و وسیع است اما این ناوگان در فصول مختلف با مشکلات و معضلات متعددي

 
روبه رو می شود که این مسائل ما را ترغیب می کند تا هرچه سریع تر شرکت حمل و نقل ریلی در استان تأسیس شود. 

معاون بهره برداري و ناوگان راه آهن استان فارس افزود: مدیریت ارشد استان حمایت هاي خوبی در جهت ایجاد شرکت حمل و نقل
ریلی در استان دارند که در این زمینه دولت شرایط سرمایه گذاري را ندارد و باید به سمت جذب سرمایه گذاري خصوصی در این
بخش برویم که با توجه به جدیت پیگیري این موضوع به زودي سهم شرکت هاي متقاضی براي مشارکت سرمایه گذاري به زودي

 
مشخص و اعلام می شود. 

وي بیان کرد: فضاي سرمایه گذاري مشترك با راه آهن استان نیز وجود دارد؛ به طوري که زمین در طولانی مدت به سرمایه گذاران
جهت احداث پایانه هاي ریلی به متقاضیان اجاره داده می شود و هم اینک این ظرفیت حمل بار در ایستگاه راه آهن شیراز و مرودشت

 
فعال است. 

زارع اظهار داشت: در حال حاضر در منطقه ریلی شهرستان مرودشت پایانه ریلی براي بارگیري بار پتروشیمی و فولاد پاسارگاد ایجاد
کرده ایم که ظرفیت مناسبی است و این در حالی است که امکان توسعه و ایجاد تأسیسات به منظور ایجاد پایانه هاي مواد نفتی نیز

 
در این منطقه وجود دارد. 

وي اضافه کرد: در حال حاضر امکان براي ایجاد پایانه هاي باري براي حمل و نقل ریلی در راه آهن فارس وجود دارد که الزام ما براي
ایجاد این پایانه ها مستمر بودن بار توسط بخش خصوصی است و ما درصدد ایجاد برابري هزینه اي بین حمل و نقل جاده اي و ریلی

 
در استان با هدف استفاده بیشتر بخش خصوصی از این امکانات هستیم. 

زارع عنوان داشت: یکی از نقاط ضعف استان فارس عدم اتصال خطوط ریلی استان به بنادر جنوبی کشور است که تمرکز ما در استان
باید تمرکز بر اتصال به خطوط ریلی و اتصال راه آهن شیراز به گلگهر باشد که نیاز است در این زمینه از ظرفیت سیاسی استان

 
استفاده شود. 

وي با بیان اینکه در استان در کنار صاحبان صنایع و فعالان اقتصادي هستیم، ادامه داد: اتصال این خط راه آهن ما را به بنادر
بندرعباس می رساند و ما می توانیم خدمات باري و اقتصادي به بخش تولید و اقتصاد استان ارائه دهیم و فضایی فراهم شود که

 
شرایط براي نقش آفرینی صنعتگران استان فراهم شود. 

در ادامه این جلسه پور برخورداري، مدیرعامل شرکت رسان ریل پارس با بیان گزارشی از ارائه خدمات این شرکت در حوزه حمل و
نقل ریلی در کشور و فارس هم گفت: این شرکت در یک سال گذشته فعالیت هایی چشمگیري در حوزه جابه جایی بار داشته است

 
که حمل بار از پتروشیمی شیراز به مقصد کشور ترکیه با استفاده از واگن هاي ایرانی و شرایط موجود با موفقیت در حال انجام است. 

وي با اشاره به کاستی ها و شرایط خاص اقتصادي امروز کشور افزود: با کار کارشناسی و صبوري می توان مشکلات حمل و نقل ریلی



 
را به مرور زمان برطرف کرد و بخش خصوصی از این ظرفیت استفاده بیشتر و بهتري را ببرد. 

در این جلسه گزارش پیرامون موضوع «حمل ریلی مواد شیمیایی در راه آهن جمهوري اسلامی ایران» ارائه شد و سایر اعضا به بیان
نظرات و دیدگاه هاي خود در خصوص موضوع جلسه پرداختند.



نوید سرمایه گذاري 2 هزار و 500 میلیارد تومانی در فارس

منبع: ایرناشماره خبر:  76  |  تاریخ: 1399/08/18

شیراز-ایرنا- استاندار فارس گفت: با پیگیري هاي صورت گرفته شرکت سرمایه گذاري سازمان تأمین اجتماعی (شستا)، 2
هزار و 500 میلیارد تومان در حوزه صنایع استان سرمایه گذاري می کند.

شیراز-ایرنا- استاندار فارس گفت: با پیگیري هاي صورت
گرفته شرکت سرمایه گذاري سازمان تأمین اجتماعی
(شستا)، 2 هزار و 500 میلیارد تومان در حوزه صنایع

 
استان سرمایه گذاري می کند. 

به گزارش دریافتی یکشنبه ایرنا، عنایت االله رحیمی در
جلسه هماهنگی و بررسی مسایل و مشکلات واحدهاي
فعال زیر مجموعه شرکت سرمایه گذاري تامین اجتماعی و
ارائه طرح هاي توسعه و فرصت هاي سرمایه گذاري استان
افزود: شستا با بیش از 178 شرکت و 9 هلدینگ سرمایه

 
عظیمی براي کشور است. 

وي ادامه داد: باید به گونه اي براي این مجموعه تصمیم گیري و تصمیم سازي شود که در آینده نیز بتواند منافع سرمایه گذاران اصلی

 
آن را فراهم کند. 

استاندار فارس گفت: مجموعه مدیریت ارشد استان، همه امکانات و تلاش خود را براي شکوفایی هر چه بیشتر شستا با هدف توسعه

 
کشور و همچنین تقویت ذي نفعان این مجموعه به کار می گیرد. 

رحیمی با اشاره به توافق ها و مذاکرات ابتدایی خود با مدیرعامل شستا، رفع مشکلات واحدهاي تابعه این مجموعه را به عنوان اولویتی

 
جدي و مهم برشمرد. 

وي با اشاره به ظرفیت هاي متعدد و کم نظیر استان فارس در حوزه هاي مختلف معدنی، صنعتی، پزشکی، کشاورزي، حمل و نقل و
غیره، بیان کرد: انتظار داریم مجموعه 9 هلدینگ شستا سرمایه گذاري هاي درخور توجه و داراي برگشت سرمایه مناسب در فارس را

 
بر عهده بگیرند و به سرانجام برسانند. 

استاندار فارس با اشاره به ظرفیت مناسب این استان در زمینه نفت و گاز، این پتانسیل را فرصتی مناسب براي سرمایه گذاري و داراي
ارزش افزوده درخور توجه دانست و گفت: استان فارس این آمادگی را دارد که تسهیلات لازم، زمین و حتی خوراك را در اختیار

 
سرمایه گذار قرار دهد. 

رحیمی با اشاره به اینکه استان فارس قطب پزشکی کشور و داراي صنعت گردشگري سلامت و توریسم درمانی است، از امکان سرمایه
گذاري براي هلدینگ دارویی شستا در استان سخن گفت و بیان کرد: وجود شهرك دارویی و شهر سلامت نیز شرایط را براي واگذاري

 
زمین در این حوزه فراهم کرده است. 

توجه به صنعت سیمان در فارس به ویژه سیمان شیراز و خرامه از دیگر موضوعاتی بود که استاندار فارس به آن اشاره کرد و افزود: بی
تردید جا به جایی سیمان شیراز با همین ظرفیت اشتغال و همچنین سرمایه گذاري در سیمان خرامه کمک بزرگی به استان فارس

خواهد کرد. 



وي همچنین به وجود پتانسیل هاي دیگري در حوزه صنایع عمومی استان از جمله کشاورزي و صنایع تبدیلی، به نژادي دام،
دامپروري نوین و غیره اشاره کرد و گفت: در صورت اقدام شستا براي سرمایه گذاري در این حوزه ها تسهیلات لازم از سوي مدیریت

 
استان فراهم خواهد بود که ارزش افزوده مناسبی براي کشور به دنبال دارد. 

رحیمی استان فارس را میراث دار توانمندي در حوزه الکترونیک و آي تی از گذشته دانست و اظهار کرد: وجود دانشگاه ها و نخبگان
این عرصه و همچنین شرکت هاي دانش بنیان متعدد در فارس نشان می دهد هلدینگ هاي شستا میتوانند با سرمایه گذاري در این

 
زمینه ارزش افزوده بالایی نصیب کشور کنند. 

استاندار فارس با بیان اینکه این استان از برترین هاي کشور در حوزه انرژي هاي مختلف همچون نفت، گاز و برق است، افزود: زمینه

 
سرمایه گذاري در این حوزه نیز در استان فراهم است و دولت نیز خریدار تضمینی انرژي خواهد بود. 

رحیمی حمل و نقل هوایی و ریلی را از دیگر زمینه هاي مناسب سرمایه گذاري براي شستا در فارس برشمرد و بیان کرد: در حال
حاضر شرکت حمل و نقل ریلی در فارس تاسیس شده و میزان زیادي بار در راه آهن فعلی و بخش هایی از راه آهن که در آینده

 
احداث خواهد شد، پیش بینی شده است که سرمایه گذاري در این حوزه نیز سبب بالندگی و توسعه فارس است. 

به گزارش ایرنا، شرکت هاي تابعه شستا در فارس شامل شرکت هاي سیمانی فارس، فارس نو، نی ریز، و گچ ماشینی فارس و شرکت

 
هاي غیر سیمانی شیرین دارو، لعابیران، پشم شیشه فارس و نفت پاسارگاد است. 

 
برچسب ها 

 
- هیأت مدیره شستا 

 
- شیراز 

 
- استانداري فارس 

 
- عنایت االله رحیمی 

- فارس



900 دستگاه انواع وسایل نقلیه در قم تولید می شود

منبع: تابناكشماره خبر:  77  |  تاریخ: 1399/08/18

 
900 دستگاه انواع وسایل نقلیه در قم تولید می شود 

رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت قم، گفت: 900 دستگاه انواع وسایل نقلیه همچون مینی بوس و اتوبوس طی سال جاري در

 
استان تولید و به بازار مصرف عرضه می شود. 

به گزارش تابناك قم، محمود سیجانی بیان کرد: در همین رابطه تا پایان سال جاري 500 دستگاه انواع اتوبوس، مینی بوس، ون و
وانت در واحدهاي صنعتی استان تولید خواهد شد که تا کنون 282 دستگاه آن ساخته شده که نشان از تحقق بیش از 56 درصدي

 
ساخت این وسایل نقلیه درقم دارد. 

وي افزود: همچنین بر اساس برنامه ریزي انجام شده 400 دستگاه انواع کامیون و کامیونت طی سا جاري در قم تولید خواهد شد که

 
تاکنون 158 دستگاه آن تولید شده و شاهد تحقق حدود 40 درصدي برنامه ساخت در این بخش هستیم. 

وي ادامه داد: صنعتگران استان در تلاش هستند که در سال جهش تولید تمام ظرفیت واحدهاي صنعتی براي پاسخ به نیاز بازار
داخلی به کار گرفته شود و در همین رابطه امیدواریم تعداد وسایل نقلیه ساخته شده در قم تا پایان سال جاري بیش از ارقام اعلام

 
شده باشد. 

سیجانی گفت: شهرك هاي صنعتی قم موقعیت خوبی براي استقرار صنایع خودروسازي در اختیار دارد و آماده است تا با جذب

 
سرمایه گذاران علاقه مند به فعالیت در این بخش به یکی از قطب هاي تولید انواع وسایل نقلیه در کشور تبدیل شود. 

وي بیان کرد: ساخت خودرو در قم به دلیل وجود واحدهاي تکمیل کننده زنجیره تولید این محصول همچون واحدهاي قطعه سازي و
نزدیکی استان به مهمترین بازارهاي مصرف کشور، داراي مزایاي اقتصادي فراوانی است و فرصتی جذاب براي سرمایه گذاران ایجاد

 
خواهد کرد. 

حجم سرمایه گذاري انجام شده براي واحدهاي صنعتی استان قم فراتر از 51 هزار میلیارد ریال است که با این حجم از سرمایه گذاري
صورت گرفته در حدود 2هزار و 400 واحد صنعتی و تولیدي استان براي بیش از 57 هزار تن فرصت اشتغال ایجادشده است؛
همچنین قم داراي هفت شهرك صنعتی شکوهیه، الغدیر، چاپ و نشر، سلفچگان، محمودآباد، ثامن الائمه (ع) - قنوات - و فناوري
اطلاعات و ارتباطات (I.C.T) و چهار ناحیه صنعتی خورآباد، دستجرد، سیرو و طغرود است که هرکدام از آن ها موقعیت ممتازي براي

توسعه سرمایه گذاري، تولید و اشتغال دارد.



ایجاد جایگاه استقرار کارگران ساختمانی در دو نقطه از شهر

منبع: تابناكشماره خبر:  78  |  تاریخ: 1399/08/18

 
ایجاد جایگاه استقرار کارگران ساختمانی در دو نقطه از شهر 

معاون خدمات شهري شهرداري قم با اشاره به طرح ساماندهی کارگران ساختمانی، از ایجاد جایگاه استقرار کارگران ساختمانی در دو

 
نقطه از شهر خبرداد. 

به گزارش تابناك قم، سید امیر سامع با اشاره به ضرورت ساماندهی کارگران ساختمانی پیش از شروع روزهاي سرد و بارانی، اظهار
داشت: بر اساس صورت جلسه اي که در جلسات فرمانداري به دست آمد مقرر شد ساماندهی کارگران ساختمان با همکاري شهرداري

 
قم، اداره کل کار، تعاون و رفاه اجتماعی و خانه کارگر انجام شود. 

معاون خدمات شهري شهرداري قم با اشاره به مسئولیت شهرداري در این موضوع، افزود: ایجاد شرایط فیزیکی به منظور استقرار

 
کارگران ساختمانی بر عهده شهرداري است. 

سامع از برپایی ایستگاه هایی به منظور رفاه حال کارگران ساختمانی خبر داد و گفت: میدان نبوت و تقاطع عماریاسر و 15 خرداد در
حال حاضر به عنوان محل استقرار کارگران ساختمانی در نظر گرفته شده است و شهرداري اقدام به برپایی جایگاه هایی در این

 
دونقطه کرده است. 

وي اما ساماندهی واقعی کارگران را در ترویج سیستم نرم افزاري خواند و تأکید کرد: طبق تفاهم نامه اي با اداره کل تعاون، کار و رفاه
اجتماعی، مقرر شد انجمن کارگران ساختمانی به منظور ساماندهی کارگران و عدم تجمع آن ها در اطراف میادین، از طریق سامانه اي

 
که در اختیاردارند، اطلاع رسانی کامل به کارگران براي ثبت نام در سامانه داشته باشند. 

معاون خدمات شهري شهرداري قم خاطرنشان کرد: طبق این تفاهم نامه پیشنهاد شد توسط انجمن صنفی کارگري براي کارگران

 
اطلاع رسانی وسیع انجام و این قشر از جامعه کارگري عضو یک سري گروه هایی شوند. 

سامع با اشاره به اینکه ساماندهی فیزیکی به تنهایی نمی تواند کارساز باشد، گفت: براي اشتغال و ساماندهی کارگران به صورت
الکترونیکی باید راهکاري اندیشید چراکه استقرار کارگران فصلی در این مکان ها درصورتی که همراه با یافتن کار روزانه نباشد، سبب

ایجاد مشکلاتی می شود.



قرارداد توسعه دانشگاه خاتم در ناحیه نوآوري پردیس منعقد شد

منبع: فصل اقتصادشماره خبر:  79  |  تاریخ: 1399/08/18

فصل اقتصاد - قرارداد واگذاري زمین در پارك علم و فناوري پردیس به دانشگاه خاتم، به مساحت 17هکتار در فاز نخست و
تفاهم نامه ي واگذاري30هکتار دیگر در فازهاي آتی، جهت ساخت و توسعه فضاهاي آموزشی، پژوهشی و رفاهی امضا شد.

فصل اقتصاد - قرارداد واگذاري زمین در پارك علم و
فناوري پردیس به دانشگاه خاتم، به مساحت 17هکتار در
فاز نخست و تفاهم نامه ي واگذاري30هکتار دیگر در
فازهاي آتی، جهت ساخت و توسعه فضاهاي آموزشی،

 
پژوهشی و رفاهی امضا شد. 

به گزارش فصل اقتصاد به نقل از روابط عمومی بانک
پاسارگاد، طی این قرارداد که در مراسمی با حضور سورنا ستاري معاون علمی و فناوري رییس جمهور، مجید قاسمی رییس دانشگاه
خاتم و مهدي صفاري نیا رییس پارك علم و فناوري پردیس منعقد شد، مجموعه ي آموزشی، تحقیقاتی، پژوهشی و فناوري دانشگاه
خاتم، تحت عنوان پردیس کارآفرینی رقابت پذیر، با سرمایه گذاري بانک پاسارگاد ، در فاز 4 پارك علم و فناوري پردیس احداث
خواهد شد. این مجموعه با 10 دانشکده، هر یک در 5 گروه آموزشی، پذیراي 10 هزار دانشجو در مقاطع مختلف کارشناسی و
تحصیلات تکمیلی خواهد بود. مرکز تحقیقات و فناوري فعالیت هاي نوبنیان با ظرفیت یک هزار پژوهشگر، کتابخانه هاي تخصصی،
سالن آمفی تأتر مرکزي پردیس، سالن هایی جهت برگزاري آزمون هاي بین المللی و مجتمع هاي ورزشی، خوابگاهی، پذیرایی و

 
رفاهی از دیگر بخش هاي این مجموعه خواهند بود. 

گفتنی است در حال حاضر دانشگاه خاتم با حمایت بانک پاسارگاد و بهره مندي از حضور استادان بنام و همچنین فضا و تجهیزات
آموزشی به روز و پیشرفته، در زمره ي دانشگاه هاي مطرح کشور است. این دانشگاه با برگزاري دوره هاي موفق و همکاري با دانشگاه
هاي معتبر جهان، توانسته است در سطح بین المللی نیز مطرح شده و با عبور از سه نسل اول، در سطح نسل چهارم و پنجم

دانشگاهی، کارآفرینان خلاق، رقابت پذیر و مقاوم را تربیت و به کشور عرضه کند.



قرارداد توسعه دانشگاه خاتم در ناحیه نوآوري پردیس با حمایت بانک

پاسارگاد منعقد شد

منبع: فصل اقتصادشماره خبر:  80  |  تاریخ: 1399/08/18

فصل اقتصاد - قرارداد واگذاري زمین در پارك علم و فناوري پردیس به دانشگاه خاتم، به مساحت 17 هکتار در فاز نخست و
تفاهم نامه ي واگذاري 30 هکتار دیگر در فاز هاي آتی، جهت ساخت و ...

فصل اقتصاد - قرارداد واگذاري زمین در پارك علم و
فناوري پردیس به دانشگاه خاتم، به مساحت 17 هکتار در
فاز نخست و تفاهم نامه ي واگذاري 30 هکتار دیگر در فاز
هاي آتی، جهت ساخت و توسعه ي فضاهاي آموزشی،

 
پژوهشی و رفاهی براي دانشجویان منعقد شد. 

به گزارش فصل اقتصاد و به نقل از اخبارپول، طی این
قرارداد که در مراسمی با حضور سورنا ستاري معاون علمی

و فناوري رییس جمهور، مجید قاسمی رییس دانشگاه خاتم و مهدي صفاري نیا رییس پارك علم و فناوري پردیس منعقد شد،
مجموعه ي آموزشی، تحقیقاتی، پژوهشی و فناوري دانشگاه خاتم، تحت عنوان پردیس کارآفرینی رقابت پذیر، با سرمایه گذاري بانک

 
پاسارگاد، در فاز 4 پارك علم و فناوري پردیس احداث خواهد شد. 

این مجموعه با 10 دانشکده، هر یک در 5 گروه آموزشی، پذیراي 10 هزار دانشجو در مقاطع مختلف کارشناسی و تحصیلات تکمیلی
خواهد بود. مرکز تحقیقات و فناوري فعالیت هاي نوبنیان با ظرفیت یک هزار پژوهشگر، کتابخانه هاي تخصصی، سالن آمفی تأتر
مرکزي پردیس، سالن هایی جهت برگزاري آزمون هاي بین المللی و مجتمع هاي ورزشی، خوابگاهی، پذیرایی و رفاهی از دیگر بخش

 
هاي این مجموعه خواهند بود. 

گفتنی است، در حال حاضر دانشگاه خاتم با حمایت بانک پاسارگاد و بهره مندي از حضور استادان بنام و همچنین فضا و تجهیزات
آموزشی به روز و پیشرفته، در زمره ي دانشگاه هاي مطرح کشور است. این دانشگاه با برگزاري دوره هاي موفق و همکاري با دانشگاه
هاي معتبر جهان، توانسته است در سطح بین المللی نیز مطرح شده و با عبور از سه نسل اول، در سطح نسل چهارم و پنجم

دانشگاهی، کارآفرینان خلاق، رقابت پذیر و مقاوم را تربیت و به کشور عرضه کند.



طرح ملی« ایران قوي» جامع ترین برنامه در حوزه مساجد است/ استقبال

کانون هاي مساجد ایلام از طرح ملی ایران قوي

منبع: شبستانشماره خبر:  81  |  تاریخ: 1399/08/18

حجت الاسلام چراغی پور با بیان اینکه طرح ملی« ایران قوي» از جامع ترین طرح ها در حوزه مساجد و جذب جوانان و
نوجوانان به مساجد است، گفت: جریان سازي گفتمان ایران قوي، ترویج روحیه امید و تلاش براي حضور موثر و هدفمند بچه

هاي مسجد از اهداف این طرح است.

حجت الاسلام چراغی پور با بیان اینکه طرح ملی« ایران قوي» از جامع ترین طرح ها در حوزه مساجد و جذب جوانان و
نوجوانان به مساجد است، گفت: جریان سازي گفتمان ایران قوي، ترویج روحیه امید و تلاش براي حضور موثر و هدفمند بچه هاي

 
مسجد از اهداف این طرح است. 

 
 

مدیر ستاد هماهنگی کانون هاي فرهنگی و هنري مساجد استان ایلام، در گفت و گو با خبرنگار خبرگزاري شبستان در ایلام با بیان
این مطلب، اظهار کرد: طرح ملی ایران قوي در قالب اجراي مرحله دوم طرح ملی رویداد فهما بر اساس دستورالعمل صادره از سوي

 
ستاد هماهنگی کانون هاي فرهنگی هنري مساجد کشور در سال جاري همزمان با سراسر کشور در استان ایلام برگزار می شود. 

حجت الاسلام« علی چراغی پور» با بیان اینکه طرح ملی ایران قوي با تمام توان و ظرفیت ها در تمام سطوح در سطح کانون هاي
فرهنگی و هنري مساجد استان در حال اجرا است، افزود: ستاد کانون هاي فرهنگی هنري مساجد استان ایلام در راستاي اجراي
رویداد ملی فهما در سال گذشته، سعی و کوشش فراوانی مبنی بر انجام فعالیت هاي مختلف فرهنگی، هنري، مذهبی، دینی و قرآنی و

 
انجام برنامه هاي شاخص در مناطق مختلف شهري و روستایی دارد. 

وي گفت: مرحله دوم رویداد ملی فهما در سال جاري با دستور ریاست محترم ستاد هماهنگی کانون هاي فرهنگی هنري مساجد
کشور، حجت الاسلام حاج آقاي دکتر ارزانی، همزمان با سراسر کشور آغاز شده و در استان ایلام نیز در راستاي برگزاري این طرح،
جلسات توجیهی ویژه اي براي رابطین کانون فرهنگی هنري در مناطق مختلف برگزار و آموزش هاي چهره به چهره و همچنین از

 
طریق فضاي مجازي براي مدیران کانون هاي فرهنگی هنري به منظور ورود به سامانه مرکزي طرح ملی ایران قوي اجرا شده است. 



مدیر ستاد هماهنگی کانون هاي فرهنگی و هنري مساجد استان ایلام یادآور شد: این طرح با محوریت بیانیه گام دوم انقلاب و در
راستاي استفاده از ظرفیت ها و بهره گیري از آموزه هاي قرآن، سیره اهل بیت(ع)، مسجد و بیانیه گام دوم انقلاب و با چهار موضوع و
عرصه متفاوت شامل «قرآن و سیره اهل بیت(ع)»، «مسجد و گام دوم انقلاب»، «پیشرفت و امید به آینده»، «مقاومت و عزت ایرانی»

 
در سطح کانون هاي فرهنگی و هنري مساجد سراسر کشور برگزار می شود. 

 
 

چراغی پور با بیان اینکه این طرح ویژه ذیل زیست بوم فهما (فرهنگ و هنر مساجد ایران) طراحی و در سطح کانون هاي مساجد اجرا
می شود، افزود: شناسایی و توانمند سازي استعداد هاي فرهنگی و هنري انقلاب اسلامی، جریان سازي گفتمان ایران قوي، ترویج

 
روحیه امید و تلاش و حضور موثر و هدفمند بچه هاي مسجد در فضاي مجازي از اهداف طرح ایران قوي است. 

وي با بیان اینکه این طرح در قالب سه شبستان «فرهنگ»، «هنر» و «نوآوري» اجرا می شود، گفت: در هر شبستان نیز برنامه ها و
فعالیت هاي شاخصی با امتیازات مشخص تعیین شده است که مدیران و اعضاي کانون هاي فرهنگی و هنري مساجد استان از طریق
سامانه ستاد مرکزي طرح ملی ایران قوي نسبت به ثبت اطلاعات برنامه ها و فعالیت هاي خود اقدام و امتیازات لازم را جهت ارزیابی

 
نهایی کسب کنند. 

مدیر ستاد هماهنگی کانون هاي فرهنگی و هنري مساجد استان ایلام تصریح کرد: شبستان هنر شامل چند رواق با فعالیت هاي از
جمله سرود، نمایش، فیلم، ترنج و قلم، شبستان نوآوري شامل رواق هایی از جمله کارآفرینی و فناوري، شبستان فرهنگ شامل رواق

 
نور، دانش، کتاب، همدلی و رسانه است که این طرح، یک طرح بسیار کامل و جامع و یک ایده بسیار نو در حوزه مساجد است. 

چراغی پور افزود: دستگاه ها و نهادهاي زیادي در حوزه مساجد فعالیت می کنند اما طرح هایی که ستاد هماهنگی کانون هاي
فرهنگی هنري مساجد کشور در سال هاي اخیر آغاز به کار کرده از جامع ترین طرح ها در حوزه مساجد و در حوزه جذب جوانان و
نوجوانان به مساجد است و در این راستا استفاده از ظرفیت تمامی دستگاه هاي اجرایی و فرهنگی و انعقاد تفاهم نامه هاي ویژه در

 
جهت بهره گیري از ظرفیت عظیم و شبکه ملی اعضاي کانون فرهنگی هنري در دستور کار این ستاد استانی قرار دارد. 

وي بیان کرد: ستاد کانون هاي فرهنگی و هنري مساجد استان ایلام تعامل بسیار خوبی با تمامی دستگاه هایی که در حوزه مسائل
دینی و فرهنگی فعالیت می کنند دارد و در این عرصه نیز نماینده محترم ولی فقیه در استان و امام جمعه ایلام،حجت الاسلام

 
والمسلمین کریمی تبار همواره عنایت ویژه اي به بچه هاي مساجد دارد. 

مدیر ستاد هماهنگی کانون هاي فرهنگی و هنري مساجد استان ایلام گفت: دشمنان و استکبار جهانی با برنامه ریزي گسترده در



تلاش براي جدا کردن قشر جوان و نوجوان از حوزه مساجد و مسائل دینی و فرهنگی هستند و ستاد هماهنگی کانون هاي فرهنگی و
هنري مساجد کشور در تلاش است با اجراي فعالیت هاي نو و به روز، زمینه ساز جذب جوانان به مساجد به عنوان پایگاه هاي مهم

 
فرهنگی و دینی باشد. 

وي بیان کرد: از مدیران کانون هاي مساجد درخواست می شود که جریان سازي گفتمان ایران قوي در محله و فضاي مجازي، اطلاع
رسانی و انگیزه بخشی به اعضا براي شرکت حداکثري در برنامه ها، ثبت دقیق گزارش و مستندات عملکرد کانون در سامانه بچه هاي
مسجد و تعامل در قالب شبکه رابطین فهما و ارتباط مستمر با ستاد استانی را براي اجراي طرح ملی ایران قوي در دستور کار فعالیت

هاي خود قرار دهند.



20 درصد از مردم استان بوشهر محروم هستند

منبع: برنا نیوزشماره خبر:  82  |  تاریخ: 1399/08/18

امام جمعه بوشهر گفت: حدود 20 درصد از مردم استان بوشهر دچار محرومیت هستند.

امام جمعه بوشهر: 20 درصد از مردم استان بوشهر محروم
هستند امام جمعه بوشهر گفت: حدود 20 درصد از مردم

 
استان بوشهر دچار محرومیت هستند. 

به گزارش گروه استان هاي خبرگزاري برنا؛ نماینده، ولی
فقیه در استان و امام جمعه بوشهر در جلسه اي با حضور
مدیرعامل بنیاد علوي از مشارکت این نهاد در کمک به
بازسازي بازارچه ساحلی دیلم تشکر و گفت: استان بوشهر،
استانی راهبردي و استراتژیک است، استانی است که می

 
تواند در همه ابعاد فرهنگی، سیاسی، اقتصادي، اجتماعی و حوزه هاي علم و فناوري الگوي پیشرفت ایران باشد. 

او افزود: اکنون استان بوشهر از دو جهت در فضاي توسعه و پیشرفت ایران الگو است؛ نخست آن که اولین استانی است که به فرمان

 
رهبر معظم انقلاب سند توسعه آن نوشته شده است و دوم منطقه ویژه علم و فناوري ایران است. 

امام جمعه بوشهر ادامه داد: استان بوشهر به علت داشتن اقتصاد کرانه اي از ارزشمندترین جغرافیاي اقتصادي برخوردار است. اما این

 
استان به دلیل نداشتن سند توسعه تا کنون توسعه کافی با توجه به آمایش هاي سرزمین ایران نداشته است. 

آیت االله صفایی بوشهري عنوان کرد: سرمایه گذاري در این استان، سرمایه گذاري مولد و راهبردي است، پیشرفت هاي عمرانی در

 
استان خوب است، اما در خور ظرفیت و توانمندي هاي استان نیست. 

او گفت: اکنون در استان بوشهر به طور رسمی 8/5 درصد افراد زیر پوشش کمیته امداد امام خمینی هستند، مددجویان بهزیستی نیز
حدود 5 درصد و افراد زیر پوشش خیریه ها نیز 4 درصد جمعیت استان را تشکیل می دهند. به این ترتیب، حدود 20 درصد از مردم

 
استان دچار محرومیت هستند، این براي استانی که پایتخت انرژي کشور است، زیبنده نیست. 

نماینده، ولی فقیه در استان و امام جمعه بوشهر بیان کرد: در این استان بیشترین ظرفیت رشد در کنار صنایع عظیم نفت و گاز وجود
دارد و اگر پیوست هاي اجتماعی در مناطق میزبان این صنایع در حوزه کارآفرینی صورت گیرد، افراد می توانند با رسیدن به

 
توانمندي هاي لازم به اشتغال مولد برسند و به تولید ناخالص ملی کمک کنند. 



آیت االله صفایی بوشهري گفت: بستر بسیار مناسب اقتصادي در استان وجود دارد، اما نیازمند کار است اگر کار نباشد مردم رو به
اقتصاد پنهان می آورند.



تشکیل 271 صندوق خُرد روستایی در خراسان رضوي

منبع: برنا نیوزشماره خبر:  83  |  تاریخ: 1399/08/18

مدیر صندوق کارآفرینی امید خراسان رضوي گفت: طی دو سال و نیم گذشته 271 صندوق خرد محلی زنان روستایی با
دست کم 6 هزار عضو در این استان تشکیل شده است.

تشکیل 271 صندوق خُرد روستایی در خراسان رضوي
مدیر صندوق کارآفرینی امید خراسان رضوي گفت: طی دو
سال و نیم گذشته 271 صندوق خرد محلی زنان روستایی

 
با دست کم 6 هزار عضو در این استان تشکیل شده است. 

به گزارش گروه روي خط رسانه هاي خبرگزاري برنا؛ علی
آبیلی، مدیر صندوق کارآفرینی امید خراسان رضوي گفت:
از محل پس انداز اعضاي این صندوقها هشت میلیارد ریال
جمع آوري و بیش از 80 میلیارد ریال تسهیلات به اعضاي

 
این صندوق ها پرداخت شده است. 

او ادامه داد: این تسهیلات به منظور اجراي طرحهایی از جمله صنایع دستی، تولید پوشاك، فرش دستباف، بسته بندي، گلخانه، دام

 
سبک و سنگین، گیاهان دارویی، صنایع تبدیلی و تکمیلی، بوم گردي و نظایر آن است. 

مدیر صندوق کارآفرینی امید خراسان رضوي با بیان این که این صندوق براي حمایت از روستائیان با اولویت زنان روستایی، تشکیل
صندوق هاي خرد محلی زنان روستایی را در دستور کار خود قرار داده است گفت: تا پایان امسال 30 صندوق دیگر هم تشکیل خواهد

 
شد. 

او افزود: از موانع عمده تامین مالی خرد در مناطق روستایی عدم دسترسی آسان و در برخی موارد عدم امکان دسترسی به منابع ارزان

 
قیمت دولتی و همچنین عدم پذیرش توسط شبکه بانکی به دلیل شرایط حاکم و مترتب بر آن است. 

صندوق کارآفرینی امید نهاد مالی تخصصی و حمایتی است که در زمینه تامین مالی و حمایت از کسب و کارهاي خُرد فعالیت می

 
کند. 

ماموریت صندوق کارآفرینی امید تجمیع سپرده هاي خُرد مردم و تلفیق آن با اعتبارات دولت، شناسایی جوانان واجد شرایط،

 
توانمندسازي آنان و کمک براي ایجاد کسب وکارهاي خُرد کم سرمایه با محوریت فعالیتهاي کارآفرینانه و نیازهاي منطقه اي است. 

منبع: ایرنا



فین تک در صدر فعالیت هاي دانش بنیان

منبع: بانکداري الکترونیکشماره خبر:  84  |  تاریخ: 1399/08/18

با وجود چالش هایی نظیر زیرساخت هاي اقتصادي نامناسب، کمبود سرمایه و نظام اداري ناکارآمد، طی سالیان اخیر شاهد
رشد چشمگیر فعالیت هاي نوآورانه و استارتاپی در اکثر کشورهاي قاره آفریقا بوده ایم. در همین زمینه، کشورهاي آفریقاي

جنوبی، کنیا، روآندا، نیجریه و تونس در صدر برترین زیست بوم هاي استارتاپی این ...

به گزارش پایگاه خبري بانکداري الکترونیک، کیفیت پایین زیرساخت هاي اقتصادي، کمبود سرمایه و نظام اداري ناکارآمد،
کارآفرینی را در بسیاري از کشورهاي آفریقایی تبدیل به مساله اي چالش برانگیز کرده است. با این حال، این موضوع به معناي عدم
توسعه کارآفرینی و فعالیت هاي استارتاپی در این قاره طی سالیان اخیر نیست. بررسی هاي موسسه Wee Tracker حاکی از
جذب 1.34 میلیارد دلار سرمایه گذاري مخاطره پذیر توسط استارتاپ هاي آفریقایی در سال 2019 است. در همین رابطه، حوزه فین
تک به تنهایی با جذب 678 میلیون دلار سرمایه، در صدر فعالیت هاي دانش بنیان این قاره قرار دارد. در ادامه به معرفی پنج مورد از

 
برترین زیست بوم هاي استارتاپی آفریقا خواهیم پرداخت. 

1) آفریقاي جنوبی بازار مالی کارآمد و قدرت خرید بالاي جامعه را می توان به عنوان مهمترین مزایایی آفریقاي جنوبی در زمینه
کارآفرینی و فعالیت هاي استارتاپی در نظر گرفت. در همین زمینه، استارتاپ هاي حوزه هاي مالی، گردشگري و آموزش در صدر
،StartupBlink فعالیت هاي دانش بنیان این کشور قرار دارند. لازم به ذکر است که آفریقاي جنوبی در آخرین رتبه بندي موسسه

 
موفق به کسب رتبه 52 برترین زیست بوم هاي استارتاپی جهان شده است. 

2) کنیا کشور کنیا به عنوان شصت و دومین زیست بوم استارتاپی برتر جهان، بخش اصلی رشد خود در این حوزه را مرهون مولفه
هایی نظیر افزایش میزان سرمایه گذاري خارجی و گسترش حمایت هاي دولتی از فعالیت هاي دانش محور است. در همین زمینه،

 
این کشور را می توان به عنوان قطب آفریقا در حوزه خدمات مالی دیجیتال در نظر گرفت. 

3) روآندا موقعیت جغرافیایی مناسب، قوانین کارآمد و ظرفیت هاي بالقوه فراوان اقتصادي، روآندا را تبدیل به یکی از مقاصد جذاب
براي فعالان حوزه نوآوري و کارآفرینی در قاره آفریقا نموده است. این کشور در سال 2020، در رتبه 65 برترین زیست بوم هاي

 
استارتاپی جهان قرار گرفت. 

4) نیجریه وجود شبکه اي گسترده و هماهنگ از مراکز رشد و شتاب دهنده ها در اقصی نقاط نیجریه، این کشور را تبدیل به یکی از
کانون هاي اصلی نوآوري و فعالیت هاي استارتاپی آفریقا کرده است. این کشور با برخورداري از 90 قطب فناوري، در صدر کشورهاي
قاره سیاه از این حیث قرار دارد. نیجریه در آخرین رتبه بندي موسسه StartupBlink در مورد برترین زیست بوم هاي استارتاپی

 
جهان در رتبه 68 قرار گرفت. 

5) تونس موسسه بلومبرگ در آخرین گزارش خود، از تونس به عنوان پیشگام نوآوري در قاره آفریقا یاد کرد. زیرساخت هاي ارتباطی
و اطلاعاتی مناسب و قوانین کارآمد از جمله دیگر مزیت هاي این کشور در اقتصاد دانش بنیان است. تونس در سال 2020 در رتبه

 
77 برترین زیست بوم هاي استارتاپی جهان قرار گرفت. 



منبع: اقتصاد آنلاین



قرارداد توسعه دانشگاه خاتم در ناحیه نوآوري پردیس منعقد شد

منبع: صداي پولشماره خبر:  85  |  تاریخ: 1399/08/18

قرارداد واگذاري زمین در پارك علم و فناوري پردیس به دانشگاه خاتم، به مساحت 17 هکتار در فاز نخست و تفاهم نامه ي
واگذاري 30 هکتار دیگر در فاز هاي آتی، جهت ساخت و توسعه ي فضاهاي آموزشی، پژوهشی و رفاهی براي دانشجویان

منعقد شد. به گزارش صداي پول از روابط عمومی بانک پاسارگاد، طی این قرارداد که در ...

 
قرارداد توسعه دانشگاه خاتم در ناحیه نوآوري پردیس منعقد شد 

قرارداد واگذاري زمین در پارك علم و فناوري پردیس به دانشگاه خاتم، به
مساحت 17 هکتار در فاز نخست و تفاهم نامه ي واگذاري 30 هکتار دیگر
در فاز هاي آتی، جهت ساخت و توسعه ي فضاهاي آموزشی، پژوهشی و

 
رفاهی براي دانشجویان منعقد شد. 

به گزارش صداي پول از روابط عمومی بانک پاسارگاد، طی این قرارداد که در مراسمی با حضور سورنا ستاري معاون علمی و فناوري
رییس جمهور، مجید قاسمی رییس دانشگاه خاتم و مهدي صفاري نیا رییس پارك علم و فناوري پردیس منعقد شد، مجموعه ي
آموزشی، تحقیقاتی، پژوهشی و فناوري دانشگاه خاتم، تحت عنوان پردیس کارآفرینی رقابت پذیر، با سرمایه گذاري بانک پاسارگاد، در
فاز 4 پارك علم و فناوري پردیس احداث خواهد شد. این مجموعه با 10 دانشکده، هر یک در 5 گروه آموزشی، پذیراي 10 هزار
دانشجو در مقاطع مختلف کارشناسی و تحصیلات تکمیلی خواهد بود. مرکز تحقیقات و فناوري فعالیت هاي نوبنیان با ظرفیت یک
هزار پژوهشگر، کتابخانه هاي تخصصی، سالن آمفی تأتر مرکزي پردیس، سالن هایی جهت برگزاري آزمون هاي بین المللی و مجتمع

 
هاي ورزشی، خوابگاهی، پذیرایی و رفاهی از دیگر بخش هاي این مجموعه خواهند بود. 

گفتنی است در حال حاضر دانشگاه خاتم با حمایت بانک پاسارگاد و بهره مندي از حضور استادان بنام و همچنین فضا و تجهیزات
آموزشی به روز و پیشرفته، در زمره ي دانشگاه هاي مطرح کشور است. این دانشگاه با برگزاري دوره هاي موفق و همکاري با دانشگاه
هاي معتبر جهان، توانسته است در سطح بین المللی نیز مطرح شده و با عبور از سه نسل اول، در سطح نسل چهارم و پنجم

دانشگاهی، کارآفرینان خلاق، رقابت پذیر و مقاوم را تربیت و به کشور عرضه کند.



دفتر رهبر انقلاب براي شکست ترامپ توئیت زد

منبع: حوزه نیوزشماره خبر:  86  |  تاریخ: 1399/08/18

حوزه/ چشم انداز برترین اخبار ایران و جهان در 24 ساعت گذشته، با گزینش اهمّ رویدادهاي سیاسی، اجتماعی، اقتصادي،
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روزافزون آن را شاهد باشیم. 

 
دفتر رهبر انقلاب براي شکست ترامپ توئیت زد 

صفحه توییتر انگلیسی دفتر آیت االله خامنه اي در واکنش به
شکست ترامپ در انتخابات نوشت: اوضاع در ایالات متحده و آنچه آنها خود در مورد انتخابات خود می گویند یک نمایش است! این
نمونه اي از چهره زشت لیبرال دموکراسی در ایالات متحده است. صرف نظر از نتیجه، یک چیز کاملاً واضح است، سقوط قطعی

 
سیاسی، مدنی و اخلاقی رژیم ایالات متحده است. 

 
خودرو سکته زد 

با ریزش قیمت دلار در بازار، قیمت خودرو نیز روندي کاهشی پیدا کرده، به طوري که به تعبیر فعالان این حوزه، بازار خودرو دچار
سکته شده است. در این شرایط شاهد سرازیر شدن آگهی فروش خودرو به فضاي مجازي هستیم. بررسی بازار خودرو نشان می دهد،
با کاهش قیمت دلار، بازار خودرو نیز روندي کاهشی در پیش گرفته به طوري که در مورد برخی خودروها شاهد افت 30 تا 50
میلیون تومانی قیمت نسبت به روزهاي گذشته هستیم. قیمت هر دستگاه سایپا 131 در بازار به 100 میلیون تومان رسیده است.
همچنین قیمت هر دستگاه پژو 206 تیپ 2 که قبلا تا 260 میلیون تومان هم بالا رفته بود حالا به 208 میلیون تومان رسیده است.
سمند ال ایکس نیز که قیمت آن چند روز پیش تا 210 میلیون تومان بالا رفته بود حالا باید به قیمت 196 میلیون تومان اشاره کرد.
قیمت پژو 405 نیز که تا 220 میلیون تومان افزایش یافته بود، امروز در بازار به 205 میلیون تومان رسیده است. قیمت تیبا صندوق
دار نیز که در روزهاي گذشته تا 160 میلیون تومان افزایش یافته بود، امروز در بازار به 134 میلیون تومان رسیده و تیبا 2 نیز با
قیمت 151 میلیون تومان عرضه می شود. قیمت ساینا نیز در بازار به 145 میلیون تومان رسیده و براي پژو پارس معمولی قیمت
225 میلیون تومانی اعلام می شود، هر چند این خودرو چند روز پیش تا 260 میلیون تومان نیز به مشتریان عرضه می شد. قیمت
پژو پارس معمولی اواخر شهریورماه که دلار حدود 22 هزار تومان بود، به حدود 190 میلیون تومان رسیده بود و در نتیجه همچنان



جاي کاهش قیمت براي این خودرو نیز وجود دارد. فروشندگان منتظر رشد دوباره و مشتریان در انتظار افت بیشتر قیمت ها هستند

 
اما به گفته رئیس اتحادیه نمایشگاه داران خودرو، اگر نرخ ارز ثابت باشد، گره رکود بازار نیز باز می شود و معاملات رونق می گیرد. 

 
بایدن دوباره برجام را استارت زد 

شبکه تلویزیونی تله سور آمریکاي لاتین با انتشار خبر پیروزي جو بایدن سناتور دموکرات، وعده این رئیس جمهوري منتخب در
بازگشت به توافق هسته اي ایران را یادآور شد. با گذشت حدود یک ساعت از اعلام نام جو بایدن سناتور کهنه کار دموکرات به عنوان
ریاست جمهوري منتخب آمریکا و پیشی گرفتن آراي الکترال این نامزد از دونالد ترامپ جمهوري خواه، خبر پیروزي بایدن به تیتر
بسیاري از رسانه هاي آمریکاي لاتین تبدیل شد. شبکه تلویزیونی تله سور آمریکاي لاتین نوشت: معاون ریاست جمهوري بارك اوباما
با کسب 290 راي الکترال در برابر 214 راي ترامپ به کاخ سفید راه یافت. به گزارش تارنماي این شبکه تلویزیونی، رویکرد بایدن در
تبلیغات انتخاباتی اش در حوزه سیاست خارجی همواره بر کاربرد نیروي نظامی به عنوان «آخرین راهکار» تاکید داشته است. بایدن
همچنین در دفاع از توافق هسته اي ایران به عنوان دستاورد دوران ریاست جمهوري اوباما، از بازگشت به این توافق در صورت
پایبندي تهران به مفاد آن خبر داده است. در ادامه آمده است: از دیگر وعده هاي جو بایدن بر خلاف رقیب جمهوري خواه، ارائه برنامه

 
اقتصادي ویژه به منظور کاهش پیامدهاي بیماري همه گیر از جمله بیمه بیکاري در این کشور بوده است. 

 
ایران به دارندگان کیت جنین دامی در جهان پیوست 

یک شرکت دانش بنیان توانسته است تولید جنین دامی در شرایط آزمایشگاهی را با استفاده از کیت آي وي اف (IVF) بومی شده
محقق کند، حال پس از یک شرکت آمریکایی، ایران به عنوان دومین تولیدکننده این نوع از کیت ها در جهان مطرح است. از معاونت
علم و فناوري ریاست جمهوري، از این کیت می توان براي تولید جنین هاي دامی در شرایط آزمایشگاهی به منظور استفاده در صنعت
دامپروري براي تولید گاوهاي شیري و گوشتی نژاد اصیل استفاده کرد. شرکت ایرانی مجري این طرح توانسته است با تولید یک
محیط کشت IVF و جایگزینی آن با 5 محیط کشت وارداتی آمریکایی تمامی مراحل تولید جنین آزمایشگاهی را به صورت پیوسته با
یک محیط کشت به جاي 5 محیط کشت انجام دهد. برنامه راهبردي این شرکت، مطالعه و تحقیق براي تولید دانش فنی بومی در
داخل کشور و انتقال دانش فنی تولیدي به شرکت هاي صنعتی بزرگ براي تولید انبوه است. به گفته مهدي هادي مدیر عامل این
شرکت، محصول دانش بنیان دیگر این مجموعه که در مرحله توسعه قرار دارد، تولید میکروفلوییدیک چیپ IVF است که براي تعیین
جنسیت اسپرم انسان و دام و سپس IVF استفاده می شود و از آن در تعیین جنسیت جنین انسان قبل از لقاح استفاده می شود، این
روش جایگزین روش هاي تهاجمی و روتین تعیین جنسیت انسان است، همچنین تعیین جنسیت اسپرم دام هاي نژاد اصیل می تواند
ارزش اسپرم مورد نظر را از لحاظ اقتصادي چندین برابر کند و به صورت انتخابی براي تولید دام هاي پر شیر اصیل و موارد متنوع
دیگر مورد استفاده قرار گیرد. وي بیان کرد: رسالت شرکت، تولید محصولات جدید و پرارزشی است که در مرز دانش تحقیقاتی و
تولیدي جهان قرار دارد و همچنین ارتقاء سطح کیفی سلامت جامعه و پیشرفت صنعت دارو و تجهیزات پزشکی کشور براي تامین

 
نیازهاي جامعه و تولید محصولات پیشرفته و روز دنیا است. 

 
اماراتی ها پرچم ایران را تغییر دادند 

نماینده ایران در رقابت هاي هاکی روي یخ آزاد امارات موفق شد مدال برنز این مسابقات را کسب کند. این اولین مدال ایران در
رویدادهاي بین المللی محسوب می شود. بازیکنان کشورمان در دیدار رده بندي موفق شدند قزاقستان را با نتیجه 5 بر 2 شکست
دهند و بر سکوي سوم این رقابت ها قرار بگیرند. امارات میزبان این مسابقات کارشکنی هاي زیادي علیه ملی پوشان ایران انجام داد.
آنها به بهانه شیوع ویروس کرونا براي 9 ملی پوش و سرمربی هاکی روي یخ کشورمان روادید صادر نکردند تا حضور ما در این رقابت



ها با مشکل مواجه شود. در نهایت 5 لژیونر کشورمان به همراه برخی از بازیکنان خارجی به عنوان نماینده ایران در این مسابقات
شرکت کردند اقدامات امارات علیه کشورمان به صادر نکردن روادید محدود نشد و آن ها در اعلام نتایج مسابقات فینال و رده بندي،

 
کلمه «االله» را از پرچم مقدس کشورمان پاك کردند. بدون شک این اقدام اماراتی ها توهین بزرگی به کشور ایران محسوب می شود. 

 
همتی اظهارات جدید ارزي ارائه داد 

رئیس بانک مرکزي گفت: به صورت طبیعی و در چارچوب فرآیندهاي بازار، باید اجازه تخیله انتظارات متراکم شده به بازار ارز داده
شود.«عبدالناصر همتی» عصر (شنبه) در ادامه یادداشتش در اینستاگرام افزود: در برخی از تحلیل ها در خصوص شرایط فعلی بازار
ارز، تلاش می شود که با القاء رقم هایی از نرخ در بازار و منتسب کردن آن نرخ ها به بانک مرکزي، زمینه ساز سطح خاصی از نرخ ارز
در بازار بشوند. وي ادامه داد: با تکذیب همه گمانه زنی ها، تاکید می کنم که مستقل از تحولات سیاسی خارجی تنها معیار اعمال
سیاست هاي بانک مرکزي، مصالح اقتصادي کشور، ضرورت استمرار پایداري و ثبات در بازارها و نیل به هدف تورمی است و براساس
ساز و کار بازار، کارآمدترین روش را براي جلوگیري از هرگونه عدم تعادل در بازارها به کار می بندد. همتی افزود: اعتقاد بانک مرکزي
این است که به صورت طبیعی و در چارچوب فرآیندهاي بازار باید اجازه تخلیه انتظارات متراکم شده به بازار ارز داده شود. بانک

 
مرکزي با رصد دقیق بازار ارز، عوامل شکل دهنده و موثر بر آن و به دور از هیجان اقدامات لازم را انجام خواهد داد. 

 
طرح محله محور به اجراء در آمد 

سخنگوي ستاد ملی مدیریت بیماري کرونا با اشاره به مصوبات جدید ستادملی مقابله با کرونا گفت: از فردا طرح محله محور در
راستاي شناسایی افراد مبتلا به کرونا در سراسر کشور آغاز می شود. علیرضا رئیسی سخنگوي ستاد ملی مدیریت بیماري کرونا در
جمع خبرنگاران اظهار کرد: تا ساعت 12 شب گذشته طرح «منع تردد» در 25 استان برگزار شد که خوشبختانه همکاري خوبی در
این طرح انجام شد. وي ادامه داد: از روز دوشنبه طرح «محله محور کردن مقابله با کرونا» و «درگیر شدن همه خانه ها و خانواده ها»
آغاز می شود. در این طرح سه محور اصلی در حوزه مراقبت، حمایت و نظارت مد نظر است که ان شاءاالله با بسیج همه مردم به
واقعیت برسد. سخنگوي ستاد ملی مدیریت بیماري کرونا افزود: امروز در جلسه ستاد ملی مقابله با کرونا تصمیم گرفته شد تا از 20
آبان ماه به مدت یک ماه تا (20 آذر ماه) از ساعت 18 هر روز در تمامی استان ها محدودیت ها اعمال شود یعنی از ساعت 18 به بعد
فقط مراکز ضروري مانند مراکز درمانی، داروخانه ها، آتش نشانی و … باز باشد و دیگر صنوف متعلق به دسته 3 و 4 از ساعت 18 به
بعد اجازه فعالیت ندارند. رئیسی بیان کرد: انجام تست کرونا در کشور به روزانه 40 هزار تست رسیده که با افزایش آزمایشگاه ها به
بیش از 1200 مرکز، می توانیم با احتساب تست هاي سریع، روزانه 70 هزار تست در کشور انجام دهیم. وي تأکید کرد: سعی داریم تا
مقدار زیادي تست سریع وارد کشور کنیم؛ این تست ها در مدت 20 تا 25 دقیقه بدون نیاز به دستگاه و تشخیص خاصی می تواند
نتیجه مثبت یا منفی بودن کرونا را مشخص کند. سخنگوي ستاد ملی مدیریت بیماري کرونا اظهار کرد: در 43 شهرستانی که
محدودیت ها اعمال شده بود، به نتایج خوبی در راستاي کاهش شیوع کرونا رسیده ایم البته در 46 شهرستان دیگر، محدودیت ها تا
پایان روز جمعه ادامه دارد. همچنین در 25 استان محدودیت هاي مشاغل 3 به 4 هنوز اعمال می شود. رئیسی با اشاره به اهمیت
بحث تهویه در مراکز سربسته گفت: طبق تحقیقاتی که در دنیا انجام شده، 31 درصد علل ابتلاي به کرونا در میهمانی هاي خانوادگی

 
است؛ جمع هاي خانوادگی که تهویه ندارند و در مکان هاي سربسته هستند، یکی از کانون هاي اصلی بیماري اعلام شده اند. 

 
وزارت اطلاعات شبکه بزرگ قاچاق ارز را منهدم کرد 

وزارت اطلاعات اخلال گران شبکه بزرگ قاچاق حرفه اي ارز به اتهام عدم ثبت معاملات ارزي در سامانه سنا در استان یزد را شناسایی
و مورد ضربه قرار داد. مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت اطلاعات در اطلاعیه اي اعلام کرد؛ در راستاي برخورد با اخلال گران



بازار ارز، با اقدامات اطلاعاتی و عملیاتی سربازان گمنام امام زمان (عج) در اداره کل اطلاعات استان یزد، 4 شبکه بزرگ قاچاق ارز
شناسایی و مورد ضربه قرار گرفت. این شبکه به منظور پنهان ساختن ماهیت مجرمانه فعالیت خود، معاملات ارزي را بدون ثبت در
سامانه سنا و با استفاده از حساب هاي شخصی مرتبطین خود انجام می دادند. برابر اسناد پرونده، حجم قاچاق ارز متهمین بیش از 30
هزار میلیارد ریال ارزیابی شده است که در این عملیات بیش از 30 نوع ارز مختلف به ارزش ریالی بالغ بر 450 میلیارد ریال کشف و
ضبط شد؛ بر همین اساس تا کنون بیش از 500 حساب بانکی مسدود و حدود 50 نفر از مرتبطین این شبکه جهت رسیدگی پرونده
تحویل مراجع قضائی گردید. وزارت اطلاعات ضمن هشدار به سوداگران و سوءاستفاده کنندگان بازار ارز، با هرگونه فعالیت غیرمجاز در
این حوزه برخورد جدي خواهد نمود و به اطلاع مردم شریف ایران می رساند؛ در صورت مشاهده هرگونه تخلف مراتب را با ستاد

 
خبري 113 در میان بگذارند. 

 
بورس منفی شروع شد 

شاخص کل با 28091 واحد کاهش معادل منفی 2.18 درصد به یک میلیون و 262 هزار و 479 واحد، شاخص قیمت وزنی - ارزشی
با 7346 واحد کاهش معادل منفی 2.18 درصد به 330 هزار و 171 واحد، شاخص کل هم وزن با 3363 واحد کاهش معادل منفی
0.90 درصد به 371 هزار و 520 واحد، شاخص قیمت هم وزن با 2203 واحد کاهش معادل منفی 0.90 درصد به 243 هزار و 337
واحد، شاخص آزاد شناور با 36580 واحد کاهش معادل منفی 2.10 درصد به یک میلیون و 709 هزار و 432 واحد، شاخص بازار اول
با 24648 واحد کاهش معادل منفی 2.74 درصد به 875 هزار و 240 واحد و شاخص بازار دوم با 40786 واحد کاهش معادل منفی

 
1.47 درصد به 2 میلیون و 740 هزار و 995 واحد رسید. 

 
هواشناسی براي خوزستان هشدار سطح نارنجی صادر کرد 

در هشدار امروز (17 آبان ماه) اداره کل مدیریت بحران خوزستان آمده است: "پیرو هشدارهاي سطح زرد اخیر این اداره کل و با توجه
به هشدار سطح نارنجی امروز هواشناسی خوزستان در خصوص: تقویت بارش هاي همرفتی با توجه به ضرایب بالاي ناپایداري از اواخر
روز شنبه تا اواسط روز یکشنبهنوع مخاطره: رگبار باران همراه با رعد و برق، احتمال ریزش تگرگ و تندباد لحظه اي منطقه اثر:
مناطق شمال غربی، غربی و جنوب غربی به صورت نقطه اي و در بقیه نقاط به صورت پراکنده اثر مخاطره: احتمال شکستگی درختان،
صاعقه، کاهش دید موقتی و احتمال آبگرفتگی در برخی مناطق دستور فرمایید به فوریت نسبت به: - صدور هشدار مجدد، اتخاذ
تمهیدات لازم و ابلاغ جهت انجام اقدامات پیشگیرانه- تداوم آماده باش و برقراري کشیک شبانه روزي و حضور بخش هاي مورد نیاز
در محل فعالیت- اطلاع رسانی مستمر و ارایه توصیه هاي ایمنی (مانند: عدم تردد غیرضروري و عدم تردد و توقف در مجاورت
رودخانه ها، مسیل ها، دره ها، کانال ها، مناطق مرتفع و مناطق با احتمال وقوع صاعقه، جاري شدن روان آب و سقوط اجسام و
درختان) به شهروندان به ویژه بیماران تنفسی و قلبی، کودکان، سالمندان، روستاییان، عشایر و ساکنین مناطق در معرض خطر- اتخاذ
تدابیر لازم جهت پایداري شبکه برق رسانی و جلوگیري از سقوط خطوط انتقال نیرو- اتخاذ تدابیر لازم جهت پیشگیري از وارد آمدن
خسارت به کشت هاي زراعی، باغی و سایر بخش ها- توصیه به رانندگان جهت احتیاط در رانندگی- اتخاذ تمهیدات لازم در خصوص
درختان، سازه هاي موقت و اجسام با احتمال سقوط- مسدود نمودن جاده هاي حادثه خیز در صورت ضرورت توسط دستگاه هاي
مرتبط با هماهنگی فرمانداري ها طبق ضوابط- ابلاغ جهت مدیریت سوخت مصرفی شرکت ها، کارخانجات و مراکزصنعتی به منظور
کاهش آلاینده ها- اتخاذ تمهیدات لازم جهت دفع سریع فاضلاب و آب هاي سطحی- اتخاذ سایر تدابیر لازم جهت پیشگیري یا

 
کاهش آثار حوادث احتمالی اقدام و گزارش اقدامات را به این اداره کل ارسال نمایند. " 

 
پایتخت باند «گربه» را متلاشی کرد 



سرپرست پلیس پیشگیري پایتخت از دستگیري اعضاي باند سرقت خودرو و منازل پایتخت خبر داد. سرهنگ"جلیل موقوفه اي" وي
در تشریح خبر فوق اظهار داشت: در پایان هفته گذشته در پی تماسی شهروندي با 110 و اعلام سرقت از منزلش، تیمی از ماموران
کلانتري 174 قیام دشت به محل مورد نظر در خیابان بهشتی اعزام شدند. وي افزود: پس از ورود ماموران به ساختمان متوجه شدند
که سارق به راحتی وارد منزل شده و درب ساختمان کاملا سالم است و لوازمی از جمله تلویزیون، جاروبرقی، دریل شارژي و دیگر
لوازم منزل به سرقت رفته است. موقوفه اي ادامه داد: ماموران با بررسی هاي بیشتر دریافتند که سارقان گاوصندوق داخل اتاق خواب
را پیدا کرده اما نتوانستند آن را باز کنند. وي افزود: مالباخته به ماموران حاضر در محل اعلام کرد که در این رابطه به مستاجر طبقه
پایینی خود شک دارد چرا که او هم به مواد مخدر اعتیاد دارد و هم مجرد است. سرپرست پلیس پیشگیري پایتخت تصریح کرد:
ماموران بعد از اخذ دستور قضایی به واحد طبقه پایین وارد و همان لحظه مشاهده کردند که فرد مورد نظر به همراه دو نفر دیگر در
حال استعمال موادمخدر هستند که در همین رابطه هر 3 نفر دستگیر و به کلانتري منتقل شدند. وي افزود: بعد از بازجویی هاي
انجام شده از متهمان یکی از آن ه اعلام کرد که در سرقت شرکت نداشته و دو دوست دیگر او این سرقت را انجام داده اند و ماموران
بازجویی ها را از دو نفر دیگر انجام دادند و در نهایت مشخص شد دو نفر دیگر به همراه دو دوست دیگر خود یک باند را به عنوان
«گربه» تشکیل داده اند. سرهنگ موقوفه اي اظهار داشت: پس از انجام بازجویی ها از متهمان، دو نفر دیگر از اعضاي این باند هم که
یک خانم و آقا بودند دستگیر شدند که اموال مسروقه در منزل متهمه کشف و تحویل کلانتري داده شد. وي با بیان اینکه کار اصلی
باند گربه سرقت لوازم خودرو است و در کنار آن از منازل و دیگر اماکن خصوصی سرقت می کردند، افزود: اعضاي این باند به بیش از
200 فقره سرقت لوازم خودرو اعتراف کردند که هر 4 نفر عضو این باند به ماده مخدر هروئین و شیشه اعتیاد دارند که داراي سابقه
کیفري هم هستند. به گفته سرپرست پلیس پیشگیري پایتخت، متهمان به همراه پرونده خود جهت رسیدگی تکمیلی به پرونده

 
تحویل مرجع قضایی شدند. 

 
ایران و عراق رایزنی امنیتی کردند 

هیأتی بلندپایه از ایران، با «عثمان الغانمی» وزیر کشور عراق در بغداد دیدار و گفت وگو کرد. طبق گزارش خبرگزاري رسمی عراق
(واع)، سردار سرتیپ پاسدار «قاسم تقی زاده» جانشین وزیر دفاع ایران و «فلاح نژادي» وابسته نظامی سفارت ایران در بغداد در این
دیدار حضور پیدا کرده اند. بر اساس این گزارش، وزیر کشور عراق و هیأت ایرانی در ارتباط با موضوعات مورد اهتمام طرفین بحث و
تبادل نظر کرده اند. ورود 200 خودروي آمریکایی جدید به پایگاه عین الاسد/ رایزنی هیأت بلندپایه ایرانی و وزیر کشور عراق درباره
مسائل امنیتی/ درخواست مجمع عمومی سازمان ملل براي آزادسازي جولان/تصویب 6 قطعنامه به نفع فلسطین در مجمع عمومی
سازمان مللدر ادامه این گزارش آمده است که وزیر کشور عراق و هیأت ایرانی «در راستاي تحقق منافع دو کشور همسایه و توسعه
ابعاد مربوط به مسائل امنیتی، مبارزه با انواع حالات تروریسم و جرم و همچنین تبادل تجربیات» با یکدیگر بحث و تبادل نظر کرده

 
اند. 

 
وزیر جنگ اسرائیل درخواست ادامه فشار حداکثري داد 

«بنی گانتز»، وزیر جنگ رژیم صهیونیستی روز پنجشنبه در نشستی با سفراي اتحادیه اروپا، ادعاهایی را درباره برنامه صلح آمیز هسته
اي ایران مطرح کرد. به نوشته وبگاه صهیونیستی «اسرائیل دیفنس»، گانتز در ابتداي اظهارات خود مدعی شد، ایران نزدیک است که
به قابلیت هسته اي دست یابد و این مساله بیشتر از اسرائیل براي جهان مشکل ساز خواهد بود. وي همچنین مدعی شد: «من هیچ
شکی ندارم که هر دولت آمریکایی با ابزارهاي موجود یا جدید، مانع از دستیابی ایران به قابلیت هسته اي خواهد شدگانتز در ادامه
اظهارات خود همچنین ادعا کرد که آمریکا، اروپا و رژیم صهیونیستی باید سیاست فشار حداکثري را بر ایران حفظ کنند و با مردم
ایران مستقیم رابطه برقرار کنند. وزیر جنگ رژیم صهیونیستی در پایان اظهارات خود همچنین مدعی شد: «تلاش ایران براي
دستیابی به تسلیحات هسته اي می تواند به ایجاد یک رقابت تسلیحاتی در منطقه منجر شود و هر توافقی با این کشور لزوماً نتیجه



 
مطلوب را نخواهد داشت.» 

 
زنگ خطر سالمندي به صدا درآمد 

تحولات جمعیتی هر کشوري بیش از هر عاملی ریشه در باورها و نگرش زوجین به فرزندآوري دارد و بر اساس آمارها و برآوردهاي
انجام شده جمعیت کشور رو به کهن سالی و پیري پیش می رود به طوري که در دوره اي شعار فرزند کمتر زندگی بهتر بود که
سیاست هاي انجام شده در این زمینه سبب کاهش تمایل خانواده ها به فرزندآوري شد. فرزندآوري در نظام خانواده از چالش هاي
جدي زوجین در عصر کنونی است، زیرا مشکلات اقتصادي یکی از مهم ترین مانع خانواده ها براي فرزندآوري است و این موضوع
حمایت دولت و مسئولان را براي کاهش مشکلات اقتصادي می طلبد که در مجلس شوراي اسلامی هم مشوق هاي جدید براي
فرزندآوري خانواده ها و تکریم جایگاه مادران در نظر گرفته شده است. با افزایش مرگ و میر ناشی از بیماري کرونا موضوع فرزندآوري
و جمعیت از اهمیت بالایی برخوردار است به همین سبب مسئولان باید تمهیدات ویژه اي در نظر گیرند. برنامه هایی از جمله ارائه
مشوق هاي فرزندآوري، افزایش وام ازدواج، کمک هزینه فرزندآوري و بیمه هزینه هاي بارداري و زایمان، کنترل طلاق، کمک هزینه
واکسیناسیون کودکان، کمک هزینه مراقبت از کودك و سایر موارد باید در دستورکار دولت و مسئولان قرار گیرد و با اقدام کارشناسی
با توجه به سیاست موضوع جمعیت و تاکید مقام معظم رهبري در زمینه فرزندآوري باید در اولویت برنامه ها قرار گیرد. نماینده، ولی
فقیه در استان هم بارها در سخنرانی هاي متعدد به موضوع فرزندآوري و کاهش جمعیت تاکید کردند به طوري که متاسفانه هر روز
جمع زیادي از هموطنان بر اثر ابتلا به بیماري کرونا جان خود را از دست می دهند و این موضوع تاثیر مهمی در کاهش جمعیت و
پیرشدن آن دارد. قرآن کریم به عنوان برنامه هدایت بخش بشریت علاوه بر اهمیت و نقش مهم خانواده بر موضوع فرزندآوري نیز
تاکید کرده است به طوري که قرآن وجود فرزند را نعمت و منت الهی و عاملی براي اقتصاد و تولید ملی، موجب امید و نشاط در
خانواده و یار و همدم انسان بیان کرده است به همین سبب فرزندآوري در قرآن نیز از اهمیت بالایی برخوردار است. بزرگترین مانع
خانواده ها براي فرزندآوري مشکلات اقتصادي استاحمدي بانوي جوان 24 ساله اراکی در زمینه فرزندآوري گفت: امروز بزرگترین مانع
خانواده ها براي فرزندآوري مشکلات اقتصادي است به طوري که هزینه هاي پزشکی، درمان، سونوگرافی، دارو و ... افزایش یافته و
شرایط سختی را براي خانواده ها ایجاد کرده است. او افزود: بسیاري از افراد بیکار و یا جزو گروه کم درآمد جامعه هستند به همین
سبب مشکلات معیشتی تاثیر بسیاري مهمی در زمینه ازدواج و فرزندآوري دارد و نمی توان این موضوع را انکار کرد به همین سبب
دولت باید مشوق ها و حمایت هاي ویژه در نظر بگیرد. این شهروند اراکی ادامه داد: امروز در کشور ما در زمینه قیمت طلا، دلار،
مسکن، خودرو و حتی در زمینه مواد غذایی از جمله گوشت، مرغ و ... ثباتی وجود ندارد و می توان گفت قیمت ها لحظه اي تغییر می
کنند به همین سبب دغدغه مردم تامین مایحتاج ضروري زندگی است. احمدي تصریح کرد: امیدواریم مسئولان توجه ویژه اي در
زمینه ازدواج جوانان، حمایت از آنها، کاهش مشکلات اقتصادي، کاهش مشکلات حوزه مسکن و بیکاري و سایر موارد داشته باشند.
استان مرکزي جزو پیرترین استان هاي کشور استمدیرکل بهزیستی استان مرکزي با اشاره به اقدامات بهزیستی استان در این زمینه
گفت: بر اساس روایات، احادیث، متون اسلامی و قرآن اهمیت ازدواج، فرزندآوري و تشکیل خانواده از اهم مسائلی است که تاکید
فراوانی شده و به عنوان مهم ترین بنا در اجتماع، ساختار و جایگاه خانواده است که همه اعضاي خانواده در فضایی سالم زندگی خوب
و شادي را سپري کنند. زهرا امینی افزود: باتوجه به اینکه جمعیت ما رو به پیر شدن است و بحران سالمندي را در سال هاي آینده
داریم و استان مرکزي هم دومین و سومین استان پیر کشور است باید اقداماتی در این زمینه داشته باشیم . او با اشاره به اینکه بحران
سالمندي در استان مرکزي طی سال هاي آینده بیشتر نمود پیدا می کند و باید همه دستگاه ها از جمله سازمان بهزیستی برنامه اي
براي آماده شدن در مواجه با این بحران داشته باشند، گفت: در دوره اي شعار "فرزند کمتر و زندگی بهتر" در زمینه سیاست گذاري
هاي ویژه بهداشتی کشور از اهمیت بالایی برخوردار بود به طوري که در آن برهه از زمان سیاست جمعیتی با توجه به وضع موجود و
شرایط حاکم بر کنترل جمعیت حرکت می کرد، اما گذشت زمان ثابت کرد که به این شعار و سیاست توجه نشد و خانواده ها از حالت
گسترده خارج و به خانواده هسته اي تبدیل شدند که این موضوع استحکام خانواده ها را تهدید می کند. مدیرکل بهزیستی استان
مرکزي افزود: حضور فرزند به عنوان یکی از برکات و رحمت هاي الهی در زندگی است که اگر فرزندآوري محدود و خانواده ها تعداد



کمتري فرزند داشته باشند این موضوع تبعات اجتماعی دارد و در سیاستگذاري هاي اجتماعی با مشکل رو به رو می شویم و از
جمعیت فعال کشور کم می شود به همین سبب سازمان بهزیستی در این راستا وظایف مهمی برعهده دارد. امینی بیان کرد: نخستین
موضوع مهم در فرزندآوري حمایت از خانواده هاي داراي فرزند چند قلو است به طوري که سازمان بهزیستی براي فرزندان دو قلو و
بیشتر به عنوان چتر حمایتی در کنار آن ها است و مسائل مربوط به شیر خشک فرزندان را تامین می کند همچنین کمک هزینه
هایی ماهیانه براي خانواده به حساب آن ها واریز می شود. او عنوان کرد: بهزیستی در صورت نیاز پرستاري را براي کمک به مادر در
نظر می گیرد که پرستار در یک شیفت کاري به مادر داراي بیش از 3 قلو کمک می کند و در زمینه مسکن هم براي خانواده هایی
بیش از 3 قلو اقداماتی انجام شده و تامین مسکن از طریق خیران براي این خانواده ها داشتیم. فرزندان سالم، نیروي فعال و پویا براي
جامعه هستندمدیرکل بهزیستی استان مرکزي با اشاره به اینکه داشتن فرزندان سالم به عنوان نیروي فعال و پویا براي جامعه است،
گفت: مشاوره هاي ژنتیک در واحد پیشگیري و آگاه سازي از معلولیت ها براي خانواده هایی که ازدواج فامیلی یا بیماري هاي خاص و
مشکلاتی داشتند قبل از ازدواج و بارداري به صورت رایگان مشاوره داده می شود. امینی ادامه داد: براي خانواده هاي داراي فرزند
معلول براي بارداري هاي بعدي در زمینه مشاوره ژنتیک و مالی خدمات تخصصی ارائه می شود که هدف آن رشد فرزند سالم در
خانواده است تا به عنوان عضو مفید در جمعیت کشور فعالیت داشته باشد. او افزود: مشکلات تحصیلی، درمانی، حقوقی و آموزشی
کودکان بدسرپرست نیز در سازمان بهزیستی دنبال و خدمات ارائه می شود تا جمعیت پویا و مولد براي جامعه داشته باشیم. مدیرکل
بهزیستی استان مرکزي عنوان کرد: یکی از مسائل و مشکلاتی که در جامعه وجود دارد مشکلات اقتصادي است که مانع از فرزندآوري
می شود، اما در قرآن 111 بار به کلمه رزق از طرف خداوند متعال اشاره شده به همین سبب خانواده ها نباید هراسی در این زمینه
داشته باشند و نباید به سبب مشکلات اقتصادي از فرزندآوري ممانعت داشته باشند. امینی بیان کرد: تعداد فرزندان بیشتر صمیمیت و
گرمی را در خانواده بیشتر می کند، زیرا حضور هر کدام از فرزندان و دورهمی و تعاملات بین خواهرها، برادرها و اقوام از جمله خاله،
عمو، دایی، عمه و ... در ایجاد خانواده پویا تاثیر مهمی دارد که متاسفانه امروز فرزندان خانواده ها یکی از این فامیل نسبی را ندارند .
در زمینه اهمیت موضوع فرزندآوري توجه ویژه شوداو با اشاره به اینکه امیدواریم با سیاست هاي جمعیتی جدید در زمینه اهمیت
موضوع فرزندآوري توجه ویژه شود، گفت: مهدهاي کودك یکی از راهکارهاي خوب براي مادران شاغل است . مدیرکل بهزیستی استان
مرکزي ادامه داد: در سال گذشته تعداد 2 هزار و 800 نفر در سطح استان از خدمات ژنتیک استفاده کردند و در زمینه آگاه سازي
پیشگیري از معلولیت حدود 6 هزار دانش آموز پایه دهم و یازدهم دختر و پسر خدمات آموزشی ارائه شد تا قبل از ازدواج آمادگی و
فرزندآوري سالم داشته باشند. امینی تصریح کرد: در سطح استان حدود 12 مرکز مشاوره از بهزیستی مجوز دارند که از این تعداد 8
مرکز در اراك است همچنین خط تلفن 1480 پاسخگوي مستقیم سوالات افراد در زمینه ازدواج و کمک هایی در زمینه حمایت هاي
قبل از ازدواج به صورت رایگان دارد. او با اشاره به اینکه در استان تعدادي مراکز مشاوره که مورد تایید شوراي انقلاب فرهنگی است
فعالیت می کنند، گفت: مرکز مشاوره در اراك، 2 مرکز ساوه، یک مرکز خمین، یک مرکز دلیجان، یک مرکز شازند مشغول ارائه
خدمات مشاوره قبل از ازدواج هستند که دوره هاي خاصی گذرانده اند و با تاییدیه شوراي عالی انقلاب فرهنگی و مجوزي که براي آن
ها صادر شده قبل از ازدواج خدمات مشاوره اي دارند که مشاوره آن ها بیشتر در راستاي تحکیم بنیان خانواده است. امینی مدیرکل
بهزیستی استان مرکزي تاکید می کند: باتوجه به اینکه جمعیت ما رو به پیر شدن است و بحران سالمندي را در سال هاي آینده
داریم به طوري که در سال 2030 با دو برابر شدن تعداد سالمندان مواجه می شویم و استان مرکزي هم دومین و سومین استان پیر
کشور است که باید اقداماتی در این زمینه داشته باشیم.مدیرکل تبلیغات اسلامی استان مرکزي هم با اشاره به اقدامات تبلیغات
اسلامی در زمینه فرزندآوري گفت: آسیبی که کاهش جمعیت به جامعه می زند در کوتاه مدت و بلند مدت خانواده ها را دچار مشکل
می کند به طوري که فضاي سنتی، همبستگی و پیوستگی خانواده ها را به خطر می اندازد. حجت الاسلام مهدي عباسی افزود: در
خانواده هاي تک فرزند آسیب هایی از جمله افسردگی، تنهایی فرزند و عدم جامعه پذیري فرزندان وجود دارد و جامعه اي می تواند
در آینده تاریخ و تمدن سازي اثرگذار باشد که از طیف جمعیت از جمله جمعیت نخبه و هدف داراي سرمایه بیشتري باشد. او ادامه
داد: زمانی که دچار آسیب کم جمعیتی شویم مشکلاتی در این زمینه به وجود می آید به طوري که جامعه درگیري در خود پیدا می
کند و فضایی براي رشد و تمدن سازي وجود ندارد و در تمدن سازي با مشکلات عدیده اي برخورد می کند. مدیرکل تبلیغات اسلامی
استان مرکزي تصریح کرد: به عنوان محور تشیع و جهان اسلام همه نهادها بر اساس تاکیدات مقام معظم رهبري باید وارد میدان



شوند و آسیب هاي خانواده هاي کم جمعیت را کاهش و خانواده هاي پرجمعیت، جمعیت متناسب و متوسط را معرفی کنند.
«عباسی» مدیرکل تبلیغات اسلامی استان مرکزي می گوید: امروز استحکام بنیان خانواده ها امري ضروري و مهم است که در این
صورت به سمت فرزندآوري نیز حرکت می کنیم به همین سبب اعلام آمادگی کردیم که کارگاه هاي تخصصی مهارت افزایی استحکام
بنیان خانواده باهمکاري نهادهاي مختلف در استان مرکزي با بهترین اساتید حوزه و دانشگاه برگزار می کنیم. عباسی ادامه داد:
تعدادي طرح در آینده در زمینه فرزندآوري انجام می شوند که یکی از آن ها ایجاد شهرك معارفی ویژه خردسالان در اراك است که
نماینده، ولی فقیه در استان و سایر مسئولان براي طراحی این برنامه با تبلیغات اسلامی همکاري می کنند. در این طرح به خردسالان
در زمینه معارف آموزش داده می شود، زیرا هر چه پیوند کودکان با دین بیشتر باشد پدر و مادران هم از داشتن چنین فرزندانی لذت
می برند. او با اشاره به اینکه کارگاه هاي مهارت افزایی استحکام خانواده برگزار می شوند، گفت: امروز استحکام بنیان خانواده ها امري
ضروري و مهم است که در این صورت به سمت فرزندآوري نیز حرکت می کنیم به همین سبب اعلام آمادگی کردیم که کارگاه هاي
تخصصی مهارت افزایی استحکام بنیان خانواده باهمکاري نهادهاي مختلف در استان مرکزي با بهترین اساتید حوزه و دانشگاه برگزار
می کنیم. مدیرکل تبلیغات اسلامی استان مرکزي ادامه داد: از خانواده هایی که در زمینه جمعیت الگوهاي موفق هستند به مردم

 
معرفی و از آن ها تجلیل می شوند که در این راستا تعدادي از خانواده ها شناسایی شدند. 

 
ظریف وارد لاپاز شد 

ظریف با اعلام این خبر در توئیتی نوشت: همین الان وارد لاپاز شدم تا با بولیویایی ها ثمره مبارزه براي احیاي دموکراسی شان را
جشن بگیرم و مفتخرم که روز یکشنبه در مراسم تحلیف رییس جمهوري آرسه شرکت کنم. او گفت: مشاهده شور و شعفی که مردم
در جشن احیاي آزادي و دموکراسی خود نشان می دهند، فوق العاده است. سعید خطیب زاده سخنگوي وزارت خارجه روز دوشنبه
12 آبان ماه از سفر ظریف به بولیوي، کوبا و ونزوئلا خبر داده و گفته بود که ظریف 13 آبان ماه در سفري به آمریکاي لاتین، به کوبا و

 
ونزوئلا سفر خواهد کرد و سپس براي شرکت در مراسم تحلیف «لوئیس آرسه» رئیس جمهوري جدید بولیوي راهی لاپاز خواهد شد. 

 
استان هاي شمالی وارد هشدار زرد شدند 

سازمان هواشناسی با انتشار یک هشدار زرد رنگ نسبت به رگبار باران با رعد و برق و وزش باد موقتی از اوایل وقت یک شنبه تا اواخر
وقت پنج شنبه به صورت رگبار، باران و رعد و برق و وزش باد و کاهش دما در استان هاي گیلان، مازندران، گلستان، خراسان شمالی،
کردستان، ایلام، همدان، قزوین، لرستان، چهارمحال و بختیاري، خوزستان، زنجان اخطار داد. براساس این اطلاعیه روز یکشنبه بارش
باران در گیلان، مازندران، گلستان و رگبار باران با رعد و برق و وزش باد در خراسان شمالی، کردستان، ایلام، همدان در روز دوشنبه
رگبار باران و رعد و برق در ایلام، لرستان و روز سه شنبه رگبار باران و رعد و برق در خوزستان، ایلام، لرستان، زنجان، گیلان و روز

 
چهارشنبه رگبار باران و رعد و برق در خوزستان، چهارمحال و بختیاري، ایلام، لرستان، همدان، زنجان، گیلان، مازندران خواهد بود. 

 
دیوان محاسبات به افزایش کارمزد تراکنش هاي بانکی ورود کرد 

احسان ارکانی عضو کمیسیون برنامه، بودجه و محاسبات مجلس شوراي اسلامی با اشاره به افزایش 20 درصدي کارمزد انتقال پول
هاي بین بانکی (کارت به کارت) از سوي دولت، اظهار داشت: این اقدام که با نظر بانک مرکزي انجام شده، بدون اخذ مجوز دولت از
مجلس صورت گرفته؛ بنابراین، این اقدامی غیرقانونی است. وي افزود: دولت به راحتی و بدون توجه به شرایط اقتصادي مردم، براي
افزایش درآمد بانک ها که بسیاري از آنها دولتی هستند، کارمزد تراکنش هاي بانکی را افزایش می دهد؛ اما براي اجراي طرح تأمین
کالاي اساسی که در راستاي حمایت از مردم و بهبود معیشت آنهاست، از نبود منابع مالی دم می زند و معتقد است منابع پیش بینی
شده در این طرح که یکی از آنها اخذ مبلغی از ازاي تراکنش هاي بانکی است قابل وصول نبوده و موجب خروج پول هاي مردم از



بانک می شود. عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس با تأکید بر اینکه افزایش کارمزد تراکنش هاي بانکی با یک بخشنامه بانک
مرکزي و بدون اخذ مجوز مجلس اجرایی شده است، افزود: لازم است دیوان محاسبات به این موضوع ورود کند؛ چراکه این اقدام به
منزله اقدام کاملاً غیرقانونی و اخذ وجه غیرمجاز و غیرقانونی از تراکنش هاي بانکی مردم توسط دولت است. ارکانی با بیان اینکه سود
افزایش کارمزد تراکنش هاي بانکی تنها به جیب بانک ها می رود، بیان داشت: دولت نباید تنها به فکر تأمین منافع خود باشد، بلکه
باید زمینه رفاه و آسایش مردم را نیز فراهم کند، بسیاري از مردم از افزایش کارمزد تراکنش هاي بانکی ناراضی هستند. عضو
کمیسیون برنامه و بودجه مجلس تأکید کرد: قطعاً این موضوع در کمیسیون برنامه، بودجه و محاسبات مجلس با حضور مسئولان

 
مربوطه پیگیري خواهد شد. 

 
نماینده مجلس دهم درگذشت 

محمدرضا نجفی نماینده مردم تهران در دوره دهم مجلس شوراي اسلامی روز گذشته شانزدهم آبان ماه به دلیل عارضه قلبی

 
درگذشت. محمدرضا نجفی 51 ساله و جانباز شیمیایی جنگ هشت ساله ایران و عراق بود. 

 
کشف ذخایر معدنی به ایستگاه آخر رسید 

رییس سازمان زمین شناسی و اکتشافات معدنی با بیان اینکه از نظر این سازمان اکتشافات معدنی در سطح زمین در حال پایان یافتن
است، گفت: از این رو ما پروژه هایی را با استفاده از روش هاي ژئوفیزیک هوایی براي اکتشافات ذخایر معدنی پنهان بهره بردیم که
موفق به کشف برخی از عناصر معدنی فلزي در استان هاي مختلف کشور شدیم. دکتر علیرضا شهیدي با تاکید بر اینکه از نظر این
سازمان اکتشافات معدنی در سطح خاتمه یافته تلقی می شود، افزود: شناسایی و پی جویی که از مراحل اولیه اکتشافات معدنی است،
از ماموریت هاي سازمان زمین شناسی است و ما بر این اساس تاکنون بالغ بر 945 هزار کیلومتر مربع از اراضی کشور را در این زمینه
بررسی کردیم. وي اظهار کرد: نتیجه این بررسی ها، انتشار اطلس منابع معدنی بوده است که در آن مکان ها و نواحی از کشور را که
قابلیت اکتشاف مواد معدنی بیشتري در آن ها وجود دارد، نشان دادیم. شهیدي ادامه داد: به منظور درك بهتر از منابع زیر زمینی و
اکتشاف ذخایر پنهان معدنی که بر روي زمین هیچ آثار و شواهدي نمی توانیم بیابیم، از فناوري هاي حوزه ژئوفیزیک هوایی بهره
بردیم و تاکنون حدود 165 هزار کیلومتر خطی داده هاي مورد نظر در این زمینه را برداشت داشته ایم. رییس سازمان زمین شناسی و
اکتشافات معدنی هدف این سازمان در این زمینه را برداشت داده به وسعت 2 میلیون و 750 هزار کیلومتري مربع دانست و خاطر
نشان کرد: از این رو بر اساس برنامه ها، 25 درصد سطحی را که در مرحله اول اکتشاف ذخایر پنهان در نظر گرفته بودیم، عملیاتی
کردیم. وي ابراز امیدواري کرد که با تزریق اعتیارات بیشتر بتوانیم به هدف 2 میلیون و 750 کیلومتر مربع خطی برسیم که در این
صورت انقلاب عظیمی در زمینه اکتشاف ذخایر پنهان صورت خواهد گرفت. شهیدي، با اشاره به داده هاي به دست آمده از ژئوفیزیک
هوایی در مساحت 165 هزار کیلومتر خطی، توضیح داد: از آنجایی که در این فاز، استفاده از مغناطیسی را در اولویت قرار دادیم؛ از
این رو به دنبال اکتشاف ذخایر پنهان فلزي همچون آهن، مس و طلا بودیم که داده هاي ما نشان داد که در پهنه سقز کردستان
توانستیم به اکتشاف معادن خوب آهن دست یابیم. وي با تاکید بر اینکه در استان هایی مانند خراسان جنوبی، سیستان و بلوچستان،
آذربایجان شرقی و سمنان که پروژه ژئوفیزیک هوایی را انجام داد،یم توانستیم مواد معدنی خاصی را کشف کنیم، خاطر نشان کرد:
تاکنون بالغ بر 800 آنومالی ژئوفیزیک هوایی را کشف کرده ایم. رییس سازمان زمین شناسی در خصوص استفاده از تصاویر ماهواره
اي براي کشف ذخایر معدنی پنهان، توضیح داد: تصاویر ماهواره اي اطلاعات پایه را قبل از استفاده از ژئوفیزیک هوایی به ما می دهد و
در کنار آن با تلفیق لایه هاي مختلفی مانند نقشه هاي زمین شناسی، ژئوشیمی، ژئوفیزیک زمینی، آتراسیوم و هیدروژئوشیمی، مدلی
به دست می آید که در مدلسازي ها می توانیم برآورد کنیم که در استان هاي مختلف چه عنصر معدنی وجود دارد. وي ادامه داد: بر

 
اساس این مدلسازي ها می توانیم پروازهاي ژئوفیزیک هوایی را انجام دهیم. 



 
فروش آنلاین به کمک صنایع دستی آمد 

معاون صنایع دستی سیستان و بلوچستان با اشاره به کاهش فروش محصولات صنایع دستی این استان در روزهاي کرونایی، بهره
گیري از فضاي مجازي براي فروش محصولات صنعتگران و هنرمندان را یکی از راهکارهاي اصلی براي کمک به هنرمندان عنوان کرد.
محمد بهروز عیسی زهی درباره وضعیت هنرمندان صنایع دستی استان سیستان و بلوچستان در ایام کرونا و در پاسخ به این پرسش
که چه اقداماتی از سوي این معاونت براي بهبود وضعیت فروش محصولات هنرمندان صورت گرفته است؟ اظهار کرد: وضعیت استان
سیستان و بلوچستان نیز در روزهاي کرونایی همانند سایر استان ها و حتی می توان گفت همانند دیگر نقاط دنیا، دچار مشکل شده
است؛ اما خوشبختانه تاکنون کارگاهی نداشتیم که به طور کلی از کار افتاده باشد. او با بیان اینکه «تولید صنایع دستی در این مدت
کاهش یافته است»، خاطرنشان کرد: تلاش کردیم تا اندازه اي که مقدور است به هنرمندان استان کمک شود و تسهیلاتی در
اختیارشان قرار بگیرد. به عنوان مثال عده اي از هنرمندان که متقاضی دریافت وام بودند در سامانه کارا ثبت نام کرده اند و وام هایی
به آنها تعلق می گیرد. معاون صنایع دستی استان سیستان و بلوچستان همچنین حضور در فضاي مجازي را از دیگر راهکارهاي کمک
به هنرمندان این عرصه عنوان و اظهار کرد: یکی دیگر از اقدامات صورت گرفته این بود که صنعتگران را به سمت فضاي مجازي سوق
دهیم و هم اکنون تعدادي از آنها در حال استفاده از این فضا براي فروش محصولاتشان هستند. در همین راستا با پارك علم و فناوري
نیز تفاهم نامه اي امضا کرده ایم و با تأسیس خانه خلاق، وضعیت فروش آنلاین محصولات هنرمندان استان در شرایط بهتري قرار
گرفته است. خانه خلاق سه ماه پیش با همکاري پارك علم و فناوري راه اندازي شد تا از طریق بهره گیري از ظرفیت حمایت از
استارتاپ ها بتوانیم شرایط فروش را براي صنعت گرانی که متقاضی فعالیت در فضاي مجازي بودند، تسهیل کنیم. او یادآور شد: با
توجه به اینکه فروش محصولات صنایع دستی استان سیستان و بلوچستان به طور کلی وابسته به گردشگري نیست و بیشتر
محصولات این استان همانند سوزن دوزي و حصیر به خود مردم استان فروخته می شود، از این نظر با مشکل چندانی مواجه نشده
ایم. البته قطعا در روستاها هنرمندانی که در این حوزه فعال بودند دچار مشکل شده اند و ما تلاش کرده ایم که تا آنجایی که می

 
توانیم شرایط را تسهیل کنیم. 

 
گلستان قرمز شد 

استاندار گلستان با اشاره به افزایش بیماران کرونایی بستري در بیمارستان ها و مراکز درمانی استان طی روزهاي اخیر گفت که با
افزایش تعداد مبتلایان، وضعیت شیوع کرونا در گلستان قرمز شد. هادي حق شناس روز شنبه در جلسه استانی ستاد پیشگیري و
مقابله با کووید 19 اظهار داشت: در حال حاضر 393 بیمار کرونایی در بیمارستان هاي گلستان بستري هستند که از این تعداد 83 نفر
در آي سی یو تحت درمان قرار داشته و 38 نفر به دلیل وخامت اوضاع به دستگاه ونتیلاتور متصل هستند. پیش از این در اسفند
پارسال و تیرماه امسال، وضعیت شیوع کرونا در گلستان قرمز شده بود . وي به اعمال محدودیت هاي کرونایی در گلستان اشاره کرد و
گفت: از 20 آبان به مدت یک ماه (تا 20 آذر) محدودیت هاي جدید براي مشاغل اعمال خواهد شد. وي بیان داشت: براساس این
مصوبه مشاغل گروه دوم هر روز به شرط رعایت کردن ضوابط و مقررات و پروتکل هاي بهداشتی تا ساعت 18 مجاز به فعالیت هستند.
استاندار گلستان گفت: همچنین فعالیت فعالان گروه هاي شغلی سوم و چهارم در شهرهاي قرمز ممنوع است. مراکز خرید، پاساژها،
مراکز تهیه و طبخ غذا با پذیرش مشتري، اماکن متبرکه و زیارتگاه ها، مساجد و مصلی ها، مراکز تمرین و انجام مسابقات ورزشی، آب
میوه و بستنی فروشی، آرایشگاه مردانه، تزیینات داخلی ساختمان، عمده و خرده فروشی پوشاك، پارچه فروشی، مراکز فروش مبلمان،
کیف و کفش، مراکز فروش نوشت افزار، خیاطی و خرازي، آتلیه و عکاسی، مشاوران املاك، فروشگاه لوازم آرایشی و بهداشتی و مراکز
فروش و عرضه خشکبار و آجیل از جمله کسب و کارهاي متعلق به گروه دوم هستند. مدارس، دانشگاه ها، حوزه هاي علمیه، آموزشگاه
هاي فنی حرفه اي، زبان سراها، آموزشگاه ها و کتابخانه ها، مهدهاي کودك، استخرهاي سرپوشیده، سینما و تئاتر، موزه ها و باغ موزه
ها، تالارهاي پذیرایی، آرایشگاه هاي زنانه و سالن هاي زیبایی شامل کسب و کارهاي گروه سوم می شوند. همایش ها، برگزاري مراسم
اجتماعی، فرهنگی و مذهبی، مدارس شبانه روزي، باشگاه هاي ورزشی مربوط به رشته هاي پر برخورد از جمله کشتی، کاراته و جودو،



کافه، چایخانه و قهوه خانه ها با عرضه مواد دخانی، باغ وحش، شهربازي و مراکز تفریحی آبی نیز جزو کسب و کارهاي گروه شغلی
چهارم قرار می گیرند. استاندار گلستان ادامه داد: میانگین ابتلا به ویروس کووید 19 در گلستان 12.2 نفر به ازاي هر صد هزار نفر
جمعیت و میانگین فوت ناشی از ابتلا شدن به این ویروس 20 نفر در هر یک میلیون نفر است. وي به تلاش براي رفع نیاز درمانی
گلستان اشاره کرد و گفت: با وجود قرار داشتن در شرایط تحریم، امسال 6 دستگاه سی تی اسکن، 6 دستگاه اکسیژن ساز و چهار
تانکر 30 هزار لیتري اکسیژن وارد استان شده و چندي قبل نیز یک کارخانه تولید ماسک با ظرفیت تولید روزانه 350 هزار ماسک در
گنبد افتتاح گردید. رییس دانشگاه علوم پزشکی گلستان هم در این جلسه گفت که شهرهاي گرگان، گنبدکاووس، آزادشهر،
بندرترکمن، بندرگز، کلاله، مینودشت، آق قلا و مراوه تپه در وضعیت قرمز و کردکوي، علی آبادکتول، گمیشان، گالیکش و رامیان در
وضعیت نارنجی زرد شیوع کرونا قرار دارند. عبدالرضا فاضل اظهار داشت: با توجه به روند رو به رشد شیوع کرونا استان، قرمز شدن
همه شهرهاي استان در هفته جاري دور از انتظار نیست. وي افزود: در 24 ساعت گذشته هفت نفر به علت ابتلا به کرونا در گلستان
جان خود را از دست دادند و تعداد جان باختگان این بیماري در استان به هزار و 51 نفر رسید. مدیرکل آموزش و پرورش گلستان هم
در این جلسه گفت: در حال حاضر 32 نفر فرهنگی و هشت دانش آموز شهرهاي استان به علت ابتلا به کرونا در منزل و یک دانش
آموز نیز در بیمارستان بستري است. احسان گوهري راد به نحوه آموزش دانش آموزان گلستان با وجود شیوع کرونا اشاره کرد و گفت:
در حال حاضر 52 درصد دانش آموزان استان به صورت حضوري، 25 درصد از طریق تلویزیون، 69 درصد از طریق شبکه شاد و 16
درصد از طریق سایر برنامه ها آموزش هاي لازم را فرا می گیرند. سخنگوي وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی امروز شنبه گفت:
تاکنون 673 هزار و 250 نفر در کشور به طور قطعی به ویروس کرونا مبتلا شده و با فوت 423 نفر از بیماران مبتلا به کرونا در 24

 
ساعت گذشته، تعداد جان باختگان کرونا در کشور به 37 هزار و 832 نفر رسید. 

 
پهپاد آموزشی سپاه در بستان به زمین نشست 

روابط عمومی قرارگاه کربلا در جنوب غرب با تایید خبر فرود اضطراري یک فروند پهپاد آموزشی ، پژوهشی در شهرستان دشت
آزادگان گفت که این پهپاد ایرانی و متعلق به سپاه پاسداران است و تمامی شایعات مبنی بر ساقط کردن آن کذب است.یک فروند
پهپاد آموزشی پژوهشی سپاه پاسداران ساعاتی پیش به دلیلی نقص فنی از کنترل خارج و فرود اضطراري داشت. این روابط عمومی
افزود : این پهپاد آموزشی، پژوهشی به دلیل نقص فنی ،ضعف در باطري و شرایط بدجوي در زمین هاي کشاورزي اطراف روستاي
دفار از توابع شهر بستان فرود آمد که کاملا سالم است. بر پایه این گزارش پهپاد یاد شده ایرانی بوده و شایعات منتشرشده مبنی بر
هدف قرار گرفتن و ساقط کردن آن صحت ندارد. پیش از این نیز تعدادي از پهپادهاي آموزشی به دلیل نقص فنی در برخی از مناطق

 
استان فرود اضطراري داشته اند. 

 
مسن ترین مرد ایران درگذشت 

« حاج زینل زارعیان» که تاکنون مسن ترین مرد ایرانی به شمار می رفت، در سن 122 سالگی درگذشت و امروز شنبه در زادگاهش
در شهرستان جهرم استان فارس به خاك سپرده شد. نوه حاج زینل زارعیان گفت: حاج زینل متولد دوم مهرماه 1277 هجري شمسی
بود. او روز گذشته دارفانی را وداع گفت و امروز در شهر جهرم دفن شد. محمد زارعیان به علت درگذشت پدربزرگ خود اشاره اي
نکرد. به همین دلیل، معلوم نیست او بر اثر کهولت سن درگذشته یا ویروس کرونا او را از پاي درآورده است. نوه حاج زینل زارعیان
تصریح کرد که پدربزرگش از اهالی مومن و متدین محله علی پهلوان جهرم بود و در ایام جوانی به زراعت اشتغال داشت. وي افزود:
حاج زینل 70سال به صورت افتخاري و بدون دریافت حقوق، خادم مسجد حضرت علی (ع) واقع در بلوار حافظ شهر جهرم بود.
مرحوم زینل زارعیان با 122 سال سن، مسن ترین فرد ایران و جهرم بود. شهرستان جهرم در فاصله193 کیلومتري از جنوب شرق

شیراز مرکز استان فارس قرار دارد.



بدهی دولت و اقتصاد ایران

منبع: اتاق بازرگانی تهرانشماره خبر:  87  |  تاریخ: 1399/08/18

با افزایش بدهی هاي دولت به بانک مرکزي، سیاست پولی به صورت درون زا و هم جهت با سیاست مالی اعمال می شود و در
نتیجه،کارکرد سیاست هاي پولی مختل می شود و از اهداف تعیین شده براي آن منحرف می شود.

آینده نگر در اقتصاد ایران همواره بخشی از نیاز و تعهدات
مالی دولت توسط بانک مرکزي تامین شده است. با افزایش
بدهی هاي دولت به بانک مرکزي، سیاست پولی به صورت
درون زا و هم جهت با سیاست مالی اعمال می شود و در
نتیجه،کارکرد سیاست هاي پولی مختل می شود و از
اهداف تعیین شده براي آن منحرف می شود. این وضعیت
پیامدهاي نامطلبوي در فضاي اقتصاد کلان می تواند به
دنبال داشته باشد. یونس سلمانی، کاظم یاوري، حسین

اصغرپور و بهرام سحابی در این زمینه پژوهشی انجام داده اند که با عنوان «اثرات اقتصاد کلان بدهی دولت به بانک مرکزي در ایران»
در شماره 22 فصلنامه «سیاست گذاري اقتصادي» منتشر شده است. این تحقیق به بررسی پیامدهاي اقتصاد کلان بدهی دولت به
بانک مرکزي در ایران طی دوره زمانی 1352-1395 می پردازد. یافته هاي تجربی نشان می دهد که افزایش بدهی دولت به بانک
مرکزي تاثیر معناداري بر نسبت تقاضاي کل بر عرضه کل، نرخ ارز حقیقی و نسبت قیمت کالاهاي غیرقابل تجارت بر قابل تجارت
ندارد اما به صورت معناداري، سطح عمومی قیمت ها را طی سه سال متوالی افزایش و تولید ناخالص داخلی را طی دو سال متوالی
کاهش می دهد. همچنین در بلندمدت حدود 10.8 درصد تغییرات سطح عمومی قیمت ها و حدود 11.25 درصد تغییرات تولید
ناخالص داخلی به ازاي نیروي کار شاغل توسط بدهی دولت به بانک مرکزي توضیح داده می شود. این نتایج نشان می دهد حاکمیت

 
مالی و نظریه مالی سطح قیمت ها را در مورد اقتصاد ایران صادق است. 

سیاست گذاران اقتصادي با استفاده از سیاست هاي پولی و مالی همواره به دنبال دستیابی به اهداف اقتصاد کلان ازجمله ثبات مالی،
رشد اقتصادي و اشتغال هستند. شرط لازم براي دستیابی به این اهداف استقلال کافی سیاست هاي پولی و مالی از یکدیگر و در عین
حال، هماهنگی بین آن هاست. با وجود این، در ادبیات نظري یا در عمل هیچ اجماعی در ارتباط با سطح مورد نیاز هماهنگی و
استقلال وجود ندارد و این سطح بسته به شرایط و ساختار اقتصاد تغییر می کند. عموما این شرط زمانی به قدر کفاف ارضا نمی شود
که بدهی هاي دولت به بانک مرکزي به صورت قابل توجهی افزایش یابد و بانک مرکزي از استقلال کافی برخوردار نیست یا در صورت
وجود استقلال، تثبیت نرخ بهره مورد تاکید قرار گیرد. در این حالت، بانک مرکزي و دولت تحت یک چارچوب عملکرد هماهنگ قرار
دارند که طی آن، نیاز مالی دولت با انتشار پول تامین می شود. به عبارت بهتر، با اتخاذ سیاست مالی انبساطی بر حجم بدهی دولت به
بانک مرکزي افزوده می شود و به دلیل تاکید بانک مرکزي بر کنترل نرخ بهره، پایه پولی و نقدینگی افزایش می یابد. این موضوع به
افزایش سطح قیمت ها و تورم منجر می شود. این در حالی است که یکی از اهداف بلندمدت بانک هاي مرکزي حفظ و ارتقاي ثبات
مالی سیستم هاي مالی از طریق کنترل تورم است. در رویارویی با مسئله تامین مالی دولت از طریق بانک مرکزي، این هدف نادیده
گرفته می شود. البته بعد از بحران مالی 2007-2008، تحولات مالی و رشد بدهی هاي دولت ها باعث شده است بانک هاي مرکزي
به دولت هاي خود در تسویه بدهی ها کمک کنند، هرچند که این امر به کاهش کنترل مقام پولی بر عرضه پول تفسیر می شود. البته



 
این کاهش در حدي نیست که اهداف سیاست پولی به طور کامل محقق نشود. 

در ادبیات اقتصادي به پیروي سیاست هاي پولی از سیاست هاي مالی «حاکمیت مالی» گفته می شود. حاکمیت مالی منجر می شود
به این که سیاست هاي پولی حالت انفعالی پیدا کنند و هم جهت با سیاست هاي مالی اتخاذ شوند. در این حالت، مقام مالی به صور
مستقل با در نظر گرفته درآمد ناشی از حق الضرب، تراز اصلی را تعیین می کند و سپس بانک مرکزي به صورت منفعل نرخ رشد پول
را تنظیم می کند. بر مبناي این نرخ رشد نیز تورم در جامعه تعیین می شود که همان نظریه مالی تورم است. همچنین بانک مرکزي
باید سطح قیمت ها را طوري تعیین کند که دولت در بلندمدت قادر به بازپرداخت ارزش حقیقی بدهی هاي خود با استفاده از مازاد
بودجه هاي آتی باشد. برمبناي قید بودجه میان دوره اي دولت، ارزش حقیقی بدهی هاي دولت در زمان جاري معادل با ارزش تنزیل
شده انتظاري مازادهاي آتی بودجه دولت است. تحت برخی فروض، این امر به طور ضمنی دلالت بر این دارد که بدهی هاي اسمی
دولت در زمان حال تعیین کننده سطح قیمت هاي جاري هستند بنابراین با افزایش قابل توجه حجم بدهی هاي دولت، سطح عمومی

 
قیمت ها و تورم نمی تواند توسط بانک مرکزي کنترل شود. 

تحت تاثیر حاکمیت مالی، نظریه مالی تورم و سطح قیمت ها نه تنها حسن شهرت بانک مرکزي خدشه دار می شود بلکه اقتصاد کلان
دچار بی ثباتی و نااطمینانی می شود و در نهایت نیز رشد اقتصادي کاهش می یابد. وقتی نرخ رشد اقتصادي کمتر از نرخ بهره
پرداختی به بدهی هاي دولت باشد، دولت در بازپرداخت بدهی هاي خود ناتوان خواهد بود. در نتیجه، دولت مجبور خواهد بود براي
بازپرداخت بدهی هاي سررسیدشده خود به استقراض دوباره اما به نرخ بهره بالاتري روي آورد. به عبارتی، تامین کسري دولت از

 
«بازي پونزي» تبعیت خواهد کرد. استمرار چنین وضعیتی اقتصاد را می تواند به سمت یک بحران مالی فراگیر سوق دهد. 

دولت در ایران عمدتا سیاست هاي اقتصادي، تعهدات ارزي و ریالی خود را از محل درآمدهاي نفتی تامین می کند اما با عدم کفاف
درآمدهاي نفتی، بانک مرکزي بخشی از بار مالی دولت را به دوش می کشد. به عنوان شواهد تجربی، با اتخاذ سیاست هاي ارزي
جدید (سال 1372، 1381 و 1391-1392) حجم بدهی دولت به بانک مرکزي افزایش یافته است، بازپرداخت بدهی هاي خارجی و
اجراي سیاست هاي تعدیل اقتصادي در دهه 1370 و همچنین اجراي هدفمندي یارانه ها در سال 1389 با استقراض از بانک مرکزي
صورت گرفته است. همچنین طی دوره زمانی 1381-1389 درآمدهاي نفتی روند افزایشی داشته است بنابراین در این دوره حجم
بدهی دولت به بانک مرکزي کاهش یافته است. نمونه دیگر کاهش بدهی دولت به بانک مرکزي در سال 1390 به دلیل بالا بودن
درآمدهاي نفتی در سال 1389 و 1390 است. در کل، بدهی دولت به بانک مرکزي در ایران همواره با اجراي طرح ها و برنامه هاي
فراگیر دولتی (همچون تعدیل اقتصادي، هدفمندي یارانه ها) و سیاست هاي ارزي و حمایتی افزایش پیدا کرده است. این شواهد
اهمیت بررسی پیامدهاي اقتصادي بدهی دولت را به بانک مرکزي در ایران نشان می دهد. بر همین اساس، مطالعه حاضر اثرات اقتصاد
کلان بدهی دولت به بانک مرکزي را در ایران با استفاده از روش علمی رگرسیون طی دوره زمانی 1352-1395 مورد تجزیه و تحلیل

 
قرار می دهد. 

 
دستاوردهاي تحقیق: مغایرت با منحنی فیلیپس 

موضوع بدهی دولت به بانک مرکزي همواره مورد توجه نظریه پردازان و متخصصان اقتصادي بوده است چرا که با وجود این نوع بدهی
ها سیاست هاي پولی ممکن است حالت انفعالی پیدا کند و کارکرد خود را نه تنها از دست بدهد بلکه برخلاف اهداف خود عمل کند.
در واقع، با افزایش بدهی دولت به بانک مرکزي، پایه پولی افزایش و به دنبال آن نیز سیاست انبساطی پولی رخ می دهد. از این رو،
سیاست هاي پولی از اختیار بانک مرکزي خارج می شود و هم جهت با سیاست مالی به صورت درون زا رخ می دهد. چنین پدیده اي
منجر می شود به اینکه مقام پولی قادر نباشد با سیاست هاي پولی به اهداف تعریف شده خود همچون کنترل تورم و انحرافات تولید

 
دست یابد. به دلیل اهمیت این مسئله، مطالعه حاضر شکل گرفته است. 

در کشورهاي در حال توسعه استفاده از منابع بانک مرکزي براي نیازهاي مالی دولت امري متداول است. این امر به ویژه در مورد
کشورهاي متکی به صادرات نفت همچون ایران که درآمدهاي ارزي نفت توسط بانک مرکزي به پول داخلی تبدیل می شود و در
اختیار دولت قرار می گیرد شکل پیچیده تري نیز به خود گرفته است. عمده اجزاي بدهی دولت به بانک مرکزي در ایران شامل
استقراض دولت از بانک مرکزي با هدف جبران کسري بودجه تا سال 1379، استقراض بابت اجراي هدفمندي یارانه ها در سال
1389، کسري حساب ذخیره تعهدات ارزي بعد از یکسان سازي نرخ ارز در سال 1372، مانده حساب حق الامتیاز خرید ارز در سال



1381 و مابه التفاوت نرخ خرید ارز مرجع و ارز مبادله اي مربوط به اقلام اساسی و دارو و همچنین ارز درمانی و دانشجویی در سال
هاي 1391 و 1392 بوده است. علاوه بر این ها، افزایش اسناد به تعهد دولت دلیل اصلی افزایش بدهی هاي دولت به بانک مرکزي

 
طی دوره زمانی 1391 تا 1395 است. البته این افزایش صرفا رویکرد حسابداري است و منجر به تغییر پایه پولی نمی شود. 

نتایج تحقیق نشان داد که شوك ساختاري به اندازه یک انحراف معیار در بدهی دولت به بانک مرکزي هرچند منجر به افزایش
تقاضاي کل نسبت به عرضه کل می شود اما این افزایش از نظر آماري معنادار نیست. همچنین نرخ ارز حقیقی نیز تحت تاثیر شوك
ساختاري بدهی دولت به بانک مرکزي از نظر آماري تغییر معناداري را تجربه نمی کند. این امر نشان می دهد افزایش سطح قیمت ها
و نرخ ارز اسمی بازار تحت تاثیر افزایش نقدینگی ناشی از شوك مثبت بدهی دولت به بانک مرکزي افزایش نزدیک به هم دارند. نسبت
قیمت کالاهاي غیرقابل تجارت به قابل تجارت نیز با افزایش بدهی دولت به بانک مرکزي شروع به افزایش می کند اما این افزایش نیز
از نظر آماري معنادار نیست. مهم ترین اثر شوك ساختاري بدهی دولت به بانک مرکزي، افزایش معنادار سطح عمومی قیمت ها طی
سال دوم و سوم و چهارم بعد از شوك است. ضمن آنکه در سال اول و دوم بعد از شوك بدهی دولت به بانک مرکزي، سطح تولید
ناخالص داخلی به ازاي نیروي کاي شاغل به صورت معناداري کاهش پیدا می کند. کاهش رشد اقتصادي همزمان با افزایش سطح
عمومی قیمت ها برخلاف چارچوب منحنی فیلیپس است. این منحنی در علم اقتصاد نشان دهنده ارتباط میان نرخ تورم و نرخ
بیکاري است. این منحنی بیان می کند که نرخ بالاي اشتغال با نرخ بالاي تورم رابطه معکوس دارد، به این معنا که در کوتاه مدت
براي کاهش نرخ بیکاري می بایست نرخ بالاتر تورم را بپذیریم. مغایرت با منحنی فیلپس نشان می دهد که در اقتصاد ایران نقدینگی
تزریق شده به اقتصاد بیشتر جذب فعالیت هاي غیرمولد و سفته بازانه شده است تا جذب فعالیت هاي مورد. به همین دلیل، نه تنها
برخی بررسی هاي تجربی نشان می دهند حجم پول در ایران بر متغیرهاي واقعی اقتصاد (تولید و اشتغال) تاثیر معناداري ندارند،

حتی دیگر نشان می دهند شوك هاي مثبت پولی پس از یک دوره تاثیر منفی بر رشد تولید داشته است.



الاکلنگ ارز و بورس این بار بورس را بالا می برد

منبع: میزانشماره خبر:  88  |  تاریخ: 1399/08/18

یک کارشناس بازار بورس گفت: سهام داران بازار تصور می کنند با نزولی شدن بازار هاي مختلف، ارزش سهام آن ها بیشتر از
این نیز کاهش پیدا می کند، اما زمانی که ارز به شدت صعودي بود، بورس به شدت نزولی شد و این الاکلنگ این بار به نفع

بازار سهام بالا خواهد رفت.

خبرگزاري میزان - ایسنا نوشت: محمدابراهیم احمدي، در خصوص تاثیر انتخابات آمریکا بر بازار بورس، اظهار کرد: مدت ها
است که بسیاري از سهامدارن نسبت به روي کار آمدن بایدن در آمریکا در هراس هستند و تصور می کنند با انتخاب وي بازار سهام با

 
افت زیادي مواجه می شود، اما به نظر من انتخاب بایدن در میان مدت و بلندمدت اتفاقی منفی براي بازار سرمایه ایران نخواهد بود. 

وي افزود: واقعیت این است که سیاست هاي آمریکا قائل به فرد نیست و در کلیت موضوع، انتخاب بایدن یا ترامپ تغییري در رویکرد

 
آمریکا به ایران ایجاد نمی کند، آنچه تغییر می کند تنها شکل اجراي سیاست هاي خصمانه آمریکا علیه کشورمان است. 

احمدي گفت: از نظر من حساسیت ایجاد شده براي مردم نسبت به انتخابات آمریکا و اثر آن بر اقتصاد ایران، اغراق آمیز است. بیشتر

 
حساسیت ها مربوط به کسانی است که به صورت کوتاه مدت به بازار نگاه می کنند، از این رو دچار هیجان می شوند. 

این کارشناس بازار بورس بیان کرد: با انتخاب بایدن رویکرد او براي برگشت به برجام، با پیش شرط هایی همراه خواهد بود که توافق

 
را آسان جلوه نخواهد داد، اما آنچه حائز اهمیت بوده، این است که بازار ارز، طلا و خودرو به صورت موقت، نزولی خواهد بود. 

وي ادامه داد: این موضوع سهام داران بازار بورس را نگران کرده و تصور می کنند ارزش سهام آن ها بیشتر از این نیز کاهش پیدا می
کند، اما باید دانست در دوره اي که ارز به شدت صعودي بود، بورس به شدت نزولی شد و این الاکلنگ این بار به نفع بازار سهام بالا

 
خواهد رفت. 

احمدي خاطرنشان کرد: بسیاري از بنیادي کاران یا فاندامنتالیست هاي بورس معتقد هستند ارزش سهامی که امروز در اختیار سهام
داران قرار دارد با در نظر گرفتن ارزش دلار 10 هزار تومانی هم توجیه نمی شود چه رسد به دلار 25 هزار تومانی. واقعیت بازار سهام

 
این است که هیجان تازه کاران بورس و کارشکنی هاي حقوقی هاي بزرگ بازار، باعث این ریزش سنگین شده است. 

این کارشناس بازار بورس با اشاره به کم تجربگی و کم دانشی بخش زیادي از سهام داران تازه کار، تصریح کرد: حرکت هیجانی و
نزولی بازار با ورود بایدن محتمل بوده، اما با نگاه میان مدت و بلندمدت، سهام داران، برندگان این مقطع هستند. آمدن بایدن با نگاه

 
میان مدت و بلندمدت نه تنها به زیان سهام داران نیست بلکه به تدریج شرایط آن ها را بهتر خواهد کرد. 

وي عنوان کرد: اگر فرض بگیریم بایدن از شدت تحریم ها علیه ایران بکاهد که به اعتقاد بسیاري منجر به کاهش قیمت ها در بازار
ایران می شود و آمریکا را به برجام برمی گرداند، امکان رشد و توسعه صنایع داخلی کشور بیش از پیش فراهم خواهد شد. در این
شرایط صنایعی که در دوره سخت تحریم ها نیاز به واردات مواد اولیه دارند و امکان خرید نداشتند، می توانند این مواد را خریداري



کنند. همچنین شرکت هایی که صادرات محور هستند با کمرنگ شدن تحریم ها می توانند با سایر کشور ها مبادلات مالی و اقتصادي

 
داشته باشند. 

احمدي اضافه کرد: در صورت رفع یا کاهش شدت تحریم ها، سیستم بانکی، صنعت حمل و نقل، بیمه، شرکت هاي دارویی و... می
توانند به راحتی تبادلات خود را انجام دهند. صنایع پتروشیمی، پالایشگاه ها، شرکت هاي فعال در صنایع فلزات و... می توانند به
آسانی محصولات خود را عرضه کرده و ارزآوري خوبی براي کشور داشته باشند. شرکت هاي کشاورزي و دامداري هم با وجود اینکه
نسبت به تحریم ها شرایط نسبتا پایداري دارند، در نبود تحریم ها می توانند نیاز کشور به نهاده هاي دامی از خارج را تامین نمایند و

 
یا می توانند صادرات خود را به سایر کشور ها توسعه بخشند. 

این کارشناس بازار بورس در خصوص کمرنگ شدن تحریم ها علیه ایران با انتخاب بایدن به عنوان رئیس جمهور آمریکا گفت: کاهش
قیمت تمام شده کالا ها در ایران امکان رقابت براي صنایع کشورمان در عرصه بین المللی را فراهم خواهد کرد. همه این اتفاقات
نویدبخش آن است که در آینده نه چندان دور، در صورتی که سیاست هاي بایدن، سیاست هاي صلح طلبانه اي باشد و تحریم ها علیه

 
ایران را بردارد، اثر تورمی از تولیدات و محصولات داخلی برداشته خواهد شد و بورس ایران رونق پیدا خواهد کرد. 

وي بیان کرد: بورس یک فضاي مولد اقتصادي است، زیرا تمام شرکت هاي موجود در بورس می توانند محصولات خود را به وفور
بفروشند و سودآوري خوبی داشته باشند. از یاد نبریم بازار بورس مانند بازار طلا و ارز نیست که صرفا فرد با پرداخت ریال کالایی را
می گیرد و تنها ارزش پول خود را حفظ می کند بلکه فعالان بازار بورس، سهام کارخانه هایی را خرید می کنند که علاوه بر اینکه
تورم بر آن ها تاثیر خواهد داشت و سهام آن ها را گران خواهد کرد، تولید این شرکت ها نیز می تواند براي سهام داران سودآوري

 
داشته باشد، بنابراین بازار سهام، سرمایه گذاري کم ریسک تري نسبت به بازار طلا و ارز خواهد بود. 

احمدي خاطرنشان کرد: هر کدام از دو کاندید ریاست جمهوري آمریکا که برنده می شدند، ما باید به فکر اصلاح این نگرش نامبارك
«چشمداشت به دست غرب یا شرق» باشیم. نگاه کوچک انگاشتن توانایی هاي جامعه ایرانی نشان دهنده این است که ما باید علاوه بر
اقتصاد مقاومتی، روي فرهنگ مقاومتی سرمایه گذاري کنیم و بدانیم تا زمانی که فرهنگ مقاومت در جامعه ما نهادینه نشود، نمی
توانیم به اقتصاد مقاومتی دست یابیم. در کنار توانمند شدن کشور در حوزه تولید از طریق توجه به توانمندي هاي جوانان کشور باید

 
به این نکته توجه داشت که ما نیازمند اصلاح سیاست هاي اقتصادي در کشور هستیم. 

این کارشناس بازار بورس تصریح کرد: ضروري است منتخبان ما در مجلس با بازنگري دوران سخت تحریم، نقاط قوت وضعف
اقتصادي و فرهنگی را شناسایی کرده و در راستاي اصلاح و بهبود آن ها گام بردارند، اشتغال ایجاد نمایند، راه هایی براي پشت سر
گذاشتن تحریم ها پیدا کنند، اقتصاد کشور را با نظارت بیشتر به بخش خصوصی بسپارند و بدانند که توجه به تک تک این نکات به

 
رفع خطر آسیب هاي حاصل از تحریم در آینده کمک خواهد کرد. 

وي خطاب به سهامداران بازار سرمایه گفت: روز هاي قبل که احتمال پیروزي بایدن در انتخابات ریاست جمهوري آمریکا افزایش یافته
بود، دلالان فعال در بازار هاي طلا و ارز بسیار از این خبر مرعوب شده بودند، بنابراین سهام داران را می ترساندند، زیرا اگر بازار ارز،

 
طلا، خودرو و سایر بازار هاي موازي نزولی شوند، دوباره سرمایه هاي مردم به بازار مولد بورس باز می گردد. 

احمدي افزود: سهام داران بدانند، سهامی که در اختیار آن ها بوده، سهام ارزنده اي است که نسبت به تورم عقب بوده، بنابراین جاي
نگرانی وجود ندارد، از این رو اگر مردم از فروش هیجانی دست بردارند و با دید بلندمدت به بورس، سهام داري کنند، مسلما سود

 
خوبی از این بازار خواهند برد. 



 
- بیشتر بخوانید: 

 
- کدام بازار براي سرمایه دار ها جذاب تر است؟ انتهاي پیام/ 

خبرگزاري میزان: انتشار مطالب و اخبار تحلیلی سایر رسانه هاي داخلی و خارجی لزوماً به معناي تایید محتواي آن نیست و صرفاً
جهت اطلاع کاربران از فضاي رسانه اي منتشر می شود.



بارقه هاي امید در صنعت خودرو آمریکا زنده شد

منبع: خودرو پرسشماره خبر:  89  |  تاریخ: 1399/08/18

پیروزي جو بایدن در انتخابات ریاست جمهوري آمریکا تحولی است که صنعت خودرو این کشور بی صبرانه چشم انتظار آن
بود.

 
 

به گزارش کارپرس، با اعلام غیررسمی پیروزي جو بایدن در انتخابات ریاست جمهوري آمریکا بارقه هاي امید در صنعت خودرو این

 
کشور زنده شده است. 

بایدن نامزد حزب دموکرات پیش از این به صراحت درباره اصلاحات صنعت خودرو و طرح هاي خود براي حمایت از سوخت پاك و

 
خودروهاي برقی صحبت کرده است. 

رئیس جمهور منتخب آمریکا تصمیم دارد تا سیاست هاي خود را در زمینه تولید خودرو برقی، ارائه مشوق براي خرید محصولات

 
الکتریکی، کاهش انتشار گازهاي کربنی و اشتغال زایی در این صنعت بیمارگونه به لطف پاندمی کووید 19 به اجرا درآورد. 

طرح زیست محیطی بایدن شامل وعده هایی براي احیا و پیشبرد استانداردهاي سخت گیرانه تر مصرف سوخت است که در دولت

 
اوباما وضع، اما توسط بایدن کنار گذاشته شد. 

 
بایدن در طول دوره انتخابات به روشنی عنوان کرد که تمرکز دولت او بر روي انرژي پاك خواهد بود. 

با تبدیل شدن چین به بزرگ ترین تولیدکننده یا مصرف کننده عموم فلزات مورد استفاده براي ساخت خودروهاي برقی، گوشی هاي

 
هوشمند، تسلیحات و سایر تجهیزات هاي تک، اکنون واشنگتن مجبور شده تا در راهبرد بلندمدت خود تجدیدنظر کند. 

 
بایدن وعده داده تا 400 میلیارد دلار در زمینه انرژي پاك از جمله فناوري پیشرفته باتري و خودروهاي برقی سرمایه گذاري کند. 



براساس طرح بایدن، دولت فدرال از ایالت ها و مقامات محلی براي ساخت 500 هزار جایگاه جدید شارژ خودروهاي برقی تا انتهاي

 
سال 2030 پشتیبانی خواهد کرد. 

این به منزله افزایش چشمگیر زیرساخت هاي کنونی شارژ در ایالات متحده است که طبق آمار وزارت انرژي آمریکا در حال حاضر 87

 
هزار جایگاه برآورد می شود. 

 
در مقام مقایسه اتحادیه اروپا اکنون صاحب 192 هزار جایگاه شارژ خودروهاي برقی است. 

بایدن گفته است طرح اقلیمی و زیست محیطی اش باعث ایجاد 1 میلیون شغل جدید در سراسر صنعت خودرو آمریکا از بخش تولید

 
گرفته تا زیرساخت ها خواهد بود. وي همچنین عنوان کرده که سیاست هایش کارگران اتحادیه خودرو را منتفع خواهد ساخت. 

 
رئیس جمهور منتخب آمریکا همچنین می گوید خواهان تشویق مشتریان به خرید خودروهاي برقی از طریق اعتبارات مالیاتی است. 

به گفته بایدن وي مایل است تا اعتبارات مالیاتی به خریداران طبقه متوسط تعلق گرفته و خرید خودروهاي ساخت آمریکا در اولویت

 
قرار گیرد. 

البته این می تواند براي برخی خودروسازان به جز تسلا که محصولات برقی خود را در کشورهایی به غیر از آمریکا از جمله مکزیک و

 
کانادا تولید می کنند چالش برانگیز باشد. 

به علاوه بایدن می گوید خواهان اجراي طراحی است که آمریکایی را به مبادله خودروهاي قدیمی و آلاینده شان با محصولات برقی

 
جدید ترغیب می کند. 

 
منبع: هندوستان تایمز 



رنجکش : ارتقاي امنیت سرمایه گذاري از دغدغه هاي جدي در استان گیلان

است

منبع: تدبیر شرقشماره خبر:  90  |  تاریخ: 1399/08/18

تدبیرشرق/مدیر کل سرمایه گذاري استانداري گیلان از برنامه ریزي ها در افزایش سطح ارتقاي امنیت سرمایه گذاري به
عنوان دغدغه جدي و اولویت هاي حمایتی استان گیلان عنوان کرد. دکتر یونس رنجکش در جلسه کار گروه اشتعال و

سرمایه گذاري شهرستان املش در محل فرمانداري افزود : افزایش امنیت سرمایه گذاري از سیاست ...

تدبیرشرق/مدیر کل سرمایه گذاري استانداري گیلان از برنامه ریزي ها در افزایش سطح ارتقاي امنیت سرمایه گذاري به عنوان دغدغه

 
جدي و اولویت هاي حمایتی استان گیلان عنوان کرد. 

دکتر یونس رنجکش در جلسه کار گروه اشتعال و سرمایه گذاري شهرستان املش در محل فرمانداري افزود : افزایش امنیت سرمایه
گذاري از سیاست هاي راهبردي در استانداري گیلان است که در سطوح مختلف مدیریتی آن با توجه به تاکیدات و برنامه ریزي ها

 
پیگیري می شود. 

وي اضافه کرد : در این زمینه کارگروه هاي مختلفی با هدف تسهیل و رفع موانع سرمایه گذاري در استان تشکیل می شود که مهم

 
ترین اهداف آن رفع نگرانی ها و جذب سرمایه گذاران است. 

وي یادآور شد : هر چند امکان وجود مشکلات و چالش هایی به دلایل مختلف در مسیر اجراي طرح هاي سرمایه گذاري وجود دارد و

 
منکر آن نمی توان شد اما بخش مهمی از این مشکلات مربوط به بوروکراسی هاي اداري و قوانین و بخشنامه هاست. 

وي افزود : تلاش براي تسریع در اجراي طرح ها با اصلاح قوانین بر اساس دستورالعمل هاي ارایه شده و همچنین تسهیلگري در

 
صدور مجوزها و اجراي آن ها از اقداماتی است که با جدیت در استانداري پیگیري می شود. 

به گفته مدیر کل سرمایه گذاري استانداري گیلان اظهار کرد: بخشی از مشکلات مربوط به تهدیدات سرمایه گذاري عدم آشنایی با
قوانین توسط متقاضیان از یک سو و وجود بخشنامه ها و دستورالعمل هاي کلی است که گاهی هیچ سنخیتی با شرایط استان گیلان

 
ندارد. 

رنجکش ضمن تاکید بر بالابودن امنیت سرمایه گذاري در گیلان افزود : حضور افراد مختلف براي اجراي طرح هاي خرد و کلان با
توجه به ظرفیت هاي استان و استفاده از فرصت هاي سرمایه گذاري در استان نشان دهنده وجود امنیت و مشوق هاي لازم در این

 
زمینه است. 

وي گفت : این امکان وجود دارد که گلایه هایی نسبت به طولانی بودن زمان اجراي طرح هاي سرمایه گذاري دیده شود اما دلیل آن
را باید در شرایط مختلف، بافت طبیعی و ویژگی هاي منحصر به فرد جعرافیاي گیلان و کمبود زمین و مشکلات و نگرانی هاي تغییر



 
کاربري اراضی کشاورزي جستجو کرد. 

این مسوول ادامه داد : براي رفع نگرانی ها و هدایت صحیح سرمایه گذاري و ارائه مشورت هاي لازم کمیته فنی بررسی طرح هاي
سرمایه گذاري در استانداري تشکیل و سرمایه گذاران می توانند با ارائه درخواست هاي خود به این کمیته پیگیر اقدامات قانونی

 
اجراي طرح ها شوند. 

وي در ادامه این جلسه که اختصاص به بررسی عملکرد دستگاه هاي اجراي و بانک ها در پرداخت تسهیلات اشتعالزایی نهادهاي

 
حمایتی و مشاغل آسیب دیده از کرونا داشت خواستار تسریع در پرداخت این تسهیلات شد. 

رنجکش با اشاره به تخصیص بیش از 22میلیارد تومان تسهیلات از منابع صندوق توسعه ملی از سال 97تا کنون به شهرستان املش
براي اشتعالزایی پایدار در روستاها، مشاغل خانگی، حمایت از مددجویان نهادهاي حمایتی و مشاغل آسیب دیده از کرونا افزود : حفظ

 
اشتغال موجود شهرستان و انجام تعهدات سال 99 در بخش اشتغالزایی انتظاري است که باید تا پایان سال تحقق یابد. 

وي یاد آورشد : ایجاد هر فرصت شغلی موجب افزایش سرمایه هاي اجتماعی و رونق اقتصادي می شود و همه وظیفه داریم در کنار

 
مسوولیت هاي اداري با نگاه مسوولیت پذیري اجتماعی در این مسیر مشارکت داشته باشیم. 

وي اظهار داشت : شهرستان املش با توجه به جایگاه تاریخی آن از خاستگاه تمدنی برخوردار و داراي پتانسیل هاي بالایی است که

 
می تواند موجب تحول در حوزه اقتصادي در استان شود. 

در این جلسه که مدیرکل کمیته امداد، معاونین سازمان مدیریت و برنامه ریزي، بهزیستی، تعاون، کار و رفاه اجتماعی، فرماندار و
مسوولین ادارات و بانک هاي املش حضور داشتند در خصوص عملکرد بانک ها و ظرفیت هاي سرمایه گذاري در این شهرستان بحث

و تبادل نظر شد.



اسامی پذیرفته شدگان دوره کارشناسی دانشگاه جامع علمی کاربردي مهرماه

99 اعلام شد

شماره خبر:  91  |  تاریخ: 1399/08/18
منبع: دانشگاه جامع علمی

کاربردي

واحد استان گیلان -

به گزارش روابط عمومی دانشگاه جامع علمی کاربردي، اسامی پذیرفته شدگان نهایی دوره مهندسی فناوري و دوره کارشناسی

 
حرفه اي «ناپیوسته» نظام آموزش مهارتی دانشگاه جامع علمی کاربردي مهرماه سال 1399 اعلام شد. 

داوطلبان متقاضی پذیرش در دوره مهندسی فناوري و دوره کارشناسی حرفه اي «ناپیوسته» نظام آموزش مهارتی مهرماه 99 با
مراجعه به سایت سازمان سنجش آموزش کشور به نشانی www.sanjesh.org و سایت دانشگاه جامع علمی کاربردي به آدرس

 
www.uast.ac.ir می توانند نتیجه پذیرش خود را مشاهده کنند. 

کلیه پذیرفته شدگان لازم است از روز پنجشنبه 15 آبان ماه سالجاري براي اطلاع از تاریخ دقیق ثبت نام و انتخاب به سامانه جامع
آموزشی هم آوا دانشگاه به نشانی http://edu.uast.ac.ir مراجعه و در روزهاي تعیین شده با در دست داشتن مدارك و با توجه به
نشانی تعیین شده در دفترچه راهنماي پذیرش و اصلاحیه مربوط، به مرکز محل قبولی خود مراجعه کنند. عدم ثبت نام در تاریخ

 
تعیین شده به منزله انصراف از تحصیل آنان تلقی خواهد شد.  

 
مدارك لازم براي ثبت نام: 

 
1- شش قطعه عکس (همانند عکس پرسنلی) پشت سفید تمام رخ 4×3 تهیه شده در سال جاري. 

 
2- یک برگ تصویر شناسنامه و اصل آن جهت مطابقت. 

 
3- یک برگ تصویر کارت ملی و اصل آن جهت مطابقت. 

4- اصل مدرك فوق دیپلم و یا کاردانی دانشگاه ها و موسسات آموزش عالی مورد تایید شوراي عالی انقلاب فرهنگی و یا وزارت علوم،
تحقیقات و فناوري، وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی و یا مدرك کاردانی پیوسته آموزشکده هاي فنی و حرفه اي وزارت

 
آموزش و پرورش به انضمام یک برگ تصویر آن. 

5- اصل کاربرگ 101 (گواهی اشتغال) به کار با امضا و مهر بالاترین مقام مسئول، آخرین فیش حقوقی و آخرین حکم کارگزینی یا

 
قرارداد معتبر انجام کار (براي پذیرفته شدگان شاغل) 

 
6- اصل کاربرگ 103 (فرم تاییدیه معدل) جهت فارغ التحصیلانی که تاکنون گواهینامه پایان تحصیلات براي آنان صادر نشده است. 



7- مدرکی که وضعیت نظام وظیفه متقاضیان را با توجه به بند 2-3 مقررات وظیفه عمومی مندرج در دفترچه راهنماي پذیرش

 
مذکور مشخص نماید (براي برادران). 

 
  

اسامی پذیرفته شدگان نهایی دوره مهندسی فناوري و دوره کارشناسی حرفه اي «ناپیوسته» نظام آموزش مهارتی دانشگاه جامع علمی
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امکان پوشش بیمه اي حتی بایک روز اشتغال در ماه فراهم شد/ جزییات تکمیل

سوابق

منبع: آناشماره خبر:  92  |  تاریخ: 1399/08/18

معاون توسعه و تعمیم بیمه سازمان تامین اجتماعی با اعلام جزییات تکمیل سوابق پرداخت حق بیمه به صورت اختیاري،
گفت: امکان پوشش بیمه اي حتی با یک روز اشتغال در ماه فراهم شده است.

معاون توسعه و تعمیم بیمه سازمان تامین اجتماعی با
اعلام جزییات تکمیل سوابق پرداخت حق بیمه به صورت
اختیاري، گفت: امکان پوشش بیمه اي حتی با یک روز
اشتغال در ماه فراهم شده است. به گزارش گروه رسانه هاي
دیگر خبرگزاري آنا، مجید حسن زاده در مورد جزئیات
بخشنامه تکمیل سوابق پرداخت حق بیمه به صورت بیمه
اختیاري گفت: در این بخشنامه آن دسته از بیمه شدگان
مورد تاکید قرار گرفته اند که ماهیت شغلی شان دائم

نیست و به صورت پاره وقت کار می کنند. کسانی که قصد تکمیل سابقه را دارند باید در زمان ارائه تقاضا، حداکثر 50 سال سن داشته

 
باشند. 

معاون توسعه و تعمیم بیمه سازمان تأمین اجتماعی با اشاره به اینکه این امکان فراهم شده که هر فرد که حداقل یک روز در ماه
اشتغال و بیمه پردازي داشته و مابقی ماه را بیکار است، بتواند باقی ماه را تکمیل و قرارداد بیمه اختیاري بابت کسر سابقه منعقد کند،

 
گفت: نرخ حق بیمه براي این گروه 27 درصد است. 

به گفته حسن زاده اساتید دانشگاه، معلمان، ورزشکاران، خبرنگاران و غیره افرادي هستند که می توانند از این قانون براي بیمه شدن

 
بهره مند شوند. 

وي افزود: متقاضیان باید به واحدهاي اجرایی شعب تأمین اجتماعی مراجعه و درخواست خود را در دبیرخانه ثبت کنند و طی دو ماه

 
سازمان و شعبه، سن و سابقه آنها را بررسی و براي انعقاد قرارداد اطلاع می دهد. 

به گفته وي از زمانی که درخواست آنها لحاظ می شود جز سوابقشان محسوب می شود اما در خصوص سوابق گذشته این امر

 
موضوعیتی ندارد و همچنین در خصوص ماه هاي صفر روز نیز خرید سابقه ماهیت ندارد. 

 
منبع: مهر 

انتهاي پیام/



برنامه هاي پارك فناوري پردیس براي هفته جهانی کارآفرینی اعلام شد

منبع: آناشماره خبر:  93  |  تاریخ: 1399/08/18

پارك فناوري پردیس به مناسبت هفته جهانی کارآفرینی برنامه هاي متعددي مانند رویدادهاي کارآفرینی، بازدیدهاي
تخصصی و عمومی و دوره هاي آموزشی برگزار می کند.

پارك فناوري پردیس به مناسبت هفته جهانی کارآفرینی
برنامه هاي متعددي مانند رویدادهاي کارآفرینی،
بازدیدهاي تخصصی و عمومی و دوره هاي آموزشی برگزار
می کند. به گزارش گروه دانشگاه خبرگزاري آنا از روابط
عمومی پارك فناوري پردیس، هفته جهانی کارآفرینی در
سراسر جهان، همه ساله از 16 تا 22 نوامبر در قالب برنامه
هاي مختلف برگزار می شود . امسال این هفته با شعار رفع
موانع و استقبال از همه در بیش از 170 کشور دنیا، با 35
هزار رویداد و استقبال بیش از 10 میلیون مخاطب برگزار

خواهد شد. پارك فناوري پردیس نیز امسال با برنامه هاي متنوعی در هفته اول آذرماه (یک الی هفت آذرماه) به استقبال هفته جهانی

 
کارآفرینی خواهد رفت. 

بازدید تخصصی دانشجویان و اساتید از پارك فناوري پردیس و شرکت ها و استارت آپ هاي مستقر در آن، بازدید عموم مردم و
کارکنان ادارات از پارك فناوري پردیس و آشنایی با محصولات جدید شرکت ها، برگزاري چند وبینار آموزشی به منظور آموزش
مفاهیم اولیه کارآفرینی و برگزاري رویدادهاي کارآفرینی در پارك فناوري پردیس و کارخانه نوآوري آزادي، بخشی از برنامه هاي پارك

 
براي برگزاري این هفته است. 

همچنین پارك فناوري پردیس براي بزرگداشت این هفته، قصد اجراي برنامه هایی مانند تولید خبر از دستاوردهاي کارآفرینان مستقر
در پارك و حضور آنها در برنامه هاي گفتگو محور رسانه ملی، بازدید عموم مردم از کارخانجات مستقر در منطقه، انتشار گزارش

 
فعالیت هاي یک ساله پارك در راستاي توسعه کارآفرینی و برگزاري دوره آموزشی کارآفرینی سازمانی براي کارکنان پارك را دارد. 

انتهاي پیام/4021/



تعداد مراکز نیکوکاري استان زنجان به بیش از 126 مرکز می رسد

منبع: شبستانشماره خبر:  94  |  تاریخ: 1399/08/18

صفري گفت: به منظور فقرزدایی با استفاده از مشارکت مردمی، مراکز نیکوکاري با محوریت محلات و مساجد دایر می شود
که تا پایان امسال تعداد مراکز نیکوکاري استان زنجان به بیش از 126 مرکز می رسد.

صفري گفت: به منظور فقرزدایی با استفاده از مشارکت مردمی، مراکز نیکوکاري با محوریت محلات و مساجد دایر می شود که

 
تا پایان امسال تعداد مراکز نیکوکاري استان زنجان به بیش از 126 مرکز می رسد. 

به گزارش خبرگزاري شبستان از زنجان، مدیر کل کمیته امداد استان
زنجان در جمع خبرنگاران با اشاره به اینکه بر اساس اسناد بالادستی
توانمندسازي و ایجاد درآمد باثبات راهبرد اصلی این نهاد در حوزه
خدمت رسانی به خانواده هاي تحت حمایت است، گفت: خدمات
اشتغال، فرهنگی و مسکن سه رکن اصلی در توانمندسازي بوده و با
همین نگاه سرمایه گذاري در این بخش ها از برنامه هاي اصلی

 
کمیته امداد استان زنجان است. 

هدایت صفري با اشاره به اینکه اشتغالزایی براي خانواده هاي تحت حمایت از شاخص هاي اصلی در فراهم کردن زمینه درآمدزایی و
استقلال اقتصادي و معیشتی جامعه هدف این نهاد است، افزود:ایجاد فرصت هاي شغلی مناسب با رویکرد نوآورانه و خلاقانه و بهره

 
گیري از ظرفیت راهبران شغلی، خیران و جهادگران کارآفرین از رویکردهاي مهم کمیته امداد استان زنجان در این بخش است. 

وي همچنین ادامه داد: بر همین اساس بیش از 87 میلیارد و 500 میلیون تومان در سال گذشته براي ایجاد فرصت هاي شغلی جدید
با استفاده از تسهیلات بانکی و ظرفیت هاي کاریابی سرمایه گذاري شده و برنامه ریزي شده است در صورت همکاري و همراهی بانک

 
هاي عامل در سال جاري نیز براي ایجاد سه هزار و 950 فرصت شغلی جدید براي جامعه هدف پشتوانه سازي شود. 

صفري ارائه دو هزار و 234 قلم خدمت مسکن به خانواده هاي تحت حمایت در سال گذشته را از اقدامات مهم این نهاد در حوزه
توانمندسازي عنوان کرد و افزود: ارائه خدمات مسکن با بهره گیري از ظرفیت هاي مردمی از برنامه هاي اصلی کمیته امداد استان
زنجان در حوزه خدمت رسانی و توانمندسازي خانواده هاي تحت حمایت بوده و با همین رویکرد برنامه ریزي شده است تمامی

 
فرزندان ایتام فاقد مسکن تا پایان امسال صاحب خانه شوند. 

مدیرکل کمیته امداد استان زنجان در ادامه با بیان اینکه از رویکردهاي دیگر کمیته امداد استان زنجان مردمی کردن فرآیند فقرزدایی
و توانمندسازي از طریق پاي کار آوردن مردم به صحنه کارگزاري خدمت به نیازمندان است، تصریح کرد: در سایه همین رویکرد ایجاد
و توسعه مراکز نیکوکاري در چهار سطح محله محوري، مسجد محوري، صنفی و مراکز تخصصی با هدف ارائه خدمات حمایتی ،



کارآفرینی، امور تحصیلی و مسکن به نیازمندان از برنامه هاي اجرایی این نهاد بوده و با همین نگاه تا پایان امسال تعداد مراکز
نیکوکاري استان به بیش از 126 مرکز افزایش خواهد یافت.



اشتغال هزار و 195 نفر در بخش خانگی صنایع دستی فارس

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  95  |  تاریخ: 1399/08/18

با اجراي طرح توسعه و ساماندهی مشاغل خانگی، 1195 در رشته هاي صنایع دستی در استان فارس مشغول به کار شده اند.

به گزارش خبرگزاري صدا وسیما ،مرکز فارس،مدیرکل
میراث فرهنگی فارس گفت: با اجراي طرح توسعه و
ساماندهی مشاغل خانگی، 1195 در رشته هاي صنایع

 
دستی در این استان مشغول به کار شده اند. 

مصبب امیري با اشاره به اجراي طرح ساماندهی مشاغل
خانگی، افزود: اجراي این طرح از سال 89 به دبیري اداره
کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی و صدور مجوز مشترك با

 
دستگاه هاي اجرایی مرتبط آغاز شده است. 

وي با بیان اینکه در این طرح بیش از 300رشته در رسته
هاي مختلف تعریف شده که بیش از 120 رشته مربوط به
حوزه صنایع دستی است، تعداد مجوز هاي صادر شده از
ابتداي اجراي این طرح تاکنون را بیش از 7000 فقره
عنوان و افزود: 1050 نفر تاکنون در دو حوزه انفرادي و

 
پشتیبان براي تسهیلات معرفی شده اند. 

مدیرکل میراث فرهنگی فارس همچنین میزان تسهیلات
در قسمت متقاضیان مستقل را 45 میلیون و 630 هزار

 
ریال و در بخش پشتیبان را 17 میلیون و 500 هزار ریال اعلام کرد. 

امیري گلیم بافی، خاتم، سفال، تولیدات چرمی، رودوز هاي سنتی معرق، مشبک از رشته هایی دانست که در این حوزه امکان صدور
مجوز فعالیت خانگی دارند.



فرزندان ایتام فاقد مسکن تا پایان امسال صاحب خانه می شوند

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  96  |  تاریخ: 1399/08/18

ارائه خدمات مسکن با بهره گیري از ظرفیت هاي مردمی از برنامه هاي اصلی کمیته امداد استان زنجان بوده بر این اساس
تمامی فرزندان ایتام فاقد مسکن تا پایان امسال صاحب خانه شوند.

به گزارش گروه اجتماعی خبرگزاري صداوسیما مرکز زنجان؛ مدیرکل کمیته امداد استان زنجان در دیدار با بخشدار قره پشتلو با
اشاره به اینکه بر اساس اسناد بالادستی توانمندسازي و ایجاد درآمد باثبات راهبرد اصلی این نهاد در حوزه خدمت رسانی به خانواده
هاي تحت حمایت است، گفت: خدمات اشتغال، فرهنگی و مسکن سه رکن اصلی در توانمندسازي بوده و با همین نگاه سرمایه گذاري

 
در این بخش ها از برنامه هاي اصلی کمیته امداد استان زنجان است. 

صفري افزود: بر همین اساس بیش از 87 میلیارد و 500 میلیون
تومان در سال گذشته براي ایجاد فرصت هاي شغلی جدید با
استفاده از تسهیلات بانکی و ظرفیت هاي کاریابی سرمایه گذاري
شده و برنامه ریزي شده است در صورت همکاري و همراهی
بانک هاي عامل امسال نیز براي ایجاد سه هزار و 950 فرصت

 
شغلی جدید براي جامعه هدف پشتوانه سازي شود. 

وي ارائه دو هزار و 234 قلم خدمت مسکن به خانواده هاي تحت
حمایت در سال گذشته را از اقدامات مهم این نهاد برشمرد و
افزود: ارائه خدمات مسکن با بهره گیري از ظرفیت هاي مردمی

از برنامه هاي اصلی کمیته امداد استان زنجان است و با همین رویکرد برنامه ریزي شده است تمامی فرزندان ایتام فاقد مسکن تا پایان

 
امسال صاحب خانه شوند. 

صفري همچنین گفت: تا پایان امسال تعداد مراکز نیکوکاري استان به بیش از 126 مرکز افزایش خواهد یافت.



ارائه خدمات رایگان به متقاضیان طرح ملی بهینه سازي موتورخانه ها

منبع: ایمناشماره خبر:  97  |  تاریخ: 1399/08/18

طرح ملی "بهینه سازي موتورخانه واحدهاي مسکونی و تجاري" با هدف کاهش آلودگی هوا و هزینه مشترکان گاز طبیعی در
دستور کار شرکت گاز استان اصفهان قرار گرفته است و در این راستا به متقاضیان خدمات رایگان ارائه می شود.

 
ارائه خدمات رایگان به متقاضیان طرح ملی بهینه سازي موتورخانه ها 

طرح ملی ""بهینه سازي موتورخانه واحدهاي مسکونی و
تجاري"" با هدف کاهش آلودگی هوا و هزینه مشترکان گاز
طبیعی در دستور کار شرکت گاز استان اصفهان قرار گرفته است

 
و در این راستا به متقاضیان خدمات رایگان ارائه می شود. 

به گزارش خبرنگار ایمنا، شرکت ملی گاز ایران در راستاي
سیاست هاي کلان وزرات نفت مبنی بر بهینه سازي مصرف گاز
طبیعی، کاهش آلودگی هوا و هزینه مشترکان و نیز ایجاد اشتغال
در کشور، طرح ملی "بهینه سازي موتورخانه واحدهاي مسکونی

و تجاري" را در دستور کار قرار داده است تا با حمایت مالی و فنی از آن دسته از مشترکان گاز طبیعی که داراي سیستم موتورخانه
مرکزي گرمایشی هستند، نسبت به بررسی وضعیت فنی آنها به صورت رایگان اقدام کرده و با اختصاص و پرداخت هزینه هاي لازم
توسط شرکت ملی گاز ایران، سیستم موتورخانه مشترکان را در بخش هاي سرویس و تنظیم مشعل، عایق کاري تأسیسات و نصب

 
دستگاه ضد رسوب مغناطیسی ارزیابی، اصلاح و بهینه سازي کند. 

در این پیوند، منصور شیشه، فروش مدیرکل مدیریت بحران استانداري اصفهان، در گفت وگو با خبرنگار ایمنا اجراي این طرح را گامی
براي بهینه سازي مصرف گاز طبیعی و جلوگیري از انتشار آلاینده هاي و کاهش آلودگی هوا در ماه هاي سرد سال دانست و اظهار
کرد: استانداردسازي موتورخانه ساختمان ها از جمله اقدامات پیشگیرانه آلودگی هوا به شمار می رود و از این رو شرکت گاز نیز طرح

 
ملی بهینه سازي موتورخانه مجتمع هاي مسکونی و تجاري را در دستور کار خود قرار داده است. 

وي افزود: مشترکان خانگی داراي سیستم موتورخانه در مرحله اول این طرح می توانند با ورود به سامانه ملی اصلاح و بهینه سازي

 
موتورخانه ها به آدرس goc.nigc.ir ثبت نام کرده و از خدمات شرکت گاز در این زمینه استفاده کنند. 

مدیرکل مدیریت بحران استانداري اصفهان با بیان اینکه ادارات، سازمان هاي تجاري و دولتی نیز مطابق با شیوه نامه اعلام شده از
سوي شرکت گاز و با همکاري سازمان استاندارد موظف به بهینه سازي موتورخانه واحدها هستند، خاطرنشان کرد: مشترکان واجد
شرایط و همچنین شرکت هاي داراي رتبه یک تا پنج تأسیسات از سازمان برنامه و بودجه و یا شرکت هاي معرفی شده توسط اتحادیه

 
شوفاژکاران می توانند جهت کسب اطلاعات بیشتر و تکمیل فرم ثبت نام از سامانه نامبرده استفاده کنند. 

شیشه فروش با اشاره به مزایاي این طرح براي مشترکان، گفت: مشترکان مسکونی و تجاري پس از اصلاح و بهینه سازي موتورخانه ها



به ازاي هر مترمکعب صرفه جویی در مصرف گاز بر اساس "میانگین مصرف در سال هاي 97 و 98" می توانند از خدمات رایگان طرح
بهره مند شوند.



نقشه راه توسعه قواي محرکه « ایران خودرو» در کانون توجه مجلس

منبع: پدال نیوزشماره خبر:  98  |  تاریخ: 1399/08/18

پدال نیوز: گروه صنعتی ایران خودرو در راستاي کاهش مصرف سوخت و آلایندگی محصولات، مطابق با نقشه راه موتور و
قواي محرکه خود، ارتقاي موتورهاي جاري، تولید موتور سه استوانه و عرضه خودرو با گیربکس هاي جدید را در دستور کار

دارد.

به گزارش پدال نیوز به نقل از اخبار خودرو،گروه صنعتی ایران خودرو در راستاي کاهش مصرف سوخت و آلایندگی محصولات،
مطابق با نقشه راه موتور و قواي محرکه خود، ارتقاي موتورهاي جاري، تولید موتور سه استوانه و عرضه خودرو با گیربکس هاي جدید
را در دستور کار دارد. در این نقشه راه که به تازگی جزئیات بیشتري از آن انتشار یافته، مشخص شده است در آینده چه مسیري باید
براي مجموعه موتور طی شود. در پی اعلام این جزئیات، عضو کمیسیون صنایع ومعادن مجلس شوراي اسلامی اظهار داشت: «مجلس
شوراي اسلامی از طرح هاي بومی سازي ایران خودرو به خصوص تولید محصولات مطابق با ذائقه مصرف کنندگان با قواي محرکه

 
جدید در راستاي کاهش وابستگی، ایجاد فرصت شغلی و صرفه جویی ارزي حمایت می کند.» 

 
تولید قطعات حساس و استراتژیک؛ نشان دهنده پیشرفت خودروسازي 

یکی از گام هاي برنامه ایران خودرو، ارتقاي ظرفیت خط تولید مونتاژ موتور EF7 به روزانه یک هزار دستگاه است. براي سري
موتورهاي EF پروژه اي با عنوانEF پلاس تعریف شده که حداکثر ظرف یک سال آینده محصول آن به بازار خواهد آمد و کاهش
XU مصرف دست کم یک لیتري را در هر 100 کیلومتر پیمایش به دنبال خواهد داشت. ارتقاي چشمگیري هم در خانواده موتور
تحت پروژه XU پلاس در دستور کار است که تولید آن امسال آغاز می شود. نوع ارتقایافته موتور TU5 پروژه بعدي موتوري است که
با ایجاد ظرفیت تولید روزانه یک هزار دستگاه در برنامه اجرایی قرار دارد و هم زمان با تولید محصول پروژه K132 محقق خواهد شد.
پروژه راهبردي دیگر در حوزه موتور، توسعه موتور سه استوانه است که تا آخر سال نمونه اولیه آن تولید خواهد شد و توسعه و تولید
انبوه این موتور تا سال 1401 طول خواهد کشید. سیدجواد حسینی کیا، عضو کمیسیون صنایع در این باره گفت: «تولید قطعات

 
حساس و استراتژیک در داخل کشور همگام با تکنولوژي برتر روز دنیا نشان دهنده پیشرفت صنایع خودرو و قطعه سازي است.» 

 
بومی سازي گیربکس شش دنده؛ گامی در جهت اقتصاد مقاومتی 

توسعه گیربکس از دیگر برنامه هاي توسعه اي گروه صنعتی ایران خودرو است. این خودروساز براي حرکت بهتر خودرو در سرعت هاي
بالا، کاهش مصرف سوخت، راحتی سرنشین، پروژه تولید گیربکس شش دنده را در دستور کار قرار داده است. در چارچوب همین
برنامه، رانا با گیربکس شش دنده امسال به بازار خواهد آمد و در پی آن، نمونه اولیه گیربکس نیمه اتوماتیک AMT نیز تا آخر سال
تولید خواهد شد. دناپلاس توربو با گیربکس شش سرعته اتوماتیک و موتور EF7TC نیز که اوایل سال جاري تولید شد، به زودي به
گیربکس شش سرعته دستی هم مجهز خواهد شد. همچنین تا آخر امسال، 207 هم با گیربکس شش سرعته اتوماتیک تولید خواهد
شد. عضوکمیسیون صنایع و معادن در این خصوص بیان کرد: «طراحی و تولید نخستین گیربکس شش دنده با دانش فنی بومی در
شرایط سخت تحریم و گامی در جهت تحقق اقتصاد مقاومتی است و اقدامی نوآورانه درصنعت خودرو کشور محسوب می شود.» وي
افزود: «با روحیه نوآوري و خلاقیت موجود در ایران خودرو و نهادینه شدن نهضت داخلی سازي قطعات، آثار منفی تحریم در صنعت

 
خودرو کشور خنثی خواهد شد.» 



 
 K132 افق صادراتی پروژه

موتور EF7 توربوشارژ مجهز به گیربکس شش سرعته اتوماتیک روي محصول پروژه K132 هم که قابلیت صادارت دارد، به کار خواهد
رفت. همچنین خرداد سال آینده این محصول با موتور ارتقایافته TU5 و گیربکس شش سرعته اتوماتیک به تولید انبوه خواهد رسید.
DCT پژوپارس نیز در آینده مجهز به گیربکس شش سرعته اتوماتیک خواهد شد. از سوي دیگر، طراحی و توسعه گیربکس اتوماتیک
نیز در سال جاري آغاز خواهد شد. این طرح ها نشان می دهد ایران خودرو طی برنامه اي کاملا روشن، طراحی و تولید گیربکس
اتوماتیک با ساخت داخل بالا را در دستور کار دارد و در بازه زمانی دوساله نیازهاي مشتریان خود را در این زمینه پاسخ خواهد داد.
حسینی کیا با اشاره به افق صادراتی پروژه K132 گفت: «حمایت از تولیدکنندگان داخلی در سال جهش تولید براي بومی سازي
تولید، توسعه صادرات و استفاده از توان شرکت هاي دانش بنیان در اولویت مجلس قرار دارد.» نماینده مردم سنقرو کلیائی در مجلس
شوراي اسلامی با اشاره به این که صنعت قطعه سازي کشور رشد مناسبی داشته است، گفت: «خودروسازان باید با تولید پلت فرم هاي
خودرو روز دنیا و با همراهی قطعه سازان، انتظارات مردم را برآورده کنند.» وي در پایان گفت: «صنعت قطعه به واسطه تاکید بر تولید
داخلی در سال جهش تولید، باعث اشتغال هزاران نفر در شرایط نابسامان اقتصادي حال حاضر شده و این از برکات خودباوري و تعهد

در کشور است.»



بررسی تغییر رویکرد حمایتی دولت از خودروسازان

منبع: پدال نیوزشماره خبر:  99  |  تاریخ: 1399/08/18

پدال نیوز: در آخرین سال از عمر دولت دوازدهم در شرایطی سخن از تغییر رویکرد حمایت گرانه دولت از خودروسازي کشور
شنیده می شود، که نتیجه تداوم این سیاست ها را پس از گذشت چند دهه حالا می توان در زیان انباشته 40 هزار میلیارد

تومانی و ضرر تولید خودرو به وضوح مشاهده کرد.

به گزارش پایگاه خبري پدال نیوز؛ آنچه مشخص است دولت در حدود نیم قرن گذشته با نیت خودکفایی در تولید، اشتغال زایی
یا حمایت از گروه هاي اجتماعی و همچنین توهم توسعه صنعت خودرو که بتواند پیشرو رشد اقتصادي کشور شود، حمایت هاي تامی
از خودروسازي کشور کرده است. هرچند بسیاري از کشورهاي صنعتی نیز حمایت هاي تمام و کمالی از خودروسازي هاي خود کرده
اند، اما این حمایت ها با هدف و برنامه ریزي بلندمدت بوده و همچون سیاست هاي حمایت گرانه ایران مقطعی نبوده است. آنچه
مشخص است حمایت دولت زمانی نتیجه مثبتی دربرخواهد داشت که بر اساس برنامه ریزي بلندمدت و ملاحظات بین بخشی باشد و
در این میان نباید تولید اقتصادي را از یاد برد. در غیر این صورت حمایت دولت رانت نامولد را ایجاد می کند. اما سوالی که مطرح می
شود این است که چرا خودرو در بین دیگر صنایع فعال در کشور مورد توجه دولت هاست و دولتمردان بر خود وظیفه می دانند که با
هر ابزار و روشی، از سیاست هاي سلف خود براي حمایت از این صنعت استفاده کنند؟ واضح است که صنعت خودرو به عنوان یکی از
صنایع با ارزش افزوده بالا همواره مورد توجه دولتمردان و سیاست گذاران صنعتی کشور بوده است. ارتباط صنعت خودرو با بیش از
60 صنعت پیشین و پسین موجب شده که دولت ها نگاهی متفاوت به این صنعت داشته باشند تا جایی که حاضر به واگذاري سهام
خود در شرکت هاي خودروساز نیست. دولت از یکسو با ایجاد محدودیت یا توقف واردات، بازار انحصاري را در اختیار دو شرکت
خودروساز قرار داده و از سوي دیگر با ایجاد محدودیت براي فعالیت بخش خصوصی مجوز تولیدي انحصاري با هر کیفیت، کمیت و
قیمتی را به خودروسازان داده است. اما تولید و بازار انحصاري تنها سیاست هاي حمایت گرانه از خودروسازان نیست بلکه دولت در

 
مقاطعی با ارائه تسهیلات ویژه یا تعویق استانداردهاي مصوب، خودروسازان را تشویق به تولید محصولات کنونی کرده است. 

به این ترتیب در شرایطی دولت به اشکال مختلف از خودروسازان داخلی حمایت تعرفه اي و غیر تعرفه اي کرده است که بررسی
تجربه کشورهاي دیگر نشان می دهد، حمایت هاي متعدد از صنایع هرچند در راستاي توسعه صنعتی است، اما تبعاتی نیز در پی
دارد؛ به طوري که یکی از این تبعات یا مخاطرات رانت جویی است که از حمایت هاي بی اساس ناشی می شود. اقتصاددانان معتقدند
که رانت در کل پاداش اضافه است که نصیب برخی از فعالیت ها می شود و دولت هایی که توانسته اند رانت ها (پاداش ها) را نصیب
فعالیت هایی کنند که به رشد بلندمدت کشور شتاب بخشد، به سمت تجربه موفق سیاست گذاري صنعتی پیش رفته اند. حال آنکه
در حوزه خودرو همان طور که پیش تر گفته شد سیاست هاي حمایتی دولت در جهت بهبود تولید صنعتی یا تقویت بنیه تولید نبوده
بلکه سیاست هاي حمایتگرانه در راستاي خودکفایی، تامین اشتغال بیشتر و در نهایت افزایش ارزش افزوده خودرو بوده است. همان
طور که عنوان شد دولت ها هیچ کدام برنامه مشخصی براي ارتقا یا پیشرفت صنعت خودرو کشور نداشته اند به همین دلیل حمایت
ها از این صنعت نیز بدون هدف صورت گرفته است. توقف واردات، ایجاد انحصار در تولید خودرو، رقابت زدایی در تولید و همچنین
تضعیف بخش خصوصی کشور را تماما می توان به پاي حمایت هاي دولت از صنعت خودرو نوشت. این حمایت ها از یکسو مسیر
دستیابی خودروسازان به اهداف استراتژي توسعه صنعتی را تغییر داده و از سوي دیگر زمینه توزیع رانت در خودروسازي را ایجاد کرده

 
است. 



در این زمینه بسیاري از کارشناسان تاکید دارند که حمایتگري زمانی به نتیجه می رسد که برآمده از برنامه مبتنی بر اهداف بلندمدت
و همچنین در پی تولید محور کردن اقتصاد ملی باشد در غیر این صورت حمایتگري به توزیع رانت و تشدید رانت جویی منجر خواهد
شد. اظهارات کارشناسان در شرایطی است که نگاه دولت به خودروسازي برخلاف دیگر کشور ها مقطعی و کوتاه مدت بوده و هدف
خاصی را نیز دنبال نکرده است. نتیجه این عملکرد نیز زیان انباشته اي است که هر ساله در صورت هاي مالی خودروسازان دیده می

 
شود و از سوي دیگر هر چه تولید افزایش می یابد بر زیان خودروسازان نیز اضافه می شود. 

حالا اما شرایط خودروسازي به شکلی بغرنج شده که این روزها بسیاري از دولتمردان و مجلسی ها از تغییر رویکرد دولت نسبت به
خودروسازي سخن می گویند و تاکید دارند که حالا فرصت مناسبی فراهم شده که دولت به حمایت هاي خود جهت و مسیر مشخصی
دهد تا خودروسازي بیش از این به زوال نرود. اما چگونه؟ آنچه مشخص است حمایت دولتی نه تنها منجر به رشد و ارتقا صنعت
خودرو نشده بلکه سقوط این صنعت را نیز به همراه داشته است؛ بنابراین تغییر رویکرد دولت در خودروسازي امري واجب به نظر می
رسد. در این زمینه برخی از فعالان صنعت خودرو معتقدند که واگذاري سهام دولت در خودروسازي بهترین مسیر براي رشد این
صنعت است؛ حال آنکه برخی دیگر تاکید دارند که دولت باید با تغییر نگرش، نوع حمایت هاي خود را تغییر دهد. این کارشناسان با
الگو قرار دادن بسیاري از کشورهاي صنعتی تاکید دارند که حمایت هاي هدفمند می تواند خودروسازي را در مسیر درست قرار دهد.
در این بین می توان به افزایش دانش و تکنولوژي تولید در شرکت هاي تولیدکننده خودرو اشاره کرد،موضوعی که دولت می تواند در
این مورد در کنار خودروسازان قرار بگیرد و از آنها حمایت کند. هرچند به اعتقاد برخی کارشناسان حمایت فعال دولت از تولید می
تواند منجر به تحول فناورانه و توسعه صنعتی شود؛ اما تجربیات جهانی نشان می دهد که این رویکرد دولت زمانی منجر به توسعه می
شود که جنبه نظارتی داشته باشد. بنابراین دولت باید رویکرد حمایتی و نظارتی داشته باشد تا شرکت ها بتوانند در یک فضاي مناسب
به توسعه دست پیدا کنند اما این موضوع نباید زمینه رانت را به وجود بیاورد که صنعت خودرو را از فضاي رقابتی دور کند. به این
ترتیب با توجه به شرایط کنونی به نظر می رسد که شاید نیازي به خروج کامل دولت از خودروسازي نیست و دولت می تواند در کنار
خودروسازان قرار بگیرد اما رویکرد حمایتی خود را تغییر دهد. رویکردي که می تواند منجر به توسعه و ارتقاي خودروسازي کشور

 
شود، نه توزیع رانت و سود جویی. 

 
تحول در رویکردهاي خودرویی 

تغییر رویکرد دولت در قبال خودروسازي و جایگزینی حمایت هاي موثر به جاي دخالت هاي مخرب همواره مورد توجه کارشناسان
بوده است. اظهارات علیرضا رزم حسینی، وزیر صمت در مدت زمانی که سکان هدایت این وزارتخانه را در دست گرفته گویاي تغییر
رویکرد سیاست هاي کلان خودرویی است. اما این سوال مطرح است که آیا در فرصت باقی مانده از دولت دوازدهم سیاست گذار کلان
خودرو این امکان را به دست خواهد آورد تا تغییر رویکرد مدنظر خود را ایجاد کند؟ و سوال دیگر اینکه چنانچه قرار باشد این تغییر

 
رویکرد عملیاتی شود چه الزاماتی دارد و سیاست گذار خودرویی با چه چالش هایی روبه رو است؟ 

سعید مدنی، مدیرعامل پیشین خودروسازي سایپا در این ارتباط به «دنیاي اقتصاد» می گوید: براي اینکه سیاست گذار خودرویی
بتواند رویکرد فعلی خود را تغییر دهد و حمایت هاي هاي بد را با حمایت هاي خوب جایگزین کند، پیش از هر چیز به یک برنامه

 
ریزي دقیق و منسجم احتیاج دارد؛ زیرا این مساله یک پروسه است و نباید به آن نگاه پروژه اي داشت. 

این کارشناس خودرو ادامه می دهد در حال حاضر آنچه بیش از هر چیز زنجیره خودروسازي کشور را تحت فشار قرار داده است، نبود

 
یک استراتژي منسجم، مشخص و منطبق با شرایط روز است. 

مدیرعامل پیشین سایپا معتقد است براي اینکه این جابه جایی در رویکرد اتفاق بیفتد سیاست گذار خودرویی در گام اول باید تمام



قوانینی را که پیش تر به تصویب رسیده و در حال حاضر کج دار و مریز مورد استناد و استفاده قرار می گیرد، مطالعه کند و آنها را بر

 
اساس شرایط موجود در صنعت و اقتصاد کشور به روزرسانی کند. 

مدنی ادامه می دهد این به روزرسانی باعث خواهد شد سیاست گذار خودرویی مجبور شود در بیشتر موارد زاویه نگاه خود را عوض

 
کند و از زاویه جدید به مسائل نگاه کند. 

به نظر این کارشناس خودرو، چالش هایی مانند فروش، مباحث مرتبط با صادرات، تعیین تکلیف دارایی مازاد شرکت هاي خودروساز،
بحث شیوه تعیین قیمت خودرو از عمده مسائلی است که سیاست گذار خودرویی باید بعد از مطالعه قوانین و دستور العمل هاي فعلی
در زمینه هاي یادشده به اصلاح آنها بپردازد. مدنی تاکید می کند براي این تغییر رویکرد چنانچه عزمی جدي وجود داشته باشد باید
برنامه ریزي انجام شود و تا زمانی که برنامه ریزي انجام نشود، نمی توان چندان به تغییر رویکردهاي بد فعلی و جایگزینی آن با

 
رویکردهاي خوب امیدوار بود. 

فربد زاوه، کارشناس خودرو نیز به خبرنگار ما می گوید: چنانچه سیاست گذار خودرویی و شخص وزیر صمت بخواهد تا رویکرد فعلی
در زمینه خودرو را تغییر دهد و رویکرد مناسبی در ارتباط با این صنعت اتخاذ کند، باید در گام اول استفاده از نیروها و عناصري را که
طی سال هاي گذشته خود در به وجود آوردن این وضعیت براي زنجیره خودروسازي دخالت داشته است، متوقف کند و از نیروها و

 
افرادي تازه نفس خارج از چارچوب هاي موجود، توصیه ها و خط و ربط هاي سیاسی استفاده کند. 

این کارشناس خودرو معتقد است استفاده از نیروهایی که در ادوار گذشته امتحان خود را پس داده اند نه تنها منجر به اصلاح رویکرد

 
غلط در ارتباط با خودروسازي نخواهد شد که خود باعث تشدید این رویکردهاي غلط می شود. 

به نظر زاوه، زیان انباشته سنگین شرکت هاي خودروساز و همچنین پروسه غلط جذب نقدینگی از مسیر طرح هاي فروش توسط
مدیران خودروساز و پاس کردن تعهدات پیشین با سرمایه هاي نقدي جدید جذب شده چالشی است که در حال حاضر زنجیره

 
خودروسازي با آن مواجه است و باید فکري به حال آن کرد. 

مساله دیگر که مورد توجه زاوه قرار دارد، بحث حذف سازمان ها و نهادهایی است که روي عملکرد شرکت هاي خودروساز تاثیر می

 
گذارند. 

این کارشناس خودرو معتقد است این نهادها نه تنها گرهی از گره هاي موجود در زنجیره خودروسازي را باز نمی کنند، بلکه خود در

 
ایجاد گره هاي موجود نقش اصلی را بر عهده دارند. 

زاوه به وزیر صمت پیشنهاد می کند براي ایجاد تغییر در رویکرد فعلی و جایگزین آنها با رویکردهاي جدید به سمت حذف این نهادها

 
و سازمان ها حرکت کند. 

این کارشناس خودرو می گوید: سازمان و نهادهایی مانند شوراي رقابت و سازمان حمایت نه تنها یاري رسان نیستند، بلکه خود از

 
عوامل اصلی جذب نکردن سرمایه توسط شرکت هاي خودروساز هستند. 

زاوه نیز فرصت باقی مانده از دولت دوازدهم را براي ایجاد تغییرات در رویکردهاي فعلی و جایگزینی آنها با رویکردهاي جدید و موثر
کافی نمی داند.





ورود دستگاه قضا به واگذاري شرکت پارس سوئیچ

منبع: شهید نیوزشماره خبر:  100  |  تاریخ: 1399/08/18

پارس سویچ یک گروه صنعتی تولید کننده ملزومات شبکه انتقال و توزیع برق در ایران است که در بخش مرکزي شهرستان

 
زنجان واقع شده است. 

شرکت پارس سویچ در سال 1355 با همکاري شرکت هاي ساتکاب، آلستوم فرانسه و با سرمایه گذاري سهامداران خصوصی تاسیس

 
شد، این شرکت اولین و بزرگترین سازنده کلیدها و سکسیونرهاي فشار قوي و متوسط در ایران است. 

 
شرکت پارس سویچ شامل دو کارخانه تولید محصولات فشار متوسط و قوي است. 

ABB سوئد، به فناوري ساخت محصولات فشار قوي و همچنین با همکاري شرکت آلستوم و ABB پارس سویچ با همکاري شرکت

 
Calor Emag آلمان به فناوري ساخت محصولات فشار متوسط دست یافته است. 

شرکت پارس سوئیچ تنها تولیدکننده کلید و سکسیونرهاي فشار متوسط و قوي کشور در زنجان، در مساحت حدود 50 هکتار در

 
منطقه جغرافیایی ارزشمندي واقع شده و یکی از بنیادي ترین شرکت ها در صنعت برق محسوب می شود. 

شهریورماه امسال بود که کارگران شرکت پارس سوئیچ زنجان به علت مسائل کارگري تجمع کردند و علت تجمع آنها نیز آن بود که

 
کارگران معتقد بودند حقوق آنها در این شرکت تضعیف شده است. 

 
مشکل پارس سوئیچ نیروي انسانی است 

ترس از تعدیل نیرو از سوي شرکت و عدم پرداخت برخی از تعهدات موجب شد که کارگران چند روز تحصن کرده و دست از کار

 
بکشند و در نهایت با پیگیري مسوؤلان به سرکار برگشتند. 

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان زنجان در همان بازه زمانی اعلام کرد: مشکل پارس سویچ نیروي انسانی و پیگیري این

 
موضوع نیز به عهده تامین اجتماعی و اداره کل کار و رفاه اجتماعی است. 

ناصر فغفوري با اشاره به اینکه پارس سوئیچ مشکلی در بحث تولید ندارد، اضافه کرد: اتفاقا این شرکت از بازار فروش خوبی نیز

 
برخوردار است، چرا که واردات محصولات مشابه ممنوع شده است. 

وي تصریح کرد: آنطور که بررسی کردیم، آنچه مورد نظر شرکت است این است که اگر اجازه واردات محصولات مشابه داده شود، باید

 
کاهش هزینه هاي تمام شده محصول را داشته باشند. 



فغفوري از ایجاد یک واحد در شهرك صنعتی اشراق توسط پارس سوئیچ نیز خبر داد و گفت: 100 درصد مجموعه متعلق به شرکت

 
پارس سوئیچ است و مسؤولان شرکت به دنبال این هستند که اجراي طرح هاي توسعه اي منتج به افزایش نیروي کار شود. 

 
وي افزود: در همین باره شرکت به سمت حوزه مونتاژ و سکسیونر رفته و قطعه سازي را در مجموعه پارس قطعه انجام خواهد داد. 

اما امروز با گذشت دو ماه دوباره کارگران پارس سوئیچ تجمع کرده و حرف از پایماشدن حقوق خود می زنند؛ برخی از کارگران می

 
گویند، با گذشت دو ماه از تجمع قبلی فعلا مشکلی از مشکلات حل نشده است. 

 
پیگیر حقوق کارگران پارس سوئیچ هستیم 

ریس کل دادگستري استان زنجان درباره این تجمع و نگرانی کارگران گفت: شرکت پارس سویچ زنجان به لحاظ نوع تولید و میزان
اشتغال که 450 کارگر به صورت مستقیم مشغول به کار هستند، از شرکت هاي مهم زنجان محسوب می شود و با توجه به اهمیت

 
موضوع در دستور کار ستاد اقتصاد مقاومتی دادگستري استان قرار گرفت. 

حجت الاسلام اسماعیل صادقی نیارکی گفت: حتی یکی از جلسات ستاد با موضوع بررسی مشکلات شرکت در محل شرکت برگزار شد
که از نزدیک هم، صحبت هاي کارگران شنیده شد و هم مدیران شرکت که در ادامه چندین جلسه جداگانه با این دو گروه برگزار شد.

وي با اشاره به اینکه دو موضوع موجب نگرانی کارگران این شرکت شده بود، یکی پرداخت همزمان بیمه با حقوق کارگران بود که با
پیگیري هاي انجام شده با سازمان تأمین اجتماعی این موضوع حل شد و موضوع دیگر واگذاري سهم 5.46 درصد شرکت به یک
شخص حقیقی بود که براساس مستندات شرکت این میزان واگذاري سهم در سال 91 از سوي بانک صنعت و معدن انجام شده قانونی

 
بوده و جاي نگرانی نیست. 

رئیس ستاد اقتصاد مقاومتی دادگستري استان زنجان تصریح کرد: دستگاه قضایی وظیفه خود می داند در راستاي حمایت از تولید و
اشتغال از واحدهاي تولیدي و کارگران حمایت کند و در این خصوص نیز در ادامه اگر انحراف و اشکالی در فرایند واگذاري شرکت

 
پارس سویچ زنجان مشاهده شود با قاطعیت ورود خواهیم کرد. 

صادقی نیارکی در ادامه خطاب به کارگران شرکت پارس سوئیچ، اظهارکرد: به فضاسازي ها و شایعات توجه نکنید، چرا که همین

 
شایعات و جوسازي ها می تواند در ادامه مشکلاتی براي شرکت به وجود بیاورد؛ بنابراین خویشتن داري کارگران امري ضروري است. 

 
حال با وجود قول هایی که مسؤولان داده اند، کارگران خواستار احقاق خود هستند. 

یکی از کارگران با اشاره به شرایط بد اقتصادي پیش آمده ناشی از کرونا گفت: با توجه به اینکه کارگران از اقشار ضعیف جامعه هستند
از مسؤولان می خواهیم در این باره فکري کرده و مشکلات را حل و فصل کنند.



صنعت فولاد تا پایان سال از صندوق حمایت بهره مند می شود

منبع: با اقتصادشماره خبر:  101  |  تاریخ: 1399/08/18

طبق گفته انجمن قولاد، این انجمن به دنبال راه اندازي صندوقی براي حمایت از فولادسازان داخلی است که تا پایان سال راه
اندازي خواهد شد.

به گزارش پایگاه خبري بااقتصاد، خداداد غریب پور اظهار
داشت: با توجه به نقش با اهمیت بخش معدن و صنایع
معدنی در اقتصاد بدون نفت، نیاز است که براي تحقق این
هدف، یک سري الزامات و زیرساخت ها فراهم شود که
یکی از مهم ترین آن ها مقوله بومی سازي است. در این
راستا بومی سازي و ساخت داخل به عنوان یکی از
راهبردها و سیاست هاي ایمیدرو در سال 99 تعیین و
برنامه هاي واحدهاي تابعه به تناسب آن تعریف شد که در
همین راستا لازم بود شاخص هاي بومی سازي توسط

 
ایمیدرو تدوین شده و زمینه براي سنجش و پایش دقیق برنامه ها و فعالیت هاي بومی سازي فراهم شود. 

رئیس هیأت عامل ایمیدرو افزود: در این زمینه 12 شاخص کلان را براي بومی سازي تدوین کردیم که ملاك ارزیابی عملکرد برنامه
هاي بومی سازي و ساخت داخل بر اساس آن ها خواهد بود. این شاخص ها براي شرکت هاي بخش معدن و صنایع معدنی یک
راهنماي مسیر بومی سازي است که به آن ها در انتخاب اولویت ها کمک خواهد کرد تا برنامه هاي بومی سازي را با توجه به درجه

 
اهمیت و به فراخور نیازشان تعریف کنند. 

وي ادامه داد: از جمله این شاخص ها می توان به میزان صرفه جویی ارزي، میزان کاهش هزینه ها، تعداد ایجاد اشتغال، میزان افزایش
سرعت فرایند تأمین نیازها، درصد نقشه هاي ساخت بومی سازي شده، درصد مواد اولیه، قطعات و تجهیزات استراتژیک بومی سازي

 
شده و درصد کاهش وابستگی تولید محصول نهایی اشاره کرد. 

غریب پور گفت: با توجه به این که تدوین شاخص ها با همکاري، تبادل نظر و همفکري با اصلی ترین شرکت هاي بخش معدن و
صنایع معدنی کشور انجام شده است لذا این شاخص ها عملیاتی است و از قابلیت سنجش واقعی برخوردار است. استفاده از توان
شرکت ها و تولیدکنندگان داخلی، ارتقاي توان مهندسی و سازماندهی مناسب براي بهره برداري حداکثري از تمام ظرفیت هاي کشور،

 
محور اصلی سیاست هاي بومی سازي ایمیدرو و شرکت هاي تابعه است. 

معاون وزیر صمت با اشاره به ایجاد بانک اطلاعاتی قطعات و تجهیزات کارخانه هاي فولادي در کشور، تصریح کرد: با ایجاد این بانک
براي سازماندهی قطعات و تجهیزات با همکاري انجمن تولیدکنندگان فولاد طی 8 ماه گذشته گام هاي مؤثري برداشته شد. این بانک
در حال تکمیل اطلاعات است و تاکنون بالغ بر 19 هزار قطعه یعنی حدود 60 درصد کل تجهیزات و قطعات این بخش در آن

 
بارگذاري شده است. همچنین در راستاي تحقق این مهم، طرح ایجاد داشبورد مدیریتی ساخت داخل نیز اجرا خواهد شد. 



وي افزود: از دیگر اقدامات ایمیدرو در این حوزه، ایجاد و شکل دهی صندوق پژوهش و فناوري براي صنعت فولاد است که براي
نخستین بار در این حوزه، چنین صندوقی در حال تأسیس است و اقدامی مهم در راستاي حمایت از بومی سازان و تولیدکنندگان
داخلی و پوشش ریسک هاي آن به شمار می آید. امیدواریم با تحقق برنامه هاي ایمیدرو در این حوزه، این صندوق تا پایان سال

جاري فعالیت خود را آغاز کند./مهر



مستندي که با خودکشی یک کنکوري کلید خورد!/ روایت «سددرسد» از

مافیاي یک ماراتن بزرگ علمی

منبع: تیتر 1شماره خبر:  102  |  تاریخ: 1399/08/18

کارگردان مستند «سد در سد» با اشاره به اینکه جرقه اولیه این مستند از خبر خودکشی یک جوان کنکوري زده شده است،
تاکید کرد مافیاي کنکور شبیه فیلم هاي جیمزباند نیستند و پیچیده تر عمل می کنند.

کارگردان مستند «سد در سد» با اشاره به اینکه جرقه اولیه این مستند از خبر خودکشی یک جوان کنکوري زده شده است،

 
تاکید کرد مافیاي کنکور شبیه فیلم هاي جیمزباند نیستند و پیچیده تر عمل می کنند. 

گروه فرهنگی تیتریک،مدتی است مستند «سد در سد» با محوریت افشاي پشت
پرده رازها و فعالیت «مافیاي کنکور» در سامانه هاي وي او دي منتشر شده و در
دسترس علاقمندان قرار گرفته است. هرساله بخش مهمی از جامعه جوان ایرانی
براي ساختن رؤیاي آینده خود در پشت صف کنکور قرار می گیرند اما کنکور
فقط لایه اي ظاهري از یک نظام پیچیده مالی است که در «سد در سد» سعی
شده تا نگاهی عمیق به آن شود و از طرف دیگر هم این مستند در سطح باقی
نمانده و تنها طرح مساله نکرده است بلکه به دنبال جواب صریح براي این سوال

 
نسل جوان خانواده ها است که آیا باید کنکور حذف شود و چه جریانی در تداوم کنکور به شیوه فعلی نقش دارد. 

 
عرضه اینترنتی مستند «سد در سد» و موضوع آن بهانه اي شد تا با محمدجواد رئیسی کارگردان این مستند گفتگو کنیم. 

رئیسی در بخشی از صحبت هاي خود تاکید می کند که تصمیم داشته است به مشکلاتی بپردازد که کنکور براي بچه ها و خانواده ها
به وجود آورده و متأسفانه گاهی هم منجر به خودکشی موفق یا ناموفق شده است، اما خانواده هاي این افراد یا خود این افراد حاضر به

 
همکاري در این زمینه نبوده اند. 

 
آنچه در ادامه می خوانید مشروح گفتگوي خبرگزاري مهر با محمدجواد رئیسی کارگردان مستند «سد در سد» است. 

سال ها است در مورد مافیاي کنکور صحبت می شود، چه چیز باعث شد شما بخواهید این موضوع را در قالب مستند بیان کنید؟

 
جرقه اولیه ساخت فیلم از کجا زده شد؟ 

جرقه اولیه این مستند از خبري شکل گرفت که ما در فضاي مجازي دیدیم، متأسفانه هرساله یک سري از بچه ها که پشت کنکور
هستند دست به خودکشی می زنند، ما در این مورد تحقیق کردیم و متوجه شدیم که اخبار ضد و نقیضی در مورد این مساله وجود
دارد، ماجرا پیگیري شد، اما چندان به صورت شفاف کسی تأیید نمی کرد، متوجه شدیم که این ماجرا تا حدودي درست است و وارد

 
مساله شدیم. 

ما همه چیز را خیلی مقطعی می بینیم و این به کار آسیب می زند، مقطعی می بینیم یعنی به خود دانش آموزان نگاه می کنیم و می
گوئیم که کنکور باشد یا نباشد. اگر بخواهیم این مساله را حل کنیم باید از قبل، یعنی از سال ها قبل، هدایت تحصیلی درستی را براي
بچه ها رقم بزنیم با بررسی ابعاد مختلف مساله، متوجه شدیم که این یک معضل بسیار جدي هست و تصمیم گرفتیم که کاري در



مورد این موضوع بسازیم. در اصل نقطه اي که کار را براي ما خیلی مهم کرد و براي ما این امر مسجل شد که حتماً می خواهیم این

 
کار را بسازیم، این بود که عده اي بابت این موضوع دست به خودکشی می زنند. 

این اثر به دنبال راه حلی براي برون رفت از مشکلات سیستم آموزشی کشور است، این مشکلات در چه قالبی در مستند بیان شده و

 
تا چه حد براي بحث کنکور، راه حل ارائه داده است؟ 

همیشه دوست داشتم در مستندهایی که کار می کنیم، از چالش یا مشکلی صحبت کنیم و بتوانیم راه حل آن را نیز ارائه دهیم. براي
مثال مستندهاي قبلی مثل «سکوهاي صورتی» و «مخترع آهنی» را نام می برم. وقتی راه حل ارائه شود، یعنی هنوز به بن بست
نرسیده ایم، یعنی هنوز این امید هست که این مشکل را بتوانیم حل کنیم و اگر این اتفاق نمی افتد به خاطر مسئولین و یا موانعی

 
است که در راه وجود دارد، باید این موانع را کنار زد و تنبلی را کنار گذاشت تا بشود به این راه حل رسید و مشکل را حل کرد. 

در این فیلم هم ما راه حل ارائه دادیم، بر اساس آن چیزي که در تحقیقات به آن رسیده بودیم و صحبتی که با بعضی از دانشجوهاي
خارج از کشور و کارشناس ها انجام داده بودیم، البته راه حل مساله کنکور از سال ها قبل در مجلس دنبال می شد، ولی آن راه حل
کاملی نبود، راه حلی که مجلس دنبال می کرد بحث حذف کنکور و یا قانون اصلاح کنکور بود و این کافی نبود. ما در تحقیقاتمان

 
متوجه شده بودیم که راه حل واقعی چیز دیگري است و آن هم اصلاح نظام درآمد و یک کلان نگري به مساله کنکور است. 

باید مساله درآمدزایی، مساله اشتغال، مساله سطح مدرك گرایی در جامعه، و خیلی از مسائل مختلف را بررسی کرد تا بتوانیم یک راه
حل اساسی ارائه دهیم. ما در تحقیقاتمان این مساله را متوجه شدیم و به همین خاطر در انتهاي مستند به سمت ارائه راه حل رفتیم و
به نظر خود من این راه حل امکان پذیر و شدنی است، اما زمان می برد، سخت است و شاید یکسري موانع قانونی داشته باشد، باید
قوانین اصلاح شوند و یکسري کلان نگري هایی می خواهد که متأسفانه در سیستم آموزشی ما وجود ندارد. ما همه چیز را خیلی
مقطعی می بینیم و این به کار آسیب می زند، مقطعی می بینیم یعنی به خود دانش آموزان نگاه می کنیم و می گوئیم که کنکور
باشد یا نباشد. اگر بخواهیم این مساله را حل کنیم باید از قبل، یعنی از سال ها قبل، هدایت تحصیلی درستی را براي بچه ها رقم
بزنیم و اگر بخواهیم این هدایت تحصیلی درست رقم بخورد، باید بحث درآمدي کشور و توازن درآمدها در بین رشته هاي مختلف

 
درست شده باشد. 

لذا یک کلان نگري نیاز است و باید در درازمدت به آن نگاه کرد. متأسفانه الان نگاه دقیقی به این راه حل نیست. همیشه وقتی حرف
از کنکور می شود، صرفاً دنبال حذف کنکور هستند یا دنبال اصلاح نحوه پذیرش دانشجویان در دانشگاه ها، که آن هم ارائه سوابق
تحصیلی به دانشگاه ها است؛ اینها راه حل هاي کوتاه مدت هستند، راه حل بلند مدت همان بحث هدایت تحصیلی درست در سیستم
آموزشی و اقتصاد درست در کشوري اقتصادي است که بتواند شغل بیافریند، اقتصادي که بتواند بین همه رشته ها توازن درآمدي
داشته باشد، و این طور نباشد که فقط چند رشته پزشکی و حقوق و وکالت درآمد بالایی داشته باشند. همه دنبال این مدل رشته ها

 
هستند. 

باید معلم ها درآمد داشته باشند، مهندس ها درآمد داشته باشند، رشته هاي مختلف صنایع هوایی، دانش هاي نوین در رشته هاي
مهندسی، مثل مهندس صنایع غذایی و رشته هاي مختلفی که داریم، همه اینها درآمدهاي متوازنی داشته باشند، این همان راه حل

 
بلند مدت و دراز مدت است که باید برویم به سمتش، که این مساله تا حدود بسیار زیادي حل بشود. 

سال ها است که می شنویم مؤسسات آموزشی دلیل اصلی عدم حذف کنکور هستند، تا چه حد تصویري که در مستند «سد در سد»

 
می بینیم با واقعیت و پشت پرده مافیاي کنکور همخوانی دارد و به آن نزدیک شده؟ 



باید نگاه دقیقی به ماجرا داشت، وقتی حرف از مافیا می زنیم برخی تصور می کنند که مافیا یعنی یکسري شبکه هاي زیرزمینی با
قیافه هاي خاص و لباس هاي خاص شبیه به فیلم ها، در صورتی که مافیا یک تعریفی دارد در ادبیات سیاسی و مسائل کشوري، ما هر
جا یکسري ضعف هاي قانونی، یکسري مشکلات قانونی و یکسري خلاءهاي قانونی و یا ضعف ها و خلاءهاي سیستمی داریم، یعنی
جایی که این چنین مشکلاتی در ساختارش وجود داشته باشد، آنجا یکسري افراد سوءاستفاده گر شکل می گیرند که از آن خلاء و
ضعف نهایت استفاده را می برند، حالا استفاده هاي مختلف مالی، شهرت، قدرت، که معمولاً به مردم فشار وارد می کند، این افراد بعد

 
از یک مدت در آن محل که گفتیم چاله اي وجود داشته و اینها پرورش پیدا کردند، صاحب قدرت می شوند. 

در ماجراي کنکور نفع ریالی و پول زیاد در جیب کسانی می رود که هرسال از چاپ کتب، از برگزاري امتحان ها، از گرفتن پول
مشاوره ها و پول معلم خصوصی ها، درآمدهاي کلان آن چنانی دارند؛ به این ها مافیا می گویند، ولی این ها همان افرادي هستند که
از اینجا استفاده می کنند، اینکه این افراد در سیستم کشور چقدر نفوذ دارند، اثباتش خیلی سخت است لذا اگر ما بخواهیم برویم به
سمت حل آن مشکل، آن افراد چون صاحب قدرت هستند این اجازه را نمی دهند، این مافیا این طور شکل می گیرد. اگر بخواهیم
بگوییم مافیا دست هاي پشت پرده و سیستم هاي مخوف اند، واقعاً این طور نیست، چیز به ظاهر ترسناکی نیست، مثل فیلم هاي
جیمز باند و جاسوسی نیست، مدلش فرق می کند، مدلش مثل یکسري قدرت طلبی ها که در بستر یکسري ضعف ها و چالش هاي

 
مدیریتی در کشور بوجود آمده است، هست. 

اگر بخواهیم نگاه کنیم در ماجراي کنکور چه کسی نفع ریالی و مالی می برد از این ماجرا، نفع ریالی و پول زیاد در جیب کسانی می
رود که هرسال از چاپ کتب، از برگزاري امتحان ها، از گرفتن پول مشاوره ها و پول معلم خصوصی ها، درآمدهاي کلان آن چنانی
دارند؛ به این ها مافیا می گویند، ولی این ها همان افرادي هستند که از اینجا استفاده می کنند، اینکه این افراد در سیستم کشور
چقدر نفوذ دارند، اثباتش خیلی سخت است، ما در این فیلم هم به این سمت نمی توانستیم برویم، یعنی واقعاً اثبات کردن اینکه این

 
افراد از نظر اجرایی چقدر دستشان در کار است، کار راحتی نیست. 

مسئولیت با مراکز و مسئولین قضائی هست و آنها باید بررسی کنند و به تخلف رسیدگی کنند، اما آن چیزي که بر ما مسجل بود و ما
در فیلم نشان دادیم این بود که اساساً ضعف این مساله کجا است و چه کسانی دارند از این ضعف استفاده می کنند و از چه کسانی در
ابعاد مختلف سوءاستفاده می شود. از نظر حقوقی، از نظر اخلاقی، از نظر علمی و مسائل دیگر که ما در فیلم به این جهت رفتیم، و آن

 
چیزي که فکر می کنیم می شود گفت مافیاي کنکور را در فیلم نشان دادیم و به نظرم درست نشان دادیم. 

هستند کسانی که شاید نفع مالی دیگري هم ببرند، ولی خیلی کمترند، یعنی ما به آن بخش اصلی اشاره کردیم، بی شک این وسط
یکسري ها هستند که نفع مالی کم و بی شیء دارند، ولی آن کسی که نفع اصلی را می برد معمولاً مؤسسات کنکوري هستند. برخی
از مؤسسات کنکوري زیر نظر آموزش و پرورش هستند، بعضی زیر نظر وزارت علوم هستند و به قول معروف مجوزشان را از آنجا می
گیرند، ولی الان براي خودشان قدرتی پیدا کردند و به شدت در بازار کتاب نقش دارند، بخش زیادي از بازار کتاب کشور دست این
گروه است، بخش زیادي از درآمدهاي کلاس هاي کنکوري به معنی برگزاري کلاس ها و امتحان ها و مجموعه همه اینها، یک بخش
زیادي درآمد دارد که بعضی از مسئولین سه چهار سال قبل می گفتند سالانه هشت هزار میلیارد است، می شود حساب کرد با دلار

 
آن موقع به چه مبلغی می رسیم. 

چه موانعی براي ساخت مستند پیش روي شما بود؟ کجا مجبور شدید مسیرتان را تغییر دهید که بتوانید حرف خودتان را بزنید؟
اساساً شخص یا گروهی بودند که موانعی براي شما ایجاد کنند و شما را مجبور به تغییر روش و مسیر کنند؟ از جانب گروه یا گروه

 
هایی تهدید نشدید؟ 



ما با مسأله اي مواجه شدیم که مسیر فیلم عوض شد و آن مساله این بود که ما می خواستیم به مشکلاتی که کنکور براي بچه ها و
خانواده ها به وجود آورده که گاهی منجر به خودکشی موفق یا ناموفق می شود بپردازیم، می خواستیم به این حوزه ورود پیدا کنیم،
اما متأسفانه خانواده هاي این افراد یا خود این افراد حاضر به همکاري نبودند، ما سعی کردیم که با بعضی ارتباط بگیریم ولی حاضر به
همکاري نبودند، لذا مسیر فیلم ما عوض شد و مجبور شدیم به سمت یکسري بحث هاي کارشناسی و مصاحبه با مسئولین برویم و
مصاحبه با بچه ها کم شد، زمانی که می خواستم فیلمنامه کار را بنویسم، فکر می کردم که بیشتر می توانم روي این مساله مانور
بدهم، ولی خیلی از خانواده ها به خاطر حفظ آبروي خودشان حاضر نبودند در مورد این مسائل صحبت کنند و البته از جایی تهدید

 
نشدیم. 

اگر بخواهیم بگوییم مافیا دست هاي پشت پرده و سیستم هاي مخوف اند، واقعاً این طور نیست، چیز به ظاهر ترسناکی نیست، مثل
فیلم هاي جیمز باند و جاسوسی نیست، مدلش فرق می کند، مدلش مثل یکسري قدرت طلبی ها که در بستر یکسري ضعف ها و
چالش هاي مدیریتی در کشور به وجود آمده است، هست در این مستند هیچکدام از نماینده هاي مجلس را نمی بینیم که در مورد
بحث به این مهمی صحبت کنند و حتی نماینده اي از وزارت علوم دیده نشده و فقط وزیر آموزش و پرورش اسبق صحبت کرده است.

 
دلیل عدم همراهی نماینده ها و نماینده هاي وزارت علوم چه بوده و چرا در مورد موضوع به این مهمی غایب هستند؟ 

مطمئناً می توانم بگویم عدم پاسخگویی دلیل اصلی بود. ما با بسیاري از نماینده هاي مجلس و وزراي سابق نامه نگاري هاي زیاد و
تماس هاي مکرر داشتیم، ولی متأسفانه اصلاً حاضر به پاسخگویی نبودند، بعضی در برنامه هاي دیگر صحبت کرده بودند ولی مقابل
دوربین ما حاضر به صحبت نبودند و بعضی بودند که حین جستجوي اینترنتی متوجه شدیم هیچ وقت پاسخگو نبوده اند، یعنی هیچ

 
وقت ما ندیدیم که فلان آقا یا فلان مسئول با اینکه سال هاي سال که نماینده مجلس یا وزیر بوده، جایی صحبت کرده باشد. 

نزدیک دو سه ماه تماس مکرر و نامه نگاري داشتیم با رئیس دفترشان و واسطه می فرستادیم و از آن ها می خواستیم حداقل 10
دقیقه ما را ببینند، حتی شده با موبایل یا در یک راهرو چند لحظه چند سوال بپرسم، حاضر نبودند در مورد این مساله صحبت کنند.

 
چون خودشان می دانند در این مساله به شدت کوتاهی وجود دارد، به شدت مشکل وجود دارد، که نمی توانند پاسخگو باشند. 

فرض کنید کسی که نزدیک به 10 سال نماینده مجلس یا وزیر بوده، هیچ اتفاقی در دوران آن فرد نیفتاده، خب از این بهتر چه کسی
را می شود پیدا کرد و پرسید چرا کاري نکردي، بی شک آن فرد بهتر از همه می داند که هیچ جوابی ندارد و جلوي دوربین پاسخی
ندارد، براي همین مصاحبه نمی دهد، البته مستندسازان ترفندهایی دارند که با سوالاتی حاشیه اي یا با عنوان ثانوي بروند و سوال

 
اصلی را بپرسند، ولی به ما حتی این فرصت هم داده نشد که این کار را کنیم. 

در گفتگوها سعی می کردیم بگوییم موضوع خیلی کلی است و در مورد مشکلات آموزش و پرورش است، ولی به هرحال هرطور که
مساله را مطرح می کردیم اصلاً به سمت مصاحبه نمی آمدند. آقاي بطحائی که وزیر اسبق آموزش و پرورش بود خیلی راحت و
مشتاقانه دعوت ما را پذیرفت و قرار گذاشتیم و با وي مصاحبه کردیم، مسئولین سازمان سنجش هم انصافاً همکاري خیلی خوبی
داشتند. و همچنین آقاي مجید حسینی که استاد دانشگاه بود و مسئولیت سیاسی نداشتند، ولی مابقی وزرا و نماینده هاي مجلس به

 
هیچ وجه حاضر به همکاري نبودند. 

بین جوانان و نوجوانان و خانواده هایشان، کنکور مرحله آخر خوشبختی و دروازه ورود جوان ها به خوشبختی و دنیاي کار تلقی می
شود. در این مستند چقدر سعی شده این طرز تفکر تغییر داده شود و یا اگر این طرز تفکر درست است به شکل مناسبی به خانواده ها

 
نشان داده شود؟ 



اینکه در خانواده ها این تفکر وجود دارد که یک امر بدیهی است، اما می خواستیم به طور غیر مستقیم این تفکر را اصلاح کنیم. می
توانستیم به خانواده ها مستقیماً بگوییم که این تفکري که شما دارید غلط است اما این راه را انتخاب نکردیم و به جاي اینکه به طور
مستقیم به خانواده ها بگوییم که تفکر غلطی دارند، از یک راه دیگر رفتیم، به خانواده ها اصل ماجرا و پشت پرده ماجرا را نشان دادیم

 
که ریشه هاي شکل گیري این تفکر خیلی نرم و غیرمستقیم هدف قرار داده شود. 

اصولاً اگر بخواهید به یک نفر بگویید تفکرش اشتباه است، وقتی مستقیماً اشاره کنید، با شما زاویه می گیرد و جلوي شما گارد می
گیرد، و به حرفتان گوش نمی دهد، اگر ما مستقیماً اشاره کنیم، خانواده پاسخ می دهد که شما نمی دانید و آینده فرزندمان برایمان
مهم است و از این قبیل توجیهات، به خاطر همین یک راه فرعی انتخاب کردیم اصولاً اگر بخواهید به یک نفر بگویید تفکرش اشتباه
است، وقتی مستقیماً اشاره کنید، با شما زاویه می گیرد و جلوي شما گارد می گیرد، و به حرفتان گوش نمی دهد، اگر ما مستقیماً
اشاره کنیم، خانواده پاسخ می دهد که شما نمی دانید و آینده فرزندمان برایمان مهم است و از این قبیل توجیهات، به خاطر همین
یک راه فرعی انتخاب کردیم و پشت پرده مساله و زمینه هاي شکل گیري این مساله را نشان دادیم تا خانواده ناخودآگاه متوجه شود.
در فیلم مستقیم به سمت ماجرا نرفتیم، بلکه در بخش هایی اشاره کردیم که شاید بیست درصد ماجرا باشد و مابقی کار پشت پرده و

 
بحث قانونی است که در سال هاي مختلف اتفاق افتاده و باید در آینده اتفاق بیفتد. 

افراد مهمی در قالب اکران خصوصی پاي این صحبت ها نشستند و راجع به این مستند صحبت کردند. چقدر گروه هاي هدف جامعه
مخاطب این مستند بودند و آیا قبل از اکران اینترنتی و تلویزیونی این مستند به خانواده ها نشان داده شد و بازخوردي از خانواده ها

 
گرفته شد؟ 

زمانی که فیلم آماده شد، بیشتر در محافل خصوصی براي کارشناس ها اکران شد و براي خانواده ها به نمایش گذاشته نشد، علتش
این بود که زمانی که در حال پژوهش و ساخت کار بودیم، همزمان در بازه 5 یا 6 ماهه ساخت و به خصوص در مرحله تحقیق به
شدت با خانواده ها و دانش آموزان دبیرستانی ارتباط گرفته بودیم. نکاتی که فکر می کردیم لازم است را آنجا مطرح می کردیم و

 
پاسخ را می شنیدیم، 

به عنوان مثال: چرا کنکور از نظر بچه ها مهم است؟ یا مسائلی که مخاطب عام بیان می کند، مثل: چاره اي نداریم و همه آینده بچه
ها گره خورده به کنکور و کاري از ما ساخته نیست و باید مثل بقیه رفتار کنیم و از این قبیل عناوین. در طول کار با این موارد برخورد
داشتیم. بعد از اتمام کار، اکران هایی براي کارشناسان داشتیم که بازخوردهاي خوبی گرفتیم و البته طبیعتاً نقدهایی هم داشتند،
بعضی نقدهاي فرمی و فنی داشتند و بعضی نقدهاي محتوایی، خیلی طبیعی است و ما از آنها تشکر کردیم و به هر حال این نکات را

 
شنیدیم ولی بیشتر تمرکزمان براي بعد از اکران بود. 

از زمانی که کار پخش شده بازخوردها خوب بوده، تا جایی که توانستند از طریق فضاي مجازي با ما ارتباط گرفته و پیغام فرستادند و
الحمدالله از بازخوردها راضی بودیم. البته یکی از برنامه هاي ما این بود که از طریق نهادهایی مانند آموزش و پرورش بتوانیم این فیلم
را در مدارس یا آموزش و پرورش براي والدین پخش کنیم، ولی با توجه به اینکه یک مقدار نقد فیلم تند است، نمی دانیم که
مسئولین همکاري می کنند یا خیر. به هر حال، خیلی دوست داشتیم این فیلم را در جمع والدین و اولیا مربیان در مدارس پخش

 
کنیم. 

آیا این مستند ادامه هم خواهد داشت؟ یعنی اگر بگوییم در این ورژن به موضوع کنکور و مسائل پیرامون کنکور پرداخته شد، آیا قرار

 
است ادامه اي هم داشته باشد و شما تمایل دارید درباره مشکلات دیگر سیستم آموزشی مستند بسازید؟ 



بله، یکی از طرح هاي ما این است که قسمت دوم این فیلم را بسازیم، ولی معمولاً هر زمان حرف از ساخت قسمت دوم فیلم می شود،
درگیر مسائل تولید و شرایط کار می شویم. از نظر علاقه و احساس دغدغه دوست دارم به قسمت دوم بپردازم، و به راهکار. ما در
قسمت اول یعنی «سد در سد»، در انتهاي کار راهکار را نشان دادیم، اما به صورت خیلی خلاصه، من تمایل دارم در قسمت دوم به
یک راهکار به صورت مفصل تر اشاره کنم و یک فیلم صرفاً در مورد راهکار براي ایران بسازم. این علاقه را داریم، ولی شرایط و برنامه

 
هاي گروهمان باید این امکان را فراهم کند. 

اگر قرار باشد در مورد مشکلات دیگري در سیستم آموزشی مستند بسازید، آن مستند با چه موضوعی ارائه خواهد شد و به نظر شما

 
چه موانعی بر سر راه ساخت آن مستند وجود خواهد داشت؟ 

در حال حاضر آمادگی ذهنی ندارم، ولی در آموزش و پرورش دو مشکل داریم، یکی بحث کنکور و دیگري بحث هدایت تحصیلی. در
مورد هدایت تحصیلی در مجموعه خودمان آقاي کارگر مستند «راهی به هر جهت» را ساختند که مستند خوبی هست، به خاطر
همین الان ایده اي ندارم که بخواهم کار کنم، اما اگر بخواهم باز هم در مورد سیستم آموزشی کار کنم، همین بحث آینده بچه ها و
عدم هدایت درست بچه ها به نقطه مشخص را انتخاب می کنم. این مسائل به هم پیوسته و به هم پیچیده است و خیلی تفکیک نمی

 
شود، من هم اگر بخواهم کار بسازم، در مورد همین موضوع و سوژه هاي دیگر کار خواهم ساخت. 

مدتی پیش مستندي به نام «مافیاي کنکور» ساخته شده است، چقدر مستند «سد در سد» با آن مستند و آثار دیگري که با موضوع

 
کنکور وجود دارند، تفاوت دارد؟ 

طبیعی است که هر مستندسازي که ایده اي به ذهنش می رسد و سوژه اي پیدا می کند، سرچ می کند و نمونه هاي مشابه را می
بیند و فکر می کند که آیا کسی این موضوع را ساخته یا نه. ما همان ابتدا که به فکر ساخت مستند بودیم، نمونه هاي مشابه را دیدیم،
چند مستند کار شده بود، اما همه به طور خلاصه بود، مثلاً به تاریخچه ورود نکرده بودند و نگفته بودند این مشکل از کجا شروع شده.
بعضی می گفتند ما الان این مشکل را داریم که مافیایی وجود دارد و در مورد ابعاد آن مافیا صحبت می کردند، اما ما چند چیز در
فیلم داشتیم، اول اینکه مشکل چطور درست شده، یعنی زمینه هاي پیدایش این مشکل چه بوده و الان چه ابعادي دارد، چه اتفاقاتی
رقم می خورد و راه حل چیست، این سه چیز را من در یک مستند کنار هم ندیدم، به خاطر همین فکر کردم که حتماً می توانم این
مستند را بسازم، تفاوت مستند «سد در سد» با مستندهاي دیگر این بود، البته آن ها هم مستندهاي خوبی هستند، اما هر مستندي
یک موضوعی دارد، ما سعی کردیم یک تاریخچه و زمینه هاي پیدایش این مشکل را به همراه راه حل بگوییم، به خاطر همین فکر می

 
کنم که بین این مستند و مستندهاي دیگر تفاوت وجود دارد. 

ما حرفی داشتیم که در فیلم هاي مشابه نبود و من آن را ویژه فیلم خودمان می دانم، آن هم اینکه ما در بخشی از مستند به افرادي
که از این جریان سوءاستفاده می کنند پرداختیم، یعنی باندهاي تقلب و کلاهبرداري و…، به این مسئله هم قبلاً در رسانه ها پرداخته
نشده بود ما حرفی داشتیم که در فیلم هاي مشابه نبود و من آن را ویژه فیلم خودمان می دانم، آن هم اینکه ما در بخشی از مستند
به افرادي که از این جریان سوءاستفاده می کنند پرداختیم، یعنی باندهاي تقلب و کلاهبرداري و…، به این مسئله هم قبلاً در رسانه

 
ها پرداخته نشده بود و ما توانستیم به آن بپردازیم و بسیار موضوع مهمی است. 

یکسري واقعیت هاي بسیار تلخ در این مساله وجود دارد، که ما بنا بر یکسري ملاحظاتی که دوست نداشتیم بیش از حد نگرانی براي

 
خانواده ها ایجاد کنیم، خیلی بازش نکردیم و صرفاً در لفافه و به صورت ریز و ظریف اشاره اي به آنها کردیم که در فیلم هست. 



مثل جایی که یک نفر در مورد باندهاي کلاهبرداري صحبت می کند، نکته ظریف ما سوءاستفاده هاي اخلاقی بود، سوءاستفاده هایی
که کلاه بردارها از بچه ها انجام می دهند. به نظر من خیلی مساله مهم و دردناك است و یک زنگ خطر است که باید فکري براي این
وضعیت شود. یک مساله در کوتاه مدت آسیب می زند، یک مساله در میان مدت آسیب می زند، یک مساله هم در بلندمدت آسیب
می زند، کنکور در هر سه اینها آسیب می زند، هم در کوتاه مدت به جهت کلاهبرداري و بی نظمی و انواع و اقسام سوءاستفاده هایی
که رقم می زند، در میان مدت نظم آموزشی بچه هاي مقاطع مختلف را دچار آسیب می کند، و در دراز مدت در سیستم آموزشی
نسل جوان ما شکافی ایجاد می کند که آینده و شغل و زندگی اینها را به خطر می اندازد و به نوعی آینده اقتصادي سیاسی، برنامه

 
ریزي و همه جهات کشور از نظر نیروي انسانی را به خطر می اندازد. 

لذا اهمیت مساله طوري است که اگر 10 فیلم هم ساخته شود اولاً اینکه اشکال ندارد، دوماً اینکه با نوع برخوردي که با مساله می
شود ما احساس کردیم که انگار دردناك بودن مسئله براي آقایان مسئول خیلی جا نیفتاده، هرچند که قبلاً راجع به آن زیاد صحبت
شده است. با این نگاه فیلم را ساختیم که انشااالله بتواند بیداري ایجاد کند، هم در مردم براي مطالبه گري هم در مسئولین براي

 
حرکت به سمت حل این مشکلات. 

 
منبع:باشگاه خبرنگاران جوان 

انتهاي پیام/



از طرح هاي خود اشتغالی حوزه میراث فرهنگی خانواده شهدا و ایثارگران

آذربایجان غربی حمایت می شود

شماره خبر:  103  |  تاریخ: 1399/08/18
منبع: بنیاد شهید و امور

ایثارگران

مدیر کل بنیاد شهید و امورایثارگران آذربایجان غربی از توسعه و حمایت از طرح هاي خود اشتغالی خانواده شهدا و ایثارگران
در حوزه میراث فرهنگی خبر داد و گفت : به منظور رونق تولید و ایجاد اشتغال پایدار طبق تفاهمنامه با میراث فرهنگی،

صنایع دستی و گردشگري مقرر گردید تا از طرح هاي خود اشتغالی خانواده شهدا ...



آشنایی با جیل بایدن بانوي اول کاخ سفید

منبع: تیتر برترشماره خبر:  104  |  تاریخ: 1399/08/18

تیتربرتر؛ پس از اعلام حضور جو بایدن در کارزار انتخابات ریاست جمهوري 2020، نام همسر او جیل بایدن، در رسانه هاي
غربی مطرح شد. جیل بایدن که به مدت  8 سال در مقام بانوي دوم آمریکا، همسرش جو بایدن، معاون رییس جمهوري وقت

(باراك اوباما) را همراهی کرده بود، پس از...

تیتربرتر؛ پس از اعلام حضور جو بایدن در کارزار انتخابات ریاست جمهوري 2020، نام همسر او جیل بایدن، در رسانه هاي
غربی مطرح شد. جیل بایدن که به مدت  8 سال در مقام بانوي دوم آمریکا، همسرش جو بایدن، معاون رییس جمهوري وقت (باراك
اوباما) را همراهی کرده بود، پس از پیروزي جو بایدن در انتخابات ریاست جمهوري، از روز 20 ژانویه 2021، بعنوان بانوي اول آمریکا
در کاخ سفید ایفاي نقش خواهد کرد. جیل بایدن در جریان مبارزات انتخابات ریاست جمهوري 2020 در حمایت از همسرش گفت:
«چگونه بار دیگر می توان یک خانواده ي از هم پاشیده را دور هم جمع کرد؟ به همان صورت که یک ملت را گرد هم می آوریم: با

 
عشق و درك متقابل، با اندکی رفتارهاي مهربانانه، با شجاعت و با استقامت». 

آقاي بایدن در یک سخنرانی درباره ویژگی هاي بالقوه او به عنوان همسر رئیس جمهو آمریکا، گفت: همه شما در سراسر کشور، معلم
محبوبتان را به یاد بیاورید، کسی که به شما اعتماد به نفس داد تا به خودتان ایمان بیاورید. این ویژگی بانوي اول است ... و جیل

 
بایدن چنین خواهد بود. ". 

 
اما ما از این زن که قرار است به زودي به عنوان بانوي اول آمریکا به همسرش در کاخ سفید ملحق شود، چه می دانیم؟ 

اولین واکنش جیل بایدن به پیروزي همسرش در انتخابات  اولین

 
واکنش جیل بایدن به پیروزي همسرش در انتخابات 

دکتر جیل بایدن، همسر جو بایدن بانوي دوم سابق آمریکا و بانوي اول آینده آمریکا عکسی از خودش به همراه جو بایدن در حال

 
جشن گرفتن پیروزي در انتخابات در توئیتر منتشر کرد و نوشت: «او رئیس جمهور همه خانواده هاي ما خواهد بود.» 

در این عکس او و جو بایدن پلاکاردي را در دست گرفته اند که روي آن نوشته شده است: «دکتر بایدن و معاون رئیس جمهور بایدن
در اینجا زندگی می کنند» و جیل با گذاشتن دستش روي کلمه «معاون» آن را پوشانده است. 



جیل جاکوبز کیست؟ جیل تریسی جاکوبز در سال 1951 در ایالت نیوجرسی آمریکا متولد شد. در میان پنج خواهرش از همه بزرگتر

 
بود و در محله ویل گروو در حومه فیلادلفیا بزرگ شد. 

جیل بایدن، همسر جو بایدن، داراي دکتري در رشته علوم آموزشی و دبیر ادبیات انگلیسی در مدارس آمریکا است. جیل بایدن، در

 
تمام مراحل کارزار انتخابات ریاست جمهوري 2020، در کنار همسرش حضور داشت. 

 
خانم بایدن به «دکتر بی» نیز شهرت دارد. 

 
او علاوه بر مدرك لیسانس، دو فوق لیسانس و یک مدرك دکتراي آموزش از دانشگاه دلاور دارد. 

 
جیل بایدن ورزشکار هم هست و روزي 9 کیلومتر پنج بار در هفته می دود. 

 
ازدواج جیل با جو بایدن قبل از ازدواج با جو بایدن، جیل با همکلاسی دوران کالج بیل استیونسون ازدواج کرده بود. 

در سال 1972، جو بایدن، همسر اولش نیلیا و دختر کوچکش نائومی را در یک تصادف رانندگی از دست داد. دو پسر خردسال او

 
هانتر و بو از این تصادف جان سالم به دربردند. 

جیل می گوید سه سال پس از این حادثه او از طریق برادر جو بایدن با او آشنا می شود. آن زمان در حالیکه جیل هنوز به کالج

 
میرفت، جو بایدن سناتور بود. 

جیل در مصاحبه با مجله ووگ درباره اولین دیدارشان گفته بود: "آن موقع من با پسر هایی قرار میذاشتم که شلوار جین و تیشرت
می پوشیدن، وقتی جو بایدن مقابل در ظاهر شد یک کت اسپرت و کفش لوفر بدون بند پوشیده بود. با خودم فکر کردم، خداي من

 
غیر ممکنه که رابطه ما به جایی برسد. " 

"او نه سال از من بزرگتر بود. اما با هم رفتیم فیلم فرانسوي "یک مرد و یک زن" را در سینما تئاتر فیلادلفیا تماشا کردیم، آره واقعا با

 
هم گرم گرفتیم. " 

 
او می گوید قبل از اینکه پیشنهاد ازدواج جو بایدن را بپذیرد، پنج بار درخواست ازدواج او را رد کرده بود. 

جیل توضیح می دهد: "نمی توانستم کاري کنم که بچه هاي بایدن یه بار دیگر از دست دادن مادر را تجربه کنند. براي همین باید

 
صد در صد مطمئن بودم. " 

 
این زوج در سال 1977 در نیویورك با هم ازدواج کردند. اشلی دختر آن ها در سال 1981 متولد شد. 

 
خانم بایدن در طول مبارزات انتخاباتی بار ها از خانواده و مشکلاتی که با آن رو به رو شدند، صحبت کرد. 

 
پسر جو بایدن، بو در سال 2015 در 46 سالگی در پی ابتلا به سرطان مغز درگذشت. 



خانم بایدن درباره همسرش گفت: "می دانم اگر ملت را به دست جو بسپاریم، او براي خانواده هاي شما همان کاري را خواهد کرد که

 
براي ما کرده است، ما را در کنار هم نگهداشت و در زمانی که نیاز داشتیم کمک کرد که پیش برویم. " 

حالا جیل بایدن، بانوي 69 ساله، که حدود 45 سال پیش با جو بایدن آشنا و سپس با وي ازدواج کرد به عنوان بانوي اول آمریکا

 
شناخته شده است. 

 
شغل جیل بایدن  شغل جیل بایدن 

  جیل بایدن بانوي 69 ساله دبیر ادبیات انگلیسی در مدارس آمریکا است. از وي بعنوان تنها بانوي دوم آمریکا نام برده می شود که

 
پس از انتخاب همسرش به مقام معاون ریاست جمهوري این کشور، هرگز حرفه ي خود را ترك نکرد.  

خاطرات متعددي از دلبستگی بانوي دوم پیشین آمریکا به حرفه ي آموزگاري زبان انگلیسی نقل شده است اما خانم بایدن، خود تاکید
کرده است: این نخستین بار از زمان بدنیا آمدن دخترش «اشلی» است که فعالیت حرفه اي آموزگاري را ترك کرده و در مبارزات

 
انتخاباتی، همسرش را همراهی می کند. 

اما دلبستگی جیل بایدن به حرفه آموزگاري، در خاطراتی که از دوران ریاست جمهوري باراك اوباما نقل شده، زمانی که جیل در مقام
بانوي دوم آمریکا همسرش را همراهی می کرد، قابل توجه است. در بخشی از این خاطرات آمده است: جیل بایدن که باید به همراه
همسرش در ضیافت شبانه به مناسبت پیروزي باراك اوباما در انتخابات ریاست جمهوري حضور می یافت، در سرویس بهداشتی در

 
مدرسه محل کار خود، لباس شب مخصوص ضیافت را بر تن کرده و براي حضور در مراسم آماده شد. 

جیل بایدن در کتاب خاطرات خود در توصیف شغل آموزگاري، تاکید کرده است: آموزگار بودن به این معنا نیست که من چه حرفه

 
اي دارم بلکه به این معنا است که من چه کسی هستم. 

خصوصیات اخلاقی جیل بایدن جیل بایدن که به عنوان بانویی خونگرم و مهربان شهرت دارد، همزمان چهره اي مقاوم از خود را نیز
به همگان معرفی کرده است. بعنوان نمونه، کسب درجه دکتري در رشته علوم آموزشی است که به مدت 15 سال به دلیل مشغله
هاي خانوادگی، حرفه اي و همراهی کردن با شوهري که داراي حرفه ي سیاسی است، به طول انجامید.  جیل بایدن پس از اخذ

 
مدرك دکتري، در محل کار خود با عنوان «دکتر بی» خطاب می شود. 

دانش آموزان جیل بایدن بر این باور هستند که «دکتر بی»، چنان به حرفه خود علاقمند است که حتی پس از ورود به کاخ سفید و

 
ایفاي نقش بانوي اول آمریکا، حرفه ي آموزگاري خود را ترك نخواهد کرد. 



 
آنچه مسلم است، جیل بایدن، در جایگاه بانوي اول آمریکا، فعالتر از سلف خود ملانیا ترامپ عمل خواهد نمود. 

جو بایدن، در مراسم کنوانسیون حزب دموکرات، پس از پایان سخنرانی جیل، در حالیکه همسرش را در آغوش گرفت، تاکید کرد:

 
تاکنون کسی را تا به این اندازه مقاوم ندیده ام. او هم مانند من انسانی مقاوم است. 

چندین اتحادیه ي صنفی معلمان در آمریکا، در انتظار ورود جیل بایدن به کاخ سفید بودند تا رویاي خود براي انجام اصلاحات در

 
نظام آموزشی آمریکا به ابتکار جیل به تحقق برسانند. 

جیل بایدن در سیاست خانم بایدن از سال 2009 تا 2017 زمانی که همسرش معاون اول رئیس جمهور آمریکا بود، عنوان بانوي دوم

 
را داشت. 

فعالیت خانم بایدن در آن دوران بیشتر شامل تقویت موسسات آموزشی منطقه اي (کالج هاي محلی)، حمایت از خانواده نظامیان و

 
افزایش آگاهی رسانی درباره پیشگیري از سرطان پستان بود. 

او همچنین همراه با میشل اوباما، بانوي اول وقت آمریکا گروهی را براي حمایت از کهنه سربازان و سربازان آسیب دیده آمریکایی و

 
تهیه برنامه هاي تحصیلی و آموزشی براي خانواده هاي آن ها و فراهم کردن زمینه اشتغال تشکیل داده بودند. 

او در سال 2012 یک کتاب کودکان با عنوان "فراموش نکنید، خدا سربازان ما را حفظ کند" بر اساس تجربه هاي نوه خود از زندگی

 
در یک خانواده نظامی نوشته و منتشر کرد. 

جیل بایدن در طول مبارزات انتخاباتی سال 2020 فعالانه از همسرش حمایت کرد و در کنارش ایستاد و در تمام فعالیت هاي

 
انتخاباتی، برگزاري مراسم و جمع آوري کمک به شکلی موثر حضور داشت. 

 
گردآورنده: الهام خلیلی خو 

 
انچه دیگران می خوانند: 

 
- سیاست جو بایدن در مواجهه با ایران 

-  ماجراي پیش بینی سیمپسون ها در سال 2012 از انتخابات آمریکا



150 اتوبوس بازسازي شده به چرخه خدمت باز می گردد / تعریض و

نورپردازي برخی پل هاي رودخانه زاینده رود

منبع: تیتر برترشماره خبر:  105  |  تاریخ: 1399/08/18

به گزارش تیتربرتر به نقل از اداره ارتباطات رسانه اي شهرداري اصفهان، قدرت اله نوروزي در برنامه زنده رادیویی «شهر
پرسشگر، شهردار پاسخگو» با اشاره به اینکه روز 14 آبان روز فرهنگ عمومی بود، اظهار کرد: فرهنگ عمومی سیماي شهر و

سیماي کشور را انعکاس می دهد و بازتابی از رفتارهاي ما...

به گزارش تیتربرتر به نقل از اداره ارتباطات رسانه اي شهرداري اصفهان، قدرت اله نوروزي در برنامه زنده رادیویی «شهر
پرسشگر، شهردار پاسخگو» با اشاره به اینکه روز 14 آبان روز فرهنگ عمومی بود، اظهار کرد: فرهنگ عمومی سیماي شهر و سیماي
کشور را انعکاس می دهد و بازتابی از رفتارهاي ما در اذهان مردم در آینده و مردم شهرهاي دیگر است؛ فرهنگ عمومی باید راهکار
عبور از مشکلات را ارائه دهد و در شهر ما این کار شدنی است. وي با بیان اینکه هر یکشنبه یک افتتاح در شهر داریم و تاکنون به این
قولی که به مردم داده ایم خللی وارد نشده است، گفت: هرچه به پایان سال نزدیک می شویم پروژه هاي بزرگ شهر افتتاح می شود و

 
خدمت بیشتر به عموم شهروندان ارائه می شود در همین راستا دیروز بهره برداري از پروژه مرکز نمایشگاه بزرگ اصفهان برگزار شد. 

شهردار اصفهان با بیان اینکه این مکان، جایگاه مهمی است چراکه که همه تجار، بازرگانان، صاحبان حرف و تولیدکنندگان آرزو
داشتند در اصفهان صاحب چنین جایگاهی شویم، افزود: وجود نمایشگاه بین المللی یک شاهراه براي سرعت گرفتن اقتصاد هر شهر،

 
منشاء تحول در اشتغال زایی و در نهایت شادابی براي شهر است. 

 
افزایش 5 برابري سرمایه شرکت نمایشگاه ها در این دوره 

وي گفت: سه سال پیش وقتی این نیاز را احساس کردیم و قفل توقف پروژه را شکستیم، کل سرمایه شرکت نمایشگاه هاي بین
المللی اصفهان 40 میلیارد تومان بود و 15 درصد پروژه انجام شده بود اما با افزایش سرمایه شرکت به بیش از 200 میلیارد تومان،
حدود 220 میلیارد تومان براي پروژه نمایشگاه هزینه شده و طرح با کیفیت و سرعت پیش رفت که در این راستا 114 میلیاد تومان از

 
هزینه از سوي شهرداري و 83 میلیارد تومان از طرف اتاق بازرگانی استان تامین شد. 

نوروزي با بیان اینکه در این پروژه 210 قرارداد با پیمانکاران داشتیم و کارها توزیع شد، تصریح کرد: دیروز با رعایت پروتکل ها این

 
پروژه بهره برداري شد.   

وي ادامه داد: در آینده نزدیک باز از این نوع طرح ها در شهر افتتاح می شود چراکه پروژه ها یکی یکی در دست تکمیل و در آستانه
بهره برداري براي شهروندان است؛ هم اکنون سالن گلستان شهدا آماده است و پل شهید سلیمانی با همکاري و کار سه شیفته و نیز

 
تامین امکانات تا پایان سال به پایان می رسد. 

شهردار اصفهان تصریح کرد: این طرح با سه میلیون مترمربع سطح زیربنا، دو کیلومتر طول و یک و نیم کیلومتر عرض تنها با اراده و

 
عزم مدیران و پیمانکاران قابل تحقق است و امیدواریم مانعی خارج از اراده جلوي پاي ما ایجاد نشود. 



وي افزود: در هر منطقه شهر اصفهان یک خیابان را براي پیرایش شهري در نظر گرفته ایم و برخی مناطق در این طرح جلوتر هستند
چون کسبه همکاري بیشتري کردند و از تمام کسبه درخواست همکاري داریم تا این پروژه پایلوت را اجرایی کنیم و این همه زیبایی

 
در شهر اصفهان نباید با نازیبایی یک خیابان ذهن بیینده را مخدوش کند. 

نوروزي افزود: پاتوق هاي شهري هم در منطقه یک و 9 در حال اجراست تا امکانات اولیه براي تبادل افکار و گفت و گو در یک محیط

 
سالم داشته باشیم. 

 
 150 اتوبوس بازسازي شده به چرخه خدمت وارد می شود 

وي گفت: به دنبال این هستیم خودروها در شهر کم شود چراکه هرچه خودرو کمتر شود تردد آسان تر می شود؛ همچنین اتوبوس
هاي بازسازي شده وارد چرخه می شود که در این زمینه طرح بازسازي 700 اتوبوس را در دست اجرا داریم و قرارداد بازسازي 180

 
اتوبوس منعقد شده و 150 دستگاه بازسازي شده به عرصه خدمت می آید که در شأن مردم خواهد بود. 

شهردار اصفهان افزود: هر خودرو که از شهر حذف می شود با دوچرخه جایگزین می شود که در این زمینه زیرساخت هاي دوچرخه

 
فراهم می شود؛ یکی از این زیرساخت ها ایجاد یک حلقه بزرگ از مسیر دوچرخه سواري در اصفهان است. 

وي ادامه داد: با توجه به اینکه یک هزار و 200 کیلومتر راه فرعی و اصلی در اصفهان داریم که 777 کیلومتر از این مسیر تبدیل به
مسیر دوچرخه می شود، در همین زمینه امروز صبح شوراي ترافیک شهر برگزار و یکی از بحث هاي ما انتخاب بهترین و ایمن ترین
مسیر براي دوچرخه سواري بود چراکه اصفهان از لحاظ جغرافیایی مسطح است و اصفهان می تواند به گذشته با فرهنگ عمومی

 
دوچرخه سواري برگردد و امروز با هدف کاهش آلودگی و ترافیک قصد انجام این کار را داریم. 

نوروزي افزود: نگاه ما به دوچرخه ابزاري براي حل مشکلات مردم است و حاشیه هاي دیگر کار ما نیست بلکه ما قصد داریم راه ها

 
ایمن تر و رسیدن به مقصد امن تر شود. 

وي با بیان اینکه امسال تعریض و نورپردازي برخی پل هاي روي رودخانه زاینده رود را در دستور کار قرار می دهیم، گفت: در همین

 
راستا ساماندهی پل هاي فلزي و فردوسی براي جذب گردشگر براي تسهیل تردد انجام می شود. 

 
جنوب اتوبان چمران 150 هکتار بافت فرسوده دارد 

شهردار اصفهان در بخش دیگري از این مصاحبه با اشاره به بافت فرسوده جنوب خیابان چمران، اظهار کرد: خیابان پوریاي ولی جزو
بافت فرسوده است و باید بازآفرینی و نوسازي شود؛ البته وسعت بافت فرسوده جنوب چمران 150 هکتار است و این مکان بحث هاي
زیادي طی دو سال گذشته داشته است که در این راستا آزادسازي و پیاده روسازي در خیابان پوریاي ولی صورت گرفته، همچنین

 
پارك میخک هم نزدیک این خیابان احداث شده اما باید رسیدگی بیشتري شود و این کار همکاري مردم را می طلبد. 

 
وي افزود: بهره برداري از پروژه هاي آماده شده منطقه هفت به زودي انجام می شود و منتظر مراسم افتتاحیه نمی مانیم. 

نوروزي در مورد پیاده روسازي سه راهی گلستان در منطقه هفت نیز گفت: هر سال بودجه اي در شهرداري تحت عنوان مناسب سازي
به تصویب می رسد تا شهر تاریخی، دوستدار کودك و دوستدار سالمند مناسب سازي شود؛ براي هزینه کردن این بودجه تیمی در



حوزه شهرسازي با حضور مدیر هر منطقه تشکیل می شود که در مورد مناسب سازي منطقه هفت این کار صورت گرفته است و این

 
موضوع به عنوان یک حق شهروندي جدي تلقی می شود. 

وي در خصوص ساخت خیابان بهشت در منطقه 9 نیز اظهار کرد: سال 94 شوراي شهر وقت این طرح را تصویب کرده و سال 95
بودجه آن نیز تصویب شد، در این دوره مدیریت شهري کارهاي عمرانی آغاز و برخی مسیرها آزادسازي شده که نیاز به مذاکره مجدد
وجود دارد اما با این وجود در سال 99 دو برابر بودجه مصوب در این خیابان کار شده و با این تلاشی که صورت می گیرد باید سال

 
1400 تکلیف این خیابان تعیین شود. 

 
مغازه هاي آزادسازي شده میدان جلوخان به پاساژ کمرزرین منتقل می شود 

نوروزي در مورد ساماندهی جلوخان میدان امام علی (ع) نیز اظهار کرد: این طرح در گذشته دچار تحریم مردمی شده بود که باید این
تحریم شکسته می شد زیرا اگر کاري با رضایت مردم همراه نباشد سخت می شود؛ به همین سبب کمیته مردمی تشکیل، با مردم

 
گفت و گو و راه هموار شد. 

وي ادامه داد: طرح جلوخان به عنوان موضوعی جدي تلقی شده است، تعدادي مغازه براي آزادسازي وجود دارد و بعد از خرید مغازه از
سوي شهرداري باید کسب و کار کسبه ادامه یابد که براي این کار پاساژ کمرزرین با 52 میلیارد تومان اعتبار شهرداري در حال

 
تکمیل براي طلافروشانی است که مغازه هاي آنها آزادسازي شده است. 

شهردار اصفهان افزود: با تشکیل شوراي معتمدین از هر منطقه 50 نفر در این شورا حضور دارند و می توان اکنون در شهر اصفهان در

 
واقع هزار نفر در این شورا مشارکت می کنند. 

وي در مورد عقب نشینی خانه هاي اطراف چشمه باقرخان در منطقه سه نیز که مورد پرسش یکی از ساکنان بود، گفت: چشمه
باقرخان از منطقه سه شروع و به منطقه 4 می رسد که سالانه براي ساماندهی حریم 200 میلیون تومان هزینه می شود اما باید به
هشدارهاي شهروندان در خصوص خطراتی که متوجه خانه هاي در مسیر است توجه کرد و در این راستا شهردار منطقه سه به همراه

 
مدیر بحران از امروز تا هفته آینده بازدید از خانه هاي در مسیر چشمه باقرخان داشته باشند. 

 
قنات لفزوان در صورت آزادسازي امسال آسفالت می شود 

نوروزي در مورد ساماندهی قنات لفزوان در منطقه 15 نیز تصریح کرد: شهرداري بخش هایی از این قنات را آزاد و لوله گذاري کرده تا
با عبور آب از لوله ها، روي قنات خیابان سازي شود اما بخش هایی از پروژه باقی مانده است و از مردم و معتمدان درخواست می کنم

 
با شهرداري براي آزادسازي همکاري کنند تا در کوتاه ترین مدت آسفالت و خیابان سازي شود. 

وي ادامه داد: اگر این مکان در سال جاري آزادسازي شود، از بودجه عمرانی در اختیار خودم در اختیار منطقه 15 می گذارم تا

 
آسفالت آن انجام شود. 

شهردار اصفهان با اشاره به اینکه به مناسبت روز جهانی شهرها، گفت و گویی با شهرداران شهرهاي آسیایی داشتم، اظهارکرد: شهرها
به سکونتگاه اصلی و محور فعالیت هاي اقتصادي و مظهر مسائل اجتماعی تبدیل شده اند و مکانی براي صلح و ارامش و محلی براي
برقراري حقوق بشر هستند؛ اما با کرونا آرامش مردم دستخوش دگرگونی شده و اکنون هم شهرها خط مقدم مبارزه هستند و باید از



 
این زنگ خطر استفاده کنیم و شهرها را به سمت توسعه پایدار ببریم تا شهرهاي عدالت محور، ایمن و تاب آور محقق شوند. 

وي افزود: در شهرها باید به سمت خلاقیت و نوآوري برویم و مسیري را براي توسعه شهر انتخاب کنیم که هم افزایی و سود همگانی
ایجاد شود، چاره اي جز این موضوع وجود ندارد و این آرمان، همت والاي شهروندان را می طلبد تا مردم در توسعه شهري همکاري

کنند و اصفهان در مبارزه با ویروس کرونا الگو شود.



مسن ترین مرد جهرم در 122 سالگی درگذشت

منبع: همشهريشماره خبر:  106  |  تاریخ: 1399/08/18

حاج زینل زارعیان در 122 سالگی درگذشت و در قبرستان رضوان جهرم در استان فارس به خاك سپرده شد.

به گزارش همشهري آنلاین به نقل از ایرنا، نوه حاج زینل
زارعیان گفت: حاج زینل متولد دوم مهرماه 1277 بود که
جمعه 16 آبان ماه 1399 به رحمت ایزدي پیوست و شنبه

 
17 آبان در قبرستان رضوان جهرم به خاك سپرده شد. 

محمد زارعیان افزود: او از اهالی مومن و متدین محله علی
پهلوان بود که در ایام جوانی به زراعت اشتغال داشت و 70
سال به صورت افتخاري و بدون دریافت حقوق، خادم
مسجد حضرت علی (ع) واقع در بلوار حافظ شهر جهرم

بود.



برق امید، اشتغال را رونق می دهد

منبع: وزارت نیروشماره خبر:  107  |  تاریخ: 1399/08/18

مدیرعامل شرکت توزیع نیروي برق استان کهگیلویه و بویراحمد تاکیدکرد که اجراي طرح برق امُید در آینده نزدیک بدون
شک باعث رونق اشتغال و کارآفرینی خواهد شد.

به گزارش پایگاه اطلاع رسانی وزارت نیرو (پاون)، "داود راهزادي" در نشست با
مدیرعامل بانک صادرات استان کهگیلویه و بویراحمد با بیان اینکه این طرح ممکن
است در کوتاه مدت مقداري از درآمدهاي صنعت برق را به دلیل ارائه تخفیف صد
درصدي به مشترکان کم مصرف کاهش دهد، اظهار داشت: ما معتقدیم در بلندمدت، با
توجه به اختصاص میزان مصارف برق کاهش یافته مشترکان خانگی به بخش تولید،
خواهد توانست باعث رونق اشتغال و کارآفرینی و همچنین بهبود درآمدهاي صنعت

 
برق شود. 

وي گفت: طرح برق امید مخصوص مشترکان خانگی بوده و طراحی آن بر اساس مصرف برق مشترکان در سال هاي گذشته صورت

 
گرفته است تا بهترین شیوه اجرایی براي آن تدوین شود. 

مدیرعامل شرکت توزیع نیروي برق استان کهگیلویه و بویراحمد با تشریح برخی از دلایل اجراي طرح برق امُید در کشور، خاطرنشان
کرد: سالانه حدود 40 هزار میلیارد تومان براي توسعه تاسیسات صنعت برق و پاسخگویی به نیاز روبه رشد مصرف برق سرمایه گذاري
می شود که انتظار داریم با اجراي این طرح مقداري از میزان سرمایه گذاري هاي مورد نیاز در حوزه هاي مختلف صنعت برق کاسته

 
شود. 

راهزادي با تاکید براینکه برق امید، طرحی اقتصادي است و جنبه سیاسی ندارد، یادآور شد: با توجه به نامطلوب بودن شاخص شدت

 
انرژي در کشور، همه دولت ها به دنبال بهینه سازي مصرف انرژي بوده و هستند. 

وي افزود: در طرح برق امید مشترکان به سه دسته کم مصرف، خوش مصرف و پر مصرف تقسیم می شوند و بر این اساس برق

 
مشترکان کم مصرف که تعداد زیادي از مشترکان را تشکیل می دهند رایگان خواهد شد. 

مدیرعامل شرکت توزیع نیروي برق استان کهگیلویه و بویراحمد گفت: تنها درصد کمی از مشترکان در دسته پرمصرف ها قرار دارند

 
که این امکان براي آنها وجود دارد تا با رعایت نکات ساده در زمینه مدیریت مصرف برق، خود را به دسته خوش مصرف ها برسانند. 

به گفته راهزادي، طبق این طرح، مشترکان خوش مصرف نیز مشمول تخفیف و مشترکان پرمصرف تحت آموزش درست مصرف کردن
قرار خواهند گرفت که انتظار می رود با برنامه ریزي صورت گرفته، مصرف انرژي تعداد مشمولان تخفیف افزایش یابد.



بایدن با ایران چه می کند؟ ترامپ چرا محبوب بود؟

منبع: برترین هاشماره خبر:  108  |  تاریخ: 1399/08/18

قطار سیاست در ایالات متحده، دونالد ترامپ را در ایستگاه میان راه پیاده کرد و ترامپ به سبب اطوار و رفتار یگانه اش در
زمانه خود همچنان در یادها خواهد ماند، در نهایت جو بایدن در انتخابات پیروز شد.

برترین ها: قطار سیاست در ایالات متحده، دونالد ترامپ را در ایستگاه میان راه پیاده کرد و ترامپ به سبب اطوار و رفتار یگانه

 
اش در زمانه خود همچنان در یادها خواهد ماند، در نهایت جو بایدن در انتخابات پیروز شد. 

همان طور که انتظار می رفت با اعلام آراي ایالت کلیدي پنسیلوانیا و نوادا و کسب 26 رأي الکترال این دو ایالت توسط نامزد
دموکرات ها، رسانه هاي خبري آمریکا نظیر «فاکس نیوز»، «سی ان ان» و «آسوشیتدپرس» خبر پیروزي جو بایدن در انتخابات

 
جنجالی سوم نوامبر را در صدر اخبار خود قرار دادند. 

 
 

احمد زیدآبادي؛ فعال سیاسی درباره انتخابات 2020 آمریکا نوشت: پیروزي جو بایدن در انتخابات آمریکا اثرات روانی کوتاه مدتی بر

 
وضعیت بازارِ ارز و سکه ایران خواهد داشت، اما به زودي روزهاي سخت در روابط دو کشور شاید حتی بیش از پیش فرا خواهد رسید. 

واقعیت این است که سیاست منطقه اي ایران و آمریکا ماهیتی متضاد یکدیگر پیدا کرده است و بدون اراده اي مستحکم از سوي دو

 
طرف براي غلبه بر این تضاد، روند اوضاع روز به روز بغرنج تر خواهد شد. 

این در حالی است که هیچ نشانه اي در دست نیست که دولت بایدن بخواهد از سیاست سنتی آمریکا در خاورمیانه دست بکشد و یا

 
نیروي اصلی تصمیم گیر در ایران از نفوذ وداعیه هاي منطقه اي خود صرف نظر کند. 

آنچه در این میان برخی تحلیل گران را در مورد نگاه دولت بایدن به ایران به اشتباه می اندازد، استناد به دوره اي خاص از سیاست

 
دولت باراك اوباما در برابر جمهوري اسلامی است که در حقیقت سیاستی موقت و گذرا بود و به تاریخ پیوست. 



اوباما به دلیل خلأ قدرتِ ناشی از ضعف و فروپاشی برخی دولت هاي خاورمیانه در پی بهار عربی و برآمدن تروریسم داعشی و عدم
آمادگی دولتش براي حضور نظامی فراگیر در منطقه، چشم بر حضور نیروهاي ایرانی در سوریه و عراق بست تا فتنه داعش فرو خوابد.
این درست مانند ائتلاف قدرت هاي غربی با اتحاد شوروي علیه رژیم نازي در جنگ جهانی دوم بود که پس از شکست آلمان، خود به

 
خود از هم گسست و به وقوع جنگ سرد میان دو بلوك انجامید. 

بنابراین، چشم بستن دولت اوباما به حضور نیروهاي ایرانی در سوریه و عراق، صرفاً تا شکست داعش قابل دوام بود و دولت او اساساً

 
قصدي براي پذیرش هژمونی ایران بر منطقه در دوران پساداعش نداشت. 

اوباما برجام را هم با انگیزه اي استراتژیک در دستور کار خود قرار داد. تصور دولت او بر این بود که اگر ایران درگیر تعامل امنیتی با
غرب شود، به ناچار سایر گام ها را نیز در جهت عادي سازي برمی دارد و به سوي برجام هاي 2 و 3 و 4... حرکت می کند. طرف
ایرانی اما نگاهی تاکتیکی به این توافق داشت و آن را منحصر به محدود کردن موقت برنامه هسته اي در برابر بازگشت پول نفت به

 
اقتصاد کشور می دید. از همین رو، انتظار اوباما از برجام برآورده نشد و او در کاهش تحریم ها مردد ماند. 

از این سو نیز نه فقط اثري از تغییر در نگاه و سیاستِ همیشگی دیده نشد بلکه همان خط مشی سابق مورد تأکید فزاینده قرار گرفت.
این بود که برجام در همان ابتداي کار با مانع در واقع با شکست روبرو شد. با توجه به این پیشینه، اساساً دیگر برجامی با تعریف مورد

 
نظر ایران وجود ندارد که بایدن بخواهد به آن بازگردد! 

 
 

در این میان با حضور بایدن در کاخ سفید حتی مخاطره یک رویارویی نظامی ناخواسته هم ممکن است بین ایران و آمریکا تشدید
شود. نیروهایی که نگران تعامل پشت پرده اعتدالی ها با دولت بایدن هستند، به منظور خنثی سازي اقدام احتمالی آنها ممکن است
دست به تحرکاتی در منطقه و بخصوص خلیج فارس بزنند که هم چنین روندي را مختل کنند و هم زهرِ چشمی به بایدن نشان

 
دهند. 

بایدن هم طبعاً نمی خواهد به عنوان رهبري ضعیف و ترسو شناخته شود و زمینه تبلیغاتی مناسبی براي دارودسته زخم خورده ترامپ
علیه خود فراهم آورد. بدین دلیل ممکن است واکنش او به هر اقدام تحریک آمیز حتی شدیدتر از واکنش ترامپ در مقابل اقدامی از

 
این قبیل باشد. 



با این حساب، هنوز نه تنها هیچ چیز در مناسبات ایران و آمریکا تغییر نکرده است بلکه روزهاي سخت تري در پیش است مگر آنکه
اراده اي براي مذاکره از طرف نهادهاي اصلی قدرت در ایران براي مذاکره اي جامع و فراگیر نشان داده شود که آن هم تا انتخابات

 
ریاست جمهوري سال آینده بسیار بعید است. 

 
در واقع شرایط حضور بایدن در کاخ سفید و نحوه تعاملش با ایران مصداق همان شعر مشهور خواجه شیراز است: 

 
که عشق آسان نمود اول ولی افتاد مشکل ها! 

 
 

 
سرخوردگی روانی و جامعه ستیزي ترامپیسم 

کیومرث اشتریان . استاد دانشگاه تهران در روزنامه شرق نوشت: بخشی از طرفداران ترامپ از مشکلات روانی رنج می برند؛ و البته نه
همه آنان. یکی از ویژگی هاي دونالد ترامپ در دوران چهار سال ریاست جمهوري اش گرایش روانی او به افزایش منازعات داخلی و
خارجی بود. چنین شخصیت هایی در گوشه و کنار ما، کم نیستند. در محیط هاي محدودتر، در قوم و خویشان، در اداره، در شهر و
کشور کسانی هستند که با روش و منش و روحیات خاصی که دارند، به سرعت جمع را تحت تأثیر قرار می دهند، بلافاصله دوقطبی

 
ایجاد می کنند و به اصطلاح «همه را به جان هم» می اندازند. 

چنین شخصیت هایی، فتنه انگیز و در نهایت جامعه ستیزند؛ چون جامعه اساسا یعنی سازگاري و اینها ناسازگاري را در سویه هاي
گوناگون دامن می زنند. هرچند ترامپ صاحب قدرت سیاسی و اقتصادي بود اما گویی از حقارتی ذاتی رنج می برد. تلاش او همواره بر
آن بود که در جامعه آمریکایی از خود یک «کارآفرین موفق» نشان دهد؛ چیزي که نبود. کارآفرینی او با تردید و تمسخر مواجه بود.
مشهور است که در فرهنگ سیاسی آمریکا «مردانی که آمریکا را ساخته اند» کسانی بوده اند که با تلاش نوآورانه ثروتمند شده اند و
نه از راه خرید و فروش املاك و مستغلات. شخصیت جاه طلبی نظیر ترامپ این رنج تحقیرآمیز را همواره بر دوش خود احساس می
کرد. او نه راکفلر بود که از راه تصفیه نفت و خط لوله و خط آهن ثروتمند شده باشد، نه مورگانِ خطرپذیر در صنعت برق، نه فورد

 
خودروساز و نه بیل گیتس و نه استیو جابز بود. 

او بسازبفروش بود. تعریف هایی که گاه و بیگاه از خود می کند گونه اي از خودشیفتگی را به نمایش می گذارد که در واقع واکنشی به
آن تحقیرهاست. در سطحی عمومی، در ادبیات نظریه انتقادي عبارت «طبقه فرودست» براي مردمی به کار می رود که به لحاظ
اجتماعی، سیاسی و جغرافیایی از سلسله مراتب قدرت طرد شده اند. به نظرم نام گذاري «طبقه فرودست» وجه محدود اقتصادي
(طبقاتی) دارد و قابل مناقشه است و ویژگی هاي روانی و روان شناسی اجتماعی را پوشش نمی دهد. ترامپ ویژگی افراد «جامعه



 
ستیز» را دارد که در زیر انبوهی از ثروت پنهان شده است. 

جامعه ستیزي هم وجهی داخلی دارد و هم وجهی بین المللی. ترامپ طرفدارانی در جهان و از جمله در ایران داشت که اغلب از همین
ویژگی جامعه ستیزي رنج می برند و رنج می دهند. آنانی که به دلیل ویژگی هاي روانی به سراغ ترامپ رفته اند، شایسته مطالعه اند.
نمی دانیم از 70میلیونی که در آمریکا به او رأي داده اند و از نمونه هاي ایرانی شان چه تعداد ذیل این گونه نابسامانی هاي روانی
جاي می گیرند. آنچه اجمالا می دانیم این است که جامعه ستیزي، نوعی واکنش روانی در افرادي است که از ویژگی هاي مشابهی
برخوردارند. شاید مهم ترین ویژگی ایشان این است که علیه هسته هاي مفهومی قدرتِ اجتماعی یا بین المللی عمل می کنند. مثلا با
مفاهیم و موضوعاتی مانند تغییرات آب وهوایی، همکاري هاي بین المللی، گرایش ها و برداشت هاي علمی و عمومیِ معطوف به
مبارزه با کرونا و... مخالفت می کنند. در این راه با هر کسی، از جمله با دشمنان خویش نیز ائتلاف می کنند؛ البته ائتلاف هاي
ضداجتماعی. اغلب، اینها مطرود جریان هاي اصلی فکري و اجتماعی اند و توسط جریان هاي دامنه دار و ساخت یافته قدرت تاریخی-

 
سیاسی که در گذر زمان جا افتاده اند، به بازي گرفته نمی شوند. 

 
 

از این رو راه میانبري که برایشان باقی می ماند، جامعه ستیزي است که بتوانند به سرعت بر این جریان هاي جاافتاده تاریخی فائق
آیند. این راه میانبر براي اقشار محرومی که در آفریقا، آسیا، اروپا و... زندگی می کنند، ترور و کشتار است و براي جامعه ستیزانی که
صاحبان ثروت اند، تخریب بنیان هاي اجتماعی سازگاري ملی و بین المللی. اگر بخواهم روشن تر سخن بگویم، نمونه اي از ایران را
نشان می دهم. در ایران، دو جریان اصلی قدرت در طول تاریخ 40ساله شکل گرفته است: اصلاح طلبی و اصولگرایی. شماري از
بازیگران خواهان قدرت نمی توانند جذب این دو جریان اصلی شوند؛ از این رو به کسانی روي می آورند که در پی شکستن این
ساختار دوقطبی اند. از میان این شمار برخی دلایل اقتصادي دارند و برخی دلایل سیاسی یا فرهنگی. اما برخی ویژگی هاي خاص
روانی دارند؛ جامعه ستیز و سامان گریزند. محور اصلی این نوشتار معطوف به آنان است و لازم است دریچه هاي جدیدي در علوم
سیاسی ایرانی براي مطالعه آنان باز شود. برخی از اینها توان جذب طیف هاي گوناگون مذهبی تا غیرمذهبی را دارند و دامن خود را از

 
مفهومی گنگ به نام مُهر کوروش تا علاقه مندي به ترامپ گسترش می دهند. 

درباره طرفداران ایرانی ترامپ با این طیف به ظاهر نامتجانس روبه رو بودیم؛ از سلطنت طلبان تا نیروهایی کاملا متضاد در سوي دیگر
طیف. بخش مهمی از نیروهاي اصلی اینها به دلایل جامعه ستیزي روانی با یکدیگر پیوند می خورند. به نظر می رسد ویژگی هاي
مشترك روانی اینان قابل توجه تر است تا ویژگی هاي اقتصادي، مذهبی، قومی یا ایدئولوژیک. افرادي سرخورده که با یکدیگر پیوندي
روحی-روانی دارند. از این روست که نام «گروه» براي اینان شاید بهتر باشد تا اطلاق «طبقه» که مفهومی اقتصادي است. نگارنده در
مشاهدات خود پیوندهایی را در بین آنها دیده ام که در نگاه نخست برایم حیرت آور بوده است. مثلا افرادي کاملا غیرمذهبی از
نامزدهایی در انتخابات هاي ایران دفاع می کرده اند که آشکارا نشان از گرایش هاي مذهبی و شبه افراطی داشته اند. پس از کنکاش و



گفت وگوي فراوان، بیش از هر چیز سرخوردگی هاي روانی آنان در عرصه قدرت اجتماعی را مشاهده کرده ام. «سرخورده قدرت» و
«دورافتاده جماعت»اند و این، نوعی حس تحقیرشدگی و ویژگی ضداجتماعی را در میانشان پدید می آورد. نتیجه آن، کنش هاي به
شدت خودنمایانه، تبرج آمیز، «نامتعارف» و ساختارشکنی سیاسی در سطح ملی و بین المللی است. ترامپ بهترین کاندیدایی است که
می تواند فضاي ملی و بین المللی را به سوي آشفتگی مورد نظر این «ساختارشکنان جامعه ستیز روانی» به پیش ببرد، از همین
روست که حامیانی در داخل و خارج از آمریکا دارد. بخش مهمی از اینها «محرومان روانی»اند که در جاي جاي جهان پراکنده اند. هم
از این روست که ساختارهاي نهادي بین المللی، فرهنگ هاي جاافتاده در تاریخ بشري و تمدن هاي اصیل در معرض تخریب

 
«ترامپیسم»اند. 

این نهادها ابزارهاي اساسی جامعه پذیري سیاسی بین المللی است؛ چه با آنها موافق باشیم یا نباشیم. جامعه پذیري سیاسی یعنی
پذیرش قدرتِ هنجارهاي به ارث رسیده از تاریخ و دقیقا مخالفت با هنجار است که سرخورده هاي روانیِ از قدرتِ عرفی را به
ترامپیسم پیوند زده است. ممکن است یک استاد علوم سیاسی، یک فعال مدنی، یک رجال سیاسی، یک متفکر ، یک کارآفرین بزرگ
اقتصادي در گذار زمان از گرایش هاي فکري، فرهنگی، سیاسی و اقتصادي خویش ناامید شده و به روان پریشی، جامعه ستیزي و نظم
گریزي گرفتار شود. بشر همواره در معرض فروافتادن در عقده هاي فروخورده روانی است. مهم آن است که نظام هاي سیاسی

سازوکارهایی عقلانی داشته باشند که گرفتار چنین شخصیت هایی نشوند؛ همه نکته همین جاست.



فرزندان ایتام تا پایان امسال صاحب خانه می شوند

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  109  |  تاریخ: 1399/08/18

مدیرکل کمیته امداد استان زنجان گفت: تمامی فرزندان ایتام فاقد مسکن تا پایان امسال خانه دار می شوند.

به گزارش خبرنگارگروه استان هاي باشگاه خبرنگاران جوان
از زنجان، صفري مدیرکل کمیته امداد استان زنجان با
اشاره به اینکه براساس اسناد بالادستی توانمندسازي و
ایجاد درآمد باثبات راهبرد اصلی این نهاد در حوزه خدمت
رسانی به خانواده هاي تحت حمایت است، گفت: خدمات
اشتغال، فرهنگی و مسکن سه رکن اصلی در توانمندسازي
بوده و سرمایه گذاري در این بخش ها از برنامه هاي اصلی

 
کمیته امداد استان زنجان است. 

او با اشاره به اینکه اشتغالزایی براي خانواده هاي تحت حمایت از شاخص هاي اصلی در فراهم کردن زمینه درآمدزایی و استقلال
اقتصادي و معیشتی جامعه هدف این نهاد است، افزود:ایجاد فرصت هاي شغلی مناسب با رویکرد نوآورانه و خلاقانه و بهره گیري از

 
ظرفیت راهبران شغلی، خیران و جهادگران کارآفرین از رویکرد هاي مهم کمیته امداد استان زنجان در این بخش است. 

صفري همچنین ادامه داد: پارسال بیش از 87 میلیارد و 500 میلیون تومان براي ایجاد فرصت هاي شغلی جدید با استفاده از
تسهیلات بانکی و ظرفیت هاي کاریابی سرمایه گذاري شده و برنامه ریزي شده است و در صورت همکاري و همراهی بانک هاي عامل

 
امسال نیز براي ایجاد سه هزار و 950 فرصت شغلی جدید براي جامعه هدف پشتوانه سازي می شود. 

او ارائه 2 هزار و 234 قلم خدمت مسکن به خانواده هاي تحت حمایت در سال گذشته را از اقدامات مهم این نهاد در حوزه
توانمندسازي عنوان کرد و افزود: ارائه خدمات مسکن با بهره گیري از ظرفیت هاي مردمی از برنامه هاي اصلی کمیته امداد استان
زنجان در حوزه خدمت رسانی و توانمندسازي خانواده هاي تحت حمایت بوده و با همین رویکرد برنامه ریزي شده است تمامی

 
فرزندان ایتام فاقد مسکن تا پایان امسال صاحب خانه شوند. 

صفري در ادامه با بیان اینکه از رویکرد هاي دیگر کمیته امداد استان زنجان مردمی کردن فرایند فقرزدایی و توانمندسازي از طریق
پاي کار آوردن مردم به صحنه کارگزاري خدمت به نیازمندان است، تصریح کرد: در سایه همین رویکرد ایجاد و توسعه مراکز
نیکوکاري در چهار سطح محله محوري، مسجد محوري، صنفی و مراکز تخصصی با هدف ارائه خدمات حمایتی، کارآفرینی، امور
تحصیلی و مسکن به نیازمندان از برنامه هاي اجرایی این نهاد بوده و با همین نگاه تا پایان امسال تعداد مراکز نیکوکاري استان به

بیش از 126 مرکز افزایش خواهد یافت.



سامانه ملی اشتغال و کسب و کار راه اندازي شد

منبع: بازار کارشماره خبر:  110  |  تاریخ: 1399/08/18

معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی از راه اندازي سامانه ملی اشتغال و کسب و کار در کشور
خبر داد.

معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی از راه اندازي سامانه ملی اشتغال و کسب و کار در کشور

 
خبر داد. 

به گزارش خبرگزاري صدا و سیما به نقل از مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی، عیسی منصوري،
یکی از اهداف راه اندازي این سامانه را دسترسی به آمار و اطلاعات مرتبط با عرضه و تقاضاي نیروي کار دانست و گفت: اطلاعات و
داده هاي دقیق و جامع بازار کار و اشتغال از طریق این سامانه در اختیار مدیران ارشد و سیاست گذاران کشور قرار می گیرد تا بتوانند

 
در طراحی سیاست ها و برنامه هاي اشتغال و تنظیمات نهادي بین ذینفعان اصلی بازار کار، از آن بهره ببرند. 

وي با بیان اینکه وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی در راستاي سیاستگذاري و برنامه ریزي بازار کار و اشتغال کشور، این سامانه را راه
اندازي کرده است گفت: ایجاد بانک اطلاعات شغلی افراد در سن کار، بانک اطلاعات بنگاه ها و پایگاه اطلاعات مشاغل کشوربخش

 
هاي اصلی این سامانه است. 

تقویت توان سیاستگذاري، اجرا و نظارت در حوزه اشتغال و بازار کار کشور، پایش مستمر عملکرد طرح و سیاست هاي اشتغالزا،
شناسایی شاغلان بخش غیر رسمی بازار کار، پیش بینی نیازها، فرصت ها و تهدید هاي آینده کشور، رصد و پایش تحولات حوزه
اشتغال به منظور تطبیق سرفصل هاي آموزشی متناسب با نیاز بازار کار، تجزیه و تحلیل روند نقل و انتقالات نیروي کار در کشور (ملی
و منطقه اي)، تخصیص شناسه شغلی به افراد درسن کار به منظور تعیین وضعیت شغلی و تخصیص کد استاندارد براي مشاغل کشور

 
همراه با شرح جامع مشاغل، از جمله اهداف دیگري بود که منصوري بدان اشاره کرد. 

وي تصریح کرد: تولید اطلاعات، دانش و تجزیه و تحلیل کسب و کار و اشتغال براي سیاست گذاران و سایر ذینفعان بازار کار هدف

 
غایی این سامانه است. 

معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال از همه افراد در سن کار کشور (15 سال به بالا) شامل شاغلان، بیکاران و (خانه دار، محصل،
بازنشسته، داراي درآمد بدون کار و...) و همچنین فعالان عرصه کسب و کار (کارفرمایان داراي مجوز و بدون مجوز) دعوت کرد تا

 
ضمن مشاهده اطلاعات شغلی و کسب و کار خود در این سامانه براي تکمیل آن به https://lmis.mcls.gov.ir/ مراجعه کنند. 

 
همه اطلاعات فرد و صاحب کسب و کار نزد محرمانه است 

منصوري با تاکید بر اینکه همه اطلاعات فرد و صاحب کسب و کار نزد این وزارتخانه به صورت محرمانه باقی می ماند، در خصوص
مراحل ثبت نام در سامانه نیز توضیح داد:مرحله اول فرد وارد بخش ثبت نام شده و نسبت به تکمیل اطلاعات عمومی و اختصاصی
فردي اقدام می کند، پس از این مرحله با دریافت نام کاربري و گذرواژه وارد سامانه می شود، مرحله سوم نیز دریافت خلاصه رزومه

 
شغلی (گواهی شده از وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی) است. 

به گفته وي، کاربر می تواند تمامی اطلاعات مربوط به سوابق شغلی، تحصیلی، گواهی نامه ها... را در این سامانه درج کرده و رزومه

 
کاري خود را تکمیل کند. 

منصوري با بیان اینکه سامانه تا پایان سال جاري براي ثبت نام فعال است، افزود: با راه اندازي و پیاده سازي سامانه، انتظار می رود از
طریق انسجام بخشی و استفاده از ظرفیت هاو امکانات در اختیار دستگاه ها و نهاد هاي تولید کننده آمار و اطلاعات بازار کار،

 
سیاستگذاران و تصمیم سازان این بخش بتوانند تغییر و تحولات آینده بازار کار را به صورت مستمر رصد کنند. 



وي در خصوص تاثیرگذاري این سامانه بر سیاستگذاري اشتغال نیز گفت: به منظور کاهش مشکلات موجود در نظام جمع آوري،
پردازش و تحلیل اطلاعات بازار کار، لزوم استقرار نظام جامع اطلاعات بازار کار کشور، پیش نیاز اصلی و اساسی برنامه ریزان و متولیان

بازار کار کشور است.



محرومیت 20 درصد از مردم استان بوشهر

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  111  |  تاریخ: 1399/08/18

حدود 20 درصد از مردم استان بوشهر دچار محرومیت هستند.

به گزارش خبرگزاري صدا و سیما مرکز بوشهر، نماینده،
ولی فقیه در استان و امام جمعه بوشهر در جلسه اي با
حضور مدیرعامل بنیاد علوي از مشارکت این نهاد در کمک
به بازسازي بازارچه ساحلی دیلم تشکر و بیان کرد: استان
بوشهر، استانی راهبردي و استراتژیک است، استانی است
که می تواند در همه ابعاد فرهنگی، سیاسی، اقتصادي،
اجتماعی و حوزه هاي علم و فناوري الگوي پیشرفت ایران

 
باشد. 

او افزود: اکنون استان بوشهر از دو جهت در فضاي توسعه و پیشرفت ایران الگو است؛ نخست آن که اولین استانی است که به فرمان

 
رهبر معظم انقلاب سند توسعه آن نوشته شده است و دوم منطقه ویژه علم و فناوري ایران است. 

امام جمعه بوشهر ادامه داد: استان بوشهر به علت داشتن اقتصاد کرانه اي از ارزشمندترین جغرافیاي اقتصادي برخوردار است. اما این

 
استان به دلیل نداشتن سند توسعه تا کنون توسعه کافی با توجه به آمایش هاي سرزمین ایران نداشته است. 

آیت االله صفایی بوشهري عنوان کرد: سرمایه گذاري در این استان، سرمایه گذاري مولد و راهبردي است، پیشرفت هاي عمرانی در

 
استان خوب است، اما در خور ظرفیت و توانمندي هاي استان نیست. 

او گفت: اکنون در استان بوشهر به طور رسمی 8/5 درصد افراد زیر پوشش کمیته امداد امام خمینی هستند، مددجویان بهزیستی نیز
حدود 5 درصد و افراد زیر پوشش خیریه ها نیز 4 درصد جمعیت استان را تشکیل می دهند. به این ترتیب، حدود 20 درصد از مردم

 
استان دچار محرومیت هستند، این براي استانی که پایتخت انرژي کشور است، زیبنده نیست. 

نماینده، ولی فقیه در استان و امام جمعه بوشهر بیان کرد: در این استان بیشترین ظرفیت رشد در کنار صنایع عظیم نفت و گاز وجود
دارد و اگر پیوست هاي اجتماعی در مناطق میزبان این صنایع در حوزه کارآفرینی صورت گیرد، افراد می توانند با رسیدن به

 
توانمندي هاي لازم به اشتغال مولد برسند و به تولید ناخالص ملی کمک کنند. 

آیت االله صفایی بوشهري گفت: بستر بسیار مناسب اقتصادي در استان وجود دارد، اما نیازمند کار است اگر کار نباشد مردم رو به
اقتصاد پنهان می آورند.



فعالیت271 صندوق خُرد محلی زنان روستایی در خراسان رضوي

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  112  |  تاریخ: 1399/08/18

271 صندوق خُرد محلی زنان روستایی با 6 هزارعضو در خراسان رضوي فعال است.

به گزارش خبرگزاري صدا وسیما، مرکزخراسان رضوي، مدیر صندوق کارآفرینی امید خراسان رضوي گفت: از محل پس انداز
اعضاي این صندوق ها در دو سال و نیم گذشته، هشت میلیارد ریال جمع آوري و

 
بیش از 80 میلیارد ریال تسهیلات به اعضاي این صندوق ها پرداخت شده است. 

علی آبیلی افزود: این تسهیلات به منظور اجراي طرح هایی از جمله صنایع دستی،
تولید پوشاك، فرش دستباف، بسته بندي، گلخانه، دام سبک و سنگین، گیاهان

 
دارویی، صنایع تبدیلی و تکمیلی و بوم گردي است. 

وي با بیان این که این صندوق براي حمایت از روستائیان با اولویت زنان روستایی،
تشکیل صندوق هاي خرد محلی زنان روستایی را در دستور کار خود قرار داده است

گفت: تا پایان امسال 30 صندوق دیگر هم تشکیل خواهد شد.



کمیسیون آموزش و فناوري و اطلاعات پارلمان، دولت به جاي اهتمام براي

تصویب قانون جامع براي جذب استخدام در آموزش و پرورش با استفاده از

روش هاي موقت اقدام کرده است و مجلس نیز در موضع انفعال به تصویب ...

منبع: آرا نیوزشماره خبر:  113  |  تاریخ: 1399/08/18

پرونده تعیین تکلیف استخدام نیروهاي چهار گروه معلمان خرید خدمات آموزشی، حق التدریس، پیش دبستانی و آموزش
دهندگان نهضت سوادآموزي از سال 88 در مجلس شوراي اسلامی باز شده و تا کنون 11 مرتبه مشمول اصلاحیه و الحاقیه

شده تا جایی که جمعیت مشمولان 60 هزاري نفري این قانون به 200 هزار نفر رسیده و اخیرا نیز ...

به گزارش آرانیوز، حجت االله بنیادي در این باره اظهار کرد:
سه طرح اخیر مجلس در مورد اصلاح و الحاق به «قانون
تعیین تکلیف استخدامی معلمین حق التدریس و
آموزشیاران نهضت سوادآموزي» در صدد است معلمان
طرح خرید خدمات آموزشی سال هاي تحصیلی94- 1393
الی 99-1398 را بدون شرکت در آزمون و بدون فرایند

 
مصاحبه به استخدام در آورد. 

وي افزود: در طرح دیگري حذف آزمون براي آموزشیاران
نهضت که موفق به قبولی در آزمون قبلی نشده اند، مطرح

 
است. 

این پژوهشگر و استاد دانشگاه فرهنگیان با اشاره به اینکه
دلیل ارائه سه طرح جدید و برگشت بیش از 10 باره این

قانون به مجلس جهت اصلاح و الحاق، اتخاذ «رویکرد خوشه چینی» در مجلس در مواجهه با مسائل استخدامی آموزش و پرورش است
گفت: ارائه طرح هاي متعدد براي الزام آموزش وپرورش به استخدام نیرو در حالی در مجلس مطرح می شود که از سال 1388 تا

 
کنون یک لایحه منسجم از سوي دولت براي ساماندهی استخدام معلمان ارائه نشده است. 

بنیادي ادامه داد: دولت به جاي اهتمام براي تصویب قانونی جامع براي جذب و استخدام در آموزش وپرورش به استفاده از روش هاي
موقت اقدام کرده است و مجلس نیز در موضع انفعال به تصویب قانون براي رفع مشکلات افرادي که به شکل ناصحیح و موقت و در

 
شرایط اضطرار وارد آموزش وپرورش شده اند متمرکز شده است. 

وي با بیان اینکه عملکرد ناعادلانه دولت در افزایش 50 درصدي امتیازات فصل دهم قانون مدیریت و محرومیت بیش از دو ساله (از
1396 تا 1399) معلمان از این افزایش ها در مقایسه با بسیاري از کارکنان دولت وخنثی شدن تأثیر رتبه بندي مصداق دیگري از
ضعف نظارت و موضع انفعالی مجلس در این زمینه است گفت: استمرار و توسعه مطالبات استخدامی معلمان تعیین تکلیف نشده نشان
می دهد که این قانون با این همه اصلاح و الحاق نه تنها افراد مورد نظر قبل از سال 1388 را به درستی تعیین تکلیف نکرده، بلکه در

 
هر بار اصلاح و الحاق، دایره شمول آن افزایش یافته است. 



این پژوهشگر و استاد دانشگاه فرهنگیان افزود: با معتبر بودن قانون خرید خدمات آموزشی و استمرار این رویکرد در مجلس، پیش
بینی می شود الحاقیه دیگري نیز براي مطالبات استخدامی افرادي که در سال تحصیلی 400-1399 مشغول به کار هستند و یا بعد از

 
آن خواهند شد، ارائه خواهد شد. 

وي با بیان اینکه رویکرد مجلس در زمینه منابع انسانی آموزش وپرورش، علاوه بر آنکه نشانگر ضعف در قانون گذاري جامع، دقیق و
آینده نگرانه است، یک بدعت بسیار بد را در کشور بر جاي نهاده که هر کسی به هر شکل و هر طریق به عنوان معلم در مدرسه به کار
گرفته شود، عاقبت با مصوبه مجلس استخدام خواهد شد اظهار کرد: به عبارتی، مجلس در طی این 10 سال مشغول تعیین تکلیف
افرادي بود که در چند سال قبل به شکل موقت و با پرداخت هاي اندك و ناعادلانه در مدارس به کار گرفته شده اند و آموزش

 
وپرورش نیز به دلیل کمبود نیرو، همچنان مشغول جذب افراد به همان رویه است. 

این پژوهشگر و استاد دانشگاه فرهنگیان اضافه کرد: اکتفا کردن به این که تنها راه ورود نیرو به آموزش و پرورش، دانشگاه هاي
فرهنگیان و شهید رجایی است تکرار یک شعار است؛ زیرا اگر باور به اجراي آن بود باید طی این چندسال، ظرفیت دانشگاه فرهنگیان

 
با میزان نیاز به معلم متناسب می شد. 

بنیادي ادامه داد: نه این که از یک سو این شعار داده شود و از سویی مجلس در قبال کمبود بیش از 197 هزار معلم در سال تحصیلی

 
جاري و شیوه تأمین آن بی اقدامی و سکوت اختیار کند. 

وي با اشاره به اینکه ناگفته پیداست که کمبود 197 هزار معلم از طریق خرید خدمات و برون سپاري و... تأمین شده و در صورت
استمرار رویکرد کنونی، مجلس در آینده نزدیک باید براي تعیین تکلیف نیروهاي خرید خدمات به کار گرفته در سال جاري نیز مصوبه
بگذراند گفت: در مجموع می توان گفت براي برون رفت از وضعیت ناعادلانه و آشفته تأمین منابع انسانی، ضرورت دارد مجلس نسبت
به اتخاذ رویکرد آینده نگرانه و جامع براي تأمین منابع انسانی آموزش وپرورش اقدام کرده و با تصویب قوانین و چارچوب هاي جامع

 
دقیق، شفاف، پشتوانه ها و منابع لازم براي تأمین منابع انسانی آموزش و پرورش در سال هاي بعد را فراهم کند. 

این پژوهشگر و استاد دانشگاه فرهنگیان افزود: این اقدام به معناي ترسیم واحداث مسیر درست جذب و تربیت معلم و پایان مسیر

 
ناصحیح جذب نیروهاي بلا تکلیف استخدامی در آموزش وپرورش خواهد بود. 

بنیادي تاکید کرد: با اتخاذ چنین رویکردي این اطمینان حاصل می شود که تعداد معلمان بلاتکلیف استخدامی و مطالبه گران و
تحصن کنندگان براي استخدام اضافه نخواهدشد. بعد از تصویب قوانین و مقررات لازم براي تأمین نیروهاي شایسته، توانمند و با

 
انگیزه که وضعیت استخدامی آنها نیز شفاف است، آن گاه می توان به مسائل افراد بلاتکلیف پرداخت. 

وي در ادامه چند نکته را درباره سه طرح اخیر مجلس یازدهم براي استخدام افرادي که صرفاً به دلیل به کارگیري موقت در مدارس،
خود را شایسته استخدام به عنوان یک معلم رسمی می دانند متذکر شد و گفت: نکته اول این که این افراد از ابتداي برگزاري آزمون
هاي استخدامی آموزش وپرورش، پذیرش از طریق ماده 28 (سال 1394) تا کنون امکان شرکت در آزمون استخدامی را داشته اند و

 
می توانستند با طی دوره یکساله (ماده 28 دانشگاه فرهنگیان) استخدام شوند. 

بنیادي ادامه داد: اما عدم استخدام آنها از آن طریق، می تواند به دلیل نداشتن شایستگی هاي حداقلی براي پذیرش از طریق آزمون،
مصاحبه و گذراندن دوره یک ساله باشد. لذا استخدام این افراد بدون آزمون و مصاحبه و بدون احراز شایستگی هاي پایه براي معلمی،



 
تزریق نیروي کم کیفیت به آموزش وپرورش است. 

این پژوهشگر و استاد دانشگاه فرهنگیان با بیان اینکه براي جذب بسیاري از این افراد (آموزشیاران نهضت، معلمان حق التدریس،
معلم خرید خدمات و ...) چارچوب شفاف رقابتی و فرصت هاي یکسان وجود نداشته و عموماً افراد بر مبناي روابط شخصی و با یک
گزینش ابتدایی براي تدریس موقت بکار گرفته شده اند اظهار کرد: قائل شدن حق استخدامی براي افرادي که به شکل غیرعادلانه و به

 
صورت اضطرار مدتی را در مدارس اشتغال داشته اند مغایر با عدالت است. 

وي افزود: بسیاري از این افراد از نظر سن، ارتباط مدرك تحصیلی، منطقه محل خدمت متناسب با نیاز آموزش وپرورش نیستند و از
سوي دیگر آموزش وپرورش بر مبناي نیاز سال هاي آتی اقدام به جذب در دوره چهارساله دانشگاه فرهنگیان کرده که الزام به

 
استخدام این افراد سبب خواهد شد، تعدادي مناطق در چندسال آینده داراي نیروي مازاد شوند. 

بنیادي با بیان اینکه از آنجا که همه این افراد می توانند در آزمون استخدامی (ماده 28 ) شرکت کنند، راهکار عادلانه و منطقی آن
است که این افراد پس از شرکت در آزمون به تناسب سابقه همکاري از یک ضریب مثبت در محاسبه امتیاز نهایی برخوردار شوند

 
عنوان کرد: براي کسانی که سن آنها از سقف تعیین شده فراتر است نیز می توان تخفیف هایی را در نظر گرفت. 

این پژوهشگر و استاد دانشگاه فرهنگیان افزود: پیشنهاد می شود مجلس قبل از آنکه تلاش خود را براي تعیین تکلیف نیروهایی که
عموماً به شیوه هاي ناصحیحِ غیررقابتی، بدون احراز شایستگی هاي پایه و به صورت اضطراري وارد آموزش وپرورش شده اند، صرف

 
کند، شیوه جامع جذب، تأمین و تربیت معلم و منابع انسانی را به طور شفاف و قابل اجرا معین کند. 

وي ادامه داد: در چنین حالتی به تعداد نیروهاي بلاتکلیف استخدامی افزوده نشده و آن گاه می توان نیروهاي بلاتکلیف گذشته را بر
مبناي سوابق، صلاحیت و شایستگی تعیین تکلیف کرد. تعیین تکلیف روش هاي تأمین معلم قبل از تعیین تکلیف نیروهاي به کار
گرفته شده در گذشته، مصداق «بستن آب از سرچشمه است» و سبب خواهد شد، نیروهاي آموزش وپرورش از این به بعد بر مبناي

 
الگوها و روش هاي شفاف قانونی جذب شوند. 

بنیادي با بیان اینکه عدم تصویب شیوه هاي علمی، بهینه و قابل اجرا براي تأمین معلم، همچنان حالت هاي اضطرار و بحرانی 10
سال گذشته را به آموزش وپرورش تحمیل خواهد کرد گفت: در این صورت مجلس و آموزش وپرورش در موضع انفعال و حتی تقابل

باید هر روز پاسخگوي مطالبات استخدامی به حق و نا به حق افراد در آموزش وپرورش باشند.



سرنوشت بازار نفت در دوره بایدن
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سرنوشت بازار نفت در دوره بایدن 

اعتماد/بازار نفت در صدر بازارهایی است که از مدت ها قبل از انتخابات
تاریخی 2020 ریاست جمهوري امریکابه شدت روند این انتخابات و ترکیب
ساختار سیاسی آینده امریکارا رصد و با تحولات آن به خصوص در روزهاي

 
پس از انتخابات در شکل نوسان قیمت همراهی کرده است. 

این واکنش ها بیش از هر چیزي ناشی از تاثیرگذاري بالایی است که بازار نفت از سیاست ها و اقدامات ترامپ در 4 سال گذشته
داشته است. بازارهاي جهانی به خصوص بازار نفت در هیچ دوره اي به اندازه دوره ترامپ از دولت امریکاو سیاست هاي نفتی آن متاثر

 
نبوده است. 

سیاست هاي غیرمتعارف ترامپ در بازار نفت در شکل توسعه و افزایش تولید نفت غیرمتعارف(شیل)، کنار گذاشتن تعهدات زیست
محیطی و افزایش تولید نفت امریکاو به طور کلی توسعه صنعت نفت امریکابا هدف افزایش اشتغال در آمریکا، بازار نفت را به شدت
دچار نوسان کرد و زمینه حرکت قیمت از 70 دلار در هر بشکه تا منفی 38 دلار در هر بشکه را فراهم کرد که امري بی سابقه در بازار

 
نفت بود. 

این نوسان شدید حتی در مورد سیاست هاي نفتی دولت ترامپ در عرصه بین المللی و در مقابل رقباي نفتی به خصوص اوپک هم
دیده می شود. ترامپ تا قبل از اپیدمی کرونا، مواضع سخت و تقابلی در برابر اوپک و اوپک پلاس در پیش گرفت اما پس از واگیري

 
کرونا از تقابل به سوي همکاري با اوپک آن هم با هدف جلوگیري از سقوط قیمت نفت را در پیش گرفت. 

به این اقدامات تحریم گسترده و شدید عرضه نفت ایران و ونزوئلا که عمدتا با هدف باز کردن جایی براي ورود نفت امریکابود را باید
اضافه کرد. علاوه بر این آغاز جنگ تجاري با چین و دیگر قدرت هاي نوظهور به عدم تعادل در بازار نفت کمک کرد و باعث به هم
خوردن عرضه و تقاضا در بازار در نتیجه کاهش رشد اقتصادي چین همچنین به هم خوردن روند سرمایه گذاري و برنامه هاي توسعه

 
اي در کشورهاي تولیدکننده نفت شد. 

مجموع این سیاست ها و اقدامات که متاثر از سیاست هاي هیجانی، ماجراجویی هاي شخصی و رفتارهاي یکجانبه و کاسب کارانه

 
ترامپ و دولت او بود به بی ثباتی و عدم تعادل بازار نفت و عدم امکان سرمایه گذاري هاي برنامه ریزي شده در حوزه تولید نفت شد. 

خروج ترامپ از کاخ سفید و بازگشت ساختار سیاسی امریکا از مسیر متفاوت 4 سال گذشته به مسیر عادي دهه هاي اخیر براي بازار

 
نفت هم نویدبخش افزایش ثبات و تعادل خواهد بود. 

سیاست هاي اعلامی بایدن نسبت به بازگشت ایالات متحده به تعهدات بین المللی اعم از تعهدات محیط زیستی داخلی و بین المللی،
بازگشت به برجام و رفع تحریم هاي نفتی ایران و ونزوئلا، امکان مصالحه با چین و دیگر قدرت هاي نوظهور همچنین کنار گذاشتن

سیاست هاي یکجانبه در حوزه هاي مختلف، زمینه ایجاد تعادل در بازار نفت و ثبات نسبی در قیمت ها می شود. 



علاوه بر این سیاست هاي دولت بایدن می تواند منجر به توسعه و تحرك دوباره بخش هاي انرژي هاي تجدیدپذیر شود که از گردش

 
مالی بالایی در امریکا و دیگر کشورهاي توسعه یافته برخوردار است. 

فارغ از سیاست هاي اعلامی، استقبال جهانی از پیروزي بایدن و به عبارت دقیق تر شکست ترامپ تاثیر روانی بالایی در بازارهاي

 
جهانی و از جمله بازار نفت خواهد داشت. 

به طور قطع بازار جهانی نفت، چشم انتظار بازگشت نفت ایران خواهد بود. به طور طبیعی مانند ماه هاي منتهی به اجراي برجام و رفع
تحریم هاي نفتی ایران در سال 94 برخی کشورهاي نفتی مانند عربستان سعودي و حتی روسیه در برابر بازگشت ایران کارشکنی
کنند اما با توجه به برنامه ریزي هاي صورت گرفته براي افزایش تولید و اجراي طرح هاي توسعه اي در حوزه افزایش ضریب برداشت
نفت از میادین نفتی و به مرحله تولید رسیدن طرح هاي توسعه اي میادین جدید به خصوص میادین مشترك، ایران با رفع تحریم ها

 
زودتر و سریع تر از دوره قبل(سال 94) به بازار نفت بازگردد و بازارهاي خود را پس گیرد. 

به طور طبیعی از هم اکنون کشورهاي تولیدکننده نفت در قالب اوپک و اوپک پلاس همچنین به صورت یکجانبه باید تمهیدات لازم را
براي بازگشت نفت ایران به بازار به لحاظ مدیریت و کنترل اثرات منفی بر قیمت ها اتخاذ کنند. بازگشت ایران به بازار نفت از این

 
منظر که بازار و فعالان آن را از بلاتکلیفی خارج کرده به تعادل بازار و امنیت بیشتر بازار جهانی نفت کمک می کند. 

چنانکه بیان شد به لحاظ سخت افزاري صنعت نفت ایران آمادگی بازگشت هر چه سریع تر به بازار هاي جهانی نفت را دارد اما مساله
مهم آن است که سیاست خارجی ایران با بهره گیري از فرصت ایجاد شده، زمینه هاي سیاسی و دیپلماتیک این بازگشت و رسیدن

 
ایران به حق واقعی خود را ایجاد کند. 

 
به پیج اینستاگرامی «آخرین خبر» بپیوندید 
instagram.com/akharinkhabar



منطقه یک شهرداري پیشتاز آبادانی در همدان است
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فضاي شهري(عرصه هاي عمومی) بستر مشترکی است که مردم فعالیت هاي کارکردي و مراسمی را که پیونددهنده اعضاي

 
جامعه است، در آن انجام داده و صحنه اي است که بر روي آن نمایش زندگی جمعی، در معرض دید قرار می گیرد. 

فضاي شهري خیابان ها، میادین و پارك ها، فضایی است که در آن با غریبه ها سهیم هستیم و درواقع فضایی است براي همزیستی
مسالمت آمیز و غیرشخصی. بر این اساس تنها بخشی از فضاي شهر که پذیراي تجمع و حضور شهروندان است و مردم چه به صورت
آگاهانه یا ناآگاهانه در آن پاي گذارده و به تعاملات اجتماعی، مراودات و حتی زندگی می پردازند را می توان به عنوان فضاي شهري

 
قلمداد کرد. 

امروزه تأثیرگذاري متقابل ساخت وساز بر ساختارها و فضاهاي عمومی شهري تا حدي است که صنعت انبوه سازي از دید مدیریت

 
شهري از اهمیت بسزایی برخوردار است. 

بنابراین مدیریت شهري به این نتیجه رسیده است که ارتقاي کیفی این فضاها و ایجاد تأسیسات مناسب علاوه بر ایجاد آسایش، امنیت
و حفظ تعاملات اجتماعی شهروندان به همکاري بیشتر با متولیان حوزه ساخت وساز در بخش انبوه سازي و مدیریت بهتر چهره شهر
منجر خواهد شد؛ بنابراین در چند ماه اخیر رویکرد مدیریت شهري در همدان و به ویژه منطقه یک شهرداري در ایجاد زیرساخت هاي
شهري و فضاهاي عمومی به نحوي بوده است که محمدصادق پارسامهر رئیس انجمن انبوه سازان یکی از عوامل رونق ساخت وساز در
شهر همدان را عملکرد مناسب منطقه یک شهرداري قلمداد می کند، بر این اساس با توجه به اهمیت موضوع برآن شدیم تا در این

 
باره گفت وگویی با وي ترتیب دهیم که در ادامه می خوانید: 

رئیس انجمن انبوه سازان استان همدان با بیان اینکه درحال حاضر چیزي حدود یک میلیون و 500 هزار مترمربع آپارتمان از سوي
همکاران بنده در سطح شهر همدان درحال ساخت است، گفت: این میزان ساخت وساز سرمایه 12 هزار میلیارد تومانی را طلب کرده

 
است. 

محمدصادق پارسامهر با تأکید بر اینکه این میزان زیربناي درحال ساخت با این حجم از سرمایه براي شهري همچون همدان کاري
کارستان به حساب می آید، عنوان کرد: درنظر بگیرید برپایه شاخص اعلام شده از سوي وزارت و راه و شهرسازي هر 65 مترمربع

 
ساخت وساز برابر با اشتغالزایی براي یک نفر است . 

 
وي افزود: بنابراین براساس آنچه گفته شد، صنعت انبوه سازي در شهر همدان براي 24 هزار نفر اشتغال ایجاد کرده است. 

پارسامهر با تصریح بر اینکه به یقین ایجاد چنین ظرفیتی در عرصه انبوه سازي در شهر همدان بدون همراهی مدیریت شهري امکان
پذیر نبود، عنوان کرد: در واقع نمود و بروز این عملکرد هنگامی مشخص می شود که شهرداري در جاي جاي شهر نسبت به ایجاد

 
فضاي سبز، تعریض معبر، ایجاد و ساماندهی پیاده روها و تسهیل تردد در راه هاي دسترسی اقدام کند. 

وي با تأکید بر اینکه خوشبختانه شهرداري منطقه یک همدان در این زمینه پیشتاز بوده است، ابراز کرد: در واقع در نبود چنین

 
بستري امکان بروز و ظهور عملکرد ما امکان پذیر نیست. 

رئیس انجمن انبوه سازان استان همدان با بیان اینکه آغاز عملیات اجرایی در پارك بزرگ ولایت توسط شهرداري منطقه یک به یقین
به توسعه فضاي سبز شهري و افزایش سرانه شهري منجر خواهد شد، گفت: یکی از زیرساخت هاي ضروري در عرصه رونق ساخت

 
وسازي، وجود فضاي سبز شهري است. 

پارسامهر با اشاره به اینکه همت مدیر منطقه یک شهرداري همدان در آغاز پروژه هاي بزرگ این چنینی، آینده شهر را در عرصه
فضاي سبز تضمین خواهد کرد، گفت: پروژه پیاده روسازي و استاندارد سازي خیابان بوعلی، پیاده روسازي و استانداردسازي بلوار



شهید اسلامیان، عملیات تخریب و تعریض بلوار شهیدفهمیده، بازگشایی معبر پارك آکسایا و عملیات ساخت مخزن آب در بلوار ارم و
نیز ساماندهی این بلوار و در عین حال نحوه و سرعت اجراي پروژه ها از جمله مواردي است که به یقین در حوزه رونق ساخت وساز در

 
منطقه یک شهري همدان تأثیرگذار بوده است. 

وي با تأکید بر اینکه اجراي چنین پروژه هاي بزرگی در شرایط اقتصادي فعلی، بیانگر همت والاي شهرداري منطقه یک در آبادانی
شهري است، اذعان کرد: از آنجایی که یکی از فضاهاي استقبال از ساخت وساز و تمایل انبوه سازان به فعالیت، به فراهم بودن
زیرساخت ها در عرصه هاي مدیریت شهري بازمی گردد، در این باب می طلبد که بنده به شخصه از مدیریت شهري، در رأس آن

 
یعنی عباس صوفی سپس مسعود دهبانی مدیر شهرداري منطقه و معاون وي قدردانی کنم. 

وي با تأکید بر اینکه امسال نسبت به سال گذشته میزان زیربناي ساخت وساز در شهر همدان 2 برابر شده است، خاطرنشان کرد:
جالب تر اینکه بنا به همت بالاي شهردار منطقه یک در ایجاد بستر مناسب شهري به لحاظ دسترسی ها به فضاي سبز و ... اغلب این

 
مساکن در این منطقه شهري درحال ساخت است. 

پارسامهر با اشاره به اینکه طبق مشاهدات، در همه پروژه ها بحث استاندارد سازي منطبق با قوانین و ضوابط مشخص و نیز با استفاده
از مصالح باکیفیت انجام پذیرفته است، گفت: به نظر می رسد هدف این منطقه در پروژه هاي عمرانی رسیدن به ایده آل هاي شهري

 
است . 

وي با اشاره به اینکه همه پروژه هاي انجام شده و در دست اقدام شهرداري منطقه یک به صورت زیربنایی انجام شده، گفت: درنظر
بگیرید که ساخت یکی از بزرگ ترین مخازن نگهداري آب استان در بلوار ارم در آینده به بهینه سازي مصرف آب، افزایش سرانه فضاي

 
سبز و نگهداري مناسب محیط زیست منجر خواهد شد . 

وي با تأکید بر تأثیرگذاري وجود زیرساخت هاي شهري در رونق ساخت وساز، گفت: بنده به عنوان سازنده بنا اگر شرایط و فضاي
عمومی اطراف یک خانه کلنگی و یا یک قطعه زمین را به دلیل فراهم بودن زیرساخت هاي ضروري همچون فضاي سبز، دسترسی،
مناسب بودن معابر و ... مناسب ببینم، به یقین براي ورود به این عرصه و آغاز به کار در آن ترغیب می شوم؛ زیرا در چنین شرایطی به

 
محض تکمیل آپارتمان یا ساختمان، مشتري به شرایط موجود پاي کار خواهد بود. 

پارسامهر با تأکید بر اینکه سال گذشته در شهر همدان 800 هزار مترمربع ساخت وساز داشتیم و همان طور که عنوان شد امسال این
رقم 2 برابر شده است، گفت: این میزان افزایش بیانگر عملکرد مثبت مدیریت شهري و به ویژه شهرداري منطقه یک است که همکاران

 
بنده را جهت ساخت وساز در مناطق این چنینی به دلیل فراهم بودن زیرساخت هاي شهري ترغیب می کند. 

با این اوصاف با توجه به آنچه گفته شد در شرایط فعلی اقتصادي و بحران موجود در فضاي ساخت وساز به دلیل نوسان قیمت، می
توان گفت رضایت انبوه سازان از عملکرد شهرداري و به ویژه مدیریت منطقه یک و به تبع آن افزایش 2 برابري زیربناي ساختمان
هاي درحال ساخت، بیان تأثیرگذاري مثبت و غیرقابل انکار عملکرد مدیریت شهري است که می تواند به الگویی در حوزه عملکرد
جهادي بدل شود؛ بنابراین انتظار می رود این همت جهادي تا رهایی از تنگناي اقتصادي تداوم داشته باشد؛ زیرا علاوه بر بهبود فضاي

شهر در عرصه ترغیب انبوه سازان به کار، همان طور که عنوان شد این مهم در اشتغالزایی تأثیر بسزایی داشته است.



مراکز درمانی و داروخانه ها موظف به اجراي طرح نسخه الکترونیک هستند
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مراکز درمانی و داروخانه ها موظف به اجراي این طرح هستند. باید پیش از اجراي طرح استحقاق سنجی قانع سازي افکار

 
عمومی مورد توجه قرار می گرفت. 

امام جمعه شهرستان تویسرکان با اشاره به اهمیت نسخه نویسی الکترونیک در جامعه گفت: حذف دفترچه هاي کاغذي و اجراي طرح

 
نسخ الکترونیک از سوي بیمه سلامت فرصت مغتنمی است که باید از عوامل این کار قدردانی کرد. 

به گزارش روابط عمومی اداره کل بیمه سلامت استان همدان، حجت الاسلام مرتضی موحدي با اشاره به اینکه به تازگی پالایشی در
حوزه بیمه سلامت صورت می گیرد تا افراد نیازمند بدون پرداخت مبلغی بیمه شوند و افراد متمکن حق بیمه پرداخت کنند، گفت:
باید در انجام این کار نهایت دقت باشد تا به دهک هاي پایین جامعه مساعدتی شود و از خدمات بیمه سلامت به صورت رایگان و

 
برخی با هزینه کم برخوردار شوند. 

وي با تأکید به اهمیت طرح استحقاق سنجی در بیمه سلامت، عنوان کرد: باید دهک هاي بالا که توانایی مالی دارند در برخورداري از

 
خدمات بیمه حقی پرداخت کنند اما توقع داریم درباره دهک هاي پایین ملاحظه بیشتري شود. 

موحدي با اشاره به اینکه طرح نسخ الکترونیک خدمات خاصی را براي پزشکان، داروخانه ها و بیماران فراهم کرده و داراي مزایاي
بسیاري است، گفت: امیدوارم این طرح بتواند در استان و به تبع در تویسرکان به خوبی اجرایی شود تا همه از مزیت هاي آن برخوردار

 
شوند. 

وي خاطرنشان کرد: هدف نظام جمهوري اسلامی این است که فردي بدون بیمه نماند و بتواند از خدمات درمانی برخوردار شود که

 
توقع داریم بیمه سلامت چتر حمایتی خود را طوري بگستراند که افراد و یا خانواده هاي بدون بیمه از امکانات لازم برخوردار شوند. 

امام جمعه شهرستان تویسرکان با بیان اینکه باید پیش از اجراي طرح استحقاق سنجی اقناع سازي افکار عمومی مورد توجه قرار می

 
گرفت، تأکید کرد: باید اطلاع رسانی بیشتري نسبت به این طرح از سوي بیمه سلامت صورت گیرد. 

وي بیان کرد: پیش از اجراي این طرح باید تبلیغ و تبیین بیشتري می شد؛ زیرا افرادي به ما مراجعه می کردند و اذعان داشتند که

 
پیش تر هزینه کمی براي حق بیمه پرداخت می کردند و امروز ملزم شده اند مبالغ بیشتري پرداخت کنند. 

موحدي با بیان اینکه به تازگی جلساتی با مسئولان بیمه سلامت داشتیم و توضیحات خوب و قانع کننده اي دادند، بیان کرد: کسانی

 
که توانایی مالی دارند باید حق بیمه پرداخت کنند و افراد کم درآمد مورد حمایت قرار می گیرند. 

وي از مزیت هاي نسخه نویسی الکترونیک سخن گفت و خاطرنشان کرد: مراکز درمانی و داروخانه ها موظف هستند که این طرح را

 
اجرایی کنند و احساس تعهد داشته باشند زیرا براي همه حتی خود آنها فرصت خوبی است. 

امام جمعه شهرستان تویسرکان یادآور شد: پزشکان و داروخانه ها با اجراي طرح نسخه نویسی و نسخه پیچی الکترونیک زودتر می

 
توانند حق خود را دریافت کنند. 

وي با بیان اینکه براي پیشرفت و آبادانی کشور باید از طرح هایی که مهم و اثرگذار بوده حمایت کرد و قدم هایی برداشت، افزود:
مراکز درمانی و داروخانه ها باید به سیستم نسخ الکترونیک متصل شوند و هرجایی مشکلی دارند، رفع کنند تا از این نعمت موجود

 
همه بهره مند شوند. 

موحدي با اشاره به اینکه فعلا به دلیل ویروس کرونا تریبون نماز جمعه تعطیل است اما یکی از رسالت هاي ما این است که از فرصت
هاي موجود استفاده کنیم و براي مردم اقدامات مختلف تبیین شود، بیان کرد: اگر فرصتی فراهم شود ما نیز نسبت به مقوله نسخه

 
نویسی الکترونیک بی تفاوت نخواهیم بود و سعی می کنیم آن را براي مردم تبیین کنیم. 



 
کشت 8/1 هکتار گل محمدي در فامنین 

 
8/1 هکتار گل محمدي در نیمه نخست سالجاري در شهرستان فامنین کشت شد. 

مدیر جهاد کشاورزي شهرستان فامنین افزود: گل محمدي از کشت هایی است که به تازگی در شهرستان مورد استقبال قرار گرفته و
با پیگیري هاي انجام شده توسط فرمانداري، اداره فنی وحرفه اي و جهاد کشاورزي شهرستان، متقاضیان کشت گل محمدي

 
شهرستان در قالب طرح هر روستا یک محصول، درحال معرفی جهت دریافت تسهیلات به صندوق کارآفرینی امید است. 

جعفر کاویانی دلشاد گفت: همچنین 8 نفر از مالکان چاهاي فرم یک شهرستان فامنین نیز پس از طی مراحل دریافت مجوز هاي لازم

 
جهت کشت این محصول و دریافت تسهیلات به صندوق کارآفرینی معرفی خواهند شد. 

وي خاطرنشان کرد: پیش بینی می شود حدود 20 هکتار از اراضی شهرستان فالمنین در آذرماه سالجاري زیر کشت این محصول قرار

 
گیرد. 

کاویانی دلشاد همچنین افزود: با افزایش سطح زیر کشت این محصول زمینه و توجیه اقتصادي ایجاد واحد هاي فرآوري گل محمدي

 
در شهرستان ایجاد خواهد شد که این موضوع علاوه بر اشتغالزایی موجب افزایش قیمت فروش محصول فراوري شده می شود. 

گل محمدي به صورت آبی به شیوه قلمه ریشه دار و پاجوش کشت شده و در دومین سال کشت به گل دهی می رسد. همچنین این
گیاه در زمین هاي شیب دار مناسب کشت می شود و کشاورزان بهتر است براي کاشت آن از نهال هاي یکساله استفاده کنند؛ زیرا

 
خطاي آن نسبت به قلمه ریشه دار کمتر است. 

 
پلمب یک داروخانه و 4 واحد صنفی متخلف در نهاوند 

به دلیل اجرا نکردن دستورات ستاد مقابله با کرونا و رعایت نکردن پروتکل هاي بهداشتی یک داروخانه و 4 واحد صنفی متخلف در

 
نهاوند پلمب شدند. 

رئیس مرکز بهداشت نهاوند گفت: با توجه به شرایط بحرانی کرونا در نهاوند و اعمال محدودیت ها، بازرسی کارشناسان این شبکه از

 
اصناف مختلف با شدت انجام می شود. 

علی احسان خویشوند اظهار کرد: طبق آخرین اخطار و تذکر بازرسان شبکه بهداشت و درمان به مطب هاي پزشکی و داروخانه هاي
بخش خصوصی، یک داروخانه به دلیل رعایت نکردن پروتکل هاي بهداشتی پلمب شد. رئیس مرکز بهداشت نهاوند افزود: این داروخانه
به دلیل مدیریت نکردن بیماران و مشتریان و رعایت نکردن فاصله گذاري اجتماعی و فیزیکی که منجر به ازدحام جمعیت می شد؛
طبق قانون پلمب شد. خویشوند گفت: مطابق مصوبات سی و دومین جلسه ستاد پیشگیري، کنترل و مقابله با شیوع ویروس کروناي
شهرستان نهاوند، همه داروخانه ها موظف هستند با به کارگیري یک یا چند نفر نیروي انسانی ویژه انتظامات نسبت به مدیریت فاصله
گذاري فیزیکی مشتریان و بیماران اقدام کنند. وي با بیان اینکه بازرسی ها همچنان ادامه دارد، اظهار کرد: هر صنفی که بخواهد
سلامت شهروندان را به خطر بیندازد، برپایه قانون با آن برخورد می شود و از شهروندان هم درخواست داریم با این مرکز همکاري

 
کنند. 

رئیس اتاق اصناف نهاوند نیز درمورد بازرسی از اصناف گفت: با توجه به محدودیت هاي اعمال شده در نهاوند فقط اصنافی که مجاز

 
هستند می توانند فعالیت کنند و بقیه اصناف باید تعطیل باشند. 

حسین حسنی افزود: در روزهاي اخیر 8 اکیپ اصناف به همراه شبکه بهداشت و نیروي انتظامی از کل مغازه هاي صنفی نهاوند بازدید

 
و بازرسی کردند. 

حسنی اظهار کرد: در این بازرسی ها به 19 واحد صنفی تذکر کتبی داده شد و 4 واحد صنفی به دلیل رعایت نکردن قانون پلمب

 
شدند. 

وي گفت: از شهروندان درخواست می کنیم که تخلفات واحدهاي صنفی در شهرستان را به اتاق اصناف و اتحادیه هاي مربوطه گزارش
دهند تا در اسرع وقت به آنها رسیدگی شود.



مجلس یازدهم قوانین مزاحم توسعه اقتصادي را حذف می کند

منبع: تسنیمشماره خبر:  117  |  تاریخ: 1399/08/18

عضو هیئت رئیسه مجلس شوراي اسلامی گفت: آزادسازي کالاهاي دپو شده در گمرکات و انبارهاي بنادر کشور به قانون
جدید نیاز ندارد.

عضو هیئت رئیسه مجلس شوراي اسلامی گفت: آزادسازي
کالاهاي دپو شده در گمرکات و انبارهاي بنادر کشور به

 
قانون جدید نیاز ندارد. - اخبار سیاسی - 

علی کریمی فیروزجایی عضو هیئت رئیسه مجلس شوراي
اسلامی در گفتگو با خبرنگارپارلمانی خبرگزاري تسنیم
گفت: دولت می تواند با صدور بخشنامه اجرایی نسبت به
ترخیص فوري کالاهاي دپو شده در گمرکات و بنادر کشور

 
اقدام کند. 

 
جدیدترین خبرها و تحلیل هاي ایران و جهان را در کانال تلگرامی تسنیم بخوانید. (کلیک کنید) 

 
جدیدترین خبرها و تحلیل هاي ایران و جهان را در کانال اینستاگرامی تسنیم بخوانید. (کلیک کنید) 

وي با بیان اینکه مشکلات مربوط به دپوي این کالاها ناشی از خلاء قانون نیست، افزود: دولت می تواند با آسان سازي مسیر ترخیص و

 
کاهش بوروکراسی اداري زمان آزادسازي کالاهاي دپو شده در این باراندازهاي قانونی را کوتاه کند. 

نماینده مردم بابل با تاکید بر لزوم پایش و تنقیح قوانین مزاحم اقتصادي در کشور گفت: متاسفانه برخی از قوانین کلیدي در حوزه

 
اقتصاد ضد توسعه اي و نیازمند تغییر است. 

کریمی فیروزجایی با انتقاد از عدم شفافیت در قوانین حوزه سرمایه گذاري و اقتصاد بومی یادآورشد: مهمترین اصل در مسیر توسعه

 
اقتصادي ثبات و کارآمدي تصمیمات راهبردي در این حوزه است. 

دبیر هیئت رئیسه مجلس شوراي اسلامی ضرورت تجمیع و تسهیل قوانین حوزه سرمایه گذاري را یادآورشد و بیان کرد: مجلس

 
یازدهم با کنکاش اساسی در این حوزه، مسیرهاي قانونی شفاف و کارآمد را پیش روي سرمایه گذاران قرار خواهد داد. 

کریمی فیروزجایی رویکرد مجلس یازدهم در حوزه اقتصاد را هوشمندسازي و کارآمدسازي فرآیندهاي قانونی دانست و خاطر نشان

 
کرد: مردمی شدن فعالیت هاي اقتصادي نیازمند سازوکار عملیاتی و نوآورانه است. 



وي با اشاره به اهمیت نقش و جایگاه تعاونی ها در شکوفایی اقتصادي کشور، اظهار داشت: براي خارج سازي تعاونی ها از انزواي

 
اقتصادي و فعال تر شدن آنها در عرصه هاي نوپدید، ساختار اجرایی تعاونی ها در مسیر چابک سازي نیازمند اصلاح است. 

این نماینده مجلس تصریح کرد: حضور شرکت هاي دانش بنیان در تشکیلات تعاونی ها جایگاه و نقش آنان را در تحولات اقتصادي

 
کشور برجسته خواهد کرد. 

رئیس فراکسیون امور عشایري مجلس همچنین از روستاها و مناطق عشایري به عنوان کانون تولید و محور اقتصاد یاد کرد و گفت: در
بسترهاي جدید اقتصادي مناطق عشایرنشین و روستاها به عنوان قطب تولید و اشتغال باید در کانون توجه و حمایت دولت و مجلس

قرار بگیرند.



مشکل تامین آب نیروگاه لرستان به زودي رفع می شود

منبع: درآمد نیوزشماره خبر:  118  |  تاریخ: 1399/08/18

تهران - درآمد نیوز - مجري طرح نیروگاه هاي سیکل ترکیبی شرکت برق حرارتی با اشاره به مشکل تامین آب پروژه ساخت
نیروگاه کلاس اف لرستان، گفت: اکنون درحال یافتن چاه با استعداد آبدهی کافی هستیم و انتظار می رود این مساله به

زودي حل شود. نوشته مشکل تامین آب نیروگاه لرستان به زودي رفع می شود اولین بار در ...

تهران &– درآمد نیوز &– مجري طرح نیروگاه هاي
سیکل ترکیبی شرکت برق حرارتی با اشاره به مشکل
تامین آب پروژه ساخت نیروگاه کلاس اف لرستان، گفت:
اکنون درحال یافتن چاه با استعداد آبدهی کافی هستیم و

 
انتظار می رود این مساله به زودي حل شود. 

به گزارش روز یکشنبه پایگاه اطلاع رسانی وزارت نیرو، "علیرضا نصرالهی" افزود: مشکل یاد شده به تازگی در فضاي رسانه اي مطرح
شد و شرکت مادر تخصصی تولید نیروي برق حرارتی به عنوان متولی ساخت نیروگاه هاي حرارتی دولتی در چارچوب وظایف محوله،
براي ایجاد پایداري شبکه برق در منطقه غرب و جنوب غرب کشور احداث «نیروگاه سیکل ترکیبی کلاس اف لرستان» را در دستور

 
کار دارد. 

وي اضافه کرد:  این طرح ملی با توجه به جغرافیا، منابع استان و مزیت هاي نسبی منطقه، پیشروي استان لرستان را در مسیر توسعه

 
پایدار و رشد متوازن تسهیل می کند. 

نصرالهی افزود: تثبیت اشتغال، اشتغال زایی و نیز رونق تولید از نتایج بهره برداري این پروژه ملی است بدین منظور شرکت برق
حرارتی با تامین نقدینگی و به منظور تسریع در زمان عملیات ساخت نیروگاه اقدام به آماده سازي و تامین زیرساخت هاي لازم پیش
از ورود پیمانکار اصلی کرده است. وي خاطرنشان کرد:  تاکنون اقدام هایی از قبیل تملک 50 هکتار زمین براي ساختمان نیروگاه به
ارزش تقریبی 85 میلیارد ریال و رفع بیش از 40 معارض، تملک قانونی 1.6 هکتار زمین جهت جاده دسترسی نیروگاه با هزینه
تقریبی 23 میلیارد ریال و رفع حدود 13 معارض، اخذ مجوز تخصیص سوخت از کمیته سوخت و خوراك به میزان 76.2 هزار
مترمکعب در ساعت، انجام مطالعات شبکه و اخذ مجوز اتصال به شبکه و ورود و خروج خط 400 کیلوولت مهر-گتوند در پست
بلافصل نیروگاه انجام شده است. مجري طرح نیروگاه هاي سیکل ترکیبی شرکت برق حرارتی ادامه داد: اخذ مجوز زیست محیطی از
سازمان حفاظت از محیط زیست کشور، اقدام براي اخذ مجوز پیوست سلامت از وزارت بهداشت بعنوان نخستین طرح نیروگاهی
دولتی در مراحل انتهایی، اخذ همه مجوزهاي اولیه استانی (میراث فرهنگی، پدافند غیرعامل، سازمان صنایع و ...)، عقد قرارداد با
شرکت گاز استان و پرداخت حق اشتراك گاز به مبلغ 35 میلیارد ریال، شناسایی نقطه انشعاب، تهیه اسناد مناقصه جهت واگذاري
عملیات احداث خط اختصاصی گازرسانی به پیمانکار واجد صلاحیت و اجراي عملیات احداث جاده با هزینه بالغ بر 36 میلیارد ریال
توسط پیمانکار موردتایید اداره راه استان و جذب نیروي بومی از دیگر اقدام هایی است که تاکنون در این نیروگاه انجام شده است. وي
افزود: همچنین در این مدت فعالیت هاي دیگري همچون احداث شبکه نیرو رسانی فشار متوسط 20 کیلوولت در مسیري به طول
2500 متر توسط پیمانکار بومی و جذب نیروي محلی با هزینه بالغ بر 3.5 میلیارد ریال، احداث دیوار با هزینه تقریبی 67 میلیارد
ریال از طریق برگزاري مناقصه و توسط پیمانکار بومی مورد تایید وزارت مسکن و شهرسازي، عقد قرارداد جهت دستگاه نظارت بر
اجراي طرح با یکی از به نام ترین شرکت هاي مشاور کشور (مشانیر) و انجام مطالعات امکان سنجی، پدافند غیرعامل، ژئوالکتریک،



ژئوتکنیک و لرزه خیزي، هیدرولوژي و کنترل سیلاب و اخذ تائیدیه هاي لازم از مراجع ذي ربط انجام شده است. نصرالهی موضوع
اهمیت تامین آب این نیروگاه را یاداور شد و افزود: براساس سیاست تامین آب دوران ساخت و بهره برداري، این مجموعه در بدو امر و
با استناد به مطالعات ژئوالکتریک در اسفند 96 اقدام به تملک زمین و عملیات حفر چاه در تیرماه 97 کرد که پس از اتمام حفاري در
قطر نامی، آزمایش پمپاژ با حضور نماینده آب منطقه انجام شد که با وجود ستون آب مناسب و لایه هاي آبدار، چاه ضعیف و فاقد
توان آبدهی مناسب تشخیص داده شد. مجري طرح نیروگاه هاي سیکل ترکیبی شرکت برق حرارتی اضافه کرد: آب منطقه اي استان
طی مکاتبه اي پیشنهاد کرد که در چارچوب تامین آب مورد نظر، خرید چاه زنده و فعال از بهره برداران موجود در جنوب نیروگاه
صورت پذیرد که  با وجود تلاش ها و مذاکره هاي متعدد با مالکان محلی این امر محقق نشده و به عنوان یکی از شاخصه هاي مهم
موجب نگرانی طرح است. وي ضمن تاکید بر اینکه همچنان بوسیله رایزنی در حال یافتن چاه با استعداد آبدهی کافی هستیم، توضیح
داد: مشکلاتی در این ارتباط وجود دارد که مدیران استانی نیز از آن آگاهی دارند و انتظار می رود که با حمایت و پشتیبانی استاندار،
نمایندگان استان و سایر نهادها و دستگاه هاي ذي ربط این مساله بزودي حل شود. نصرالهی افزود: همچنین در خصوص کاهش
ظرفیت نامی نیروگاه نیز یادآوري این نکته الزام آور است که تعیین ظرفیت نیروگاه تابع مطالعات شبکه است و در این برهه به این
دستگاه اجرایی ظرفیت 451 مگاوات در سطح ولتاژي اتصال 400 کیلوولت ابلاغ شده است. مجري طرح نیروگاه هاي سیکل ترکیبی
شرکت برق حرارتی با اشاره به اینکه در آینده امکان افزایش ظرفیت نیروگاه تا سقف 900 مگاوات وجود دارد، گفت: احداث هشت
ساختگاه راندمان بالا در دو فاز صورت می پذیرد و نیروگاه سیکل ترکیبی لرستان نیز در فاز دوم اجرایی قرار دارد. وي تاکید کرد: بنا
بر مصوبه شوراي اقتصاد، شروع فاز دوم منوط به عملیاتی شدن شرایط تامین مالی است و در این برهه زمانی براي پروژه هاي فاز دوم،
آماده سازي زیرساخت ها مدنظر وزارت نیرو و شرکت مادرتخصصی تولید نیروي برق حرارتی است که در این راستا تاکنون اقدامات
قابل توجهی نیز صورت پذیرفته و پروژه پیشرفت خوبی داشته است. نصرالهی  ضمن قدردانی از مساعدت نهادهاي حاکمیتی استان
لرستان، خاطرنشان کرد: شرکت مادرتخصصی برق حرارتی همچنان تمام تلاش خود را در اجراي امور محوله و پیشبرد طرح نیروگاهی

 
کلاس اف لرستان به نحو بایسته بکار خواهد برد. 

به گزارش ایرنا، مهرماه امسال رییس مجمع نمایندگان لرستان در مجلس شوراي اسلامی نسبت به عملکرد  وزارت نیرو در زمینه

 
تامین اب این استان انتقاد کرد و گفته بود، اکنون براي تامین آب شرب همه شهرستان ها با مشکل روبرو هستیم. 

حمیدرضا کاظمی با اشاره به اینکه مهم ترین دغدغه مردم لرستان مربوط به حوزه آب و اجراي پروژه هاي این حوزه است، افزود:
لرستان در این حوزه با وزارت نیرو مشکل جدي دارد.



توسعه مبتنی بر ظرفیت هاي بومی و محلی
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بیرجند - ایرنا - استان خراسان جنوبی ظرفیت هاي بومی و محلی منحصر به فرد دارد که توجه عمیق و کارشناسی به این
ظرفیت ها به تنهایی امکان خروج استان از محرومیت و رسیدن به شاخص هاي توسعه را فراهم می کند.

 
امیرشاهین نایبی فر 

بیرجند - ایرنا - استان خراسان جنوبی ظرفیت هاي بومی و
محلی منحصر به فرد دارد که توجه عمیق و کارشناسی به این
ظرفیت ها به تنهایی امکان خروج استان از محرومیت و رسیدن

 
به شاخص هاي توسعه را فراهم می کند. 

ذخایر معدنی، محصولات کشاورزي که برخی از آنها خاص
خراسان جنوبی است و مرز مشترك با افغانستان از جمله قابلیت
ها و ظرفیت هاي این استان مرزي و پهناور است که شکوفایی
این بخش هاي اقتصادي زمینه ساز توسعه همه جانبه و پایدار

 
منطقه می شود. 

تنها ذخایر منیزیت ایران مربوط به خراسان جنوبی بوده و بزرگترین ذخیره و تنها معدن آزبست ایران «معدن حاجات نهبندان» است،
ذخایر و معادن مهم بنتونیت در شهرستان فردوس، گرانیت در شهرستان هاي بیرجند و سربیشه، گل سفید در بیرجند، بازالت

 
شهرستان سربیشه و معادن سنگ در بشرویه می تواند منبع مهمی براي تجارت به ویژه صادرات به کشورهاي همسایه باشد. 

یکی دیگر از مهمترین معادن خراسان جنوبی، معدن مس قلعه زري واقع در جنوب غرب استان در شهرستان خوسف است که به علت

 
عیار بالاي طلاي آن در جهان شناخته شده است. 

معادن ارزشمند زغال سنگ طبس هم از ظرفیت هاي منحصر به فرد استان است و شهرستان طبس را در ردیف یکی از غنی ترین

 
مناطق کشور به لحاظ ثروت ملی قرار داده است. 

کشاورزي از قابلیت هاي خراسان جنوبی از گذشته بوده چون این استان به لحاظ اقلیمی داراي شرایط ویژه است و با وجود
خشکسالی متوالی، محصولات راهبردي و داراي شهرت جهانی از قبیل عناب، زرشک و زعفران را دارد که در صورت ایجاد بسترهاي

 
لازم از کالاهاي پرمصرف صادراتی خواهد بود. 

امروز با مشخص شدن و معرفی ظرفیت هاي خراسان جنوبی می توان ادعا کرد که این استان به لحاظ بالقوه از ثروتمندترین استان
هاي کشور است و برنامه ریزي و مدیریت صحیح می تواند در مدت زمان نه چندان طولانی چهره این استان مرزي را متحول کند. 



بیش از یک هزار گونه گیاه خودرو و دارویی در دل کویر خراسان جنوبی وجود داشته که سرمایه عظیم از نعمت هاي خدادادي است و

 
استفاده از این ظرفیت به عنوان گیاهان دارویی براي کمک به اشتغالزایی، رونق اقتصادي و پیشرفت استان ضروري است. 

به اذعان کارشناسان، صنعت داروسازي در خراسان جنوبی باید مورد توجه قرار گیرد و امروز می بینیم که ارزش بازار داروسازي در
برخی استان ها به اندزه همه صنعت خراسان جنوبی سوددهی دارد چون داروسازي ارزش افزوده ایجاد کرده و معضلات زیست

 
محیطی هم نداشته و یک صنعت پاك است. 

 
اگر فراوري محصولات گیاهان دارویی در خراسان جنوبی محقق شود با جهش بزرگ در رونق اقتصادي و اشتغالزایی مواجه می شویم. 

هرچند از ابتداي فعالیت دولت تدبیر و امید به ویژه در دولت دوازدهم اتفاقات مثبتی در حوزه مدیریتی و زیرساختی استان رخ داده

 
زیرا در گذشته روحیات مدیریتی با کار میدانی در استان کمتر وجود نداشت و مناطق کمتر برخوردار کمتر دیده می شد. 

با رویکرد بررسی میدانی و تصمیم گیري مبتنی بر نیازهاي واقعی بوده که سطح زیر کشت گلخانه اي در خراسان جنوبی با اجراي
طرح «نهضت گلخانه» قرار است از رقم پایین 100 هکتار در گذشته به هزار هکتار افزایش یابد و اقدام بسیار بزرگی است چون

 
استانی مثل یزد که کم آب تر از خراسان جنوبی است، رمز توسعه کشاورزي آن گلخانه است. 

پرورش شتر و تبدیل خراسان جنوبی به هاب شتر از دیگر اقدامات مبتنی بر ظرفیت هاي داخلی خراسان جنوبی است و ارزش افزوده

 
و اشتغال فراوانی را در حوزه دامداري ایجاد می کند. 

اگر بخواهیم صنعت قطعه سازي را ایجاد کنیم وقتی صنعت مادر وجود ندارد و آهن را باید از کیلومترها دورتر و بدون داشتن
زیرساخت قطار با کامیون به استان بیاوریم مقرون به صرفه نیست لذا براي توسعه پایدار خراسان جنوبی باید از ظرفیت هاي محلی و

 
بومی استفاده شود. 

در صورتی که کارخانه هاي فراوري و بسته بندي زرشک، زعفران و عناب در استان خراسان جنوبی تاسیس شود و برند آن به نام
خراسان جنوبی باشد باعث رونق تولید و اشتغال می شود هرچند در این حوزه گاهی خلاقیت هاي خوبی دیده شده و به عنوان مثال
سال قبل شهرداري خوسف گل هاي نرگس را با اتوبوس به تهران منتقل می کرد و این موجب تشویق مردم در پرورش گل بومی

 
نرگس بود. 

بخش صنعت خراسان جنوبی نیاز به تجمیع سرمایه ها و ایجاد خوشه هاي صنعتی دارد چون وقتی سرمایه کم داریم در منطقه اي
محروم که هنوز برخی زیرساخت هاي لازم را ندارد به لحاظ دوري از مرکز و بازار مصرف با مشکل مواجه هستیم که با این رویکرد و با

 
وجود کمبود بودجه می توان زمینه توسعه را فراهم کرد. 

خراسان جنوبی 331 کیلومتر مرز مشترك با کشور افغانستان دارد که اگر زمینه استفاده از این ظرفیت با افزایش صادرات و ترانزیت

 
کالا ایجاد شود امکان توسعه منطقه در همه شاخص ها فراهم می شود. 

اگر جاده مرزي ماهیرود در خراسان جنوبی به فراه افغانستان تکمیل شود به زودي شاهراه ترانزیتی اتصال ایران به آسیاي میانه در
این استان مرزي ایجاد می شود و از سراسر ایران براي ترانزیت به کشورهاي افغانستان، ازبکستان، تاجیکستان و قرقیزستان از این



مسیر عبور می کنند که توجه مسوولان کشوري نیز بیش از پیش به این منطقه جلب شده و توسعه استان خراسان جنوبی به یک

 
خواست ملی و نه استانی تبدیل می شود. 

 
برچسب ها 

 
- بیرجند 

 
- مرزنشینان 

 
- افغانستان 

 
- رونق اقتصادي 

 
- توسعه اقتصادي 

 
- خراسان جنوبی 

 
- برنامه توسعه 

- محرومیت



300 میلیارد ریال بودجه براي تعمیر پل و اسکله منطقه خلیج فارس اختصاص

یافت
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بندرعباس- ایرنا- مدیرعامل منطقه ویژه اقتصادي خلیج فارس اعلام کرد: امسال 300 میلیارد ریال بودجه براي تعمیر و
نگهداري پل دسترسی و اسکله منطقه ویژه که یکی از مهم ترین زیرساخت ها براي صادرات و ورود مواد معدنی مورد نیاز

شرکت ها و سرمایه گذاران بوده، درنظر گرفته شده است.

بندرعباس- ایرنا- مدیرعامل منطقه ویژه اقتصادي خلیج
فارس اعلام کرد: امسال 300 میلیارد ریال بودجه براي
تعمیر و نگهداري پل دسترسی و اسکله منطقه ویژه که
یکی از مهم ترین زیرساخت ها براي صادرات و ورود مواد
معدنی مورد نیاز شرکت ها و سرمایه گذاران بوده، درنظر

 
گرفته شده است. 

حسن خلج طهرانی روز یکشنبه با اعلام این خبر به رسانه
ها افزود: در مجموع افزون بر یکهزار و 200 میلیارد ریال
اعتبار براي راه اندازي و اجراي طرح هاي متنوع منطقه

ویژه اقتصادي صنایع معدنی و فلزي خلیج فارس درسالجاري نیاز است که اگر این بودجه نیز اختصاص یابد، جهش چشمگیري در

 
تکمیل زیرساخت هاي مورد نیاز منطقه ویژه رقم خواهد خورد. 

وي بیان داشت: براساس سند چشم انداز 1404، دستیابی به ظرفیت 55 میلیون تن فولاد در کشور پیش بینی شده که منطقه ویژه
خلیج فارس در راستاي تحقق این هدف، از سوي دولت موظف به پیگیري و تکمیل طرح هاي تامین زیرساخت منطقه ویژه شده

 
است. 

مدیرعامل منطقه ویژه اقتصادي خلیج فارس اظهارداشت: در همین راستا یک شرکت با سهامداري فولاد هرمزگان، گل گهر، صبا فولاد
خلیج فارس، مادکوش، فولاد قشم و ایمیدرو (سازمان توسعه و نوسازي معادن و صنایع معدنی ایران) به منظور تحقق جهش تولید

 
فولاد تا سقف 10میلیون تن در منطقه ویژه خلیج فارس تاسیس شده است. 

وي اظهارامیدواري کرد که با امکانات متنوع و گسترده منطقه ویژه در زمینه آب شیرین کن هاي موجود، تکمیل طرح انتقال پساب
تصفیه خانه بندرعباس و خرید پساب فاضلاب براي تهیه آب، در کنار ظرفیت 160 مگاواتی برق براي افزودن به شبکه سراسري برق و

 
تامین گاز از خط صلح، بتوانیم شاهد تحقق تولید 10 میلیون تنی فولاد در موعد مقرر باشیم. 

خلج طهرانی عنوان کرد: باتوجه به ورود ظرفیت هاي جدید بخش آلومینیوم به مدار تولید، شاهد رشد 70 درصدي تولید آلومینیوم

 
در پنج ماه نخست سالجاري نسبت به مدت مشابه درسال گذشته بوده ایم. 



مدیرعامل منطقه ویژه اقتصادي خلیج فارس ادامه داد: بنابراین، براساس چشم انداز تولید فلز استراتژیک آلومینیوم، پیش بینی ما این
است که بتوانیم به مرور و تا سال 1410، ابتدا جایگاه بین المللی آلومینیوم کشور را ارتقا دهیم و سپس امکان تبدیل شدن به یکی از

 
قطب هاي تولید شمش آلومینیوم در جهان را نیز فراهم آوریم. 

وي گفت: با برنامه ریزي هاي صورت گرفته، تاکنون در منطقه ویژه اقتصادي خلیج فارس شاهد رشد و ارتقاي شرکت ها در کنار

 
افزایش سرمایه گذاري از سوي سرمایه گذاران بخش معدن و صنایع معدنی بوده ایم. 

منطقه ویژه اقتصادي صنایع معدنی و فلزي خلیج فارس با دارا بودن اسکله اختصاصی مجهزبه نوارمتحرك تخلیه و بارگیري به طول
32 کیلومتر به عنوان قطب تولید فولاد، آلومینیوم و فلز روي با جذب4 میلیارد دلار سرمایه گذاري در یک دهه گذشته و ایجاد

 
اشتغال پایدار براي 11 هزارو 500 نفر در 13 کیلومتري غرب شهر بندرعباس قرار دارد. 

فراهم آوردن شرایط جذب سرمایه گذار داخلی و خارجی و هدایت آنان در جهت احداث واحدهاي صنعتی و معدنی انرژي بر و فرآوري
مواد معدنی و همچنین رشد توسعه اقتصادي، افزایش فرصت هاي شغلی، افزایش و توسعه فنآوري هاي جدید حوزه تولید، مهارت
هاي مدیریتی، ارتقاي کیفیت تولیدات و افزایش توان صادرات به منظور رقابت در بازارهاي جهانی ازجمله مهم ترین اهداف ترسیم

 
شده این منطقه است. 

 
برچسب ها 

 
- فولاد 

 
- رونق تولید 

 
- توسعه ایران 

 
- هرمزگان 

 
- سرمایه گذاري 

 
- خلیج فارس 

 
- منطقه ویژه اقتصادي بندر شهید رجایی 

 
پروندهٔ خبري 

 
- طرح هاي ملی سرمایه گذاري در مناطق آزاد و ویژه اقتصادي 

- سال 99؛ سال جهش تولید



مراکز نوآوري در استان هاي ساحلی ایجاد می شود
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تهران- ایرنا- مراکز نوآوري در استان هاي ساحلی کشور با هدف ایجاد و تقویت زیست بوم نوآوري و کارآفرینی با تلاش ستاد
توسعه فناوري هاي فضایی و حمل و نقل پیشرفته معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري راه اندازي می شود.

تهران- ایرنا- مراکز نوآوري در استان هاي ساحلی کشور با هدف ایجاد و
تقویت زیست بوم نوآوري و کارآفرینی با تلاش ستاد توسعه فناوري هاي
فضایی و حمل و نقل پیشرفته معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري راه

 
اندازي می شود. 

به گزارش روز یکشنبه معاونت علمی وفناوري ریاست جمهوري، دریا یکی از
ظرفیت هاي مهم فناورانه اي است که در اختیار کشورها قرار دارد، بستري
بزرگ براي توسعه و رونق دادن به کسب وکار بومیان منطقه است، راه

 
اندازي مراکز نوآوري در استان هاي ساحلی هم یکی از روش هایی است که می تواند به شکوفایی اقتصادي در این مناطق کمک کند. 

راه اندازي مراکز نوآوري در استان هاي ساحلی طرحی که با تلاش گروه دریایی ستاد توسعه فناوري هاي فضایی و حمل ونقل
پیشرفته معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري اجرایی می شود، در این طرح قرار است مراکز نوآوري در استان هاي ساحلی کشور
با هدف ایجاد و تقویت زیست بوم نوآوري و کار آفرینی راه اندازي شود، به نحوي که هسته هاي فناور مستقر در این مراکز با حمایت
و آموزش هاي لازم زمینه ساز ایجاد کسب وکارهاي جدید و شکل گیري شرکت هاي دانش بنیان و صنایع نرم و خلاق در آینده

 
شوند. 

در حال حاضر 50 شرکت دانش بنیان و صنایع نرم و خلاق در حوزه دریایی کشور فعالیت می کنند، این شرکت هاي ظرفیت بالایی
براي توسعه صنعت دریایی کشور دارند، به همین دلیل راه اندازي مراکز نوآوري در سواحل کشور هم با همکاري و هم افزایی بخش

 
دولتی و این شرکت هاي توانمند اجرایی می شود. 

سواحل کشور، صنایع بومی دارند که با ایجاد این مراکز، شرایط براي رشد و بالندگی آنها فراهم می شود، همچنین داغ شدن بازار بهره
گیري از ذخائر موجود در دریا هم یکی دیگر از پیامدهاي مثبت این کار است، اتفاقی که بازار داخلی را متنعم و خودکفا می کند و

 
بازاري پرسود و بومی است. 

در همین راستا تبدیل ایده و دانش موجود در دانشگاه هاي کشور کاري است که می تواند به اجراي این طرح سرعت دهد، این کار به
توسعه شرکت هاي دانش بنیان دریایی کمک می کند و این صنعت رو به رشد و اقتصادي را به یکی از پایه هاي اصلی درآمدزایی در

 
کشور بدل میکند. 

برچسب ها 



 
- ستاد توسعه فناوري هاي فضایی و حمل و نقل پیشرفته 

 
- معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري 

- نوآوري



نارضایتی 60 درصد مشمولان دریافت وام کرونایی
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خبرگزاري آریا - سخنگو و نائب رئیس دوم رئیسه اتاق
اصناف ایران گفت که نتایج نظرسنجی اتاق اصناف نشان
می دهد 60 درصد مشمولان دریافت وام کرونایی از این

 
تسهیلات ناراضی اند. 

به گزارش پایگاه خبري نقددینه ، مجتبی صفایی در گفت
و گو ایسنا، اظهار کرد: تسهیلات کرونایی متناسب با
خسارات وارده نیست. در موارد زیادي سامانه دریافت
تسهیلات قطع است یا دریافت آن در پیچ و خم هاي اداري
می افتد. از طرف دیگر پرداخت 15 میلیون تومان با سود

 
12 درصد به ازاي هر کارگر که از یک ماه بعد هم بازپرداخت آن شروع می شود دردي از تالاري با 10 پرسنل درمان نمی کند. 

وي با بیان اینکه در کنار اعمال فشار براي اجراي مصوبات نسبت به اصناف، باید مطالبات آنها پوشش داده شود، تصریح کرد: تسهیل
دیگري که گفته می شود براي اصناف در نظر گرفته شده، به تعویق انداختن دو یا سه ماهه اظهارنامه مالیاتی بود که آن هم براي

 
رعایت پروتکل هاي بهداشتی بود و دردي از صنوف درمان نکرد. 

نائب رئیس دوم رئیسه اتاق اصناف ایران با اشاره به اینکه هتل داران و تالار داران در آستانه ورشکستگی هستند، اظهار کرد: براي
پوشش حمایتی صنوف آسیب دیده و جذب همکاري مداوم آنها باید تسهیلات بدون بهره یا کم بهره در نظر گرفته شود. همچنین
پیشنهاد دیگر اتاق اصناف به دولت این بود که سهم 27 درصدي کارفرما در حق بیمه را در این مدت دولت پرداخت کند که می تواند

 
در این زمینه از منابع پرداخت شده از صندوق توسعه ملی هم استفاده کند. 

وي با تاکید بر اینکه در حال حاضر حفظ اشتغال موجود از ایجاد اشتغال جدید براي کشور مهمتر است، تصریح کرد: اما در این زمینه
اجماع و انگیزه اي بین دستگاه هاي متولی دیده نمی شود که با توجه به تعطیل شدن مشاغل گروه 2 در شهرستان ها و 3 و 4 در

 
مراکز استان هاي قرمز باعث می شود در آینده شاهد رسیدن دامنه خسارات به سایر صنوف باشیم. 

وي با اشاره به تعطیلی تالارها از اسفندماه سال گذشته، اظهار کرد: این بیماري صدمات سنگین مالی به تالارها که داراي حجم
عظیمی از سرمایه گذاري هستند وارد کرده و منجر به اخراج کارکنان این واحدها شده است اما با توجه به استمرار این بیماري و
مشخص نبودن راه حل کنترل آن، اگر فقط به فکر تعطیلی صنوف باشیم و براي اجراي آن از قوه قهریه استفاده کنیم و در عین حال

 
به مطالبات آنها توجه نداشته باشیم، مصوبات پایدار نخواهد بود. 

 
آسیب جدي خیاطان از تعطیلی مدارس 

سخنگوي اتاق اصناف ایران در ادامه با تاکید بر اینکه براي مقابله با این بیماري همه دستگاه ها باید پاي کار بیایند، گفت: تراکنش
هاي مالی نشان می دهد که مراجعات مردمی در شرایط کنونی به صنوف کم است و اولویت مردم تهیه مواد غذایی است؛ بنابراین در
این سطح بالاي سرایت بیماري در حال حاضر اگر تمام صنوف تعطیل شود هم مردم به بانک ها، ادارات و سیستم حمل و نقل عمومی
مراجعه می کنند؛ لذا تمرکز بر بازار احتمالاً منجر به فروکش کردن بیماري نمی شود و باید همه دستگاه ها در یک ایام مشخص
تعطیل شوند. حتی فعایت شیفتی ادارات هم باعث چرخش بیماري می شود و به نظر می رسد باید یک چاره اندیشی درست انجام



 
شود و همه دستگاه ها دست به دست هم بدهند تا در زمان ورود به فصل سرما وضعیت شیوع بیماري در کشور تعدیل شود. 

همچنین به گفته صفایی در سال جاري صنف خیاطان هم به دلیل تعطیلی مدارس آسیب جدي دیدند و از گردونه فعالیت خارج

 
شدند که تعداد زیاد از آن ها زنان سرپرست خانوار بودند. 

به گزارش ایسنا، در پی شیوع ویروس کرونا فعالیت صنوف پرخطر از جمله تالارهاي پذیرایی، آرایشگاه هاي زنانه، کافه، قهوه خانه ها

 
و چایخانه ها و غیره تعطیل اعلام شد که این محدودیت براي برخی از آن ها از جمله تالارهاي پذیرایی تاکنون ادامه داشته است. 

در این میان 14 گروه شغلی مشمول دریافت تسهیلات حمایتی به مشاغل آسیب دیده از کرونا شناخته شدند که این تسهیلات به
واحدها و کارگاه هایی اختصاص می یابد که نیروهاي کار در آن ها شاغل و بیمه باشند. در واقع مبناي پرداخت، شاغل بودن نیروي
کار و تعدیل نشدن فرد و داشتن بیمه پردازي تا قبل از شیوع کرونا است و میزان پرداخت تسهیلات نیز به این شکل است که براي
واحدهاي کسب و کاري که فعال بوده و تعطیل نشده اند، مبلغ 12 میلیون تومان وام به ازاي هر شاغل داراي پرونده بیمه تامین
اجتماعی (70 درصد هزینه دستمزد و 30 درصد امور عملیاتی) و براي واحدهایی که به اجبار تعطیل شده اند، مبلغ 16 میلیون تومان

 
وام به ازاي هر شاغل داراي پرونده تامین اجتماعی (50 درصد هزینه دستمزد و 50 درصد سایر امور عملیاتی) پرداخت می شود. 

<--



چرا فعالیت مشاغل غیرضرور بعد از ساعت 18 مجاز نیست؟

منبع: آریا نیوزشماره خبر:  123  |  تاریخ: 1399/08/18

خبرگزاري آریا - یک مقام مسئول کارگري رعایت مصوبه
ستاد مبارزه با کرونا در تعطیلی مشاغل غیر ضرور بعد از
ساعت 18 را الزامی دانست و رفع نگرانی کارگران شاغل در
این کسب و کارها به لحاظ پرداخت حق بیمه و دستمزد را

 
خواستار شد. 

به گزارش خبرگزاري آریا ، هادي ابوي ـ در گفت وگو با
ایسنا در ارزیابی تعطیلی یکماهه مشاغل غیرضرور از بیستم
آبان ماه و عدم مجوز فعالیت آنها تا ساعت 18 گفت:
تصمیماتی که ستاد ملی مقابله با کرونا می گیرد مهم و

 
اجراي آنها واجب است بنابر این همه مردم باید از این مرجع و تصمیمات آن تبعیت کنند. 

وي در پاسخ به این پرسش که چرا این دسته مشاغل تا ساعت 18 مجاز به فعالیت شده اند؟ گفت: ستاد مقابله با کرونا که همه
دستگاهها در آن حضور دارند، از جنبه عمومی اعلام کرده براي آنکه رفت و آمدها کاهش یابد و از ازدحام و عبور و مرور و ترددها در
سطح شهر جلوگیري شود، مشاغل غیرضرور تنها تا ساعت شش بعد از ظهر امکان فعالیت داشته باشند بنابر این کسب و کارهایی که
مشمول این مصوبه هستند باید بپذیرند و رعایت کنند اما در بحث اشتغال کارگرانی که در این کسب و کارها مشغول کار هستند،

 
سوالات و نگرانی هایی مطرح است که باید برطرف شود. 

دبیرکل کانون عالی انجمن هاي صنفی کارگران افزود: اگر قرار است کارگاههاي با فعالیت غیرضرور تعطیل شوند یا ساعات کار آنها
کاهش پیدا کند، لازم است زیرساختهاي اجراي این کار پیش بینی شود و براي کارگران این کسب و کارها و تامین هزینه معیشت

 
آنها فکري کنیم. 

ابوي از بنگاههاي املاك، مراکز گردشگري، مسافرخانه ها، آرایشگاهها، مراکز عرضه مبلمان و فروشگاههاي عرضه تجهیزات خودرو و
ماشین آلات به عنوان مشاغل غیرضرور نام برد و گفت: کسب و کارهاي غیر ضرور، عمدتا خدماتی یا جزو صنوف بازار هستند و شامل
حال برخی کارگاهها می شود که ساعات طولانی مشغول کارند و بعضا نیروهاي کار آنها به طور شیفتی سرکار هستند یعنی صبح ها
یکسري از کارگران و بعد از ظهرها عده اي دیگر سر کار حاضر می شوند اما با کاهش ساعات کار ممکن است مشکلاتی براي نیروهاي

 
کار و کارفرمایان به وجود آید. 

این مقام مسئول کارگري ادامه داد: با معضلی که هم اکنون دربحث قراردادهاي کار وجود دارد و بسیاري از کارگران با قرارداد موقت
مشغول کارند. اگر ساعات کار مشاغل غیرضروري کاهش یابد احتمال دارد در وضعیت پرداخت دستمزد و بیمه آنها اثر بگذارد و

 
کارفرمایان با کاهش ساعات کار مزد کمتري به کارگران بپردازند یا بیمه تمام ایام ماه را براي آنها رد نکنند. 

وي تصریح کرد: متاسفانه بسیاري از کارگران براي تامین هزینه هاي معیشت خانوار و اجاره بهاي خانه به کار دوشیفت و سه شیفت
می پردازند ولی وقتی شیفت کاري یا اضافه کار آنها کاهش پیدا می کند ناچارند پس از تعطیل شدن سراغ مسافرکشی بروند یا در

 
پیک موتوري ها در سطح شب پرسه بزنند تا بخشی از هزینه هاي زندگی را جبران کنند اما با این کار ترددها کاهش نخواهد یافت. 

این مقام مسئول کارگري تصریح کرد: شاید با کم کردن ساعات کار و تعطیل کردن برخی مشاغل غیر ضرور جلوي ترددها را بگیریم



ولی دید و بازدیدهاي شبانه و گشت و گذارها به قوت خود باقی است. امروز هزینه اي که بابت ارائه خدمات در بیمارستانها می
پردازیم خیلی سنگین است، از آن طرف نباید کارگرانی که در این شرایط نتوانستند از بیمه بیکاري کرونا استفاده کنند فراموش کنیم
لذا معتقدم اگر قرار است با کرونا مبارزه کنیم باید براي درآمد و معیشت کارگران و مشکلاتی که ممکن است در بحث کاهش ساعات

 
کار براي نیروهاي کار به وجود آید، چاره اي بیاندیشیم. 

به گزارش ایسنا، بر اساس مصوبه ستاد ملی مقابله با کرونا، همه مراکز شغلی و کسب و کارها به جز مشاغل ضروري نظیر داروخانه ها،
مراکز درمانی، آتش نشانی، مراکز امداد و نجات، مراکز امنیتی، کلانتري ها، فروشگاههاي زنجیره اي و سوپر مارکتها، از 20 آبان تا 20
آذر به مدت یک ماه از ساعت 18 به بعد با محدودیت فعالیت مواجه شده و پایان کار این مشاغل در تهران، مراکز استانها و شهرهاي

 
پرجمعیت ساعت 18 خواهد بود. 

<--



تولید بیش از 25هزار کیلو زعفران خشک در نیشابور
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خبرگزاري آریا-معاون سازمان و مدیر جهادکشاورزي نیشابوراز تولید بیش
از 25هزار کیلوگرم زعفران خشک و درآمد275میلیارد تومانی در این

 
شهرستان خبر داد. 

به گزارش خبرنگار آریا در نیشابور ، معاون سازمان و مدیر جهادکشاورزي
نیشابوراظهارکرد: سطح زیرکشت گیاه ارزشمند زعفران در شهرستان
نیشابور 6300 هکتار می باشد وغالبا در مناطق مرکزي، میان جلگه و

زبرخان کشت می گردد و با اشتغال مستقیم وغیرمستقیم بیش از 850000 هزار نفر روز ، میزان درآمد ناخالص کشاورزان شاغل در

 
این بخش، مبلغی بالغ بر 2750 میلیارد ریال می باشد. 

محمدعلی فرهمند رادافزود: با انجام توصیه هاي فنی جهت تغذیه، آبیاري به موقع وکافی وهمچنین برداشت وفرآوري اصولی

 
وبهداشتی محصول در بالا بردن کیفیت محصول تولیدي تاثیر بسزایی دارد. 

وي خاطرنشان کرد: درسال زراعی جاري، باتوجه به شرایط اقلیمی خاص به طور متوسط ازهرهکتار 4 کیلوگرم زعفران برداشت پیش
بینی می گردد وسهم شهرستان از تولید امسال حدود 25 تن زعفران خشک خواهدبود و امسال برداشت زعفران از اوایل آبان آغاز

 
گردیده و تا نیمه اول آذر ادامه خواهد داشت.. 

معاون سازمان و مدیر جهادکشاورزي نیشابور تصریح کرد: گل هاي زیبا و فیروزه فام گیاه ارزشمند زعفران، با توجه به ویژگی هاي
خاص , نیاز آبی کمتر, درآمد بیشتر و کمترین مدیریت داشت, پهنه اراضی نیشابور را نیز دربرگرفته و در این شهرستان با استقبال

کشاورزان مواجه گردیده است.



دولت آماده همکاري براي رفع مشکلات بازارچه ساحلی دیلم است
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اتحادخبر: معاون توسعه روستایی و مناطق محروم کشور گفت: دولت آماده همکاري براي رفع مشکلات بازارچه ساحلی بندر
دیلم از توابع استان بوشهر است که اوائل مهرماه امسال براثر آتش سوزي غرفه داران دچار خسارت گردید.

اتحادخبر: معاون توسعه روستایی و مناطق محروم کشور گفت: دولت آماده همکاري براي رفع مشکلات بازارچه ساحلی بندر

 
دیلم از توابع استان بوشهر است که اوائل مهرماه امسال براثر آتش سوزي غرفه داران دچار خسارت گردید. 

به گزارش ایرنا، محمد امید روز شنبه در حاشیه جلسه رسیدگی
به مشکلات مغازه داران آسیب دیده بازارچه ساحلی در بندر دیلم
افزود: در این ارتباط با دکتر جهانگیري معاون اول ریاست
جمهوري قبل از عزیمت به شهرستان دیلم صحبت شد و ایشان
ابراز و تاکید داشتند اگر جایی نیاز به مصوبه و همراهی خاص

 
دولت لازم باشد آمادگی وجود دارد. 

وي اظهارداشت: در جلسه اي که در روز جاري در فرمانداري دیلم تشکیل شد ابراز کردم درصورتیکه براي واگذاري و ترك تشریفات

 
مشکلی وجود دارد و جایی که قرار است دولت کمک کند و مجوزي صادر کند، همکاري خواهد شد. 

وي بیان کرد: از بدو حادثه آتش سوزي بازارچه ساحلی دیلم ، پیگیري و ارتباط هاي لازم جهت رفع دغدغه هاي آسیب دیدگان با

 
مجموعه بنیاد علوي ، استاندار بوشهر و مسئولان محلی صورت گرفت که تاکنون اتفاقات و اقدام هاي خوبی انجام شده است. 

امید گفت: بمنظور سرعت و شتاب کار در روند اجراي پروژه احداث بازارچه ساحلی دیلم و دغدغه مالکان طبق هماهنگی صورت
گرفته با استاندار بوشهر در روز جاري در شهرستان دیلم حضور یافته ایم و در نشستی که برگزار شد تصمیمات خوبی از جمله در

 
زمینه کمک و تامین منابع مالی توسط بنیاد علوي و صندوق کارآفرینی امید براي حادثه دیدگان اتخاذ شد. 

معاون توسعه روستایی و مناطق محروم رئیس جمهوري ادامه داد: بنیاد علوي در نقاط متعدد کشور همواره در کنار ما بوده است و
صندوق کارآفرینی امید نیز که یکی از ارکان خوب اشتغال خرد کشور است قرار شده همراهی لازم در کمک به نیازمندان آسیب دیده

 
بازارچه ساحلی داشته باشد. 

وي یادآورشد: برگزاري جلسه در شهرستان دیلم می تواند یک حرکتی در جهت سرعت کار و رفع دغدغه و نگرانی جدي مغازه داران

 
آسیب دیده بازارچه ساحلی دیلم باشد. 

امید گفت: بخشی از مهم ترین مراحل در جریان پروژه احداث بازارچه ساحلی دیلم موضوع سروسامان دادن مسئله مالکیت و نحوه



 
واگذاري زمین آن است که بر عهده مسئول محلی و مسکن و شهرسازي استان بوشهر گذاشته شده است. 

معاون توسعه روستایی و مناطق محروم رئیس جمهوري افزود: هم اینک بار اصلی موضوع بازارچه ساحلی دیلم بر دوش مسئولان

 
محلی است که باجدیت بیشتر باید دنبال کنند و هر چه زودتر نقشه کامل آن را تهیه و واگذاري زمین را انجام دهند. 

آتش سوزي بازارچه ساحلی شهرستان دیلم در شمال استان بوشهر ساعت 7:30 صبح پنجشنبه 10 مهرماه امسال به وقوع پیوست و

 
پس از پنج ساعت تلاش نیروهاي آتش نشانی و امدادي ظهر همان روز مهار شد. 

دراین حادثه 200 غرفه به طور کامل در آتش سوخت و از بین رفت.



راهبرد کمیته امداد حرکت به سوي فقرزدایی اجتماع محور است

منبع: پاناشماره خبر:  126  |  تاریخ: 1399/08/18

زنجان (پانا) - از راهبردهاي اصلی کمیته امداد استان زنجان در حوزه خدمت رسانی به خانواده هاي تحت حمایت، ایجاد و
توسعه مراکز نیکوکاري در چهار سطح محله محوري، مسجد محوري، صنفی و مراکز تخصصی با هدف حرکت به سوي

فقرزدایی اجتماع محور است.

زنجان (پانا) - از راهبردهاي اصلی کمیته امداد استان
زنجان در حوزه خدمت رسانی به خانواده هاي تحت
حمایت، ایجاد و توسعه مراکز نیکوکاري در چهار سطح
محله محوري، مسجد محوري، صنفی و مراکز تخصصی با

 
هدف حرکت به سوي فقرزدایی اجتماع محور است. 

به گزارش سایت خبري کمیته امداد، هدایت صفري،
مدیرکل کمیته امداد استان زنجان در دیدار با فرماندار شهرستان ایجرود با بیان اینکه مشارکت مردم نقش مهمی در اثر بخشی
خدمات کمیته امداد دارد، به همراهی و مشارکت مناسب مدیران ارشد استانی و شهرستانی در برنامه هاي اجرایی این نهاد اشاره کرد
و گفت: حضور و مشارکت مسئولان و مدیران در برنامه هاي اجرایی این نهاد موجب الگوسازي براي سایر اقشار و جاري شدن گفتمان

 
خدمت و کمک مومنانه به نیازمندان و ترویج سنت هاي حسنه انفاق، احسان و نیکوکاري در جامعه می شود. 

وي با بیان اینکه از راهبرد هاي اصلی این نهاد حرکت به سوي فقرزدایی اجتماع محور است، افزود: ایجاد و توسعه مراکز نیکوکاري در
چهار سطح محله محوري، مسجد محوري، صنفی و مراکز تخصصی در قالب آموزشی و تحصیلی، مسکن، کارآفرینی، مشاوره اي و
مددکاري اسلامی از راهکارهاي مهم کمیته امداد استان زنجان با هدف ارتقاء نقش مردم در فرآیند فقرزدایی و تحقق شعار«از مردم

 
براي مردم» است. 

صفري با اشاره به اینکه با همین نگاه 116 مرکز نیکوکاري با مدیریت مردمی و داوطلبانه در سطح استان زنجان ایجاد شده و در حوزه
خدمت رسانی به نیازمندان فعالیت دارند، ادامه داد: بر اساس آمارهاي موجود خیران زنجانی از طریق مراکز نیکوکاري بیش از 30
میلیارد تومان از ابتداي سالجاري تاکنون به خانواده هاي تحت حمایت کمیته امداد استان زنجان و اقشار نیازمند در بخش هاي

 
مختلف مساعدت کرده اند. 

وي در ادامه به اقدامات اثربخش کمیته امداد استان زنجان در حوزه مقابله با شیوع ویروس منحوس کرونا نیز اشاره کرد و افزود: در
روزهاي جولان مهار گسیخته بیماري کرونا اقدامات اثربخشی در حوزه مقابله با این ویروس منحوس از طریق کمیته امداد استان
زنجان با نگاه پیشگیرانه براي جامعه هدف این نهاد از جمله ارسال یک میلیون و 200 هزار پالس پیامک آگاه سازي، مراقبتی و هشدار

 
به مددجویان تحت حمایت انجام شده است. 

صفري با اشاره به اینکه طراحی و راه اندازي سامانه هاي مختلف پذیرش الکترونیکی درخواست هاي مددجویان تحت حمایت و اقشار
نیازمند به منظور کاهش مراجعات به دفاتر این نهاد از اقدامات دیگر کمیته امداد استان زنجان در این بخش بوده است، تصریح کرد:
پیگیري تلفنی وضعیت بیماران صعب العلاج و سالمندان تحت حمایت با هدف ارائه خدمات مشاوره اي در زمینه پیشگیري از کرونا و
احصاء نیازهاي این خانواده ها براي ارائه خدمت مورد نیاز آنها از سایر اقدامات این نهاد در این بخش بوده و تلاش می کنیم نقش



 
خود را در حوزه پیشگیري از شیوع این ویروس منحوس به خوبی ایفا کنیم. 

وي در ادامه با بیان اینکه چالش هاي اقتصادي و محدودیت هاي ناشی از ویروس منحوس کرونا می تواند موجب افزایش مراجعات به
این نهاد شود، اضافه کرد: علیرغم تنگناهاي اقتصادي موجود با بهره گیري از مشارکتهاي مردمی فرصت هاي خوبی براي خدمت

 
رسانی به نیازمندان فراهم شده و در کمترین زمان پاسخگویی لازم به مراجعین و متقاضیان دریافت خدمت از این نهاد ارائه می شود. 
باب ا... فتحی، فرماندار شهرستان ایجرود نیز در این دیدار با قدردانی از کارکردهاي موثر کمیته امداد استان زنجان در حوزه خدمت
رسانی به اقشار نیازمند، گفت:پیگیري ها، تلاش ها و رویکردهاي مدیریتی کمیته امداد استان زنجان موجب افزایش اعتماد مردمی به

 
این نهاد مقدس و ارتقاء خودباوري و عزت نفس نیازمندان شده است. 

کمیته امداد فقرزدایی اجتماع محور



ایجاد 56 صندوق خرد در 56 روستاي شهرستان دلگان

منبع: ایسناشماره خبر:  127  |  تاریخ: 1399/08/18

نماینده بنیاد برکت در دلگان سیستان و بلوچستان با اشاره به اینکه 56 صندوق خرد در 56 روستاي این شهرستان ایجاد
شده است، گفت: بنیاد برکت همواره در فکر حل مشکلات محرومین بوده است.

طیبه بامري در گفت و گو با ایسنا بیان کرد: بنیاد برکت
ستاد اجرایی فرمان حضرت امام خمینی (ره) در زمینه
هاي اشتغال زایی و عمرانی فعالیت می کند که هدف بنیاد
برکت توانمند سازي مناطق محروم از طریق اشتغال پایدار

 
است. 

وي اظهار کرد: بنیاد برکت در شهرستان دلگان با همکاري
فرمانداري از نیمه دوم سال 97 با حضور 5 تسهیلگر بومی
شهرستان آغاز فعالیت کرد و تاکنون توانسته است
1200شغل براي 1200 نفر به صورت مستقیم و 2500 نفر

به صورت غیر مستقیم با اعتبار 600 میلیارد ریال ایجاد نماید که این تسهیلات از اعتبارات بانک قرض الحسنه مهر ایران پرداخت
شده است و براي سال جدید 560 طرح اشتغال زایی درنظر گرفته که تا الان 76 نفر به صندوق کارآفرینی امید معرفی شده و 100

 
نفر به بانک قرض الحسنه مهر ایران و همچنین 56 صندوق خرد در 56 روستا ایجاد شده است. 

وي ادامه داد: براي ورود به هر روستا تسهیلگر یک جلسه کارگروه اشتغال با حضور جمعی از بزرگان معتمدین فرهنگیان و تحصیل
کرده هاي روستا برگزار می کند، شناسنامه روستا توسط حاضرین در جلسه تکمیل می شود، ظرفیت ها و پتانسیل هاي روستا بررسی

 
شده و در آخر افراد واجدالشرایط ثبت نام می شوند. 

بامري گفت: تسهیلات یک جا به حساب شخص واریز نمی شود بلکه به صورت مرحله به مرحله که تسهیلگر موظف هست قدم به قدم

 
با متقاضی تا استقرارشغل همراه باشد و اقساط بعد از 4 ماه تنفس شروع می شود تا شغل شخص کاملا استقرار یابد. 

بامري افزود: در بحث تضامین تا سقف 40 میلیون تومان یک ضامن دریافت کرده و شخص ضامن حتما نباید کارمند رسمی باشد می
تواند قراردادي خرید خدمات پیمانی ویا کاسب کاري که گردش مالی خوبی دارد و یا حتی کشاورزي که اگر کارمند نیست دارایی اش

 
کمتر از یک کارمند نباشد. 

انتهاي پیام



ظرفیت بی نظیر سمن ها در تهران 1400

منبع: همشهريشماره خبر:  128  |  تاریخ: 1399/08/18

با تعریف پروژه هاي توانمندسازي در محله ها و نیز پروژه هاي بهسازي و زیست محیطی می توان در تهران 1400 به سمن
ها قدرت بیشتري داد.

در این پروژه ها مشارکت پررنگ تر است و شاید بتوانیم با
تعریف طرح هاي مشارکت محور از پتانسیل سازمان هاي
مردم نهاد بهره ببریم. به طور مثال با تعریف پروژه هاي
توانمندسازي می توانیم شهروندان محله را در ابعاد مختلف
اجتماعی، اقتصادي، سیاسی و زیست محیطی توانمند
کنیم و گروه هایی از دل مردم محله ها شکل بگیرند و در
محله فعال شوند. می توان به فعالیت هاي این گروه ها
جهت داد و در نهایت آنها را در قالب سمن و ان. جی. او به
ثبت رساند تا بتوانند در یک فضاي مشخص مشغول به
فعالیت شوند. از آنجا که سازمان هاي مردم نهاد بازوي

 
توانمند مردم براي حل مسائل و مشکلات در محله ها هستند، می توانیم در هر زمینه اي از آنها بهره بگیریم. 

به اعتقاد من هرقدر توانمندسازي را در محله ها پررنگ تر کنیم، بیشتر می توانیم از این سمن ها بهره بگیریم. براي نمونه در زمینه
کارآفرینی می توانیم از ظرفیت بی نظیر سازمان هاي مردم نهاد بسیار زیاد استفاده کنیم. سمن ها به ویژه در شـــــرایط اقتصـادي

الان می تـــوانند در قالب مشاور در زمینه پیشگیري و درمان و ارتقاي سلامت زمینه مناسبی فراهم کنند.



سرمقاله شرق/ سرخوردگی روانی و جامعه ستیزي ترامپیسم

منبع: سپاهان نیوزشماره خبر:  129  |  تاریخ: 1399/08/18

پیام سپاهان - شرق / « سرخوردگی روانی و جامعه ستیزي ترامپیسم » عنوان سرمقاله روزنامه شرق به قلم کیومرث اشتریان
است که می توانید آن را ...

پیام سپاهان - شرق / « سرخوردگی روانی و جامعه
ستیزي ترامپیسم » عنوان سرمقاله روزنامه شرق به قلم
کیومرث اشتریان است که می توانید آن را در ادامه

 
بخوانید: 

بخشی از طرفداران ترامپ از مشکلات روانی رنج می برند؛
و البته نه همه آنان. یکی از ویژگی هاي دونالد ترامپ در
دوران چهار سال ریاست جمهوري اش گرایش روانی او به
افزایش منازعات داخلی و خارجی بود. چنین شخصیت
هایی در گوشه و کنار ما، کم نیستند. در محیط هاي

محدودتر، در قوم و خویشان، در اداره، در شهر و کشور کسانی هستند که با روش و منش و روحیات خاصی که دارند، به سرعت جمع
را تحت تأثیر قرار می دهند، بلافاصله دوقطبی ایجاد می کنند و به اصطلاح «همه را به جان هم» می اندازند. چنین شخصیت هایی،
فتنه انگیز و در نهایت جامعه ستیزند؛ چون جامعه اساسا یعنی سازگاري و اینها ناسازگاري را در سویه هاي گوناگون دامن می زنند.
هرچند ترامپ صاحب قدرت سیاسی و اقتصادي بود اما گویی از حقارتی ذاتی رنج می برد. تلاش او همواره بر آن بود که در جامعه
آمریکایی از خود یک «کارآفرین موفق» نشان دهد؛ چیزي که نبود. کارآفرینی او با تردید و تمسخر مواجه بود. مشهور است که در
فرهنگ سیاسی آمریکا «مردانی که آمریکا را ساخته اند» کسانی بوده اند که با تلاش نوآورانه ثروتمند شده اند و نه از راه خرید و
فروش املاك و مستغلات. شخصیت جاه طلبی نظیر ترامپ این رنج تحقیرآمیز را همواره بر دوش خود احساس می کرد. او نه راکفلر
بود که از راه تصفیه نفت و خط لوله و خط آهن ثروتمند شده باشد، نه مورگانِ خطرپذیر در صنعت برق، نه فورد خودروساز و نه بیل
گیتس و نه استیو جابز بود. او بسازبفروش بود. تعریف هایی که گاه و بیگاه از خود می کند گونه اي از خودشیفتگی را به نمایش می
گذارد که در واقع واکنشی به آن تحقیرهاست. در سطحی عمومی، در ادبیات نظریه انتقادي عبارت «طبقه فرودست» براي مردمی به
کار می رود که به لحاظ اجتماعی، سیاسی و جغرافیایی از سلسله مراتب قدرت طرد شده اند. به نظرم نام گذاري «طبقه فرودست»
وجه محدود اقتصادي (طبقاتی) دارد و قابل مناقشه است و ویژگی هاي روانی و روان شناسی اجتماعی را پوشش نمی دهد. ترامپ
ویژگی افراد «جامعه ستیز» را دارد که در زیر انبوهی از ثروت پنهان شده است. جامعه ستیزي هم وجهی داخلی دارد و هم وجهی
بین المللی. ترامپ طرفدارانی در جهان و از جمله در ایران داشت که اغلب از همین ویژگی جامعه ستیزي رنج می برند و رنج می
دهند. آنانی که به دلیل ویژگی هاي روانی به سراغ ترامپ رفته اند، شایسته مطالعه اند. نمی دانیم از 70میلیونی که در آمریکا به او
رأي داده اند و از نمونه هاي ایرانی شان چه تعداد ذیل این گونه نابسامانی هاي روانی جاي می گیرند. آنچه اجمالا می دانیم این است
که جامعه ستیزي، نوعی واکنش روانی در افرادي است که از ویژگی هاي مشابهی برخوردارند. شاید مهم ترین ویژگی ایشان این است
که علیه هسته هاي مفهومی قدرتِ اجتماعی یا بین المللی عمل می کنند. مثلا با مفاهیم و موضوعاتی مانند تغییرات آب وهوایی،
همکاري هاي بین المللی، گرایش ها و برداشت هاي علمی و عمومیِ معطوف به مبارزه با کرونا و... مخالفت می کنند. در این راه با هر
کسی، از جمله با دشمنان خویش نیز ائتلاف می کنند؛ البته ائتلاف هاي ضداجتماعی. اغلب، اینها مطرود جریان هاي اصلی فکري و
اجتماعی اند و توسط جریان هاي دامنه دار و ساخت یافته قدرت تاریخی-سیاسی که در گذر زمان جا افتاده اند، به بازي گرفته نمی



شوند. از این رو راه میانبري که برایشان باقی می ماند، جامعه ستیزي است که بتوانند به سرعت بر این جریان هاي جاافتاده تاریخی
فائق آیند. این راه میانبر براي اقشار محرومی که در آفریقا، آسیا، اروپا و... زندگی می کنند، ترور و کشتار است و براي جامعه ستیزانی
که صاحبان ثروت اند، تخریب بنیان هاي اجتماعی سازگاري ملی و بین المللی. اگر بخواهم روشن تر سخن بگویم، نمونه اي از ایران را
نشان می دهم. در ایران، دو جریان اصلی قدرت در طول تاریخ 40ساله شکل گرفته است: اصلاح طلبی و اصولگرایی. شماري از
بازیگران خواهان قدرت نمی توانند جذب این دو جریان اصلی شوند؛ از این رو به کسانی روي می آورند که در پی شکستن این
ساختار دوقطبی اند. از میان این شمار برخی دلایل اقتصادي دارند و برخی دلایل سیاسی یا فرهنگی. اما برخی ویژگی هاي خاص
روانی دارند؛ جامعه ستیز و سامان گریزند. محور اصلی این نوشتار معطوف به آنان است و لازم است دریچه هاي جدیدي در علوم
سیاسی ایرانی براي مطالعه آنان باز شود. برخی از اینها توان جذب طیف هاي گوناگون مذهبی تا غیرمذهبی را دارند و دامن خود را از
مفهومی گنگ به نام مُهر کوروش تا علاقه مندي به ترامپ گسترش می دهند. درباره طرفداران ایرانی ترامپ با این طیف به ظاهر
نامتجانس روبه رو بودیم؛ از سلطنت طلبان تا نیروهایی کاملا متضاد در سوي دیگر طیف. بخش مهمی از نیروهاي اصلی اینها به دلایل
جامعه ستیزي روانی با یکدیگر پیوند می خورند. به نظر می رسد ویژگی هاي مشترك روانی اینان قابل توجه تر است تا ویژگی هاي
اقتصادي، مذهبی، قومی یا ایدئولوژیک. افرادي سرخورده که با یکدیگر پیوندي روحی-روانی دارند. از این روست که نام «گروه» براي
اینان شاید بهتر باشد تا اطلاق «طبقه» که مفهومی اقتصادي است. نگارنده در مشاهدات خود پیوندهایی را در بین آنها دیده ام که در
نگاه نخست برایم حیرت آور بوده است. مثلا افرادي کاملا غیرمذهبی از نامزدهایی در انتخابات هاي ایران دفاع می کرده اند که آشکارا
نشان از گرایش هاي مذهبی و شبه افراطی داشته اند. پس از کنکاش و گفت وگوي فراوان، بیش از هر چیز سرخوردگی هاي روانی
آنان در عرصه قدرت اجتماعی را مشاهده کرده ام. «سرخورده قدرت» و «دورافتاده جماعت»اند و این، نوعی حس تحقیرشدگی و
ویژگی ضداجتماعی را در میانشان پدید می آورد. نتیجه آن، کنش هاي به شدت خودنمایانه، تبرج آمیز، «نامتعارف» و ساختارشکنی
سیاسی در سطح ملی و بین المللی است. ترامپ بهترین کاندیدایی است که می تواند فضاي ملی و بین المللی را به سوي آشفتگی
مورد نظر این «ساختارشکنان جامعه ستیز روانی» به پیش ببرد، از همین روست که حامیانی در داخل و خارج از آمریکا دارد. بخش
مهمی از اینها «محرومان روانی»اند که در جاي جاي جهان پراکنده اند. هم از این روست که ساختارهاي نهادي بین المللی، فرهنگ
هاي جاافتاده در تاریخ بشري و تمدن هاي اصیل در معرض تخریب «ترامپیسم»اند. این نهادها ابزارهاي اساسی جامعه پذیري سیاسی
بین المللی است؛ چه با آنها موافق باشیم یا نباشیم. جامعه پذیري سیاسی یعنی پذیرش قدرتِ هنجارهاي به ارث رسیده از تاریخ و
دقیقا مخالفت با هنجار است که سرخورده هاي روانیِ از قدرتِ عرفی را به ترامپیسم پیوند زده است. ممکن است یک استاد علوم
سیاسی، یک فعال مدنی، یک رجال سیاسی، یک متفکر ، یک کارآفرین بزرگ اقتصادي در گذار زمان از گرایش هاي فکري، فرهنگی،
سیاسی و اقتصادي خویش ناامید شده و به روان پریشی، جامعه ستیزي و نظم گریزي گرفتار شود. بشر همواره در معرض فروافتادن
در عقده هاي فروخورده روانی است. مهم آن است که نظام هاي سیاسی سازوکارهایی عقلانی داشته باشند که گرفتار چنین شخصیت

هایی نشوند؛ همه نکته همین جاست.



از معیشت کارگران تا عدم فعالیت مشاغل غیر ضرور بعد از ساعت 18

منبع: شعار سالشماره خبر:  130  |  تاریخ: 1399/08/18

شعار سال: در ارزیابی تعطیلی یکماهه مشاغل غیرضرور از بیستم آبان ماه و عدم مجوز فعالیت آن ها تا ساعت 18 گفت:
تصمیماتی که ستاد ملی مقابله با کرونا می گیرد مهم و اجراي آن ها واجب است بنابر این همه مردم باید از این مرجع و

تصمیمات آن تبعیت کنند. وي در پاسخ به این پرسش که چرا این دسته مشاغل تا ساعت 18 ...

شعار سال: در ارزیابی تعطیلی یکماهه مشاغل غیرضرور از بیستم آبان ماه و عدم مجوز فعالیت آن ها تا ساعت 18 گفت:
تصمیماتی که ستاد ملی مقابله با کرونا می گیرد مهم و اجراي آن ها واجب است بنابر این همه مردم باید از این مرجع و تصمیمات

 
آن تبعیت کنند. 

وي در پاسخ به این پرسش که چرا این دسته مشاغل تا ساعت 18 مجاز به فعالیت شده اند؟ گفت: ستاد مقابله با کرونا که همه
دستگاه ها در آن حضور دارند، از جنبه عمومی اعلام کرده براي آنکه رفت و آمد ها کاهش یابد و از ازدحام و عبور و مرور و تردد ها
در سطح شهر جلوگیري شود، مشاغل غیرضرور تنها تا ساعت شش بعد از ظهر امکان فعالیت داشته باشند بنابر این کسب و کار هایی
که مشمول این مصوبه هستند باید بپذیرند و رعایت کنند، اما در بحث اشتغال کارگرانی که در این کسب و کار ها مشغول کار

 
هستند، سوالات و نگرانی هایی مطرح است که باید برطرف شود. 

 
پیش بینی زیرساخت هاي اجرایی 

دبیرکل کانون عالی انجمن هاي صنفی کارگران افزود: اگر قرار است کارگاه هاي با فعالیت غیرضرور تعطیل شوند یا ساعات کار آن ها
کاهش پیدا کند، لازم است زیرساخت هاي اجراي این کار پیش بینی شود و براي کارگران این کسب و کار ها و تامین هزینه معیشت

 
آن ها فکري کنیم. 

ابوي از بنگاه هاي املاك، مراکز گردشگري، مسافرخانه ها، آرایشگاهها، مراکز عرضه مبلمان و فروشگاه هاي عرضه تجهیزات خودرو و
ماشین آلات به عنوان مشاغل غیرضرور نام برد و گفت: کسب و کار هاي غیر ضرور، عمدتا خدماتی یا جزو صنوف بازار هستند و شامل
حال برخی کارگاه ها می شود که ساعات طولانی مشغول کارند و بعضا نیرو هاي کار آن ها به طور شیفتی سرکار هستند یعنی صبح
ها یکسري از کارگران و بعد از ظهر ها عده اي دیگر سر کار حاضر می شوند، اما با کاهش ساعات کار ممکن است مشکلاتی براي نیرو

 
هاي کار و کارفرمایان به وجود آید. 

این مقام مسئول کارگري ادامه داد: با معضلی که هم اکنون دربحث قرارداد هاي کار وجود دارد و بسیاري از کارگران با قرارداد موقت
مشغول کارند. اگر ساعات کار مشاغل غیرضروري کاهش یابد احتمال دارد در وضعیت پرداخت دستمزد و بیمه آن ها اثر بگذارد و

 
کارفرمایان با کاهش ساعات کار مزد کمتري به کارگران بپردازند یا بیمه تمام ایام ماه را براي آن ها رد نکنند. 

وي تصریح کرد: متاسفانه بسیاري از کارگران براي تامین هزینه هاي معیشت خانوار و اجاره بهاي خانه به کار دوشیفت و سه شیفت
می پردازند، ولی وقتی شیفت کاري یا اضافه کار آن ها کاهش پیدا می کند ناچارند پس از تعطیل شدن سراغ مسافرکشی بروند یا در

 
پیک موتوري ها در سطح شب پرسه بزنند تا بخشی از هزینه هاي زندگی را جبران کنند، اما با این کار تردد ها کاهش نخواهد یافت. 



 
دید و بازدید هاي شبانه و گشت و گذار ها به قوت خود باقی است 

این مقام مسئول کارگري تصریح کرد: شاید با کم کردن ساعات کار و تعطیل کردن برخی مشاغل غیر ضرور جلوي تردد ها را بگیریم،
ولی دید و بازدید هاي شبانه و گشت و گذار ها به قوت خود باقی است. امروز هزینه اي که بابت ارائه خدمات در بیمارستان ها می
پردازیم خیلی سنگین است، از آن طرف نباید کارگرانی که در این شرایط نتوانستند از بیمه بیکاري کرونا استفاده کنند فراموش کنیم
لذا معتقدم اگر قرار است با کرونا مبارزه کنیم باید براي درآمد و معیشت کارگران و مشکلاتی که ممکن است در بحث کاهش ساعات

 
کار براي نیرو هاي کار به وجود آید، چاره اي بیاندیشیم. 

بر اساس مصوبه ستاد ملی مقابله با کرونا، همه مراکز شغلی و کسب و کار ها به جز مشاغل ضروري نظیر داروخانه ها، مراکز درمانی،
آتش نشانی، مراکز امداد و نجات، مراکز امنیتی، کلانتري ها، فروشگاه هاي زنجیره اي و سوپر مارکتها، از 20 آبان تا 20 آذر به مدت
یک ماه از ساعت 18 به بعد با محدودیت فعالیت مواجه شده و پایان کار این مشاغل در تهران، مراکز استان ها و شهر هاي پرجمعیت

 
ساعت 18 خواهد بود. 
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ازسرگیري فعالیت گمرك بندر اروندکنار

منبع: ماناشماره خبر:  131  |  تاریخ: 1399/08/18

بخشدار اروندکنار از بازگشایی گمرك اروندکنار پس از سه سال تعطیلی و رکود خبر داد.

 
بخشدار اروندکنار از بازگشایی گمرك اروندکنار پس از سه سال تعطیلی و رکود خبر داد. 

صادق جلالی در گفتگو با خبرنگار مانا افزود: باهماهنگی هاي صورت
گرفته و رفع موانع موجود، گمرك اروندکنار دوباره فعالیت خود را آغاز

 
کرد تا رونق در این منطقه بازگردد. 

وي افزود: با فعال شدن دوباره گمرك اروندکنار زمینه اشتغال براي 250

 
تا 300 نفر به صورت مستقیم و غیرمستقیم ایجاد می شود. 

بخشدار اروندکنار با بیان اینکه در حال حاضر مواد غذایی از طریق گمرك اروند کنار وارد منطقه می شود گفت: خوشبختانه در کنار

 
واردات کالا هاي مختلف برخی از کالاها از جمله ماهی از این گمرك به کشور هاي حاشیه خلیج فارس نیز صادرمی شود. 

 
گمرك اروندکنار پیش از شروع جنگ تحمیلی از فعال ترین گمرکات کشور بود. 

همه مراودات تجاري گمرك اروندکنار با کشور هاي حوزه خلیج فارس به خصوص کویت است.



مستندي که با خودکشی یک کنکوري کلید خورد!/ روایت «سددرسد» از مافیا

منبع: انتخابشماره خبر:  132  |  تاریخ: 1399/08/18

کارگردان مستند «سد در سد» با اشاره به اینکه جرقه اولیه این مستند از خبر خودکشی یک جوان کنکوري زده شده است،
تاکید کرد مافیاي کنکور شبیه فیلم هاي جیمزباند نیستند و پیچیده تر عمل می کنند.

کارگردان مستند «سد در سد» با اشاره به اینکه جرقه
اولیه این مستند از خبر خودکشی یک جوان کنکوري زده
شده است، تاکید کرد مافیاي کنکور شبیه فیلم هاي

 
جیمزباند نیستند و پیچیده تر عمل می کنند. 

مدتی است مستند «سد در سد» با محوریت افشاي پشت
پرده رازها و فعالیت «مافیاي کنکور» در سامانه هاي وي او
دي منتشر شده و در دسترس علاقمندان قرار گرفته است.
هرساله بخش مهمی از جامعه جوان ایرانی براي ساختن
رؤیاي آینده خود در پشت صف کنکور قرار می گیرند اما

کنکور فقط لایه اي ظاهري از یک نظام پیچیده مالی است که در «سد در سد» سعی شده تا نگاهی عمیق به آن شود و از طرف دیگر
هم این مستند در سطح باقی نمانده و تنها طرح مساله نکرده است بلکه به دنبال جواب صریح براي این سوال نسل جوان خانواده ها

 
است که آیا باید کنکور حذف شود و چه جریانی در تداوم کنکور به شیوه فعلی نقش دارد. 

 
عرضه اینترنتی مستند «سد در سد» و موضوع آن بهانه اي شد تا با محمدجواد رئیسی کارگردان این مستند گفتگو کنیم. 

رئیسی در بخشی از صحبت هاي خود تاکید می کند که تصمیم داشته است به مشکلاتی بپردازد که کنکور براي بچه ها و خانواده ها
به وجود آورده و متأسفانه گاهی هم منجر به خودکشی موفق یا ناموفق شده است، اما خانواده هاي این افراد یا خود این افراد حاضر به

 
همکاري در این زمینه نبوده اند. 

 
آنچه در ادامه می خوانید مشروح گفتگو با محمدجواد رئیسی کارگردان مستند «سد در سد» است. 

سال ها است در مورد مافیاي کنکور صحبت می شود، چه چیز باعث شد شما بخواهید این موضوع را در قالب مستند بیان کنید؟

 
جرقه اولیه ساخت فیلم از کجا زده شد؟ 

جرقه اولیه این مستند از خبري شکل گرفت که ما در فضاي مجازي دیدیم، متأسفانه هرساله یک سري از بچه ها که پشت کنکور
هستند دست به خودکشی می زنند، ما در این مورد تحقیق کردیم و متوجه شدیم که اخبار ضد و نقیضی در مورد این مساله وجود
دارد، ماجرا پیگیري شد، اما چندان به صورت شفاف کسی تأیید نمی کرد، متوجه شدیم که این ماجرا تا حدودي درست است و وارد

 
مساله شدیم. 



ما همه چیز را خیلی مقطعی می بینیم و این به کار آسیب می زند، مقطعی می بینیم یعنی به خود دانش آموزان نگاه می کنیم و می
گوئیم که کنکور باشد یا نباشد. اگر بخواهیم این مساله را حل کنیم باید از قبل، یعنی از سال ها قبل، هدایت تحصیلی درستی را براي
بچه ها رقم بزنیمبا بررسی ابعاد مختلف مساله، متوجه شدیم که این یک معضل بسیار جدي هست و تصمیم گرفتیم که کاري در
مورد این موضوع بسازیم. در اصل نقطه اي که کار را براي ما خیلی مهم کرد و براي ما این امر مسجل شد که حتماً می خواهیم این

 
کار را بسازیم، این بود که عده اي بابت این موضوع دست به خودکشی می زنند. 

این اثر به دنبال راه حلی براي برون رفت از مشکلات سیستم آموزشی کشور است، این مشکلات در چه قالبی در مستند بیان شده و

 
تا چه حد براي بحث کنکور، راه حل ارائه داده است؟ 

همیشه دوست داشتم در مستندهایی که کار می کنیم، از چالش یا مشکلی صحبت کنیم و بتوانیم راه حل آن را نیز ارائه دهیم. براي
مثال مستندهاي قبلی مثل «سکوهاي صورتی» و «مخترع آهنی» را نام می برم. وقتی راه حل ارائه شود، یعنی هنوز به بن بست
نرسیده ایم، یعنی هنوز این امید هست که این مشکل را بتوانیم حل کنیم و اگر این اتفاق نمی افتد به خاطر مسئولین و یا موانعی

 
است که در راه وجود دارد، باید این موانع را کنار زد و تنبلی را کنار گذاشت تا بشود به این راه حل رسید و مشکل را حل کرد. 

در این فیلم هم ما راه حل ارائه دادیم، بر اساس آن چیزي که در تحقیقات به آن رسیده بودیم و صحبتی که با بعضی از دانشجوهاي
خارج از کشور و کارشناس ها انجام داده بودیم، البته راه حل مساله کنکور از سال ها قبل در مجلس دنبال می شد، ولی آن راه حل
کاملی نبود، راه حلی که مجلس دنبال می کرد بحث حذف کنکور و یا قانون اصلاح کنکور بود و این کافی نبود. ما در تحقیقاتمان

 
متوجه شده بودیم که راه حل واقعی چیز دیگري است و آن هم اصلاح نظام درآمد و یک کلان نگري به مساله کنکور است. 

باید مساله درآمدزایی، مساله اشتغال، مساله سطح مدرك گرایی در جامعه، و خیلی از مسائل مختلف را بررسی کرد تا بتوانیم یک راه
حل اساسی ارائه دهیم. ما در تحقیقاتمان این مساله را متوجه شدیم و به همین خاطر در انتهاي مستند به سمت ارائه راه حل رفتیم و
به نظر خود من این راه حل امکان پذیر و شدنی است، اما زمان می برد، سخت است و شاید یکسري موانع قانونی داشته باشد، باید
قوانین اصلاح شوند و یکسري کلان نگري هایی می خواهد که متأسفانه در سیستم آموزشی ما وجود ندارد. ما همه چیز را خیلی
مقطعی می بینیم و این به کار آسیب می زند، مقطعی می بینیم یعنی به خود دانش آموزان نگاه می کنیم و می گوئیم که کنکور
باشد یا نباشد. اگر بخواهیم این مساله را حل کنیم باید از قبل، یعنی از سال ها قبل، هدایت تحصیلی درستی را براي بچه ها رقم
بزنیم و اگر بخواهیم این هدایت تحصیلی درست رقم بخورد، باید بحث درآمدي کشور و توازن درآمدها در بین رشته هاي مختلف

 
درست شده باشد. 

لذا یک کلان نگري نیاز است و باید در درازمدت به آن نگاه کرد. متأسفانه الان نگاه دقیقی به این راه حل نیست. همیشه وقتی حرف
از کنکور می شود، صرفاً دنبال حذف کنکور هستند یا دنبال اصلاح نحوه پذیرش دانشجویان در دانشگاه ها، که آن هم ارائه سوابق
تحصیلی به دانشگاه ها است؛ اینها راه حل هاي کوتاه مدت هستند، راه حل بلند مدت همان بحث هدایت تحصیلی درست در سیستم
آموزشی و اقتصاد درست در کشوري اقتصادي است که بتواند شغل بیافریند، اقتصادي که بتواند بین همه رشته ها توازن درآمدي
داشته باشد، و این طور نباشد که فقط چند رشته پزشکی و حقوق و وکالت درآمد بالایی داشته باشند. همه دنبال این مدل رشته ها

 
هستند. 

باید معلم ها درآمد داشته باشند، مهندس ها درآمد داشته باشند، رشته هاي مختلف صنایع هوایی، دانش هاي نوین در رشته هاي
مهندسی، مثل مهندس صنایع غذایی و رشته هاي مختلفی که داریم، همه اینها درآمدهاي متوازنی داشته باشند، این همان راه حل



 
بلند مدت و دراز مدت است که باید برویم به سمتش، که این مساله تا حدود بسیار زیادي حل بشود. 

سال ها است که می شنویم مؤسسات آموزشی دلیل اصلی عدم حذف کنکور هستند، تا چه حد تصویري که در مستند «سد در سد»

 
می بینیم با واقعیت و پشت پرده مافیاي کنکور همخوانی دارد و به آن نزدیک شده؟ 

باید نگاه دقیقی به ماجرا داشت، وقتی حرف از مافیا می زنیم برخی تصور می کنند که مافیا یعنی یکسري شبکه هاي زیرزمینی با
قیافه هاي خاص و لباس هاي خاص شبیه به فیلم ها، در صورتی که مافیا یک تعریفی دارد در ادبیات سیاسی و مسائل کشوري، ما هر
جا یکسري ضعف هاي قانونی، یکسري مشکلات قانونی و یکسري خلاءهاي قانونی و یا ضعف ها و خلاءهاي سیستمی داریم، یعنی
جایی که این چنین مشکلاتی در ساختارش وجود داشته باشد، آنجا یکسري افراد سوءاستفاده گر شکل می گیرند که از آن خلاء و
ضعف نهایت استفاده را می برند، حالا استفاده هاي مختلف مالی، شهرت، قدرت، که معمولاً به مردم فشار وارد می کند، این افراد بعد

 
از یک مدت در آن محل که گفتیم چاله اي وجود داشته و اینها پرورش پیدا کردند، صاحب قدرت می شوند. 

در ماجراي کنکور نفع ریالی و پول زیاد در جیب کسانی می رود که هرسال از چاپ کتب، از برگزاري امتحان ها، از گرفتن پول
مشاوره ها و پول معلم خصوصی ها، درآمدهاي کلان آن چنانی دارند؛ به این ها مافیا می گویند، ولی این ها همان افرادي هستند که
از اینجا استفاده می کنند، اینکه این افراد در سیستم کشور چقدر نفوذ دارند، اثباتش خیلی سخت استلذا اگر ما بخواهیم برویم به
سمت حل آن مشکل، آن افراد چون صاحب قدرت هستند این اجازه را نمی دهند، این مافیا این طور شکل می گیرد. اگر بخواهیم
بگوییم مافیا دست هاي پشت پرده و سیستم هاي مخوف اند، واقعاً این طور نیست، چیز به ظاهر ترسناکی نیست، مثل فیلم هاي
جیمز باند و جاسوسی نیست، مدلش فرق می کند، مدلش مثل یکسري قدرت طلبی ها که در بستر یکسري ضعف ها و چالش هاي

 
مدیریتی در کشور بوجود آمده است، هست. 

اگر بخواهیم نگاه کنیم در ماجراي کنکور چه کسی نفع ریالی و مالی می برد از این ماجرا، نفع ریالی و پول زیاد در جیب کسانی می
رود که هرسال از چاپ کتب، از برگزاري امتحان ها، از گرفتن پول مشاوره ها و پول معلم خصوصی ها، درآمدهاي کلان آن چنانی
دارند؛ به این ها مافیا می گویند، ولی این ها همان افرادي هستند که از اینجا استفاده می کنند، اینکه این افراد در سیستم کشور
چقدر نفوذ دارند، اثباتش خیلی سخت است، ما در این فیلم هم به این سمت نمی توانستیم برویم، یعنی واقعاً اثبات کردن اینکه این

 
افراد از نظر اجرایی چقدر دستشان در کار است، کار راحتی نیست. 

مسئولیت با مراکز و مسئولین قضائی هست و آنها باید بررسی کنند و به تخلف رسیدگی کنند، اما آن چیزي که بر ما مسجل بود و ما
در فیلم نشان دادیم این بود که اساساً ضعف این مساله کجا است و چه کسانی دارند از این ضعف استفاده می کنند و از چه کسانی در
ابعاد مختلف سوءاستفاده می شود. از نظر حقوقی، از نظر اخلاقی، از نظر علمی و مسائل دیگر که ما در فیلم به این جهت رفتیم، و آن

 
چیزي که فکر می کنیم می شود گفت مافیاي کنکور را در فیلم نشان دادیم و به نظرم درست نشان دادیم. 

هستند کسانی که شاید نفع مالی دیگري هم ببرند، ولی خیلی کمترند، یعنی ما به آن بخش اصلی اشاره کردیم، بی شک این وسط
یکسري ها هستند که نفع مالی کم و بی شیء دارند، ولی آن کسی که نفع اصلی را می برد معمولاً مؤسسات کنکوري هستند. برخی
از مؤسسات کنکوري زیر نظر آموزش و پرورش هستند، بعضی زیر نظر وزارت علوم هستند و به قول معروف مجوزشان را از آنجا می
گیرند، ولی الان براي خودشان قدرتی پیدا کردند و به شدت در بازار کتاب نقش دارند، بخش زیادي از بازار کتاب کشور دست این
گروه است، بخش زیادي از درآمدهاي کلاس هاي کنکوري به معنی برگزاري کلاس ها و امتحان ها و مجموعه همه اینها، یک بخش
زیادي درآمد دارد که بعضی از مسئولین سه چهار سال قبل می گفتند سالانه هشت هزار میلیارد است، می شود حساب کرد با دلار

 
آن موقع به چه مبلغی می رسیم. 



چه موانعی براي ساخت مستند پیش روي شما بود؟ کجا مجبور شدید مسیرتان را تغییر دهید که بتوانید حرف خودتان را بزنید؟
اساساً شخص یا گروهی بودند که موانعی براي شما ایجاد کنند و شما را مجبور به تغییر روش و مسیر کنند؟ از جانب گروه یا گروه

 
هایی تهدید نشدید؟ 

ما با مسأله اي مواجه شدیم که مسیر فیلم عوض شد و آن مساله این بود که ما می خواستیم به مشکلاتی که کنکور براي بچه ها و
خانواده ها به وجود آورده که گاهی منجر به خودکشی موفق یا ناموفق می شود بپردازیم، می خواستیم به این حوزه ورود پیدا کنیم،
اما متأسفانه خانواده هاي این افراد یا خود این افراد حاضر به همکاري نبودند، ما سعی کردیم که با بعضی ارتباط بگیریم ولی حاضر به
همکاري نبودند، لذا مسیر فیلم ما عوض شد و مجبور شدیم به سمت یکسري بحث هاي کارشناسی و مصاحبه با مسئولین برویم و
مصاحبه با بچه ها کم شد، زمانی که می خواستم فیلمنامه کار را بنویسم، فکر می کردم که بیشتر می توانم روي این مساله مانور
بدهم، ولی خیلی از خانواده ها به خاطر حفظ آبروي خودشان حاضر نبودند در مورد این مسائل صحبت کنند و البته از جایی تهدید

 
نشدیم. 

اگر بخواهیم بگوییم مافیا دست هاي پشت پرده و سیستم هاي مخوف اند، واقعاً این طور نیست، چیز به ظاهر ترسناکی نیست، مثل
فیلم هاي جیمز باند و جاسوسی نیست، مدلش فرق می کند، مدلش مثل یکسري قدرت طلبی ها که در بستر یکسري ضعف ها و
چالش هاي مدیریتی در کشور به وجود آمده است، هست در این مستند هیچکدام از نماینده هاي مجلس را نمی بینیم که در مورد
بحث به این مهمی صحبت کنند و حتی نماینده اي از وزارت علوم دیده نشده و فقط وزیر آموزش و پرورش اسبق صحبت کرده است.

 
دلیل عدم همراهی نماینده ها و نماینده هاي وزارت علوم چه بوده و چرا در مورد موضوع به این مهمی غایب هستند؟ 

مطمئناً می توانم بگویم عدم پاسخگویی دلیل اصلی بود. ما با بسیاري از نماینده هاي مجلس و وزراي سابق نامه نگاري هاي زیاد و
تماس هاي مکرر داشتیم، ولی متأسفانه اصلاً حاضر به پاسخگویی نبودند، بعضی در برنامه هاي دیگر صحبت کرده بودند ولی مقابل
دوربین ما حاضر به صحبت نبودند و بعضی بودند که حین جستجوي اینترنتی متوجه شدیم هیچ وقت پاسخگو نبوده اند، یعنی هیچ

 
وقت ما ندیدیم که فلان آقا یا فلان مسئول با اینکه سال هاي سال که نماینده مجلس یا وزیر بوده، جایی صحبت کرده باشد. 

نزدیک دو سه ماه تماس مکرر و نامه نگاري داشتیم با رئیس دفترشان و واسطه می فرستادیم و از آن ها می خواستیم حداقل 10
دقیقه ما را ببینند، حتی شده با موبایل یا در یک راهرو چند لحظه چند سوال بپرسم، حاضر نبودند در مورد این مساله صحبت کنند.

 
چون خودشان می دانند در این مساله به شدت کوتاهی وجود دارد، به شدت مشکل وجود دارد، که نمی توانند پاسخگو باشند. 

فرض کنید کسی که نزدیک به 10 سال نماینده مجلس یا وزیر بوده، هیچ اتفاقی در دوران آن فرد نیفتاده، خب از این بهتر چه کسی
را می شود پیدا کرد و پرسید چرا کاري نکردي، بی شک آن فرد بهتر از همه می داند که هیچ جوابی ندارد و جلوي دوربین پاسخی
ندارد، براي همین مصاحبه نمی دهد، البته مستندسازان ترفندهایی دارند که با سوالاتی حاشیه اي یا با عنوان ثانوي بروند و سوال

 
اصلی را بپرسند، ولی به ما حتی این فرصت هم داده نشد که این کار را کنیم. 

در گفتگوها سعی می کردیم بگوییم موضوع خیلی کلی است و در مورد مشکلات آموزش و پرورش است، ولی به هرحال هرطور که
مساله را مطرح می کردیم اصلاً به سمت مصاحبه نمی آمدند. آقاي بطحائی که وزیر اسبق آموزش و پرورش بود خیلی راحت و
مشتاقانه دعوت ما را پذیرفت و قرار گذاشتیم و با وي مصاحبه کردیم، مسئولین سازمان سنجش هم انصافاً همکاري خیلی خوبی
داشتند. و همچنین آقاي مجید حسینی که استاد دانشگاه بود و مسئولیت سیاسی نداشتند، ولی مابقی وزرا و نماینده هاي مجلس به

 
هیچ وجه حاضر به همکاري نبودند. 



بین جوانان و نوجوانان و خانواده هایشان، کنکور مرحله آخر خوشبختی و دروازه ورود جوان ها به خوشبختی و دنیاي کار تلقی می
شود. در این مستند چقدر سعی شده این طرز تفکر تغییر داده شود و یا اگر این طرز تفکر درست است به شکل مناسبی به خانواده ها

 
نشان داده شود؟ 

اینکه در خانواده ها این تفکر وجود دارد که یک امر بدیهی است، اما می خواستیم به طور غیر مستقیم این تفکر را اصلاح کنیم. می
توانستیم به خانواده ها مستقیماً بگوییم که این تفکري که شما دارید غلط است اما این راه را انتخاب نکردیم و به جاي اینکه به طور
مستقیم به خانواده ها بگوییم که تفکر غلطی دارند، از یک راه دیگر رفتیم، به خانواده ها اصل ماجرا و پشت پرده ماجرا را نشان دادیم

 
که ریشه هاي شکل گیري این تفکر خیلی نرم و غیرمستقیم هدف قرار داده شود. 

اصولاً اگر بخواهید به یک نفر بگویید تفکرش اشتباه است، وقتی مستقیماً اشاره کنید، با شما زاویه می گیرد و جلوي شما گارد می
گیرد، و به حرفتان گوش نمی دهد، اگر ما مستقیماً اشاره کنیم، خانواده پاسخ می دهد که شما نمی دانید و آینده فرزندمان برایمان
مهم است و از این قبیل توجیهات، به خاطر همین یک راه فرعی انتخاب کردیماصولاً اگر بخواهید به یک نفر بگویید تفکرش اشتباه
است، وقتی مستقیماً اشاره کنید، با شما زاویه می گیرد و جلوي شما گارد می گیرد، و به حرفتان گوش نمی دهد، اگر ما مستقیماً
اشاره کنیم، خانواده پاسخ می دهد که شما نمی دانید و آینده فرزندمان برایمان مهم است و از این قبیل توجیهات، به خاطر همین
یک راه فرعی انتخاب کردیم و پشت پرده مساله و زمینه هاي شکل گیري این مساله را نشان دادیم تا خانواده ناخودآگاه متوجه شود.
در فیلم مستقیم به سمت ماجرا نرفتیم، بلکه در بخش هایی اشاره کردیم که شاید بیست درصد ماجرا باشد و مابقی کار پشت پرده و

 
بحث قانونی است که در سال هاي مختلف اتفاق افتاده و باید در آینده اتفاق بیفتد. 

افراد مهمی در قالب اکران خصوصی پاي این صحبت ها نشستند و راجع به این مستند صحبت کردند. چقدر گروه هاي هدف جامعه
مخاطب این مستند بودند و آیا قبل از اکران اینترنتی و تلویزیونی این مستند به خانواده ها نشان داده شد و بازخوردي از خانواده ها

 
گرفته شد؟ 

زمانی که فیلم آماده شد، بیشتر در محافل خصوصی براي کارشناس ها اکران شد و براي خانواده ها به نمایش گذاشته نشد، علتش
این بود که زمانی که در حال پژوهش و ساخت کار بودیم، همزمان در بازه 5 یا 6 ماهه ساخت و به خصوص در مرحله تحقیق به
شدت با خانواده ها و دانش آموزان دبیرستانی ارتباط گرفته بودیم. نکاتی که فکر می کردیم لازم است را آنجا مطرح می کردیم و

 
پاسخ را می شنیدیم، 

به عنوان مثال: چرا کنکور از نظر بچه ها مهم است؟ یا مسائلی که مخاطب عام بیان می کند، مثل: چاره اي نداریم و همه آینده بچه
ها گره خورده به کنکور و کاري از ما ساخته نیست و باید مثل بقیه رفتار کنیم و از این قبیل عناوین. در طول کار با این موارد برخورد
داشتیم. بعد از اتمام کار، اکران هایی براي کارشناسان داشتیم که بازخوردهاي خوبی گرفتیم و البته طبیعتاً نقدهایی هم داشتند،
بعضی نقدهاي فرمی و فنی داشتند و بعضی نقدهاي محتوایی، خیلی طبیعی است و ما از آنها تشکر کردیم و به هر حال این نکات را

 
شنیدیم ولی بیشتر تمرکزمان براي بعد از اکران بود. 

از زمانی که کار پخش شده بازخوردها خوب بوده، تا جایی که توانستند از طریق فضاي مجازي با ما ارتباط گرفته و پیغام فرستادند و
الحمدالله از بازخوردها راضی بودیم. البته یکی از برنامه هاي ما این بود که از طریق نهادهایی مانند آموزش و پرورش بتوانیم این فیلم
را در مدارس یا آموزش و پرورش براي والدین پخش کنیم، ولی با توجه به اینکه یک مقدار نقد فیلم تند است، نمی دانیم که
مسئولین همکاري می کنند یا خیر. به هر حال، خیلی دوست داشتیم این فیلم را در جمع والدین و اولیا مربیان در مدارس پخش



 
کنیم. 

آیا این مستند ادامه هم خواهد داشت؟ یعنی اگر بگوییم در این ورژن به موضوع کنکور و مسائل پیرامون کنکور پرداخته شد، آیا قرار

 
است ادامه اي هم داشته باشد و شما تمایل دارید درباره مشکلات دیگر سیستم آموزشی مستند بسازید؟ 

بله، یکی از طرح هاي ما این است که قسمت دوم این فیلم را بسازیم، ولی معمولاً هر زمان حرف از ساخت قسمت دوم فیلم می شود،
درگیر مسائل تولید و شرایط کار می شویم. از نظر علاقه و احساس دغدغه دوست دارم به قسمت دوم بپردازم، و به راهکار. ما در
قسمت اول یعنی «سد در سد»، در انتهاي کار راهکار را نشان دادیم، اما به صورت خیلی خلاصه، من تمایل دارم در قسمت دوم به
یک راهکار به صورت مفصل تر اشاره کنم و یک فیلم صرفاً در مورد راهکار براي ایران بسازم. این علاقه را داریم، ولی شرایط و برنامه

 
هاي گروهمان باید این امکان را فراهم کند. 

اگر قرار باشد در مورد مشکلات دیگري در سیستم آموزشی مستند بسازید، آن مستند با چه موضوعی ارائه خواهد شد و به نظر شما

 
چه موانعی بر سر راه ساخت آن مستند وجود خواهد داشت؟ 

در حال حاضر آمادگی ذهنی ندارم، ولی در آموزش و پرورش دو مشکل داریم، یکی بحث کنکور و دیگري بحث هدایت تحصیلی. در
مورد هدایت تحصیلی در مجموعه خودمان آقاي کارگر مستند «راهی به هر جهت» را ساختند که مستند خوبی هست، به خاطر
همین الان ایده اي ندارم که بخواهم کار کنم، اما اگر بخواهم باز هم در مورد سیستم آموزشی کار کنم، همین بحث آینده بچه ها و
عدم هدایت درست بچه ها به نقطه مشخص را انتخاب می کنم. این مسائل به هم پیوسته و به هم پیچیده است و خیلی تفکیک نمی

 
شود، من هم اگر بخواهم کار بسازم، در مورد همین موضوع و سوژه هاي دیگر کار خواهم ساخت. 

مدتی پیش مستندي به نام «مافیاي کنکور» ساخته شده است، چقدر مستند «سد در سد» با آن مستند و آثار دیگري که با موضوع

 
کنکور وجود دارند، تفاوت دارد؟ 

طبیعی است که هر مستندسازي که ایده اي به ذهنش می رسد و سوژه اي پیدا می کند، سرچ می کند و نمونه هاي مشابه را می
بیند و فکر می کند که آیا کسی این موضوع را ساخته یا نه. ما همان ابتدا که به فکر ساخت مستند بودیم، نمونه هاي مشابه را دیدیم،
چند مستند کار شده بود، اما همه به طور خلاصه بود، مثلاً به تاریخچه ورود نکرده بودند و نگفته بودند این مشکل از کجا شروع شده.
بعضی می گفتند ما الان این مشکل را داریم که مافیایی وجود دارد و در مورد ابعاد آن مافیا صحبت می کردند، اما ما چند چیز در
فیلم داشتیم، اول اینکه مشکل چطور درست شده، یعنی زمینه هاي پیدایش این مشکل چه بوده و الان چه ابعادي دارد، چه اتفاقاتی
رقم می خورد و راه حل چیست، این سه چیز را من در یک مستند کنار هم ندیدم، به خاطر همین فکر کردم که حتماً می توانم این
مستند را بسازم، تفاوت مستند «سد در سد» با مستندهاي دیگر این بود، البته آن ها هم مستندهاي خوبی هستند، اما هر مستندي
یک موضوعی دارد، ما سعی کردیم یک تاریخچه و زمینه هاي پیدایش این مشکل را به همراه راه حل بگوییم، به خاطر همین فکر می

 
کنم که بین این مستند و مستندهاي دیگر تفاوت وجود دارد. 

ما حرفی داشتیم که در فیلم هاي مشابه نبود و من آن را ویژه فیلم خودمان می دانم، آن هم اینکه ما در بخشی از مستند به افرادي
که از این جریان سوءاستفاده می کنند پرداختیم، یعنی باندهاي تقلب و کلاهبرداري و...، به این مسئله هم قبلاً در رسانه ها پرداخته
نشده بودما حرفی داشتیم که در فیلم هاي مشابه نبود و من آن را ویژه فیلم خودمان می دانم، آن هم اینکه ما در بخشی از مستند به
افرادي که از این جریان سوءاستفاده می کنند پرداختیم، یعنی باندهاي تقلب و کلاهبرداري و...، به این مسئله هم قبلاً در رسانه ها

 
پرداخته نشده بود و ما توانستیم به آن بپردازیم و بسیار موضوع مهمی است. 



یکسري واقعیت هاي بسیار تلخ در این مساله وجود دارد، که ما بنا بر یکسري ملاحظاتی که دوست نداشتیم بیش از حد نگرانی براي

 
خانواده ها ایجاد کنیم، خیلی بازش نکردیم و صرفاً در لفافه و به صورت ریز و ظریف اشاره اي به آنها کردیم که در فیلم هست. 

مثل جایی که یک نفر در مورد باندهاي کلاهبرداري صحبت می کند، نکته ظریف ما سوءاستفاده هاي اخلاقی بود، سوءاستفاده هایی
که کلاه بردارها از بچه ها انجام می دهند. به نظر من خیلی مساله مهم و دردناك است و یک زنگ خطر است که باید فکري براي این
وضعیت شود. یک مساله در کوتاه مدت آسیب می زند، یک مساله در میان مدت آسیب می زند، یک مساله هم در بلندمدت آسیب
می زند، کنکور در هر سه اینها آسیب می زند، هم در کوتاه مدت به جهت کلاهبرداري و بی نظمی و انواع و اقسام سوءاستفاده هایی
که رقم می زند، در میان مدت نظم آموزشی بچه هاي مقاطع مختلف را دچار آسیب می کند، و در دراز مدت در سیستم آموزشی
نسل جوان ما شکافی ایجاد می کند که آینده و شغل و زندگی اینها را به خطر می اندازد و به نوعی آینده اقتصادي سیاسی، برنامه

 
ریزي و همه جهات کشور از نظر نیروي انسانی را به خطر می اندازد. 

لذا اهمیت مساله طوري است که اگر 10 فیلم هم ساخته شود اولاً اینکه اشکال ندارد، دوماً اینکه با نوع برخوردي که با مساله می
شود ما احساس کردیم که انگار دردناك بودن مسئله براي آقایان مسئول خیلی جا نیفتاده، هرچند که قبلاً راجع به آن زیاد صحبت
شده است. با این نگاه فیلم را ساختیم که انشااالله بتواند بیداري ایجاد کند، هم در مردم براي مطالبه گري هم در مسئولین براي

 
حرکت به سمت حل این مشکلات. 

مهر



کسی که قرارداد 15 میلیاردي می بندد، به وام 50 میلیونی احتیاج دارد؟/

هیچ کس به اندازه من درباره واحدهاي صنعتی اطلاعات ندارد

منبع: داناشماره خبر:  133  |  تاریخ: 1399/08/18

حسن آل بویه در پاسخ به برخی شائبه ها پیرامون همزمانی اخذ وام توسط همسر و واگذاري زمین به بانک رسالت گفت: این
همزمانی وجود ندارد؛ اما کسی که قرارداد 15 میلیاردي می بندد به وام 50 میلیونی احتیاج دارد؟

حسن آل بویه در پاسخ به برخی شائبه ها پیرامون
همزمانی اخذ وام توسط همسر و واگذاري زمین به بانک
رسالت گفت: این همزمانی وجود ندارد؛ اما کسی که
قرارداد 15 میلیاردي می بندد به وام 50 میلیونی احتیاج

 
دارد؟ 

به گزارش شبکه اطلاع رسانی راه دانا؛ به نقل ازمرآت،
چندي قبل بود که تیزر و بخش نخست گفتگو با حسن آل
بویه، مدیرعامل شرکت شهرك هاي صنعتی استان سمنان
در مرآت منتشر شد؛ گفتگویی که بازخوردهاي قابل
توجهی داشت. یکی از بخش هایی که بیش تر مورد توجه
قرار گرفت سخن آل بویه مبنی بر الزام براي بکارگیري

 
برخی از اعضاي ستاد انتخاباتی رئیس جمهور در شرکت شهرك هاي کشور بود. 

بخش دوم این گفتگو نیز مسائل پرشماري را در برمی گیرد. از ابعاد واگذاري زمین به بانک رسالت و شائبه اخذ وام توسط همسر
مدیرعامل در ایام واگذاري زمین تا حقوق مدیرعامل و وضعیت برخی از شرکت هاي تعطیل. بی مقدمه شما را به مطالعه این گفتگو

 
دعوت می کنیم: 

مرآت: اگر موافق باشید به بحث اختصاص زمین به بانک رسالت بازگردیم. نقدي که در این خصوص وجود دارد آن است که زمینی که
در شهرك در اختیار یک نهاد قرار می گیرد باید مرتبط با فعالیت هاي شرکت باشد یا دست کم نفعی به شهرك برساند و خدماتی

 
ارائه کند. 

 
خیر؛ چه کسی چنین چیزي گفته؟ ما می توانیم براي کارهاي خدماتی، زمین را واگذار کنیم و منعی ندارد. 

مرآت: نقد دوم این است که تشریفات قانونی در فروش این زمین رعایت نشده است. اگر این زمین به مزایده گذاشته می شد، ممکن

 
بود بانک هاي دیگري این زمین را با قیمت هاي بالاتري بخرند. 

مزایده با تشخیص هیأت مدیره انجام می شود. هر بانکی که براي استقرار دیتاسنتر نیاز به زمین داشته باشد، من دست او را می بوسم
و زمین می دهم. اکنون اعلام می کنم که اگر همه بانک هاي کشور براي استقرار دیتاسنتر زمین بخواهند، براي آنان فرش قرمز پهن
می کنیم. در این زمینه محدودیتی نداریم. فرایندهاي واگذاري زمین کاملا بر مبناي دستورالعمل ها انجام شده است و این اقدام را



 
یکی از افتخارات خودم و مهندس ادب براي این استان و این شهر می دانم. 

 
مرآت: گفته می شود که به دنبال این واگذاري، همسر شما از بانک رسالت وام اخذ کرده است. 

همسرم اگر وام گرفته، امتیاز داشته، حقوق خودش را دارد، پولش را در این بانک گذاشته و عدد وام هم کم تر از 50 میلیون بوده
است. تاریخ اخذ وام هم مربوط به پیش از این واگذاري است و ربطی به موضوع ندارد. چون من این جا کار می کنم، قرار است

 
همسرم هیچ کاري انجام ندهد؟ این، نکته جدیدي است! البته باید سوال کنم چون چنین پولی به من نداده است.(می خندد) 

 
کسی که قرارداد 15 میلیاردي می بندد، به وام 50 میلیونی احتیاج دارد؟ 

من روزانه دو میلیارد تومان حواله الکترونیکی امضا می کنم. من اگر بخواهم وام بگیرم، احتیاجی به این کارها ندارم. حاج داود کرمی،
رئیس شعبه مرکزي بانک ملی، از دوستان بسیار قدیمی من است. وقتی من قراردادهایی که می بندم در حد 15 میلیارد تومان است،
احتیاج دارم به این از بانک رسالت 50 میلیون وام بگیرم؟ آدم اگر بخواهد از این پول ها بگیرد وام می گیرد که قسطش را بدهد؟(می

 
خندد) 

نمی دانم چه باید بگویم. من این مسائل را براي همه دستگاه هاي نظارتی فرستاده ام. هر نهادي بگوید من یک ریال در این مسائل

 
غش داشته ام، من همه مسائل را می پذیرم اما آن ها شجاعت دارند که به حسابرسی رسمی جواب بدهند؟ 

 
مرآت: مقصودتان چه کسانی هستند؟ 

 
همان کسانی که در این فضا... ببینید، بعد از ضبط درباره گزارش حسابرسی صحبت می کنیم. 

 
مرآت: آقاي حسن آل بویه ماهانه چقدر حقوق می گیرد؟ 

 
(می خندد) مثلا باید الان اعلام کنم؟ مثلا خودت فکر می کنی چقدر است؟ 

 
مرآت: 18 میلیون تومان. 

 
این ها البته مسائل شخصی است که می پرسید. 

مرآت: حقوق مسئولان که محرمانه نیست.(در این بخش از گفتگو آقاي آل بویه حکم دریافتی خود را در اختیار خبرنگار مرآت قرار
داد که جمع ارقام آن حدود 9 میلیون و 700 هزار تومان بود و به درخواست ایشان از حکم حقوق، تصویر گرفته نشد.) با این ارقام

 
زندگی می چرخد؟ 

همسر من هم حقوق می گیرد و بهتر از من هم حقوق می گیرد. واقعا نمی دانم بقیه چه می کنند... ما خرج خاصی نداریم. من اساسا

 
اهل ریخت و پاش نیستم اما واقعا دشوار است. همواره فکر می کنم که یک کارگر چگونه زندگی می کند. 

 
شرکت خدماتی به خوبی از فضاي سبز شهرك نگهداري نکرده است 



مرآت: پرسش بعدي من درباره فضاي سبز واگذار شده به شرکت کلران است. ظاهرا دو قطعه فضاي سبز را براي تأمین 5 درصد فضاي

 
سبز الزامی کلران به این شرکت فروخته اید اما این شرکت درختان را قطع کرده است. 

صورتجلسه اي با محیط زیست داریم که بر اساس آن ما اساسا تکلیفی در حوزه فضاي سبز نداریم. هرچند که از وقتی من آمدم، گفتم
یک برگ درخت اگر بیفتد، باید شرکت خدماتی جریمه بدهد؛ چون در شرایط سخت آبی سمنان، براي رشد درخت، خون دل خورده

 
شده. مشکل ما این است که براي آبیاري درختان، آب نداریم اما شرکت خدماتی هم به خوبی از فضاي سبز نگهداري نکرده است. 

در خصوص فضاي سبز مورد اشاره هم بخشی از درختان خشک شده و پیرامون آن به محل تجمع معتادین و محل پنهان کردن اموال
سرقتی شهرك تبدیل شده بود. این موضوع در شهرك باعث ناامنی شده بود. گفتیم شرکت خدماتی که نمی تواند فضاي سبز را

 
نگهداري کند، خود شرکت کلران باید آن فضاي سبز را نگهدارد. 

 
مرآت: ظاهرا شرکت این کار را نکرده است. 

ما درخت هاي سالم را صورتجلسه کردیم. آن زمین به شرطی واگذار شده که درخت هایی که سبز مانده اند، حفظ شوند. اگر درخت

 
هاي سبز قطع شده باشند که بعید می دانم، باید برخورد صورت بگیرد. 

 
مرآت: ظاهرا از سال 94 تا کنون بیش از 100 درخت در مجموعه شهرك قطع شده است. این موضوع به شما ارتباطی ندارد؟ 

ما وظیفه نظارت داریم. ما درباره درخت بحث اعتقادي داریم. درباره کلران به خاطر دارم که در صورتجلسه قید شده بود که معادل

 
درخت هاي خشک شده باید درخت بکارند. 

 
(در این بخش، آقاي رضایی براي دقایقی به این گفتگو اضافه شد) 

آل بویه: آقاي رضایی! آقایان می گویند در فضاي سبزي که در اختیار کلران قرار داده شده، درختان سبز قطع شده است. شما بر چه

 
چیزي نظارت می کنید؟ 

 
در فضاي سبز اختصاص داده شده به کلران فقط درختانِ خشک شده قطع شده اند 

 
رضایی: درختانی که قطع شده، درختانی بوده که خشک شده بودند؛ ما گفتیم قطع کنند که منظر نامناسبی نداشته باشند. 

 
آل بویه: درختانی که سبز بوده چطور؟ 

 
رضایی: آن ها سر جاي خود هستند. 

 
مرآت: و باید فضاي سبز بیش تري ایجاد کنند؟ 

 
رضایی: به تعداد درختان خشک شده، تعهد کرده بودند که فضاي سبز ایجاد کنند. 



 
آل بویه: ایجاد کرده اند؟ 

رضایی: مقداري در منطقه ویژه ایجاد کرده اند و مقداري هم واکاري کرده بودند. به تعداد درختان خشک شده، درخت خریده بودند و

 
آورده بودند. 

آل بویه: هر زمان دوستان خواستند، شرایط یک بازدید را فراهم کنید.(آقاي رضایی از گفتگو خارج شدند) ما مسائل مهم ترِ بر زمین
مانده اي داریم. این دوستان به کاهدان زده اند. ما در برخی از حوزه هاي کاري مشکلات زیادي داریم که درباره آن ها هیچ انتقادي
نمی شود! در ماجرایی که از حضور فردي نزد دکتر همتی براي تخریب آقاي صادقی تعریف کردم، کل بحث آن فرد این بود که آقاي

 
صادقی فلان کار را نکرده! 

 
تخریب آقاي صادقی نزد دکتر همتی براي مدیرعامل شدن ناکام ماند! 

دکتر همتی آن زمان تازه کار بود اما ضریب هوشی بالایی دارد. ایشان گفت باشد، شما فردا مدیرعامل شدید، چه می کنید؟ آن فرد
چون به موضوع مورد نقد خودش مسلط نبود، گفت با تعامل مسأله را حل می کنیم! آقاي دکتر همتی گفت فرض کنید تعامل کامل
وجود دارد، چطور این مسأله را حل می کنید؟ نتوانست پاسخ بدهد. دکتر همتی گفت بلند شو! بد است که تو آمده اي به این جا تا

 
مدیرعامل شوي و هدفت فقط تخریب مدیرعامل فعلی است. تو قرار است چه کنی؟ 

 
خلاصه، شما را با مسائل کوچک مشغول نکنند. 

 
مرآت: من نام چند شرکت را می برم؛ درباره هریک از آن ها یک جمله بگویید. با کاشی رویال شروع می کنیم. 

کاشی رویال... به راهش سرمایه گذاري نکرد. من جزئیات مسائل سیمان رویال، چینی رویال و کاشی رویال را می دانم. من سالیان
سال دبیر کمیته بحران استان بوده ام. بسیاري از مسائلی که الان براي این ها جذاب شده، براي ما خاطره است. من در آن زمان به

 
مالک کاشی رویال بسیار کمک کردم. اگر در مسیر درست سرمایه گذاري می کرد، وضعیت بهتري داشت. 

 
درباره کاشی رویال؛ می شد تولید پابرجا باشد و با عوامل پشت صحنه هم برخورد کرد 

می شد تولیدات پابرجا باشد و با عوامل پشت پرده هم به شدت برخورد کرد. ما رفتیم با آن ها برخورد کنیم، کل تولید را از بین

 
بردیم. 

 
مرآت: شرکت کاشی سمند. 

کاشی سمند... فرزندان نوکیسه! این ها فردا مدعی من می شوند! آقاي نظري دوست من است. چند روز نامه ورشکستی را آورد و

 
جلوي اجراي احکام را گرفت. چون من دوستش دارم می گویم فرزندانش او را دچار مشکل کردند؛ خود او آدم زحمتکشی است. 

 
مرآت: شرکت فولاد نوین. 



فولاد نوین که تعطیل است. مدیر فولاد نوین هم دوستم بود. مهندسی مکانیک خوانده بود و فارغ التحصیل شریف بود. نتوانست کار

 
کند و از ایران رفت. همان ابتداي کار هم خیلی به تولید نرسید. 

 
مرآت: شرکت مرمر گرانیت پرشیا. 

این شرکت هم براي تولید سنگ مصنوعی، ماشین آلات خیلی خوبی از ایتالیا آورده بود اما در فضاي ایتالیا بود! با بانک ملی دچار
مشکل شد. من زمانی که دیدم برخی از ماشین آلاتش را به فروش گذاشته اند، خیلی مقاومت کردم و گفتم این خط تولید حیف

 
است. فکر می کنم، این خط تولید را اصلا در ایران نداریم. 

 
صاحب هادیکار در مقطعی گرفتار نزول خورها شد 

 
مرآت: شرکت هادیکار. 

شرکت هادیکار، آقاي جهان بخش. ایشان هم صاحب این دانش و صنعت و فارغ التحصیل شریف بود. خیلی هم زحمت کشید.
رادیاتورهاي فولادي تولید می کرد. او در مقطعی گرفتار نزول خورها شد و هم مدیریت مالی اش دچار مشکل شد. شنیده ام که از
نظر روحی-روانی دچار مشکل شد و این واحد هم تعطیل شد. این ها مربوط به سالیان گذشته است. من خودم با این ها زندگی کرده

 
ام. اما در مجموع واحد موفق و خوبی بود. 

 
مرآت: نمک توحید. 

من قبلا در دو سه مقطع به آن ها کمک کردم. بحث این پیش آمد که نمک باید تصفیه اش شیمیایی باشد اما روش نمک توحید

 
فیزیکی بود. آدم هاي خیلی دلسوزي بودند اما بالاخره دانش هم مهم است. 

 
مرآت: شرکت سودا. 

 
خیلی در ذهنم نیست. موضوعاتش را نمی دانم. 

 
مرآت: شرکت آذین جام. 

خوشبختانه بانک این شرکت را واگذار کرد. شیشه دوجداره تولید می کردند، خط تولید هم خوب بود. فکر می کنم با بانک ملت
مشکل داشت. دو سه ماه پیش که گزارش می گرفتم، متوجه شدم یک خریدار آن را خریده و ان شاءاالله راه بیفتد. فکر می کنم قلعه

 
بانی آن را خریده باشد. 

 
مرآت: شرکت رنگین جام. 

 
این شرکت هم شیشه دوجداره تولید می کرد. مشکلاتش مشابه آذین جام است. 

 
عجیب است که بانک به «تجارت جاوید پارسیان» گفته تولید بلوك هاي سبک توجیه ندارد 



 
مرآت: تجارت جاوید پارسیان. 

این ها همه فارغ التحصیلان شریف اند.(می خندد) مدیر این شرکت هم از دوستانم است. کار این شرکت تولید مصالح نوین ساختمانی
است. بانک صنعت و معدن کشور هم هست... برایم عجیب است که بانک گفته است تولید بلوك هاي سبک توجیه ندارد. این طرح

 
مربوط به آمایش سرزمین بود. یعنی توجیه داشت و مهم بود. من دو سه بار آن جا بوده ام، با مسئولین مرتبط هم به آن جا رفته ایم. 

با بنیاد برکت هم مشکل پیدا کردند. ماشین آلاتی آن جاست که وارد کردن آن ها دیگر امکان پذیر نیست. به خانه اش ریختند و با

 
پابند و... گرفتند. حیف است؛ واحد خوبی است. 

 
رآکتورهاي گلاس لاین شرکت اسالیب، تحت تحریم هاي اولیه قرار دارد 

 
مرآت: شرکت اسالیب. 

آقاي نوروزي. رآکتورهاي گلاس لاینی که آن جاست تحت تحریم هاي اولیه قرار دارد! یعنی با آن می توان سلاح شیمیایی تولید کرد!
آقاي نوروزي دچار بیماري شد، تولید شرکت هم کاهش پیدا کرد و بعد هم تعطیل شد، ماشین آلات فوق العاده پیشرفته اي آن

 
جاست. 

 
مرآت: شرکت چیپس شادي. 

چیپس شادي چندان جدي به تولید نرسید، ماشین آلات خوبی هم نداشت. فکر می کنم الان هم اصلا ماشین آلاتی ندارد. مکانش را

 
براي اجاره گذاشته بودند. 

 
مرآت: شرکت مجانس. 

آقاي نجفیِ سُهی. الکتروموتور برف پاك کن تولید می کند. چند وقت پیش با هم صحبت می کردیم و می گفت ان شاءاالله به زودي

 
آغازبکار می کنیم. تولید این شرکت البته هیچ وقت به ظرفیت نرسید اما این شرکت هم شرکت خوبی است. 

 
مرآت: شرکت گل برگردان مروارید. 

من این شرکت را ندیده ام اما فکر می کنم ماشین آلات هم نداشت. خیلی واحد مهمی نبود. نمی دانم، شناخت چندانی از این شرکت

 
ندارم. 

 
رنگین نخ؛ ربا وارد معاملات شود، تولید ثروت از بین می رود/ عمده این شرکت ها مشکلات بانکی دارند 

 
مرآت: شرکت رنگین نخ. 

بالاخره ماشین آلات رنگین نخ مستهلک شده اما بحث نخ را یکی از مزیت هاي استان می دانیم. این واحد هم واحد مهمی است. این



شرکت هم مشکلات بانکی داشت. عمده این شرکت ها مشکلات بانکی دارند. من معتقدم باید نظام بانکی ما متحول شود. اولین قولی

 
که همه دولت ها می دهند، همین است و هیچ کدام هم نمی توانند و در گرداب مسائل بانکی گیر می افتند. 

هم مسائل اعتقادي و هم اصول اقتصادي می گوید اگر ربا وارد معادلات شود، تولید ثروت از بین می رود. بسیاري از این شرکت ها

 
درگیر چنین مسائلی شدند. 

 
عصارحسینی مردانه ایستاد که ثابت کند روش بانک غلط است/ او بر سر این ماجرا سکته کرد 

 
مرآت: گروه صنعتی سازان. 

بخشی از گروه صنعتی سازان را بانک صنعت و معدن... می شد این مسأله حل شود اما آقاي عصارحسینی مردانه ایستاد که اثبات کند
روش بانک غلط است. من شنیدم آن سالن را واگذار کردند و فکر کنم، عقاب می خواهد بخشی از کارش را آن جا انجام دهد. می
دانید که آقاي عصار بر سر این ماجرا سکته کرد؛ نه به خاطر اموال. من از دوم اسفند 75 در این حوزه فعالیت می کنم. تاریخ خدمت

 
من از خیلی از این ها بالاتر است. 

پرس هایی در قسمتی که بانک گرفت، موجود بود-فکر می کنم افغانستانی ها آن را مونتاژ کردند- این خبر بسیار بد بود. نباید

 
بگذاریم این اتفاقات بیفتد. 

 
مرآت: شرکت همراهان بنا. 

در برهه اي، ما قطب تولید موتورسیکلت کشور بودیم. پس از ما قم، قطب شد. در این شرکت، کل قطعات را دوزمانه از چین می
آوردند. به نظر من، تولید موتورسیکلت خوب بود اما بحث آلایندگی مطرح بود. این ها مثل قارچ ظاهر شدند و تعطیل شدند. این ها

 
در حق بانک ها اجحاف کردند. نمی دانم سرانجام مالیاتشان را دادند یا فرار مالیاتی دارند. مسأله این ها به عکس موارد قبل است. 

 
مرآت: دستمال کاغذي شکوه. 

بالاخره ما دو برند دستمال کاغذي در کشور داشتیم؛ شکوه و نیمه شعبان. نیمه شعبان سهم بیشتري از بازار داشت. فکر می کنم آن

 
ها هم در بازار دچار مشکل شدند. 

 
مرآت: از ناحیه آتش سوزي هم به آن ها آسیب رسید. 

 
بله. بحث آتش سوزي هم بود. در حوزه بیمه هم فکر می کنم مشکلی پیدا کرد. 

 
مرآت: چرم اعظم. 

خیلی جالب است. این شرکت هم ماشین آلات خوبی دارد. حتی نصاب ها را یادم هست که آلمانی بودند. مدیر این کارخانه دوستم
بود. آن موقع ها من جوان تر بودم و علاقه و وقت بیش تري داشتم. موقع نصب به آن جا رفتم. دقت نصب آن ها دهم میلی متر بود.

 
شنیده اید که می گویند آلمانی ها موقع کار صحبت نمی کنند. من این را به چشم دیدم. ماشین آلات بسیار خوبی آن جا هست. 



 
نفهمیدم چرا «چرم اعظم» هرگز به تولید نرسید 

آن موقع ها رقیبش در شهرك صنعتی پایتخت فعالیت می کرد؛ با سرمایه گذاري خارجی. مالک این جا سهم بازار چرم ایران را داشت
اما هیچ وقت تولید نکرد. من یک تولید آزمایشی از این شرکت دیدم. در آن زمان شاید بزرگ ترین سرمایه گذاري در سمنان را این
شرکت انجام داده بود. هیچ وامی هم نگرفته بود. نفهمیدم چرا هیچ وقت تولید نکرد. خودش می گفت این ماشین آلات در آلمان،

 
مربوط به کارخانه خودش بوده. 

 
مرآت: شرکت شایان سنگ سمند. 

فکر می کنم نامش را اشتباه می گویید. این شرکت هم فکر می کنم سنگ مصنوعی تولید می کرد. چندان در ذهنم نیست اما به

 
گمانم با بانک ملی مشکل داشت. 

 
مرآت: اغلب این شرکت ها... 

 
تعطیل اند. 

 
مرآت: بله. آیا ما اجازه داریم که از جهش تولید صحبت کنیم؟ 

بله. جهش تولید یک موضوع فانتزي نیست. رونق تولید هم همین طور است. حضرت آقا شرایط اقتصادي کشور را می دانست و قابل
پیش بینی بود که ما درآمد نفتی نخواهیم داشت. پشت شعارهاي سال یک افقی دیده می شود. این شرکت ها، تعدادي از انبوه

 
واحدهاي صنعتی استان هستند. واحدهاي صنعتی، پدیده هاي پویا و داینامیکی هستند؛ عمر دارند. 

 
تعطیلی هیچ یک از این واحدها ربطی به سال هاي اخیر ندارد 

من می دانستم در انتها چه می خواهید بگویید. متعمدا گفتم که برخی از آن ها اصلا متولد نشده اند. شاید 60 درصد از این شرکت
ها به دلایل مختلف، اصلا به تولد نرسیدند. همه مسائل هم معطوف به بانک نبود، برخی مسائل داخلی داشتند، برخی اختلاف شرکا

 
و... هیچ کدام از این تعطیلی ها ربطی به سال هاي اخیر و تحریم ها ندارد. طبیعی است که این اتفاقات می افتد. 

 
مرآت: براي احیاء این واحدها تلاش کرده اید؟ 

توضیح می دهم. می خواهم بگویم معناي جهش تولید این نیست که قرار است مشکل یک بیماري مزمن را حل کنیم. قرار است
تولید ملی را بالا ببریم. در دو سه حوزه اتفاقات خوبی افتاده که من توضیح می دهم. شاید براي هرکدام از این شرکت ها -در دوران
پیش از این مسئولیت- ده جلسه گذاشته باشیم. برخی از این ها را شما پیدا نمی کنید که به آن ها بگویید دردتان چیست؟ اصلا

 
برنامه اي ندارند. 

چرخی که زنگار می گیرد و از حرکت می ایستد، به راه انداختن دوباره آن بسیار دشوار است. اما در مجموع، واقعیت این است که آمار
تولید در کل کشور افزایش پیدا کرده است. کسی نمی تواند این موضوع را انکار کند. نرخ سرمایه گذاري در صنعت افزایش پیدا کرده



 
است. پیش تر از من پرسیده بودید که چرا در آمار واحدهاي تعطیل، تفاوت وجود دارد. 

من معتقدم حتی واحدي که فاقد ماشین آلات است، مسئول آن می تواند بگوید این جا ملک شخصی من است، درِ آن قفل کرده ام و
رفته ام. شما در یک خیابان شهرك می بینید که 30-40 درصد دارند کار می کنند؛ تازه همان ها هم با ظرفیت پایین کار می کنند؛

 
تعدادي تعطیل اند و تعدادي را هم که بانک تعطیل کرده. براي همه این ها دولت هزینه زیرساخت کرده است. 

 
چاردیواري اختیاري قابل قبول نیست! 

سوله هاي خالی باید تعیین تکلیف شوند. طبق آماري که دو ماه قبل گرفتم، واگذاري بانک ها بد نبوده. براي گرفتن آمارهاي جدید،
دو بار نامه داده ام اما دبیرخانه شوراي بانک ها پاسخی نداده است؛ گفتند اطلاعات نیامده. واگذاري ها خوب بوده البته به بهره برداري
نرسیده. در مجموع چاردیواري اختیاري قابل قبول نیست. به طور مثال براي چرم اعظم، ارز این مملکت هزینه شده و یا باید واگذار

 
کند یا تصمیم دیگري براي آن اتخاذ شود. 

مرآت: بگذارید به حوزه اي دیگر وارد شویم. در خصوص تخریب دیوار ساختمان کسب و کار ابهاماتی وجود دارد. گفته می شود که

 
900 میلیون تومان براي دیوارچینی مجدد هزینه شده و آن را مصداق تضییع اعتبارات عنوان کرده اند. 

نخست باید ببینیم که دیواري تخریب شده یا خیر؟ چندین سال قبل، یک دیوار موقت، یعنی دیوارهاي پیش ساخته بتنی گذاشته
بودند تا ساختمان محصور شود. در جریان پروژه هاي سفر آقاي دکتر روحانی، 5 میلیارد تومان اعتبار براي تکمیل این پروژه
گذاشتند. واقعا آن مجموعه الان با 20 میلیارد هم جمع نمی شود. من دستوري از آقاي شریعتمدار گرفتم. یادش بخیر، می خواست

 
نماز بخواند، مهر نداشتیم، یک سنگ پیدا کرد و همان جا نماز خواند. 

 
دکتر شریعتمدار گفت اگر بتوانی از نوبخت پول بگیري از توپخانه تا وزارت خانه برایت سینه خیز می روم؛ پول را گرفتم 

گفتم شما یک دستور بده، من پول می گیرم. گفت اگر بتوانی با دستور من از نوبخت پول بگیري، از میدان توپخانه تا وزارتخانه برایت
سینه خیز می روم. خدا را شکر پول را گرفتم. از پروژه بازدید کنید. تکرار می کنم، دیوارها موقت بود. بنابراین دیواري تخریب نشده.

 
آن دیوارهاي موقت را هم برداشته اند و بخشی را براي محافظت از چاه ها استفاده کرده اند و بخشی را هم در جاهاي دیگر می کنند. 

اصلا این عددها هزینه نشده است. الان با دو برابر این مبلغ هم پروژه جمع نمی شود. براي دیوارکشی پول تخصیص پیدا نکرد. اگر
این دیوار 100 میلیارد هم هزینه داشته باشد، بالاخره آن ساختمان دیوار می خواهد. فرایند واگذاري به پیمانکار هم فرایند مناقصه

 
بوده است. 

 
مرآت: این مصداق هزینه کرد غیراولویت دار نیست؟ 

اولویت را چه کسی تعیین می کند؟ این ها را براي بازي کردن با احساسات دیگران می گویند. مثلا در ردیف بودجه من، خرید خودرو
وجود دارد؛ می توانند بگویند به جاي خرید خودرو فلان کار را انجام بده! در مجموع، فرایند مناقصه کاملا شفاف بوده است. انجام این

 
کار، موردنیاز هم هست. پیمانکار اکنون می گوید رقم قرارداد پایین است. پروژه فقط دیوارکشی نیست، سردرب و نگهبانی هم دارد. 

من از پیمانکار خواهش کردم که شما این کار را انجام بده، ما در پروژه دیگري به شما کار می دهیم. این شرکت اتفاقا دانش بنیان



است. اجراي این پروژه به صرفه و صلاح دولت است. من اگر بخواهم دوباره این پروژه را به مناقصه بگذارم، مبالغ بسیار بیش تر خواهد

 
بود. در مجموع، اساسا دیواري نبوده که بخواهد تخریب شود؛ دیوار موقت بتنی بوده که جمع آوري شده است. 

پروژه هاي ما تعریف شده است. ما نمی توانیم مهدکودك بسازیم. من اگر دیوار را نسازم هم اجازه ندارم مهد کودك بسازم. شما از من
سوال کردید که چه نمره اي به خودت می دهی؟ من می خواهم بگویم که اعتبارات ما بسیار افزایش یافته است. شهرك صنعتی

 
سمنان، یکی از باسابقه ترین شهرك هاي صنعتی ایران است؛ آدم هاي بزرگی این جا مسئولیت داشته اند. 

 
یکی از نقاط قوت من این است که سرمایه گذار را خوب می شناسم 

در شش ماهه نخست امسال، تعداد قراردادها 189 مورد بوده و سال گذشته 32 مورد بوده. مساحت واگذاري، در شش ماهه نخست
سال گذشته 34 هکتار بوده و امسال به 113 هکتار رسیده. یکی از نقاط قوت من این است که سرمایه گذار را خوب می شناسم. با

 
90 درصد این ها صحبت کرده ام؛ رانتی هم وجود ندارد. 

مرآت: اشاره کردید که خوب است انسان اشتباهاتش را بپذیرد؛ در مواردي که در ادامه عرض می کنم، اگر اشتباهی رخ داده بفرمایید.

 
گفته می شود که از سوئیت شهمیرزاد استفاده شخصی می کردید. 

ما در آن جا 5 واحد داریم. همکاران ما از تمام ایران از این واحدها استفاده می کنند. من اگر استفاده هم می کردم، کار غیرقانونی

 
نکرده بودم اما من از مرداد سال 97 اصلا به آن جا نرفته ام. همانطور که گفتم به کاهدان زده اند. 

 
مرآت: نه خود شما، اما ظاهرا والدین شما در آن جا ساکن بوده اند. 

 
وقتی خود من نرفته ام، آن ها چگونه در آن جا ساکن اند؟ 

 
از مرداد 97 به سوئیت هاي شهمیرزاد نرفته ام؛ می رفتم هم منعی نداشت 

 
مرآت: (به مطایبه) شاید فرصت نکرده بودید که سري بزنید. 

پدر من که مرحوم شده است. این که می گویم از مرداد 97 نرفته ام، به همین دلیل است. آخرین بار با پدرم به آن جا رفتم. پایم را
آن جا نگذاشتم اما بدانید که استفاده از آن هیچ منعی ندارد. همکاران هم حق دارند، همه همکاران کشور هم حق شان است اما این

 
که واحدها را به آدم خاصی داده باشیم، به هیچ وجه این گونه نبوده است. 

مرآت: آیا در طول دوره مسئولیت تان پیش آمده که در قالب مأموریت و با خودروي دولتی، براي شرکت در کلاس هاي دانشگاه به

 
تهران بروید؟ 

این هم یکی از مسائلی است که دانستنش براي شما جالب است. وقتی من رزومه ام را دادم، اعلام کردم که دانشجوي دکتري علوم
اقتصادي هستم در واحد علوم تحقیقات. قبول شده بودم و هم به آقاي دکتر شریعمتدار اعلام کرده بودم، هم به آقاي دکتر یزدانی و
هم به آقاي دکتر نجفی. من فقط توانستم یک ترم ثبت نام کنم. در آن ترم، به گمانم آخر آبان بود، و حتی دو سه کلاس هم نرفته

 
بودم و... 



من می دانم پشت این صحنه ها چه خبر است. به کاهدان زده اند. اولا من تنها مدیري هستم که تمام مأموریت هایم را مکتوب به
استانداري اعلام کرده ام. این چیزهاي فیک را آقاي کاتب هم به بازرسی داده بود.(می خندد) امکان ندارد که یک مأموریت از من پیدا
کنید که اعلام نکرده باشم. به تهران هم اعلام کرده ام. بسیار شفاف و روشن است. نکته دیگر این که در همان دو سه ماهِ تنها ترمی

 
که ثبت نام کردم، کلاس ها از ساعت 5 به بعد بوده است که همان ها را هم نرفته ام. 

 
فقط دو ماه درگیر دانشگاه بودم؛ کلاس هایی که شرکت نکردم، بعد از ساعت اداري بود 

اگر می رفتم هم اشکالی نداشت چون ساعت کلاس، بعد از ساعت اداري بوده است. براي تمام مأموریت هایم هم کار تعریف شده اي
وجود داشته. می توانید ببینید براي چه کاري و کجا بوده ام. از همه این ها گذشته، من مجموعا دو ماه درگیر این موضوع بودم. ترم
پیش برایم پیامک آمده بود که اگر این ترم ثبت نام نکنم، ثبت نامم به کلی ملغی می شود. هنوز هم با وجود این که کلاس ها مجازي

 
شده، وقت نکرده ام ثبت نام کنم. 

من حتی شماره دانشجویی ام را فراموش کرده ام. من گذرواژه ام را تغییر نداده بودم و دوستمان، کاري غیراخلاقی کرده بود و وارد
سایت شده بود و اطلاعات را گرفته بود و فکرهایی کرده بود. دلم می سوزد که ثبت نام نکردم. چون به این حوزه علاقه مند هستم.

 
نمی دانم شدنی است یا نه اما می کوشم که ثبت نام کنم. دیگر؟ 

 
نقدي بر عادي شدن تعارض منافع در ایران! 

مرآت: سخن دیگري نیست جز یک تکمله. به تازگی نخست وزیر کانادا به سبب کمک به یک خیریه که پیش از این به خانواده وي به
سبب سخنرانی تبلیغی پول پرداخت کرده بود تحت شدیدترین فشارهاي رسانه اي قرار گرفت. نخست وزیر یک کشور براي مسأله اي
که شاید از نظر ما عادي باشد، 90 دقیقه در کمیسیون مالی پارلمان کانادا پاسخ داد! این تضاد منافعِ به ظاهر ساده، مقامات کانادا را
تا مرز استعفا پیش برد! مصادیق این تضاد منافع در ایران بسیار است اما هرگز واکنش هایی از این دست را برنمی انگیزد. شما اعلام
کردید که آقاي آل بویه پسرخاله شما، در تجهیز منزل متخصص بودند یا آقاي آل بویه(از دیگر اقوام شما) کارشناسی قیمت زمین
واگذار شده به بانک رسالت را انجام داده است و من فکر می کردم که این تضاد منافع اگر در کشوري دیگر که به اندازه ما داعیه دار
حلال و حرام و حفظ بیت المال نیستند اتفاق می افتاد، چه اتفاقاتی به دنبال آن می افتاد؟ برایم عجیب بود که فرمودید من خبر

 
نداشتم که کارشناسی را چه کسی انجام داده و عجیب بود که فرمودید تجهیز منزل به دست پسرخاله تان کار خطایی نبوده. 

اینجا تعارض منافع اتفاق نیفتاده است. هیچ جاي قوانین نگفته است که مثلا تو نباید به پسرِ پسرعمویت که کارشناس رسمی
دادگستري است، کار ارجاع بدهی. این تعارض منافع نیست. من بیش ترین تعداد پروانه اشتغال در استان را دارم؛ نظام ساختمان،
معدن، آسانسور و... تمام این ها را کنار گذاشتم. وقت نکرده ام که پروانه هایم را تمدید کنم. اگر انجام هم می دادم مانعی نداشت اما

 
به دلیل احتمال تعارض منافع، همه را کنار گذاشتم. 

در موضوع زمین بانک، دلیلی هم نداشت که من مطلع باشم. معرفی کارشناسان رسمی با من نیست؛ دفتر حقوقی این کار را انجام می
دهد. آن چه که می گویید در مجموع نکته درستی است. من می گویم دولت درآمدهاي خود را باید دقیق وصول کند اما نمی تواند.

 
اگر من به واحدي رو بیاندازم که فلان کار را انجام بدهد، طبیعی است که آن واحد از من انتظاراتی خواهد داشت. 

 
به کاهدان زده اند! 



بنابراین تعارض منافع این جا اتفاق نیفتاده است. من اگر بخواهم خودم را نقد کنم، آن قدر خطا و اشتباه دارم که به این مسائل نمی
رسیم. این آقایان به کاهدان زده اند. امروز هم مدیرکل بازرسی و مدیرکل دیوان محاسبات کاملا پاي کارند. اتفاق مهمی افتاده است.
مدیرکل بازرسی براي تأمین آب شهرك هاي صنعتی جلسه می گذارد. من واقعا ذوق زده شدم. من معتقدم رسانه ها در ضریب دادن

 
به اهمیت این مسائل تعیین کننده بوده اند. 

ما مسائل بسیار مهمی پیش رو داریم. شهرك صنعتی سمنان، براي یک شهر 2 میلیون نفري کفایت می کند. غرب کشور که اشباع
شده است. قسمت عمده شرق کشور در استان ماست و باید به مسأله تقویت صنعت در استان بپردازیم. باز هم می گویم شما اهالی

 
رسانه اگر ایراد مرا به من بگویید، به من محبت می کنید. مگر کسی می تواند مدعی باشد که همه کارهایم درست است؟ 

اگر خودم قرار بود نقدي بنویسم، چیزي می نوشتم که خودم نتوانم پاسخ بدهم. اما بگذارید به پرسشی که پیش تر از من درباره آمار
واحدهاي تعطیل پرسیده بودید، پاسخ بدهم. سرمایه گذاري که به حوزه صنعت وارد می شود، ابتدا باید جواز تأسیس بگیرد. این جواز
می تواند از نهادهاي مختلف از جمله صمت، جهاد کشاورزي و میراث فرهنگی اخذ شود. در همین بخش، اختلاف آماري با صنایع آغاز

 
می شود. 

بعد به سراغ ما می آیند و با ما قرارداد زمین منعقد می کنند و یک گام به سرمایه گذاري نزدیک می شود. در مرحله بعدي از ما جواز
احداث می گیرد. ما در شش ماهه نخست امسال نسبت به مدت مشابه سال گذشته، در حوزه جواز احداث 68 درصد رشد داشته ایم.
پس از آن پایان کار می گیرد که در این حوزه هم 45 درصد رشد داشته ایم. وقتی ماشین آلات را نصب کرد، پروانه بهره برداري می

 
گیرد. 

پروانه را از همان دستگاهی که می گیرد که جواز تأسیس گرفته است. عمدتا این پروانه ها توسط صمت صادر می شود. وقتی واحدي
تعطیل می شود، صمت می بیند که ماشین آلات در واحد موجود است؛ پروانه را تعلیق می کند و نه ابطال. اگر ماشین آلات را برده

 
بود، پروانه ابطال می شود. در آمار صمت، گویی نه واحدي آمده و نه تعطیل شده. موضوع براي ما متفاوت است. 

 
قاعدتا آمار تعطیلی واحدها در صمت باید از آمار ما بیش تر باشد اما کم تر است 

چه ماشین آلات در واحد باشد و چه نباشد، واحد با من قرارداد دارد. در آمار من هست به عنوان واحد تعطیل. عامل دیگر اختلاف
آمار این است که آمار من مربوط به شهرك ها و نواحی صنعتی است و آمار صمت خارج از شهرك ها و نواحی صنعتی هم هست.

 
قاعدتا آمارهاي صمت باید بیش تر از آمارهاي ما باشد اما حالا می بینید آمارهاي آن ها کم تر است. 

من گفتم وقتی ماشین آلات در واحدي وجود ندارد، اساسا دیگر واحد تولیدي وجود ندارد. قرار شد که ما پس از این، این دست
واحدها را در زمره طرح هاي صنعتی بگنجانیم. این اختلاف آماري همواره برقرار می ماند به این دلایلی که عرض کردم. البته ما اصلا

 
عدد 703 واحد کاملا راکدي که آقاي عسگري اعلام کرده بود را نداریم. من می خواستم با ایشان تماس بگیرم. 

 
هیچ کس به اندازه من درباره واحدهاي صنعتی اطلاعات ندارد 

به جرأت می گویم، هیچ کس به اندازه من درباره واحدهاي صنعتی اطلاعات ندارد. واحدها را که نام بردید، تصویر آدم ها هم جلوي
چشمم آمد. قرار نیست من این ها را در بوق و کرنا کنم. من باید کار انجام بدهم. آن هایی که این مسائل را در بوق و کرنا می کنند،



 
می دانند که هادیکار چه زمانی تعطیل شده... من نمودار تعطیلی ها را دارم که از چه سالی اتفاق افتاده و به چه نحوي بوده... 

 
در مجموع می خواهم بگویم این ها انگیزه هاي شرافتمندانه و خیرخواهانه نداشته اند. 

 
مرآت: بابت وقتی که در اختیار ما قرار دادید بسیار متشکرم. 

 
من هم از شما و همکارانتان تشکر می کنم. 

انتهاي پیام/ح



شرق نوشت: سرخوردگی روانی و جامعه ستیزي ترامپیسم

منبع: شفقناشماره خبر:  134  |  تاریخ: 1399/08/18

شفقنا- کیومرث اشتریان، استاد دانشگاه تهران در یادداشتی با عنوان «سرخوردگی روانی و جامعه ستیزي ترامپیسم» در
روزنامه شرق نوشت: بخشی از طرفداران ترامپ از مشکلات روانی رنج می برند؛ و البته نه همه آنان. یکی از ویژگی هاي دونالد

ترامپ در دوران چهار سال ریاست جمهوري اش گرایش روانی او به افزایش منازعات ...

شفقنا- کیومرث اشتریان، استاد دانشگاه تهران در یادداشتی با عنوان «سرخوردگی روانی و جامعه ستیزي ترامپیسم» در روزنامه شرق

 
نوشت: 

بخشی از طرفداران ترامپ از مشکلات روانی رنج می برند؛ و البته نه همه آنان. یکی از ویژگی هاي دونالد ترامپ در دوران چهار سال

 
ریاست جمهوري اش گرایش روانی او به افزایش منازعات داخلی و خارجی بود. 

چنین شخصیت هایی در گوشه و کنار ما، کم نیستند. در محیط هاي محدودتر، در قوم و خویشان، در اداره، در شهر و کشور کسانی
هستند که با روش و منش و روحیات خاصی که دارند، به سرعت جمع را تحت تأثیر قرار می دهند، بلافاصله دوقطبی ایجاد می کنند
و به اصطلاح «همه را به جان هم» می اندازند. چنین شخصیت هایی، فتنه انگیز و در نهایت جامعه ستیزند؛ چون جامعه اساسا یعنی
سازگاري و اینها ناسازگاري را در سویه هاي گوناگون دامن می زنند. هرچند ترامپ صاحب قدرت سیاسی و اقتصادي بود اما گویی از

 
حقارتی ذاتی رنج می برد. 

تلاش او همواره بر آن بود که در جامعه آمریکایی از خود یک «کارآفرین موفق» نشان دهد؛ چیزي که نبود. کارآفرینی او با تردید و
تمسخر مواجه بود. مشهور است که در فرهنگ سیاسی آمریکا «مردانی که آمریکا را ساخته اند» کسانی بوده اند که با تلاش نوآورانه
ثروتمند شده اند و نه از راه خرید و فروش املاك و مستغلات. شخصیت جاه طلبی نظیر ترامپ این رنج تحقیرآمیز را همواره بر دوش

 
خود احساس می کرد. 

او نه راکفلر بود که از راه تصفیه نفت و خط لوله و خط آهن ثروتمند شده باشد، نه مورگانِ خطرپذیر در صنعت برق، نه فورد

 
خودروساز و نه بیل گیتس و نه استیو جابز بود. او بسازبفروش بود. 

تعریف هایی که گاه و بیگاه از خود می کند گونه اي از خودشیفتگی را به نمایش می گذارد که در واقع واکنشی به آن تحقیرهاست.
در سطحی عمومی، در ادبیات نظریه انتقادي عبارت «طبقه فرودست» براي مردمی به کار می رود که به لحاظ اجتماعی، سیاسی و

 
جغرافیایی از سلسله مراتب قدرت طرد شده اند. 

به نظرم نام گذاري «طبقه فرودست» وجه محدود اقتصادي (طبقاتی) دارد و قابل مناقشه است و ویژگی هاي روانی و روان شناسی

 
اجتماعی را پوشش نمی دهد. ترامپ ویژگی افراد «جامعه ستیز» را دارد که در زیر انبوهی از ثروت پنهان شده است. 

جامعه ستیزي هم وجهی داخلی دارد و هم وجهی بین المللی. ترامپ طرفدارانی در جهان و از جمله در ایران داشت که اغلب از همین



ویژگی جامعه ستیزي رنج می برند و رنج می دهند. آنانی که به دلیل ویژگی هاي روانی به سراغ ترامپ رفته اند، شایسته مطالعه اند.
نمی دانیم از 70میلیونی که در آمریکا به او رأي داده اند و از نمونه هاي ایرانی شان چه تعداد ذیل این گونه نابسامانی هاي روانی
جاي می گیرند. آنچه اجمالا می دانیم این است که جامعه ستیزي، نوعی واکنش روانی در افرادي است که از ویژگی هاي مشابهی

 
برخوردارند. 

شاید مهم ترین ویژگی ایشان این است که علیه هسته هاي مفهومی قدرتِ اجتماعی یا بین المللی عمل می کنند. مثلا با مفاهیم و
موضوعاتی مانند تغییرات آب وهوایی، همکاري هاي بین المللی، گرایش ها و برداشت هاي علمی و عمومیِ معطوف به مبارزه با کرونا
و... مخالفت می کنند. در این راه با هر کسی، از جمله با دشمنان خویش نیز ائتلاف می کنند؛ البته ائتلاف هاي ضداجتماعی. اغلب،
اینها مطرود جریان هاي اصلی فکري و اجتماعی اند و توسط جریان هاي دامنه دار و ساخت یافته قدرت تاریخی-سیاسی که در گذر

 
زمان جا افتاده اند، به بازي گرفته نمی شوند. 

از این رو راه میانبري که برایشان باقی می ماند، جامعه ستیزي است که بتوانند به سرعت بر این جریان هاي جاافتاده تاریخی فائق
آیند. این راه میانبر براي اقشار محرومی که در آفریقا، آسیا، اروپا و... زندگی می کنند، ترور و کشتار است و براي جامعه ستیزانی که
صاحبان ثروت اند، تخریب بنیان هاي اجتماعی سازگاري ملی و بین المللی. اگر بخواهم روشن تر سخن بگویم، نمونه اي از ایران را
نشان می دهم. در ایران، دو جریان اصلی قدرت در طول تاریخ 40ساله شکل گرفته است: اصلاح طلبی و اصولگرایی. شماري از
بازیگران خواهان قدرت نمی توانند جذب این دو جریان اصلی شوند؛ از این رو به کسانی روي می آورند که در پی شکستن این

 
ساختار دوقطبی اند. 

از میان این شمار برخی دلایل اقتصادي دارند و برخی دلایل سیاسی یا فرهنگی. اما برخی ویژگی هاي خاص روانی دارند؛ جامعه ستیز
و سامان گریزند. محور اصلی این نوشتار معطوف به آنان است و لازم است دریچه هاي جدیدي در علوم سیاسی ایرانی براي مطالعه
آنان باز شود. برخی از اینها توان جذب طیف هاي گوناگون مذهبی تا غیرمذهبی را دارند و دامن خود را از مفهومی گنگ به نام مُهر
کوروش تا علاقه مندي به ترامپ گسترش می دهند. درباره طرفداران ایرانی ترامپ با این طیف به ظاهر نامتجانس روبه رو بودیم؛ از
سلطنت طلبان تا نیروهایی کاملا متضاد در سوي دیگر طیف. بخش مهمی از نیروهاي اصلی اینها به دلایل جامعه ستیزي روانی با
یکدیگر پیوند می خورند. به نظر می رسد ویژگی هاي مشترك روانی اینان قابل توجه تر است تا ویژگی هاي اقتصادي، مذهبی، قومی

 
یا ایدئولوژیک. افرادي سرخورده که با یکدیگر پیوندي روحی-روانی دارند. 

از این روست که نام «گروه» براي اینان شاید بهتر باشد تا اطلاق «طبقه» که مفهومی اقتصادي است. نگارنده در مشاهدات خود
پیوندهایی را در بین آنها دیده ام که در نگاه نخست برایم حیرت آور بوده است. مثلا افرادي کاملا غیرمذهبی از نامزدهایی در
انتخابات هاي ایران دفاع می کرده اند که آشکارا نشان از گرایش هاي مذهبی و شبه افراطی داشته اند. پس از کنکاش و گفت وگوي
فراوان، بیش از هر چیز سرخوردگی هاي روانی آنان در عرصه قدرت اجتماعی را مشاهده کرده ام. «سرخورده قدرت» و «دورافتاده
جماعت»اند و این، نوعی حس تحقیرشدگی و ویژگی ضداجتماعی را در میانشان پدید می آورد. نتیجه آن، کنش هاي به شدت

 
خودنمایانه، تبرج آمیز، «نامتعارف» و ساختارشکنی سیاسی در سطح ملی و بین المللی است. 

ترامپ بهترین کاندیدایی است که می تواند فضاي ملی و بین المللی را به سوي آشفتگی مورد نظر این «ساختارشکنان جامعه ستیز
روانی» به پیش ببرد، از همین روست که حامیانی در داخل و خارج از آمریکا دارد. بخش مهمی از اینها «محرومان روانی»اند که در

 
جاي جاي جهان پراکنده اند. 

هم از این روست که ساختارهاي نهادي بین المللی، فرهنگ هاي جاافتاده در تاریخ بشري و تمدن هاي اصیل در معرض تخریب



«ترامپیسم»اند. این نهادها ابزارهاي اساسی جامعه پذیري سیاسی بین المللی است؛ چه با آنها موافق باشیم یا نباشیم. جامعه پذیري
سیاسی یعنی پذیرش قدرتِ هنجارهاي به ارث رسیده از تاریخ و دقیقا مخالفت با هنجار است که سرخورده هاي روانیِ از قدرتِ عرفی

 
را به ترامپیسم پیوند زده است. 

ممکن است یک استاد علوم سیاسی، یک فعال مدنی، یک رجال سیاسی، یک متفکر ، یک کارآفرین بزرگ اقتصادي در گذار زمان از
گرایش هاي فکري، فرهنگی، سیاسی و اقتصادي خویش ناامید شده و به روان پریشی، جامعه ستیزي و نظم گریزي گرفتار شود. بشر
همواره در معرض فروافتادن در عقده هاي فروخورده روانی است. مهم آن است که نظام هاي سیاسی سازوکارهایی عقلانی داشته

 
باشند که گرفتار چنین شخصیت هایی نشوند؛ همه نکته همین جاست. 

 
انتهاي پیام 
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فازنخست ابر پروژه انتقال آب خلیج فارس به استانهاي مرکزي افتتاح شد

منبع: هم اندیشیشماره خبر:  135  |  تاریخ: 1399/08/18

قطعه نخست ابَرَ پروژه انتقال آب از خلیج فارس به فلات مرکزي ایران و آبرسانی به شهرستان هاي خمیر و سیرجان با دستور
ویدئو کنفرانسی رئیس جمهور افتتاح شد.

پایگاه تحلیلی خبري هم اندیشی: تأسیسات آب شیرین کن خلیج فارس صبح پنجشنبه با دستور حسن روحانی رئیس جمهوري
از طریق ویدئو کنفرانس با ظرفیت 200 هزار متر مکعب در شبانه روز به منظور تأمین بخشی از آب مورد نیاز شرب و صنعت استان

 
هاي مرکزي و جنوب شرق کشور، به بهره برداري رسید. 

دیدگاه توسعه اي صنایع مصرف کننده و دستگاه هاي اجرایی استان هرمزگان هدف احداث هر چه سریع تر این طرح ملی بود. با ورود
آب شیرین کن خلیج فارس، ظرفیت تولید آب شیرین در کشور 50 درصد افزایش یافت و با آغاز بهره برداري از این مجتمع، سالانه

 
بیش از 70 میلیون متر مکعب آب شیرین به آب هاي کشور افزوده می گردد. 

تأمین منابع مالی طرح هاي آبی، با درایت صندوق توسعه ملی جز اولویت هاي آن صندوق قرار گرفته است و بدین ترتیب نظر به

 
توجیه فنی و مالی طرح، تأمین مالی آن مورد تصویب صندوق توسعه ملی قرار گرفت. 

بخش اصلی آب شیرین تولیدي با استفاده از یک خط لوله به طول 800 کیلومتر به مجتمع هاي صنعتی واقع در استان هاي مرکزي
ایران منتقل شده و بخش دیگري از آن نیز جهت شرب استان هرمزگان صرف خواهد شد. شایان ذکر است این پروژه ي ملی با
سرمایه گذاري شرکت هاي سازه سازان (مالک و بهره بردار آب شیرین کن)، شرکت معدنی و صنعتی گل گهر، شرکت مس سرچشمه

 
و شرکت معدنی و صنعتی چادرملو اجرا شده است. 

برخی از مزایاي مهم اجراي این طرح تأمین آب شرب و کمک به رشد صنعت در استان هاي کم آب کشور (استان هاي هرمزگان،
کرمان و یزد) به ویژه تأمین آب مورد نیاز واحدهاي بزرگ در بخش هاي صنایع و معادن و افزایش رونق اقتصادي در این مناطق می

 
باشد. همچنین سایر مزایاي این طرح دسترسی به مواد اولیه (آب دریا) قابل دسترس، مطمئن و تمام ناپذیر است. 

این مجتمع، در حال حاضر بزرگترین تأسیسات نمک زدایی کشور است که در شهرك صنعتی خلیج فارس در غرب بندرعباس احداث
شده است. سرمایه گذاري هاي ریالی و ارزي انجام شده در این طرح به ترتیب 7,000 میلیارد ریال و 92 میلیون یورو است که از این
مبلغ، 84 میلیون یورو از محل منابع ارزي صندوق توسعه ملی با عاملیت یکی از بانک هاي کشور، تأمین شد. عملیات اجرایی این

 
طرح در پاییز 1396 آغاز شد و در پاییز 1399 به راه اندازي اولیه رسیده است. 

احجام بزرگ کارهاي انجام شده، از جمله 375 هزار متر مکعب خاك برداري، 34 هزار متر مکعب بتن ریزي، 5 هزار تن آرماتوربندي،
80 هزار مترمربع قالب بندي، 10 هزار تن تجهیزات و متریال، بیش از 110 کیلومتر کابل کشی و 50 کیلومتر لوله کشی در سایزهاي

 
مختلف، نشان دهنده وسعت این طرح ملی است. 



در زمان ساخت پروژه به طور میانگین روزانه 700 نفر به شکل مستقیم و پنج هزار نفر به شکل غیر مستقیم در این پروژه مشغول به
کار و فعالیت بوده اند. در زمان بهره برداري نیز این مجموعه با اشتغال زایی 150 نفر به صورت مستقیم و 500 نفر به طور غیر

 
مستقیم در جهت بهره برداري 25 ساله از این مجموعه بزرگ گام بر می دارد. 

آب خام ورودي به آب شیرین کن توسط آب گیرها و خطوط انتقال، به میزان 600 هزار متر مکعب در شبانه روز (7 متر مکعب بر
ثانیه)، تأمین می شود که بر این اساس آب شیرین کن خلیج فارس با ظرفیت تولید 200 هزار متر مکعب آب شیرین در شبانه روز

 
ایجاد شده است. 

این مجموعه در حوزه محیط زیست و حفظ آن برنامه ریزي کرده است، بر این اساس با استفاده از واحدهایی که براي نخستین بار در
کشور مورد ساخت و استفاده قرار می گیرند از قبیل واحد پیش تصفیه (DAF) ، واحد لجن گیري (Sludge Area) و واحد رفع
فقر یونی آب (Remineralization) شوري 55.000 واحدي آب را به شوري 500 واحد تبدیل و آب شیرین مورد نیاز صنایع

 
بزرگ معدنی را تأمین می کند. 

با افزایش برداشت بی رویه ي آب از دشت ها و نیاز به ایجاد منابع آبی پایدار، اولویت کشورها در تأمین آب از منابع غیرمتعارف است.
طبق نظر کارشناسان، در شرایط کنونی و به دلایل تغییر اقلیم و استمرار پدیده ي خشکسالی، ما بیش از گذشته نیازمند تأمین آب به

 
روش هاي نوین همچون استفاده از فناوري آب شیرین کن ها هستیم. 

 
ش 

کد مطلب: 415888
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▼حرف روز 

 
راز و رمز تمدّن وحشی غرب! 

رهبر معظم انقلاب در سالروز میلاد با پیامبر اعظم(ص) و امام صادق(ع) به مقایسه پاره اي از خصایص و ویژگی هاي تمدن غربی با
فرهنگ غنی اسلام پرداختند و دست روي نقطه ضعف عمده تمدن وحشی غرب گذاشتند و آن، موضوع «انسان» است. البته غربی ها
با رویکرد اومانیستی و ادعاهاي حقوق بشري، داعیه دار دفاع از حقوق انسان هستند؛ اما زمانی که نقاب از چهره تزئین شده به واسطه
بهره گیري سوء از علم و دانش و فناوري هاي پیشرفته برداشته می شود، عیار واقعی آن تمدن در مقایسه با نگاه اسلام و پیامبر
رحمت به تکریم و پاسداشت مقام انسان رنگ می بازد. دلسوزي و حرص پیامبر رحمت براي هدایت همه آحاد بشر فارغ از جنسیت،
رنگ، مذهب و نژاد، اوج انسان مداري واقعی در اسلام است. در مقابل، رویه و سلوك غرب مدعی حقوق بشر در برخورد با جوامع
انسانی و تحقیر انسان ها و بازداشت آن ها از حقوق طبیعی شان چگونه است؟ به هر کجاي عالم نگاه کنید زورگویی و ظلم تمدن
غرب به جوامع انسانی با سوءاستفاده از پیشرفت در علم و فناوري را به عیان می بینید. رهبر حکیم انقلاب این کارها را «نشانه ذات
ظلمانی تمدّن غرب» ذکر کردند و با تأکید بر این گزاره آزمون شده که اقدامات خبیثانه کشورهایی مثل فرانسه در هتک حرمت به
پیامبر رحمت صدمه اي به اسلام و وجود گران قدر ایشان وارد نمی کند، تأکید کردند که این گونه رفتارها «وسیله اي است براي
اینکه من و شما بیشتر بشناسیم این تمدّن را»، این تمدّن را «واقعاً تمدّن وحشی اي» دانستند که «ملّت هاي خودش را هم بیچاره

 
کرده است». 

راز این وحشی گري در ذات تمدن غربی، رهاسازي انسان از قیدوبند آموزه ها و تعالیم دین و وحی الهی بود که به اسم خدمت به
انسان انجام شد، اما امروز بلاي جان انسان غربی شده است. غرب، میانِ دین و همه «دیگري ها»، دین را کنار زد و آن دیگري را
برگرفت؛ چه دین و علم، چه دین و عقل، چه دین و پیشرفت، چه دین و آزادي. این دوگانه هاي متضاد، در غرب شکل گرفتند و
انسان غربی بر سر این دوراهی ها قرار گرفت و مجبور به انتخاب یکی شد. میان دین و آزادي نیز ترجیح با آزادي بود؛ هیچ امري نباید
فارغ از اراده و خواست خود انسان، بر او حکومت کند. انسان، موجودي خودمختار است. این تفکر بنیان بیچارگی انسان غربی را فراهم

 
کرد و تا به مدار دین و رفتار دینی برنگردد از این کابوس رها نخواهد شد. (نویسنده: فتح االله پریشان) 



 
▼گزارش روز 

 
چرا همه کالاها ارزان می شوند؟! 

 
امام خامنه اي روز 13 آبان در سخنرانی زنده تلویزیونی فرمودند: «گرانی هاي اخیر ارتباطی به تحریم ندارد». 

گزاره هاي خبري: از هنگام اعلام احتمال پیروزي جو بایدن در امریکا، بازار ارز، سکه، خودرو و مسکن در ایران در سراشیبی سقوط
قرار گرفته است! 1- حدود 40 میلیارد دلار از منابع ایران در پنج کشور مسدود شده است؛ با تحریم هاي اولیه و ثانویه اي که آمریکا
علیه ایران اعمال کرده، 20 میلیارد دلار در چین، هفت میلیارد دلار در هند، شش میلیارد دلار در کره جنوبی، دو میلیارد دلار در
عراق و 1.5 میلیارد دلار از منابع ایران در ژاپن مسدود شده است. 2- رسوب کالا در گمرك؛ در حال حاضر نزدیک به 8 میلیون تن
کالاي اساسی و غیراساسی در گمرکات رسوب کرده است و اقدامات دستگاه هاي متولی بر ترخیص این اقلام کارساز نبوده است. 200
هزار تن برنج، 2 هزار تن کنسانتره خوراك طیور، 42000 هزار تن روغن خام خوراکی و ... 3- نفت گران نشده و صادرات هم افزایش
نداشته است. 4- هیچ گونه تغییري در افزایش تولید در خودروهاي داخلی صورت نگرفته است و تولید، عرضه و فروش بر روال سابق

 
است. 

نکته راهبردي: کاهش بی دلیل قیمت ها در بازار نشان می دهد، یک عامل روانی وجود دارد که به صورت غیرطبیعی در حال تلخ
کردن زندگی مردم است. به نظر می رسد دپوي کالاهاي اساسی جامعه و بالا و پایین کردن نرخ ارز و امثالهم بهانه اي بیش نیست تا
عده اي از گرانی ها براي توجیه ضرورت مذاکره استفاده کنند و کاهش قیمت ها را نیز توجیه حتمی مؤثر بودن مذاکره نشان دهند.
مردم از این رفتارهاي دوگانه می فهمند که مشکل کشور تحریم نیست، بلکه عامل مشکلات، رفتار برخی دلالان مذاکره است که با
چماق و هویج زندگی مردم را گروگان گرفته اند. به تازگی خبر رسیده که مسئولین در حال آزاد کردن کالاهاي دپو شده در گمرکات

 
هستند. آیا یک ماه پیش امکان آزاد کردن کالاهایی که از اردیبهشت انبار شده اند، وجود نداشت؟ 

 
(نویسنده: فرهاد مهدوي) 

 
▼ خبر ویژه 

 
بایکوت سخنان کدخداي جهان! 

دو شبکه اجتماعی «توئیتر» و «فیس بوك» به دلیل فراگیري در سطح جهان کاملاً منحصربه فرد بوده اند و این دو شبکه در کنار
فعالیت هاي ظاهري خود، عملاً به بخشی از ابزار جنگ هاي ادراکی نظام سلطه علیه دیگران تبدیل شده اند. تشویق به آشوب و هرج
ومرج، ترویج خشونت، دروغ پراکنی و تلاش براي ایجاد تفرقه و ازهم گسیختگی انسجام اجتماعی ازجمله مواردي هستند که تنها
زمانی تبدیل به خطوط قرمز فیس بوك و توئیتر می شوند که هستی نظام سلطه به خطر افتاده باشد. محدودسازي و عدم بازتاب
دیدگاه هاي ساختارشکن ترامپ که حالا دیگر تبدیل به یک مهره سوخته شده، حکایت همان استانداردهاي دوگانه اي است که نه
تنها در عالم مجازي که در جهان حقیقی هم از سوي نظام سلطه همواره سر می زند. ملت ایران شاید بیش از هر چیز خاطره
درخواست ویژه «باراك اوباما» از توئیتر در جریان فتنه سال 88 را به یاد داشته باشد، زمانی که مستأجر دموکرات کاخ سفید براي
تشدید فعالیت هاي مخرب این شبکه در ایران، از مدیران آن درخواست کرد تعمیرات خود را به عقب بیندازد تا بلکه آرزوي او براي
فروپاشی نظام جمهوري اسلامی ایران محقق شود. با این تفاسیر؛ امروز اتفاقی بی سابقه در دنیاي امپراتوري رسانه اي غرب رقم



خورده و پس از توئیتر و فیس بوك، سه غول رسانه اي آمریکا یعنی شبکه هاي تلویزیونی «MSNBC، CBS، ABC» نیز اظهارات و
ادعاي تقلب ترامپ را بایکوت و پخش زنده سخنان رئیس جمهور، کدخداي ادعایی جهان را به دلیل آنچه که آن را دروغ پردازي می
خوانند، قطع می کنند. بی بی سی فارسی هم از واژه «فتنه» براي سخنان ترامپ استفاده کرده و او را به بر هم زدن آرامش متهم

 
ساخته است. 

 
▼ اخبار 

 
بی سابقه ترین رخداد نظامی علیه آمریکا 

«حسین امیرعبداللهیان»، مشاور بین الملل رئیس مجلس، در بخشی از مصاحبه اخیرش با روزنامه همشهري به هدف قرار گرفتن
پایگاه نظامی آمریکایی در عراق توسط کشورمان پرداخته و گفته است: «جمهوري اسلامی ایران هنوز انتقام خون سردار سلیمانی را
نگرفته است». وي می افزاید: «درباره عملیات انتقام باید اشاره کنم وقتی قرار شد ایران 13 موشک بالستیک نقطه زن به سمت پایگاه
استراتژیک عین الأسد شلیک کند قبل از عملیات نخست وزیر وقت عراق در جریان قرار گرفت، البته نخست وزیر وقت عراق اطلاع
نداشت ایران کجا را می خواهد بزند، اما می دانست نقطه اي در خاك عراق هدف قرار می گیرد، این به لحاظ حقوق بین الملل و
رعایت همسایگی بود که لازم بود؛ ضمن اینکه دفاع مشروع را حق خود می دانستیم، نخست وزیر عراق را در جریان قرار بدهیم. براي
ایران این مهم بود که سربازان آمریکایی که خانواده شان نگران وضعیتشان هستند، هدف نباشند، چون این براي ما عامل اقتدار نیست
که سربازان ساده آمریکایی را در پایگاهشان مورد هدف قرار بدهیم، براي ما مهم این بود که پیام اقتدار ارسال شود و هیمنه آمریکایی
ها خرد شود. حمله موشکی ایران به مهم ترین پایگاه نظامی آمریکا در کشور عراق، یکی از بی سابقه ترین رخدادهاي نظامی است که
اقتدار و هژمونی آمریکا را در چشم جهانیان شکست. مقوله اي که البته بنا به گفته مقامات ارشد کشورمان، گام نخست "انتقام
سخت" است و این عملیات فاز مهم تر دیگري دارد که در وقت و شرایط مقتضی انجام خواهد شد. مع الوصف نبایستی اجازه داد که
این رخداد تاریخی در لابه لاي رسم و رسومات امروزه رسانه هاي اجتماعی مثل جولان هشتک ها، ترندها و تریبون داشتن برخی

 
انسان هاي بی بصیرت گم شود و اثر آن در ذهن مردم و مخاطبان کمرنگ شود». 

 
عجب وضع تماشایی اي! 

رهبر معظم انقلاب اخیراً با اشاره به ادعاهاي ترامپ درباره تقلب در انتخابات آمریکا، به کنایه، وضع دموکراسی در آمریکا را
«تماشایی» توصیف کردند؛ کلیدواژه اي که توجه بسیاري از رسانه هاي سراسر جهان را جلب کرد. خبرگزاري آسوشیتدپرس (آمریکا)
نوشت: «رهبر عالی ایران، روز سه شنبه، طی یک سخنرانی تلویزیونی هم زمان با سالگرد بحران گروگان گیري سال 1979 در سفارت
ایالات متحده، انتخابات آمریکا را با اشاره به ادعاهاي بی اساسِ خود پرزیدنت دونالد ترامپ درباره تقلب انتخاباتی، به تمسخر گرفت.
آیت االله (سید) علی خامنه اي بار دیگر روي موضعی تأکید کرد که ایران از مدت ها پیش اتخاذ کرده است: اهمیتی ندارد ترامپ پیروز
انتخابات شود یا بایدن». سی بی اس نیوز (آمریکا) هم نوشت: «ایران، اولین واکنش رسمی اش به انتخابات آمریکا را نشان داد؛ رهبر
عالی، هدف تمسخر خود را مستقیماً آقاي ترامپ قرار داد، آن هم در پلتفرم موردعلاقه رئیس جمهور (یعنی توئیتر). (آیت االله سید)
علی خامنه اي توئیت کرد: «عجب وضع تماشایی اي!». رادیو اروپاي آزاد و رادیو آزادي (آمریکا) نیز مخابره کردند: «رهبر عالی ایران
انتخابات ریاست جمهوري آمریکا را به تمسخر گرفت و این رقابت تنگاتنگ را "وضع تماشایی"اي توصیف کرد که ضعف دموکراسی

 
(در آمریکا) را افشا کرده است». 

 
پرونده تقلب در انتخابات آمریکا، با اسناد و شواهد زیاد 



«رودي جولیانی»، وکیل ترامپ اعلام کرد: «من وکیل رئیس جمهور هستم. رأي گیري پستی سرشار از تقلب است. نشریه نیویورك
تایمز 10 سال پیش مطلبی در این رابطه نوشت. این موضوع سبب تغییر رویه در رأي گیري شده بود و یکی از اعضاي کنگره روش
رأي گیري پستی را به عنوان یکی از روش هاي تقلب نام برده بود. این روش خیلی مستعد تقلب است. مقامات این شهر که براي 60
سال دموکرات بوده اند و سابقه طولانی و مستندي در تقلب در آرا دارند، به جاي آن که به دنبال بررسی و نظارت دقیق آراي پستی
باشند، آن ها هیچ نظارت دقیقی بر هیچ کدام از آراي پستی نداشته اند. این آراي پستی می تواند متعلق به هر فردي باشد و یا از
سوي اعضاي حزب دموکرات در محل مرکز شمارش آرا پر شده باشد. وي پیش ازاین براي اثبات ادعاي خویش گفته بود: «حداقل 21

 
هزار رأي در ایالت پنسیلوانیا ثبت شده که صاحبان آن ها سال ها پیش فوت کرده اند». 

 
▼ اخبار کوتاه 

◄ ماجراي FATF و بازي با افکار عمومی/ «مسعود براتی»، کارشناس تحریم و سیاست خارجی در صفحه توئیترش نوشت: «خب،
یک سلامی خدمت تمام عزیزان رسانه اي، کارشناس، بازرگان و بانکدار عرض کنم که در ماه هاي اخیر تلاش هاي فراوانی کردند که
بگویند دلار 30 هزارتومانی به خاطر FATF است. احتمالاً انتخاب بایدن به صورت خودکار ایران را از لیست سیاه FATF خارج کرده!

 
همین، سلام من را به ایشان برسونید! 

◄ عادي سازي گناه بعد از عادي سازي روابط با رژیم صهیونیستی/ به گزارش «آسوشیتدپرس»، دولت خودفروخته امارات اخیراً
جریمه و کیفر نوشیدن، فروش یا داشتن مشروبات الکلی را براي افراد 21 سال برداشته و دیگر نوشیدن یا داشتن مشروب به مجوز
دولتی نیاز ندارد. تا پیش ازاین، در باشگاه ها و مشروب فروشی هاي ساحلی امارات، مشروب فروخته و نوشیده می شد؛ اما افراد
حقیقی براي خرید، انتقال یا داشتن مشروبات الکلی به مجوز دولت نیاز داشتند. بنا بر همین گزارش، تا پیش ازاین در امارات، زندگی

 
آزاد و مشترك زن و مردي که با هم ازدواج نکرده اند جرم بود، اما حالا این چنین زندگی اي مجاز است. 

◄ 51 درصد تجارت ایران با همسایگان/ رئیس کل گمرك گزارش داد: «میزان تجارت خارجی کشورمان با همسایگان طی هفت ماه
اول سال بالغ بر 50 میلیون و 410 هزار و 623 تن کالا معادل 19 میلیارد و 620 میلیون و 71 هزار و 597 دلار بوده است که از

 
لحاظ وزنی 59 درصد و از لحاظ ارزش 51 درصد کل تجارت هفت ماهه کشور را به خود اختصاص داده است. 

◄ ورود دیوان محاسبات به افزایش کارمزدهاي بانکی/ «ارکانی» عضو کمیسیون برنامه وبودجه مجلس گفت: «دیوان محاسبات به
موضوع افزایش کارمزد تراکنش هاي بانکی ورود کند. چراکه این اقدام به منزله اخذ وجه غیرمجاز و غیرقانونی از تراکنش هاي بانکی

 
مردم توسط دولت است». 

◄ تکذیب خبر احتکار اقلام غذایی در هرمزگان/ چند روزي است که در فضاي مجازي خبري از قول اطلاعات سپاه هرمزگان منتشر

 
شده است که اقلام غذایی در این استان احتکار شده است. سازمان اطلاعات سپاه هرمزگان طی اطلاعیه اي این خبر را تکذیب کرد. 

◄ احکام سیاسی (سؤال 75): آیا حقوق سازمانی کسی که التزام عملی و نظري به ولایت ندارد، حلال است؟ پاسخ: نظامیگري از
مشاغلی است که شاغلین به آن باید اعتقاد و التزام عملی و نظري به ولایت فقیه داشته باشند، با این وصف، اشتغال افراد غیر معتقد
به ولایت فقیه در مشاغلی که قانوناً اعتقاد به ولایت فقیه شرط لازم براي شاغلین آن است غیرقانونی میباشد و چه بسا از نظر دریافت

 
حقوق نیز دچار مشکل گردند. 

منبع: سایت بصیرت





الاکلنگ صعود ارز و نزول بورس این بار به نفع بازار سهام است

منبع: فصل اقتصادشماره خبر:  137  |  تاریخ: 1399/08/18

فصل اقتصاد - یک کارشناس بازار بورس گفت: در دوره اي که ارز به شدت صعودي بود، بورس به شدت نزولی شد و این
الاکلنگ این بار به نفع بازار سهام بالا خواهد رفت.

فصل اقتصاد - یک کارشناس بازار بورس گفت: در دوره اي
که ارز به شدت صعودي بود، بورس به شدت نزولی شد و

 
این الاکلنگ این بار به نفع بازار سهام بالا خواهد رفت. 

محمدابراهیم احمدي ، در خصوص تاثیر انتخابات آمریکا بر
بازار بورس، اظهار کرد: مدت ها است که بسیاري از
سهامدارن نسبت به روي کار آمدن بایدن در آمریکا در

هراس هستند و تصور می کنند با انتخاب وي بازار سهام با افت زیادي مواجه می شود اما به نظر من انتخاب بایدن در میان مدت و

 
بلندمدت اتفاقی منفی براي بازار سرمایه ایران نخواهد بود. 

وي افزود: واقعیت این است که سیاست هاي آمریکا قائل به فرد نیست و در کلیت موضوع، انتخاب بایدن یا ترامپ تغییري در رویکرد

 
آمریکا به ایران ایجاد نمی کند، آنچه تغییر می کند تنها شکل اجراي سیاست هاي خصمانه آمریکا علیه کشورمان است. 

احمدي گفت: از نظر من حساسیت ایجاد شده براي مردم نسبت به انتخابات آمریکا و اثر آن بر اقتصاد ایران، اغراق آمیز است. بیشتر

 
حساسیت ها مربوط به کسانی است که به صورت کوتاه مدت به بازار نگاه می کنند، از این رو دچار هیجان می شوند. 

این کارشناس بازار بورس بیان کرد: با انتخاب بایدن رویکرد او براي برگشت به برجام، با پیش شرط هایی همراه خواهد بود که توافق

 
را آسان جلوه نخواهد داد اما آنچه حائز اهمیت بوده، این است که بازار ارز، طلا و خودرو به صورت موقت، نزولی خواهد بود. 

وي ادامه داد: این موضوع سهام داران بازار بورس را نگران کرده و تصور می کنند ارزش سهام آن ها بیشتر از این نیز کاهش پیدا می
کند اما باید دانست در دوره اي که ارز به شدت صعودي بود، بورس به شدت نزولی شد و این الاکلنگ این بار به نفع بازار سهام بالا

 
خواهد رفت. 

احمدي خاطرنشان کرد: بسیاري از بنیادي کاران یا فاندامنتالیست هاي بورس معتقد هستند ارزش سهامی که امروز در اختیار سهام
داران قرار دارد با در نظر گرفتن ارزش دلار 10 هزار تومانی هم توجیه نمی شود چه رسد به دلار 25 هزار تومانی. واقعیت بازار سهام

 
این است که هیجان تازه کاران بورس و کارشکنی هاي حقوقی هاي بزرگ بازار، باعث این ریزش سنگین شده است. 

این کارشناس بازار بورس با اشاره به کم تجربگی و کم دانشی بخش زیادي از سهام داران تازه کار، تصریح کرد: حرکت هیجانی و
نزولی بازار با ورود بایدن محتمل بوده اما با نگاه میان مدت و بلندمدت، سهام داران، برندگان این مقطع هستند. آمدن بایدن با نگاه

 
میان مدت و بلندمدت نه تنها به زیان سهام داران نیست بلکه به تدریج شرایط آن ها را بهتر خواهد کرد. 

وي عنوان کرد: اگر فرض بگیریم بایدن از شدت تحریم ها علیه ایران بکاهد که به اعتقاد بسیاري منجر به کاهش قیمت ها در بازار
ایران می شود و آمریکا را به برجام برمی گرداند، امکان رشد و توسعه صنایع داخلی کشور بیش از پیش فراهم خواهد شد. در این
شرایط صنایعی که در دوره سخت تحریم ها نیاز به واردات مواد اولیه دارند و امکان خرید نداشتند، می توانند این مواد را خریداري
کنند. همچنین شرکت هایی که صادرات محور هستند با کمرنگ شدن تحریم ها می توانند با سایر کشورها مبادلات مالی و اقتصادي



 
داشته باشند. 

احمدي اضافه کرد: در صورت رفع یا کاهش شدت تحریم ها، سیستم بانکی، صنعت حمل و نقل، بیمه، شرکت هاي دارویی و... می
توانند به راحتی تبادلات خود را انجام دهند. صنایع پتروشیمی، پالایشگاه ها، شرکت هاي فعال در صنایع فلزات و... می توانند به
آسانی محصولات خود را عرضه کرده و ارزآوري خوبی براي کشور داشته باشند. شرکت هاي کشاورزي و دامداري هم با وجود اینکه
نسبت به تحریم ها شرایط نسبتا پایداري دارند، در نبود تحریم ها می توانند نیاز کشور به نهاده هاي دامی از خارج را تامین نمایند و

 
یا می توانند صادرات خود را به سایر کشورها توسعه بخشند. 

این کارشناس بازار بورس در خصوص کمرنگ شدن تحریم ها علیه ایران با انتخاب بایدن به عنوان رئیس جمهور آمریکا گفت: کاهش
قیمت تمام شده کالاها در ایران امکان رقابت براي صنایع کشورمان در عرصه بین المللی را فراهم خواهد کرد. همه این اتفاقات
نویدبخش آن است که در آینده نه چندان دور، در صورتی که سیاست هاي بایدن، سیاست هاي صلح طلبانه اي باشد و تحریم ها علیه

 
ایران را بردارد، اثر تورمی از تولیدات و محصولات داخلی برداشته خواهد شد و بورس ایران رونق پیدا خواهد کرد. 

وي بیان کرد: بورس یک فضاي مولد اقتصادي است، زیرا تمام شرکت هاي موجود در بورس می توانند محصولات خود را به وفور
بفروشند و سودآوري خوبی داشته باشند. از یاد نبریم بازار بورس مانند بازار طلا و ارز نیست که صرفا فرد با پرداخت ریال کالایی را
می گیرد و تنها ارزش پول خود را حفظ می کند بلکه فعالان بازار بورس، سهام کارخانه هایی را خرید می کنند که علاوه بر اینکه
تورم بر آن ها تاثیر خواهد داشت و سهام آن ها را گران خواهد کرد، تولید این شرکت ها نیز می تواند براي سهام داران سودآوري

 
داشته باشد، بنابراین بازار سهام، سرمایه گذاري کم ریسک تري نسبت به بازار طلا و ارز خواهد بود. 

احمدي خاطرنشان کرد: هر کدام از دو کاندید ریاست جمهوري آمریکا که برنده می شدند، ما باید به فکر اصلاح این نگرش نامبارك
«چشمداشت به دست غرب یا شرق» باشیم. نگاه کوچک انگاشتن توانایی هاي جامعه ایرانی نشان دهنده این است که ما باید علاوه بر
اقتصاد مقاومتی، روي فرهنگ مقاومتی سرمایه گذاري کنیم و بدانیم تا زمانی که فرهنگ مقاومت در جامعه ما نهادینه نشود، نمی
توانیم به اقتصاد مقاومتی دست یابیم. در کنار توانمند شدن کشور در حوزه تولید از طریق توجه به توانمندي هاي جوانان کشور باید

 
به این نکته توجه داشت که ما نیازمند اصلاح سیاست هاي اقتصادي در کشور هستیم. 

این کارشناس بازار بورس تصریح کرد: ضروري است منتخبان ما در مجلس با بازنگري دوران سخت تحریم، نقاط قوت وضعف
اقتصادي و فرهنگی را شناسایی کرده و در راستاي اصلاح و بهبود آن ها گام بردارند، اشتغال ایجاد نمایند، راه هایی براي پشت سر
گذاشتن تحریم ها پیدا کنند، اقتصاد کشور را با نظارت بیشتر به بخش خصوصی بسپارند و بدانند که توجه به تک تک این نکات به

 
رفع خطر آسیب هاي حاصل از تحریم در آینده کمک خواهد کرد. 

وي خطاب به سهامداران بازار سرمایه گفت: روزهاي قبل که احتمال پیروزي بایدن در انتخابات ریاست جمهوري آمریکا افزایش یافته
بود، دلالان فعال در بازارهاي طلا و ارز بسیار از این خبر مرعوب شده بودند، بنابراین سهام داران را می ترساندند، زیرا اگر بازار ارز،

 
طلا، خودرو و سایر بازارهاي موازي نزولی شوند، دوباره سرمایه هاي مردم به بازار مولد بورس باز می گردد. 

احمدي افزود: سهام داران بدانند، سهامی که در اختیار آن ها بوده، سهام ارزنده اي است که نسبت به تورم عقب بوده، بنابراین جاي
نگرانی وجود ندارد، از این رو اگر مردم از فروش هیجانی دست بردارند و با دید بلندمدت به بورس، سهام داري کنند، مسلما سود

 
خوبی از این بازار خواهند برد. 

انتهاي پیام



مشکل خام فروشی مواد معدنی در آذربایجان غربی چاره اندیشی شود

منبع: روزنامه آراز آذربایجانشماره خبر:  138  |  تاریخ: 1399/08/18

آراز آذرایجان- نماینده ولی فقیه در آذربایجان غربی خواستار جلوگیري از خام فروشی به همراه توجه به افزایش سرمایه
گذاري در حوزه معادن استان شد.مهدي قریشی در سومین نشست مجمع نمایندگان استان با قدردانی از توجه ویژه

نمایندگان به رفع دغدغه هاي مردم در حوزه هاي مختلف، اظهارکرد: استان ظرفیت هاي معدنی ...

آراز آذرایجان- نماینده ولی فقیه در آذربایجان غربی خواستار جلوگیري از خام فروشی به همراه توجه به افزایش سرمایه گذاري

 
در حوزه معادن استان شد. 

مهدي قریشی در سومین نشست مجمع نمایندگان استان با قدردانی از توجه ویژه نمایندگان به رفع دغدغه هاي مردم در حوزه هاي
مختلف، اظهارکرد: استان ظرفیت هاي معدنی ویژه اي دارد که می توان نسبت به پیشگیري از خام فروشی و استفاده بهینه براي

 
ایجاد اشتغال استفاده کرد. 

وي با بیان اینکه اولویت سرمایه گذاري پروژه هاي با اشتغال زایی بالا، معادن، کشاورزي و فعال سازي گمرکات باشد، افزود: در طرح
هاي سرمایه گذاري براي معرفی به صندوق هاي بزرگ سرمایه گذاري پیشنهاد می شود که پروژه هاي با اشتغال زایی بالا در اولویت

 
باشد. 

قریشی فعال سازي و ساماندهی گمرکات مرزي، رونق تولید منجر به صادرات و کشاورزي نوین را از دیگر اولویت هایی برشمرد که می

 
توان براي دعوت از سرمایه گذاري صندوق هاي بزرگ پیشنهاد داد. 

نماینده ولی فقیه در استان خطاب به نمایندگان و مدیران استانی خاطر نشان کرد: این وحدت و همدلی را از دست ندهید. اجازه
ندهید مباحث قومی، جناحی و مذهبی این وحدت را خدشه دار کند. هر چقدر همدلی تقویت شود می توان گام هاي اساسی تر براي

 
توسعه برداشت. 

استاندار آذربایجان غربی نیز در این نشست با اشاره به افزایش درخواست هاي سرمایه گذاري در استان گفت: نمایندگان استان در
مجلس شوراي اسلامی براي شتاب بخشی به روند توسعه از طریق رونق تولید و ایجاد اشتغال باید در بحث جذب سرمایه گذار اهتمام

 
جدي داشته باشند. 

محمدمهدي شهریاري با تاکید بر اینکه توسعه پایدار استان از مسیر جذب سرمایه گذاري می گذرد و بسیاري از دغدغه هاي جدي
مردم با رونق تولید و ایجاد شغل برطرف می شود افزود: استان ظرفیت هاي ویژه اي دارد که نمایندگان به جهت توانمندي ها و

 
جایگاه مهمی که در دعوت از سرمایه گذاران بر عهده دارند می توانند نسبت به تحرك بخشی به این امر اهتمام جدي داشته باشند. 

استاندار آذربایجان غربی گفت: افزایش ثروت عمومی، کاهش آسیب هاي اجتماعی و فرهنگی، کاهش بیکاري، افزایش امید اجتماعی و
سیاسی و پایداري امنیت از محل اشتغال و سرمایه گذاري تأمین می شود. باید نمایندگان در این شرایط سخت اقتصادي عمدتاً ناشی

 
از تحریم ها از سرمایه گذاران این استان که در خارج از کشور و استان حضور دارند دعوت به همکاري کنند. 

شهریاري با بیان اینکه از شمال تا جنوب استان با اولویت توجه ویژه به نقاط محروم زیرساخت هاي حمل و نقل، آموزش، بهداشت و
درمان و خدمات زیربنایی با جدیت دنبال می شود افزود: به کمبودهاي زیرساختی واقفیم و همه تلاش و همت خودمان را براي

 
جبران کاستی هاي تاریخی استان به کار بسته ایم. 

وي ادامه داد: با توجه به محرومیت استان از سرمایه گذاري هاي کلان صندوق هاي بزرگ سرمایه گذاري از جمله شستا، ستاد اجرایی
فرمان حضرت امام (ره) و بنیاد مستضعفان با همکاري نمایندگان مجلس بسته هاي سرمایه گذاري این سه صندوق مهم در استان

 
تهیه و اجرایی خواهد شد. 

استاندار آذربایجان غربی تصریح کرد: براي دعوت از سه صندوق بزرگ سرمایه گذاري به طور قطع اولویت هاي هر شهرستان احصا و



 
نسبت به معرفی این توانمندي ها اقدام خواهد شد. 

شهریاري خاطرنشان کرد: مطالبه گري واحد نمایندگان و مدیران استانی در پیشبرد برنامه هاي توسعه محور بسیار مؤثر است، وحدت

 
امروز مدیران نوید بخش دستاوردهاي اثربخش براي استان است. 

در این نشست نمایندگان مردم استان در مجلس شوراي اسلامی نیز هر یک علاوه بر بیان مشکلات حوزه هاي انتخابیه، پیشنهادات
خود را در خصوص تسهیل روند سرمایه گذاري و پروژه هاي بزرگ مقیاس بیان کردند.



بیکاري و مهاجرت، دو روي سکه مشکلات سردشت

منبع: روزنامه آراز آذربایجانشماره خبر:  139  |  تاریخ: 1399/08/18

گروه گزارش: سردشت که به عنوان سبزترین شهرستان مرزي آذربایجان غربی به دلیل داشتن بیشترین مساحت جنگلی
مشهور است اکنون به عنوان شهري که بالاترین مهاجرت را دارد شهرت پیدا کرده است، مهاجرتی که بیشترین دلیل آن

بیکاري و نبود اشتغال در آن است. این شهرستان با داشتن 270 روستا در حوزه زمین هاي زراعی وضعیت ...

گروه گزارش: سردشت که به عنوان سبزترین شهرستان مرزي آذربایجان غربی به دلیل داشتن بیشترین مساحت جنگلی مشهور
است اکنون به عنوان شهري که بالاترین مهاجرت را دارد شهرت پیدا کرده است، مهاجرتی که بیشترین دلیل آن بیکاري و نبود
اشتغال در آن است. این شهرستان با داشتن 270 روستا در حوزه زمین هاي زراعی وضعیت مناسبی ندارد و قطعات کوچک یک یا 2

 
هکتاري در حاشیه جنگل وجود دارد که دسترسی به آنها آسان نبوده و عملا درآمد چندانی براي کشاورزان و روستانشینان ندارد. 

سردشت در بخش صنعت نیز به خاطر مسافت زیادي که با دیگر شهرهاي اطراف دارد از پیشرفت خوبی برخوردار نیست و در شهرك
صنعتی آن هم اکنون تنها 57واحد فعال وجود دارد که کمتر از 300 نفر در آنها اشتغال دارند. این شهرستان در دوران جنگ تحمیلی

 
چندین بار مورد حمله هوایی دشمن بعث قرار گرفت و نخستین شهر قربانی سلاح شیمیایی در جهان به شمار می رود. 

رژیم بعثی عراق در هفتم تیر 1366 با استفاده از بمب هاي شیمیایی چهار نقطه پرازدحام سردشت را بمباران کرد که در این حمله
ناجوانمردانه 119 نفر از ساکنان غیرنظامی شهر شهید و بیش از هشت هزار نفر نیز در معرض گازهاي سمی قرار گرفتند و دچار

 
مصدومیت شیمیایی شدند. 

بمباران شیمیایی شهر مرزي سردشت فجیع ترین تهاجم شیمیایی بود که آثار و مشکلات بسیاري به وجود آورد و در پی آن سردشت

 
اولین شهر قربانی جنگ افزارهاي شیمیایی در جهان پس از بمباران هسته اي هیروشیما نام گرفت. 

 
سردشت با تمام زیبایی ها و پتانسیل هاي خوبی که در حوزه گردشگري دارد اکنون با مشکل اشتغال مواجه شده است. 

این شهرستان به دلیل شرایط خاصی که دارد عملا در بخش کشاورزي و معدن نتوانسته است توسعه پیدا کند و اشتغال چندانی
بوجود آورد و از طرفی دیگر عدم سرمایه گذاري در بخش گردشگري نیز نتوانسته است خلا بیکاري را در این شهرستان پر کند از

 
اینرو بسیاري از ساکنان آن راه مهاجرت را در پیش گرفته اند. 

این مهاجرت ها به صورت انفرادي و یا خانوادگی به مقصد شهرستان هاي مختلفی مانند تهران، تبریز، همدان و ملایر براي برداشت

 
سیب زمینی و پیاز، آجرپزي و یا انجام کارهاي خدماتی و کاذب است. 

برخی دیگر در جستجوي کار و زندگی بهتر راهی اقلیم کردستان عراق شده و برخی نیز با فروش دارایی هاي خود به سمت کشورهاي
اروپایی مهاجرت می کنند و تعدادي از آنان مانند خانواده پنج نفره "ایران نژاد" ( هفته قبل در کنال مانش فرانسه غرق شدند) در این

 
راه جان خود را از دست می دهند. 

از طرفی دیگر با وجود اینکه کشورهاي اتحادیه اروپا تلاش می کنند درهاي خود را به روي پناهجویان بسته نگاه دارند، بحران افزایش
موج مهاجرت به سوي این کشور همچنان رو به افزایش است و مهاجران به صورت قاچاق راه کشورهاي اروپایی را در پیش می گیرند.
یکی از اهالی روستاي "ملاشیخ" سردشت که فرزندش به اروپا مهاجرت کرده است اظهار داشت: پسرم به همراه عروس و نوه ام از راه

 
قاچاق اقدام به مهاجرت کردند و اکنون در یکی از کشورهاي اروپایی ساکن هستند. 

با چند نفر از کسانی که در این مدت بستگانشان از شهرستان سردشت به اروپا مهاجرت کرده بودند تماس گرفتم که همگی از هزینه
ها، رنج و مشکلات زیادي که در راه سفر به قاره سبز متحمل شدند سخن گفتند اما هیچ کدام اجازه درج نام و نشان خود را در این

 
گفت و گو ندادند. 

مهاجرت حدود هزار نفر از سردشت به خارج از کشور 



در حالی که به گفته مسوولان سردشت، مهاجرت از این شهرستان به خارج از کشور بیشتر به صورت قاچاق بود اما آمار دقیقی در این
خصوص وجود ندارد و برخی منابع به تعداد 800 تا هزار نفر در طول هشت ماه گذشته در این شهرستان اشاره می کنند. نماینده
مردم سردشت و پیرانشهر در مجلس شوراي اسلامی می گوید: امسال حدود هزار نفر از شهرستان مرزي سردشت به امید یک زندگی

 
مناسبتر به خارج از کشور مهاجرت کرده اند. 

کمال حسین پور اظهار داشت: مهاجرت از این شهرستان هرچند در سال هاي گذشته نیز وجود داشت اما امسال این روند شتاب
بیشتري به خود گرفته و شمار زیادي از شهروندان سردشتی که حتی در میان آنها خانواده هاي زیادي نیز وجود دارد، با تمام اعضاي

 
خانواده خود اقدام به مهاجرت کرده اند. 

وي با اظهار تاسف مبنی بر غرق شدن اعضاي یک خانواده سردشتی در آب هاي کانال مانش هنگام عبور از آن افزود: به طور قطع
چنانچه براي این خانواده و سایر خانواده هایی که مهاجرت کرده اند شغل و حداقل درآمدي در شهرستان سردشت وجود داشت آنها
به هیچ عنوان اقدام به مهاجرت نکرده و حاضر نبودند جان خود و خانواده شان را به خطر اندازند. نماینده مردم سردشت و پیرانشهر
ابراز امیدواري کرد در کنار توجه مسوولان به ایجاد مراکز صنعتی و اقتصادي پایدار جهت اشتغال زایی و رفع کمبودها با تقویت

 
زیرساخت هاي سردشت انگیزه زندگی را در میان مرزنشینان این شهرستان تقویت کنند. 

 
مهاجرت خانواده هاي سردشتی به شهرهاي عمقی کشور 

نبود زمین زراعی مناسب براي فعالیت کشاورزي و کمبود مراکز اشتغالزا در این شهرستان مرزي باعث شده که تعداد زیادي از خانواده
هاي سردشتی در جستجوي کار و کسب درآمد به استان ها و شهرهاي عمقی کشور مهاجرت کنند و به عنوان کارگر روزمزد به
فعالیت کشاورزي، ساختمانی و حتی خدماتی بپردازند.فرماندار سردشت در این زمینه گفت: به دلیل نبود اداره گذرنامه در این
شهرستان آمار دقیقی در خصوص مهاجرت به خارج از کشور وجود ندارد اما بحث مهاجرت در بین توده هاي مردم وجود دارد و برخی

 
خانواده ها از مهاجرت فرزندانشان سخن می گویند. 

اقصی نخشی پور افزود: اما امسال تعداد زیادي از خانواده هاي سردشتی براي کارگري و فعالیت در واحدهاي آجرپزي به شهرستان ها

 
و استان هاي عمقی کشور رفته اند اما بازهم آماري در این خصوص در دسترس نیست. 

وي در خصوص برنامه هاي این شهرستان براي کاهش بیکاري اظهار داشت: سعی می کنیم با تبدیل اراضی دیم به آبی، توسعه باغات
دیم، فعال کردن واحدهاي صنعتی راکد و نیمه فعال و فعال کردن بازارچه رسمی "اشکان" در کنار بازارچه "کیله" بر کسب درآمد

 
بیشتر و ایجاد اشتغال در این افزوده شود. 

فرماندار سردشت گفت: از نیمه دوم سال گذشته تا مهر امسال در مجموع هزار و 500 هکتار از مزارع دیم این شهرستان به آبی تبدیل
شده است و برنامه اجراي آبیاري تحت فشار در 500 هکتار دشت "ربط" در دستور کار قرار دارد. وي با اشاره به فعال سازي رویه
جدید کولبري در سردشت افزود: در همین راستا پیش بینی شده است تا کارت هاي مرزنشینی در این شهرستان نیز فعال شود تا هر

 
خانواده مرزنشین (ساکن در شعاع 20 کیلومتري مرز) از تخفیف گمرکی هفت میلیون ریالی براي هر عضو خانواده برخوردار شود. 

نخشی پور گفت: در قالب این طرح که به طرح "مزیت کولبري" نامگذاري شده هر خانواده چهارنفري ساکن در شعاع 20 کیلومتري

 
مرز در ماه 28 میلیون ریال از تخفیف گمرکی ورود کالا برخوردار خواهند شد. 

وي افزود: تخفیف طرح مزیت کولبري براي خانواده هاي یک تا چهار نفري ساکن مناطق مرزي بر اساس تعداد اعضاي خانواده بوده و

 
براي خانواده هاي با اعضاي بیشتر از چهار عضو این افزایش تخفیف امکان ندارد. 

 
300 نفر در واحدهاي صنعتی سردشت اشتغال دارند 

در حالی که فعالیت کشاورزي در سردشت به دلیل جنگلی بودن این شهرستان بسیار محدود است بخش صنعت نیز در این شهرستان

 
بسیار ضعیف است و از 52 واحد داراي پروانه فعالیت در این شهرستان، تعداد کمی فعال هستند. 

در سردشت یک شهرك صنعتی نیز دایر شده اما بیشتر واحدهاي آن کوچک هستند و تعداد کارگرهاي مشغول به فعالیت در آن
بسیار کم هستند و این در حالی است که سردشت نزدیک ترین مرز زمینی با عراق را دارد که با داشتن 2 بازارچه مرزي امکان

 
صادرات و واردات کالا در آن وجود دارد. 

رییس اداره صنعت، معدن و تجارت سردشت نیز گفت: هم اکنون 52 واحد صنعتی در این شهرستان پروانه فعالیت دارد که 70 درصد



آنها فعال و نیمه فعال هستند که در مجموع براي 300 نفر شغل ایجاد کرده اند.محمد بایزیدي افزود: در این شهرستان نیروي کار
براي واحدهاي تولیدي وجود دارد اما مسافت زیاد سردشت با دیگر شهرها باعث شده تا هزینه تمام شده واحدهاي تولیدي افزایش

 
پیدا کرده و توان رقابت با واحدهاي تولیدي شهرهاي بزرگ را نداشته باشند. 

وي اضافه کرد: چند واحد تولید این شهرستان از جمله واحدهاي تولید ظرف پلاستیکی تمامی تولید خود را صادر می کنند اما با

 
توجه به هزینه بالاي حمل و تامین مواد اولیه باز هم با مشکل مواجه هستند. 

بایزیدي با اشاره وجود سه معدن در سردشت نیز گفت: هم اکنون سه معدن طلا، آهن و لاشه در این شهرستان فعال است که در

 
صورت فرآوري و خودداري از خام فروشی زمینه اشتغال خوبی را بوجود آورند که این مهم نیز اتفاق نیفتاده است. 

وي افزود: معدن طلاي سردشت که در نزدیکی روستاي باریکان قرار دارد سالانه 50 هزار تن کان سنگ طلا و نقره از آن برداشت و

 
40 تا 30 تن خاك طلا از آن به کارخانه طلاي زرشوران تکاب فرستاده می شود. 

 
وي اضافه کرد: این واحد از سال 1381 فعالیت خود را آغاز کرده و هم اکنون 35 نفر به صورت مستقیم در آن اشتغال دارند. 

 
صنعت گردشگري پتانسیلی که در سردشت مورد غفلت قرار گرفته است 

شهرستان مرزي سردشت با توجه به شرایط خاص جغرافیایی آن از جمله داشتن بیش از 90 هزار هکتار جنگل، عبور رودخانه پرآب
زاب از آن و داشتن جاذبه هاي گردشگري بکري همچون آبشار شلماش به عنوان یکی از زیباترین آبشارهاي کشور و دریاچه سد
سردشت از پتانسیل بسیار بالایی در امر گردشگري برخوردار است که سرمایه گذاري در این حوزه می تواند نقش مهمی در ایجاد

 
اشتغال پایدار در این شهرستان مرزي داشته باشد. 

فرماندار سردشت می گوید: طرح جامع گردشگري این شهرستان در راستاي توسعه صنعت گردشگري و شناسایی و معرفی مناطق بکر

 
و بی نظیر این منطقه تدوین شده است. 

اقصی نخشی پور اظهار داشت: این طرح مطالعاتی که از سوي اداره کل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگري آذربایجان غربی
تهیه شده و شامل نقشه کامل از مناطق گردشگري سردشت است از سال گذشته آغاز شده بود و پس از ساعت ها کار کارشناسی در

 
اوایل امسال تدوین و به مراجع استانی ارسال شد. 

وي اضافه کرد: اعتبار این طرح همراه با طرح جامع گردشگري شهرستان هاي پیرانشهر و نقده بوده که در مجموع براي آن یک

 
میلیارد و 500 میلیون ریال هزینه شده است. 

در چند روز گذشته فوت پنج نفر از اعضاي خانواده مهاجر سردشتی بر اثر غرق شدن در کانال مانش فرانسه باعث توجه نگاه ها به
موضوع سردشت و سیل گسترده مهاجرت از این شهر شده بود.به گزارش آراز آذربایجان به نقل از ایرنا، هر چند در بررسی هاي
میدانی مشخص شده که انگیزه تمامی کسانی که از سردشت مهاجرت می کنند تنها بیکاري و دست یافتن به زندگی جدید نیست اما

نبود امنیت شغلی و فرصت برابر براي اشتغال یکی از مهمترین انگیزه ها براي این کوچ بدون بازگشت است.



پرداخت 1044 میلیارد ریال تسهیلات کرونا

منبع: تابناكشماره خبر:  140  |  تاریخ: 1399/08/18

 
پرداخت 1044 میلیارد ریال تسهیلات کرونا 

در خصوص آخرین وضعیت پرداخت تسهیلات استان به واحد هاي آسیب دیده ناشی از ویروس کرونا تاکنون 1044 میلیارد ریال

 
تسهیلات کرونا در بانک هاي عامل به تعداد 9493 فقره پرونده و در راستاي صیانت از اشتغال 12038 نفر پرداخت شده است. 

در خصوص آخرین وضعیت پرداخت تسهیلات استان به واحد هاي آسیب دیده ناشی از ویروس کرونا تاکنون 1044 میلیارد ریال

 
تسهیلات کرونا در بانک هاي عامل به تعداد 9493 فقره پرونده و در راستاي صیانت از اشتغال 12038 نفر پرداخت شده است. 

به گزارش تابناك همدان،احمدتوصیفیان مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان همدان ضمن تشریح جزئیات پرداخت تسهیلات
به واحد هاي آسیب دیده از شیوع ویروس کرونا در خصوص آخرین وضعیت پرداخت تسهیلات استان به واحد هاي آسیب دیده ناشی
از ویروس کرونا گفت: تاکنون 1044 میلیارد ریال تسهیلات کرونا در بانک هاي عامل به تعداد 9493 فقره پرونده و در راستاي صیانت

 
از اشتغال 12038 نفر پرداخت شده است. 

توصیفیان در تشریح جزئیات پرداخت تسهیلات به واحد هاي آسیب دیده از شیوع ویروس کرونا گفت: به دنبال شیوع ویروس کرونا و
اثرگذاري آن بر فعالیت برخی از صنوف و کسب و کار ها دولت با هدف حفظ اشتغال موجود در بنگاه ها و حمایت از کارگران،
پرداخت تسهیلات حمایتی با نرخ سود ترجیحی 12 درصد را مصوب کرد تا در اختیار بنگاه هاي خدماتی و تولیدي آسیب دیده از
کرونا قرار گیرد. پرداخت تسهیلات حمایتی به شاغلان کسب و کار هاي آسیب دیده از کرونا و فعالان اقتصادي 14 رسته منتخب از

 
نیمه خرداد ماه آغاز شده و مشمولان براي گرفتن وام به بانک ها معرفی شده اند. 

وي افزود: نرخ سود تسهیلات 12 درصد و دوره بازپرداخت تسهیلات، با احتساب دوره تنفس از اول آبان ماه و به مدت دو سال است.

وثایق و تضامینی که براي دریافت تسهیلات از سوي بانک ها دریافت می شود، متفاوت و با ارائه سفته و معرفی ضامن خواهد بود.

 
سقف مبلغ سفته نیز 1.5 برابر اصل سود تسهیلات است. 

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان ضمن بیان تسهیل دولت و بانک ها در تضامین و وثایق این گونه تسهیلات گفت: تسهیلات
تا سقف 16 میلیون تومان، نیازمند سفته فرد متقاضی یا چک به تشخیص بانک و تسهیلات 16 میلیون تا 48 میلیون تومانی نیازمند
سفته متقاضی یا چک به همراه یک ضامن است. تسهیلات 48 تا 160 میلیون تومانی، به سفته متقاضی یا چک با دو ضامن نیاز دارد.
براي وام 160 تا 200 میلیون تومانی ارائه سفته متقاضی یا چک به همراه سه ضامن لازم است و براي درخواست تسهیلات بالاتر از

 
200 میلیون تومان هم ارائه تضمین صادره از سوي صندوق هاي ضمانت یا به تشخیص بانک ارائه وثیقه هاي متعارف موردنیاز است. 

احمد توصیفیان درادامه افزود: تاکنون 1938 میلیارد ریال تسهیلات درخواستی به بانک هاي عامل معرفی شده است که تاکنون
1044 میلیارد ریال با تعداد 9493 فقره پرونده و و در راستاي صیانت از اشتغال 12038 نفر تسهیلات در بانک هاي عامل پرداخت
شده است همچنین تعداد 5876 طرح با اشتغال 9068 نفر و مبلغ 895 میلیارد ریال در حال تکمیل مدارك و اخذ تسهیلات از بانک



هاي استان هستند که ضروري است کلیه عزیزان بانک هاي عامل ضمن اخذ و تکمیل مدارك متقاضیان، نهایت تلاش را با توجه به
مهلت محدود باقیمانده پرداخت تسهیلات تا پایان آبانماه داشته باشند.



هزار و 44 میلیارد ریال تسهیلات کرونا در همدان پرداخت شد

منبع: ایرناشماره خبر:  141  |  تاریخ: 1399/08/18

همدان _ ایرنا _ مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی همدان گفت: در راستاي حمایت از واحدهاي صنفی آسیب دیده از
کرونا، هزار و 44 میلیارد ریال به 9 هزار و 493 متقاضی این استان پرداخت شده است.

همدان _ ایرنا _ مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی
همدان گفت: در راستاي حمایت از واحدهاي صنفی آسیب
دیده از کرونا، هزار و 44 میلیارد ریال به 9 هزار و 493

 
متقاضی این استان پرداخت شده است. 

احمدتوصیفیان روز یکشنبه در گفت وگوي اختصاصی با
ایرنا، در تشریح جزییات پرداخت تسهیلات کرونا به
واحدهاي آسیب دیده، اعلام کرد: به منظور صیانت از

 
اشتغال 12 هزار و 38 نفر در استان همدان، تاکنون براي 9 هزار و 493 فقره پرونده تشکیل شده است. 

وي عنوان کرد: در پی شیوع ویروس کرونا و اثرگذاري آن بر فعالیت برخی از کسب و کارها، دولت با هدف حفظ اشتغال موجود در
بنگاه ها و حمایت از کارگران و فعالان اقتصادي با انتخاب 14 رسته شغلی، از نیمه خرداد ثبت نام پرداخت تسهیلات حمایتی را آغاز

 
کرد و مشمولان براي گرفتن وام به بانک ها معرفی شدند. 

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان همدان از نرخ سود 12 درصدي این تسهیلات خبر داد و گفت: دوره بازپرداخت تسهیلات،
با احتساب دوره تنفس از اول آبان ماه، به مدت 2 سال و تضمینی که براي دریافت تسهیلات از سوي بانک ها دریافت می شود، با

 
ارائه سفته و معرفی ضامن و نیز سقف مبلغ سفته 1.5 برابر اصل سود تسهیلات است. 

توصیفیان با اشاره به تسهیل دولت و بانک ها در دریافت تضمین و وثیقه این تسهیلات، خاطرنشان کرد: تسهیلات تا سقف 16 میلیون
تومان، نیازمند سفته فرد متقاضی یا چک به تشخیص بانک و تسهیلات 16 تا 48 میلیون تومانی نیازمند سفته متقاضی یا چک به

 
همراه یک ضامن است. 

وي با تاکید بر اینکه تسهیلات 48 تا 160 میلیون تومانی، به سفته متقاضی یا چک با 2 ضامن نیاز دارد، ادامه داد: براي وام 160 تا
200 میلیون تومانی ارائه سفته متقاضی یا چک به همراه سه ضامن لازم است و در دریافت تسهیلات بالاتر از 200 میلیون تومان،

 
ارائه تضمین صادره از سوي صندوق هاي ضمانت یا به تشخیص بانک و نیز ارائه وثیقه هاي متعارف ضروري است. 

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان همدان اظهار داشت: پنج هزار و 876 طرح با اشتغال 9 هزار و68 نفر و مبلغ 895 میلیارد

 
ریال در حال تکمیل مدارك و اخذ تسهیلات از بانک هاي استان هستند. 



وي از بانک هاي عامل خواست با توجه به مهلت محدود باقیمانده پرداخت تسهیلات تا پایان آبان، در اخذ و تکمیل مدارك متقاضیان،

 
نهایت همکاري لازم با متقاضیان را داشته باشند. 

توصیفیان اضافه کرد: سامانه کارا به آدرس https://kara.mcls.gov.ir براي ثبت نام مشاغل آسیب دیده از کرونا فعال است و

 
متقاضیان می توانند به این سایت مراجعه کرده و درخواست خود را تکمیل کنند. 

اواخر اریبهشت امسال در پی بروز تبعات اقتصادي شیوع کرونا، سامانه کارا در کنار 2 بخش "اشتغال روستایی و اشتغال فراگیر"
بخش جدیدي را به نام "تسهیلات دوره کرونا" تعریف کرد که در مرحله نخست فعالیت، بر اساس داده هایی که در اختیار معاونت
توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی قرار دارد به کارفرمایان مشمول پیامک ارسال شد تا صورت تایید،
متقاضیان و کارفرمایان ثبت نام خود را در سامانه کارا آغاز کنند تا پس از ارسال اطلاعات آنها به بانک عامل، تسهیلات مورد نظر را

 
دریافت کنند. 

 
برچسب ها 

 
- ویروس کرونا 

 
- تسهیلات بانکی 

 
- نرخ سود تسهیلات 

 
- همدان 

 
- وزارت تعاون کار و رفاه اجتماعی 

- سامانه کارا



بازدید مدیر عامل صندوق کارآفرینی امید از طرح هاي اشتغال استان بوشهر

منبع: صندوق کارآفرینی امیدشماره خبر:  142  |  تاریخ: 1399/08/18

 
 

 
نوراله زاده مدیر عامل صندوق کارآفرینی امید در سفر به استان بوشهر از طرح هاي اشتغال استان بازدید نمودند. 

مدیرعامل صندوق کارآفرینی امید در بازدید از طرح احداث کارخانه تولید کاغذ دیواري در منطقه ویژه اقتصادي شهرستان بوشهر
گفت: هزینه راه اندازي این کارخانه که بزرگ ترین کارخانه تولید کاغذ دیواري در جنوب کشور می باشد 300 میلیارد ریال می باشد
که 200 میلیارد ریال آن با آورده نقدي توسط متقاضی تامین می شود و 100 میلیارد ریال آن توسط صندوق کارآفرینی امید در

 
قالب تسهیلات قرض الحسنه پرداخت خواهد شد. 

 
درادامه این بازدید نوراله زاده از روند پیشرفت ساخت و تجهیز این واحد صنعتی بازدید کرد. 

در ادامه از طرح کارگاه تولید مصنوعات چوبی در روستاي سیاه مکان آن شهرستان بازدید نمودند.این طرح با اعطاي تسهیلات قرض
الحسنه اشتغال روستایی با اعتباري بالغ بر 5 میلیارد ریال با ظرفیت اشتغال مستقیم حداقل 5 نفر تاسیس گردیده که با توجه به نیاز
مجري طرح جهت توسعه کارگاه و خرید دستگاه هاي جدید با موافقت دکتر نوراله زاده مقرر گردید مبلغ 2 میلیارد ریال تسهیلات

 
متمم به ایشان پرداخت گردد. 



 
 



271 صندوق خُرد روستایی در خراسان رضوي تشکیل شد

منبع: صندوق کارآفرینی امیدشماره خبر:  143  |  تاریخ: 1399/08/18

به گزارش خبرگزاري ایرنا ، مدیر صندوق کارآفرینی امید
خراسان رضوي گفت: طی دو سال و نیم گذشته 271
صندوق خرد محلی زنان روستایی با دست کم 6 هزار عضو

 
در این استان تشکیل شده است. 

علی آبیلی روز یکشنبه در گفت و گو با خبرنگار ایرنا افزود:
از محل پس انداز اعضاي این صندوقها هشت میلیارد ریال
جمع آوري و بیش از 80 میلیارد ریال تسهیلات به اعضاي

 
این صندوق ها پرداخت شده است. 

وي ادامه داد: این تسهیلات به منظور اجراي طرحهایی از
جمله صنایع دستی، تولید پوشاك، فرش دستباف، بسته

 
بندي، گلخانه، دام سبک و سنگین، گیاهان دارویی، صنایع تبدیلی و تکمیلی، بوم گردي و نظایر آن است. 

مدیر صندوق کارآفرینی امید خراسان رضوي با بیان این که این صندوق براي حمایت از روستائیان با اولویت زنان روستایی، تشکیل
صندوق هاي خرد محلی زنان روستایی را در دستور کار خود قرار داده است گفت: تا پایان امسال 30 صندوق دیگر هم تشکیل خواهد

 
شد. 

وي افزود: از موانع عمده تامین مالی خرد در مناطق روستایی عدم دسترسی آسان و در برخی موارد عدم امکان دسترسی به منابع

 
ارزان قیمت دولتی و همچنین عدم پذیرش توسط شبکه بانکی به دلیل شرایط حاکم و مترتب بر آن است. 

صندوق کارآفرینی امید نهاد مالی تخصصی و حمایتی است  که  در زمینه تامین مالی و حمایت از کسب و کارهاي خُرد فعالیت می

 
کند. 

ماموریت صندوق کارآفرینی امید تجمیع سپرده هاي خُرد مردم و تلفیق آن با اعتبارات دولت، شناسایی جوانان واجد شرایط،
توانمندسازي آنان و کمک براي ایجاد کسب وکارهاي خُرد کم سرمایه با محوریت فعالیتهاي کارآفرینانه و نیازهاي منطقه اي است.



قیمت گندم و ذرت کاهش یافت

منبع: رکناشماره خبر:  144  |  تاریخ: 1399/08/18

اقتصادي رکنا: به موازات انتخابات و رقابت نفس گیر ریاست جمهوري در ایالات متحده، روند قیمت غلات و دانه هاي روغنی
در بازارهاي مهم جهان، تغییر کرد و نزولی شد.

کرونا و ممنوعیت هاي وارداتی و نگرانی درباره شرایط
اقلیمی باعث شده بود که در چند ماه اخیر قیمت غلات و
نهاده هاي دامی در بازارهاي جهانی، روند تند به خود
بگیرید. موج گرانی باعث نگرانی کشورهاي مصرف کننده و
واردکننده شده بود. اکنون به نظر می رسد که این روند،
متوقف شده است. چند عامل دست به دست هم داده اند تا

 
فعلاً نگرانی ها برطرف شود. براي بررسی بیشتر این موضوع با گسترش نیوز همراه باشید. 

کاهش قیمت همزمان با انتخابات امریکا در تازه ترین روند تحولات بازار جهانی غله، قیمت انواع محصولات هم در قراردادهاي فروش
مستقیم و هم در قراردادهاي آتی، کاهش یافت. شرایط اقلیمی در کشورهاي قطب و صادرکننده بهبود پیدا کرده است اما نگرانی

 
درباره خشکسالی ها همچنان باقی است و به طور کامل برطرف نشده است. 

دلیل متوقف شدن روند صعودي قیمت در بازارهاي جهانی چیست؟ رویدادها و تحولات مهمی سیاسی همیشه بر بازار غله تاثیر
گذاشته است. هفته گذشته به موازات انتخابات و رقابت نفس گیر ریاست جمهوري در ایالات متحده روند قیمت غلات و دانه هاي

 
روغنی در بازارهاي مهم جهان، تغییر کرد و نزولی شد. به نظر می رسد که از حجم تقاضا کاسته شده است.قیمت ذرت نزولی شد 

در ارتباط با تاثیرگذاري این رویداد سیاسی نباید اغراق کرد. قطعاً عوامل دیگر هم تاثیرگذار بوده اند. براي مثال افزایش سطح بارش
هاي در ایالات متحده و رفع نگرانی نسبی باعث شده است که قیمت گندم در این صادرکننده بزرگ گندم کاهش یابد. البته مناطق
گرم و خشک این کشور هنوز با مشکل خشک سالی دست و پنجه نرم می کنند. کشاورزان این مناطق از وضعیت برداشت راضی

 
نیستند. ادامه خشکسالی همچنان جنوب امریکا و البته روسیه را تهدید می کند. 

برداشت ذرت کمتر می شود قفل شدن بازار خرید و فروش روغن به دلیل سقوط قابل توجه مصرف باعث شده است که قیمت دانه
هاي روغنی هم روند نزولی به خود بگیرد. این موضوع روي قیمت ذرت به شدت تاثیر گذاشته است. تغیر و تحولات این دانه روغنی
اهمیت مضاعف دارد چون علاوه بر آنکه روي وضعیت بازار نهاده هاي دامی تاثیر می گذارد به طور مستقیم بر قیمت اتانول هم موثر
است. حجم تقاضا در بازار اتانول هم به شکل قابل توجهی کاهش یافته است. برداشت ذرت در کشورهایی مثل اکراین همچنان ادامه
دارد. آمار برداشت محصول در حال حاضر روند صعودي دارد اما طبق اطلاعات آماري منتشرشده توسط موسسه کارآفرینی هلند پیش

 
بینی می شد که میزان برداشت به 30 میلیون تن کاهش یابد. حجم برداشت در فصل زراعی گذشته حدود 36 میلیون تن بوده است. 



ابهام درباره حجم خرید چین یکی از متغیرهاي مهم و تاثیرگذار دیگر به حجم سرمایه گذاري مربوط می شود. لازم به ذکر است که
در سال هاي اخیر سرمایه گذاران به بازار نوظهور ذرت در بازار شیکاگو علاقه مند شده اند و اخیراً به مقدار بسیار زیادي در این بازار
مهم سرمایه گذاري کرده اند. اگر این بازار سوددهی قبلی را نداشته باشد و انتظارات سهامداران را برآورده نکند می توان انتظار داشت
که شاهد کاهش جذابیت براي سرمایه گذاران باشیم. طبق گزارش منتشرشده در سایت معتبر کشاورزي و اقتصاد، نگرانی درباره
کاهش برداشت ذرت در امریکاي جنوبی که یکی از دلایل اصلی گرانی شدید این محصول بوده است به شدت کاهش یافته است.
برداشت ذرت در امریکا زودتر از زمان مقرر شروع شده است. آیا چین طبق برنامه از قبل اعلام شده عمل خواهد کرد و حجم خرید
غلات و به خصوص ذرت را کاهش نخواهد داد؟ در این باره هم تردیدهاي جدي وجود دارد. حجم خرید غلات توسط چین یک
موضوع کشوري نیست چون این کشور ابرمصرف کننده غله است و کاهش خرید آن به طور مستقیم روي بازارهاي جهانی و روند

عرضه و تقاضا تاثیر می گذارد.



مشکل گرانی گوشت قرمز کشور توسط سیستان و بلوچستان قابل حل است

منبع: تسنیمشماره خبر:  145  |  تاریخ: 1399/08/18

گروه استان ها- معاون هماهنگی امور اقتصادي استانداري سیستان و بلوچستان گفت: با توجه به قاچاق دام زنده به
کشورهاي مجاور، گره گرانی و کمبود بازار گوشت کشور تنها می تواند به دست سیستان و بلوچستان برطرف شود.

گروه استان ها- معاون هماهنگی امور اقتصادي استانداري
سیستان و بلوچستان گفت: با توجه به قاچاق دام زنده به
کشورهاي مجاور، گره گرانی و کمبود بازار گوشت کشور
تنها می تواند به دست سیستان و بلوچستان برطرف شود.

 
- اخبار استانها - 

به گزارش خبرگزاري تسنیم از زاهدان ، به نقل از روابط
عمومی استانداري سیستان و بلوچستان ، ماندانا زنگنه در
نشست کارگروه ساماندهی مبادلات مرزي سیستان و
بلوچستان اظهار داشت: مشکلات اقتصادي این روزها

موجب شده رهبر معظم انقلاب براي حل آن ها وارد عمل شوند و براي برطرف کردن مشکلات به مسئولان و مدیران فرمایشاتی را
ابلاغ کنند، بنابراین امروز همه باید براي تحقق آن ها و نقش آفرینی این استان در مسیر این فرمایشات اقدام کرده و گام هاي موثر

 
مستمري بردارند. 

وي افزود: گوشت قرمز کشور و نبود ثبات در بازار آن یکی از مشکلات این روزهاي کشور به شمار می رود و این در حالی است که
سیستان و بلوچستان به دلیل ظرفیت هاي مرزي، پتانسیل آن را دارد تا بتواند با تامین گوشت قرمز مورد نیاز کشور مشکلات گرانی و

 
بی ثباتی بازار عرضه این کالاي اساسی مردم را رفع کند و بخشی از دغدغه هاي جامعه و رهبر معظم انقلاب را کاهش دهد. 

معاون هماهنگی امور اقتصادي استانداري سیستان و بلوچستان بیان کرد: در این استان 215 واحد پرواربندي گوساله وجود دارد که
در هر دوره پروار می توانند بیش از 75 هزار راس گوساله را پروار کنند و این در حالیست که در بخش روستایی هم نزدیک به دو هزار
و 251 واحد پرواربندي کوچک روستایی ایجاد شده تا این منطقه در مجموع از وجود دو هزار 466 واحد پرواربندي دام سبک و

 
سنگین بهره ببرد و این ظرفیت می تواند بخش اعظمی از نیاز گوشت قرمز کشور را فراهم کند. 

 
کاهش 20 هزار تومانی قیمت گوشت قرمز 

 
هرج و مرج در بازار عرضه گوشت قرمز؛ صمت بهبهان پاسخگو نیست 

 
دلیل افزایش قیمت گوشت قرمز ممنوعیت ورود دام زنده به استان هاي جنوبی است 

وي تأکید کرد: سیستان و بلوچستان از امتیاز هم مرزي با افغانستان و پاکستان بهره می برد و این دو کشور هم در امر پرورش و
صادرات دام سبک و سنگین فعالیت فراوانی دارند و با توجه به مقوله قاچاق دام زنده از مرزهاي غربی و جنوب غربی به خارج ایران،
این استان می تواند با واردات دام از ولایت نیمروز افغانستان و ایالت بلوچستان پاکستان در کنار دام تولیدي داخلی نیاز کشور به



 
گوشت قرمز را تامین کند. 

زنگنه تصریح کرد: سال گذشته 23 هزار و 300 تن گوشت قرمز دام داخلی در سیستان و بلوچستان تولید شد و در کنار آن از محل
واردات دام هم 11 هزار و 100 تن گوشت قرمز به دست آمد تا مجموع میزان گوشت قرمز تولیدي این استان به 34 هزار و 400 تن

 
برسد و این تنها بخشی از توان این منطقه در تأمین بازار گوشت قرمز کشور است. 

وي ادامه داد: تحقق این هدف نیازمند امتیازهاي ویژه اي است که در بعد ملی باید به سیستان و بلوچستان اختصاص پیدا کند و با
محقق شدن آن علاوه بر تأمین گوشت قرمز مورد نیاز کشور و ثبات در عرضه این کالاي اساسی، تضمین سلامت گوشت عرضه شده
در بازار، ذبح شرعی و قانونی دام و ایجاد اشتغال پایدار براي حداقل 22 هزار نفر در استان را می توان بخشی از پیامدهایی دانست که

 
براي منطقه و کشور به ارمغان می آید. 

معاون هماهنگی امور اقتصادي استاندار سیستان و بلوچستان گفت: با توجه به مشکلات معیشتی و اقتصادي مرزنشینان، باید شرایطی
ایجاد شود تا مرزنشینان بتوانند از مواهب و ظرفیت هاي مرز برخوردار شده و مردم دو سوي مرز بتوانند نیازهاي روزمره و ضروري
خود را در چارچوب قوانین جاري کشور و با حفظ شرایط و ضوابط از طریق مرز تأمین کنند. براي بهبود وضعیت معیشت مرزنشینان
می توان، بازارهاي مرزي خرده فروشی را با هدف کسب درآمد براي مرزنشینان از محل خرید و فروش کالاهاي غیرممنوع ایجاد کرد.



حرکت جهادي مانند یک لوکوموتیو مردم را پاي کار می آورد

منبع: تسنیمشماره خبر:  146  |  تاریخ: 1399/08/18

گروه استان ها- رئیس سازمان بسیج سازندگی استان اصفهان گفت: با حرکات جهادي در مجموعه بسیج مستضعفین می
توان مشکلات کل کشور را حل کرد و اگر حرکت هاي جهادي پاي کار باشند همانند لوکوموتیوي عمل می کند که مردم را

پاي کار آوردند.

گروه استان ها- رئیس سازمان بسیج سازندگی استان
اصفهان گفت: با حرکات جهادي در مجموعه بسیج
مستضعفین می توان مشکلات کل کشور را حل کرد و اگر
حرکت هاي جهادي پاي کار باشند همانند لوکوموتیوي
عمل می کند که مردم را پاي کار آوردند. - اخبار استانها -
به گزارش خبرگزاري تسنیم از اصفهان ، سرهنگ حسن
عجمی در رابطه با تاریخچه تشکیل این سازمان اظهار
داشت: بسیج سازندگی به فرمان رهبر معظم انقلاب در 17
اردیبهشت 1379 تشکیل شد و با این فرمان رهبر معظم

انقلاب عملا بسیج سازندگی شاکله اي شد که در سپاه جاري و به عنوان یک از زیرمجموعه هاي سازمان بسیج مستضعفین کار خود
را از سال 79 شروع کرد؛ دو دهه از شروع کار این شجره طیبه می گذرد و بسیج سازندگی توانسته در جهت حل مشکلات مردم،

 
سازندگی، محرومیت زدایی و خدمت رسانی به آحاد مردم، حرکت جهادي و اقتصاد مقاومتی در جامعه گام هاي موثر مفیدي بردارد. 

وي ادامه داد: بسیج سازندگی امروز در وضعیت خوبی قرار دارد و شاید امکانات و منابع مالی در این جهت ضعیف باشد ولی خدمت
رسانی خوبی صورت می گیرد و همین که احیاي تفکر بسیج و جهادي در کشور جاري شد، حرکت بسیار بزرگی را بسیج سازندگی

 
توانسته انجام دهد. 

رئیس سازمان بسیج سازندگی استان اصفهان با اشاره به اقدامات جهادي و سازندگی این ارگان عنوان کرد: امروز در هر جایی از کشور
که مشکلی ایجاد می شود، از ظرفیت بسیج و به صورت ویژه بسیج سازندگی و گروه هاي جهادي استفاده می شود و در یک کلام در
هنگام وقوع بلایا و حوادث این نیروي جهادي و ظرفیت عظیم مردمی است که پاي کار می آید؛ در وقوع سیل در 3 استان خوزستان،

 
لرستان و گلستان در سال 98 نیز شاهد حرکت مردمی با محوریت فکر و حرکت جهادي بودیم. 

وي افزود: بسیج سازندگی براي کمک به مردم در کارهایی مانند لایروبی خانه ها و خروج گل و لاي از خانه هاي حادثه دیده وارد
عمل شد و عملا توانستیم در استان لرستان 213 واحد مسکونی را تعمیر و 57 واحد احداث کنیم، همچنین در استان اصفهان که
دچار بارندگی شدید شده بود، 354 واحد تعمیر و 76 واحد احداث شد و تمام این اقدامات نشات گرفته از فکر جهادي در دامنه بسیج

 
بود. 



 
ایجاد جریان جهادي توسط بسیج سازندگی 

عجمی در ارتباط با طرح هاي مختلف محرومیت زدایی که توسط بسیج سازندگی اجرا شده یا در دست اقدام است، گفت: در طرح
محرومیت زدایی شهید همدانی اقدامات بسیاري از جمله لایروبی خرابات، استخر ذخیره آب، کانال هاي آب بتنی، آب رسانی
روستایی، بهبود کیفیت آب شرب روستاها و تهیه مسکن محرومین انجام شد؛ در طرح کرامت نیز به مناطقی که از لحاظ اجتماعی
مشکل داشتند وارد شدیم و اقداماتی از جمله باز سازي مسکن محرومین، کارگاه هاي اشتغال، تعمیر مساجد، ساخت حسینیه ها و

 
کانون فرهنگی، زیباسازي شهري و احداث گرم خانه به واسطه این طرح در شعاع هاي مختلف استانی حرکت بزرگی انجام شد. 

وي اضافه کرد: بسیج سازندگی در 40 هزار پروژه محرومیت زدایی در کل کشور شرکت کرده و سهم بسیج سازندگی استان اصفهان
1500 طرح بود که توانستیم 1697 طرح را دنبال کنیم. این طرح ها عبارت هستند از مرمت و ساخت خانه محرومان، خانه عالمان،
احداث زمین ورزشی و کتابخانه، تعمیر و تکمیل مسجد و حسینیه، احداث پایگاه بسیج و احداث منازل نیازمندان که این حرکت

 
خیلی خوب دنبال شد. 

رئیس سازمان بسیج سازندگی استان اصفهان ایجاد جریان جهادي توسط بسیج سازندگی را از اهداف مهم این سازمان دانست و بیان
کرد: ایجاد جریان جهادي از موضوعاتی هست که توسط بسیج سازندگی دنبال می شود و در 11 مرداد 1398 پیامی از سوي رهبر
معظم انقلاب به جهادي هاي کل کشور داده شد و این پیام مبنی حرکت جهادي بسیار خوبی شده و عملا حرکت جهادي به یک
جبهه جهادي در کل کشور تبدیل شد و به این نتیجه رسیده ایم که با حرکات جهادي در مجموعه بسیج مستضعفین می توان
مشکلات کل کشور را حل کرد و اگر حرکت هاي جهادي پاي کار باشند به مثابه لوکوموتیوي عمل می کند که می تواند مردم را پاي

 
کار بیاورد. 

وي ادامه داد: در چند سال اخیر توانستیم در استان هایی از جمله اصفهان، لرستان، خوزستان، چهارمحال بختیاري، کرمان، سیستان
و بلوچستان، کهگیلویه و بویراحمد، ایلام، کرمانشاه و کردستان کار جهادي انجام دهیم؛ در 28 ناحیه اصفهان کار جهادي انجام شده و
در 500 روستا فعالیت هاي عمرانی، فرهنگی، کارآفرینی، بهداشت، ورزشی، علمی و تحصیلی توسط گروه هاي جهادي صورت گرفته

 
است. 

 
بازارچه هاي جامع مردمی با مشارکت گروه هاي جهادي در استان بوشهر راه اندازي شود 

 
400 نیروي جهادي براي بازسازي خانه مستضعفین در کوي شهید سلیمانی اهواز مستقر می شود 

 
خیمه پزشکان جهادگر در منطقه بلوچستان؛ خدمت رسانی پزشکان جهادي با حمایت بنیاد مستضعفان 

حسن عجمی در رابطه با حضور گروه هاي جهادي در مناطقی که دچار بلایاي طبیعی شده اند، تصریح کرد: در سال 91 طی رخ دادن
بلایاي طبیعی در شهرستان اهر از استان آذربایجان شرقی 400 نفر در قالب 20 گروه جهادي حضور پیدا کرده و به فعالیت هاي
جهادي از جمله ساخت خانه محرومین پرداختند؛ در زلزله کرمانشاه 30 گروه جهادي و در سیل گلستان، لرستان و خوزستان 130

 
گروه جهادي متشکل از 1500 نفر از بسیجیان عزیزما در منطقه حضور پیدا کردند. 

وي خاطرنشان کرد: امروز در جایگاهی هستیم که در سامانه اطلس 2170 گروه جهادي در کل استان به صورت آماده داریم و 28
ناحیه متکفل گروه هاي جهادي بوده و اقشار مختلف بسیج اعم از قشر محلات، جامعه زنان، طلاب، دانشجویی، پزشکی، اصناف،

کارمندي، فرهنگیان، مهندسین عمران، صنعت و سایر اقشار در مجموعه بسیج سازندگی و در گروه هاي جهادي حضور دارند.



سرمایه گذاري 145 میلیارد تومانی براي احداث بزرگترین گلخانه غرب کشور

در اسلام آبادغرب

منبع: خبر فوريشماره خبر:  147  |  تاریخ: 1399/08/18

طرح بزرگترین گلخانه یکپارچه در شهرستان اسلام آبادغرب با سرمایه گذاري 145 میلیارد تومان و 30 درصد پیشرفت
فیزیکی در دست ساخت است که بهره برداري از آن در تحقق اهداف تولید محصولات صیفی در استان کرمانشاه کمک

شایانی می کند.

 طرح بزرگترین گلخانه یکپارچه در شهرستان اسلام
آبادغرب با سرمایه گذاري 145 میلیارد تومان و 30 درصد پیشرفت فیزیکی در دست ساخت است که بهره برداري از آن در تحقق

 
اهداف تولید محصولات صیفی در استان کرمانشاه کمک شایانی می کند. 

این گلخانه تولید صیفی جات توسط سازمان اقتصادي کوثر یکی از سازمان هاي سرمایه گذار بخش خصوصی در حال ساخت است و

 
پیش بینی می شود اولین محصول آن در اوایل سال 1400 وارد بازار مصرف شود. 

سال گذشته به صورت آزمایشی در بخشی از این گلخانه 36 کیلوگرم گوجه در هر مترمکعب تولید شد که 30 درصد نسبت به
میانگین کشوري بیشتر است و مسوولان این پروژه معتقدند این آمار تولید نشان می دهد که استفاده از فناوري مدرن و روز در این

 
گلخانه جواب داده است. 

شهرستان اسلام آبادغرب با 150 هزار نفر جمعیت در 60 کیلومتري غرب کرمانشاه واقع شده و 101 هزار هکتار اراضی کشاورزي دارد
که 90 هزار هکتار آن دیم و مابقی آبی است و یکی از مناطق مستعد براي کشاورزي و دامپروري در استان کرمانشاه محسوب می

 
شود. 

 
استفاده از فناوري هاي روز دنیا در ساخت این گلخانه 

مدیرعامل شرکت پیشگامان توسعه کشاورزي کوثر در ارتباط با روند پیشرفت ساخت این گلخانه، گفت: این پروژه اکنون با 30 درصد

 
پیشرفت فیزیکی در حال ساخت است و 100 نفر در پروژه مشغول کار هستند. 

سید«امید حسینی» با بیان اینکه براي اجراي این پروژه از مدرن ترین و بالاترین استاندارد سازه هاي گلخانه اي کشور استفاده می



شود، افزود: دستگاه نظارت با حضور مهندسان مجرب در پروژه مستقر و به صورت مستمر بر روند اجراي پروژه نظارت دارند و در حین

 
اجراي پروژه واحد آزمایشگاه، شرکت مشاور و شرکت ناظر در گلخانه اسقرار یافته اند. 

او گفت: با توجه به روند مثبت پروژه و اجراي کامل پروتکل هاي بهداشتی در ایام شیوع ویروس کرونا این پروژه در اوایل سال 1400

 
به بهره برداري می رسد. 

وي اظهار داشت: بزرگترین و پیشرفته ترین گلخانه یکپارچه غرب کشور در شهرستان اسلام آبادغرب با هدف محرومیت زدایی، ایجاد
اشتغال و تحقق جهش تولید اکنون در دست ساخت است که با بهره برداري از آن بخشی از نیازهاي منطقه به محصولات صیفی

 
تامین و بخشی نیز به خارج از کشور صادر می شود. 

حسینی اضافه کرد: اجراي پروژه هاي اشتغالزا در استان کرمانشاه که نرخ بیکاري بالایی دارد یکی از راهکارهاي رفع این معضل است
که جا دارد همه براي برون رفت از این شرایط وارد حوزه سرمایه گذاري شوند و براساس مزیت ها و ظرفیت هاي منطقه سرمایه

 
گذاري کنند. 

 
 

 
25 هکتار سطح گلخانه 

مدیرعامل شرکت پیشگامان توسعه کشاورزي کوثر در ادامه با بیان اینکه گلخانه هیدروپونیک در سطح 25 هکتار به صورت یکپارچه
در اسلام آبادغرب اکنون در حال ساخت است و تا پایان سال 15 هکتار آن به بهره برداري می رسد، گفت: سایت گلخانه این
شهرستان به عنوان بزرگترین پروژه گلخانه اي غرب کشور در زمینی به مساحت 54 هکتار است که در آن 25 هکتار گلخانه مدرن و

 
سردخانه و سورتینگ و بسته بندي در چند مرحله توسط سازمان اقتصادي کوثر احداث می شود. 

حسینی افزود: اکنون در مرحله اول این پروژه 15 هکتار گلخانه در سه بخش با اعتبار 145 میلیارد تومان در حال احداث است و 30

 
درصد پیشرفت فیزیکی دارد. 

او با اعلام اینکه محور تولید در این گلخانه گوجه فرنگی و خیار است، گفت: تولید فلفل دلمه اي و بادمجان نیز مدنظر است و پیش

 
بینی می کنیم سالانه بیش از 10 هزارتن محصول از گلخانه اسلام آبادغرب تولید شود. 

وي با اشاره به اینکه این طرح یکی از پروژه هاي مهم تولید صیفی جات کشور است، گفت: سازمان اقتصادي کوثر این طرح را با هدف



تولید پایدار و افزایش حجم تولید، استفاده از فناوري روز دنیا با دانش بومی، اشتغالزایی و رفع محرومیت منطقه با اولویت خانواده

 
هاي ایثارگران، تولید صادراتی و ارزآوري براي کشور و استفاده بهینه و صرفه جویی در مصرف آب اجرا می کند. 

 
اشتغالزایی 500 نفره با بهره برداري پروژه 

مدیرعامل شرکت پیشگامان توسعه کشاورزي کوثر در ادامه تصریح کرد: در یکی از بخش هاي این گلخانه به مساحت 3/3 هکتار با
استفاده از دانش بومی مهندسان داخلی براي اولین بار در کشور با دهانه 12/8 متر خواهد بود که نمونه گلخانه هاي مدرن اسپانیایی
بوده که اجراي آن به این شیوه موجب کاهش مصرف آب به میزان 0/7 لیتر در هکتار و افزایش راندمان تولید و کاهش هزینه ها

 
است. 

حسینی با اشاره به اینکه کارشناسان پروژه در این طرح بزرگ کشاورزي قبل از احداث مرحله اصلی اقدام به اجراي نیم هکتار بخش
تحقیق و توسعه (R&D)کردند که به نتایج خوبی دست یافتند، افزود: در بخش تحقیق و توسعه کارشناسان این پروژه توانستند
بیشتر از میانگین کشوري تولید محصولات گلخانه اي داشته باشند که اجراي گلخانه اسلام آبادغرب به این شیوه می تواند جهشی در

 
تولید محصولات گلخانه در کشور ایجاد کند. 

وي اضافه کرد: با تکمیل تمام فازهاي این مجموعه گلخانه اي براي 500 نفر از جوانان منطقه به صورت مستقیم اشتغالزایی می شود

 
و پیش بینی می شود سالانه بیش از 10 هزارتن محصول از گلخانه اسلام آبادغرب تولید شود. 

حسینی با تشکر از حمایت هاي استاندار، معاون هماهنگی امور اقتصادي استانداري، رییس سازمان جهاد کشاورزي استان و فرماندار
اسلام آبادغرب گفت: به طور قطع براي اجراي این طرح بزرگ کشاورزي نیازمند همکاري و همراهی هرچه بیشتر دستگاه هاي اداري
و دولتی استان به عنوان پشتیبان تولید هستیم تا شاهد جهش تولید و رشد و توسعه اقتصادي بخش کشاورزي و رفع بیکاري در

 
منطقه باشیم. 

 
 

 
سرمایه گذاري 145 میلیارد تومانی در این پروژه 

مدیرعامل شرکت پیشگامان توسعه کشاورزي کوثر در ادامه با بیان اینکه در گلخانه اسلام آبادغرب در مجموع 145 میلیارد تومان
سرمایه گذاري شده است، گفت: 41 میلیارد و 500 میلیون تومان از این میزان تسهیلات بانکی خواهد بود که از این رقم تاکنون بیش

از 6 میلیارد و 250 میلیون تومان آن پرداخت شده است. 



حسینی افزود: تاکنون و با احتساب خرید زمین و ایجاد تاسیسات برق و سایر بخش ها، بیش از 35 میلیارد و 900 میلیون تومان در

 
این پروژه هزینه کرده ایم. 

او میزان تولید در این گلخانه را در هر هکتار 350 تن اعلام کرد و گفت: سالانه بیش از 10 هزارتن محصول از این گلخانه تولید می

 
شود. 

وي در مورد نیاز آبی پروژه نیز گفت: براي 25 هکتار گلخانه مشکلی از نظر تامین آب نداریم و می خواهیم از آب هاي سطحی و روان

 
آبها نیز براي تامین نیازهاي آبی پروژه بهره ببریم. 

 
 

 
سید امید حسینی؛ مدیرعامل شرکت پیشگامان توسعه کشاورزي کوثر 

 
سطح گلخانه هاي کرمانشاه به 42.5هکتار رسید 

رییس سازمان جهاد کشاورزي کرمانشاه نیز گفت: سطح گلخانه هاي فعال استان با 90 درصد افزایش از 26 هکتار در هفت سال

 
گذشته اکنون به 42/5 هکتار رسیده است. 

نوربخش حاتمی افزود: هفت سال گذشته مجتمع هاي گلخانه اي استان کرمانشاه از یک مورد به 18 مورد، تولید گل شاخه بریده از 2
میلیون و 100 هزار شاخه به هفت میلیون شاخه، میزان تولید سبزي و صیفی از هزار و 800 تن به چهار هزار و 500 تن رسیده است.

او گفت: در بخش گیاهان دارویی نیز سطح زیرکشت زعفران از 37 هکتار به 303 هکتار، گل محمدي از 145 هکتار به 307 هکتار و

 
سایر گیاهان دارویی نیز از 625 هکتار به سه هزار 264 هکتار رسیده است. 

وي یادآور شد؛ تعداد نهالستان هاي استان نیز از هشت مورد به 11 مورد و تعداد نهال هاي تولیدي نیز از 500 هزار اصله به 700

 
هزار اصله رسیده است. 

حاتمی افزود: با تلاش هاي صورت گرفته سطح باغات پسته در استان کرمانشاه از 12 هکتار به 212 هکتار ،سطح باغات مدرن از 10
هکتار به 600 هکتار و محصولات باغی نیز از 35 هزار 700 هکتار به 42 هزار و 152 هکتار رسیده است. 



طبق آخرین آمار اعلام شده از سوي مرکز آمار ایران، نرخ بیکاري استان کرمانشاه در فصل بهار امسال، 13.8 درصد اعلام شده که

 
نسبت به بهار سال قبل یک درصد کاهش نشان می دهد. 

 
در فصل بهار 99 ، کرمانشاه پس از استان هاي لرستان و چهارمحال و بختیاري رده سوم بیکاري را به خود اختصاص داده است. 



سرمایه گذاري 610میلیارد ریالی بخش خصوصی براي احداث دهکده

گردشگري در چهارمحال و بختیاري

منبع: میراث آریاشماره خبر:  148  |  تاریخ: 1399/08/18

به گزارش میراث آریا به نقل از روابط عمومی اداره کل
میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی چهارمحال و
بختیاري، مهرداد جوادي روز یکشنبه 18 آبان ماه 1399 با
اعلام این خبر تأکید کرد: «این میزان سرمایه گذاري براي
احداث دهکده گردشگري در مجاورت تالاب بین المللی

 
چغاخور شهرستان بروجن انجام خواهد شد.» 

او افزود: «از این مبلغ تاکنون 400 میلیارد ریال از سوي

 
بخش خصوصی هزینه شده و این طرح به پیشرفت فیزیکی 70 درصدي رسیده است.» 

جوادي تصریح کرد: «براي اجراي این طرح 270 میلیارد ریال تسهیلات بانکی مصوب شده که تاکنون 190 میلیارد ریال آن جذب

 
شده است.» 

او یادآور شد: «با بهره برداري از این طرح با 12 هزار و 550 مترمربع زیربنا، 450 تخت در قالب 106 سوییت و یک هتل آپارتمان سه

 
ستاره به ظرفیت اقامتی چهارمحال و بختیاري افزوده خواهد شد.» 

جوادي اضافه کرد: «با بهره برداري از این دهکده گردشگري در چغاخور چهارمحال و بختیاري زمینه اشتغال مستقیم 40 نفر فراهم
می شود.»



برداشت طلاي سیاه در هرمزگان

منبع: روزنامه دریاشماره خبر:  149  |  تاریخ: 1399/08/18

 
برداشت طلاي سیاه در هرمزگان 

دریانیوز: مدیر کل شیلات هرمزگان از استحصال خاویار در هرمزگان براي اولین بار خبر داد.دکتر عبدالرسول دریایی گفت:
خوشبختانه براي اولین بار در استان هرمزگان،مزرعه کشاورزي سالاري در شهرستان حاجی آباد، موفق به برداشت خاویار از گونه
ماهی ماهی خاویاري «استرلیاد» شد.وي افزود: با توجه به اینکه پروش ماهیان خاویاري در استان هرمزگان از حدود پنج سال پیش
آغاز شده است گفت: دست یابی به خاویار که به طلاي سیاه شهرت دارد بدون شک مقدمه اي براي رونق در تولید،اقتصاد و اشتغال
استان هرمزگان است.دریایی تصریح کرد: بچه ماهیان استرلیاد حدودا سه سال پیش با حمایت دفتر بازسازي و حفاظت از ذخایر
ژنتیکی شیلات ایران از مرکز بازسازي و حفاظت از ذخایر ژنتیکی ماهیان خاویاري شهید دکتر بهشتی -گیلان جهت بررسی امکان

 
پرورش اینگونه ارزشمند در شرایط اقلیمی هرمزگان به استخرهاي پرورش ماهیان خاویاري در شهرستان حاجی آباد منتقل گردید. 

مدیرکل شیلات هرمزگان افزود: متوسط وزن ماهیان مورد استفاده براي استحصال خاویار سه تا سه و نیم کیلوگرم بوده اند که از سه
قطعه ماهی بیش از یک کیلوگرم خاویار بسیار با کیفیت به دست آمده است.دریایی توضیح داد: در اکثر منابع شیلاتی گونه استرلیاد
براي منابع آبی سرد سیر و با دماي 14 تا 16 درجه توصیه می گردد که خوشبختانه این ماهیان در حاجی آباد هرمزگان در طول
کمتر از 3 سال در دماي آب چاه با میانگین 23 تا 27 درجه سانتی گراد نگهداري و پرورش داده شده اند.وي افزود:استان هرمزگان
که به عنوان قطب پرورش میگو و ماهیان دریایی در کشور شناخته می شود در سال هاي اخیر به پرورش ماهیان خاویاري روي آورده
است و قصد دارد با استفاده بهینه از استخرهاي ذخیره آب کشاورزي در سال جاري تولید گوشت این ماهیان را به 17 تن افزایش
دهد.گفتنی است در حال حاضر هرکیلو خاویار استحصال شده به صورت عمده فروشی ارزشی بالغ بر چهل میلیون ریال بسته به گونه

پرورشی دارد.



استاندار هرمزگان : ظرفیت هاي خالی واحد قیر در استان فعال می شود

منبع: روزنامه دریاشماره خبر:  150  |  تاریخ: 1399/08/18

 
استاندار هرمزگان : ظرفیت هاي خالی واحد قیر در استان فعال می شود 

دریانیوز: استاندار هرمزگان گفت: با توجه مصرف بالاي قیر در کشور و زمینه صادرات باید ظرفیت هاي خالی تولید قیر در استان
بیشتر فعال شود. فریدون همتی در جریان بازدید از واحد قیر سازي پاسارگاد بندرعباس افزود: با وجود 18 واحد صنعتی قیرسازي در
استان ولی همچنان جا براي توسعه این واحدهاي صنعتی در استان وجود دارد که ضمن اشتغال به نفع صادرات است.وي ادامه داد:
واحدهاي قیر سازي هرمزگان در جهت افزایش اشتغالزایی و رشد و شکوفایی اقتصاد استان، افزایش ارزآوري و حفظ منافع ملی از
طریق مظروف سازي و استفاده از استانداردهاي روز دنیا در جهت بسته بندي کیفی قیر تولیدي نقش اساسی دارند از همین رو در

 
زمینه استاندارد سازي و بسته بندي تولیدات از آنها حمایت می شود. 

استاندار هرمزگان اظهارداشت: این واحد تولیدي با اصلاح برنامه تولید خود از صدور فله اي محصولات خودداري کرده و مطابق نیاز و
تقاضاي بازار نسبت به بسته بندي فرآورده هاي تولیدي اقدام کند بنا براین سازمان صنعت معدن و تجارت تولید سایر واحدها را
بررسی کرده و براي دستیابی به اشتغال و ارز آوري بیشتر همه واحدهاي مشابه به سویبسته بندي محصولات صادراتی هدایت
شوند.همتی یاد آور شد: صنعت قیر علاوه بر افزایش ارزآوري براي کشور ، موجب حل بخشی از مشکلات اقتصادي ایران در دوره
سخت تحریم ها شده برهمین اساس باید در جهت رشد و پویایی فعالیت هاي آن به نحو احسن وارد عمل شد و دراین همین زمینه با
تشکیل کمیته اي جهت تامین لوازم نفت پاسارگاد براي تولید بشکه هاي فلزي این موضوع از طریق سازمان صمت پیگیري ،مرتفع و
نتیجه اعلام شود . کارخانه بندرعباس شرکت نفت پاسارگاد در سال 82با سرمایه گذاري 120میلیارد ریال و 130نیرو فعالیت خود را

آغاز کرد و در حال حاضر با ظرفیت تولید سالانه بیش از 750هزار تن قیر و اشتغال 250 نفر مشغول فعالیت است .




